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Αθήνα, σήµερα στις 24 Οκτωβρίου 2015, ηµέρα Σάββατο και
ώρα 10.14’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε Ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Δ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΝΙΚΗΤΑ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, διαπιστωθείσης της απαρτίας, αρχίζει η συνεδρίαση.

Εισερχόµεθα στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Συνέχιση της συζήτησης επί των άρθρων, της τροπολογίας και
του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργού Επικρατείας:
«Αδειοδότηση παρόχων περιεχοµένου επίγειας ψηφιακής τηλε-
οπτικής ευρυεκποµπής ελεύθερης λήψης - Ίδρυση συνδεδεµέ-
νης µε την ΕΡΤ Α.Ε. ανώνυµης εταιρίας για την ανάπτυξη δικτύου
επίγειας ψηφιακής ευρυεκποµπής - Ρύθµιση θεµάτων Εθνικής
Επιτροπής Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδροµείων (ΕΕΤΤ) - Εθνική
Επικοινωνιακή Πολιτική, Οργάνωση της Επικοινωνιακής Διπλω-
µατίας - Σύσταση Εθνικού Κέντρου Οπτικοακουστικών Μέσων και
Επικοινωνίας και Μητρώου Επιχειρήσεων Ηλεκτρονικών Μέσων
Ενηµέρωσης - Τροποποίηση διατάξεων του ν. 4070/2012 (ΦΕΚ
Α’ 82) και άλλες διατάξεις». 

Πριν εισέλθουµε στη συζήτηση, θα ήθελα να κάνω µία ανακοί-
νωση. Από τη Νέα Δηµοκρατία, από τον κ. Πλακιωτάκη,. έχει
έλθει µια επιστολή στο Προεδρείο µε την οποία ορίζεται ως Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος στη σηµερινή συνεδρίαση ο κ. Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης.

Στη συνεδρίαση της 22ας Νοεµβρίου 2015 συζητήθηκε και ψη-
φίστηκε το νοµοσχέδιο επί της αρχής. 

Στη σηµερινή συνεδρίαση θα συζητηθούν τα άρθρα και η τρο-
πολογία του νοµοσχεδίου ως µια ενότητα. 

Η διαδικασία που σας προτείνω –και έχει ήδη εξάλλου αποφα-
σιστεί- έχει ως εξής: Θα µιλήσουν οι εισηγητές και οι ειδικοί αγο-
ρητές επί των άρθρων. Θα ήθελα να έχω την συναίνεσή σας,
ώστε µετά τους δύο πρώτους εισηγητές –για λόγους που όλοι
καταλαβαίνετε- να δώσουµε το λόγο για οκτώ λεπτά στον κ. Μη-
τσοτάκη, γιατί θα πρέπει να φύγει για ταξίδι. Έχω µιλήσει σχεδόν
µε όλα τα κόµµατα και φαντάζοµαι ότι θα του κάνετε αυτήν την
εξυπηρέτηση. 

Έπειτα, θα συνεχίσουν οι υπόλοιποι ειδικοί αγορητές. Θα ακο-
λουθήσουν οι εναποµείναντες οµιλητές από τη συνεδρίαση επί
της αρχής, οι οποίοι θα µιλήσουν επί της αρχής και επί των άρ-
θρων. Έπειτα, οι συνάδελφοι οι οποίοι τυχόν θα εγγραφούν κατά
τη διάρκεια της οµιλίας των δύο πρώτων εισηγητών, θα µιλήσουν
επί των άρθρων. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤA ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ - ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Εκτός του κ. Μη-

τσοτάκη; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κανονικά, τυπικά

είναι κατά τη διάρκεια οµιλίας επί των άρθρων των τεσσάρων
πρώτων εισηγητών, αλλά βλέποντας την εικόνα, δεν νοµίζω να
χρειαστεί. 

Είχαµε πάρει οµόφωνη απόφαση στη Διάσκεψη των Προ-
έδρων –σας την υπενθυµίζω- να λήξει η σηµερινή συνεδρίαση
στις 6 το απόγευµα, λαµβάνοντας υπ’ όψιν ότι σήµερα είναι Σάβ-
βατο, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται για όλους τους συναδέλφους,
από όλες τις πολιτικές παρατάξεις, από όλα τα πολιτικά κόµµατα,
κυρίως για τους συναδέλφους της περιφέρειας. Αν τηρηθούν οι
χρόνοι, πιστεύω ότι θα µιλήσουν, αν όχι όλοι, τουλάχιστον η συν-
τριπτική πλειοψηφία και όσων έχουν αποµείνει από προχθές και
όσων ενδεχοµένως εγγραφούν επί των άρθρων.

Νοµίζω ότι µπορούµε να ξεκινήσουµε, για να µην χάνουµε
χρόνο. Ο χρόνος είναι οκτώ λεπτά. Στους εισηγητές και ειδικούς
αγορητές θα δείξω µια µικρή ανοχή για να µη γίνει χρήση της
δευτερολογίας. Όλοι µιλούν οκτώ λεπτά, από τον Πρωθυπουργό,
τον Υπουργό, τους Αρχηγούς των κοµµάτων και όλοι οι συνάδελ-
φοι. 

Τον λόγο έχει ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Σπυρίδων Λάππας.
ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπήρξε γόνιµος

διάλογος µε πολλά επιχειρήµατα, πολλές φορές και µε αντιπα-
ράθεση. Ίσως ήταν και οξεία η συζήτηση στις επιτροπές και επί
της αρχής και επί των άρθρων. Επίσης, προχθές στην Ολοµέλεια
έγινε γόνιµος διάλογος στη συζήτηση επί της αρχής. 

Ξεκινάω µε µια διαπίστωση και ένα ερώτηµα. 
Η διαπίστωση είναι η εξής: Γνωρίζουµε πλέον ότι ο µοναδικός

πάροχος δικτύου είναι σήµερα η «DIGEA». Γνωρίζουµε πλέον µε
ποιο τρόπο, µε ποιες µεθοδεύσεις και µε ποιο σκοπό ήταν ο µο-
ναδικός υποψήφιος πάροχος δικτύου. 

Το ερώτηµα είναι το εξής: Είναι δυνατόν αυτός ο µοναδικός
πάροχος δικτύου, δηλαδή των συχνοτήτων προς τους παρόχους
προγράµµατος –διατυπώθηκε άλλωστε και από τον ίδιο τον Πρό-
εδρο της Βουλής, τον κ. Βούτση- να αποτελεί καρτέλ του συνό-
λου των ιδίων των παρόχων προγράµµατος, δηλαδή των κανα-
λιών, που είναι και τα µοναδικά µέλη της «DIGEA»; Και όµως
είναι. 

Αυτά τα κανάλια, µε τη µορφή εταιρείας και ουσιαστικά ως
καρτέλ, είναι οι γνωστοί σε όλους µας πάροχοι προγράµµατος.
Είναι ταυτόχρονα και τα µέλη του καρτέλ, που είναι ο πάροχος
δικτύου και συχνοτήτων. Δηλαδή, έχουµε περίπτωση που ο πά-
ροχος δικτύου δίνει σήµα στα ίδια τα µέλη του, άρα στον εαυτό
του. 

Το πότε, το πώς και το γιατί είναι πλέον γνωστά σε όλους µας.

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΖ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Α’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΒ’
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Το φαινόµενο αυτό, εκτός από σκαστή παρανοµία, συνιστά και
µια αθλιότητα, όπως τη χαρακτήρισαν και οι Υπουργοί και ο Πρό-
εδρος της Βουλής. Ας κρατήσουµε, λοιπόν, τη γνώση αυτού του
φαινοµένου και ας πάµε στις ρυθµίσεις του νοµοσχεδίου. 

Πρόκειται για νοµοθετική πρωτοβουλία που για µας, την Κυ-
βέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, τους αρµόδιους Υπουργούς και τους Βου-
λευτές του, αποτελεί µια θεσµική τοµή στο χώρο της ενηµέ-
ρωσης.  Και για το µόνο για το οποίο µπορεί να µας κατηγορήσει
κάποιος είναι ότι έρχεται καθυστερηµένα. Για κανέναν άλλο
λόγο! Γιατί κατά τα άλλα, το παρόν νοµοσχέδιο αποτελεί επιτα-
κτική πολιτική ανάγκη, κοινωνική επιταγή και πρωτοβουλία δη-
µοκρατικού χαρακτήρα, αφού καλύπτει το θεσµικό κενό, το
οποίο το πολιτικό σύστηµα για είκοσι πέντε ολόκληρα χρόνια αρ-
νήθηκε να καλύψει, παρά το γεγονός ότι σωρεία αποφάσεων
ανωτάτων δικαστηρίων, κυρίως του ΣτΕ, µιλούσαν για ανωµαλία
και έλλειψη νοµιµότητας στο χώρο του τηλεοπτικού τοπίου. 

Σήµερα εµείς, το νοµοθετικό Σώµα της χώρας µας συζητάει
για πρώτη φορά ένα νοµοσχέδιο, που επιχειρεί να βάλει τάξη στο
τοπίο της ιδιωτικής τηλεόρασης, τάξη που δεν έχει µπει επί εί-
κοσι πέντε συναπτά έτη. Και όταν µιλούµε για τάξη, δεν εννοούµε
τίποτα περισσότερο από εκείνα που διέγνωσε πολλές φορές το
ΣτΕ, για τη διαρκή παρανοµία, που επικράτησε και επικρατεί στο
τηλεοπτικό τοπίο. 

Επειδή έχει συµπτυχθεί ο χρόνος της οµιλίας µας και δεν θέλω
να αναγνώσω βασικά τµήµατα των αποφάσεων του ΣτΕ, κατα-
θέτω µια χαρακτηριστική απόφασή του -από τις πάµπολλες- σχε-
τικά µε τη διαπίστωση αυτής της παρανοµίας, της ανωµαλίας,
της αθλιότητας. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σπυρίδων Λάππας καταθέτει
για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα απόφαση, η οποία βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αλήθεια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι ιδίως των κοµµάτων της
Αντιπολίτευσης, µπορεί κανείς να κωφεύει στην άθλια σηµερινή
τηλεοπτική πραγµατικότητα, που κραυγάζει για παρέµβαση και
αλλαγές, όταν µάλιστα το ίδιο το Συµβούλιο της Επικρατείας –
µερικοί, µάλιστα, δηλώνουν θεσµολάγνοι- στιγµατίζει µια µακρό-
χρονη παρανοµία και ο στιγµατισµός αυτός κονταίνει το κράτος
δικαίου και κηλιδώνει το σώµα της ελληνικής κοινωνίας;

Όπως αναφέραµε και προχθές στη συζήτηση επί της αρχής,
το νοµοσχέδιο περιλαµβάνει κεφάλαια για τη διαδικασία αδει-
οδότησης των παρόχων περιεχοµένου, την ενίσχυση του αντα-
γωνισµού στον τοµέα της παροχής ψηφιακού σήµατος µε τη
δηµιουργία του δικτύου της ΕΡΤ, την παρέµβαση για τη λειτουρ-
γία της τηλεπικοινωνιακής αγοράς και των αρµόδιων ρυθµιστι-
κών αρχών, τη θεσµοθέτηση του Εθνικού Συµβουλίου Επικοινω-
νιακής Πολιτικής, την ίδρυση Εθνικού Κέντρου Οπτικοακουστι-
κών Μέσων και Επικοινωνίας, καθώς και τη δηµιουργία του Μη-
τρώου Διαδικτυακών Μέσων Ενηµέρωσης, κάτι που κρίνουµε ως
κάτι πάρα πολύ σηµαντικό, παρά το γεγονός ότι προς το κεφά-
λαιο αυτό είχαµε οξύτατες αντιδράσεις και αντιπαραθέσεις.

Αλήθεια, υπάρχει Έλληνας πολίτης που να πιστεύει βάσιµα ότι
η κατάσταση, όπως είναι διαµορφωµένη σήµερα, µπορεί να συ-
νεχίσει να υφίσταται; Μπορεί να ισχυριστεί κανένας εδώ µέσα ότι
είναι ευχαριστηµένος µε την υπάρχουσα κατάσταση; Δεν µπορεί
να υπάρχει κανένας οπαδός, γιατί δεν µπορεί να υπάρχει κανέ-
νας οπαδός της παρανοµίας, της αθλιότητας, της απαξίωσης,
της παρακµής. Και η σηµερινή κατάσταση έχει ακριβώς αυτά τα
θλιβερά χαρακτηριστικά.

Γνωρίζουµε σήµερα ότι υπήρξε µετοχολόγιο ιδιοκτήτη κανα-
λιού, στο οποίο υπήρχε υπεράκτια εταιρεία -offshore εταιρεία δη-
λαδή- πράγµα που καταδεικνύει το είδος και το µέγεθος του
µεγάλου λάθους, µε το οποίο πορεύτηκε το ελληνικό κράτος και
οι προηγούµενες κυβερνήσεις µέχρι σήµερα.

Και σήµερα είναι µια µεγάλη, ιστορική ευκαιρία για το πολιτικό
σύστηµα να κερδίσει αξιοπιστία, κύρος, να είναι αποτελεσµατικό
και σε σύµπνοια µε την κοινωνία, που διψά για δικαιοσύνη και νο-
µιµότητα.

Κι όταν όλοι διαπιστώνουµε τη θλιβερή αυτή κατάσταση, θα
έπρεπε να βρούµε κοινούς βηµατισµούς, τουλάχιστον σε αυτά
που πρέπει άµεσα και επιτακτικά να αλλάξουν. Αυτό θα πει θε-

σµική συναίνεση. Το αξιώνει η κοινωνία.
Και µπορούµε να διαφωνούµε εδώ µέσα για πολλά. Όµως γι’

αυτά πού είναι οµολογηµένα από το σύνολο της ελληνικής κοι-
νωνίας, θα µπορούσαµε, µέσα από αντιπαράθεση απόψεων και
αντιλήψεων, να καταλήξουµε σε συγκλίσεις. Επιτρέπονται οι πιο
οξείες αντιπαραθέσεις. Δεν επιτρέπεται, όµως, να µην συµφω-
νούµε σε αυτά που αξιώνει η κοινωνία.

Θα σας θυµίσω το γνωστό από τον Ηράκλειτο, «έκ των διαφε-
ρόντων καλλίστην αρµονίαν και�πάντα κατ’ έριν γίνεσθαι», δη-
λαδή όλα προκύπτουν από αντιθέσεις και από αντιπαραθέσεις
και αυτή είναι η αρµονία ως αποτέλεσµα του διαλόγου.

Όπως δήλωσε εχθές ο Υπουργός Επικρατείας κ. Παππάς, πρό-
θεσή µας είναι να συµβάλλουµε στην ανάπτυξη του οπτικοακου-
στικού κλάδου και της επικοινωνίας, λαµβάνοντας υπόψη όλες
τις οριζόντιες διασυνδέσεις του κλάδου της επικοινωνίας µε τη
δηµόσια διπλωµατία και την ανάπτυξη των υποδοµών της τεχνο-
λογίας. Γι’ αυτό και επιλέγεται διϋπουργικός χαρακτήρας στις
δράσεις και την εξασφάλιση ενεργειών µεταξύ των εµπλεκοµέ-
νων φορέων του δηµοσίου.

Στο πρώτο µέρος, και κυρίως στο πρώτο και δεύτερο άρθρο,
καθορίζεται η έννοια του «παρόχου περιεχοµένου» και ρυθµίζεται
η διαδικασία αδειοδότησης. Πυρήνας της ρύθµισης είναι η επι-
λογή της διαδικασίας της δηµοπρασίας, επιλογή που συνάδει µε
τις αρχές του κράτους δικαίου και το δηµοκρατικό status, αφού
δεν υπάρχει άλλη επιλογή, που να συγκεντρώνει στοιχεία µεγα-
λύτερης εγκυρότητας και διαγωνιστικής αξιοπιστίας. Εγγυάται,
περισσότερο από οτιδήποτε άλλο, το αδιάβλητο της διαγωνιστι-
κής διαδικασίας. 

Και ερωτάται ο καθένας µας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι:
Δεχόµαστε τη δηµοπρασία σαν την εγκυρότερη και πλέον αξιό-
πιστη µέθοδο αδειοδότησης ή όχι; Στη θέση της, τι προτείνεται,
ποιος το προτείνει και γιατί συγκεκριµένα; 

Στο ζήτηµα αυτό πρέπει όλες οι πλευρές του Κοινοβουλίου να
πάρουν καθαρή θέση. Εµείς επαναλαµβάνουµε ότι η διαδικασία
αυτή παρέχει όλες τις εγγυήσεις για να επιστρέψουµε στη νοµι-
µότητα, σύµφωνα µε τη ρητή συνταγµατική επιταγή του άρθρου
15, παράγραφος 2 του Συντάγµατος και τις αποφάσεις του ΣτΕ,
όπως αυτή που έδωσα λίγο πριν στα Πρακτικά. 

Ασκήθηκε κριτική και υπήρξε ισχυρισµός ότι το τηλεοπτικό
φάσµα είναι απεριόριστο και πως δεν υπάρχει η ανάγκη αδειοδό-
τησης στη σηµερινή δήθεν ψηφιακή εποχή. Είναι, όµως, µια κρι-
τική, η οποία δεν ευσταθεί, όπως ανέλυσε το θέµα µε κάθε
λεπτοµέρεια εχθές ο κ. Σπίρτζης και απέδειξε µε επιστηµονικό
τρόπο ότι το τηλεοπτικό φάσµα δεν είναι απεριόριστο, όχι µόνον
στη χώρα µας, αλλά σε όλο τον κόσµο. 

Αυτή η αυθαίρετη και αστήρικτη κριτική δεν πρέπει να αναπα-
ράγεται για να αποδοµηθεί µια από τις βασικές στοχεύσεις του
νοµοσχεδίου, που είναι η δηµοπράτηση των αδειών. Πρέπει να
ξέρουµε όλοι ότι ο πυρήνας αυτού του νοµοσχεδίου είναι ο έν-
νοια της δηµοπράτησης. Επ’ αυτού πρέπει άπαντες να τοποθε-
τηθούν. 

Δεν είναι, λοιπόν, απεριόριστο το φάσµα, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι. Αυτή η διαπίστωση δεν είναι πολιτικός ισχυρισµός,
όπου θα µπορούσε κάποιος να ισχυριστεί ότι εµπεριέχει στοιχεία
σκοπιµότητας ή αυθαιρεσίας. Είναι επιστηµονική παραδοχή, που
ανέλυσε ο κ. Σπίρτζης. Ενθυµείστε, όµως, ότι αναφέρθηκε ανα-
λυτικά σε αυτό και στη συζήτηση επί της αρχής στην επιτροπή
και ο τεχνικός διευθυντής της ΕΡΤ, ο κ. Μιχαλίτσης. Αναζητήστε
όλοι τα πρακτικά της  επιτροπής και θα διαπιστώσετε αυτό που
σας λέω. Και θα επιβεβαιωθεί πλήρως ο ίδιος.  

Ακόµα πρέπει να προστεθεί και το εξής: Σε καµµία χώρα του
κόσµου δεν υπάρχει τεχνική, οικονοµική και επιχειρηµατική  δυ-
νατότητα ο πάροχος δικτύου να παρέχει ποιοτικές και αξιόπιστες
υπηρεσίες σε άπειρο αριθµό τηλεοπτικών καναλιών. 

Προχθές, στη συζήτηση επί της αρχής, προβλήθηκε το επιχεί-
ρηµα ότι η αγορά είναι η µόνη αρµόδια και ικανή να ρυθµίζει τον
αριθµό των καναλιών που µπορούν και πρέπει να εκπέµπουν.

Όµως, το επιχείρηµα αυτό είναι µία νεοφιλελεύθερη αντίληψη,
η οποία διαψεύδεται από µια αµείλικτη πραγµατικότητα, που
δίνει αµείλικτες απαντήσεις.

Αλήθεια, η αγορά τα τελευταία είκοσι πέντε χρόνια κατά ποιο
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τρόπο αυτορρύθµισε το ζήτηµα των τηλεοπτικών συχνοτήτων;
Βλέπετε κάτι που να επέφερε αυτή η αγορά –ακόµα και η διόρ-
θωση του τηλεοπτικού δελτίου- ως όφελος στην ελληνική κοινω-
νία, στην πολυφωνία, στο κράτος δικαίου, στην ενηµέρωση, στο
δηµοκρατικό status; Να µας απαντηθούν αυτά τα ερωτήµατα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα ένα λεπτό µόνο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεχίστε, κύριε

Λάππα.
ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Ακούστηκε, επίσης, αρκετές φορές

τόσο στην επιτροπή, όσο και προχθές εδώ στην Ολοµέλεια, ότι
ένας Υπουργός –και κατ’ επέκταση η Κυβέρνηση- δεν µπορεί να
καθορίζει τον αριθµό των τηλεοπτικών αδειών και ότι αυτό είναι
αντισυνταγµατικό.

Ο κ. Παππάς εχθές σάς έκανε µία πολύ σοβαρή υπενθύµιση.
Προσκόµισε τα πρακτικά από τη βάση δεδοµένων του Ευρωπαϊ-
κού Παρατηρητηρίου Οπτικοακουστικών Μέσων, σύµφωνα µε τα
οποία σε επτά χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης η αδειοδότηση
ανήκει αποκλειστικά στο αρµόδιο Υπουργείο χωρίς καµία παρέµ-
βαση, χωρίς καµµία µεσολάβηση καµµίας ρυθµιστικής αρχής. Το
πρακτικό αυτό είναι κατατεθειµένο στα πρακτικά. Αφορά τις
χώρες της Ισπανίας, της Ιταλίας, του Βελγίου, του Λουξεµβούρ-
γου, της Δανίας, της Φινλανδίας και δεν ξέρω και πόσες άλλες.
Δεν µεσολαβεί κανένας και καµµία ρυθµιστική αρχή. Τις άδειες
τις χορηγεί αποκλειστικά το αρµόδιο Υπουργείο. Μήπως αυτό
παραβιάζει το ενωσιακό δίκαιο και το ευρωπαίκό κεκτηµένο,
όπως ισχυρίζονται ορισµένοι, κυρίως από την πλευρά των συνα-
δέλφων της Νέας Δηµοκρατίας; Αντιπαρέρχοµαι µερικά πράγ-
µατα.

Κατηγορηθήκαµε ότι αποκλείουµε το ΕΣΡ. Το ΕΣΡ είναι αρµό-
διο για τα πάντα, πλην δύο πραγµάτων. Δεν είναι αρµόδιο για τον
αριθµό των παρόχων και το ποσό της τιµής εκκίνησης. Τα πάντα,
διαδικασία, προϋποθέσεις, αναστολές, όλα καθορίζονται από το
ΕΣΡ. Δεν τα επαναλαµβάνω, τα λέει ο νόµος.

Για τον ελάχιστο αριθµό εργαζοµένων, ακούσαµε κριτικές προ-
ερχόµενες από διάφορες πλευρές. Άλλοι έλεγαν ότι είναι πολύ
µεγάλο το νούµερο, άλλοι λιγότερο. Αφαιρέσαµε τον αριθµό εί-
κοσι (20) για τα περιφερειακά κανάλια, γιατί αυτό αξιώνει η Πα-
νελλήνια Ένωσή τους, την οποία και ακούσαµε.

Επίσης, νοµίζω ότι υπάρχει σήµερα τροπολογία για τους δη-
µοτικούς τηλεοπτικούς σταθµούς. Επιλύεται και αυτό το ζήτηµα,
σύµφωνα µε την πρότασή τους.

Όπως ξέρετε, επίσης, οι άδειες έχουν δεκαετή διάρκεια. Θε-
σπίζονται όλες οι προϋποθέσεις και οι όροι, ούτως ώστε να
υπάρχει πλέον φάσµα σε όλη την Επικράτεια. Εχθές, ο κ. Παππάς
ανέφερε ότι την προηγούµενη κυβερνητική περίοδο δώδεκα επε-
ρωτήσεις υποβλήθηκαν στο Κοινοβούλιο για τον κ. Παππά και
τον κ. Σπίρτζη, εξαιτίας του ότι πάρα πολλές περιοχές, ορεινές,
νησιωτικές, κλπ., δεν έβλεπαν το σήµα της τηλεόρασης.

Θεσµοθετείται το Εθνικό Συµβούλιο Επικοινωνιακής Πολιτικής
που αναλύεται επίσης στο κείµενο του νόµου.

Έχουµε, επίσης, το Εθνικό Κέντρο Οπτικοακουστικών Μέσων,
το οποίο θα αναπτύξουν άλλοι συνάδελφοι.

Τελειώνω, λέγοντας το εξής: Οι πάροχοι περιεχοµένου µπορεί
και πρέπει να είναι γνωστοί µε το επώνυµό τους και να µην κρύ-
βονται. Γι’ αυτό καθιερώνεται και η ονοµαστικοποίηση των µετο-
χών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να σας πω ότι εµείς θα
πολεµήσουµε αυτό που έλεγε ο Τζον Ντιούι ότι δηλαδή η πολι-
τική είναι η σκιά των µεγάλων επιχειρήσεων και εταιρειών πάνω
στην κοινωνία. Αυτό θα το πολεµήσουµε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Ποιος;
ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Λέγεται Τζον Ντιούι κύριε Τασούλα.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Το ουΐσκι λέτε;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Πού µένει;
ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Διαµένει στη Γαλλία.
Επαναλαµβάνω ότι είπε πως η πολιτική είναι η σκιά των µεγά-

λων επιχειρήσεων και εταιρειών πάνω στην κοινωνία. Και το είπε
για το ευρωπαϊκό δεδοµένο αυτά τα τελευταία χρόνια.

Εµείς θα δικαιώσουµε τον δικό µας Ισοκράτη που έλεγε: «Το

της πόλεως όλης ήθος οµοιούται τοις άρχουσιν», δηλαδή το ή-
θος της πολιτείας θα οµοιάζει ακριβώς µε το ήθος των κυβερ-
νώντων.

Έχουµε επίγνωση ότι δεν κατέχουµε την απόλυτη αλήθεια.
Έχουµε, όµως, το πάθος της έρευνας και της αµφιβολίας, γιατί
όπως έλεγε ο φιλόσοφος και ιστορικός Αντρέ Ζιντ: «Πιστεύω
εκείνους που ψάχνουν την αλήθεια, αµφισβητώ εκείνους που δή-
λωσαν ότι τη βρήκαν».

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Πριν καλέσω στο
Βήµα τον κ. Αυγενάκη και επειδή βλέπω τον κ. Φίλη εδώ, θα
έλεγα -αν το επιτρέπουν και οι συνάδελφοι- να του δοθεί ο λόγος
για τρία λεπτά να αναπτύξει την τροπολογία του, η οποία είναι
υπουργική και, απ’ ό,τι καταλαβαίνω, µάλλον θα τύχει ευρείας
αποδοχής. Προτείνω, µάλιστα, όσοι θέλετε, να τοποθετείστε και
επί της τροπολογίας, για να µην τον κρατήσουµε εδώ µέχρι αργά
το µεσηµέρι, αφού ήρθε πρωί-πρωί.

Κύριε Φίλη, θα σας δώσω τρία λεπτά. Σας φθάνουν;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): Ναι, βεβαίως.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, λοιπόν, έχετε

τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Με την τροπολογία ζητούµε την έγκριση της Βουλής, για να

αντιµετωπίσουµε µε χρήµατα τα οποία είχαν εγγραφεί στον προ-
ϋπολογισµό του Υπουργείου Παιδείας, στο Πρόγραµµα Δηµο-
σίων Επενδύσεων, κενά, που υπάρχουν, εκπαιδευτικού προσωπι-
κού.

Φέτος υπάρχει µία ιδιοµορφία. Το ΕΣΠΑ, που κάλυπτε µεγάλο
µέρος της δαπάνης για τους αναπληρωτές καθηγητές και δα-
σκάλους, δεν µπορεί να αξιοποιηθεί για µεγάλες περιφέρειες,
όπως είναι η Αττική, το νότιο Αιγαίο και η Δυτική Μακεδονία.

Συνεπώς, είµαστε αναγκασµένοι να βρούµε χρήµατα από εθνι-
κούς πόρους, για να αντιµετωπίσουµε αυτό το πρόβληµα. 

Σας ζητούµε, λοιπόν, να µας δώσετε τη δυνατότητα να αξιο-
ποιήσουµε χρήµατα, προκειµένου, σε σύντοµο χρονικό διάστηµα
να προχωρήσουµε στις αναγκαίες προσλήψεις αναπληρωτών ιδι-
αίτερα στην Αττική. Έχουµε πει αυτό να γίνει κατά προτεραι-
ότητα σε σχολεία ειδικής εκπαίδευσης, σε δηµοτικά όπου
υπάρχουν προβλήµατα µε τους δασκάλους, αλλά βεβαίως και
στα ολοήµερα σχολεία. 

Θέλω να σας πω ότι τα τελευταία χρόνια έχουν συνταξιοδοτη-
θεί είκοσι πέντε χιλιάδες εκπαιδευτικοί και έχουν προσληφθεί πε-
ρίπου χίλιοι. Πρόκειται δηλαδή για µια µεγάλη εκροή εκπαιδευ-
τικού δυναµικού και η οικονοµική, δηµοσιονοµική κατάσταση,
αλλά και οι επιλογές που έγιναν στο παρελθόν δεν επέτρεψαν
την αναπλήρωσή του µε µόνιµο προσωπικό. 

Χωρίς µόνιµο προσωπικό, το σχολείο λειτουργεί µε µεγάλες
παθογένειες, η σηµαντικότερη από τις οποίες είναι η έλλειψη
µιας σταθερής σχέσης ανάµεσα στο δάσκαλο και το µαθητή.
Αυτή η αναγκαία σταθερή σχέση που δηµιουργεί και εµπιστο-
σύνη γύρω από το εκπαιδευτικό έργο αντικαθίσταται από µια ευ-
καιριακή, σήµερα ο ένας, αύριο ο άλλος, τώρα ο ένας, µετά ο
άλλος. 

Αυτό το εκπαιδευτικό πρόβληµα που προκύπτει από την έλ-
λειψη του ικανού αριθµού µόνιµων εκπαιδευτικών είναι ακόµα πιο
ορατό στα σχολεία της ειδικής αγωγής, εκεί όπου ο δάσκαλος
είναι δεύτερος πατέρας για το παιδί και η δασκάλα δεύτερη
µάνα, εκεί που είναι αναγκαία η διαµόρφωση µιας ισχυρής σχέ-
σης εµπιστοσύνης, προκειµένου να αντιµετωπιστούν τα προβλή-
µατα που προκύπτουν από τις προσωπικές καταστάσεις αυτών
των παιδιών. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Σας ζητούµε, λοιπόν, να µας δώσετε αυτή τη δυνατότητα, η
οποία καλύπτεται εν µέρει από τον προϋπολογισµό του 2015 και
από το προσχέδιο του προϋπολογισµού του 2016. Δίνουµε στη
Βουλή την υπόσχεση ότι θα εργαστούµε ώστε να σταµατήσει
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αυτό που ζούµε τα τελευταία χρόνια. Θα εργαστούµε, ώστε τα
σχολειά να ανοίξουν µε τους εκπαιδευτικούς στις θέσεις τους. 

Αυτό έχει να κάνει και µε την προετοιµασία του διοικητικού µη-
χανισµού του Υπουργείου, αλλά και µε έγκαιρες πολιτικές επιλο-
γές, όπως και µε την ανάγκη η πολιτεία –και εδώ µιλώ και ως
Κυβέρνηση- αναλόγως της προόδου των δηµοσιονοµικών να αν-
τιµετωπίσει την εκπαίδευση ως προτεραιότητα στο θέµα των µό-
νιµων προσλήψεων. Βεβαίως, έχει να κάνει και µε τη δέσµευσή
µας να έχει λυθεί µέχρι 31 Μαΐου το πρόβληµα των αποσπάσεων
εκπαιδευτικών εκτός αιθούσης, όπου όπως ξέρετε περίπου τέσ-
σερις χιλιάδες εκπαιδευτικοί δεν υπηρετούν στις οργανικές τους
θέσεις µέσα στην Αίθουσα, αλλά σε άλλες θέσεις, είτε αυτές
έχουν έµµεση σχέση µε την εκπαίδευση είτε είναι αµιγώς διοικη-
τικές. Πρόθεσή µας είναι αν υπάρχουν εκπαιδευτικοί που υπηρε-
τούν για πολλά ή για αρκετά χρόνια εκτός αιθούσης, να τους
δοθεί η δυνατότητα να µεταταγούν από το εκπαιδευτικό στο δι-
οικητικό έργο της δηµόσιας διοίκησης. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επαναληπτικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Υπουργού)

Πάντως –και µ’ αυτό τελειώνω- η υπόσχεση που δίνουµε ενώ-
πιον της ελληνικής Βουλής -για την οποία θα εργαστούµε και ελ-
πίζουµε να πετύχουµε- είναι του χρόνου τα σχολειά να λειτουρ-
γήσουν χωρίς τα προβλήµατα της τελευταίας δεκαετίας. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Αυγενάκη, έχε-

τε τον λόγο. 
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Για να διευκολύνω τη διαδικασία….
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Αυγενάκη,

ήθελα να πω ότι ζήτησα από τον κ. Φίλη να τοποθετηθεί στην
αρχή, ώστε τόσο οι αγορητές, οι οµιλητές ή οι Κοινοβουλευτικοί
Εκπρόσωποι την ώρα της οµιλίας τους µπορούν να κάνουν και
την όποια κριτική στα όσα είπε ο κ. Φίλης. 

Ορίστε, έχετε το λόγο. 
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Κατ’ αρχήν, είµαστε σύµφωνοι

για την τροπολογία. Ωστόσο, όµως, θα το αναλύσει περισσότερο
ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος, ο κ. Μητσοτάκης. Οπότε
εγώ θα περιοριστώ στα θέµατα του σχεδίου νόµου. 

Κύριε Πρόεδρε, για να διευκολύνω και τη διαδικασία, θέλω να
κάνω χρήση και της δευτερολογίας, ώστε να µην έχω χρόνο σε
δεύτερο επίπεδο και να ασχοληθώ συνολικά…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Το τι θα κάνετε µε τη
δευτερολογία δεν το αποφασίζετε εσείς. Το αποφασίζει το Προ-
εδρείο.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Ο Κανονισµός της Βουλής…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα ισχύσει το ίδιο για

όλους. Όπως έδειξα ανοχή στον κ. Λάππα, θα δείξω την ίδια
ανοχή. Τα της δευτερολογίας αφήστε τα. 

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ, να
ξεκινήσει ο χρόνος µου από το µηδέν.

Όλοι σχεδόν οι Βουλευτές της Αντιπολίτευσης και της Συµ-
πολίτευσης επισηµάναµε τις πολύ σοβαρές αδυναµίες που έχει
το νοµοσχέδιο και δοµικά ως προς το σκοπό του και το αντικεί-
µενο που θέλει να ρυθµίσει, αλλά και τις διατάξεις του. 

Ως Νέα Δηµοκρατία, δεν αντιτιθέµεθα ως προς το γεγονός ότι
πρέπει να µπει τάξη στο τηλεοπτικό τοπίο. Αντιτιθέµεθα όµως,
κύριοι συνάδελφοι, ως προς το γεγονός ότι το νοµοσχέδιο δηµι-
ουργεί έναν υπερυπουργό, έναν υπερκαναλάρχη που τα πανθ’
ορά. Ρυθµίζει, αποφασίζει όπως θέλει, όπως του αρέσει από τα
κανάλια, τον αριθµό, το προσωπικό, τις άδειες, το περιεχόµενο.
Μέχρι και την εξωτερική πολιτική της χώρας µας θα ρυθµίζει ο
κ. Παππάς. Επειδή, όµως, πραγµατικά και ουσιαστικά επιδιώ-
κουµε τη συναίνεση, τουλάχιστον στα µείζονα, δυστυχώς δεν εί-
δαµε µε τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις που κατατέθηκαν χθες αυτή
τη διάθεση από πλευράς Κυβέρνησης. Ελπίζουµε να το δούµε
εντός της ηµέρας. Θα καταθέσω, όµως, τις απόψεις της Νέας
Δηµοκρατίας επί των άρθρων και των βελτιώσεων που έφερε η
Κυβέρνηση µόλις χθες. 

Επειδή ο συνταγµατικός νοµοθέτης, κύριοι συνάδελφοι, έχει
δηµιουργήσει θεσµικά αντίβαρα, ώστε να υπάγεται η πολιτική
εξουσία σε νοµικές ρυθµίσεις και να µην ασκείται ανεξέλεγκτα

και αυθαίρετα, δεν πρόκειται να σταθεί ούτε στα δικαστήρια το
συγκεκριµένο νοµοθέτηµα ούτε στο Συµβούλιο της Επικρατείας,
αλλά ούτε και στα ευρωπαϊκά όργανα.

Κύριοι συνάδελφοι, θυµάστε τον πολυδιαφηµισµένο νόµο περί
εκατό δόσεων, που στη συνέχεια αναγκαστήκατε, κατόπιν εντο-
λής της τρόικας, να τον πάρετε πίσω; Θυµάστε τη ρύθµιση για
τους ασφαλισµένους ΕΤΑΑ, ΤΣΜΕΔΕ, κύριε Σπίρτζη, που αφο-
ρούσε γιατρούς, δικηγόρους, µηχανικούς και που δύο µήνες
µετά –προχθές- τον πήρατε πάλι πίσω; Και µετά, αναγκαστήκατε
να στείλετε ανοιχτές επιστολές, δακρύβρεχτες, θέλοντας να δι-
καιολογηθείτε στους συναδέλφους µηχανικούς για ποιους λό-
γους αναγκαστήκατε να τον πάρετε πίσω. Και είσαστε έτοιµοι να
πολεµήσετε µε ποιον; Με τον εαυτό σας τον ίδιο; Θυµάστε τον
πολυδιαφηµισµένο νόµο για την ανθρωπιστική κρίση, που αργό-
τερα, όταν γίνατε µνηµονιακοί, αναγκαστήκατε να αποσύρετε
πάλι αρκετές από τις πολυδιαφηµισµένες διατάξεις του; 

Δεν θέλω να πω ούτε για την πρώτη κατοικία ούτε για τις συν-
τάξεις ούτε για τον ΕΝΦΙΑ. Περιορίζοµαι σε τρία τέσσερα παρα-
δείγµατα και σας λέω ότι το ίδιο πράγµα θα συµβεί και µε αυτόν
το νόµο. Εσείς νοµίζετε ότι κοροϊδεύετε την Κοµισιόν, νοµίζετε
ότι κοροϊδεύετε τους πολίτες. Σας το έχουµε πει σε όλους τους
τόνους, το λέµε και σήµερα: Δεν µπορείτε να ορίζετε πόσες
άδειες θα δίνετε. Δεν µπορείτε να προσδιορίζετε αριθµό εργα-
ζοµένων. Δεν µπορείτε να ορίζετε τις ειδικότητες που θα πάρει
η κάθε επιχείρηση. Δεν µπορείτε να παραβιάζετε τον ανταγωνι-
σµό. Δεν µπορείτε να παρεµβαίνετε στις ανεξάρτητες αρχές και
να τιµωρείτε. Δεν µπορείτε να παραβιάζετε το Σύνταγµα, τις διε-
θνείς συµβάσεις, το κοινοτικό δίκαιο. 

Και αυτό, κύριοι της Κυβέρνησης, κύριοι συνάδελφοι των κυ-
βερνητικών κοµµάτων, θα το βρείτε µπροστά σας. Και θα το
βρούµε µπροστά µας στα προαπαιτούµενα του Νοεµβρίου. Θα
το βρείτε από την ίδια την τρόικα δυστυχώς, κύριοι της Κυβέρ-
νησης.

Να σας πω µόνο ότι στη Γαλλία –είχαµε χθες την τιµή να µας
επισκεφθεί ο Γάλλος Πρόεδρος- λειτουργούν σήµερα τριάντα
έξι κανάλια εθνικής εµβέλειας, στη Γερµανία σαράντα τέσσερα,
στην Ισπανία δεκαπέντε, στην Κύπρο δέκα, πέρα από τα περιφε-
ρειακά. Η Νέα Δηµοκρατία θέλει να συνδράµει. Θέλουµε να συν-
δράµουµε και να καταθέσουµε από την εµπειρία που έχουµε όλο
το προηγούµενο διάστηµα, αλλά και για να µην έρθει η χώρα µας
στη δυσάρεστη θέση να πάρει πίσω ένα ακόµα νοµοσχέδιο. Ενώ
χρειάζεται τακτοποίηση ο χώρος αυτός, µε την επιπολαιότητα
που σας διακρίνει, µε την έλλειψη προετοιµασίας, µε την έλλειψη
στόχευσης, την αλαζονεία σας, τις ιδεοληψίες, αλλά και τα κα-
τάλοιπα που κουβαλάτε, µε τον ετσιθελισµό σας, χάνετε και χά-
νουµε την ευκαιρία να βάλουµε πραγµατική τάξη στο πεδίο αυτό. 

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, άκουσα µε µε-
γάλη προσοχή την αγωνία πολλών συναδέλφων που εκλέγονται
σε ακριτικές περιοχές. Αναφέρθηκαν σε κινήσεις εξαγοράς πε-
ριφερειακών τηλεοπτικών καναλιών που ήδη έχουν αρχίσει να γί-
νονται από επιχειρηµατίες γειτονικών χωρών. Θα σας
ενηµερώσω, λοιπόν, για το εξής και παρακαλώ να το αξιολογή-
σετε ως πρόταση-λύση στο πρόβληµα, γιατί είναι πρόβληµα
αυτό. 

Κατά την εποχή της αναλογικής τηλεόρασης η γεωγραφική κά-
λυψη των περιοχών Ανατολικής Μακεδονίας, Θράκης, Βορείου
και Νοτίου Αιγαίου ήταν απολύτως πληµµελής. Η κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας, ειδικά για τις ευαίσθητες αυτές περιοχές,
πήρε µία γενναία πολιτική απόφαση, σωστή πολιτική απόφαση,
να εντάξει αυτές τις δύο περιφέρειες στο επιχειρησιακό πρό-
γραµµα ψηφιακής σύγκλησης και να χρηµατοδοτήσει τις εγκα-
ταστάσεις όσων τοπικών αναµεταδοτών χρειαζόταν. 

Η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ που κέρδισε τις εκλογές το Γενάρη -και
σήµερα κόπτεται για τη µη πλήρη τηλεοπτική κάλυψη των ευαί-
σθητων αυτών περιοχών- απένταξε και τα δύο σηµαντικά έργα
για την εγκατάσταση αναµεταδοτών. Ζητούµε, λοιπόν, να επανε-
ξετάσει η Κυβέρνηση αυτή την απόφαση και να το δείτε καθαρά
από εθνική σκοπιά και µόνο. Ο νοών νοείτο. 

Προχωρώ τώρα αναλυτικότερα στα άρθρα: Είναι χαρακτηρι-
στική η περιφρόνηση που δείχνετε στην Επιστηµονική Υπηρεσία
της Βουλής, της οποίας ο ρόλος, κύριοι συνάδελφοι, είναι να
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υποβοηθά το έργο σας και το έργο όλων µας εδώ µέσα στην
πρακτική της καλής νοµοθέτησης. 

Κύριοι Υπουργοί, επί του άρθρου 2 παράγραφοι 4 και 5 για την
τιµή εκκίνησης ανά κατηγορία δηµοπρατούµενης άδειας, δεδο-
µένου ότι ο αριθµός των δηµοπρατούµενων αδειών παρόχου πε-
ριεχοµένου και η τιµή εκκίνησης ανά κατηγορία δηµοπρατού-
µενης άδειας δεν αποτελούν ειδικά λεπτοµερειακά ή τεχνικά ζη-
τήµατα όσον αφορά τη διαδικασία αδειοδότησης, θα ήταν σκό-
πιµο να τεθούν στο κείµενο της προτεινόµενης διάταξης, έστω
ενδεικτικά κριτήρια, βάσει των οποίων θα εκδοθούν οι ως άνω
υπουργικές αποφάσεις. 

Επίσης, στο τέλος της παραγράφου 1 του άρθρου 2 προστί-
θεται η λέξη «αιτιολογηµένη» πριν από τη λέξη «γνώµη». Ζητάµε
να είναι «σύµφωνη γνώµη», να µην είναι απλή γνώµη, γνωµοδό-
τηση των συµβουλίων, γιατί τότε ο Υπουργός θα είναι κυρίαρχος
των πάντων. Και θα υπάρξει θέµα εάν το ΕΣΡ ή η ΕΕΤΤ δεν συγ-
κροτηθούν νοµίµως και άµεσα. Οφείλει, λοιπόν, η Κυβέρνηση
στο σηµείο αυτό να το ερευνήσει και να οδηγήσει τη Βουλή να
πάρει απόφαση να συγκροτηθούν οι επιτροπές αυτές κατά νό-
µιµο τρόπο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Είναι θετικό το γεγονός ότι αλλάξατε µε τις νοµοτεχνικές βελ-
τιώσεις το πρώτο εδάφιο της παραγράφου 4 του άρθρου 2. 

Και κάνατε µία νοµοτεχνική βελτίωση στο άρθρο 10 παράγρα-
φος 4, αναφορικά µε τις δηλώσεις που θα ελέγχονται από το
ΕΣΡ. Είναι προς τη σωστή κατεύθυνση. Όµως, σας είπαµε επι-
πλέον ότι στο ΕΣΡ υπάρχουν σηµεία, στοιχεία που µπορείτε να
τα αξιοποιήσετε για την µοριοδότηση των υποψηφίων µε βάση
τα κριτήρια της παλαιότητας, της συνέπειας, των καταγγελιών
και µια σειρά άλλων στοιχείων, που θα ήταν χρήσιµα στον δια-
γωνισµό. 

Προχωρώ στο άρθρο 9, επειδή στο σχέδιο νόµου τίθεται ελά-
χιστος αριθµός εργαζοµένων ανά κατηγορία παρόχου, περιεχο-
µένου και όχι µόνο δεν ανταποκρίνεται αντικειµενικά στις
ανάγκες της σύγχρονης ψηφιακής τηλεόρασης, αλλά αντίθετα
διπλασιάζει τον αριθµό που προέβλεπαν αντίστοιχοι νόµοι για
την αναλογική τηλεόραση. Περαιτέρω δε, µε την πρόβλεψη ότι
µε την υπουργική απόφαση θα καθορίζονται ειδικότητες απασχο-
λουµένων και ελάχιστος αριθµός απασχολουµένων ανά ειδικό-
τητα, εκ των πραγµάτων το διευθυντικό δικαίωµα µιας επιχείρη-
σης παρόχου καταλύεται. Και όχι µόνο αυτό, έρχεστε και ορίζετε,
όχι µόνο τον αριθµό των εργαζοµένων, αλλά και τις ειδικότητες
και επιπλέον ότι θα εκδοθεί κοινή υπουργική απόφαση. Μόνο τα
ονόµατα αυτών που θέλετε να προσλάβουν δεν µας έχετε δώσει
ακόµα, µένει να το συµπεριλάβετε και αυτό µε υπουργική από-
φαση. 

Σε ό,τι αφορά το θέµα του πλειστηριασµού, εκ της φύσεως το
αντικείµενο της άδειας περιεχοµένου δεν νοείται δηµοπρασία,
καθώς, πέραν του ότι δεν τίθεται ζήτηµα εκχώρησης συχνοτή-
των, δεν υπάρχει και κανένα στοιχείο διαφοροποίησης της µίας
άδειας παρόχου περιεχοµένου µίας κατηγορίας από άλλης της
ίδιας ακριβώς κατηγορίας. Αυτό όµως συνιστά νόθευση ανταγω-
νισµού. Και θα επαναλάβουµε για άλλη µία φορά: Διαχωρίστε τα
περιφερειακής εµβέλειας κανάλια από τα εθνικής εµβέλειας κα-
νάλια.

Άρθρο 16. Όσον αφορά στη συνδεδεµένη της ΕΡΤ που θα
αποτελεί και πάροχο δικτύου, η σύσταση µιας εταιρίας που ανή-
κει 100% στο κράτος, η οποία δεν έχει καταβάλει κανένα τίµηµα
για τη χρήση συγκεκριµένων ραδιοσυχνοτήτων ούτε έχει υπο-
βληθεί σε διαγωνιστική διαδικασία και θα παρέχει έναντι ανταλ-
λάγµατος υπηρεσίες δικτύου σε τρίτους -πλην ΕΡΤ- παρόχους
περιεχοµένου, θέτει ζήτηµα αντίθεσης µε το Ευρωπαϊκό Δίκαιο
περί ανταγωνισµού και ενδεχοµένως περί κρατικών ενισχύσεων.
Πρόκειται για νόθευση ανταγωνισµού. Και πρέπει να το προσέ-
ξετε εξαιρετικά σοβαρά, διότι, όπως σας είπα και πριν, η Ευρω-
παϊκή Επιτροπή και η τρόικα κατ’ επέκταση σας περιµένουν και
µας περιµένουν ως χώρα, στη γωνία. Και εσείς, σκοπίµως και µε
παιδαριώδη συµπεριφορά, δεν φέρνετε τις επιστολές που έχετε
ανταλλάξει και µε την Κοµισιόν.

Στο άρθρο 17, στο τρίτο εδάφιο της παραγράφου 1 του άρ-

θρου 4 και 6 ο ν. 4070/2012 ορίζει ότι για την άσκηση των αρµο-
διοτήτων της η ΕΕΤΤ εποπτεύεται από τον Υπουργό Υποδοµών,
Μεταφορών και Δικτύων. 

Δεδοµένου ότι στο αναφερόµενο άρθρο ορίζονται οι αρµοδιό-
τητες του ανωτέρω Υπουργού επί θεµάτων ηλεκτρονικών επικοι-
νωνιών, ενώ ως προς την ΕΕΤΤ αναφέρονται περιπτώσεις κατά
τις οποίες η αρχή προβαίνει σε εισήγηση ή γνωµοδότηση ενώ-
πιον του Υπουργού που συνεργάζεται µε το Υπουργείο, θα ήταν
σκόπιµο να διευκρινιστεί ως προς ποιες αρµοδιότητές της η
ΕΕΤΤ εποπτεύεται απ’ τον Υπουργό.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Πάω στο άρθρο 21. Επιβάλλεται να το πάρετε αµέσως πίσω,
να το αποσύρετε. Και δεν αναφέροµαι στη νοµοτεχνική βελτίω-
ση, που αφορά τον Κώδικα Φόρου Προστιθέµενης Αξίας, αλλά
στο σηµείο που αναφέρεται ότι επιτρέπει τις υφιστάµενες απευ-
θείας συνδέσεις µε κλειστούς αυτοκινητόδροµους.

Ουσιαστικά, ανοίγει ένα παράθυρο, κύριοι συνάδελφοι, ώστε
να δηµιουργηθούν απευθείας συνδέσεις σε κλειστούς αυτοκινη-
τόδροµους, δηµιουργώντας πολύ σηµαντικό θέµα οδικής ασφά-
λειας -από εκεί ξεκινώ- ενώ παράλληλα η εν λόγω ρύθµιση
έρχεται σε απευθείας σύγκρουση µε δικαστικές αποφάσεις,
καθώς και µε τους κανονισµούς της Ευρωπαϊκής Ένωσης για αυ-
τοκινητόδροµους που ανήκουν στα διευρωπαϊκά δίκτυα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Τέλος, στο άρθρο 22 του Κεφαλαίου Ε’ του νοµοσχεδίου είναι
τα Γραφεία Τύπου…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Αυγενάκη, σας
παρακαλώ.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Είναι το τελευταίο Κεφάλαιο.
Στα γραφεία Τύπου του εξωτερικού δηµιουργείται µια δήθεν

καινούργια οργάνωση της διεθνούς εικόνας της Ελλάδος. Κύριοι
συνάδελφοι, διαρκή νοητικά άλµατα, νεωτερικά ιδεολογήµατα
και κατά το δοκούν επίκληση της διεθνούς πρακτικής, επιχει-
ρούν, όχι να οικοδοµήσουν έναν θετικό µηχανισµό παραγωγής
και υλοποίησης εθνικής επικοινωνιακής πολιτικής στον ευαί-
σθητο χώρο της εξωτερικής πολιτικής αλλά να ικανοποιήσουν
προσωπικές θεωρήσεις και φιλοδοξίες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Αυτά που εσείς επικαλείστε, δεν διανοείται να γίνουν…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Αυγενάκη, πα-

ρακαλώ, τελειώστε, κλείστε.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: …ούτε στο Foreign Office της Με-

γάλης Βρετανίας ούτε στο Quai d’ Orsay της Γαλλίας ούτε στο
State Department της Αµερικής.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Αυγενάκη, µε
ακούτε;

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Κλείνοντας, να αναφερθώ στο
άρθρο περί των δηµοσιογράφων υπαλλήλων της ΕΡΤ. Ξεκινή-
σατε σωστά. Δώσατε µια δυνατότητα στους υπαλλήλους του
Αθηναϊκού Πρακτορείου Ειδήσεων, Γενική Γραµµατεία Ενηµέρω-
σης. Προβλέψτε και τους υπαλλήλους δηµοσιογράφους της ΕΡΤ
να έχουν και εκείνοι την ίδια δυνατότητα απασχόλησης, όπως
συµβαίνει και µε τους άλλους.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Λοιπόν…
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Για την τροπολογία, όπως σας

είπα…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα µιλήσει ο κ. Μη-

τσοτάκης, είπατε.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Ναι. Σας ευχαριστούµε πολύ. 
Θεωρούµε ότι έχει χρόνο η Κυβέρνηση να φέρει µερικές βελ-

τιώσεις απ’ αυτές τις παρατηρήσεις τις οποίες κάναµε και είµα-
στε εδώ, έστω και αυτήν την ώρα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Αυγενάκη!
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: …να υπερψηφίσουµε κάποια από

τα άρθρα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Με ακούτε;
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ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Αφού ευχαριστήσω
και πάλι όλους τους συναδέλφους για την ευγενή παραχώρηση
να µιλήσει ο κ. Μητσοτάκης, για λόγους που εξήγησα, θα πάρει
τον λόγο ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρα-
τίας. 

Ελάτε, κύριε Μητσοτάκη. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, να ευχηθώ περαστικά στον Κοινοβουλευτικό Εκ-

πρόσωπο του ΣΥΡΙΖΑ. Προσέξτε, µόνο µε το σπασµένο χέρι µη
σας δει ο κ. Καµµένος και σας ζητήσει να παίξετε στο επόµενο
τηλεοπτικό του σποτ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον µατιάσαµε τον
άνθρωπο!

ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Το δεξί έσπασε!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

κύριε Υπουργέ, επί είκοσι έξι χρόνια οι τηλεοπτικοί σταθµοί λει-
τουργούν χωρίς καθεστώς αδειοδότησης στη χώρα µας. Εποµέ-
νως, επί της αρχής κανείς δεν µπορεί να διαφωνήσει µε την
πρωτοβουλία της Κυβέρνησης να βάλει τάξη σε ένα ραδιοτηλε-
οπτικό τοπίο, το οποίο πράγµατι λειτουργούσε χωρίς ξεκάθα-
ρους κανόνες. 

Εγείρονται, όµως, µια σειρά από εύλογα ερωτήµατα για τη νο-
µοθετική σας πρωτοβουλία, πολλά από τα οποία ανέφερε και ο
κ. Αυγενάκης. 

Ξεκινώ, όµως, µε αυτήν την αίσθηση του επείγοντος αυτού του
νοµοσχεδίου, το οποίο ήρθε στη Βουλή, χωρίς κάποια ουσια-
στική διαβούλευση. Είχατε επτά µήνες στη διάθεσή σας. Δεν το
φέρατε πιο νωρίς. Φαίνεται να επείγεσθε πάρα πολύ το συγκε-
κριµένο νοµοσχέδιο να ψηφιστεί και αναρωτιέµαι τι ακριβώς επι-
διώκετε µε αυτό το νοµοσχέδιο. Να εξυγιάνετε πραγµατικά το
ραδιοτηλεοπτικό τοπίο ή να δηµιουργήσετε ένα νέο τοπίο, το
οποίο ενδεχοµένως να διάκειται πιο ευµενώς απέναντι στην Κυ-
βέρνηση; Διότι εδώ πέρα υπάρχουν µια σειρά από ερωτήµατα,
τα οποία ακόµα δεν έχουν απαντηθεί από εσάς. 

Γιατί δίνει το νοµοσχέδιο τόσο ισχυρές αρµοδιότητες στον
Υπουργό Επικρατείας να καθορίζει τον αριθµό των αδειών, όταν
υπό κανονικές προϋποθέσεις ο αριθµός των αδειών θα πρέπει
να καθορίζεται από την ίδια την αγορά;

Γιατί θέτετε, κύριε Υπουργέ, τόσους αυστηρούς περιορισµούς
και σχετικά µε τον αριθµό των απασχολούµενων στα τηλεοπτικά
µέσα; Γιατί δεν το κάνετε και σε άλλου είδους επιχειρήσεις; Τι
παράξενη έννοια κρατισµού είναι αυτή, όπου ο αρµόδιος Υπουρ-
γός και η νοµοθετική εξουσία, θα προσδιορίζει σε µια ιδιωτική
επιχείρηση το πόσους εργαζόµενους θα έχει; Μπορείτε να µας
το εξηγήσετε αυτό; Τι ακριβώς θέλετε να εξυπηρετήσετε µε
αυτόν τον σκοπό; 

Εν πάση περιπτώσει, δεν σας προβληµατίζει το γεγονός ότι µε
τον τρόπο µε τον οποίο µεταφέρετε αρµοδιότητες από το ΕΣΡ
στο δικό σας το Υπουργείο νοθεύεται ο ανταγωνισµός; Ήδη, το
γνωρίζετε και εσείς, έχετε γίνει κοινωνός µιας σειράς επιστολών
που εγείρουν τέτοια ζητήµατα, τα οποία ακόµα δεν έχουν απαν-
τηθεί. Τι επιδιώκετε δηλαδή; Να βρεθούµε κάποια στιγµή υπόλο-
γοι στο Ευρωπαϊκό Δικαστήριο για νόθευση του ανταγωνισµού;
Μήπως διαβάσατε τη σηµερινή επιστολή της Ένωσης Εµπορικών
Τηλεοπτικών Δικτύων που δηµοσιεύθηκε σήµερα στον Τύπο, η
οποία εγείρει ακριβώς όλα αυτά τα ζητήµατα; Σας λέει ξεκάθαρα
ότι εδώ δηµιουργείται µια δοµή, µια οργάνωση της αγοράς η
οποία δεν προσοµοιάζει µε καµµία άλλη ευρωπαϊκή αγορά. 

Είναι εύλογο, λοιπόν, το ερώτηµα το οποίο σας θέτουµε. Ποιες
είναι οι πραγµατικές σας προθέσεις; Αν το µόνο το οποίο σας εν-
διαφέρει είναι να δηµιουργήσετε ένα καινούριο τοπίο, το οποίο
θα είναι πιο φιλικά διακείµενο στην Κυβέρνηση, για να εξυπηρε-
τήσετε τα δικά σας πολιτικά συµφέροντα. Εν πάση περιπτώσει,
πώς ακριβώς αντιλαµβάνεστε -και αυτό το ερώτηµα δεν είναι για
εσάς, κύριε Παππά, αλλά για τον κ. Σπίρτζη- τη λειτουργία των
ανεξάρτητων αρχών; Ποιος είναι επιτέλους ο ρόλος της ΕETΤ;
Διότι ξέρουµε πολύ καλά ότι από την προηγούµενη διακυβέρ-
νησή σας είχατε ήδη ενθαρρύνει -µε τρόπο που παρέβαινε την
αυτόνοµη και ανεξάρτητη λειτουργία της ΕETΤ- µέλη της να πα-

ραιτηθούν και στη συνέχεια είχαµε και την προσπάθεια του κ. Κα-
τρούγκαλου να βάλει ηλικιακά όρια στις ανεξάρτητες αρχές.
Τώρα, αυτό το οποίο κάνετε είναι να καταλύετε επί της ουσίας
την ανεξαρτησία της ΕETΤ και να την υπάγετε στον έλεγχο του
δικού σας Υπουργείου. 

Έτσι αντιλαµβάνεστε τη λειτουργία των ανεξάρτητων αρχών;
Αυτή είναι η οργάνωση του κράτους την οποία εσείς πρεσβεύετε;
Τι ρόλο επιτέλους πρέπει να έχουν οι ανεξάρτητες αρχές στον
τρόπο µε τον οποίο εσείς αντιλαµβάνεστε τον έλεγχο τον οποίο
πρέπει να ασκούν στην εκτελεστική εξουσία;

Φοβάµαι, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, ότι εδώ γινόµαστε µάρτυρες µιας ευρύτερης προσπάθειας
άλωσης ανεξαρτήτων πυλώνων του κράτους από µια εκτελεστική
εξουσία, η οποία ενοχλείται από όλες τις ανεξάρτητες φωνές.
Δεν αναφέροµαι µόνο στο νοµοσχέδιο, κύριοι Υπουργοί. Υπάρ-
χουν κι άλλα περιστατικά τα οποία είναι εξαιρετικά ανησυχητικά
και για τα οποία εσείς, ως Κυβέρνηση, πρέπει να απολογηθείτε. 

Τι συνέβη µε την περίπτωση της κ. Σαββαΐδου, ακριβώς; Τι της
προσάπτετε της κ. Σαββαΐδου; 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΓΙΑΛΑΣ: Μεροληψία. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Δεν γνωρίζετε ότι µία από τις βα-

σικές υποχρεώσεις, τις οποίες έχουµε αναλάβει ως χώρα είναι η
κατοχύρωση της ανεξαρτησίας της Γενικής Γραµµατείας Δηµο-
σίων Εσόδων; Το γνωρίζετε ή όχι; 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΓΙΑΛΑΣ: Αυτό λέµε.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Αν έχετε πρόβληµα µε την κάθε κ.

Σαββαΐδου, αν η κάθε κ. Σαββαΐδου δεν επιτυγχάνει τους στό-
χους, τους οποίους η πολιτική ηγεσία έχει θέσει, τότε να βγείτε
εδώ και να το πείτε. Και µην σπεύσετε να πείτε ότι κι εµείς µπορεί
να κάναµε τα ίδια, διότι εγώ έχω κάνει την αυτοκριτική και της
δικής µας παράταξης για το ζήτηµα του κ. Θεοχάρη. 

Θα πρέπει, λοιπόν, κάποια στιγµή να συµφωνήσουµε ότι, από
τη στιγµή που υπάρχουν ανεξάρτητες δοµές, η εκτελεστική εξου-
σία, κύριοι Υπουργοί, δεν µπορεί να παρεµβαίνει κατά το δοκούν.
Όποτε δεν σας βολεύει κάτι, να περνάτε µια ρύθµιση και να κα-
ρατοµείτε ανθρώπους ή να µεταφέρετε αρµοδιότητα στην εκτε-
λεστική εξουσία. Δεν δουλεύουν έτσι τα συντεταγµένα κράτη.
Υπάρχει, λοιπόν, εδώ µια συνολική προσπάθεια άλωσης του κρά-
τους και κατάργησης της ανεξαρτησίας αρχών, οι οποίες είναι
συνταγµατικά κατοχυρωµένες. Και δυστυχώς, πολύ φοβάµαι ότι
δεν περιορίζεστε µόνο στα ζητήµατα των ανεξάρτητων αρχών
και των σχέσεων µε την εκτελεστική εξουσία. 

Χθες, η Νέα Δηµοκρατία έβγαλε µια ανακοίνωση διά του αρ-
µόδιου τοµεάρχη δικαιοσύνης για τις επιλογές τις οποίες κάνατε
στη δικαιοσύνη. Ο κ. Αθανασίου ήταν πολύ αναλυτικός στην ανα-
κοίνωση την οποία έκανε και θα χρειαστούν κάποιες ξεκάθαρες
εξηγήσεις, γιατί βουτήξατε τόσο βαθιά στην επετηρίδα, κύριοι
Υπουργοί. Γιατί ξεπεράσατε δικαστές αναγνωρισµένους, µε
κύρος, µε σηµαντικό επιστηµονικό έργο;

Δεν µπορώ να φανταστώ ότι το κάνατε γιατί ενδεχοµένως κά-
ποιοι στο παρελθόν για σηµαντικές υποθέσεις δηµοσίου συµφέ-
ροντος, να πήραν αποφάσεις, οι οποίες δεν ήταν συµβατές µε
τις πολιτικές επιθυµίες της Κυβέρνησης. Δεν µπορώ να φαντα-
στώ ότι µπορεί να συνέβη αυτό. 

Αλλά, εν πάση περιπτώσει, κάποιες εξηγήσεις γι’ αυτήν την
εξαιρετικά βαθιά βουτιά στην επετηρίδα της δικαιοσύνης οφείλει
ο αρµόδιος Υπουργός, αλλά και συνολικά η Κυβέρνηση να δώσει. 

Φοβάµαι, κύριοι Υπουργοί, ότι εδώ πέρα βρισκόµαστε προ
ενός ανησυχητικού φαινοµένου, µια Κυβέρνηση η οποία αρχίζει
να φέρεται µε ηµιαυταρχικό τρόπο. Μου θυµίζει η συµπεριφορά
σας άλλες εποχές άλωσης του κράτους. Πάει το µυαλό µου πίσω
σε άλλες εποχές, όπου άλλες κυβερνήσεις, οι οποίες ήρθαν στην
εξουσία, θεώρησαν χρέος τους να αλώσουν το κράτος και να το-
ποθετήσουν τους δικούς τους φίλα προκείµενους. Μην κάνετε
το ίδιο λάθος, κύριοι Υπουργοί. Θα µας βρείτε απέναντι σε αυτές
τις πρακτικές, οι οποίες υπονοµεύουν τη δηµοκρατική οργάνωση
του κράτους.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου 

Βουλευτή)
Κλείνω, κύριε Πρόεδρε -για να µην κάνω κατάχρηση του χρό-
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νου και αφού σας ευχαριστήσω και πάλι για την κατ’ εξαίρεση
παρέµβασή µου στον κατάλογο των εισηγητών- µε δύο σχόλια
για την τροπολογία, την οποία κατέθεσε ο αρµόδιος Υπουργός
Παιδείας για τη συµπλήρωση των κενών στα σχολεία. 

Δεν είναι εδώ ο κ. Φίλης, αλλά, αλήθεια, τώρα το θυµηθήκατε;
«Πρώτη φορά αριστερά» Κυβέρνηση είστε ή «δεύτερη φορά Αρι-
στερά» Κυβέρνηση; Ποιος είναι υπεύθυνος για το γεγονός ότι
υπήρχαν τόσα πολλά κενά στα σχολεία; Ο κ. Φίλης µπορεί να µην
είναι, ο κ. Μπαλτάς και ο κ. Κουράκης είναι, όµως, προσωπικά
υπεύθυνοι, διότι τους είχαµε προειδοποιήσει από τον Ιανουάριο
να γίνει σωστός προγραµµατισµός στελέχωσης, όπως τον είχαµε
κάνει εµείς και είχαµε πολύ λιγότερα κενά απ’ ό,τι υπάρχουν σή-
µερα. 

Υπάρχουν, λοιπόν, ξεκάθαρες ευθύνες σχεδιασµού. Έρχεται
τώρα ο κύριος Υπουργός και µιλάει για το ζήτηµα των αποσπά-
σεων. Πόσες αποσπάσεις, αλήθεια, έκανε ο κ. Κουράκης πριν την
αρχή του σχολικού έτους; Πόσες αποσπάσεις έκανε, για να µπο-
ρέσει να κάνει τα χατίρια στους φίλους του συνδικαλιστές; Και
έρχεστε τώρα και λέτε ότι εσείς θα αναστείλετε τις αποσπάσεις
που εσείς οι ίδιοι κάνατε; Δεν είστε πρώτη φορά Κυβέρνηση, κύ-
ριοι Υπουργοί. Είστε δεύτερη φορά Κυβέρνηση και θα κριθείτε
για την ανεπάρκεια των επτά µηνών. 

Κι εν πάση περιπτώσει, αν θέλετε να συζητήσουµε µε ειλικρί-
νεια -και κλείνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε, µια φράση µόνο- τα ζη-
τήµατα της διαχείρισης του ανθρώπινου δυναµικού στην
εκπαίδευση, εδώ πέρα είµαστε να το κάνουµε. Έχουµε τον µε-
γαλύτερο αριθµό εκπαιδευτικών στην Ευρώπη και πάρα ταύτα
δεν µπορούµε, δεν είµαστε σε θέση να στελεχώσουµε σωστά τα
σχολεία. Κάποιο πρόβληµα υπάρχει, λοιπόν. Αυτά να τα συζητή-
σουµε.

Εµείς θα υποστηρίξουµε, λοιπόν, την τροπολογία, αλλά την ευ-
θύνη για το γεγονός ότι και σήµερα ακόµα υπάρχουν νηπιαγω-
γεία τα οποία είναι κλειστά, την έχει ακέραιη η Κυβέρνηση του
ΣΥΡΙΖΑ.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μέχρι να έρθει ο κ.
Ιωάννης Λαγός στο Βήµα, τον οποίο προσκαλώ, θα ήθελα να πα-
ρακαλέσω, κυρίως τους εκπροσώπους των κοµµάτων της Αντι-
πολίτευσης σε µία εύλογη χρονική στιγµή, γύρω στη 13.00’
-14.00’ το αργότερο, εάν προτίθενται να κάνουν ονοµαστική ψη-
φοφορία, το Προεδρείο να ενηµερωθεί, διότι υπάρχουν συνά-
δελφοι που ενδεχοµένως να έχουν βγάλει εισιτήρια για να
φύγουν για τις περιφέρειές τους και θα πρέπει να τα αλλάξουν
και να αναστείλουν την αναχώρησή τους. Θέλω να σας παρακα-
λέσω µην το αφήσουµε για τελευταία στιγµή, αφού είναι δεδο-
µένο ότι 18.00’ τελειώνουµε.

Κύριε Λαγέ, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Οι παρούσες συνθήκες και η σηµερινή κουβέντα που κάνουµε

είναι η κατάλληλη, για να λύσουµε ακόµα κάποιες απορίες που
υπάρχουν σχετικά µε το θολό τοπίο που υπάρχει στην πώληση
και στην εκµετάλλευση των τηλεοπτικών συχνοτήτων.

Πριν από λίγες µέρες, από αυτό εδώ το Βήµα της Βουλής, εί-
χαµε καταγγείλει ως Χρυσή Αυγή το Κοµµουνιστικό Κόµµα της
Ελλάδας για κάποιες αδιαφανείς διαδικασίες τις οποίες είχε
κάνει. Είµαστε εδώ, πάλι, λοιπόν, σήµερα για να πούµε ότι έχου-
µε και στοιχεία στα χέρια µας, γιατί σε αυτές τις δέκα µέρες που
δώσαµε περιθώριο για να ειπωθεί πού έχει πουληθεί η ραδιοτη-
λεοπτική συχνότητα του Κοµµουνιστικού Κόµµατος δεν δόθηκε
απάντηση. 

Σήµερα λοιπόν, εµείς ως Χρυσή Αυγή, παρουσιάζουµε το συµ-
βόλαιο που έχει υπογραφεί µεταξύ της εταιρείας που αγόρασε
από offshore κυπριακή εταιρεία τη συχνότητα του Κοµµουνιστι-
κού Κόµµατος Ελλάδας -του πρώην «902 αριστερά στα FM» και
της ραδιοφωνικής- και θέλουµε να ρωτήσουµε, λοιπόν: Αυτοί
που καταγγέλλουν και είναι εδώ πέρα µέσα για να υπερασπι-
στούν τα συµφέροντα του απλού ελληνικού λαού και είναι ενάν-
τια στους µεγαλοκαναλάρχες και στα µεγαλοσυµφέροντα, για
ποιο λόγο συναλλάσσονται µαζί τους και παίρνουν δεκάδες εκα-
τοµµύρια ευρώ από αυτήν τη διαδικασία; 

Επίσης, θέλουµε να ρωτήσουµε από αυτό εδώ το Βήµα της
Βουλής και να πάρουµε µια απάντηση: Με ποιο δικαίωµα είχαν
πάρει -επαναλαµβάνω- τη ραδιοφωνική και τηλεοπτική συχνό-
τητα και κυρίως µε ποιο δικαίωµα την πούλησαν µετά, πριν από
ενάµισι µε δύο περίπου χρόνια;

Κύριε Υπουργέ, εδώ υπάρχουν τα στοιχεία. Εδώ υπάρχει η
αγοραπωλησία που έχει γίνει. H αρχική αγοραπωλησία µεταξύ
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος και της offshore, που έχει έδρα
στην Κύπρο, χάνεται. Τα στοιχεία είναι εδώ και αν υπάρχει εισαγ-
γελέας κατά της διαφθοράς, εάν υπάρχει ανεξάρτητη δικαιοσύνη
πρέπει αυτήν τη στιγµή να επέµβει και να δούµε τα στοιχεία.

Εµείς, δεν ζητάµε τίποτα άλλο παρά το αυτονόητο, να δούµε
µε ποιο δικαίωµα το Κοµµουνιστικό Κόµµα είχε λάβει τη συχνό-
τητα αυτή και µε ποιο δικαίωµα την πούλησε µετά µε αντίτιµο
10.000.000 ευρώ, τα οποία χρήµατα αυτά έχουν χαθεί κάπου
στην πορεία µεταξύ Κύπρου, που είναι η συναλλαγή και Ελλά-
δας, Αµαρουσίου, που είναι η έδρα της µίας εταιρείας και συνε-
χίζουµε.

Μάλιστα, για να δείτε τι υπάρχει, στη συναλλαγή που υπάρχει
µεταξύ του δεύτερου και του τρίτου αγοραστή στην πορεία,
υπάρχει συµφωνία, η οποία λέει ότι η αγοράστρια δεν επιτρέπε-
ται για τα επόµενα τρία έτη να µεταβιβάσει ή µε οποιονδήποτε
άλλο τρόπο να παραχωρήσει στο µέλλον τα πάσης φύσεως δι-
καιώµατά της από την επιχείρηση ραδιοφωνικού σταθµού που
αποκτά µε το παρόν σε πολιτικό κόµµα πλην του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας ή σε εταιρεία στην οποία συµµετέχει ή ελέγ-
χει µε οποιονδήποτε τρόπο. Αυτή είναι η συναλλαγή που υπάρχει
και µάλλον βιάζονται κάποιοι πάρα πολύ να τα κουκουλώσουν
όλα αυτά τα σκάνδαλα και να δώσουµε άφεση αµαρτιών σε ό,τι
έχει συµβεί. 

Εµείς, είµαστε εδώ ως Χρυσή Αυγή και υποστήκαµε το τίµηµα
των λεγοµένων µας, µόνο και µόνο γιατί ξεσκεπάζουµε τους πάν-
τες και τα πάντα. Να σας πω κάτι άλλο; Πώς είναι δυνατόν το
υπάρχον πολιτικό σύστηµα να διεκδικήσει και να αποδώσει δι-
καιοσύνη όταν -επαναλαµβάνω- επί κυβερνήσεως Νέας Δηµο-
κρατίας το Κοµµουνιστικό Κόµµα είχε πάρει παράνοµα τον
τηλεοπτικό και ραδιοφωνικό σταθµό, όταν επί Νέας Δηµοκρατίας
τον πούλησε στην πορεία και πήρε αυτά τα δεκάδες εκατοµµύρια
ευρώ που τα βάλανε στην τσέπη, στο κοµµατικό τους ταµείο -
δεν ξέρω θα µας πουν τι έχει γίνει- και όταν οι υπόλοιποι που
απαρτίζουν την Κυβέρνηση εδώ µέσα είναι οι περισσότεροι αρι-
στερών καταβολών;

Άρα, επειδή µιλάµε γι’ αυτό το θέµα που είναι σκανδαλώδες
και που υπάρχουν πλέον επίσηµα στοιχεία επαναλαµβάνω, υπάρ-
χει το χαρτί της αγοραπωλησίας που έχει γίνει, καλώ τον Εισαγ-
γελέα να επέµβει και να µας πει εάν η αγοραπωλησία που έχει
γίνει είναι νόµιµη. Να µας το πουν. 

Από ό,τι ξέρω, όµως, εκτός και αν κάνω λάθος, θα µας το πουν
οι κυβερνώντες, δεν υπάρχει νόµιµη διαδικασία, προκειµένου να
πουληθεί µια συχνότητα, η οποία ανήκει στον ελληνικό λαό.
Όταν, λοιπόν, οι αριστεροί εδώ πέρα µέσα, του ΚΚΕ, µας µιλάνε
για τα δίκαια του εργάτη και του απλού Έλληνα πολίτη, καλό θα
ήταν, τις ραδιοτηλεοπτικές συχνότητες που έχουν πάρει παρά-
νοµα και που ανήκουν στον Έλληνα πολίτη, να µην τις πωλούν
µετά και να µην παίρνουν τα λεφτά να τα βάζουν στην τσέπη
τους, γιατί εκεί δεν είναι µε τον Έλληνα πολίτη φυσικά, αλλά εκεί
ξεχωρίζουν τη θέση τους και είναι µε την πάρτη τους, είναι µε
τον κοµµατικό τους στρατό.

Εµείς θα θέλαµε να µας πείτε, κύριε Υπουργέ, αν θα αναζητή-
σετε ευθύνες πάνω σε αυτό που έχει γίνει, πολιτικές ευθύνες
τουλάχιστον στην όλη διαδικασία, γιατί επαναλαµβάνω ότι αυτοί
που φωνάζουν για τα µεγάλα συµφέροντα, για τα διαπλεκόµενα
συµφέροντα είναι αυτοί οι οποίοι κάνουν ακριβώς τα ίδια πράγ-
µατα, είναι το µακρύ χέρι του συστήµατος, το οποίο επί σαράντα
ένα χρόνια αποµυζά τον ελληνικό λαό, παίρνει τα δικαιώµατά του
και κάνουν και τους προστάτες τους. Αλλά αυτό ζούµε. 

Το «εύγε» στο ΚΚΕ ποιο είναι; Το «εύγε» στο ΚΚΕ από το σύ-
στηµα όλα αυτά τα χρόνια είναι να µην διώκονται για καµµία πα-
ράνοµη πράξη, είναι να έχουν το δικαίωµα στη ναυτικοεπισκευα-
στική ζώνη του Περάµατος να µπαίνουν, οποιαδήποτε ώρα και
στιγµή, και να κατεβάζουν εργαζόµενους δένοντάς τους, είναι
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να παίρνουν ραδιοτηλεοπτικές συχνότητες και να τις πωλούν
παίρνοντας 10.000.000 ευρώ και βάζοντάς τα στη τσέπη -αυτά
είναι επίσηµα στοιχεία επαναλαµβάνω- σε offshore εταιρεία της
Κύπρου.

Και το ΚΚΕ τι κάνει για όλα αυτά; Το ΚΚΕ είναι η χύτρα ταχύ-
τητας µέχρι τώρα που όποια αντίδραση υπήρχε από τον ελληνικό
λαό, την έπαιρνε και την εξάτµιζε, για να είναι αυτός εδώ ο
χώρος του Κοινοβουλίου και της ανοµίας όπως έχει γίνει σα-
ράντα χρόνια, άντρο διεφθαρµένων. Γι’ αυτό, λοιπόν, το ΚΚΕ
πριν από κάποια χρόνια, όταν γινόταν η διαδικασία έξω µε τους
αγανακτισµένους Έλληνες πολίτες, είχε πάρει τον ρόλο του µα-
κριού χεριού του συστήµατος, επαναλαµβάνω, και ήταν στα σκα-
λοπάτια και βαρούσε ανθρώπους, οι οποίοι είχαν έρθει να
διαµαρτυρηθούν και να πουν την αντίθεσή τους πάνω σε αυτό.

Άρα, δεν µπορούµε άλλο να συζητάµε πάνω σε αυτό το πράγ-
µα. 

Απαιτούµε ως Χρυσή Αυγή άµεσα να δοθεί απάντηση και από
την Κυβέρνηση και από τη δικαστική αρχή ποια είναι η κίνηση
των χρηµάτων, που έχουν πάει τα 10 εκατοµµύρια ευρώ από την
πώληση του «902», πού έχουν εξαφανιστεί και σε ποιες τσέπες
έχουν πάει.

Επίσης, θα ζητήσουµε για άλλη µία φορά, όπως εµείς ως
Χρυσή Αυγή έχουµε διωχθεί και έχει γίνει ενδελεχής έλεγχος στα
οικονοµικά µας από το ΣΔΟΕ, να γίνει και σε όλα τα υπόλοιπα
κόµµατα, αρχής γενοµένης από το ΚΚΕ, που δήθεν περιβάλει µε
αγάπη και αφοσίωση τον εργαζόµενο και τον απλό Έλληνα πο-
λίτη. 

Εµείς δεν θα σταµατήσουµε. Θα τα φέρουµε όλα στη φόρα
σιγά-σιγά. Αυτό είναι προφανώς το τίµηµα το οποίο πληρώνουµε,
όµως, δεν πρόκειται να κάνουµε πίσω. 

Εδώ υπάρχει, για όποιον µετά το θέλει, το χαρτί της αγορο-
πωλησίας. Έχουν καλυφθεί πάνω σε έναν νοµιµοφανή µεν, αλλά
παράλογο στην ουσία νόµο, τον ν.479, στον οποίο δεν πουλάνε
ευθέως τη ραδιοτηλεοπτική συχνότητα, αλλά πουλάνε δήθεν τον
εξοπλισµό. Και µέσα, λοιπόν, απ’ αυτόν τον εξοπλισµό πουλάνε
και τη ραδιοτηλεοπτική συχνότητα, την οποία παρανόµως κατεί-
χαν. Και έρχονται αυτοί οι άνθρωποι να µας ζητήσουν τα ρέστα
για τον Μπόµπολα, για τον Βαρδινογιάννη, για τα µεγάλα συµ-
φέροντα που υπάρχουν, για τον Αλαφούζο, για όλους αυτούς.
Δεν µπορούν να το κάνουν αυτό γιατί είναι ακριβώς οι ίδιοι. Δεν
µπορούν να το  κάνουν αυτό, γιατί έχουν πάρει ένα µικρό κοµµάτι
της πίτας που τους έχουν δώσει, αλλά πολύ ικανό για να ανακου-
φίσει χιλιάδες Ελλήνων συµπατριωτών µας. Το έχουν πάρει, το
έχουν αποδεχθεί και έχουν µπει στη διαδικασία αυτή. 

Να ελεγχθούν όλες αυτές οι διαδικασίες, κύριοι Υπουργοί, και
να µην αλλάξετε µόνο από εδώ και πέρα το σύστηµα το οποίο
θα υπάρχει, αλλά να αναζητήσετε ευθύνες και στο παρελθόν. Ει-
δάλλως, θα είστε και εσείς υπεύθυνοι και θα έχετε καλύψει αυτήν
την πραγµατικά τροµερή ανοµία, η οποία υπάρχει.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα απ’ την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ως τι; Δεν εννοώ τι

εκπροσωπείτε. Αλλά για ποιο θέµα;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Δεν ακούσατε; Τι άλλο θέλετε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ναι, τον χρόνο θα

σας τον δώσω, γιατί προφανώς τον ζητάτε ως Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ακριβώς.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Πέντε λεπτά είναι αρ-

κετά;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Φαντάζοµαι ότι φτάνουν.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κ. Πα-

φίλης.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Βέβαια, δεν είναι και τόσο καλό να

απαντάς σε ανθρώπους που έχουν δώσει εντολές για δολοφο-
νίες και είναι κατηγορούµενοι και κάθε ηµέρα αποδεικνύεται το
τι έχουν κάνει, όπως αυτός που µίλησε προηγούµενα. Αλλά επει-
δή εµφανίζονται και αφιέρωσαν όλον τον χρόνο τους για να κα-
τηγορήσουν το ΚΚΕ µε συκοφαντίες, γιατί αυτός είναι ο ρόλος
τους -η κουκούλα, ξέρετε, δεν φεύγει ποτέ- και επειδή επέλεξαν

από τις δεκάδες αγοραπωλησίες που έχουν γίνει όλ’ αυτά τα
χρόνια να µιλήσουν για το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, θέ-
λουµε να πούµε ότι όλ’ αυτά είναι συκοφαντίες. Αυτά που είπαν
σήµερα εδώ στην Αίθουσα είναι πασίγνωστα. Τα υποτιθέµενα
συµβόλαια που καταθέτουν εδώ, είναι γνωστά όλα. Τα έχουµε
καταθέσει στην εφορία και παντού.

Είναι γνωστό, επίσης, πράγµα βέβαια που δεν αναφέρεται, ότι
η πώληση της επιχείρησης και όχι της συχνότητας που έκανε το
ΚΚΕ σε µία εταιρεία νόµιµη, της οποίας γνωρίζουν οι πάντες
ποιος ήταν Πρόεδρος, έχει και κάτι ακόµα το οποίο είναι ασύλ-
ληπτο γι’ αυτούς που εκτελούν συµβόλαια, είτε θανάτου είτε
άλλα πράγµατα, δηλαδή ότι τα χρήµατα που εισπράχθηκαν
πήγαν όλα στους εργαζόµενους και στα ασφαλιστικά ταµεία και
κανένα ούτε ένα ευρώ δεν πήγε στο Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελ-
λάδας. 

Εποµένως, αυτό που επιβεβαιώνεται σήµερα είναι ότι ο αντί-
παλος των φασιστών της Χρυσής Αυγής οι οποίοι, εκτός των
άλλων, είναι φασίστες, αλλά δεν το λένε ποτέ -δεν έχουν το θάρ-
ρος να το πούνε τώρα, αρχίζουν και τα απαρνιούνται- είναι να
χτυπήσουν το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας και όχι τα µεγάλα
συµφέροντα µε τα οποία συνδέονται ποικιλοτρόπως. Και γνωρι-
ζόµαστε όλοι σε αυτόν τον τόπο.

Δεν έχουµε να απαντήσουµε τίποτα άλλο, παρά µόνο ότι αυτές
είναι συκοφαντίες, ότι εκτελούν συµβόλαια άλλου είδους και ότι
η θέση συνολικά που πρέπει να τους δώσει και ο λαός είναι εκεί
που τους έβαλε, όπως λέει και ο Αρχηγός τους, στους ηττηµέ-
νους του 1945, δηλαδή, στα σκουπίδια της ιστορίας.

(Χειροκροτήµατα)
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, για ένα λεπτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα δώσω για αντα-

πάντηση δύο λεπτά στον κ. Λαγό και το θέµα κλείνει εδώ. Διότι
δεν προτίθεµαι να σπαταλήσω ούτε ένα λεπτό παραπάνω εις
βάρος των συναδέλφων.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Θα µου δώσετε και εµένα µετά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Και προς διευκρίνιση,

δεν κατετέθησαν τα συµβόλαια. Τα επικαλέστηκε ο κ. Λαγός. Εάν
θέλει να τα καταθέσει στα Πρακτικά, µπορεί να τα καταθέσει.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µε συγχωρείτε. Να
τα πάρετε, είναι κατατεθειµένα στην εφορία.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Σιγά το απόρρητο µυστικό!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Παφίλη, επειδή

είπατε ότι κατετέθησαν, σας διευκρινίζω ότι δεν κατετέθησαν.
Εάν θέλει µπορεί να τα καταθέσει. Τα επικαλέστηκε όµως, γι’
αυτό το είπα. Άλλο το ένα, άλλο το άλλο.

Ορίστε, κύριε Λαγέ, για δύο λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Καταλαβαίνω τη δύσκολη θέση που βρίσκε-

ται το ΚΚΕ αυτήν τη στιγµή. Ήρθε αυτήν τη στιγµή εδώ να µας
πει τι; Τίποτα. Εµείς ζητάµε για άλλη µια φορά από την ελληνική
Βουλή να δοθεί η διαδροµή των χρηµάτων που υπάρχει, της πώ-
λησης από το Κοµµουνιστικό Κόµµα σε µια offshore εταιρεία.
Γιατί φοβάστε τόσο πολύ; Δείξτε µας τη διαδροµή των χρηµάτων
και αν έχουµε άδικο, θα ζητήσουµε συγγνώµη. Αυτό είναι το
πρώτο.

Δεύτερον, για τις κατηγορίες που απηύθυνε ο Κοινοβουλευτι-
κός Εκπρόσωπος για δήθεν εντολές, είναι αδαής, δεν γνωρίζει
καθόλου τη δικογραφία. Μπορεί να πάρει τη δικογραφία να δει
γιατί κατηγορούµαστε. Κατηγορούµαστε –εάν δεν το ξέρετε,
κύριε Παφίλη- για οµιλίες. Πάρτε τη δικογραφία και διαβάστε τη.
Για τα υπόλοιπα που θέλετε να λέτε µεταξύ σας, να τα λέτε µε-
ταξύ σας και όχι παραέξω στον ελληνικό λαό, γιατί είναι ψεύδη.

Θα σας φέρουµε, λοιπόν, τη δικογραφία, επειδή δεν την έχετε
διαβάσει, για να δείτε ότι το κατηγορητήριο εις βάρος του Αρ-
χηγού και των Βουλευτών της Χρυσής Αυγής δεν περιλαµβάνει
καµµία εντολή για το παραµικρό. Περιλαµβάνει οµιλίες τις οποίες
έχουµε κάνει σε γραφεία µας.

Και σε ό,τι αφορά –για άλλη µια φορά θα πω- τη διαδροµή που
υπάρχει, οι κύριοι αυτοί είναι -που µας κουνάνε το δάχτυλο και
µας λένε για µεγάλα συµφέροντα- που συναλλάσσονται µε µε-
γάλα συµφέροντα. Έχουν κάνει την αγοραπωλησία αυτή, λες και
είναι κτήµα του παππού τους, για µία ραδιοφωνική και τηλεο-
πτική συχνότητα, η οποία ποτέ δεν τους ανήκε και την οποία
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είχαν πάρει από τους δήθεν αντιπάλους τους της Νέας Δηµο-
κρατίας. 

Όταν φέρουν τη διαδροµή του µαύρου χρήµατος που έχει
γίνει από τα γραφεία του ΚΚΕ µέχρι την offshore εταιρεία στην
Κύπρο και αποδειχτεί ότι είναι καθαρή, τότε εγώ θα ζητήσω συγ-
γνώµη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κ. Πα-

φίλης για ένα λεπτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Λέω ότι δεν θα ξοδέψω πολύ σάλιο

για να απαντήσω, γιατί πάει χαµένο. Όσο για τις κατηγορίες περί
οµιλιών, φαίνεται ότι τα µαχαίρια τα ονοµάζουν οµιλίες και τις
δολοφονίες τις ονοµάζουν πολιτική δράση. Με καθαρή εντολή
βγαίνουν όλα και µε βίντεο και τα πάντα. Και άστους να µιλάνε,
κύριε Πρόεδρε, γιατί µάλλον δεν θα ξαναέχει τη δυνατότητα µε
τα ισόβια και πάνω λόγω της δολοφονίας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΜΠΑΡΟΥΣΗΣ: Για την ταµπακιέρα θα
µας πεις τίποτε;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Για τα υπόλοιπα, λοιπόν, δεν έχω να
απαντήσω τίποτα άλλο. Είναι όλα γνωστά, έχουν κατατεθεί τα
πάντα, όλα. Τα γνωρίζουν οι πάντες. Και απλώς λέω ότι  είναι οι
κληρονόµοι της κουκούλας. Οι πρόγονοί τους τα ίδια έκαναν στα
µπλόκα, φορούσαν κουκούλες και έδειχναν. Και ποιους έδειχναν;
Αυτούς που πολεµούσαν τους Γερµανούς και τους κατακτητές.
Γι’ αυτό, λοιπόν, δεν έχουµε να απαντήσουµε τίποτα περισσό-
τερο. Είναι όλα γνωστά, είναι όλα ανοιχτά. Και εποµένως δεν
χρειάζεται κανένας να ξοδεύει άλλο σάλιο.

(Χειροκροτήµατα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Απολύτως σαφής. 
Τον λόγο έχει ο κ. Παπαθεοδώρου.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, εκ µέρους της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης

είναι η τοποθέτησή µου. Δεν το αναφέρατε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Το είχα πει όταν σας

πρωτοκάλεσα. Συγγνώµη που δεν το επανέλαβα.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Δεν πειράζει, κύριε Πρό-

εδρε. Είναι για να αλλάξουµε λίγο την ατµόσφαιρα, η οποία βά-
ρυνε ξαφνικά. Νοµίζω ότι η δικαιοσύνη θα δώσει την απάντησή
της και µε την ηρεµία και µε την ψυχραιµία που τη διακρίνει και
µε τα αποδεικτικά µέσα που υπάρχουν.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Για ποιο πράγµα λέτε;
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Για τη δίκη της Χρυσής Αυ-

γής, κύριε Παφίλη. Αλίµονο, κύριε Παφίλη!
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Για να µη γίνει καµµιά παρανόηση.

Σύµφωνοι!
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Χαίροµαι που ο κ. Φίλης είναι

εδώ, γιατί θα ήθελα να ξεκινήσω από την τροπολογία την οποία
έχει καταθέσει. Κύριε Φίλη, συµφωνούµε στην τροπολογία. Βε-
βαίως και συµφωνούµε. Συµφωνούµε, γιατί είναι αναγκαίο αυτή
τη στιγµή, έστω και τον Οκτώβριο, τον Νοέµβριο, ίσως τον Δε-
κέµβριο σε ορισµένες περιοχές, να πληρωθούν τα κενά, τα οποία
για πρώτη φορά ήταν πάρα πολλά σε όλη την Ελλάδα.

Όµως, ήθελα να σας πω το εξής: Νοµίζω ότι από τη δική σας
πλευρά δικαίως θέλετε να καλύψετε και να προστατεύσετε, την
προηγούµενη πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Παιδείας. όµως,
δεν ήταν επειδή δεν ήξερε η προηγούµενη πολιτική ηγεσία του
Υπουργείου Παιδείας την κατάσταση την οποία είχε αναλάβει. Ο
κ. Λοβέρδος, ο οποίος είναι εδώ Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος,
θα µπορούσε να σας πει ότι κατά την παράδοση-παραλαβή του
Υπουργείου Παιδείας τον Γενάρη του 2015, είχε υπάρξει από-
λυτη περιγραφή ανά φάκελο και των αναγκών της πρωτοβάθµιας
και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης αλλά και της πορείας των
ΕΣΠΑ. Ο κ. Μπαλτάς θεώρησε σωστό όλα αυτά να τα πετάξει
στον κάλαθο των αχρήστων και να µην κάνει τίποτα επί µήνες. 

Κενά υπάρχουν και υπήρχαν πάντα, κύριοι συνάδελφοι, και το
πρώτο µέληµα του Υπουργού Παιδείας –και το λέω επειδή είχα
την ευθύνη της πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας ως Υφυπουρ-
γός- ήταν και είναι να προβλέπει τα κενά. Ξέρουµε πολύ νωρίς
για τις συνταξιοδοτήσεις ή  µπορούµε να υπολογίσουµε τις συν-
ταξιοδοτήσεις, όπως ξέρουµε επίσης πάνω-κάτω πού κινούνται
τα κενά και ποιοι είναι οι πόροι που πρέπει να αξιοποιηθούν και

µπορούν να αξιοποιηθούν. Εποµένως, ξέραµε από τον Ιανουάριο
του 2015, κύριε Υπουργέ, ότι στο νέο ΕΣΠΑ δεν προβλέπονται
ανθρώπινοι πόροι και δεν µπορείτε να πάρετε από εκεί -να πάρει
η Κυβέρνηση από εκεί- τα αναγκαία κονδύλια για την πρόσληψη
των αναπληρωτών καθηγητών.

Εποµένως, η καθυστέρηση που παρατηρείται φέτος εις βάρος
της λειτουργίας των σχολείων, των νηπιαγωγείων, των δηµοτικών
και των γυµνασίων, έχει να κάνει ουσιαστικά µε την αδιαφορία
και την ολιγωρία της προηγούµενης κυβέρνησης να αντιµετωπί-
σει το πρόβληµα. Θέλετε να σας πω και κάτι άλλο; Δεν είναι η
απειρία, δεν είναι η άγνοια. Ήταν απλώς ότι πίστευαν ότι υπάρ-
χουν µαγικές λύσεις, οι οποίες τελικά δεν υπάρχουν. 

Και επειδή µιλάµε για τα οικονοµικά του Υπουργείου, κύριε
Υπουργέ, σας παρακαλώ, κοιτάξτε και το γεγονός ότι θα προ-
βείτε σε µία αλλαγή των υπευθύνων των εποπτευόµενων φορέων
του Υπουργείου Παιδείας και για το ΙΕΠ, για το Ινστιτούτο Εκπαι-
δευτικής Πολιτικής. Αλλά και για µια σειρά τέτοιων φορέων θα
πρέπει να υπάρξει και η σύνεση αλλά και η προστασία του καλού
της εκπαίδευσης.

Και µία τελευταία αναφορά στον προϋπολογισµό των πανεπι-
στηµίων. Κύριε Υπουργέ, τα πανεπιστήµια αυτήν τη στιγµή βρί-
σκονται σε αδυναµία κάλυψης των λειτουργικών τους αναγκών.
Ο προϋπολογισµός είναι στον αέρα. Νοµίζω ότι θα πρέπει να
υπάρξει µία ιδιαίτερη προσπάθεια γι’ αυτό.

Περνάω στα ζητήµατα του υπό συζήτηση νοµοσχεδίου, τα
οποία είναι πολλά και ανοιχτά, ξεκινώντας από αυτό το οποίο εί-
χαµε πει σε κάθε τοποθέτησή µας από την αρχή της συζήτησης
του νοµοσχεδίου. Η Δηµοκρατική Συµπαράταξη είναι υπέρ. Εί-
µαστε υπέρ της κατοχύρωσης της νοµιµότητας και της τάξης
στο ραδιοτηλεοπτικό πεδίο. Είµαστε υπέρ µίας µεταρρύθµισης
του νοµοθετικού πλαισίου. Το έχουµε ξεκαθαρίσει. Αυτή η µε-
ταρρύθµιση του νοµοθετικού πλαισίου θα πρέπει να γίνεται και
µε αξίες αλλά και µε κανόνες που να διασφαλίζουν το συνταγ-
µατικά κατοχυρωµένο αγαθό του δικαιώµατος στην πληροφό-
ρηση, όπως επίσης να διασφαλίζουν αυτό που το Σύνταγµα στο
άρθρο 15 παράγραφος 2 αναφέρει, το πώς ασκείται ο έλεγχος
του κράτους στο ραδιόφωνο και στην τηλεόραση. Ο έλεγχος του
κράτους -το είπα και προχθές αλλά σήµερα θα σταθώ και στη
γνώµη που κατέθεσε το Επιστηµονικό Συµβούλιο- προσδιορίζε-
ται µέσα στο Σύνταγµα ότι επαφίεται στη λειτουργία του Εθνικού
Συµβουλίου Ραδιοτηλεόρασης. 

Έρχεται το Επιστηµονικό Συµβούλιο της Βουλής και σας λέει
ότι ακόµα και στην υφιστάµενη σύνταξη του άρθρου 2 δεν πα-
ρουσιάζεται κανένα κριτήριο σύµφωνα µε το οποίο ο Υπουργός
θα ήταν υποχρεωµένος να ορίσει τον αριθµό των αδειών. Σας
παραθέτει το Επιστηµονικό Συµβούλιο µία σειρά από ευρωπαϊκές
χώρες, όπου όλες -ανάλογα µε τις διαδικασίες που ακολουθούν-
προσδιορίζουν αντικειµενικά κριτήρια, τα οποία θα διαµορφώ-
σουν τη γνώµη του Υπουργού.

Σε αυτήν την περίπτωση, λοιπόν, όχι µόνο δεν υπάρχει κανένα
κριτήριο βάσει του οποίου ο Υπουργός οφείλει να λάβει την από-
φασή του για τον αριθµό των αδειών, όπως και για το περιεχό-
µενο ή για την τιµή εκκίνησης των αδειών, αλλά έρχεται και σας
λέει ότι εδώ υπάρχει ζήτηµα. 

Υπάρχει, επίσης, ζήτηµα αντισυνταγµατικότητας για έναν επι-
πλέον λόγο. Ακόµα και αν δεχτούµε ότι η πρόθεση του Υπουργού
Επικρατείας είναι να τροποποιήσει τη σχετική παράγραφο και να
είναι η γνώµη του Εθνικού Συµβουλίου Ραδιοτηλεόρασης αιτιο-
λογηµένη, γνωρίζουµε όλοι ότι η γνώµη αυτή µπορεί να παρα-
καµφθεί άνετα από τον Υπουργό. 

Είχα πει από την αρχή ότι αυτό το οποίο χρειάζεται στη συγ-
κεκριµένη περίπτωση -κάτι το οποίο θα συναντούσε και τη δική
µας άποψη- είναι η σύµφωνη γνώµη του Εθνικού Συµβουλίου Ρα-
διοτηλεόρασης, έτσι ώστε ο Υπουργός να δεσµεύεται από µία
ανεξάρτητη αρχή. 

Και µιας και µιλάµε για τις ανεξάρτητες αρχές, κύριοι Υπουρ-
γοί, νοµίζω ότι εδώ θα πρέπει να ξαναδούµε το ζήτηµα. Αµφισβη-
τείται η λειτουργία τους µέσα στο κράτος. Αµφισβητείται η
ανεξαρτησία τους από την αρχή αυτής της συζήτησης µέσα στη
λειτουργία των θεσµών. Δεν είναι βαρίδια -το ξαναείπα- οι ανε-
ξάρτητες αρχές. Είναι θεσµικά αντίβαρα απέναντι στην εκτελε-
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στική εξουσία. 
Μπορεί να έγιναν λάθη στην τοποθέτηση προσώπων. Πολύ

ωραία. Αυτό, όµως, δεν µπορεί να µας οδηγεί σε καµµία περί-
πτωση στην αµφισβήτηση τόσο της συνταγµατικής τους κατοχύ-
ρωσης -για τις πέντε συνταγµατικά κατοχυρωµένες αρχές- όσο
και του ρόλου που παίζουν από την άλλη πλευρά στην λειτουργία
και στην ποιότητα της δηµοκρατίας. 

Εποµένως, αν υπάρχει η σκέψη -δεν το ξέρω, κύριε Υπουργέ,
έτσι πληροφορούµαι- περί νοµοθετικής παρέµβασης για να αλ-
λάξει η σύνθεση του Ραδιοτηλεοπτικού Συµβουλίου, θα µας
βρείτε απέναντι. Και θα µας βρείτε απέναντι, όχι µόνο διότι υπάρ-
χει αντίθετη γνωµοδότηση του Επιστηµονικού Συµβουλίου, αλλά
και γιατί έχουµε σήµερα ένα ΕΣΡ, το οποίο έχει τέσσερα µέλη, η
θητεία των οποίων είναι προκαθορισµένη και τρία µέλη η θητεία
των οποίων έχει ολοκληρωθεί. 

Ας πάµε, λοιπόν, µε συναίνεση για να λειτουργήσει αυτό το
όργανο, που είναι µία συνταγµατικά κατοχυρωµένη ανεξάρτητη
αρχή, να συµπληρωθεί ο αριθµός των µελών του ΕΣΡ και από
εκεί και πέρα µπορούµε να λειτουργήσουµε και το νόµο αυτό,
όπως και όταν ψηφιστεί. 

Υπάρχουν δύο θέµατα ακόµη, τα οποία για εµάς είναι πάρα
πολύ σηµαντικά. Σας λέει το Επιστηµονικό Συµβούλιο: «Προβλέ-
πετε τις άδειες για δέκα χρόνια. Ανανέωση των αδειών δεν προ-
βλέπετε;». Τι θα κάνουµε µετά; Υπάρχει το χάος; Αυτό είναι ακό-
µη ένα στοιχείο της προχειρότητας του συγκεκριµένου σχεδίου
νόµου. 

Να πω δύο λέξεις επίσης για τα περιφερειακά κανάλια. Κύριε
Υπουργέ, νοµίζω ότι θα πρέπει να γίνει σήµερα ξεκάθαρο ότι
αποσύρονται οι οικείες διατάξεις. Θα πρέπει να είναι ξεκάθαρο,
διότι έχουµε πάρα πολλές ερωτήσεις από τα περιφερειακά µέσα.
Είναι κοντά στον αριθµό ενενήντα και απασχολούν χιλιάδες ερ-
γαζόµενους. Η λειτουργία τους δε, έχει και µία κοινωνική διά-
σταση στην επαρχία. Εποµένως, αυτό το οποίο χρειάζεται σή-
µερα είναι -ξεκάθαρα- να αποσύρετε τις οικείες διατάξεις από το
σχέδιο νόµου. 

Επίσης, πρέπει να πείτε ότι σε επόµενη είτε ΚΥΑ είτε νοµοθε-
τική ρύθµιση θα υπάρξει, µετά από τη συνεννόηση µε τους φο-
ρείς, νέο νοµοθετικό πλαίσιο για τα περιφερειακά µέσα, αλλά και
για τα τοπικά µέσα, τα οποία αποκλείονται από την υφιστάµενη
µορφή του νοµοσχεδίου.

Βλέπετε ότι ακόµη και σήµερα, µετά από τέσσερις µέρες συ-
ζήτησης, υπάρχουν πάρα πολλά θέµατα ανοιχτά. Υπάρχουν θέ-
µατα τα οποία άπτονται της λειτουργίας των ανεξάρτητων αρ-
χών. 

Έχω την εντύπωση ότι αν µιλήσατε για γενναιότητα εκ µέρους
της Αντιπολίτευσης, έτσι ώστε να υπάρξει συναίνεση σε ένα µεί-
ζον θέµα για τη λειτουργία των θεσµών και της δηµοκρατίας, θα
πρέπει τη γενναιότητα να τη δείξουµε από όλες τις πλευρές. 

Παρακαλώ, κύριε Παππά, κύριε Υπουργέ, να καταλάβουµε ότι
η λύση που προϋποθέτει συναίνεση είναι το ΕΣΡ να δίνει δεσµευ-
τική γνώµη, να δίνει, δηλαδή, σύµφωνη γνώµη στον Υπουργό.
Έτσι, ισορροπείται το σύστηµα κι έτσι κι εµείς θα µπορούσαµε
να συζητήσουµε οποιαδήποτε εξέλιξη του νοµοσχεδίου αυτού.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε,…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Λο-

βέρδο. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Σας παρακαλώ πολύ, θα ήθελα να

λάβω τον λόγο ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Για ποιο θέµα;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Για µία παρέµβαση του Υπουργού

Παιδείας, του κ. Φίλη, η οποία έγινε...
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Όχι, τελείωσε αυτό. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ακούστε, κύριε Πρόεδρε, έγινε µία το-

ποθέτηση του Υπουργού Παιδείας επί της τροπολογίας…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Σας παρακαλώ, κύριε

Λοβέρδο, δεν ήσασταν µέσα στην Αίθουσα. Συνεννοηθήκαµε και
είπαµε να τοποθετηθούν και οι εκπρόσωποι και οι οµιλητές, όταν
µιλήσουν. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Όχι, δεν πρόκειται περί αυτού. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Για τι πρόκειται;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Είχαν ξεκινήσει να µιλούν οι εισηγη-

τές και για λόγους προσωπικούς του κ. Μητσοτάκη, που έπρεπε
να φύγει, δέχθηκε το Προεδρείο –πολύ σωστά- να του δώσει τον
λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Αφού έσπασε αυτή η σειρά, ο Υπουρ-

γός Παιδείας, όπως έχει το δικαίωµα και την αρµοδιότητα, στή-
ριξε την τροπολογία του. Δεν αντιδράσαµε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Λοβέρδο, δεν
ήσασταν στην Αίθουσα. Δεν την στήριξε ο Υπουργός Παιδείας.
Εγώ του το ζήτησα, αµέσως µετά τον πρώτο εισηγητή, τον κ.
Λάππα, προκειµένου να έχει εικόνα το Σώµα, ώστε όποιος θέλει
εκ των οµιλητών, εισηγητών ή Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων,
όταν θα µιλήσει, την ώρα που πρέπει, να τοποθετηθεί και επί του
θέµατος. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Αυτές οι οµιλίες όµως…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Σας παρακαλώ, µη

χάνουµε το χρόνο. Αφού θα σας δώσω τον λόγο µετά, να µιλή-
σετε ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Μην εκνευρίζεστε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ε, µα, κύριε Λο-

βέρδο, δεν είναι θέµα αυτό. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Έχει η Βουλή το πλεονέκτηµα…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Σας δίνω τον λόγο για

ένα λεπτό. 
Ορίστε. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Η Βουλή έχει το πλεονέκτηµα να έχει

τον Υπουργό Παιδείας εδώ. Ο Υπουργός Παιδείας δεν θα καθίσει
όλη τη µέρα εδώ. Αν θα µείνετε, κύριε Υπουργέ, όλη τη µέρα
εδώ, να σας περιµένουµε και να µιλήσουµε το µεσηµέρι. Δεν έχω
καµµία αντίρρηση. Δεν θέλω τον λόγο. Όµως να ξέρω ότι θα
είστε εδώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν το καταλαβαίνω. 
Τον λόγο έχει ο κ. Γκιόκας από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελ-

λάδας.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µε συγχωρείτε πάρα

πολύ. Είστε άδικος. Ενώ γενικά είστε δίκαιος, σήµερα απέναντί
µου είστε άδικος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Λοβέρδο, σας
παρακαλώ πάρα πολύ. Δεν ήσασταν στην Αίθουσα για να γνωρί-
ζετε πώς τοποθετηθήκαµε εξαρχής. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κατέθεσε ο Υπουργός µία τροπολο-
γία. Δεν πρέπει να µιλήσουµε τώρα που ο Υπουργός είναι εδώ; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Σας είπα ότι έχετε το
δικαίωµα, όταν θα έρθει η ώρα, να µιλήσετε. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Όταν θα λείπει ο Υπουργός θα το κά-
νουµε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ναι, έτσι έκαναν όλοι. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστούµε πάρα πολύ, κύριε Πρό-

εδρε! Θα µιλήσουµε όταν θα λείπει!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Έτσι έκαναν όλοι.

Εσείς θέλετε εξαίρεση! 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Είναι απαράδεκτο αυτό που κάνετε

και χωρίς κανέναν λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει, κατά την

άποψή σας. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κανέναν λόγο δεν έχετε να το κάνετε

αυτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κατά την άποψή σας. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Είστε ο µόνος Πρόεδρος που προ-

εδρεύει έτσι! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία, εντάξει. Δια-

φωνείτε εσείς, αλλά συµφωνούν όλοι οι υπόλοιποι. Κανένα πρό-
βληµα. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Αυτή είναι µία αυθαίρετη δική σας
γνώµη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ελάτε, κύριε Γκιόκα.
Ορίστε, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, νοµίζω ότι
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από τη δική µας τη µεριά έχει εξαντληθεί η κριτική που κάναµε
από την πρώτη στιγµή στο νοµοσχέδιο και στη συζήτηση στην
επιτροπή και στην προχθεσινή συζήτηση επί της αρχής. Ουσια-
στικά, ήµασταν το µοναδικό κόµµα που από την αρχή, από την
πρώτη στιγµή και στην επιτροπή και σήµερα τηρήσαµε την ίδια
στάση, όσον αφορά την κριτική απέναντι στο νοµοσχέδιο, σε αν-
τίθεση µε άλλα κόµµατα, τα οποία στην πρώτη συζήτηση στην
επιτροπή έλεγαν «τι καλό που είναι το νοµοσχέδιο!» και ότι είναι
σε θετική κατεύθυνση και στην πορεία τα γύρισαν και άλλαξαν
στάση. 

Έρχοµαι σε ορισµένα ζητήµατα που έχουν τεθεί. Η δική µας
κριτική δεν είναι στον περιορισµό των αδειών ούτε έχουµε την
άποψη ότι οι τεχνολογικές δυνατότητες που υπάρχουν πρέπει να
χρησιµοποιούνται απεριόριστα. 

Εµείς θεωρούµε ότι υπάρχουν οι τεχνολογικές δυνατότητες
και µπορούν να θεσπίζονται και περιορισµοί σε αυτές τις δυνα-
τότητες, ανάλογα µε τις λαϊκές ανάγκες. 

Το πρόβληµά µας µε το σηµερινό νοµοσχέδιο δεν είναι ο αριθ-
µός των αδειών. Το πρόβληµα µε το νοµοσχέδιο είναι οι κάτοχοι.
Δηλαδή, για µία ακόµη φορά, συντηρώντας ένα καθεστώς που
υπάρχει όλα αυτά τα χρόνια, τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης ανή-
καν, ανήκουν και θα ανήκουν, και µε το συγκεκριµένο σχέδιο
νόµου και µε τη διαδικασία δηµοπράτησης που αυτό επιλέγει,
στους µεγάλους επιχειρηµατικούς οµίλους. Αυτό είναι που πρέ-
πει να ανατραπεί. Αυτό, όµως, δεν αλλάζει µε το συγκεκριµένο
σχέδιο νόµου. Το µόνο που αλλάζει είναι ότι ενδεχοµένως, µπο-
ρεί να εισπράξετε κάτι µέσα από αυτήν τη διαδικασία δηµοπρά-
τησης, απροσδιόριστο βέβαια, µιας και ούτε στην έκθεση του
Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους υπάρχει προσδιορισµός ούτε
κατά προσέγγιση σε σχέση µε το ποσό, το οποίο µπορεί να εξοι-
κονοµηθεί µέσα από αυτήν τη διαδικασία. 

Δεύτερο ζήτηµα, το οποίο προέκυψε από τη συζήτηση και για
το οποίο υπήρχε µία αντιπαράθεση ανάµεσα στην Κυβέρνηση,
στη Νέα Δηµοκρατία, τα άλλα κόµµατα κ.λπ.. Ποια είναι αυτή η
αντιπαράθεση; Η αντιπαράθεση είναι για το αν η αγορά θα αυ-
τορρυθµίζεται ή αν θα υπάρχει κρατική παρέµβαση στη ρύθµιση
και στον έλεγχο της αγοράς. 

Κατά τη γνώµη µας, είναι ψευτοδίληµµα αυτό. Τι σηµαίνει «αυ-
τορρύθµιση της αγοράς»; Αυτορρύθµιση της αγοράς σηµαίνει,
µε απλά λόγια, ότι ουσιαστικά το µεγάλο ψάρι τρώει το µικρό-
τερο και στο τέλος επιβιώνουν οι ισχυροί και κυριαρχούν τα µο-
νοπώλια, οι µεγάλοι επιχειρηµατικοί όµιλοι, είτε µιλάµε για τα
µέσα µαζικής ενηµέρωσης είτε για οποιονδήποτε άλλο κλάδο της
οικονοµίας.

Η δική σας κρατική παρέµβαση, η παρέµβαση δηλαδή που γί-
νεται µε το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου, θα αλλάξει αυτή την
πραγµατικότητα; Αυτοί δεν είναι πάλι που θα πάρουν, που θα
αγοράσουν τις άδειες µέσα από τον διαγωνισµό δηµοπράτησης;
Οι µικροί θα τις πάρουν; Ίσα-ίσα, µε µια σειρά ρυθµίσεις του νο-
µοσχεδίου που υπάρχουν -και τις αναφέραµε εξαντλητικά στη
συζήτηση επί της αρχής- και σε σχέση µε τα περιφερειακά κα-
νάλια και σε σχέση µε τα δηµοτικά κανάλια µπαίνουν προϋποθέ-
σεις, έτσι ώστε κι ορισµένοι µικροί που υπάρχουν να πεταχτούν
εκτός αγοράς και να συγκεντρωθεί η πίτα σε ακόµη λιγότερα
χέρια. 

Άρα, είτε µε την αυτορρύθµιση της αγοράς, που λέει η Νέα
Δηµοκρατία είτε µε τη δική σας κρατική παρέµβαση, ουσιαστικά
οδηγούµαστε από άλλο δρόµο στο ίδιο ακριβώς αποτέλεσµα. 

Δεύτερο ζήτηµα…
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ακριβώς το αντίθετο γίνεται. Και µας

κάνει εντύπωση πώς δεν καταλαβαίνετε ότι έτσι εξυπηρετείται η
κοινωνία και η αποκέντρωση.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Καµµία σχέση, κύριε Φάµελλε. Καµµία
σχέση. 

Και δείτε τι ρυθµίσεις µπαίνουν και για τις δηµοτικές τηλεορά-
σεις και για τα περιφερειακά κανάλια, που ουσιαστικά οδηγού-
µαστε σε συγκέντρωση. Και αυτή είναι και η κριτική που κάνουν
και µια σειρά από φορείς.

Ονοµαστικοποίηση των µετοχών, εδώ που είστε και έκθετος,
κύριε Φάµελλε, µε αυτά που λέγατε προχθές. Υπάρχει εξαίρεση
-και το ξαναλέµε- από την ονοµαστικοποίηση των µετοχών για

τις εισηγµένες στα χρηµατιστήρια, µελών της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης και του ΟΟΣΑ. Και επειδή εδώ ανέφερε ο κ. Φάµελλος προχ-
θές ότι γίνεται η ονοµαστικοποίηση, να του πω ότι κάνει λάθος.
Η πρόβλεψη εξαίρεσης για τις µετοχές των εισηγµένων εται-
ρειών υπάρχει σε κάθε δηµόσιο διαγωνισµό. Άµα δείτε δηµόσι-
ους διαγωνισµούς για συµβάσεις, για προµήθειες, πάντα µπαίνει
αυτός ο όρος. Γιατί; Γιατί υπάρχει εξαίρεση για τις εισηγµένες
εταιρείες των µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του ΟΟΣΑ. 

(Στο σηµείο αυτό  την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ)

Αναφέρθηκε ο κ. Βούτσης προχθές -και σωστά- στον νόµο για
τον «βασικό µέτοχο». Επειδή ακριβώς υπάρχει αυτή η εξαίρεση,
στον νόµο για τον «βασικό µέτοχο» του 2005 υπήρχε η πρόβλεψη
ότι τέτοιες εταιρείες εισηγµένες δεν µπορούν να κατέχουν πα-
ραπάνω από το 10% του µετοχικού κεφαλαίου των µέσων µαζι-
κής ενηµέρωσης. Η διάταξη αυτή, βέβαια, απορρίφθηκε από την
Ευρωπαϊκή Ένωση και την Κοµισιόν, γιατί ήταν ασυµβίβαστη µε
το κοινοτικό δίκαιο, την ελευθερία κίνησης κεφαλαίων, όλα αυτά
τα ιερά και τα όσια τα δικά σας, όχι τα δικά µας, και έρχεται σή-
µερα το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου και δεν βάζει ούτε καν τον
περιορισµό που υπήρχε στον νόµο του 2005 σε σχέση µε αυτές
τις εταιρείες. 

Άρα, υπάρχει εξαίρεση από την υποχρέωση ονοµαστικοποί-
ησης των µετοχών και ουσιαστικά εσείς τηρείτε αυτό το καθε-
στώς, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται για τη δυνατότητα ελέγχου, και
πάει λέγοντας.

Τρίτο ζήτηµα: Εργαζόµενοι. Εµείς θεωρούµε ότι αν δεν αλλά-
ξουν οι συγκεκριµένες διατάξεις και δεν υπάρχει ρητή πρόβλεψη
ότι µιλάµε για κλαδικές συλλογικές συµβάσεις απασχολούµενου
προσωπικού, κάτι το οποίο µάλιστα θα πρέπει να υπάρχει και
καθ’ όλη τη διάρκεια τήρησης της άδειας και όχι αν κάποιος
πάρει την άδεια και µετά επιδεινωθούν οι εργασιακές σχέσεις να
µπορεί να τη διατηρεί, τότε νοµιµοποιείται η εργασιακή ζούγκλα
που υπάρχει στον συγκεκριµένο χώρο. 

Και µάλιστα, θα καταθέσουµε τροπολογία, κάτι που ήταν και
παλαιότερη δέσµευση του ΣΥΡΙΖΑ, για να αλλάξει η διάταξη που
υπάρχει στο πολυνοµοσχέδιο που ψηφίστηκε στην πρώτη εφαρ-
µογή της εργαλειοθήκης του ΟΟΣΑ, που εξαιρούσε τους τεχνι-
κούς τηλεόρασης και κινηµατογράφου από το να έχουν άδεια
άσκησης επαγγέλµατος. Θα καταθέσουµε τροπολογία για το
θέµα αυτό, προκειµένου να αλλάξει η ρύθµιση που είχε περάσει
επί κυβερνήσεως Νέας Δηµοκρατίας και ΠΑΣΟΚ στην πρώτη
φάση υλοποίησης της εργαλειοθήκης του ΟΟΣΑ.

Τέταρτο ζήτηµα σε σχέση µε την κρατική ΕΡΤ. Εµείς δεν
έχουµε αντίρρηση, το είπαµε άλλωστε και στην επιτροπή. Εµείς,
µάλιστα, θεωρούµε ότι τέτοιου είδους υποδοµές πρέπει να είναι
αποκλειστικά κρατικές. Συµφωνούµε µε την περιγραφή που
έκανε ο κ. Σπίρτζης προχθές στη συζήτηση επί της αρχής για τη
διαδικασία όσον αφορά τη µεθόδευση του διαγωνισµού της
«DIGEA». Όµως, εδώ ουσιαστικά φτιάχνετε µια κρατική ανώνυµη
εταιρεία, η οποία θα λειτουργεί ανταγωνιστικά µε την ιδιωτική
εταιρεία. Και εδώ επαναλαµβάνουµε ότι δεν υπάρχει κανένα απο-
λύτως παράδειγµα που η συνύπαρξη δηµόσιου και ιδιωτικού
τοµέα σε µια σειρά από κλάδους της οικονοµίας και ο µεταξύ
τους ανταγωνισµός να ωφέλησε σε τελική ανάλυση τον λαό, τις
ανάγκες του κ.ο.κ.. Αυτό δεν θα γίνει ούτε µε τη συγκεκριµένη
εταιρεία, η οποία και αυτή θα βάζει χαράτσι, για να υπάρχει πρό-
σβαση σε µια σειρά από υπηρεσίες τις οποίες θα δίνει.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Όσον αφορά το Συµβούλιο Εθνικής Επικοινωνιακής Πολιτικής,
θα µιλήσουν άλλοι εκπρόσωποι από το κόµµα µας. Θέλω να πω
µόνο ότι ουσιαστικά φτιάχνεται ένας µηχανισµός κυβερνητικής
κρατικής προπαγάνδας, µε απόλυτα ελεγχόµενο και φιλτραρι-
σµένο προσωπικό. Δεν είναι τυχαίο ότι η πρόσληψη προσωπικού,
δηµοσιογράφων, υπαλλήλων, από τις χαµηλότερες βαθµίδες
προς τις υψηλότερες γίνεται µε άµεση παρέµβαση και επιλογή
από τον εκάστοτε Υπουργό και ουσιαστικά µιλάµε για έναν µη-
χανισµό αναπαραγωγής της κυρίαρχης κυβερνητικής προπαγάν-
δας και στο εσωτερικό και στο εξωτερικό.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
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λίας του κυρίου Βουλευτή)
Δυο κουβέντες θέλω να πω για το Κέντρο Οπτικοακουστικών

Μέσων.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και µε αυτές τις κου-

βέντες να κλείσετε, κύριε Γκιόκα.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Τελειώνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε.
Εµείς έχουµε µια άλλη πρόταση, να στηρίξετε και να χρηµα-

τοδοτήσετε τους υπάρχοντες δηµόσιους οργανισµούς που
υπάρχουν στον συγκεκριµένο τοµέα. Υπάρχει το Ελληνικό Κέν-
τρο Κινηµατογράφου, υπάρχουν τα Κινηµατογραφικά και Οπτι-
κοακουστικά Αρχεία, δηµόσιοι οργανισµοί που υποχρηµατοδο-
τούνται, που βρίσκονται σε δεινή οικονοµική κατάσταση. Αντί να
κάνετε αυτό, φτιάχνετε και εδώ πάλι µια ανώνυµη εταιρεία, που
θα συµπράττει µε ιδιώτες επιχειρηµατίες στον συγκεκριµένο
χώρο και µε ό,τι αυτό συνεπάγεται για την αξιοποίηση του καλ-
λιτεχνικού έργου και φυσικά και για τον ρόλο του δηµιουργού,
µέσα σε αυτό το πλαίσιο, που ουσιαστικά γίνεται εξάρτηµα των
αγοραίων νόµων που επικρατούν ιδιαίτερα στον συγκεκριµένο
χώρο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω µε την τροπολογία του Υπουργείου Παιδείας. 
Εµείς θα τη στηρίξουµε, κύριε Φίλη. Βεβαίως, εδώ υπάρχει το

πρόβληµα ότι δεν λύνονται τα κενά και οι ελλείψεις στα σχολεία
πάλι µε το ζήτηµα αναπληρωτών, ωροµισθίων κ.λπ.. Περιγρά-
ψατε µια κατάσταση. Είπατε για διορισµούς. Εγώ επικαλούµαι τη
δική σας δήλωση, τη δική σας τοποθέτηση στη συζήτηση για τις
προγραµµατικές δηλώσεις, που δεν υπήρξε καµµία δέσµευση
ουσιαστικά για την πραγµατοποίηση µόνιµων διορισµών. Είχατε
πει επί λέξει: «Θα διερευνήσουµε τη δυνατότητα αν µπορούµε
να κάνουµε µόνιµους διορισµούς». Άρα, εδώ πέρα είστε καλοί
στο να περιγράφετε το πρόβληµα, όµως η δική σας πολιτική είναι
που το συντηρεί, είναι που το οξύνει και δεν λύνεται µε τέτοιου
είδους τροπολογίες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Πρέπει να βάλετε µια
τελεία, σας παρακαλώ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Παρ’ όλα αυτά, εµείς θα τη στηρίξουµε.
Ευχαριστώ πολύ.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω να κάνω µια

ερώτηση στον κ. Φίλη. Το επιδίωξα και προηγουµένως, δεν τα
κατάφερα. Δώστε µου τον λόγο για µισό λεπτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Λοβέρδο, θα
το κάνετε, όταν πάρετε τον λόγο ως Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Επειδή έχουµε συνεννοηθεί οι εκπρό-
σωποι να µιλήσουµε µετά το µεσηµέρι, επειδή έχουµε συνεννοη-
θεί να µιλήσουµε µετά τη 1 η ώρα, µια ερώτηση θέλω να του
κάνω, διότι όταν µίλησε, µίλησε εκτός προγράµµατος… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Δεν θα είναι ο Υπουρ-
γός τότε εδώ; 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ορίστε; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Δεν θα είναι ο Υπουρ-

γός εδώ, όταν θα µιλήσετε;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεν ξέρω αν θα είναι. Μια ερώτηση

θέλω να κάνω.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): Ας κάνει την ερώτηση, κύριε Πρόεδρε.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Μια ερώτηση θέλω να κάνω, δεν είναι

κακό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Δεν είπα εγώ ότι είναι

κακό, αλλά λέω το εξής, κύριε Λοβέρδο, χωρίς να το λέω για
εσάς προσωπικά. Μία έκκληση κάνω. Συµφωνούµε όλοι ότι για
να γίνει καλύτερη η Βουλή, πρέπει να µιλάνε και οι Βουλευτές
περισσότερο. Μια από τις προϋποθέσεις για να γίνει αυτό, είναι
οι υπόλοιποι οµιλητές να σέβονται τον χρόνο. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ναι, αλλά είναι τροπολογία, κύριε
Πρόεδρε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Θα είχε τελειώσει τώρα, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Λοβέρδο, έχετε

τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Θα είχα τελειώσει.

Κύριε Υπουργέ, σας άκουσα και το πρωί να µιλάτε για κενά και
κενά στα σχολεία, δηλαδή κενά επείγουσας ανάγκης να καλυ-
φθούν και κενά µιας άλλης ανάγκης, όχι τόσο επείγουσας. Συµ-
φωνώ και θα στηρίξουµε την τροπολογία. 

Θέλω, όµως, επειδή σας άκουσα να δίνετε κάτι αριθµούς το
πρωί, να πω και στους συναδέλφους που θα ψηφίσουν, αλλά και
σε εσάς ότι, επειδή δεν έγιναν, όπως είπε ο κ. Παπαθεοδώρου,
ορισµένα πράγµατα εν καιρώ, όταν παραδώσαµε στον κ. Κου-
ράκη, παραδώσαµε µε πολύ µεγάλη σοβαρότητα, φάκελο-φά-
κελο.

Του είχαµε πει: «Δεν έχεις λεφτά. Έχεις τη δυνατότητα µε την
τρόικα, αν συνοµιλήσεις και κλείσετε µία συµφωνία µαζί της» –
την κλείσατε- «να σου δώσει δικαίωµα για δέκα χιλιάδες κατ’
εξαίρεσιν προσλήψεις µε το ΑΣΕΠ». Μου είπε: «Δεν µε ενδιαφέ-
ρει η τρόικα». Ήταν εκείνη η εποχή. Αυτό πήγε έξω. Έπρεπε να
κλείσει η συµφωνία για να καλύψετε δέκα χιλιάδες θέσεις µονί-
µων. Είχε ωριµάσει αυτό. Του έδωσα και τη µελέτη που είχαµε
κάνει. Αναζητήστε την από τον κ. Κουράκη. Θα σας τη δώσει. Αν
δεν σας τη δώσει, θα σας τη στείλουµε εµείς. 

Του είπα µετά ότι πρέπει το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύ-
σεων να κινητοποιηθεί. Δεν το κατάλαβε. Του είπα ότι πρέπει να
κινητοποιηθεί το ΕΣΠΑ, όπως είπε ο κ. Παπαθεοδώρου. Δεν µπο-
ρεί να καλύψει τα πάντα, αλλά ειδική αγωγή, πράγµατα, τα οποία
δικαιολογούνται από το ΕΣΠΑ, όχι φιλολόγους. Δεν τα άκουγε
αυτά. Του είπα ότι πρέπει να «τρέξει» τις µεταθέσεις γρήγορα
και γενικά την κινητικότητα του προσωπικού. Δεν το έκανε. Φτά-
σαµε εκεί που φτάσαµε. Δεν δηµοσίευσε και µία εγκύκλιο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Την ερώτηση, κύριε
Λοβέρδο.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Τώρα ζητάτε να πάρουµε από το Πρό-
γραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων αυτά τα χρήµατα. Αυτό έπρεπε
να είχε γίνει πολύ νωρίτερα. Ανεξαρτήτως τού πότε θα το ψηφί-
σει η Βουλή, το κάνετε τώρα. Καλώς το κάνετε. Αργά, αλλά
καλώς. Για πόσες χιλιάδες θέσεις είναι η συνολική πρόβλεψη; 

Γιατί, κύριε Υπουργέ, πέρυσι τα κενά που καλύψαµε ήταν δε-
καέξι χιλιάδες. Τα δέκα χιλιάδες από αυτά ήταν µε το που άνοιξε
το σχολικό έτος. Εάν υπολογίσουµε και τις παραπάνω συνταξιο-
δοτήσεις, αυτά τα κενά της επείγουσας ανάγκης κάτι παραπάνω
θα αυξηθούν. 

Δώστε την εικόνα που έχετε εσείς τι καλύπτουµε µε αυτά και
τι άλλο θα χρειαστείτε. Ό,τι άλλο χρειαστείτε, θα σας το δώ-
σουµε ως Βουλή το συντοµότερο δυνατόν. Όµως, θέλουµε να
καταλάβουµε ότι έχετε επίγνωση του µεγέθους του προβλήµα-
τος και τι λύνεται µε την παρούσα παρέµβαση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Όπως είπαµε και στις προγραµµατικές δηλώσεις,
κύριε Λοβέρδο, θα επιδιώξουµε φέτος να διοριστούν στα σχο-
λεία µε κάθε τρόπο -εννοώ µε το πρόγραµµα των αναπληρωτών
είτε από το ΕΣΠΑ είτε από το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύ-
σεων- δεκαεννιάµισι χιλιάδες αναπληρωτές. Σ’ αυτούς είναι και
οι ωροµίσθιοι και οι µειωµένου προσωπικού. 

Με την πρόταση που κάνουµε σήµερα µπορεί να αυξηθεί
αυτός ο αριθµός ελπίζουµε κατά χίλιες έως δύο χιλιάδες. Το λέω
αυτό διότι τα κενά, τα οποία έχουν δηµιουργηθεί λόγω του ΕΣΠΑ,
ειδικά στις τρεις περιφέρειες που ανέφερα και στην Αττική, βε-
βαίως, που είναι το µεγαλύτερο µερίδιο των κενών, θα αναγκα-
στούµε να τα καλύψουµε κατά προτεραιότητα από το Πρόγραµ-
µα Δηµοσίων Επενδύσεων.

Έχουµε συνείδηση ότι στη διάρκεια της χρονιάς θα προκύ-
ψουν και άλλα κενά, όπως προκύπτουν. Είναι γνωστή αυτή η
πραγµατικότητα στην εκπαίδευση. Γι’ αυτό κρατούµε και ένα
απόθεµα και προβλέπουµε για προσλήψεις.

Έχετε δίκιο, τουλάχιστον στη διαπίστωση, όπως και άλλοι οµι-
λητές και από το ΚΚΕ που µίλησαν νωρίτερα, ότι το πρόβληµα
της εκπαίδευσης χρειάζεται µία αντιµετώπιση, όχι ευκαιριακή,
αλλά µε διορισµούς µονίµων. Η συζήτηση που θα κάνουµε και
στο πλαίσιο του εθνικού κοινωνικού διαλόγου θα αφορά και αυτό
το ζήτηµα, δηλαδή πώς µπορούµε να καλύψουµε µε µόνιµες
προσλήψεις σταδιακά την επόµενη τετραετία, αρχής γενοµένης
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µε µία γενναία, αν µπορούµε, δόση προσλήψεων από την ερχό-
µενη χρονιά, αυτό το µεγάλο κενό, το οποίο έχει –το τονίσαµε
και νωρίτερα- µια σοβαρή εκπαιδευτική επίπτωση.

Στο πλαίσιο των προσλήψεων έχουµε κάνει µία ιεράρχηση. Θέ-
λουµε να δώσουµε µία µεγαλύτερη έµφαση στην ειδική αγωγή,
για λόγους που έχουµε αναφέρει διεξοδικά. Θέλουµε να ενισχύ-
σουµε τα καλλιτεχνικά και τα µουσικά σχολεία όπου αυτήν τη
στιγµή είναι χαµηλός ο αριθµός των προσλήψεων. Θέλουµε να
καλύψουµε τα κενά που υπάρχουν στα δηµοτικά σχολεία, µε
όλες τις ειδικότητες. Επίσης, στη δευτεροβάθµια εκπαίδευση οι
τρεις κλάδοι που θα χρειαστούν κάποια ενίσχυση περαιτέρω
είναι οι τρεις βασικοί, δηλαδή φιλόλογοι, µαθηµατικοί και φυσι-
κοί. Αυτός είναι ο προγραµµατισµός µας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Υπουργέ, βάλ-
τε µία τελεία.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Πρέπει να σας πω ότι δεν υιοθετώ την κριτική, που
µε αφοριστικό τρόπο κάνατε, για τους προκατόχους µου στο
Υπουργείο Παιδείας. 

Ξέρετε ότι η θέση του Υπουργού Παιδείας είναι µια πολύ δύ-
σκολη θέση, από άποψη ευθύνης. Σε συνθήκες δηµοσιονοµικής
κρίσης και καταναγκασµού είναι ακόµη πιο δύσκολα τα πράγ-
µατα. 

Και ο κ. Μπαλτάς και ο κ. Κουράκης –και δεν το λέω αυτό από
κάποια αλληλεγγύη κοµµατικού χαρακτήρα- έδωσαν τον καλύ-
τερο εαυτό τους, για να εµπνεύσουν την επαναλειτουργία του
εκπαιδευτικού συστήµατος. Πέσανε στο πρόβληµα του ΕΣΠΑ,
που ανέφερα νωρίτερα, αλλά και στο πρόβληµα της δικαστικής
εµπλοκής, για την οποία δεν ευθύνεται η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ.
Εννοώ την εµπλοκή του Συµβουλίου της Επικρατείας.   

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Μα, δεν δηµοσίευσε την εγκύκλιο.
Εµείς την δηµοσιεύσαµε.

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ (ΒΑΛΙΑ) ΒΑΓΙΩΝΑΚΗ: Μα, κύριε Λοβέρδο…
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Σας παρακαλώ. Σε κάθε µας παρέµ-
βαση αντιδράτε! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Σας παρακαλώ, κύριε
Λοβέρδο. Δεν έχετε τον λόγο. 

Βάλτε µια τελεία, κύριε Υπουργέ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): Κύριε Λοβέρδο, σας παρακαλώ. Μην χαλάµε ένα
κλίµα, αφού συµφωνούµε όλοι. Μην το χαλάµε µε αντιπαραθέ-
σεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Βάλτε µια τελεία,
κύριε Υπουργέ. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Τελειώνω αµέσως. 

Θα ξαναµιλήσουµε γι’ αυτό. Τα πανεπιστήµια, όπως είπε και ο
κ. Παπαθεοδώρου, αντιµετωπίζουν ένα πρόβληµα υποχρηµατο-
δότησης. Αυτό είναι αλήθεια. 

Η επιλογή µας, σύµφωνα µε την ιεράρχηση που κάνουµε, είναι
προτεραιότητα στην πρωτοβάθµια και δευτεροβάθµια εκπαί-
δευση, στο πλαίσιο των στενών δηµοσιονοµικών περιθωρίων. Για
τα πανεπιστήµια έχουµε υποσχεθεί στους πρυτάνεις κοινές δρά-
σεις για τη µείωση του ενεργειακού κόστους, ΔΕΗ κ.λπ., και για
τη µείωση επίσης των δηµοτικών τελών. Είναι σηµαντικές επιβα-
ρύνσεις αυτές στα σχολεία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Υπουργέ, αυτά
δεν έχουν σχέση µε την τροπολογία. Βάλτε µια τελεία. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Τελειώνω, λέγοντας ότι τα πανεπιστήµια µπορούν
να ζητήσουν και µια χρηµατοδότηση και από την Τράπεζα Ευρω-
παϊκών Επενδύσεων. Έχουν αρχίσει κάποιες συζητήσεις και θα
δούµε πώς θα ολοκληρωθούν. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Υπουργέ, µε αυτήν την τροπο-

λογία πόσους θα πάρετε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Λοβέρδο, τον

λόγο έχει ο κ. Αµυράς. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): Χίλιους έως δύο χιλιάδες. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Εντάξει. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον

λόγο ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος, εάν παραµείνει ο κύ-
ριος Υπουργός. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Καρρά, επηρε-
αστήκατε και εσείς από την περιρρέουσα ατµόσφαιρα.

Κύριε Αµυρά, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Μήπως πρέπει να υπενθυµίσετε την Κοι-

νοβουλευτική Οµάδα που εκπροσωπώ;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο κ.

Αµυράς, από το Ποτάµι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς οι Βουλευτές, η κοινοβου-

λευτική ενδεκάδα του Ποταµιού, προσήλθαµε στη συζήτηση του
νοµοσχεδίου για την αδειοδότηση των τηλεοπτικών σταθµών κα-
λοπροαίρετα και εξαρχής στο ερώτηµα εάν χρειάζεται ή όχι ένας
νόµος που να αντιµετωπίζει το ζήτηµα του ελέγχου της ραδιοτη-
λεοπτικής αγοράς, του κοµµατιού αυτού της οικονοµίας που έχει
άµεση σχέση µε τη δηµοκρατία, εµείς είπαµε «ναι». Χρειάζεται
ένας νόµος που να βάλει το ραδιοτηλεοπτικό τοπίο σε µια τάξη
και παράλληλα να τα βάλει µε τη διαπλοκή, να σπάσει το τρίγωνο
κόµµατα-κανάλια-τράπεζες. Αυτό είναι εύκολο ερώτηµα. Όλοι
συµφωνούµε ότι χρειάζεται ένας τέτοιος νόµος, όπως σας τον
περιέγραψα. 

Το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, όµως, τι απάντηση δίνει στο
ερώτηµα ποιος πρέπει να αποφασίζει πόσα κανάλια θα λειτουρ-
γήσουν στη χώρα και πόσα χρήµατα θα πρέπει να δώσουν οι κα-
ναλάρχες για τις άδειές τους; Αυτό είναι ένα δίληµµα πολύ
σηµαντικό. Είναι στον πυρήνα αυτής της αλλαγής που πρέπει να
γίνει στον χώρο. Ποιος πρέπει να αποφασίζει, λοιπόν; Ο Παππάς
ή οι επτά; Όπου «Παππάς», βεβαίως, ο εκάστοτε Υπουργός Επι-
κρατείας, εν προκειµένω ο κ. Παππάς, και «επτά» τα µέλη του
ΕΣΡ.

Ας δούµε τις δύο υποψηφιότητες. Πρώτον, το ΕΣΡ. Το ΕΣΡ,
που είναι συνταγµατικώς κατοχυρωµένο µε το άρθρο 15 παρ. 2
του Συντάγµατος, έχει τη µοίρα και τον ρόλο που έχουν και όλες
οι ανεξάρτητες αρχές σε Ελλάδα και Ευρώπη, δηλαδή τον ρόλο
του µανιταριού στο δάσος. 

Όπου υπάρχει σκιά, όπου υπάρχει κοπριά, όπου υπάρχει υπό-
γειο, εκεί φυτρώνει και ένα µανιτάρι.

Ποιοι είναι αυτοί οι «επτά»; Οι «επτά» είναι οι εξής τέσσερις,
δηλαδή στην ουσία ο κανένας, αφού ως γνωστόν το ΕΣΡ δεν έχει
τη νόµιµη σύνθεσή του. Ποιοι θα είναι; Δεν το ξέρουµε. 

Αυτή η Βουλή, η παρούσα Βουλή έχει την ευθύνη µε την αυ-
ξηµένη πλειοψηφία των τεσσάρων πέµπτων της Διάσκεψης των
Προέδρων να βρούµε τους ικανούς, εκείνους οι οποίοι θα είναι
υπεράνω κοµµάτων, για να πληρώσουν τις θέσεις του ΕΣΡ. Θα
είναι ψηλοί και γαλανοµάτηδες; Θα είναι σοφοί και γέροντες; Θα
είναι λαµπρά µυαλά; Θα είναι Έλληνες του εξωτερικού; Είναι ευ-
θύνη δική µας, όλων των κοµµάτων, να βρούµε τους καλύτερους. 

Δεύτερη υποψηφιότητα -σας θυµίζω- στο ερώτηµα ποιος θα
αναλάβει το ρόλο ποιος θα έχει την αρµοδιότητα να αποφασίζει
πόσα κανάλια θα λειτουργήσουν την εποµένη της εφαρµογής
του νόµου και πόσα χρήµατα θα πρέπει να δώσουν οι καναλάρ-
χες, είναι, είπαµε, ο εκάστοτε Υπουργός Επικρατείας: Σήµερα ο
κ. Παππάς, αύριο κάποιος άλλος, µεθαύριο ποιος ξέρει; Μπορεί
να ακουστεί του γέροντα η ευχή και µετά από τριάντα χρόνια ο
έχων το απωθηµένο να γίνει Υπουργός να τα καταφέρει!

Θα τον εµπιστευθούµε τον εκάστοτε Υπουργό; Να τον εµπι-
στευθούµε µε ποια κριτήρια; Να τον εµπιστευθούµε να αποφα-
σίζει ο εκάστοτε Υπουργός πώς θα διαµορφώνεται και πώς θα
πορεύεται στη χώρα το εκάστοτε ραδιοτηλεοπτικό τοπίο; Με
ποια κριτήρια; Με τα κριτήρια που έχει στο µυαλό του και που
δεν έχει καµµία υποχρέωση να τα εξηγήσει, να τα δηµοσιεύσει,
να τα θέσει στη βάσανο των ειδικών ή µε τα κριτήρια του ΕΣΡ,
που θα πρέπει να είναι αιτιολογηµένα, τεκµηριωµένα και να υφί-
στανται δηµόσια έλεγχο; 

Το άρθρο 2 του νοµοσχεδίου αυτού δίνει την απάντηση. Ο
νόµος που θέλει να ψηφίσουµε ο κ. Παππάς το λέει καθαρά: Ο
εκάστοτε Υπουργός θα αποφασίζει για όλα αυτά τα κρίσιµα και
σηµαντικά. 
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Εµείς ερωτούµε: Με ποια εχέγγυα; Με ποια κριτήρια; Με ποια
διαφάνεια; Με ποια όπλα κατά της διαπλοκής; Απουσιάζουν
αυτές οι ρήτρες, αυτές οι δικλίδες ασφαλείας. 

Σήµερα είναι Υπουργός ο κ. Παππάς. Αύριο ο κ. Παππάς θα
είναι στην Αντιπολίτευση. Είµαι σίγουρος ότι καθόλου δεν θα δει–
πώς να το πούµε;- µε θετικό τρόπο και εµπιστοσύνη τον εκάστοτε
άλλο Υπουργό, ο οποίος θα αποφασίζει γι’ αυτά τα µεγάλα και
κρίσιµα θέµατα. Και καλά θα κάνει που δεν θα τον βλέπει µε εµ-
πιστοσύνη, όπως και εµείς δεν βλέπουµε µε εµπιστοσύνη όχι τον
κ. Παππά ως πρόσωπο αλλά τη θέση του. 

Και να που, για παράδειγµα, θα έχουµε λόγους να ανησυ-
χούµε: Εχθές µόλις δόθηκε στη δηµοσιότητα η έκθεση πενήντα
τεσσάρων σελίδων της Οµάδας Κρατών κατά της Διαφθοράς του
Συµβουλίου της Ευρώπης, όπου γίνεται λόγος για πηγές διαφθο-
ράς από τους Έλληνες Βουλευτές. Είναι η οµάδα GRECO που
αναφέρεται στην Ελλάδα. 

Την καταθέτω στα Πρακτικά σε στικάκι, γιατί είναι πενήντα έξι
σελίδες. Θα ήθελα να βάλετε το έγγραφο στο αρχείο και να µου
το επιστρέψετε µετά το στικάκι. Καταθέτω τυπωµένες τις δύο τε-
λευταίες σελίδες της έκθεσης µε τις δεκαεννέα προτάσεις.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Αµυράς καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Η γυναίκα, λοιπόν, του Καίσαρα δεν αρκεί να είναι έντιµη, πρέ-
πει και να φαίνεται έντιµη. 

Δεν κατηγορούµε κανέναν για διαπλοκή, αλλά ερωτούµε τον
κ. Παππά: Γιατί επιµένετε να κρατάτε τις αποφασιστικές αρµο-
διότητες για τον εαυτό σας; Γιατί ευνουχίζετε το Εθνικό Συµβού-
λιο Ραδιοτηλεόρασης; Έχω µόνο δύο αρµοδιότητες, λέει ο κ.
Παππάς, να αποφασίσω πόσα κανάλια θα λειτουργήσουν στη
χώρα και πόσα χρήµατα θα πρέπει να δώσουν ως τιµή εκκίνησης
οι καναλάρχες στη δηµοπρασία. 

Έχετε και άλλες έξι αρµοδιότητες, κύριε Υπουργέ. Δεν είναι
µόνο αυτές οι δύο. Καθορίζετε το ελάχιστο καταβεβληµένο µε-
τοχικό κεφάλαιο των περιφερειακών καναλιών, που θα διεκδική-
σουν µια άδεια. Καθορίζετε µέσω του Μητρώου Ειδικοτήτων τον
ελάχιστο αριθµό ειδικότητας ανά κατηγορία. Αναπροσαρµόζετε
τα ίδια κεφάλαια που οφείλουν να διατηρούν τα κανάλια µε από-
φασή σας. Μπορείτε να τροποποιείτε τους χάρτες συχνοτήτων
και διορίζετε τα πέντε από τα επτά µέλη, όσον αφορά την ΕΡΤ-
ΝΕΤ. 

Εµείς θα σας λέγαµε να φανείτε λιγότερο συγκεντρωτικός και
να κινηθείτε µε άλλο τρόπο. Να είστε πιο κιµπάρης. Πολλές από
αυτές τις αρµοδιότητες θα πρέπει να τις δώσετε στο ΕΣΡ.

Εµείς, λοιπόν, οι καλοπροαίρετοι Βουλευτές του Ποταµιού,
που ήρθαµε καλοπροαίρετα σε αυτήν εδώ την Αίθουσα και στις
τρεις συνεδριάσεις, όπου επεξεργαζόµαστε, συζητάµε και µελε-
τάµε αυτό το νοµοσχέδιο, σας λέµε: Κινηθείτε κι εσείς το ίδιο κα-
λοπροαίρετα και αντιστρέψτε τη θέση σας µε το ΕΣΡ. Εσείς
αιτιολογηµένη γνώµη, το ΕΣΡ αποφασιστική αρµοδιότητα.

Οι πολίτες, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν θέλουν χάντρες.
Έχουµε πολίτες, όχι ψηφοφόρους. Οι ψηφοφόροι θέλουν τις
χάντρες. Οι πολίτες θέλουν να δουν, επιτέλους, κάποιους από
το πολιτικό σύστηµα να τα βάζουν µε τη διαπλοκή, να σηκώνουν
το χαλί, για να µπει επιτέλους φως και καθαριότητα κάτω από
αυτό το θολό και γκρίζο τοπίο της διαπλοκής κοµµάτων, τραπε-
ζών και καναλιών. Αυτή είναι όλη η ουσία. 

Εµείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι Βουλευτές του Ποτα-
µιού, δείξαµε την καλή µας θέληση. Του είπαµε ότι ναι, χρειάζε-
ται ένας νόµος που να τακτοποιήσει όλα αυτά τα θέµατα της
διαπλοκής -θα πω εγώ κατευθείαν- αλλά πρέπει και η Κυβέρνηση
να δείξει την τόλµη. Έχει την τόλµη η Κυβέρνηση να τα βάλει µε
τους ολιγάρχες, µε τη διαπλοκή; Έχει την τόλµη να αποφασίσει
η ίδια η Κυβέρνηση ότι δεν πρέπει ο εκάστοτε Υπουργός να είναι
ο αυτοκράτωρ των πάντων; Πρέπει το ΕΣΡ να πάρει τις αποφα-
σιστικές αρµοδιότητες και ως τότε εµείς θα περιµένουµε να
ακούσουµε εάν θα κάνετε αυτή τη µεταστροφή και µετατόπιση
του κέντρου βάρους από τον Υπουργό Καναλάρχη, από τον
Υπουργό Αυτοκράτορα στο συνταγµατικώς δοµηµένο τοπίο, που
θα πρέπει να αποφασίσει, το ΕΣΡ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα περιµένουµε να ακούσουµε
και, βεβαίως, σας λέµε ότι για εµάς είναι πάρα πολύ κρίσιµο να
µην αφήσετε εσείς οι ίδιοι, να αποφασίζετε οι ίδιοι ως µία νέα πε-
ρίπτωση µεταµφιεσµένης διαπλοκής τα θέµατα που έχουν ταλαι-
πωρήσει το πολιτικό σύστηµα, την οικονοµία και την κοινωνία επί
είκοσι πέντε χρόνια.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του Ποταµιού και της Δη-

µοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς σας ευχαρι-

στούµε.
Ο κ. Κόκκαλης από τους Ανεξάρτητους Έλληνες έχει τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είπαµε και προχθές επί της

αρχής του νοµοσχεδίου ότι το παρόν νοµοσχέδιο υπηρετεί πάνω
από όλα την αρχή της διαφάνειας και µε δύο κουβέντες θα µπο-
ρούσαµε να το χαρακτηρίσουµε το νοµοσχέδιο της κυνικής δι-
καιοσύνης. Ρυθµίζει τα αυτονόητα. Τι δηλαδή; Υποχρεώνει σε
επιχειρηµατίες να είναι νόµιµοι, να είναι έχουν άδεια λειτουργίας. 

Μετά από είκοσι χρόνια αποτυχηµένων νοµοθετικών πρωτο-
βουλιών, ακόµη και αυτής της αναθεωρητικής διαδικασίας, η πα-
ρούσα Κυβέρνηση έρχεται να βάλει µία τάξη Και τι λέει; Το
αυτονόητο: Αν θέλεις, κύριε επιχειρηµατία, να ασχοληθείς µε τα
µέσα µαζικής ενηµέρωσης, πρέπει να έχεις άδεια. Οι προσωρινές
άδειες οι οποίες εδίδοντο το 2000 και το 2001 ήταν η σπίθα για
να ανάψει η φωτιά της διαπλοκής. Διότι δίδοντας προσωρινή
άδεια, αναγκαστικά, η Κυβέρνηση είχε ανάγκη την επιχείρηση
και το αντίστροφο. 

Τι κάνει αυτό το νοµοσχέδιο σε βασικά άρθρα. Ορίζει τη
ναυαρχίδα των δηµοκρατικών διαδικασιών, η οποία ποια είναι; Η
δηµοπρασία. Κι εδώ καλό θα ήταν να τοποθετηθούν όλα τα κόµ-
µατα. Συµφωνούν µε τη δηµοπρασία ως µέσο διεξαγωγής από-
κτησης των αδειών; Μπορεί κάποιος να πει «όχι» µε την ανάθεση
ή µε κάποιον άλλον τρόπο. Αυτό πρέπει να το γνωρίζει ο ελληνι-
κός λαός, ότι αυτή η Κυβέρνηση προτείνει να νοµοθετηθεί ως
τρόπος απόκτησης της άδειας λειτουργίας η δηµοπρασία. Ποιος
τη διοργανώνει, ποιος την επικυρώνει και ποιος αποφασίζει για
τα τυπικά; Το Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης.

Σύµφωνα µε το άρθρο 2, για το οποίο δεχθήκαµε και κριτική,
ο Υπουργός κανονίζει τις άδειες. Ε, κάτι πρέπει να κανονίζει ο
Υπουργός. Του δίνεται η δυνατότητα και από το Σύνταγµα, αλλά
και από τον νόµο. Δεν αποφασίζει, όµως, για τον τρόπο διενέρ-
γειας της δηµοπρασίας, δεν είναι αυτός ο οποίος θα επικυρώνει
τη δηµοπρασία, δεν είναι αυτός ο οποίος θα απορρίπτει τις προ-
σφορές, αλλά το Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης. 

Ποιοι έχουν δικαίωµα; Ανώνυµες εταιρείες, κοινοπραξίες και
επιχειρήσεις ΟΤΑ. Άρθρο 4: Το ελάχιστο εγγυηµένο µετοχικό κε-
φάλαιο. 

Το παρόν νοµοσχέδιο, επίσης, δέχθηκε κριτική για το άρθρο
5. Είπαµε και στη συνεδρίαση των Διαρκών Επιτροπών ότι κατά
την εξέλιξη µιας νοµοθετικής πρωτοβουλίας συγκρούονται δι-
καιώµατα. 

Στο άρθρο 5 συγκρούονται, το δικαίωµα της οικονοµικής ελευ-
θερίας, που έχει ο µέτοχος της ανώνυµης εταιρείας, µε το δηµό-
σιο συµφέρον, την αρχή της διαφάνειας. Εν προκειµένω, η αρχή
της διαφάνειας είναι υπέρτερη. Σωστά, λοιπόν, είναι υποχρεω-
τικό να γνωρίζει η πολιτεία ποιοι είναι αυτοί οι µέτοχοι. Με τις νο-
µοτεχνικές βελτιώσεις διασφαλίζονται και τίθεται, εννοείται, σε
ισχύ και οι απαγορεύσεις του ν.3414/2015 για τον βασικό µέτοχο. 

Άρθρο 8: Ελάχιστη διάρκεια προγράµµατος. Άρθρο 9: Το προ-
σωπικό. Ήδη, µε σχετική νοµοτεχνική βελτίωση, εναπόκειται
στους αρµόδιους Υπουργούς, τουλάχιστον για τα περιφερειακά
κανάλια, ο αριθµός του προσωπικού. 

Το άρθρο 10 θέτει αρνητικές προϋποθέσεις, οι οποίες είναι εκ
του νόµου. Άρθρο 11: Η διαδικασία της δηµοπρασίας, όπως επί-
σης και σύµφωνα µε το άρθρο 12, το ΕΣΡ εξετάζει στο στάδιο
της προεπιλογής τις αιτήσεις και συντάσσει κατάλογο των υπο-
ψηφίων που πληρούν τις προϋποθέσεις. 

Στο 14, όπου επήλθαν βελτιώσεις, απαλείφθηκε ο συµβολαι-
ογραφικός τύπος, σε περίπτωση µεταβίβασης των αδειών. Και
το άρθρο 15, βεβαίως, ορίζει τους λόγους για τους οποίους θα
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ανακαλείται -και πρέπει να ανακαλείται- η άδεια λειτουργίας. Εν
συνεχεία, το άρθρο 16 ορίζει τη σύσταση µιας θυγατρικής εται-
ρείας αποκλειστικά για τις ψηφιακές µεταδόσεις. 

Κατά την όλη διαδικασία των επιτροπών και µέχρι σήµερα,
ακούστηκαν µάλλον τα αντίθετα επιχειρήµατα και είναι λογικό.
Ήταν, αφενός από τη Νέα Δηµοκρατία, ότι ελλοχεύει ο κίνδυνος
να κριθεί αντισυνταγµατικός αυτός ο νόµος. Η επιχειρηµατολο-
γία, όµως, είναι ακριβώς η ίδια µε την επιχειρηµατολογία του
ΠΑΣΟΚ το 2015 στον βασικό µέτοχο. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Είναι τρεις αποφάσεις. Το εί-
παµε.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Κρίθηκε, όµως, ο ν. 3414/2015 συν-
ταγµατικός.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ναι, αλλά δεν είχε τότε ψηφιακό
χαρακτήρα. Ήταν αναλογικό. Είναι τρεις οι αποφάσεις.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Είναι τρεις, ναι. 
Αυτή η Κυβέρνηση επαναλαµβάνει µια διάταξη, η οποία έχει

κριθεί ήδη συνταγµατική, τουλάχιστον για τη συνταγµατική δια-
τύπωση. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Εντάξει. Από τη µείζονα σκέψη
προκύπτει.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Από εκεί και πέρα, νοµίζω ότι είναι
µονόδροµος για τα κόµµατα της αντιπολίτευσης η ψήφιση αυτού
του νοµοσχεδίου. Είναι µονόδροµος, πραγµατικά, διότι αντίθετα
επιχειρήµατα, όπως το ότι στον Υπουργό ανατίθενται πολύ πε-
ρισσότερες αρµοδιότητες, δεν είναι ικανά, δεν είναι πειστικά, δεν
αντέχουν στη λογική. 

Και αυτό διότι το παρόν νοµοσχέδιο έχει να κάνει µε το αυτο-
νόητο. Ποιο; Ότι βάζει µία τάξη, ορίζει ότι όλοι οι επιχειρηµατίες
που ασχολούνται µε τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης πρέπει να
έχουν άδεια, ότι η διαδικασία είναι η δηµοπρασία. Συµφωνεί η
Αντιπολίτευση, ναι ή όχι; Να δίδεται η άδεια µε διαφορετικό τρό-
πο; Να µην δίδεται; Να συνεχίσουµε πάλι την προσωρινότητα
των αδειών, η οποία έχει κριθεί αντισυνταγµατική και από το Συµ-
βούλιο της Επικρατείας;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Νοµίζω ότι είναι µονόδροµος η ψήφιση του νοµοσχεδίου. Είναι

επιτακτική ανάγκη όλα τα κόµµατα της αντιπολίτευσης, επιτέ-
λους, να σταθούν στο ύψος των περιστάσεων και, πέρα και µα-
κριά από κοµµατικούς διαχωρισµούς, να πουν «ναι» σ’ αυτό το
νοµοσχέδιο και επί της αρχής αλλά και επί των άρθρων. Βεβαίως,
στηρίζουµε και την τροπολογία του Υπουργού Παιδείας.

Ευχαριστώ κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία της
Βουλής, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, τριάντα τέσσερις µαθήτριες και µαθητές και τέσσε-
ρις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 2ο Γυµνάσιο Ηρακλείου Κρή-
της.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κλείνουµε τον κύκλο των ειδικών αγορητών µε τον κ. Σαρίδη
και θα ανοίξουµε έναν κύκλο, έστω και µικρό, µε Βουλευτές.

Κύριε Σαρίδη, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, εµείς στην

Ένωση Κεντρώων ξεκινήσαµε τον προεκλογικό µας αγώνα, λίγο
νωρίτερα από τις υπόλοιπες παρατάξεις. Είχαµε βλέπετε την
υποχρέωση, ως ένα µικρό κόµµα έξω από τη Βουλή, να βρούµε
ανθρώπους, να βρούµε άξια στελέχη τα οποία θα πλαισίωναν τις
λίστες µας, στελέχη των οποίων οι αρχές και οι αξίες θα ταυτί-
ζονταν µε τις αξίες της Ένωσης Κεντρώων.

Γυρίσαµε όλη την Ελλάδα, µε τον Πρόεδρό µας πολλές φορές.
Σε κάθε έναν από αυτούς που εκδήλωνε ενδιαφέρον, ο Πρό-
εδρος έλεγε την ίδια έκφραση: «Είναι µεγάλη η ευθύνη του να

είσαι Βουλευτής και θα πρέπει να την αντέχεις». Είναι πράγµατι
µεγάλη αυτή η ευθύνη. 

Σε µια Ελλάδα που καλούµαστε να ψηφίζουµε για το ασφαλι-
στικό, για το συνταξιοδοτικό, για το µέλλον των παιδιών µας, σε
µια Ελλάδα που πλήττεται από άκρη σε άκρη από την ύφεση, σε
µια Ελλάδα που αγρότες και κτηνοτρόφοι βγαίνουν µε τα τρα-
κτέρ στους δρόµους, που χιλιάδες δανειολήπτες είναι στα κάγ-
κελα για το τέλος της προστασίας της πρώτης κατοικίας που
σχεδιάζεται, που το ΦΠΑ στην ιδιωτική εκπαίδευση ψάχνει ακόµα
το ισοδύναµό του στις τέσσερις µεγάλες υποθέσεις φοροδιαφυ-
γής, σε µια Ελλάδα που έχει ανάγκη από αλήθειες, σε µια Βουλή
που ήλθε ο Πρόεδρος Ολάντ και είπε ότι είναι υποχρέωση τα
πέντε hot spots αντί να πει ότι έχουµε υποχρέωση να σταµατή-
σουµε τους πολέµους που τα δηµιουργούν, σε µια Ελλάδα που
αλλάζει πολιτική σε ένα θέµα κάθε φορά, όχι επειδή αλλάζει η
κυβέρνηση, αλλά απλώς επειδή αλλάζει ένας Υπουργός, σε αυτή
την Ελλάδα η Κυβέρνηση φέρνει νοµοσχέδιο για τα ΜΜΕ και
µέσα σ’ αυτά περιλαµβάνει και την εξωτερική πολιτική.

Ρώτησε κανείς το Διπλωµατικό Σώµα για τα άρθρα 22 έως 43;
Όχι. Μόνο η Ένωση Ακολούθων Τύπου µάς έστειλε, νοµίζω, ένα
υπόµνηµα. Φέραµε όλους τους φορείς που εµπλέκονται µε το
παρόν νοµοσχέδιο. Το Διπλωµατικό Σώµα το φέραµε; Όχι. Και
δεν έχουµε καµµία ενηµέρωση πάνω σ’ αυτό.

Απευθύνοµαι σε όλους, αλλά κυρίως σε αυτούς που θα ψηφί-
σουν «ναι» και που είναι αναµενόµενο, κακώς κατά τη γνώµη µου,
αλλά θα ψηφίσουν. Σας ζητώ να µε ακούσετε και παρακαλώ για
την προσοχή σας, γιατί η ευθύνη απέναντι σε αυτούς που έφεραν
την Ένωση Κεντρώων στη Βουλή είναι µεγάλη για εµάς και για
όλους θα έπρεπε να είναι.

Δεν θα επιµείνω στα άρθρα 2 έως 19. Εξαντλήθηκαν σχεδόν
από όλες τις πτέρυγες. Ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος
θα τοποθετηθεί πάλι σ’ αυτά αργότερα. Έχει βέβαια ήδη τοπο-
θετηθεί.

Όλες οι πτέρυγες τα κάλυψαν, µε τον ένα ή τον άλλο τρόπο.
Σε άλλα η Κυβέρνηση έκανε τροποποίηση, σε άλλα όχι. Κάποια
θα ψηφιστούν, κάποια όχι. Αυτό, όµως, που εγώ διαπίστωσα είναι
ότι στο πέµπτο κεφάλαιο του παρόντος, στα άρθρα 22 έως 43,
το παρόν νοµοσχέδιο δεν µιλάει για τα κανάλια, αλλά για την
εξωτερική πολιτική.

Παραδίδει την άσκηση της εξωτερικής πολιτικής της χώρας
στα χέρια διορισµένων από την Κυβέρνηση. Παραδίδουµε εθνική
κυριαρχία, όχι µόνο στα των οικονοµικών µας θεµάτων. Με το
παρόν νοµοσχέδιο παραδίδουµε τη φωνή της Ελλάδας. Με το
παρόν νοµοσχέδιο παραδίδουµε την άσκηση εθνικής εξωτερικής
πολιτικής σε ανθρώπους που δεν έχουν τα ανάλογα προσόντα. 

Δεν µπορώ να καταλάβω γιατί δεν αντιδράτε, κύριοι Βουλευ-
τές. Όποιος και να διαβάσει τα άρθρα 22 και 43 θα καταλάβει
πως δίνουµε το δικαίωµα σε δηµοσιογράφους επιλογής της Κυ-
βέρνησης, αµφιβόλου γνώσεως και εµπειρίας, να ασκούν εθνική
εξωτερική πολιτική. 

Τι να σας πρωτοπώ, για να το τεκµηριώσω; Παρακαλώ τους
µορφωµένους ανθρώπους αυτού του τόπου να µιλήσουν. Οι ορι-
σµοί που δίνονται στο άρθρο 22 είναι από µόνοι τους δείκτες της
ποιότητας του παρόντος νοµοσχεδίου. Ένας απ’ αυτούς, ενδει-
κτικά, προσπαθεί να ορίσει τη φράση «προβολή της εικόνας στο
εξωτερικό» και έτσι στο Κεφάλαιο Ε’, άρθρο 22, παράγραφος γ’,
είναι γραµµένα τα παρακάτω: «Προβολή της εικόνας της χώρας
στο εξωτερικό είναι η προώθηση και ανάδειξη των ποιοτικών χα-
ρακτηριστικών και η παρουσίαση ποσοτικών ή δηµογραφικών
στοιχείων και δεδοµένων της ελληνικής κοινωνίας και της Ελλη-
νικής Δηµοκρατίας ενώπιον της διεθνούς κοινής γνώµης».

Πού είναι ο σεβαστός µου φίλος, που τιµώ από µικρός, ο κ.
Ζουράρις; Θα ήθελα να ακούσω τη γνώµη του για το άρθρο 22.
Σας παρακαλώ, θέλω να µας τιµήσετε µε τη γνώµη σας, ειδικά
για τον ορισµό στο άρθρο 22, παράγραφος η’. Είναι µικρός σε
έκταση. Ακούστε τον, αν δεν τον έχετε διαβάσει. Λέει «Δηµοσιο-
γραφική διαµεσολάβηση είναι η µεσολάβηση δηµοσιογράφων
για τη διεξαγωγή διεθνών διαπραγµατεύσεων».

Μάλιστα. Αυτό είναι για την Κυβέρνηση η δηµοσιογραφική δια-
µεσολάβηση. Συνιστά άσκηση κυβερνητικής εξωτερικής πολιτι-
κής.
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Στο άρθρο 23 γίνεται κατανοητό πως ο κύριος Υπουργός δεν
θα πάρει τον τίτλο του «Υπουργού καναλάρχη». Σύµφωνα µε το
άρθρο 23, ο κύριος Υπουργός από Δευτέρα έχει δικαίωµα να
ασκεί εξωτερική πολιτική, χωρίς τους ελέγχους και τους περιο-
ρισµούς που οφείλει και υποµένει ο Υπουργός Εξωτερικών.

Κύριε Κοτζιά, κύριε Υπουργέ των Εξωτερικών, πείτε µου πού
κάνω λάθος στην ερµηνεία. Θα έχει το δικαίωµα να ασκεί εξωτε-
ρική πολιτική ο Υπουργός Επικρατείας; Παραδίδουµε την άσκη-
ση εξωτερικής πολιτικής σε δηµοσιογράφους, ναι ή όχι;

Το άρθρο 24 µιλά για κάποιον στρατηγικό σχεδιασµό. Στρατη-
γικός σχεδιασµός ποιου; Του Υπουργού; Του Υπερυπουργού;
Του δηµοσιογράφου; Της πατρίδας; Ποιου; 

Στο άρθρο 25, τι επιδιώκετε µε τη σύσταση του Συµβουλίου
Εθνικής Επικοινωνιακής Πολιτικής; Αφού το συγκεκριµένο Συµ-
βούλιο αποτελείται αποκλειστικά από Υπουργούς, αναρωτιέται
κανείς τι κάνετε στο Υπουργικό Συµβούλιο. Μήπως σκοπεύετε
να λείπετε µόνιµα και εσείς και οι Υπουργοί απ’ όλες τις συνε-
δριάσεις του Συµβουλίου, οπότε πλέον θα ασκούν εθνική πολι-
τική κάποιοι νόµιµοι αναπληρωτές, χωρίς να τραβούν την
προσοχή του λαού; 

Τι συµβαίνει, κύριοι; Τι εξυπηρετεί και ονοµάσατε ένα µέρος
του Υπουργικού Συµβουλίου «ΣΕΕΠ»; Αυτό το πράγµα µάς θυµί-
ζει άλλες εποχές. 

Το άρθρο 26 είναι µία τρανταχτή απόδειξη για το πόσο ενδει-
κτικό της ποιότητας του παρόντος νοµοσχεδίου είναι το άρθρο
22, που περιέχει, όπως είπαµε, τους ορισµούς. Πού είναι τα συν-
ταγµατικά αντανακλαστικά σας, κύριοι συνταγµατολόγοι; Τι
έχετε να πείτε για τη συνταγµατικότητα του άρθρου 26; Αφού
ξοδέψατε µία σελίδα και ένα άρθρο για ορισµούς, αυτοσχέδιους
και ανυπόστατους, ξοδέψατε και κάµποσες σελίδες και δεκαεπτά
άρθρα, από το άρθρο 27 έως το άρθρο 43, για να τακτοποιήσετε
κόσµο.

Ενδεικτικά αναφέρω τους τίτλους αυτών των άρθρων, για να
καταλαβαίνει και ο κόσµος τι γίνεται: «Στελέχωση των Γραφείων
Τύπου και Επικοινωνίας», «Κλάδος Συµβούλων και Γραµµατέων
Επικοινωνίας», «Θέσεις και βαθµοί του Κλάδου Συµβούλων και
Γραµµατέων Επικοινωνίας», «Πλήρωση θέσεων του Κλάδου Συµ-
βούλου και Γραµµατέων Επικοινωνίας», «Προαγωγές, Ειδικές Δα-
πάνες, Μεταθέσεις, Αποσπάσεις» και πάει λέγοντας.

Σε λίγες ηµέρες είµαι καλεσµένος στις εκδηλώσεις µνήµης
του «Έπους 1940-1941» στη Θεσσαλονίκη. Ήταν τότε που, µε αί-
σθηµα ευθύνης η τότε κυβέρνηση, ο ελληνικός λαός είχε πει
«ΟΧΙ» σε εκείνους που απαίτησαν την παράδοση της χώρας. Με
τέτοια νοµοσχέδια δεν θα αργήσει να συµβεί, αν δεν έχει συµβεί
ήδη.

Με την ευθύνη που µιλούσε και ο Πρόεδρος της Ένωσης Κεν-
τρώων, όταν κοιτούσε τους ψηφοφόρους στα µάτια, µε αυτήν
την ίδια ευθύνη κοιτάζουµε και εµείς τα δικά σας και λέµε «όχι»
στο νοµοσχέδιο επί της αρχής. Λέµε «όχι» στα άρθρα 22-43. Λέµε
«όχι» σε πολιτικές που δεν έχουν σχεδιασµός και όραµα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε και
εµείς, κύριε Σαρίδη. 

Πρώτη στον κατάλογο των οµιλητών είναι η κ. Κανέλλη. 
Μέχρι να έρθει η κ. Κανέλλη στο Βήµα, θα ήθελα να ανακοι-

νώσω στο Σώµα ότι ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας
Δηµοκρατίας στη σηµερινή συνεδρίαση ορίζεται η κ. Σοφία
Βούλτεψη. 

Ορίστε, κυρία Κανέλλη, έχετε τον λόγο. 
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, δεν θα αναφερθώ στις άδειες, γιατί έχω την

εντύπωση ότι το θέµα έχει εξαντληθεί τώρα. Ούτως ή άλλως, θα
εξαντληθεί στην πραγµατικότητα. Πιστέψτε µε, θα εξαντληθεί
στην πραγµατικότητα! Κάποια στιγµή θα πρέπει να εξετάσετε βα-
θύτατα το θέµα της παρουσίας τεχνικών. Αλλιώς, θα βγει κόσµος
στο δρόµο για να υπερασπιστεί τη δουλειά του, µαζί µε το δι-
καίωµα να την κάνει σε επαγγελµατικό επίπεδο. 

Ξέρετε, αν δείτε το νοµοσχέδιο, θα διαπιστώσετε ότι δεν έχει
πουθενά τεχνικούς. Δεν υπάρχουν. Δεν υπάρχουν τεχνικοί. Κα-
ταργούµε όρους που όσο κι αν προχωρά η τεχνολογία, δεν θα

έπρεπε. Για παράδειγµα, το µοντάζ, ακόµα κι αν δεν το κάνεις
όπως το έκαναν παλιά µε το φιλµ, και το κάνεις µε υπολογιστή,
είναι άποψη και θέση. Γι’ αυτό και θέλει επαγγελµατία. Και απευ-
θύνοµαι σε µια Κυβέρνηση που έχει χρησιµοποιήσει για πολιτι-
κούς λόγους τον όρο «µονταζιέρα» παραπάνω από µία φορές.
Αφού ξέρετε…

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Όχι, επί της ουσίας, όµως.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Επί της ουσίας! 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Όχι, επί της ουσίας! 
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Επί της ουσίας! Ακούστε! Υπάρχει ένα

παλιό επάγγελµα που λεγόταν «κοπτοραπτούδες» και ήταν γυ-
ναίκες που δούλευαν πολύ σκληρά και χωρίς κανένα δικαίωµα,
τις πιο πολλές φορές κατ’ οίκον είτε κάνοντας το φόντι για τα
παπούτσια είτε κάνοντας τη δουλειά από την εποχή των πλεκτο-
µηχανών και πολλών άλλων πραγµάτων, που ήταν και φορολογι-
κός παράδεισος. Δεν είναι έτσι, αγαπητέ συνάδελφε. Αυτά τα
επαγγέλµατα είχαν την επέκτασή τους µέσα στην εκµετάλλευση
και την καπιταλιστική άγρια κατοχή όλων των σύγχρονων µέσων
τεχνολογίας. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Συµφωνούµε!
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Εποµένως, αν θέλει κάποιος να καινοτοµεί,

τα προλαβαίνει και τα σκέπτεται και είναι µπροστά. 
Όσον αφορά λοιπόν τους τεχνικούς, ακούστε µε. Δεν είναι

επαρκής τοποθέτηση «είναι ενηµερωτικό ένα κανάλι», για παρά-
δειγµα, «όταν έχει τρία δελτία ειδήσεων». Θέλετε να σας το κάνω
µε µηδενικό κόστος; Θα έχω ένα δελτίο χρηµατιστηριακό, ένα
δελτίο αθλητικό και ένα δελτίο πολιτικό. Τρία την ηµέρα πεντα-
λέπτου διαρκείας. Είµαι εκτός νόµου; Σας ξαναλέω ότι τα ενε-
νήντα λεπτά όπου θέλω τα διαθέτω. 

Αν σας άνοιγα εγώ µια συζήτηση πάνω σ’ αυτό, θα σας έλεγα
ότι τα δελτία τα καθορίζει στην πραγµατικότητα ο αριθµός των
τεχνικών. Αν δεν έχω ανταποκριτές και ανταπόκριση και επί
τόπου ανθρώπους, για παράδειγµα, θα βασίζοµαι στη φθηνή
αγορά υλικού από τα τηλέφωνα, από τους αυθόρµητους, από
αυτούς τους συνήθεις ανυπόπτους-υπόπτους και πολλές φορές
πλουτίζοντες, όχι πάντα αυθορµήτους, γνωµάκηδες, σχολιάκη-
δες και καταγραφάκηδες, που είναι σχεδόν το σύνολο του κό-
σµου στη σύγχρονη µορφή κοινωνικής –και όχι οπωσδήποτε κατ’
ανάγκη κοινωνικής- δικτύωσης. 

Εποµένως, έπρεπε να µπουν δέκα πράγµατα πιο σαφή. Εγώ
θα γυρίσω ξανά σ’ αυτό που, κατά τη γνώµη µου, βλάπτει τη
χώρα στην αρχική του σύλληψη, όπως είναι φτιαγµένο. Και τη
βλάπτει και θα βλάψει ευκολότατα οποιονδήποτε Πρωθυπουργό.
Οποιονδήποτε! 

Θα σας κάνω µια ερώτηση: Έχει αναγνωρίσει η χώρα Ιρακινό
Κουρδιστάν ως κράτος; Πρωτεύουσα του Ιρακινού Κουρδιστάν
τυπικά είναι το Αρµπίλ. Φτιάχνετε δεύτερης κατηγορίας γραφείο
τύπου στο Αρµπίλ, χωρίς πρεσβεία; 

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Υπάρχει λόγος!
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Ακούστε µε! Όταν κάνεις συζήτηση επί των

άρθρων, η γενική πολιτική τοποθέτηση έχει γίνει στη συζήτηση
επί της αρχής. Δεν µπορώ να καθίσω να σας κάνω τώρα ιδεολο-
γική πολιτική τοποθέτηση στο καθένα απ’ αυτά! Εδώ πάµε να
βρούµε προβλήµατα! 

Αγαπητή συνάδελφε, δηµοσιογράφος είσαι!
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Είναι φωτογραφική διάταξη!
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Δεν θέλω να µπω σε διάλογο. Θα µου

«φας» κάτι από τα ελάχιστα οκτώ λεπτά που έχω! Δεν βοηθάει ο
Πρόεδρος, το κάνω µόνη µου! Έχω δεκαπέντε χρόνια εδώ και
ξέρω πώς γίνεται. Μη µου «φας» τα πέντε µου λεπτά. 

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Δεν σου «τρώω» χρόνο. Σου λέω ότι είναι
φωτογραφική διάταξη! 

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Είναι πρόβληµα εδώ. Είναι πρόβληµα! 
Έπειτα, σας το είπα και την προηγούµενη φορά και θεωρή-

σατε τι; Ότι κάνω κάποια προσωπική επίθεση, όταν σας είπα «τον
δυστυχή Πρωθυπουργό δεν τον λυπάστε;»; Αύριο το πρωί βάλτε
όποιον θέλετε. Βάλτε τον κύριο, τον κύριο, τον κύριο στη θέση
του Πρωθυπουργού. Είναι δυνατόν να φτιάξετε, να είναι ο Πρω-
θυπουργός αρµόδιος και να δίνει γραµµή για πράγµατα που δεν
ξέρει; 

Θα σας φέρω ένα παράδειγµα, γιατί λέω ότι δεν ξέρει. Όταν
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προχωρήσετε στον προσδιορισµό του τι κάνουν τα γραφεία
Τύπου, να µου πείτε τι θέλετε, αφού είστε οπαδοί της ελεύθερης
οικονοµίας, της ελεύθερης αγοράς, του ανταγωνισµού. Σας επι-
σήµανα ότι είναι επικίνδυνα τα γραφεία Τύπου του εξωτερικού
να δέχονται 50.000 χορηγία ο καθένας. Ίσως αγνοείτε ότι για πα-
ράδειγµα, σε µεγάλες χώρες, όπως είναι οι Ηνωµένες Πολιτείες,
όπως είναι  η Ρωσία -εννοώ µεγάλες σε όγκο, σε µέγεθος, σε
επιρροή, ιµπεριαλιστικές χώρες- µε το πού πας εκεί και είσαι αν-
ταποκριτής µιας χώρας, µπαίνεις σε παράλληλο κατάλογο, όχι
σε παράλληλο πρόγραµµα, όπου θεωρείσαι εξ ορισµού πράκτο-
ρας της χώρας σου. Πράκτορας θεωρείσαι! Γι’ αυτό κι ακούτε
πολύ συχνά ότι πιάστηκε ο τάδε και πιάστηκε ο τάδε για κατα-
σκοπία. 

Και έρχεστε εσείς και λέτε ότι ο Πρωθυπουργός θα δίνει την
εντολή και για το περιεχόµενο, την κατεύθυνση, την εικόνα; Και
ανάµεσα σε αυτά, πάτε στις αρµοδιότητες -εγώ έχω δει την
παλιά ρύθµιση- που λέτε ότι ο επικεφαλής του γραφείου Τύπου
θα βγαίνει σε προγράµµατα, σε τηλεοράσεις, στη χώρα, στην πε-
ριοχή που θα είναι και θα αρθρογραφεί. Αυτό θα φτιάξει την ει-
κόνα της χώρας; Γιατί εγώ εδώ αρχίζω και σαλεύω, που ξέρω τη
δουλειά. 

Ο επικεφαλής του γραφείου Τύπου πρέπει πρώτα απ’ όλα να
συντονίσει, δεύτερον, να διευκολύνει. Πάτε να κάνετε µια κρα-
τική προπαγάνδα. Μα, έτσι όπως θα την κάνετε, θα είναι προπα-
γάνδα εναντίον µας. Εναντίον µας! Δεν θα µπορέσετέ να το
ελέγξετε. Τι θα κάνετε; Θα βγαίνει και να δίνει µια συνέντευξη ο
επικεφαλής του γραφείου Τύπου στη χώρα και πόλη «ψ». Και θα
εµφανίζονται και πέντε ανταποκριτές Έλληνες από εδώ -ιδιωτι-
κών τε και κρατικών, δεν µε απασχολεί- και θα δίνουν µια συνέν-
τευξη «χ». 

Τι θα έχετε έξω ως εικόνα της χώρας; Ελευθερία και πλουρα-
λισµό άποψης; Γιατί µιλάτε για εικόνα. Η εικόνα γίνεται µε πάρα
πολλούς τρόπους και αναπαράγεται. Αναπαράγεται µια εξαιρε-
τική εικόνα, ακόµα και µε τον λόγο. Δεν χρειάζεται να έχετε ει-
κόνα. Γι’ αυτό σας λέω ότι χρειάζεται τεχνικούς. 

Να σας φέρω ένα παράδειγµα; Το βαλιτσάκι που συνόδευε µε
τα πυρηνικά όπλα τον κύριο Πρόεδρο, το είδε κανένας; Κανένας!
Και όλοι το βλέπανε! Μόλις βλέπανε κάποιον να κινείται µε στολή
δίπλα στον Πρόεδρο, έβλεπαν και το βαλιτσάκι. Εποµένως, µην
συζητάτε γι’ αυτό το πράγµα «αβρόχοις ποσίν».

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού) 

Λέτε ότι θα αρθρογραφούν, θα ενηµερώνουν την διπλωµατική
αρχή της έδρας τους. Το ανάποδο! Φτάνετε εδώ και φτιάχνετε
γραφείο Τύπου σε περιοχές, που δεν υπάρχουν πρεσβείες. Αυτό
θα φτιάξει την εικόνα της χώρας ή θα την κατακερµατίσει σε πι-
ξελοποιηµένη µορφή; 

Και δεν έχω άλλο τρόπο να σας δώσω να καταλάβετε τον κίν-
δυνο από τον µη κεντρικό έλεγχο. Προσέξτε, σε καπιταλιστικές
συνθήκες χρειάζεστε παραπανίσια σπουδή, για να πετύχετε ένα
στοιχειωδώς εθνικό έλεγχο της εικόνας της χώρας. Το ξέρετε
καλύτερα από εµένα ότι το χρειάζεστε, διότι ούτως ή άλλως η
πυραµίδα είναι αντεστραµµένη. Δεν βγαίνει από τα κάτω, είναι
από τα πάνω και από τα συµφέροντα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, αµέσως, σε λιγότερο από δεκα-
πέντε δεύτερα. 

Όµως µιλάµε για pixel, pixel είναι η σύγχρονη µορφή του πα-
λιού βυζαντινού ψηφιδωτού. Για να πετύχετε υψηλή ευκρίνεια,
χρειάζεστε περισσότερα pixels, αλλά πολύ µεγαλύτερη τεχνολο-
γική ικανότητα να τα φέρετε κοντά, για να βγαίνει ενιαία εικόνα. 

Δεν µπορεί να γίνει µε αυτόν τον τρόπο. Εγώ θα σας καλούσα
αυτά τα λεπτοµερή άρθρα, να τα αφήσετε για το µέλλον, να φτιά-
ξετε ένα ιδρυτικό, να καθίσουµε να το συζητήσουµε και να δούµε
µετά πώς µπορείτε να τα κάνετε κάτι τέτοιο, το οποίο, να µην
προσβάλλει ούτε την εξωτερική πολιτική της χώρας, ούτε να την
αφήνει στα χέρια αυτών που έχουν χρήµατα για να αγοράσουν
θέσεις, συνέδρια, απόψεις και εκποµπές. 

Γιατί ξέρετε κάτι; Έτσι όπως τα έχετε οργανωµένα, τα γραφεία
Τύπου είναι media shop, που θα αγοράζουν και θα πουλάνε

χρόνο. Και από την ώρα που είναι media shop σε αυτήν την αγο-
ρά, ο τελευταίος που θα έχει εξουσία είναι η όποια κυβέρνηση
και ο όποιος Πρωθυπουργός. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Η κυρία Γκαρά από
το ΣΥΡΙΖΑ έχει τον λόγο. 

Παρακαλώ, να τηρούµε το χρόνο για να προλάβουν περισσό-
τεροι Βουλευτές, γιατί περιµένουν ακροβολισµένοι Κοινοβουλευ-
τικοί Εκπρόσωποι, Υπουργοί και διάφοροι αγορητές. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ (ΝΑΤΑΣΑ) ΓΚΑΡΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µου επιτρέψετε να επι-

στρέψω λίγο τη συζήτηση, γιατί µάλλον η διαφωνία µας είναι σε
βασικές αρχές στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. 

Έχουµε αναγνωρίσει σχεδόν όλοι και όλες ότι επικρατεί ένα
άναρχο τοπίο σε ό,τι αφορά τη ραδιοτηλεόραση, χαρακτηριζό-
µενο µάλιστα από το στίγµα µιας πολύ έντονης διαπλοκής. Έτσι,
λοιπόν, περίµενα από όλες ανεξαιρέτως τις πολιτικές δυνάµεις,
να συµβάλουν σε µία πρωτοβουλία και συζήτηση, που θα θέτει
βασικούς κανόνες οργάνωσης και ισονοµίας στο τοπίο αυτό. Αν-
τιθέτως, όµως, παρακολουθώντας τις τοποθετήσεις µε µη επι-
χειρήµατα, κυρίως της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, µόνο µία
φράση και µία εικόνα περιστρέφεται σαν σφήνα στο µυαλό µου:
Μη µου τους κύκλους της διαπλοκής τάραττε. Ξανά και ξανά η
ίδια φράση. Ένα ζιζάνιο που όσο και να το αποβάλεις, οι συνά-
δελφοι της Αντιπολίτευσης µου το υπενθυµίζουν συνεχώς, απρο-
κάλυπτα και ξεδιάντροπα. 

Άκουσα, λοιπόν, διά στόµατος του εισηγητή της Νέας Δηµο-
κρατίας στις επιτροπές το εξής: «Το νέο νοµοσχέδιο εισάγει µια
σειρά διατάξεων, οι οποίες καταστρατηγούν την πολυφωνία και
τον πλουραλισµό, λειτουργούν αναχρονιστικά, δηµιουργούν
αναρχία και σύγχυση στο ραδιοτηλεοπτικό πεδίο». Μήπως ο ει-
σηγητής της Νέας Δηµοκρατίας περιέγραψε ευστόχως την κα-
τάσταση που επικρατεί σήµερα; Μία κατάσταση που συντήρησαν
και ενίσχυσαν οι ίδιοι άνθρωποι. Μία κατάσταση όπου δεν θέλουν
καµµία παρέµβαση που θα τάρασσε τα δικά τους συµφέροντα.
Οι απαντήσεις είναι προφανείς σε όλους µας. Ας δούµε, όµως,
πώς περιγράφουν και οι επιστήµονες της επικοινωνίας το τοπίο
στην Ελλάδα.

Διαβάζω: «Η είσοδος των ιδιωτικών ραδιοτηλεοπτικών σταθ-
µών στο σύστηµα επέφερε µεγάλες αλλαγές στο τοπίο, το οποίο
έκτοτε χαρακτηρίζεται από πλήρη αναρχία, µια και σχεδόν κανέ-
νας φορέας δεν τηρεί τις κείµενες διατάξεις. Έτσι, η ραδιοτηλε-
οπτική απορρύθµιση αποτέλεσε µια απελευθέρωση, που
πραγµατοποιήθηκε χωρίς κάποιο πρόγραµµα ή µελέτη. Στην
πράξη, βέβαια, η απορρύθµιση ήταν απόρροια της πολιτικής
συγκυρίας, βασιζόµενη κυρίως σε πολιτικές σκοπιµότητες. Αλλά
και η παραχώρηση των τηλεοπτικών αδειών φαίνεται να έγινε µε
γνώµονα πολιτικές επιδιώξεις. Βέβαια, η ελληνική ραδιοτηλεό-
ραση είναι στενά συνδεδεµένη µε τις αντιφάσεις, τις εντάσεις και
σκοπιµότητες του πολιτικού συστήµατος. Καθώς αυτό χαρακτη-
ρίζεται από έναν ιδιαίτερα συγκεντρωτικό και πατερναλιστικό χα-
ρακτήρα της πολιτικής εξουσίας, δεν είναι τυχαία η έντονη
πολιτικοποίηση του ραδιοτηλεοπτικού πεδίου της χώρας». Δεν
τα λέω εγώ. Τα λένε οι επιστήµονες του µιντιακού συστήµατος. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα τελευταία είκοσι πέντε χρό-
νια έχουν γίνει πολλές νοµοθετικές παρεµβάσεις για να µπει τάξη
στο ραδιοτηλεοπτικό τοπίο της χώρας. Και θυµίζω πολύ συνο-
πτικά: Νόµος του 1989, συστήνεται το ΕΣΡ. Νόµος του 1993, το
ΕΣΡ υποχρεούται να δώσει τηλεοπτικές άδειες. Νόµος του 1995
ρυθµίζει το καθεστώς καθορισµού συχνοτήτων και χορήγησης
αδειών. Το αποτέλεσµα; Άδειες δεν έχουν εκδοθεί, αλλά και οι
αποφάσεις επιβολής προστίµων δεν συνοδεύονται και από την
εφαρµογή και εκτέλεσή τους. Η καθηµερινή παραβίαση των προ-
γραµµατικών ρυθµίσεων από τους ιδιωτικούς τηλεοπτικούς
σταθµούς αποτελεί µια απόδειξη για το ότι οι καναλάρχες δεν
έχουν τίποτα να φοβηθούν.

Και συνεχίζουµε: Το 2004 νόµος Καραµανλή για τον βασικό µέ-
τοχο. Τοµή για την εποχή και γροθιά για τα συµφέροντα και τους
εθνικούς εργολάβους. Είχε συζητηθεί για χρόνια ο συγκεκριµέ-
νος νόµος. Δεν εφαρµόστηκε ποτέ επί της ουσίας. Και όµως, δεν
φαίνεται σε κανέναν µας περίεργο ότι η Νέα Δηµοκρατία του
2015 αντιπολιτεύεται τη Νέα Δηµοκρατία του 2004; 
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Ωστόσο, ένα από τα βασικά στοιχεία του παρόντος νοµοσχε-
δίου είναι το άρθρο 6, που περιγράφει τα ασυµβίβαστα των διεκ-
δικητών τηλεοπτικών αδειών και ξεκάθαρους όρους. Είναι η
ασυµβίβαστη ιδιότητα του καναλάρχη µε αυτόν που συνάπτει δη-
µόσιες συµβάσεις. Βέβαια, διάφοροι τρόφιµοι στη Βουλή χωρίς
επιχειρήµατα αντιδρούν στην ψήφιση του νέου νοµοσχεδίου,
γιατί αντιλαµβάνονται πως διαταράσσεται η κυριαρχία τους. Μια
κυριαρχία που συντηρείται µέσω της διαπλοκής.

Επίσης, ένα εύλογο ερώτηµα είναι γιατί η Νέα Δηµοκρατία
τάσσεται υπέρ αυτής της διαπλοκής. Η απάντηση είναι πολύ
απλή: Βρίσκεται στο έξυπνο και ύπουλο deal της συγκυβέρνησης
Σαµαρά-Βενιζέλου µε τους καναλάρχες για το µονοπώλιο της
«DIGEA». Σύµφωνα µε τον Ευρωπαϊκό Κανονισµό, όπως έχουν
πει πολλοί συνάδελφοι από το συγκεκριµένο Βήµα, ο πάροχος
δικτύου δεν µπορεί να είναι πάροχος περιεχοµένου. Πώς λέµε
«DIGEA»; Το ακριβώς αντίθετο. Να, λοιπόν, ως προς τι η µεγάλη
αντίδραση της Αντιπολίτευσης που κυβέρνησε σαράντα χρόνια
και γάνωσε τις καρέκλες της πιάνοντας στασίδι στα συστηµικά
ΜΜΕ, µε ιδιαίτερη προτίµηση στα δελτία των 20:00.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε ό,τι αφορά τώρα το προτει-
νόµενο νοµοσχέδιο, να ξεκαθαρίσουµε επιτέλους ότι οι συχνό-
τητες αποτελούν δηµόσιο αγαθό και µάλιστα πόρους σε
σπανιότητα. Άρα πολύτιµους πόρους, που δεν  µπορούµε να χα-
ρίζουµε σε φίλους και εθνικούς εργολάβους. Το παρόν νοµοσχέ-
διο αποτελεί µια συνέχεια στην εκπεφρασµένη πολιτική του
ΣΥΡΙΖΑ για την εξυγίανση του ραδιοτηλεοπτικού συστήµατος της
χώρας. Δεν πρέπει, βέβαια, να ξεχνάµε και την πρωτοβουλία της
Κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ να εφαρµόσει επιτέλους τον φόρο τη-
λεοπτικών διαφηµίσεων και να καταλογίσει τα τέλη που οφείλουν
οι τηλεοπτικοί σταθµοί για τη χρήση των εθνικών συχνοτήτων. 

Επίσης, η άρση του µονοπωλίου της «DIGEA» θεωρείται ανα-
γκαία, τόσο για να υπάρχει ένας υγιής ανταγωνισµός προς όφε-
λος των πολιτών, όσο και για να υπάρχει στη χώρα µεγαλύτερη
κάλυψη του ψηφιακού σήµατος σε όλες τις περιοχές, µια απ’
αυτές και ο ακριτικός Έβρος, από τον οποίο προέρχοµαι, όπου
παρατηρείται αδυναµία εκποµπής σήµατος σε πάρα πολλά ση-
µεία του νοµού. Θεωρούµε αδιανόητο να µην υπήρχε πρόβλεψη
για τις ακριτικές περιοχές, στο πλαίσιο του κοινωνικού και εθνι-
κού συµφέροντος και δεν θα το αναλύσω περισσότερο.

Το νέο νοµοσχέδιο, επίσης, θεσπίζει όρους διαφάνειας στο
ιδιοκτησιακό καθεστώς και στα οικονοµικά µέσα των µέσων µα-
ζικής ενηµέρωσης. Η ονοµαστικοποίηση των µετοχών, οι ασυµ-
βίβαστες ιδιότητες των µετόχων, «το πόθεν έσχες» αυτών όπως
και η ασφαλιστική φορολογική ενηµερότητα αυτών και η τραπε-
ζική αποτελούν απαραίτητες παραµέτρους αδειοδότησης. Δεν
νοµίζετε ότι πρέπει να ελεγχθούν όλα αυτά; 

Τέλος, είναι ιδιαίτερα σηµαντικό το άρθρο 9, µε τον καθορισµό
της ρήτρας για τον αριθµό απασχόλησης προσωπικού. Εκτιµώ
ότι οδηγεί στη συγκράτηση της ανεργίας, στη διασφάλιση των
θέσεων εργασίας και την προστασία της απασχόλησης, σε έναν
χώρο όπου ανθεί ο εργασιακός µεσαίωνας. 

Κι εδώ καλώ τον Υπουργό και προτείνω να µπει µια διάταξη,
που θα προβλέπει κάθε χρόνο να ελέγχεται η καταβολή ασφαλι-
στικών εισφορών των εργαζοµένων, ώστε να σταµατήσουµε και
τη µαύρη εργασία µε όποιον τρόπο µπορούµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλώ όλο το πολιτικό σύστηµα
να χτυπήσουµε την κακοδαιµονία του ραδιοτηλεοπτικού συστή-
µατος, χτυπώντας παράλληλα και τη διαπλοκή µεταξύ πολιτικής
και µίντια. Ας υπερασπιστούµε την υποχρέωσή µας στην ανεξαρ-
τησία των πολιτικών δυνάµεων και την άσκηση εξουσίας προς
όφελος του λαού και παράλληλα στην ανεξαρτησία της ενηµέ-
ρωσης και της διαµόρφωσης της κοινής γνώµης. Παράλληλα, ας
υπερασπιστούµε το δικαίωµα των εργαζοµένων σε ποιοτική ερ-
γασία και προστασία της δηµοσιογραφίας, ας υπερασπιστούµε
το δικαίωµα των πολιτών σε ποιοτική ενηµέρωση, ψυχαγωγία και
απρόσκοπτη πληροφόρηση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τέλος, θα ήθελα να αναφέρω ότι το κίνηµα υπεράσπισης λει-
τουργίας της ΕΡΤ αλλά και το αποτέλεσµα των εκλογών και του
δηµοψηφίσµατος απέδειξαν ότι τα συστηµικά ΜΜΕ και οι µέθο-

δοι χειραγώγησής τους χρεοκόπησαν -τριάντα δευτερόλεπτα,
κύριε Πρόεδρε-, ειλικρινά χρεοκόπησαν στη συνείδησή µας και
στο συνολικό φαντασιακό µας για τη δηµιουργία µιας νέας κοι-
νωνίας.

Και µια και ακούστηκε αρκετές φορές η λέξη «πολιτισµός», θα
ήθελα να κλείσω µε αυτό: Πολιτισµός σηµαίνει σεβασµός στο
Σύνταγµα και στα ανθρώπινα δικαιώµατα. Πολιτισµός είναι ο
ίδιος ο τρόπος που χρησιµοποιούµε δηµόσια αγαθά, όπως οι δη-
µόσιες συχνότητες.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο κ. Τασούλας έχει
τον λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
το νοµοσχέδιο που κατέθεσε η Κυβέρνηση είναι επείγον. Αυτό
θυµίζει µια φράση του αειµνήστου Γεωργίου Παπανδρέου, όταν
του ζήτησαν να αντιµετωπίσει ένα επείγον ζήτηµα, και απήντησε
στον Υπουργό του, κύριε Παππά: «Παιδί µου, δεν υπάρχουν επεί-
γοντα ζητήµατα. Υπάρχουν επειγόµενοι άνθρωποι.». 

Κύριε Παππά, είστε επειγόµενος άνθρωπος! Κι αντιλαµβάνο-
µαι ότι είστε επειγόµενος άνθρωπος µε βάση τη θεωρία αυτή,
γιατί δεν είχατε κανέναν λόγο να στερήσετε το Σώµα και τον
εαυτό σας από ακόµα δυο, τρεις, τέσσερις µέρες συζήτησης
πάνω σ’ ένα θέµα το οποίο είναι κρισιµότατο και καίριο, γιατί
αφορά το δικαίωµα, όπως λέει η απόφαση της ολοµελείας του
Συµβουλίου Επικρατείας, της ενηµέρωσης, το δικαίωµα του να
ενηµερώνει κανείς και του να ενηµερώνεται. Κι εσείς αυτό το
στριµώξατε µέσα στη µέγγενη µιας επείγουσας διαδικασίας, την
ίδια στιγµή που η Κυβέρνηση -και δεν είναι άµοιρο σηµασίας
αυτό- παρέλειψε σαράντα τρεις ανώτατους δικαστικούς -πρωτο-
φανής αριθµός!- σε κρίσεις ανωτάτων δικαστικών. Παρελείφθη-
σαν σαράντα τρεις ανώτατοι δικαστικοί από το δικαίωµά τους
προαγωγής σε αντιπροέδρους ανωτάτων δικαστηρίων. Δεκα-
τρείς σύµβουλοι επικρατείας παρελείφθησαν προχθές για προ-
αγωγή σε αντιπροέδρους. Δέκα αρεοπαγίτες, δεκαεννέα
σύµβουλοι του Ελεγκτικού Συµβουλίου και δύο αντιπρόεδροι του
Ελεγκτικού Συνεδρίου παρελείφθησαν για προαγωγή σε Πρό-
εδρο. 

Την ίδια στιγµή, η Κυβέρνηση των επειγοµένων, µε µια δυσα-
νάλογη απόφαση του Υπουργικού Συµβουλίου, εξοβελίζει τη Γε-
νική Γραµµατέα Δηµοσίων Εσόδων. Αναρωτιέµαι, ποια θα είναι
η συµπεριφορά και η αντίδραση της Κυβερνήσεως, που κάκιστα
προεξόφλησε αδικήµατα, αν η δικαιοσύνη αποδώσει λευκή και
αθώα την κ. Σαββαΐδου; Την ίδια στιγµή, η Κυβέρνηση µε αµηχα-
νία παρακολούθησε τις ακαταστασίες, τις αταξίες, τις αβλεψίες,
τις παραλείψεις, τις αποκρύψεις στελεχών της από το «πόθεν
έσχες» που τώρα, µε απόφαση της αρµόδιας επιτροπής της Βου-
λής, ερευνούν ορκωτοί λογιστές. 

Κύριοι Υπουργοί, όποιος αντιπολιτεύεται ως εισαγγελέας, κυ-
βερνά ως κατηγορούµενος. Αυτό το επιµύθιο που έχουν υποστεί
πολλές κυβερνήσεις και πολλές αντιπολιτεύσεις δεν το έχετε αν-
τιληφθεί. Παρά ταύτα, για να είµαι ειλικρινής, το νοµοσχέδιο των
επειγοµένων Υπουργών, έχει δύο σωστές αφετηρίες. Η µία
σωστή αφετηρία είναι ότι το θέµα πρέπει να ρυθµιστεί και η άλλη
σωστή αφετηρία είναι ότι οι άδειες, προφανώς, πρέπει να δηµο-
πρατηθούν. Εκτός από αυτές τις δυο σωστές, βασικές αφετη-
ρίες, όλο το υπόλοιπο οικοδόµηµα είναι επιρρεπές σε κριτική, σε
υποψίες, γεµάτο λάθη και γεµάτο επιθυµία και τάση να ελεγχθεί
η καίρια για τη δηµοκρατία ενηµέρωση.

Εξηγούµαι και διαβάζω, παραβιάζοντας τον Κανονισµό. Δια-
βάζω από την έκθεση της Επιστηµονικής Υπηρεσίας της Βουλής
ότι: «Δεδοµένου πως ο αριθµός των δηµοπρατουµένων αδειών
παρόχου περιεχοµένου και τιµή εκκίνησης ανά κατηγορία δηµο-
πρατούµενης άδειας δεν αποτελούν ειδικά λεπτοµερειακά ή τε-
χνικά ζητήµατα, όσον αφορά στη διαδικασία, θα ήταν σκόπιµο
να τεθούν στο κείµενο της προτεινόµενης διάταξης, έστω ενδει-
κτικώς, όχι περιοριστικώς, κριτήρια βάσει των οποίων θα εκδο-
θούν οι ως άνω υπουργικές αποφάσεις.». 

Το κρίσιµο σε αυτό που κάνετε είναι ο αριθµός των αδειών και
η τιµή εκκίνησης ανά κατηγορία δηµοπρατούµενης άδειας. Κι
αυτό το κρίσιµο στοιχείο, αυτό το δίδυµο των κρισίµων στοιχείων,
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το κρατάτε για τον εαυτό σας. Αντί να διορθώσετε την ανηµποριά
και την αδυναµία του ΕΣΡ, ώστε να αποτελέσει το κυρίαρχο στοι-
χείο ελέγχου και καθοδήγησης του τηλεοπτικού τοπίου, εσείς
παίρνετε πάνω σας όλες αυτές τις κρίσιµες αρµοδιότητες και
µέσα σε µια κοινωνία καχυποψίας, σε ένα σύστηµα εύλογης κα-
χυποψίας, όπως είµαστε, επιβεβαιώνετε όχι την τάση σας να
διορθώσετε τις δύο σωστές αφετηρίες αυτού του νοµοσχεδίου,
αλλά την τάση σας αυτές τις αφετηρίες να τις υποτάξετε στον
έλεγχό σας. 

Είναι βέβαιο αυτό και χρησιµοποιείτε διάφορες µεθόδους,
όπως είναι το γεγονός ότι έχετε οριακές προϋποθέσεις για τη
συµµετοχή και στα πανελλήνιας και στα περιφερειακής εµβέ-
λειας δίκτυα. Χρησιµοποιείτε ως απειλή τη µείωση του αριθµού
των αδειών, αλλά χρησιµοποιείτε συγχρόνως και σαν δόλωµα το
περίσσευµα των συχνοτήτων που είναι βέβαιο ότι θα προκύψει
από τις περιφερειακές δηµοπρασίες και το οποίο είναι ένα δό-
λωµα για εκείνους οι οποίοι θα ήθελαν να έχουν µια επίδραση
και σε περιφερειακό επίπεδο. 

Μέσα από αυτή, λοιπόν, τη µέθοδο του απόλυτου ελέγχου του
τοπίου, µέσα από αυτήν τη µέθοδο του δολώµατος και της απει-
λής, επιθυµείτε να κυριαρχήσετε στο τηλεοπτικό τοπίο, ένα τη-
λεοπτικό τοπίο το οποίο πράγµατι έχει χρόνια να ρυθµιστεί.
Θυµίζω εν τάχει ότι το 1998 θεωρήθηκαν νόµιµοι λειτουργούντες
σταθµοί και το Συµβούλιο Επικρατείας, µε την απόφαση 3578/
2010 της ολοµέλειας, είπε ότι η νοµιµότητα που δόθηκε το 1998
πάσχει, γιατί δεν µπήκε εύλογος χρόνος στη διάρκεια αυτής της
νοµιµότητας, µέχρι να εκδοθούν οριστικές άδειες.

Άρα, σωστά, πρέπει να µπει τάξη. Να µπει τάξη, όχι να µπει
αφεντικό. Εσείς δεν βάζετε τάξη, βάζετε αφεντικό. Και παίρνετε
αυτόν τον ρόλο µε ένα νοµοσχέδιο που φέρνετε εδώ µε τη δια-
δικασία του επείγοντος. 

Γι’ αυτόν ακριβώς τον βασικότατο λόγο -κι επειδή δεν το διορ-
θώνετε- δεν µπορούµε να σας βοηθήσουµε, δεν µπορούµε να
συναινέσουµε σε αυτήν την επιθυµία σας να ελέγξετε και να χει-
ραγωγήσετε την ενηµέρωση. 

Ως προς τις κατηγορίες ότι η ενηµέρωση στην προηγούµενη
περίοδο της εκκρεµότητας ελεγχόταν από τα κόµµατα του κατε-
στηµένου –ο Θεός να το κάνει κατεστηµένο στην Ελλάδα αυτό
που είχαµε, τροµάρα του!- είναι εντελώς λάθος. Διότι -σας πλη-
ροφορώ- ένας από τους λόγους που η κοινή γνώµη σήµερα αν-
τιµετωπίζει µε συµπάθεια τον ΣΥΡΙΖΑ και όλες τις ιδεοληψίες και
τους δογµατισµούς του ΣΥΡΙΖΑ, περί συνωµοσιών παγκοσµίων,
περί νεοφιλελευθερισµού, περί του ότι φταίνε κάποιοι άλλοι για
την τύχη της χώρας, είναι η συµπεριφορά των µέσων µαζικής
ενηµέρωσης, δηλαδή του κατεστηµένου που υποτίθεται ότι βδε-
λύσσεστε, το οποίο κατεστηµένο βοµβάρδιζε επί δεκαετίες µε
τόνους δηµαγωγίας και λαϊκισµού τον ελληνικό λαό.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου 

Βουλευτή)
Το περίεργο και η εκδίκηση της ιστορίας είναι ότι πράγµατι

αυτό το κατεστηµένο, τους τελευταίους µήνες, τα τελευταία χρό-
νια, φοβήθηκε τη νοοτροπία που δηµιούργησε το ίδιο στον ελ-
ληνικό λαό και αποφάσισε να γυρίσει, αλλά πολύ αργά. 

Αυτό το κατεστηµένο βδελύσσεστε. Αυτό, όµως, δεν είναι κα-
τεστηµένο. Αυτό είναι ένα χάος, το οποίο πρέπει να τελειώνει.
Και πρέπει κάποτε η Ελλάδα να αποκτήσει πράγµατι κατεστη-
µένο, όχι όπως το εννοείτε εσείς, αλλά όπως το έχουν όλες οι
σύγχρονες χώρες. Και αυτό το κατεστηµένο αποκτάται µε ενδυ-
νάµωση της αξιοκρατίας, µε υπεροχή της αριστείας, µε υποβοή-
θηση του να ξεχωρίζουν αυτοί που αξίζουν. Και όλα αυτά τα
στοιχεία η Αριστερά…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Τασούλα,…
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: …που είναι το κύκνειο άσµα της

Μεταπολίτευσης, όχι µόνο δεν τα έχει, αλλά τα πολεµάει…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Τασούλα, µέχρι

να τα αποκτήσει όλα αυτά η Ελλάδα, πρέπει να τελειώσει και η
οµιλία σας.

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ (ΒΑΛΙΑ) ΒΑΓΙΩΝΑΚΗ: Κύριε Πρόεδρε, έχουν να
µιλήσουν κι άλλοι Βουλευτές.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Γι’ αυτό, λοιπόν, εµείς σήµερα,

επειδή ακριβώς δεν εκπροσωπούµε αυτό το κατεστηµένο, δεν
δεχόµαστε στη θέση µιας χαοτικής κατάστασης να µπει µια απο-
λυταρχική κατάσταση. 

Σας χαρίζουµε την απολυταρχική κατάσταση του ελέγχου της
ενηµέρωσης, που ούτως ή άλλως σας βοήθησε αφάνταστα µέχρι
τώρα. Αυτό που δεν σας βοηθάει µέχρι τώρα είναι η πραγµατι-
κότητα, την οποία δεν µπορείτε να αντιµετωπίσετε όσο κι αν
ελέγξετε την ενηµέρωση.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο Πρό-
εδρος κ. Ευάγγελος Βενιζέλος.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, να διευκρινίσουµε
εάν είναι επτά ή οκτώ λεπτά. Ρωτάµε, επειδή στην προηγούµενη
οµιλήτρια ήταν επτά λεπτά και τώρα ήταν οκτώ τα λεπτά. 

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ (ΒΑΛΙΑ) ΒΑΓΙΩΝΑΚΗ: Τελικά είναι επτά ή οκτώ
λεπτά η οµιλία; Υπάρχει, πάντως, µία διάκριση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Είχα ξεχάσει να βάλω
και αφαίρεσα αυτόν τον χρόνο. Δεν υπάρχει διάκριση. 

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ (ΒΑΛΙΑ) ΒΑΓΙΩΝΑΚΗ: Εδώ υπάρχει διάκριση.
Άλλοι έχουν επτά κι άλλοι οκτώ λεπτά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Δεν υπάρχει διά-
κριση. Σας βεβαιώ. Δεν υπάρχει διάκριση!

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα µου βάλετε και
τον χρόνο επί της κατ’ άρθρον συζήτησης, γιατί είµαι και στους
δύο καταλόγους.

Λοιπόν, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είδα µε ικανοποίηση τη
χθεσινή και προχθεσινή επίσκεψη του Προέδρου Ολάντ στην Ελ-
λάδα, το κλίµα φιλίας, αλληλεγγύης κι αισιοδοξίας που εκπέµ-
φθηκε, και αναγκαστικά θυµήθηκα άλλες καταστάσεις µε τον
Πρόεδρο Ολάντ πριν από λίγα χρόνια.

Θυµήθηκα ότι τον Μάιο του 2012 ο κ. Τσίπρας επισκέφτηκε τη
γαλλική πρωτεύουσα για να συµπαρασταθεί στον κ. Μελανσόν
της Ευρωπαϊκής Αριστεράς και να πει το περιβόητο «Ολαντρέου»
για τον Πρόεδρο Ολάντ. Και λίγες ηµέρες µετά πήγα εγώ προ-
σκεκληµένος του Προέδρου Ολάντ στο Μέγαρο των Ηλυσίων,
προκειµένου να του εξηγήσω την κατάσταση στην Ελλάδα -ήταν
νωπός Πρόεδρος τότε- και να τον παρακαλέσω, να του ζητήσω
να βοηθήσει τη χώρα µας. Τη χώρα µας! Όχι το κόµµα µου ή την
κυβέρνησή µας.

Και στις 19 Φεβρουαρίου του 2013 θυµήθηκα ότι πραγµατο-
ποιήθηκε η προηγούµενη επίσκεψη του Προέδρου Ολάντ στην
Αθήνα, που είχαµε την ευκαιρία να τον υποδεχτούµε και να συ-
ζητήσουµε µαζί του εις βάθος, αλλά ο κ. Τσίπρας χαιρέτιζε τη
συγκέντρωση διαµαρτυρίας κατά του µνηµονίου, συµπεριλαµβα-
νοµένης και της επίσκεψης Ολάντ. Και, βέβαια, ο Πρόεδρος
Ολάντ δεν θέλησε να συναντήσει τότε την αξιωµατική αντιπολί-
τευση του ΣΥΡΙΖΑ, γιατί θεωρούσε ότι είναι προσβλητική, αντι-
παραγωγική, ότι δεν βοηθάει ούτε την ευρωπαϊκή πολιτική αλλά
ούτε την εθνική προοπτική διάσωσης και ανάταξης της χώρας.

Χαίροµαι για τη µεταστροφή και θεωρώ ότι είναι ωφέλιµη για
τον τόπο. Όµως, δεν υπάρχει και ένα στοιχείο πολιτικού κυνι-
σµού, το οποίο σε σοκάρει, όταν η µεταστροφή γίνεται µε τόσο
ακραίο, τόσο κραυγαλέο τρόπο; 

Ακριβώς, λοιπόν, επειδή έχει γίνει αυτή η ιστορικά πρωτοφα-
νής και δηµοκρατικά αδικαιολόγητη µεταστροφή, γιατί προδό-
θηκαν οι εντολές που έδωσε ο ελληνικός λαός και στις εκλογές
του Ιανουαρίου και στο δηµοψήφισµα του Ιουλίου, ο κ. Τσίπρας
και η Κυβέρνησή του ψάχνουν κάποιο αφήγηµα. Τώρα είναι όψι-
µοι µνηµονιακοί. Τώρα είναι, θα έλεγα, ζηλωτές. Δεν διαπραγµα-
τεύονται καθόλου. Υιοθετούν και θεσπίζουν τις πιο σκληρές
εκδοχές των µέτρων που οι ίδιοι κατέστησαν αναγκαία, γιατί αν
η χώρα συνέχιζε στον δρόµο που βρισκόταν τον Δεκέµβριο του
2014, θα θέλαµε πολύ λίγη προσπάθεια, ενώ τώρα θέλουµε µια
υπεράνθρωπη προσπάθεια προκειµένου να ξαναβρούµε τους
ρυθµούς του Δεκεµβρίου του 2014. 

Αυτό το νέο αφήγηµα τι είναι; Είναι η αποκατάσταση της δι-
καιοσύνης; Είναι ο αγώνας κατά της αδιαφάνειας και της διαπλο-
κής; Είναι η επιδίωξη ο φτωχός να βοηθήσει τον φτωχότερο µέσα
από µια αναδιανοµή που τελικά εξοντώνει τα µεσαία και µικρο-
µεσαία στρώµατα σε όλα τα επίπεδα; Η πολιτική αυτή εξυπηρε-
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τείται από τον παράδοξο σοσιαλισµό των υπερηλίκων και ιδίως
των συνταξιούχων, που, όταν φτάνουµε στην ηλικία της συντα-
ξιοδότησης, είµαστε αναγκαστικά όλοι κάτω από το πέπλο του
εξισωτισµού, ανεξαρτήτως του τι έκανε πριν κάποιος στη ζωή
του και τι έχει συνεισφέρει στο ασφαλιστικό σύστηµα;

Αυτή, λοιπόν, η µεταστροφή, αυτή η µεγάλη πολιτική εξαπά-
τηση, ο απόλυτος κυνισµός, έχει ανάγκη πράγµατι από κάποιους
εξωραϊσµούς κατ’ αρχάς για να διατηρηθεί η δική σας αντοχή,
κυρίες και κύριοι Βουλευτές, προκειµένου εσείς να µπορείτε να
ψηφίζετε τα µέτρα, τα οποία όλα τα προηγούµενα χρόνια λοιδο-
ρούσατε, κατακρίνατε ως αντιλαϊκά, ως επικίνδυνα. Και τώρα, βε-
βαίως, είστε υποχρεωµένοι να τα ψηφίζετε και να «γλείφετε»,
όπως έχω πει κατ’ επανάληψη, «εκεί που φτύνατε». Άρα θέλετε
κάποια προσχήµατα. 

Το νοµοσχέδιο για τα µέσα ενηµέρωσης εντάσσεται στα προ-
σχήµατα αυτά. Διότι εδώ πρέπει να θυµηθούµε ότι η αντιµνηµο-
νιακή δηµαγωγία, αυτό που έγινε τα προηγούµενα πεντέµισι
χρόνια στη χώρα, οι ψευδαισθήσεις, τα ψέµατα, η υπονόµευση
της ενότητας του ελληνικού λαού, της ενότητας του έθνους δεν
βασίστηκε µόνον στην αντιµνηµονιακή αντιπολίτευση, που βρήκε
το κύµα της δυστυχίας και της δυσκολίας του ελληνικού λαού
για να αλλάξει εκλογικό µέγεθος. Βασίστηκε και στα µέσα ενη-
µέρωσης, στον τρόπο µε τον οποίο τα µέσα ενηµέρωσης χειρί-
στηκαν την προσπάθειά µας αυτή.

Έχω πολύ έντονη την ανάµνηση του πώς το επικοινωνιακό σύ-
στηµα της χώρας αντιµετώπισε τη δική µου περίοδο στο Υπουρ-
γείο Οικονοµικών και πώς αντιµετώπισε την περίοδο του κ. Βα-
ρουφάκη, του ανθρώπου που έβλαψε οργανωµένα και συνειδητά
την πορεία της χώρας, που προκάλεσε µε την εντολή ή την ανοχή
του κ. Τσίπρα, µια τεράστια βλάβη στον ελληνικό λαό, στους πο-
λίτες, στις επιχειρήσεις, στα νοικοκυριά. 

Μετρήστε τις ώρες προβολής, τις ώρες της τηλεοπτικής µυ-
θοποίησης και δείτε τις πρωινές εκποµπές των τελευταίων έξι
ετών. Δείτε τα στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ να εξηγούν πώς καταστρέ-
φεται το ασφαλιστικό σύστηµα και συγκρίνετε αυτές τις ατελεί-
ωτες τηλεοπτικές ώρες στις πρωινές εκποµπές µε τα στελέχη και
τους συµβούλους του ΣΥΡΙΖΑ, µε την Επιτροπή Σοφών του κ. Κα-
τρούγκαλου και τις προτάσεις που τώρα παρουσιάζει η Κυβέρ-
νηση. Αυτά είναι τα διαπλεκόµενα και κατεστηµένα µέσα ενηµέ-
ρωσης στην Ελλάδα!

O ιστορικός του µέλλοντος θυµάται, επίσης, ότι η κατανοµή
των αδειών και το τοπίο των µέσων ενηµέρωσης διαµορφώθηκε
το 1989 στην Ελλάδα, µε την καθοριστική συµµετοχή του τότε
ενιαίου ΣΥΝΑΣΠΙΣΜΟΥ, που έπαιξε ρόλο, διότι ήλεγχε τα Υπουρ-
γεία Εσωτερικών και Δικαιοσύνης. Ο κ. Κωνσταντόπουλος και ο
κ. Κουβέλης ήταν καθοριστικοί παίκτες στην κατανοµή των
αδειών τότε. Και τώρα έρχεται το νοµοσχέδιο αυτό!

Το νοµοσχέδιο, όπως είπα και προχθές, εµφανίζεται ως κάτι
καινοτοµικό και µοντέρνο, ως κάτι ριζοσπαστικό και διαφανές;
Έχω κάνει πολλές προβλέψεις από το Βήµα αυτό, που δυστυχώς
επαληθεύονται. Σε λίγους µήνες θα δείτε τι κατάσταση θα έχει
διαµορφωθεί στην πράξη.

Το νοµοσχέδιο, λοιπόν, που σήµερα µε την Πλειοψηφία του
ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ θα καταστεί νόµος του κράτους, είναι ένα
κραυγαλέο εργαλείο αδιαφάνειας και διαπλοκής είτε εφαρµοστεί
είτε δεν εφαρµοστεί.

Πρώτη εκδοχή: Δεν εφαρµόζεται ή καθυστερεί να εφαρµοστεί.
Οι υφιστάµενοι σταθµοί εξακολουθούν να λειτουργούν υπό εκ-
βιασµό. Δεν υπάρχει καν Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης µε
νόµιµη συγκρότηση.

Δεύτερη εκδοχή: Εφαρµόζεται ταχύρρυθµα. Οι υφιστάµενοι
σταθµοί χάνουν το νόµιµο έρεισµά τους, την άδειά τους, και
παύουν να λειτουργούν. Αυτό σηµαίνει πτώχευση των ανωνύµων
εταιρειών, µε επιπτώσεις όχι για τους µετόχους -οι οποίοι µπο-
ρούν να εκφραστούν µε άλλα εταιρικά σχήµατα -είτε απευθείας
είτε µέσω άλλων προσώπων-, σηµαίνει πολλά για τους εργαζό-
µενους που θα απολυθούν, περιµένοντας µία αποζηµίωση που
δεν θα έρθει. Σηµαίνει πολλά για τα ασφαλιστικά ταµεία που θα
χάσουν αυτά που έχουν να παίρνουν. Σηµαίνει πολλά για το δη-
µόσιο, που δεν θα εισπράξει έσοδα από φόρους. Σηµαίνει πολλά
για τις τράπεζες που ανήκουν στο χαρτοφυλάκιο του δηµοσίου

και για τον τραπεζικό δανεισµό στα µέσα ενηµέρωσης.
Ας πούµε ότι θα δοθούν και οι νέες άδειες. Νέες άδειες σε ποι-

ους; Είπα προχθές: Γιατί διατηρούνται οι διατάξεις περί απαγο-
ρεύσεων συγκεντρώσεων και οι διατάξεις περί του περιβοήτου
«βασικού µετόχου», αλλά αλλάζουν οι διατάξεις για την ονοµα-
στικοποίηση; Διότι έτσι όπως είναι το άρθρο 4 και το άρθρο 5
δεν υπάρχει τελικά καµµία ονοµαστικοποίηση.

Σιωπά η Κυβέρνηση. Δεν δέχεται την πρότασή µου -ανεξαρτή-
τως αν η εταιρεία είναι αλλοδαπή ή ηµεδαπή, κοινοτική ή µη κοι-
νοτική, ανεξαρτήτως υποχρέωσης ονοµαστικοποίησης- να
ανατίθεται σε διεθνή ελεγκτική εταιρεία η εντολή να διενεργήσει
έλεγχο και να λέει µε έκθεσή της ποιος είναι ο πραγµατικός επι-
χειρηµατίας, ο ωφελούµενος, και από πού αποκτήθηκαν τα οικο-
νοµικά µέσα της εταιρείας. Δεχθείτε το. Θα απολογηθείτε κάπο-
τε, ιστορικά, αν δεν το δεχθείτε εν έτει 2015. 

Και, βεβαίως, πόσες άδειες σε ψηφιακό περιβάλλον. Δεν υπάρ-
χει σπάνις συχνοτήτων. Αφήστε να εκφραστεί όποιος εκπληροί
τις προϋποθέσεις του νόµου και όχι µόνο επιχειρηµατίες. Αφήστε
να εκφραστούν κοινωνικοί φορείς. Αφήστε να εκφραστεί η Εκ-
κλησία. Δείτε τι θα κάνετε µε τους περιφερειακούς σταθµούς.
Μην τους πνίγετε. Δείτε την τροπολογία που έχει καταθέσει το
δικό σας κόµµα για τους δηµοτικούς σταθµούς µε αφορµή τη
δηµοτική τηλεόραση της Θεσσαλονίκης.

Πρέπει να υπάρξει πολυφωνία, η οποία δεν είναι µόνο επιχει-
ρηµατική. Απαντήστε, «ναι, καθορίζεται το τίµηµα ανά κατηγορία
αδειών». Η δηµοπρασία θα γίνεται χωριστά ανά άδεια, κάθε
φορά που αδειάζει µία άδεια ή πάντα για όλες τις άδειες; Η δια-
φορά είναι τεράστια, γιατί το τίµηµα εξαρτάται από το συνολικό
τοπίο και τον συνολικό αριθµό των αδειών, που πρέπει –επανα-
λαµβάνω- να είναι ο µέγιστος δυνατός σύµφωνα µε τις ψηφιακές
δυνατότητες, αλλιώς παραβιάζεται το δικαίωµα πρόσβασης στην
ενηµέρωση και η πολυφωνία.

Και, βεβαίως, τι σηµασία έχει να προσφέρει κάποιος στη δη-
µοπρασία παράλογο επιχειρηµατικά και οικονοµικά τίµηµα; Γιατί
να το κάνει αυτό; Χρειάζεται µια εξήγηση. Πρέπει να εξηγεί κά-
ποιος όταν προσφέρει παράδοξα µεγάλο τίµηµα. Γιατί δεν επεν-
δύει οικονοµικά, αλλά κάτι άλλο κάνει, που δεν είναι οικονοµικό,
αλλά πολιτικό. Και είναι περίεργο; Είναι σκοτεινό; Άρα το υπερ-
βολικό τίµηµα δεν είναι επιτυχία του κράτους επειδή πήρε κάποια
χρήµατα. Είναι αποτυχία του κράτους δικαίου και της διαφά-
νειας. 

Και ενοποιήστε την εποπτεία, διότι το Σύνταγµα καθιστά αρ-
µόδιο όργανο απευθείας το Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρα-
σης. Μην προσβάλλετε την Εθνική Επιτροπή Τηλεπικοινωνιών και
Ταχυδροµείων ως όργανο που προβλέπεται από την ευρωπαϊκή
κοινοτική νοµοθεσία. Αποσαφηνίστε τη σχέση της Επιτροπής Αν-
ταγωνισµού και του Εθνικού Συµβουλίου Ραδιοτηλεόρασης στα
θέµατα της συγκέντρωσης. 

Και πείτε, εσείς που είστε οι αντίπαλοι της διαπλοκής, γιατί ικα-
νοποιείστε µε τις ρυθµίσεις του 2002, του 2005 για τον βασικό
µέτοχο; Είναι όλα καλά; Είναι επαρκή, δηλαδή, όλα αυτά που
έχουµε κάνει. Οµολογήστε την επάρκεια των ρυθµίσεων, όπως
αυτές έχουν ερµηνευτεί από τη νοµολογία και του Συµβουλίου
της Επικρατείας και του Δικαστηρίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης.
Είναι επαρκείς οι εγγυήσεις και οι ρυθµίσεις; Τις σέβεστε και τις
διατηρείτε. Τότε τι λέτε συνεχώς ότι κάτι έχει συµβεί και χρειάζε-
ται περαιτέρω παρέµβαση; Δεν κάνετε την περαιτέρω παρέµ-
βαση. Άρα αποδέχεστε ότι είναι επαρκές το θεσµικό πλαίσιο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Πρόεδρε, ολο-
κληρώστε παρακαλώ.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Και µια τελευταία παρατήρηση σε
σχέση µε την επικοινωνιακή διπλωµατία. Ακούστε, έχω διατελέσει
το 1993-1995 Υπουργός Τύπου και επέβαλα την απόλυτη εναρ-
µόνιση των Υπηρεσιών των γραφείων Τύπου εξωτερικού µε το
Υπουργείο Εξωτερικών και τις διπλωµατικές αποστολές. Επίσης,
έχω ζήσει τα θέµατα αυτά απ’ όλες τις κρίσιµες θέσεις και ως
Υπουργός Εξωτερικών. Είναι τεράστιο λάθος στην εποχή µας να
δηµιουργούµε δικέφαλες αρχές στο εξωτερικό. Στο εξωτερικό η
χώρα εκφράζεται ενιαία από τον πρέσβη και την πρεσβεία ή από
τον επικεφαλής της µόνιµης αντιπροσωπείας και όλοι οι άλλοι
υποτάσσονται σε µια ενιαία εξωτερική πολιτική. 
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ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΕΜΜΑΝΟΥΗΛΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, τι θα γίνει
µε τον χρόνο;

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Αυτό έγινε εν τέλει και µε τους οι-
κονοµικούς και εµπορικούς ακολούθους, που ένα διάστηµα και
η προηγούµενη κυβέρνηση φλέρταρε να υπαχθούν στο Υπουρ-
γείο Ανάπτυξης, αλλά τους επανέφερα στο Υπουργείο Εξωτερι-
κών. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Και τώρα τα γραφεία Τύπου εξωτερικού, που είναι πολύτιµα

εργαλεία της χώρας και της εξωτερικής πολιτικής, πρέπει να
είναι απολύτως εντεταγµένα στην πολιτική που διαµορφώνει το
Υπουργείο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Βάλτε µια τελεία,
κύριε Βενιζέλο.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης, ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Κύριε Πρό-

εδρε, θα ήθελα τον λόγο για δύο λεπτά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ορίστε, κύριε Υπουρ-

γέ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Δύο πράγ-

µατα µόνο θέλω να πω. 
Νοµίζω πως απλώς επαναλήφθηκε µία κριτική, ότι η δική µας

η Κυβέρνηση θέλει να συνεχίσει ένα καθεστώς συναλλαγής µε
τα κανάλια. Είναι ένα επιχείρηµα που αναγκάζοµαι να το παρα-
θέσω ξανά, κύριε Βενιζέλο. Και εσείς τα παρακολουθείτε και γνω-
ρίζετε ποια είναι η συµπεριφορά τους απέναντί µας, παρ’ όλα
όσα ισχυριστήκατε πριν από λίγο από το Βήµα της Βουλής.

Επαναλαµβάνω και εξηγώ: Με το που πάρει τον δρόµο της
αυτή η διαδικασία, η Κυβέρνηση δεν έχει να κάνει τίποτα. Το ΕΣΡ
µπορεί να απορρίψει έναν φάκελο, να αποδεχτεί έναν φάκελο,
υποχρεούται να διεξάγει τη δηµοπρασία και να αποδώσει τις
άδειες. 

Η δηµοπρασία δε –επειδή ακριβώς είπατε και υπονοήσατε κα-
θεστώς αδιαφάνειας και θέσατε ερωτηµατικά για ενδεχόµενα
υψηλότερα τιµήµατα σε σχέση µε τις δυνατότητες της αγοράς-
είναι ακριβώς η µέθοδος για να αποκαλυφθεί, να τιµολογηθεί
από τους ενδιαφερόµενους, που κατά τεκµήριο έχουν µια αί-
σθηση της αγοράς, το πόσο µπορεί η άδεια να τιµολογηθεί, ποια
τιµή µπορεί να πάρει µε µια ελάχιστη τιµή εκκίνησης. 

Άρα ακριβώς αυτή τη διαδικασία, παρ’ όλες τις διαφωνίες σας
µε πολλές πτυχές του νοµοσχεδίου –όπως τις ακούσαµε-, θα κα-
λούσα και εσάς και προσωπικά και τη Δηµοκρατική Συµπαράταξη
να την υπερψηφίσετε.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Υπουργέ,…
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Όχι, κύριε Λο-

βέρδο, δεν θα µε διακόψετε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Λοβέρδο, δεν

έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Για τα θέµατα

των συντάξεων, επειδή τα αναφέρατε, ειρήσθω εν παρόδω, στα
χρόνια των προηγούµενων προγραµµάτων ο λογαριασµός των
συντάξεων περικόπηκε περί τα 15 δισεκατοµµύρια ετησίως. Είναι
η πρώτη φορά που γίνεται προσπάθεια αυτό το πράγµα να στα-
µατήσει να συµβαίνει.

Θέλω να θυµίσω στον ελληνικό λαό ότι όταν στο τραπέζι της
συζήτησης ήταν η άµεση κατάργηση του ΕΚΑΣ, κάποιοι µάς κα-
λούσαν να την αποδεχτούµε άµεσα. Άρα, θα έλεγα, ότι η κριτική
κυρίως προς τη δική µας παράταξη και αυτήν την Κυβέρνηση
πρέπει να είναι πιο µετριοπαθής.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει  η Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥ-
ΛΟΥ)

Σε σχέση µε την επίσκεψη του Προέδρου Ολάντ, είναι σαφές
ότι υπάρχουν στην ευρωπαϊκή σοσιαλδηµοκρατία πάρα πολύ σο-
βαρές διεργασίες. Προσωπικώς θα ευχόµουν να µπορείτε να τις
παρακολουθήσετε. Η ευρωπαϊκή σοσιαλδηµοκρατία φαίνεται, σε
κάποιον βαθµό, σε κάποια κοµµάτια της να αντιλαµβάνεται ότι οι
επιλογές του µεγάλου συνασπισµού και της νεοφιλελεύθερης
συναίνεσης των είκοσι προηγούµενων ετών, την έχουν φέρει σε

αδιέξοδο. 
Και θα γνωρίζετε, επειδή είστε σε αυτήν την πολιτική οικογέ-

νεια -είµαι βέβαιος πως θα το έχετε ακούσει πολλές περισσότε-
ρες φορές από εµάς- ότι το ΠΑΣΟΚ στην Ελλάδα είναι το
αντιπαράδειγµα. Συζητούν µεταξύ τους οι σοσιαλδηµοκράτες
πώς θα αποφύγουν να πάθουν αυτό που έπαθε το πάλαι ποτέ
κραταιό κόµµα του ΠΑΣΟΚ. Παράγωγο αυτών των διεργασιών
είναι ακριβώς αυτό που αυτήν τη στιγµή συζητιέται και στην Πορ-
τογαλία, δηλαδή, οι εργασίες σύγκλισης µεταξύ του Σοσιαλιστι-
κού Κόµµατος Πορτογαλίας, του Μπλοκ της Αριστεράς και του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Πορτογαλίας. Θα ευχόταν κανείς να
µπορείτε να τις παρακολουθήσετε. Μάλλον έχετε κάνει άλλες
επιλογές!

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Έχετε
τον λόγο για δύο λεπτά, κύριε Βενιζέλο.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Γιατί; Υπάρχει κανένας λόγος;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Έτσι

λέει ο Κανονισµός.
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Θέλω κι εγώ τον λόγο.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, θέλω

τον λόγο επί της διαδικασίας. Δεν µπορεί να συνεχιστεί αυτό!
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Αρχίζω από την ευρωπαϊκή σοσιαλ-

δηµοκρατία.
(Θόρυβος – διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Σε αυτήν τη Βουλή θα µι-
λούν µόνο οι Υπουργοί και οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι;

ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, πήρε δεκατρία
λεπτά από επτά. Σας παρακαλούµε! Θέλουµε κι εµείς να µιλή-
σουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Αυτό
προβλέπεται.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Ηρεµήστε.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Έλεος!
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Ηρεµήστε!
Κυρία Πρόεδρε, αρχίζω από την τελευταία παρατήρηση του κ.

Παππά.
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Θέλουµε κι εµείς τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Αφήστε

να µιλήσει δύο λεπτά ακριβώς.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Τόσο πολύ σας ενοχλεί ο λόγος

µου; Τόσο πολύ;
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Όχι, αλλά θέλουµε και εµείς να

µιλήσουµε.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Τόσο πολύ; Χαίροµαι γιατί σας ενο-

χλεί τόσο πολύ!
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Τι είστε εσείς; Βαρόνοι της Βου-

λής;
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Αντί να αντιδράτε, να σκέφτεστε

αυτά που ακούσατε.
Κυρία Πρόεδρε, αρχίζω από την τελευταία παρατήρηση του κ.

Παππά.
Τώρα είναι λάτρεις, οπαδοί της ευρωπαϊκής σοσιαλδηµοκρα-

τίας. Ποιος; Ο κ. Τσίπρας, που ηγήθηκε της Ευρωπαϊκής Κοµ-
µουνιστικής Αριστεράς στις ευρωπαϊκές εκλογές. Τώρα περι-
µένουν η ευρωπαϊκή σοσιαλδηµοκρατία να στηρίξει. Μα εµείς
αγωνιστήκαµε να πείσουµε το Ευρωπαϊκό Σοσιαλιστικό Κόµµα
και την Κοινοβουλευτική του Οµάδα στο Ευρωκοινοβούλιο να
βοηθήσει και βοηθά. 

Όµως, µην έχετε αυταπάτες. Οι συσχετισµοί δυνάµεων στην
Ευρώπη είναι διακρατικοί, διακυβερνητικοί, είναι συσχετισµοί πα-
γίων εθνικών συµφερόντων. Ο κ. Ολάντ βεβαίως επηρεάζεται
από τη σοσιαλιστική του ταυτότητα. Είναι, όµως, ο Πρόεδρος
της Γαλλικής Δηµοκρατίας. Κάνει αυτό που εξυπηρετεί τα γαλ-
λικά συµφέροντα, τον συσχετισµό στον γαλλογερµανικό άξονα. 

Και σας είπε χθες εδώ: «Τηρήστε τα συµφωνηµένα!». «Τηρή-
στε τα συµφωνηµένα!». Σας επήνεσε επειδή αλλάξατε εκατόν
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ογδόντα µοίρες γραµµή. Και στο περιβόητο ζήτηµα του χρέους
σάς είπε: «Θα εξετάσουµε την εξυπηρέτηση του χρέους.». Ούτε
καν για αναδιάρθρωση δεν µίλησε. Δυστυχώς, θα πω εγώ! «Le
service de la dette.». Δεν µίλησε για κουρέµατα, για reprofiling,
για αναδιαρθρώσεις.

Και για να πάµε στην ουσία τώρα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε

Βενιζέλε, δεν προλαβαίνουµε την ουσία τώρα.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Δέχεστε να ανατεθεί σε ελεγκτικές

εταιρείες ο έλεγχος του ποιος είναι ο πραγµατικός επιχειρηµα-
τίας και πού βρήκε τα λεφτά; Βάλτε το στον νόµο. Εάν το βάλετε
στον νόµο αυτό, εγώ θα ψηφίσω και τις δηµοπρασίες. Αρκεί να
µου πείτε ότι οι δηµοπρασίες θα γίνονται ενιαία για κάθε κατη-
γορία αδειών –ενιαία, ταυτοχρόνως-, ώστε να ξέρει ο καθένας
πόσες είναι οι άδειες.

Δεσµευτείτε τουλάχιστον για τα περιφερειακά δηµοτικά και
κοινωνικά µέσα. Κάντε κινήσεις οι οποίες διασφαλίζουν στοιχει-
ώδεις εγγυήσεις. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-

ριστώ.
Τον λόγο έχει ο κ. Βερναρδάκης για οκτώ λεπτά.
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο

επί προσωπικού.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Δεν

χρειάζεται, κύριε Μπαλαούρα. Ποιο προσωπικό; Δεν υπάρχει
προσωπικό.

ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Υπάρχει προσωπικό και δώστε
µου τον λόγο, για να σας το αναπτύξω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Δεν
υπάρχει προσωπικό. Εδώ είµαι.

Ο κ. Βερναρδάκης έχει τον λόγο για οκτώ λεπτά.
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Θέλω να αναπτύξω γιατί ζητώ

τον λόγο επί προσωπικού. Έχω προσβληθεί από τη συµπεριφορά
σας και τη συµπεριφορά του κ. Βενιζέλου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Το Προ-
εδρείο δεν αντελήφθη προσωπικό.

ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Δεν υπάρχουν εδώ πέρα βαρό-
νοι, δεν υπάρχουν τιµάρια, δεν υπάρχουν άνθρωποι οι οποίοι…

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Υπάρχει προσωπικό; Πείτε το και
θα απαντήσω.

ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Κύριε Βενιζέλο, όπως και εσείς
εκµεταλλεύεστε, θέλω και εγώ να…

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Πείτε το και θα απαντήσω επί προ-
σωπικού.

ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Εσείς να απαντήσετε επί προ-
σωπικού;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Μπαλαούρα, σας παρακαλώ!

Κύριε Βερναρδάκη, έχετε τον λόγο για οκτώ λεπτά.
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Δεν είναι έτσι! Μην κάνουµε

µπάχαλο τη Βουλή, κυρία Πρόεδρε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο για οκτώ λεπτά.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, ζήτησα

τον λόγο. Δεν αφορά τον κ. Βενιζέλο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τώρα

έχει ανέβει στο Βήµα ο οµιλητής, κύριε Τριανταφυλλίδη.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Μία έκκληση προς το

Προεδρείο κάνω. Μετατρέπεται η Βουλή σε Βουλή πληβείων και
πατρικίων.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε

Τριανταφυλλίδη, έχει ανέβει στο Βήµα ο οµιλητής και µετράει ο
χρόνος του.

Κύριε Βερναρδάκη, έχετε τον λόγο.
ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Κυρίες Βου-
λεύτριες και κύριοι Βουλευτές, µετά την ενδιαφέρουσα οµιλία
του κ. Ευάγγελου Βενιζέλου, υπάρχουν δύο ζητήµατα στα οποία
θα έπρεπε ίσως, το κόµµα του βεβαίως, όχι ο ίδιος προσωπικά,

κατά κάποιον τρόπο να δώσουν ορισµένες περαιτέρω εξηγήσεις. 
Το πρώτο είναι ότι στην Ελλάδα, καλώς ή κακώς, τα τελευταία

είκοσι πέντε µε τριάντα χρόνια δηµιουργήθηκε αυτό το καρκί-
νωµα, το οποίο έχει κάνει πολλές µεταστάσεις στο πολιτικό σύ-
στηµα και το οποίο αναφέρεται σ’ αυτό που λέγεται «αδειοδό-
τηση της ιδιωτικής τηλεόρασης». Εποµένως εδώ υπάρχει ένα πο-
λιτικό ζήτηµα µιας αυτοκριτικής, σε ποιο πλαίσιο, µε ποιους
όρους και για ποιους λόγους συνέβη όλη αυτή η παρά φύσιν δια-
δικασία. 

Το δεύτερο είναι το εξής: Τον ακούω που αναφέρεται συνέχεια
στις επιλογές, στη συναίνεση κατά κάποιον τρόπο της τότε Αρι-
στεράς στο πλαίσιο της κυβέρνησης Τζαννετάκη και αργότερα
ως προς την αδειοδότηση των καναλιών. Εδώ θα πρέπει να δι-
ευκρινίσουµε ότι εκείνη η εποχή και τα πρόσωπα στα οποία ανα-
φέρεται δεν δίνουν κανένα άλλοθι στη διαπλοκή η οποία
δηµιουργήθηκε αργότερα. 

Για να πάρουµε τα πράγµατα από την αρχή, για να πούµε ποιο
είναι το ουσιαστικό ζήτηµα. Το ουσιαστικό ζήτηµα το οποίο συ-
ζητούµε σήµερα εδώ είναι η δηµοπράτηση των αδειών, είναι ο
πυρήνας, είναι το αρχικό, το θεµέλιο οποιασδήποτε πολιτικής
ρύθµισης θα έπρεπε να γίνει σ’ αυτόν τον χώρο.

Το 1989, επί Κυβέρνησης Τζαννετάκη, µε ένα µόνο άρθρο, το
τέταρτο του ν.1886/1989, δίνεται η δυνατότητα δηµιουργίας µη
κρατικής τηλεόρασης –προσέξτε!- σε όσους είχαν εµπειρία και
παράδοση στα ΜΜΕ. Πρόκειται για φωτογραφική διάταξη, η
οποία είχε τις επιπτώσεις της αργότερα. Είναι ο νόµος εκείνος
που χαρακτηρίστηκε αντισυνταγµατικός από τον µετέπειτα Πρό-
εδρο της Δηµοκρατίας, τον κ. Κωστή Στεφανόπουλο. Είναι η
απαρχή της ελληνικής πραγµατικότητας της ιδιωτικής τηλεόρα-
σης στη χώρα, η οποία ξεκινά χωρίς νοµικό καθεστώς και χωρίς
κανένα ρυθµιστικό πλαίσιο από πλευράς κράτους. 

Και γιατί θα έπρεπε να υπάρχει ρυθµιστικό πλαίσιο; Γιατί αυτή
είναι η ουσία του νοµοσχεδίου που συζητούµε, γιατί οι συχνότη-
τες -είτε στην αναλογική είτε στη σηµερινή ψηφιακή τους µορφή-
είναι δηµόσιο αγαθό, είναι δηµόσιος χώρος, όπου το κράτος επι-
βάλλεται να έχει ρυθµιστικό κανονιστικό πλαίσιο.

Λίγο αργότερα η κυβέρνηση Ζολώτα επιχειρεί να εισαγάγει το
απαραίτητο αυτό ρυθµιστικό εργαλείο, δηλαδή τον νόµο της
αδειοδότησης. Όµως, είναι γεγονός ότι το συµβούλιο των τότε
τριών πολιτικών Αρχηγών, που λειτουργούσε, ατύπως µεν, αλλά
ουσιαστικά ως ο µηχανισµός έγκρισης των νοµοθετικών πρωτο-
βουλιών, αναστέλλει την ψήφιση του νόµου, µε το επιχείρηµα ότι
θα ήταν καλύτερα η νοµοθετική πρωτοβουλία να εδίδετο όχι σε
εκείνη τη µεταβατική κυβέρνηση, αλλά σε αυτήν που θα προέκυ-
πτε από τις εκλογές του ’90, κάτι το οποίο δεν έγινε ποτέ. Εν τω
µεταξύ, δηµιουργείται αργά αλλά σταθερά ένα καθεστώς µέσα
στα ΜΜΕ, αλλά κυρίως µέσα στην κοινωνική και οικονοµική
πραγµατικότητα της χώρας. 

Δεν υπάρχει παγκόσµιο προηγούµενο χώρας που επί δεκαε-
τίες να λειτουργούν κατ’ αυτόν τον ηµιπαράνοµο τρόπο όλοι οι
ραδιοτηλεοπτικοί σταθµοί στη χώρα, χωρίς άδεια λειτουργίας ή
µε άδειες προσωρινές, των οποίων η ισχύς είτε έχει λήξει είτε
τους έχει δοθεί παράνοµα παράταση.

Η κατάσταση αυτή έγινε καθεστώς. Οι συγκεκριµένες επιχει-
ρήσεις εδραιώθηκαν, απέκτησαν υπεραξίες, ενσωµατώθηκαν σε
ένα συµπαγές πλαίσιο οικονοµικών συµφερόντων και αργότερα
έρχονται τώρα κάποιοι και µιλάνε περί ελεύθερου ανταγωνισµού
σε έναν χώρο οποίος είναι ο ορισµός του µη ανταγωνισµού.

Μετασχηµατίστηκαν ριζικά. Δεν ήταν πια ενηµερωτικές ή πο-
λιτισµικές πλατφόρµες. Ήταν µηχανισµοί και οµάδες πίεσης για
την εξυπηρέτηση στρατηγικών οικονοµικών επιλογών. Αφού στις
επιχειρήσεις αυτέςκαι αυτό το κανονιστικό πλαίσιο που εισήγαγε
ο κ. Βενιζέλος όχι  µόνο δεν ανέτρεψε, αλλά το ενίσχυσε- λει-
τούργησαν σαν να συνέπιπταν στις επιχειρήσεις αυτές οι δρα-
στηριότητες µιας οριζόντιας καρτελοποίησης της ελληνικής
οικονοµίας. 

Επί της ουσίας, έπαψαν να ζουν από το προϊόν της εργασίας
τους και αυτή η διάσταση γιγαντώθηκε στα χρόνια της δεκαετίας
του ’90 και τα πρώτα χρόνια της δεκαετίας του 2000. Στην πραγ-
µατικότητα στην Ελλάδα λειτούργησε µέσω της ιδιωτικής τηλε-
όρασης, αλλά και λόγω της σύνδεσής της µε τα άλλα µέσα µα-
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ζικής ενηµέρωσης, ένα ιδιότυπο νοµισµατοκοπείο πολιτικού χρή-
µατος. Σε αυτό το νοµισµατοκοπείο µπήκαν πολλοί παράγοντες
του πολιτικού βίου, αλλά και µερίδες κοµµάτων κ.ο.κ. και η συµ-
φωνία ήταν απλή, όπως είναι όλες οι απλές συµφωνίες που δη-
µιουργούνται στην αγορά: Τα µέσα ενηµέρωσης λειτουργούσαν
σε ένα ιδιότυπο και διακριτό καθεστώς οικονοµικής και φορολο-
γικής ασυλίας αλλά και σε ένα σαφές καθεστώς τριγωνικών συ-
ναλλαγών και αντάλλασσαν την ασυλία αυτή µε την πολιτική
υποστήριξη που έδιναν. 

Αυτό το ξέρουν πολλοί και πολλές απ’ όλα τα κόµµατα και απ’
όλες τις παρατάξεις. Αναρωτιέµαι, παραδείγµατος χάριν, πόσοι
από τους αξιότιµους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας θυµούν-
ται σήµερα την επιθετική στάση που κράτησε η διαπλοκή των
µέσων ενηµέρωσης στα χρόνια του 2000 και µετέπειτα απέναντι
στο κόµµα της Νέας Δηµοκρατίας και στην τότε πολιτική του
ηγεσία, ακριβώς γιατί έθετε τότε ένα ζήτηµα ποιότητας της δη-
µοκρατίας. Και θα είχε µεγάλο ενδιαφέρον να µάθουµε επισήµως
κάποτε µε ποιον τρόπο τα εξωθεσµικά κέντρα λειτούργησαν για
να ακυρώσουν το νοµοθέτηµα του βασικού µετόχου το 2005-
2007. Αν κάτι θα είχε ενδιαφέρον, είναι να συζητήσουµε, όχι για
τις ανύπαρκτες άλλωστε ουσιαστικά εγγυήσεις του Συντάγµα-
τος, τις οποίες επικαλείται ο κ. Βενιζέλος για τη διαφάνεια και
τον δηµόσιο έλεγχο, αλλά για το ακριβώς αντίθετο. Για την κα-
ταστρατήγηση του Συντάγµατος, προκειµένου να επιβληθεί το
ισχύον καθεστώς ασυδοσίας και διαφθοράς και να επαναφέ-
ρουµε τον δηµόσιο διάλογο στη σωστή του βάση, περιγράφον-
τας το πώς φτάσαµε ως εδώ. Από το δήθεν ναυάγιο του βασικού
µετόχου, το σκάνδαλο της «DIGEA» έως το «µαύρο» της ΕΡΤ. Το
χρονικό αυτό σκιαγραφεί στην ελληνική µιντιακή πραγµατικό-
τητα, δυστυχώς, την υπόκλιση ενός µέρους του ελληνικού πολι-
κού συστήµατος στα συµφέροντα µιας εξωθεσµικής οµάδας
συµφερόντων και αυτή είναι η πραγµατικότητα που την ξέρουµε
στην Ελλάδα από άκρη σε άκρη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αναπληρωτή Υπουργού)

Σε ένα λεπτό τελειώνω.
Δεν θα αναφερθώ σε πολλά, θα πω απλώς ότι το µείζον ζήτηµα

σήµερα είναι να επαναθεµελιώσουµε αυτό που είναι υποχρέωση
του Συντάγµατος, που απορρέει από το Σύνταγµα και είναι υπο-
χρέωση κάθε κυβέρνησης, να δηµοπρατήσουµε τις άδειες, να
ξαναθέσουµε το θεµέλιο µιας ορθής λειτουργίας των µέσων ενη-
µέρωσης και µόνο µέσα από αυτή τη διαδικασία θα εγγυηθούµε
και τον ελεύθερο και τον καλό ανταγωνισµό και τη διαφάνεια και
τις θέσεις εργασίας. Διότι ας µην ξεχνάµε τι συνέβη όλα αυτά τα
χρόνια. Κανένα τέτοιο καθεστώς, όπως αυτό που λειτούργησε,
δεν υπεράσπισε τις θέσεις των εργαζοµένων στα µέσα µαζικής
ενηµέρωσης. Κανένα τέτοιο καθεστώς δεν υπεράσπισε τα συµ-
φέροντα του δηµοσίου.

Θυµάστε πριν από τρία-τέσσερα χρόνια ένα µεγάλο κανάλι
εθνικής εµβέλειας, το οποίο κλείνει και αφήνει όλες του τις υπο-
χρεώσεις τις ασφαλιστικές εκκρεµείς στο κράτος και τριακόσι-
ους ανθρώπους στον δρόµο. Θυµάστε πολύ καλά και ξέρουµε
πολύ καλά ότι αυτή η καθηµερινότητα της µαύρης εργασίας στα
µέσα µαζικής ενηµέρωσης είναι µία καθηµερινότητα. 

Είναι, λοιπόν, υποχρέωση της Κυβέρνησης, τιµώντας τη λαϊκή
εντολή και αναλογιζόµενη τις υποχρεώσεις που από αυτήν απορ-
ρέουν, να πατάξει τη διαπλοκή, να εξασφαλίσει το δηµόσιο
αγαθό της ενηµέρωσης και τον πλουραλιστικό χαρακτήρα αυτής
και να αποκαταστήσει τη δηµοκρατία. Και το νοµοσχέδιο αυτό
αποτελεί άλλη µια επιβεβαίωση των προθέσεων που έχουµε σε
αυτήν την τοµή προς τη σωστή κατεύθυνση. Ιδού η Ρόδος, ιδού
και το πήδηµα! 

Εάν διαφωνείτε στις λεπτοµέρειες του νοµοσχεδίου, ψηφίστε
τουλάχιστον την έναρξη αυτής της διαδικασίας, αυτής της άρσης
της ιστορικής εκκρεµότητας που υπάρχει στην Ελλάδα του κα-
θεστώτος ηµιπαρανοµίας των ιδιωτικών τηλεοπτικών σταθµών
και της κατάληψης δηµοσίων χώρων και δηµοσίων συχνοτήτων
από ανθρώπους που έβγαλαν πολλές υπεραξίες µεταπουλώντας
αυτές τις άδειες τα επόµενα χρόνια. Χτυπήστε το πολιτικό χρήµα
εκεί που πραγµατικά παράγεται. 

Ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τι θέ-

λετε, κύριε Λοβέρδο; 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Έχω το δικαίωµα από τον Κανονισµό

να αντιδράσω δίνοντάς µου εσείς δύο λεπτά σε κάθε οµιλία
Υπουργού. Αλλά δεν θέλω να αντιδράσω στην οµιλία του Υπουρ-
γού. Θέλω να σας παρακαλέσω εσάς, επειδή προξενείται στους
συναδέλφους της Πλειοψηφίας, που είναι εγγεγραµµένοι πολλοί
για σήµερα, µία δυσαρέσκεια ότι δεν παίρνουν τον λόγο, θέλω
να τους πω δι’ υµών ότι ο Υπουργός τώρα είπε κάτι που έχει ει-
πωθεί αυτό το τετραήµερο δέκα φορές. Αλλά ήρθε και τα ξα-
νάπε. Μάλιστα, µας κάλεσε και ως κόµµα να απαντήσουµε. Ό-
µως, µε αυτόν τον τρόπο, συνάδελφοι, εµείς δεν φταίµε. Όταν
ξεκινάει την οµιλία του και λέει «δεν αναφέροµαι στον κ. Βενι-
ζέλο, αναφέροµαι στο ΠΑΣΟΚ και του ζητώ να πει…», θα έπρεπε
εµείς να πούµε. Εάν αυτό το πράγµα πάει µέχρι το βράδυ, δεν
θα µιλήσετε. Γι’ αυτό σάς ζητάω, κυρία Πρόεδρε, να κάνετε µια
συµφωνία, µια συνεργασία µε την Κυβέρνηση για το ποιοι Υπουρ-
γοί θα µιλήσουν.

Είχαµε πει οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, οι συνεννοηθέν-
τες, µε πρωτοβουλία του εκπροσώπου του ΣΥΡΙΖΑ, να µιλήσουµε
στις 13.00’. Αυτό φεύγει. Να πούµε ό,τι πείτε. Θέλετε στις 15.00’;
Στις 15.00’. Θέλετε στις 17.00’; Στις 17.00’. Να ξέρουν και οι συ-
νάδελφοι πότε θα µιλήσουν. Να µη µας µιλούν µε εριστικό και
απαξιωτικό τρόπο, όταν δεν φταίµε, και να καταλάβουν πώς λει-
τουργεί ο Κανονισµός, τον οποίον ορισµένοι πρώτη φορά τον κα-
ταλαβαίνουν, τον συναντούν. Κάντε µας αυτή τη χάρη και εµείς
θα προσαρµοστούµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Εντάξει,
κύριε Λοβέρδο.

Τον λόγο έχει ο κ. Φάµελλος για οκτώ λεπτά.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Τώρα δεν φωνάζουν, κυρία συνά-

δελφε …
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Λοβέρδο, ξέρετε ότι το πρό-
βληµα δηµιουργήθηκε γιατί ο κ. Βενιζέλος υπερέβη κατά 60%
τον χρόνο της οµιλίας του. Κάποιος δεν σέβεται το χρονοδιά-
γραµµα λειτουργίας της Βουλής, κύριε Λοβέρδο. Αντιθέτως,
εσείς ζητήσατε να κάνουµε αυτή τη διαδικασία πριν από τις
14.00’. Την κάνουµε, κύριε Λοβέρδο. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Κατ’ αρχάς, κυρία Βούλτεψη, επειδή ο κ. Μητσοτάκης ξεκίνησε

την οµιλία του ευχόµενος …
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Μετά τον Υπουργό έπρεπε να προηγηθεί

ένας Βουλευτής …
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Σας παρακαλώ, κυρία Βούλτεψη.
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Έτσι κι αλλιώς, ο Υπουργός δεν είπε κάτι.

Άρα κακώς έλαβε τον λόγο ο Υπουργός. 
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ο κ. Μητσοτάκης το πρωί ξεκίνησε
µε τις ευχές του και είναι…

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Εντάξει, δεν γίνεται αλλιώς.
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Δεν προσέθεσε κάτι στη ζωή µας!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Εντάξει,

είστε σήµερα όλοι ζωηροί. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ο κ. Μητσοτάκης το πρωί ξεκίνησε…
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Έπρεπε, λοιπόν,…
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Σας παρακαλώ, κυρία Βούλτεψη, θέ-

λετε να µου φάτε τον χρόνο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κυρία

Βούλτεψη, αφήστε το. Ο χρόνος τρέχει. 
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Εντάξει.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Να πω, λοιπόν, κυρία Βούλτεψη, ότι

θέλω να µεταφέρετε στον κ. Μητσοτάκη τις ευχαριστίες µου για
τις ευχές του για το µικρό ατύχηµα που είχαµε χθες. Δεν θα χρει-
αστούµε τον κ. Καµµένο, γιατί έχει σηµαντικό έργο στη Βουλή
και στην Κυβέρνηση. Εξάλλου, µια µικρή ρωγµή στα δεξιά δεν
µας πειράζει. Εµείς πολιτική µε το αριστερό κάνουµε, δεν έχουµε
πρόβληµα. 
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ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Αυτά σάς τα έµαθε ο Καµµένος!
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν

αποτελεί πρόσχηµα η σηµερινή συζήτηση. Προσχηµατικός είναι
ο τρόπος που πολλοί συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης και πρώην
Αρχηγοί κοµµάτων προσπαθούν να αποφύγουν τη συζήτηση για
την ουσία. 

Η συζήτηση η οποία γίνεται σήµερα αποτελεί ένα στοιχείο της
δηµοκρατικής ανασυγκρότησης της χώρας µας και δεν είναι το
µόνο µέτρο, η µόνη παρέµβαση όσον αφορά τον τοµέα των κα-
ναλιών και των τηλεοπτικών συχνοτήτων. Το θέµα της εισαγωγής
και της πληρωµής, καταβολής του φόρου διαφηµίσεων, το θέµα
της βεβαίωσης και καταβολής των τελών για τη χρήση των συ-
χνοτήτων, ο έλεγχος των καναλιών από τις επιθεωρήσεις εργα-
σίας και ο φορολογικός έλεγχος αλλά και η διαδικασία της
αδειοδότησης που εισάγεται σήµερα αποτελούν συγκεκριµένες
παρεµβάσεις και αποδείξεις ότι η Κυβέρνηση αυτή είναι συνεπής
προς την πρώτη βασική συνταγµατική υποχρέωση που έχει µε
βάση το άρθρο 15 του Συντάγµατος.

Επίσης, αυτό αποδεικνύει ότι µέχρι σήµερα, τα τελευταία εί-
κοσι πέντε χρόνια, δεν εφαρµοζόταν το Σύνταγµα όσον αφορά
τον έλεγχο των καναλιών. Και κανείς δεν έχει απολογηθεί στον
συντακτικό νοµοθέτη. 

Νοµίζω, απαντώντας και σε ένα ρητορικό ερώτηµα που έβαλε
ο συνάδελφος της Νέας Δηµοκρατίας, ο κ. Τασούλας, ότι επεί-
γεται η δηµοκρατία για να συζητήσουµε σήµερα κάτι που δεν
έχουµε συζητήσει εδώ και είκοσι πέντε χρόνια. Επείγεται το Σύν-
ταγµα. Και η βασική συνέπεια προς τη δηµοκρατία µάς πιέζει,
µας υποχρεώνει να συζητήσουµε για όλα αυτά τα ζητήµατα σή-
µερα. Γιατί κανείς δεν µπορεί να παραγνωρίζει το Σύνταγµα. Κα-
νείς, επίσης, δεν µπορεί να παραγνωρίζει τη δηµοκρατία και δεν
µπορεί να παραγνωρίζει και τη νοµοθεσία. 

Εδώ επιτρέψτε µου να πω, επειδή µπήκαν ζητήµατα για το
θέµα της Γενικής Γραµµατέως Δηµοσίων Εσόδων, πως ένα από
τα θέµατα που ανέφερα ήδη στην αρχή ότι αλλάξαµε ήταν ότι η
καταβολή των φόρων για τις τηλεοπτικές διαφηµίσεις και τα κα-
νάλια βεβαιώθηκε µε αυτήν την Κυβέρνηση. 

Όµως, επιτρέπεται δηµόσιος λειτουργός σε αυτήν την περίοδο
κρίσης, σε αυτήν την περίοδο φτώχειας της κοινωνίας µας να
µην εφαρµόζει ή να υποτιµά ή να παραβιάζει ή να υπερβαίνει τη
νοµοθεσία και να καθυστερεί δηµόσια έσοδα από έναν ειδικό
τοµέα της κοινωνίας και της οικονοµίας εις βάρος όλων των υπο-
λοίπων; Νοµίζω ότι κανείς δεν είναι υπεράνω του νόµου.

Η διαφάνεια, η ισονοµία και η νοµιµότητα είναι βασικά στοιχεία
της πολιτικής που η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ και των Ανεξάρτητων
Ελλήνων έχει βάλει ως προµετωπίδα για την περίοδο αυτή που
διανύουµε. Αλλάξανε πάρα πολλά πράγµατα στην πολιτική της
χώρας µας την τελευταία περίοδο. Αλλάξανε πράγµατα που οι
τελευταίες κυβερνήσεις δεν µπόρεσαν να αλλάξουν. 

Είναι ψευδές αυτό που αναφέρθηκε από αυτό το Βήµα πριν
από λίγο, ότι µας έµενε λίγη προσπάθεια το 2014 για να τα κα-
ταφέρουµε. Γιατί το ερώτηµα που γεννιέται στον απλό πολίτη
είναι: Και γιατί δεν τη βάλατε αυτήν τη λίγη προσπάθεια; Γιατί
δεν βάλατε λίγη προσπάθεια για να σώσετε την Ελλάδα; Δεν αξί-
ζει η Ελλάδα λίγη προσπάθεια; Δεν αξίζουν οι Έλληνες πολίτες
λίγη προσπάθεια; 

Όµως, ποια προσπάθεια θα ήταν; Η προσπάθεια για να νοµι-
µοποιηθούν οι οµαδικές απολύσεις; Η προσπάθεια για να που-
ληθεί η δηµόσια περιουσία; Η προσπάθεια για να πουληθεί η
ΔΕΗ; Η προσπάθεια για να αναιρεθούν όλα τα συνταξιοδοτικά
και ασφαλιστικά δικαιώµατα; Αυτήν τη µικρή προσπάθεια θέλατε
να βάλετε στο τέλος του 2014; 

Είναι προφανές ότι το ηθικό και το πολιτικό ανάστηµα δεν
υπήρχε στην προηγούµενη κυβέρνηση για να καταβάλει αυτήν
τη µικρή προσπάθεια. Ο λαός έδωσε την ευθύνη στον ΣΥΡΙΖΑ,
στους Ανεξάρτητους Έλληνες και στους Οικολόγους Πράσινους
για να βάλουν τη µεγάλη προσπάθεια που χρειάζεται, ώστε να
κερδίσει η χώρα όλα αυτά που κέρδισε στη διαπραγµάτευση του
πρώτου εξαµήνου και κατοχυρώθηκαν και τον Ιούλιο και τον Αύ-
γουστο αλλά και συνεχίζουν να κατοχυρώνονται. Γιατί αυτό που
εµείς δεν αναιρέσαµε ποτέ είναι ότι η διαπραγµάτευση συνεχί-
ζεται και η σηµερινή κατοχύρωση των δηµοκρατικών δικαιωµά-

των, όσον αφορά το Σύνταγµα και τον έλεγχο των τηλεοπτικών
συχνοτήτων, είναι η προσπάθεια που συνεχίζεται στη χώρα µας. 

Και δεν θα σταµατήσουµε την προσπάθεια. Γιατί οι Βουλευτές
δεν εκλέγονται για να κάθονται σε ωραία γραφεία και να είναι µε
πλούσια αυτοκίνητα, σε ωραία γεύµατα, µε ωραία κουστούµια.
Εκλέγονται για να προσπαθούν, για να αλλάζουν τη χώρα και να
βοηθούν τους πολίτες. Και αυτό το βασικό δικαίωµα και υποχρέ-
ωσή µας δεν θα το αναιρέσουµε. 

Όµως, νοµίζω ότι αυτό που πρέπει να ξεκαθαρίσουµε είναι ότι
η διασφάλιση της πρόσβασης σε αυτό που λέµε «επίγεια ψη-
φιακή εκποµπή» είναι δηµόσιο αγαθό όχι µόνο γιατί το λέει το
Σύνταγµα, αλλά γιατί ανοίγει δύο µεγάλους δρόµους, δύο µεγά-
λες πόρτες στη νέα δηµοκρατία, στη δηµοκρατία που χρειάζεται
η χώρα µας: στον πλουραλισµό και στην πολυφωνία, που ορίζουν
ίσως στη σηµερινή κοινωνία αυτό που σηµαίνει αντικειµενική πλη-
ροφόρηση.

Καταλαβαίνουµε ότι υπάρχει σοβαρό πρόβληµα στον ορισµό
της αντικειµενικής πληροφόρησης. Όµως, στον πλουραλισµό και
στην πολυφωνία ποιος έκλεινε την πόρτα τόσα χρόνια; Ποιος
απέκλειε τον Έλληνα πολίτη από αυτό που είναι το δικαίωµα της
επιλογής; Η αναρχία των είκοσι πέντε χρόνων, όσον αφορά τις
τηλεοπτικές συχνότητες. 

Προφανώς η άρση του µονοπωλίου της «DIGEA» σαφέστατα
και είναι ένα βήµα ως προς την πρόοδο και ως προς την -αν θέ-
λετε- προσαρµογή στον δρόµο του πλουραλισµού και στον
δρόµο της πολυφωνίας. 

Η Αντιπολίτευση έθεσε πάρα πολλές ενστάσεις για τη διαδι-
κασία στις επιτροπές και για τη συνταγµατικότητα στην Ολοµέ-
λεια. Ήταν όµως πραγµατικές οι ενστάσεις αυτές; 

Μήπως οι ενστάσεις αυτές κρύβουν την ευθύνη της Αντιπολί-
τευσης για το παρελθόν των τηλεοπτικών εκποµπών και των σχέ-
σεων διαπλοκής µε τους καναλάρχες; Μήπως κρύβει ταυτόχρο-
να την ανυπαρξία άλλης πρότασης; Διότι ακόµα περιµένουµε να
ξεκαθαρίσει, ιδιαίτερα η Αξιωµατική Αντιπολίτευση, το αν απαι-
τείται σήµερα να γίνονται διαγωνισµοί και να δίνονται µε διαφά-
νεια άδειες για τα τηλεοπτικά κανάλια, όπως το Σύνταγµα
επιβάλλει. 

Μήπως ταυτόχρονα κάποιοι προσπαθούν να κρύψουν τις εσω-
τερικές τους αντιθέσεις και την έλλειψη προγράµµατος ή τις
προσωπικές κονταροµαχίες των βαρόνων πίσω από τη φασαρία
για το θέµα ενός πραγµατικά δηµοκρατικού νοµοσχεδίου που κα-
ταθέτουµε; Ποιον εξυπηρετεί αυτή τη στιγµή η έγκριση των προ-
τάσεων της Συµπολίτευσης; Αν συµφωνούσαµε ότι υπάρχει θέµα
αντισυνταγµατικότητας, τι θα γινόταν; Πολύ απλά, θα έµενε
άναρχο το τηλεοπτικό τοπίο και θα παρατεινόταν η ανοµία. Το
θέλει κάποιος αυτό; 

Επίσης, αγαπητοί συνάδελφοι, πρέπει να πούµε ότι δεν πρέπει
η πολιτική να παίρνει τα πατήµατα των καναλαρχών που έχουν
τη λογική «πες, πες, κάτι θα µείνει». Διότι φτάσαµε να ακούµε
από το Βήµα της Βουλής ότι ο ΣΥΡΙΖΑ ήταν το αγαπηµένο παιδί
των καναλιών και ότι ο ΣΥΡΙΖΑ βγήκε στην κυβέρνηση από τα κα-
νάλια. Ποια κανάλια; Τα κανάλια της τροµοκρατίας για το δηµο-
ψήφισµα; Τα κανάλια της τροµοκρατίας για την «αριστερή
παρένθεση»; Τα κανάλια της τροµοκρατίας για τη χρεοκοπία
βοήθησαν τον ΣΥΡΙΖΑ; 

Νοµίζω ότι το θράσος έχει κάποια όρια. Γιατί είναι θράσος,
είναι πολιτική ατολµία να χρεώνεις στην κυβέρνηση του ’89 όλα
αυτά που δεκαπέντε, είκοσι χρόνια δεν µπόρεσες να λύσεις από
θέση κεντρικού Υπουργού και Αντιπροέδρου της Κυβέρνησης.
Διότι ή δεν είχες την πολιτική δύναµη να τα λύσεις και έπρεπε να
το δηλώσεις στο Κοινοβούλιο ή απλά συµφωνούσες µε το καθε-
στώς της ανοµίας που υπήρχε µέχρι τώρα στα κανάλια. Και αυτό
νοµίζω ότι επίσης πρέπει να το ξεκαθαρίσουµε στην ελληνική
Βουλή. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Επειδή όµως χρειάζεται να κλείσουµε και πρέπει να πούµε κά-
ποια πράγµατα, θέλω να πω ότι η νοµιµοποίηση της Κυβέρνησης
και οι εκλογές έχουν δώσει το δικαίωµα να κρατήσει ο Υπουργός
δύο αποφάσεις για την κυβερνητική πολιτική: προφανώς τον κα-
θορισµό του τιµήµατος, γιατί συνδέεται άµεσα µε τον προϋπο-
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λογισµό, και προφανώς τον αριθµό, που όµως δεν είναι πεπερα-
σµένος. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, διαδίδονται ψεύτικες πληροφορίες από
το Βήµα της Βουλής. Δεν είναι πεπερασµένη η διαδικασία. Προ-
φανώς η διαδικασία µπορεί να επαναλαµβάνεται σε κύκλους,
ανάλογα και µε τις προτάσεις των κοινωνικών χώρων και µε τις
προτάσεις των συλλογικοτήτων και µε την περιφερειακή οργά-
νωση της χώρας, αλλά και µε την ανάγκη εκπροσώπησης οµά-
δων. 

Στην κατεύθυνση αυτή των κοινωνικών οµάδων, νοµίζω ότι θα
πρέπει να ζητήσουµε και σαν Κοινοβουλευτική Οµάδα να ξεκα-
θαρίσουµε ότι έχουµε κάποιες προτάσεις που απαιτείται να προ-
σαρµοστούν στη διαδικασία της νοµοπαρασκευής και να τις δει
και ο Υπουργός µε την καλύτερη δυνατή µατιά. 

Πρώτον, έχουµε συζητήσει και έχουµε συµφωνήσει ότι το
Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης –το είπε και το ίδιο- έχει ελ-
λιπή σύνθεση –το είπε και ο κ. Βενιζέλος- και δεν κάνει τη δουλειά
του. Αυτή τη στιγµή, δεν µπορεί να βοηθήσει και βρίσκεται σε
µια κατάσταση αδράνειας και ελλιπούς στελέχωσης. Νοµίζω ότι
πρέπει να υπάρχει µια συµφωνία πολιτική να αναθέσουµε στη µέ-
γιστη πλειοψηφία της Επιτροπής Διαφάνειας της Βουλής να διο-
ριστεί νέο Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης σε πλήρη σύνθεση, διότι
το τηλεοπτικό τοπίο απαιτείται να υπάρχει ως µια ανεξάρτητη
αρχή που θα κάνει τους διαγωνισµούς για τα κανάλια, που θα
ελέγχει τους φακέλους των διαγωνισµών. Δεν θα τα κάνει ο
Υπουργός αυτά. Θα τα κάνει η ανεξάρτητη αρχή.

Δεύτερο ζήτηµα: Πρέπει να προσδιοριστεί το περιβάλλον λει-
τουργίας των περιφερειακών καναλιών. Είναι στοιχείο της δηµο-
κρατίας η αποκέντρωση της χώρας και η λειτουργία τοπικής
φωνής και η έκφραση της τοπικής παραγωγής. 

Για να γίνει αυτό, κύριε Υπουργέ, νοµίζουµε ότι χρειάζεται η
αδειοδότηση για τα τεχνικά χαρακτηριστικά των περιφερειακών
καναλιών να συνδέεται µε τα χωρικά, τα γεωγραφικά χαρακτη-
ριστικά, την πληθυσµιακή πυκνότητα, το Ακαθάριστο Εθνικό Προ-
ϊόν και τη δυνατότητα τεχνικής υποστήριξης των καναλιών. Δεν
είναι ίδια η Θεσσαλία και η Κεντρική Ελλάδα µε τη νησιωτική Ελ-
λάδα, την ορεινή Ελλάδα και την παραµεθόρια περιοχή. Πρέπει
να υπάρχει µία προσαρµογή για να έχουµε φωνές περιφερει-
ακές. 

Τρίτο ζήτηµα: Τα αυτοδιοικητικά κανάλια. Γνωρίζουµε ότι ο
χώρος της αυτοδιοίκησης ελέγχεται και από τον Κώδικα Δήµων
και Κοινοτήτων και από το νόµο  περί «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ», τον ν.
3852/2010. Ταυτόχρονα, χρηµατοδοτείται από τον δηµόσιο προ-
ϋπολογισµό και αποτελεί την ευρεία έννοια του δηµόσιου χώρου.
Νοµίζουµε ότι για τα υφιστάµενα δηµοτικά κανάλια θα πρέπει να
υπάρχει εξαίρεση από τη διαδικασία τη σηµερινή του νοµοσχε-
δίου το οποίο συζητούµε, όχι όµως προστασίας, αλλά τήρησης
ειδικών κανόνων δεοντολογίας, εξοπλισµού, προσωπικού, όχι
υποβάθµισης της ποιότητας, αλλά απεικόνιση της τοπικής πραγ-
µατικότητας της αυτοδιοικητικής λειτουργίας που νοµίζουµε ότι
είναι τροφοδότης για τη ζωή µας και για την ανάπτυξη. 

Τέταρτο ζήτηµα: Όσον αφορά τα εργασιακά, σαφώς συµφω-
νούµε ότι θα πρέπει, είτε σήµερα είτε σε επόµενη νοµοθετική
πράξη, να υπάρχει προστασία και καθορισµός των κανόνων απα-
σχόλησης. Το τοπίο δεν είναι άναρχο. Νοµίζω ότι διαφωνώ πλή-
ρως µε τη λογική του κ. Μητσοτάκη που είπε «γιατί δεν αφήνουµε
ελεύθερη την αγορά στον τοµέα των καναλιών». Δεν είναι αγορά
τα κανάλια. Το άρθρο 15 του Συντάγµατος καθορίζει ξεκάθαρα
ότι χρειάζεται κρατικός έλεγχος γιατί διαχειρίζονται το δηµόσιο
αγαθό των συχνοτήτων. Εδώ, λοιπόν, χρειάζεται και µία προστα-
σία, όσον αφορά και τα επαγγέλµατα και τη δηµοσιογραφία και
τους ανταποκριτές στα εθνικά κανάλια ενηµερωτικού χαρα-
κτήρα. Πρέπει να υπάρχει µία περιφερειακή ανταπόκριση. Δεν
είναι Ελλάδα µόνο η Αθήνα. Πρέπει να δούµε και το θέµα των τε-
χνικών, είτε σήµερα είτε σε µία άλλη φάση, αν θέλετε. Προφανώς
πρέπει να δούµε και το ζήτηµα της ασφαλιστικής και φορολογι-
κής ενηµερότητας των καναλιών σε ετήσια βάση. Είναι προφανές
ότι τα ασφαλιστικά δικαιώµατα, η µαύρη εργασία, αλλά και οι φο-
ρολογικές υποχρεώσεις πρέπει να εκπληρώνονται. 

Με όλα αυτά, αγαπητοί συνάδελφοι, νοµίζω ότι µπορέσαµε να
βρούµε αυτές τις πέντε µέρες, µέσα από έναν πλούσιο διάλογο,

έναν δρόµο προς την εξέλιξη και την προάσπιση της δηµοκρα-
τίας, έναν δρόµο ο οποίος µάς διώχνει µακριά από το «µαύρο»
της ΕΡΤ.

Πιστεύω ότι σε µια τέτοια διαδικασία σύνθεσης θα υπάρχουν
δυνατότητες και από τα υπόλοιπα κόµµατα να έχουµε ένα απο-
τέλεσµα για την πρόοδο της χώρας µας. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ο κ. Λο-
βέρδος έχει τον λόγο για οκτώ λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, πάντως µόνο τρεις
Βουλευτές έχουν µιλήσει από το πρωί. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κυρία Πρόεδρε,…
(Θόρυβος-διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρα-

τίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Δεν

ακούγεστε. Τι θέλετε; Για την τήρηση του χρόνου;
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Προσπαθώ από το πρωί,

έχω βάλει κάρτα από προχθές, να µάθω τι ώρα θα µιλήσω, γιατί
ξέρετε, λόγω της διαδικασίας που έχουµε, έχουµε κι ένα βαρύ
πρόγραµµα. Παρακάλεσα την Έδρα να µου πει πότε θα µιλήσω
περίπου και µου είπαν ότι σε δέκα λεπτά µιλάω. Τώρα έρχοµαι
εδώ και µου λέτε ότι µπαίνουν και οι Κοινοβουλευτικοί. 

Με συγχωρείτε, θέλετε να κάνετε τη Βουλή διακοσµητικό όρ-
γανο, να µη µιλάµε καθόλου; Μα, τι πρέπει; Να µη µιλάνε οι Βου-
λευτές µε κάρτα. Να το ξεκαθαρίσουµε. 

Με συγχωρείτε, κυρία Πρόεδρε, αλλά έχετε ευθύνη ως Προ-
εδρείο. Έχουν δίκιο οι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ. Δεν µπορεί να
µη µιλάει, κύριε Υπουργέ, κανένας Βουλευτής. Δεν το λέω µόνο
για µένα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Έχετε
δίκιο, κύριε Γεωργιάδη. Εφόσον ξεκίνησε ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ, ακολουθούν οι υπόλοιποι.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Πριν ο κ. Λοβέρδος σάς
είπε να ξεκινήσει ο κύκλος των κοινοβουλευτικών και µία και δύο
ώρες µετά. Αυτήν την πρόταση έκανε ο κ. Λοβέρδος προς την
Έδρα και ούτε καν τη συζητήσατε, κυρία Πρόεδρε. Ούτε καν τη
συζητήσατε! Με συγχωρείτε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Πώς;
Το συζήτησα, αλλά δεν…

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Με ποιον το συζητήσατε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Υπάρ-

χουν και διαδικαστικά ζητήµατα.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Μπορείτε να µας πείτε πε-

ρίπου πότε; Εγώ, ο δεύτερος οµιλητής, µπορείτε να µου πείτε
πότε θα µιλήσω;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Δεν
µπορώ να σας το πω. Αν ζητήσουν όλοι οι Κοινοβουλευτικοί Εκ-
πρόσωποι τον λόγο, πώς να προσδιορίσω την ώρα;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Να αυτοπεριορίζονται όλοι στον
χρόνο που προτείνετε. Δεν είναι δυνατόν αυτό το πράγµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Σε αυτό
έχετε δίκιο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Όλοι µιλούν 50% και 100% παρα-
πάνω. Να περιοριστούν…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Έχετε
δίκιο.

Κύριε Λοβέρδο, έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Εγώ, κυρία Πρόεδρε, επειδή µου βά-

λατε τον χρόνο, συµφωνώ και αν θέλετε να κατέβω από το Βήµα,
κατεβαίνω, αρκεί να µας πει και η Κυβέρνηση διά ποιων Υπουρ-
γών θα εκφραστεί.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, µε
συγχωρείτε, από την Πέµπτη στη µία το µεσηµέρι περιµένω να
µιλήσω και είναι Σάββατο.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ερεθίζονται οι συνάδελφοι κι έχουνε
δίκιο.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Από την Πέµπτη στη
µία το µεσηµέρι περιµένω να µιλήσω. Έβαλα την κάρτα µου.
Είναι κρίµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Όλοι
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έβαλαν την κάρτα. Έγινε µία προσπάθεια συγκράτησης.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Τρεις Βουλευτές µίλησαν µόνο.

Τρεις Βουλευτές σε τέσσερις ώρες συνεδρίαση!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Το ξέ-

ρω. Το βλέπω, κύριε Γεωργαντά. Τι να κάνουµε; Αυτά λέει ο Κα-
νονισµός. Όποιος θέλει ζητάει τον λόγο. Τι να κάνουµε; Λοιπόν,
αφήστε τώρα, για να κερδίσουµε χρόνο. 

Ελάτε, κύριε Λοβέρδο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Να ξεκινήσω από κάτι που είπε ο Κοι-

νοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Φάµελλος, αν το
κατάλαβα καλά. Πρότεινε στην Κυβέρνηση ή στη Βουλή -δεν
ξέρω πώς το είπατε, γιατί δεν θυµάµαι ακριβώς τα λόγια σας- σε
σχέση µε το Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης να γίνει µια νέα
αρχή. Και αυτό σηµαίνει, αν καλά καταλαβαίνω…

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Επειδή ο κ. Βενιζέλος είπε ότι δεν
λειτουργεί και είναι ήδη σε αδράνεια.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Όλοι µας το λέµε αυτό. Όλοι το λέµε
ότι υπάρχει πρόβληµα και αυτό που πρέπει να κάνουµε είναι να
λύσουµε το πρόβληµα. 

Η λύση του προβλήµατος, όµως, συνάδελφοι, δεν είναι να πα-
ρέµβει η Βουλή µε τρόπο που απαγορεύεται από τον Κανονισµό
της για να καταργήσει σε συνταγµατικά προβλεπόµενη αρχή τα
υπάρχοντα µέλη της για το υπόλοιπο της θητείας τους. Είναι να
συµπληρώσει το Εθνικό Συµβούλιο. Κι αυτό πρέπει να κάνει. Δεν
ξέρω ποια ήταν ακριβώς η πρόταση….

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Έχει λήξει η θητεία τους.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Δεν έχει λήξει όλων.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Για όποιον έχει λήξει η θητεία του θα

πρέπει οπωσδήποτε να συµπληρωθεί.
Εδώ και καιρό, το είπα και προχθές, ήταν η αντιπαράθεση του

Υπουργού Επικρατείας µε την πρώην Πρόεδρο της Βουλής.
Εµείς είµαστε υπέρ τού να συµπληρωθούν τα µέλη. Αν είναι για
συµπλήρωση ή αν έχουν λήξει οι θητείες όλων να προχωρή-
σουµε στα δέοντα, αλλά όχι να φανταστείτε ότι µπορεί να ψηφι-
στεί νόµος εδώ που να διακόπτει τη θητεία για το υπόλοιπο
αυτής των µελών του Εθνικού Συµβουλίου Ραδιοτηλεόρασης. Αν-
τιφάσκει µε το άρθρο 14 του Κανονισµού της Βουλής αυτό. Δια-
βάστε το. Το ξέρετε. Απαγορεύεται αυτό. Μόνο η Διάσκεψη των
Προέδρων µπορεί να επιληφθεί για τέτοιου είδους θέµα. Να είναι
καθαρό.

Δεύτερον, έχει κάνει πολλές επικλήσεις ο Υπουργός Επικρα-
τείας να ψηφίσουµε τις δηµοπρασίες. Έχει πει: «Καταψηφίστε
όλα, αρκεί να ψηφίσετε το άρθρο 13.».

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Είπα «τουλά-
χιστον».

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Τουλάχιστον. Σωστό. Να ψηφιστεί το
άρθρο 13.

Του είπα στην οµιλία µου προχθές –ήταν η στιγµή που έλειπε
και είπα στον κ. Σπίρτζη να σας το µεταφέρει- ότι, όπως διαβά-
ζουµε το άρθρο 13 σε συνδυασµό µε αντίστοιχες σχετικές ρυθ-
µίσεις, καταλαβαίνουµε ότι οι δηµοπρασίες θα γίνουν για κάθε
µία άδεια αυτοτελώς. Λύστε το, γιατί όπως είναι ρυθµισµένο, κα-
ταλαβαίνει ο εφαρµοστής ότι θα γίνουν δηµοπρασίες για τις συ-
χνότητες, τον αριθµό των οποίων εσείς θα έχετε καθορίσει -και
είναι και η διαφωνία µας µε το άρθρο 2 αυτή- και µετά για κάθε
µία άδεια θα έχουµε µία αυτοτελή δηµοπρασία. Θα καταλήξουµε
–αυτό δεν µπορούµε να το κάνουµε- η µία άδεια να κάνει 7 εκα-
τοµµύρια –λέω τώρα ένα παράδειγµα- και η άλλη 15 εκατοµµύ-
ρια.

Σας είπα στην πρώτη µου οµιλία προχθές ότι σωστό είναι από
κυβερνητικής πλευράς να καθοριστεί το ύψος των χρηµάτων που
θέλετε να πάρετε από αυτό το θέµα και να καθορίσετε την τιµή
εκάστης αδείας, αφού, κακώς βέβαια, εσείς ο ίδιος θα έχετε κα-
θορίσει τον αριθµό τους. Ειδάλλως, πάµε σε κατάσταση ανισό-
τητας, που είναι προβληµατική. Αυτό πρέπει να το ξεκαθαρίσετε.
Είναι ανάγκη να το κάνετε πριν από τις ψηφοφορίες που θα γί-
νουν το βράδυ.

Πολλά λέγονται εδώ και επαναλαµβάνονται και αισθανόµαστε
κι εµείς την ανάγκη να τοποθετηθούµε και µία και δύο και τρεις
φορές. Σας στεναχωρεί αυτό. Το καταλαβαίνω. Όµως, βλέπετε

ότι πολλοί Υπουργοί, πολλοί δικοί σας Βουλευτές - της Πλειοψη-
φίας, εννοώ- θέτουν αυτά τα θέµατα που χρήζουν απαντήσεων.

Λέτε για µεροληψία σε βάρος σας των µέσων ενηµέρωσης των
ηλεκτρονικών, των τηλεοπτικών σταθµών και ούτω καθεξής. Η
εµπειρία πενταετίας -και ορισµένοι δηµοσιογράφοι εξ υµών το
ξέρετε πάρα πολύ καλά- δείχνει ότι στο 80% ή 90% των περιπτώ-
σεων ήταν «βρείτε µία συµφωνία», «κίνδυνοι να µη βρεθεί η συµ-
φωνία, να τσακίσει η συµφωνία, να βρεθεί η χώρα στο χάος» και
αφού γινόταν η συµφωνία, «πω πω, τι συµφωνία κακή ήταν αυ-
τή!». Αυτή είναι η στάση των µίντια: «Κάντε αυτό που η χώρα
χρειάζεται» και µετά: «Πω πω, τι κακό ήταν αυτό που κάνατε για
τη χώρα!».

Αυτό τραβάτε τώρα εσείς. Και θα το τραβήξετε κάτω κάτω.
Δεν µπορείτε να κάνετε κάτι. Ούτε εµείς µπορούσαµε να κάνουµε
κάτι, διότι η στάση των µέσων ενηµέρωσης λογικό είναι να είναι
πάντα εναρµονισµένη µε τη στάση της πλειοψηφίας των πολιτών.
Η πλειοψηφία των πολιτών δεν θέλει το χάος ούτε και τα βάρη.
Αυτό το πικρό ποτήρι θα το πιείτε µέχρι τελευταίας σταγόνας.

Ας θυµίσω ακόµη µία φορά, συνάδελφοι, ότι οι περισσότεροι
από εσάς κάνατε καριέρα µέσω των µέσων ενηµέρωσης και είστε
εδώ. Κι αυτό γιατί λέγατε επί πέντε χρόνια πόσο προδότες, κακοί,
ανάποδοι είναι οι άλλοι, οι κυβερνώντες τότε, οι εκάστοτε. Αυτό
κάνατε. Όλα σας τα «αστέρια» ήταν οι καθηµερινοί καλεσµένοι
των πρωινάδικων των τηλεοράσεων. Έτσι δεν είναι;

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Όχι.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ο κ. Βαρουφάκης, ο κ. Κατρούγκαλος

και πολλοί άλλοι, που διαρρήγνυαν τα ιµάτιά τους για αντισυν-
ταγµατικότητες, για παρανοµίες, για άλλες λύσεις µαγικές, που
απεδείχθη πως δεν υπήρχαν.

Μη διαµαρτύρεστε. Να καταλαβαίνετε ότι η Κυβέρνηση έχει
αντίπαλο τα γεγονότα. Και αυτά τα γεγονότα ροκανίζουν τον
ρόλο τους, όχι η εκφορά του κριτικού λόγου γι’ αυτά.

Είπαµε ότι είµαστε σύµφωνοι, ότι πρέπει να βρεθεί µία λύση,
αλλά όχι κάθε προτεινόµενη λύση, ειδικά όταν αυτή και δεν είναι
και χρησιµοποιεί πεπαλαιωµένα µέσα και γεννάει υποψίες για τις
προθέσεις αυτού που την προωθεί. Διατηρούµε, όπως ειπώθηκε
από τον κ. Παπαθεοδώρου προχθές, ζωντανές τις εκκρεµότητες
για την τελική µας στάση, εκκρεµότητες που µπορεί να λύσει
µόνο η κυβερνητική παρέµβαση µε τροποποίηση των ρυθµίσεων
που έχει κάνει. Μέχρι να τελειώσει η συνεδρίαση, ο διάλογος
αυτός από τη δική µας πλευρά θα είναι ζωντανός. Δεν τον υπη-
ρετείτε, όµως, µέχρι στιγµής µε αλλαγές.

Είπα, κύριε Υπουργέ Επικρατείας, ότι η αλλαγή από «γνώµη»
του ΕΣΡ σχετικά µε τον αριθµό των αδειών προς εσάς σε «αιτιο-
λογηµένη γνώµη» δεν είναι αλλαγή. 

Όλες οι γνώµες που καταθέτουν οι ανεξάρτητες αρχές και τα
όργανα της διοικήσεως πρέπει να είναι αιτιολογηµένες, ειδάλλως
είναι παράνοµες. 

Η δέσµια και σύµφωνη γνώµη, η δέσµια δική σας αρµοδιότητα
θα έλυνε το πρόβληµα και θα καθιστούσε την ανεξάρτητη αρχή
πραγµατικά ανεξάρτητη. Τώρα είναι προβληµατική η ρύθµισή
σας και θα υπάρχουν συνέπειες, όταν αυτή εφαρµοστεί. 

Διότι, κύριε Υπουργέ, εικόνα χρόνου δεν µας έχετε δώσει. Είπα
και στην προηγούµενη οµιλία µου ότι θέλει τουλάχιστον ενάµιση
χρόνο αυτό το σχέδιο νόµου να εφαρµοστεί, ακόµη και εάν οι εκ-
κρεµότητες µε το Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης προχω-
ρήσουν γρήγορα. Όλον αυτόν τον καιρό θα έχετε τον χώρο σε
εκκρεµότητα και εδώ η στάση αυτή γεννά υποψίες. 

Είπα και άλλα, που δεν έχει νόηµα να επαναλάβω ούτε έχω
χρόνο. Όµως, θεωρώ ότι σε σχέση µε αυτά τα οποία έχουµε να
κάνουµε µέχρι το βράδυ, αυτά που είπα είναι τα πιο σηµαντικά. 

Θέλω να πω αρκετά πράγµατα για την τροπολογία του κ. Φίλη.
Αισθάνοµαι πως το Προεδρείο, τουλάχιστον γι’ αυτήν την τρο-
πολογία, θα δώσει ξεχωριστό χρόνο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Δεν
προβλέπεται, κύριε Λοβέρδο, για την τροπολογία. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Είναι τροπολογία. Θα γίνει ειδικός
γύρος. 

Τον ρωτήσαµε για να µας πει. Από τους αριθµούς που έδωσε,

934 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



κυρία συνάδελφε, δεν βγαίνει ο αριθµός που λέει. Από τα χρή-
µατα που βάζει εδώ, ο αριθµός των είκοσι χιλιάδων θέσεων ανα-
πληρωτών δεν βγαίνει. Αυτοί οι υπολογισµοί θα γίνουν εδώ,
ενώπιον της Βουλής, για να ξέρουµε τι ψηφίζουµε αργότερα. 

Εν πάση περιπτώσει, θα ήθελα να κλείσω µε το εξής: Δεν
ξέρω, κύριε Κοινοβουλευτικέ Εκπρόσωπε του ΣΥΡΙΖΑ, εάν σκο-
πεύετε να φέρετε ρύθµιση και εάν αυτό το είπατε επειδή έχετε
κάτι τέτοιο στα σκαριά, αλλά πρέπει να το προσέξετε πάρα πολύ
το θέµα αυτό. 

Θα ανοίξει, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αυτοτελής διάλογος
και έντονη συζήτηση για αυτοτελές θέµα -να το έχετε υπ’ όψιν
σας- εάν είναι να έρθει κάποια τέτοια ρύθµιση εδώ σχετικά µε το
Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης. 

Έχουµε θέσει τρεις προϋποθέσεις. Η µια προϋπόθεση αφο-
ρούσε τον σεβασµό στο ακέραιο των ανεξάρτητων αρχών. Ο κ.
Σπίρτζης προσαρµόστηκε και θα ψηφίσουµε τα δικά του άρθρα.

Δεύτερον, είπαµε να προσαρµοστεί η νοµοθετική πρωτοβου-
λία στις παρατηρήσεις του  Εθνικού Συµβουλίου Ραδιοτηλεόρα-
σης. Δεν προσαρµόσθηκε. Δεν θα παίξουµε εδώ πληθωρικό
παιχνίδι προσχηµάτων, να σας πούµε σε όλες τις παρατηρήσεις,
αλλά τουλάχιστον σε δύο, τρεις βασικές. Δεν υπάρχει αυτή η
προσαρµογή. Περιµένουµε ακόµη.

Τρίτον, θέσαµε ορισµένα θέµατα προσαρµογής στις τεχνολο-
γικές εξελίξεις και αυτό σχετίζεται κυρίως, αγαπητοί συνάδελφοι,
µε τον αριθµό των αδειών. Περιµένουµε και θα περιµένουµε
µέχρι το τελευταίο λεπτό αυτής της διαδικασίας τον υπουργικό
λόγο, όχι επί παρελθούσης κριτικής και επί επιχειρηµάτων που
αφορούν δεκαετίες πριν, αλλά επί των παρόντων, για να ξεκαθα-
ρίσουµε και την τελική µας στάση. 

Όπως έχουν τα πράγµατα, είµαστε υποχρεωµένοι να είµαστε
απέναντι. Ωστόσο, περιµένουµε ακόµη. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Εµείς

ευχαριστούµε. 
Πριν δώσω τον λόγο σε όποιον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο

θελήσει να µιλήσει, θα µεσολαβεί ένας Βουλευτής. 
Η κ. Βαγιωνάκη έχει τον λόγο. 
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ (ΒΑΛΙΑ) ΒΑΓΙΩΝΑΚΗ: Κυρίες και κύριοι Βουλευ-

τές, η ώρα έχει πάει ήδη δύο παρά τέταρτο. Έχουν περάσει πε-
ρίπου τέσσερις ώρες και είµαι η τέταρτη Βουλευτής που ανε-
βαίνει στο Βήµα. Καταλαβαίνετε τι σηµαίνει αυτό. 

Έχω την εντύπωση, για να µην τσακωνόµαστε µεταξύ µας,
πέραν των υπολοίπων, ότι υπάρχει θέµα αλλαγής του Κανονι-
σµού της Βουλής, το οποίο πρέπει να δει το Προεδρείο.

Για να µη σπαταλώ χρόνο, η επιδίωξή µας να βάλουµε τάξη
στο άναρχο τοπίο των συχνοτήτων, αφού αυτές αποτελούν αγα-
θό, ξέραµε από την αρχή ότι θα συναντούσε πολλά και ισχυρά
εµπόδια. Επίσης, ξέραµε ότι θα προκαλούσε την οργή ενός εξαι-
ρετικά ισχυρού συστήµατος, που επί δεκαετίες κυριολεκτικά
ασέλγησε στον χώρο των συχνοτήτων µε µηδενικό έλεγχο και
δίχως καθόλου όρια. 

Παρ’ όλα αυτά, η Κυβέρνηση σε καµµιά στιγµή δεν ξέφυγε από
τον στόχο, σε καµµιά στιγµή δεν παρουσίασε σηµάδια ρεβανσι-
σµού, εκδικητικότητας, ακόµα και µετά την επανεκλογή της, παρ’
ότι η συντριπτική πλειοψηφία των ΜΜΕ επιδόθηκε σε µια άνευ
προηγουµένου πολεµική απέναντί της, τόσο κατά τη διάρκεια
του δηµοψηφίσµατος όσο και κατά τη διάρκεια της πρόσφατης
προεκλογικής περιόδου.

Αντίθετα επιδιώκουµε ανοιχτό διάλογο και παρουσιαζόµαστε
µε διάθεση ευρείας συναίνεσης. Προσοχή όµως! Όχι για να ανα-
κατέψουµε την τράπουλα, αλλά στην κατεύθυνση µιας ρεαλιστι-
κής προσέγγισης του ζητήµατος της διαχείρισης των συχνοτή-
των, έτσι όπως απαιτεί άλλωστε και η µεγάλη κοινωνική πλειοψη-
φία από εµάς, ώστε να διασφαλίσουµε δηλαδή τις ρυθµιστικές
συνθήκες που είναι απαραίτητες προκειµένου να λειτουργήσει ο
χώρος των συχνοτήτων για πρώτη φορά στη χώρα µας µε δια-
φανή, αποδοτικό και αποτελεσµατικό τρόπο. 

Και αν περιµέναµε, λίγο-πολύ, την ενορχηστρωµένη αντίδραση
του συστήµατος να την ενισχύσουν τα κόµµατα του παλαιού δι-

κοµµατισµού, αυτό που δεν περιµέναµε ήταν η αντίδραση άλλων
δυνάµεων που παρουσιάζονται ως θεµατοφύλακες της µάχης
κατά της διαπλοκής. Διότι είναι θεµιτή η κριτική, είναι θεµιτή η
επιφύλαξη που µπορεί ο οποιοσδήποτε να εκφράσει για την ποι-
ότητα και την ποσότητα των αδειοδοτηµένων καναλιών της επό-
µενης µέρας, είναι θεµιτή η αγωνία να µην επανέλθουν στα
πράγµατα οι ίδιοι ή παρόµοιοι παίχτες µε τους προηγούµενους.
Όµως, από το να φοβόµαστε δήθεν τη νέα διαπλοκή των κανα-
λιών έως το σηµείο να υπερασπίζεται κάποιος την παλιά, υπάρχει
τεράστια διαφορά. 

Αυτή η ρητορική βολεύει εξαιρετικά τους παλιούς µιντιάρχες,
που µέχρι σήµερα παρέµεναν αλώβητοι και απόλυτα κυρίαρχοι
κατέχοντας, µε τις ευλογίες της πρώην κυβέρνησης Σαµαρά-Βε-
νιζέλου, και τις δηµόσιες συχνότητες και το µονοπώλιο της δια-
νοµής και το περιεχόµενο του ψηφιακού σήµατος, αλλά και τη
θεσµική δυνατότητα να ξεπερνούν κάθε εµπόδιο. Και όλα αυτά
µέσω της «DIGEA», που κατάφερε να ελέγξει σε απόλυτο βαθµό
το τηλεοπτικό τοπίο της χώρας. 

Να µιλήσουµε για τον υποτιθέµενο πλειοδοτικό διαγωνισµό για
τις συχνότητες, στον οποίο ουσιαστικά δεν είχε τη δυνατότητα
να συµµετάσχει κανείς άλλος, λόγω των φωτογραφικών προδια-
γραφών, την ίδια στιγµή µάλιστα που υπήρχε η διευκόλυνση, αν
είναι µόνο ένας ο συµµετέχων, να µην ακυρώνεται ο διαγωνι-
σµός; Τέτοιος όρος δεν έχει υπάρξει ποτέ σε διαγωνισµούς δη-
µοσίου.

Να µιλήσουµε για το τίµηµα; Ήταν 18,3 εκατοµµύρια ευρώ για
δεκαπενταετή εκµετάλλευση. Κάντε σύγκριση µε την αντίστοιχη
δηµοπρασία για την ίδια περιοχή συχνοτήτων, που παραχωρή-
θηκε έναντι 309 εκατοµµυρίων ευρώ στις τρεις εταιρείες κινητής
για ανάλογη χρονική περίοδο και βγάλτε τα συµπεράσµατά σας.

Να µιλήσουµε για την πληθυσµιακή κάλυψη, όταν λίγους µήνες
πριν µπει στο παιχνίδι η «DIGEA» εκδόθηκε κοινή υπουργική από-
φαση η οποία µείωνε από 98% σε 95% την υποχρεωτική πληθυ-
σµιακή κάλυψη; Το πιο σηµαντικό, αυτό το 95% αφήνει ένα 5%
χωρίς σήµα, το οποίο 5% µεταφράζεται σε πολύ µεγαλύτερα πο-
σοστά, αφού αφορά δυσπρόσιτες και ακριτικές περιοχές.

Σας δίνω ένα παράδειγµα. Στο βόρειο Αιγαίο η κάλυψη φτάνει
περίπου το 83% του πληθυσµού, πράγµα που σηµαίνει ότι ένας
στους πέντε δεν βλέπει τηλεόραση. Θα µου πείτε, αυτό µπορεί
να λυθεί. Φυσικά. Και για αυτό είχε µεριµνήσει η «DIGEA», αφού
το κόστος για την κάλυψη του υπόλοιπου 5% που έµεινε χωρίς
σήµα, βάσει της συµφωνίας, µεταφέρεται στους ΟΤΑ, δηλαδή
µετακυλίεται στους πολίτες. 

Όµως και το «µαύρο» της ΕΡΤ έχει άµεση σχέση και µε τη δυ-
νατότητα της «DIGEA» να παίζει µόνη της, αφού σε αυτό το τοπίο
θα ήταν αδύνατον να υπάρξει άλλη ανταγωνιστική πλατφόρµα.

Η δηµιουργία της ψηφιακής πλατφόρµας της ΕΡΤ θα µπορέσει
να καλύψει αυτές τις περιοχές που ξεχάστηκαν από την «DIGEA»
και νοµίζω ότι είναι πατριωτικό µας καθήκον να πράξουµε κάτι
τέτοιο. Παράλληλα, θα αποτελέσει την εναλλακτική δυνατότητα
για τους περιφερειακούς τηλεοπτικούς σταθµούς που εγκλωβί-
στηκαν στο πανάκριβο µονοπώλιο της ιδιωτικής «DIGEA». 

Πριν κλείσω, θέλω να κάνω τρεις παρατηρήσεις. 
Πρώτον, κάτι που ειπώθηκε και στη συζήτηση των επιτροπών.

Θα πρέπει να ληφθεί πρόνοια, έτσι ώστε όσοι αιτούνται άδεια το-
πικής εµβέλειας να ελέγχονται για το εάν συµµετέχουν ταυτό-
χρονα και σε άλλους διαγωνισµούς τοπικής εµβέλειας. Έλεγχος
θα πρέπει να υπάρξει, επίσης, στο ενδεχόµενο να έχει εταιρική
συµµετοχική σχέση µε άλλα σχήµατα που ζητούν αντίστοιχες
άδειες για άλλες περιοχές.

Δεύτερον, έχω την άποψη ότι οι σταθµοί των ΟΤΑ δεν πρέπει
και δεν µπορούν να αντιµετωπιστούν µε το ίδιο πολιτικό, θεσµικό
και νοµικό πλαίσιο µε τους υπολοίπους. Αντίθετα, θα πρέπει να
τύχουν ειδικής µεταχείρισης κατάλληλα διαµορφωµένης, προ-
κειµένου να µπορούν να λειτουργήσουν µε αποτελεσµατικότητα. 

Τρίτη παρατήρηση. Πιστεύω ότι πρέπει να ενθαρρυνθούν συ-
νεταιριστικά σχήµατα µε κίνητρα και διευκολύνσεις, ώστε να µπο-
ρούν να παίξουν και αυτά στον χώρο τον µιντιακό.

Αγαπητοί συνάδελφοι, όλα όσα περιέγραψα προηγουµένως
δεν συνέβησαν την περίοδο του µεταπολιτευτικού «πάρτι». Όλα
αυτά έγιναν στη µνηµονιακή Ελλάδα και κάποιοι ακόµα και σή-
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µερα κάνουν λόγο για κινήσεις εντυπωσιασµού.
Πού αποσκοπεί, λοιπόν, η επιθετική ρητορική απέναντι στο νο-

µοσχέδιο; Στο να µη θεσπιστούν αυστηρά κριτήρια, περιορισµοί,
προδιαγραφές, έλεγχος  για την προέλευση των κεφαλαίων των
ΜΜΕ, τον αριθµό των εργαζοµένων τους, τον αριθµό και το κό-
στος των αδειών; Στο να µην αποκτήσουµε επιτέλους υγιείς επι-
χειρήσεις εναρµονισµένες µε τις αντοχές και τις δυνατότητες της
ελληνικής οικονοµίας;

Αν κάποιοι επιθυµούν να δώσουν το φιλί της ζωής σε αυτό το
σύστηµα, που µόνο ένα µικρό µέρος των δραστηριοτήτων του
κατάφερα να περιγράψω, θα µας βρουν απέναντι και αποφασι-
σµένους να προχωρήσουµε και ο καθένας ας αναλάβει τις ευθύ-
νες του. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε την κ. Βαγιωνάκη για την τήρηση του χρόνου. 

Τον λόγο έχει ο κ. Δανέλλης και ακολουθεί ο κ. Μπαρµπαρού-
σης.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένα σχόλιο θα ήθελα να κάνω

στην περί του πολιτισµού και των ανθρώπων του αντίληψη του
κυρίου Πρωθυπουργού. Στις αυλές των βασιλιάδων, ανάµεσα
στους κόλακες και τους εχθρούς µε πρόσωπο φίλων, πάντα ξε-
χώριζε η φιγούρα του τρελού του βασιλιά, εκείνου που επέλεγε
να λέει χιλιάδες αλήθειες, να προκαλεί, αποκαλύπτοντας και εν
τέλει να προστατεύει τον βασιλιά από τα λάθη που συχνά έκανε,
ακολουθώντας τη φωνή ή τον λόγο των κολάκων. Γι’ αυτό ο τρε-
λός ήταν πάντα ο αγαπηµένος του βασιλιά κι ας κρυβόταν αυτή
η αγάπη πίσω από το ακαταλόγιστο της τρέλας. Όταν, όµως,
τρελός γίνεται ο κόλακας του βασιλιά, όταν χιλιάδες πραγµατικοί
τρελοί, που δεν είναι άλλοι από τους καλλιτέχνες οι οποίοι στην
Ελλάδα του σήµερα εξακολουθούν να κάνουν τέχνη, αποµονώ-
νονται, όταν η εξουσία υιοθετεί µια δήθεν τέχνη που την κολα-
κεύει, τότε µπορούµε να πούµε µε σιγουριά ότι «υπάρχει κάτι
σάπιο στο βασίλειο της Δανιµαρκίας».

Κύριοι Υπουργοί, επιµένετε σε ένα λάθος µοντέλο. Διεκδικείτε
µε αυτό το νοµοσχέδιο την απόλυτη κυριαρχία στο ραδιοτηλεο-
πτικό τοπίο και επιχειρείτε να µας πείσετε πως αυτή ακριβώς η
απόλυτη προσωπική κυριαρχία είναι αυτή που θα βάλει τέλος στη
διαπλοκή. Δυστυχώς δεν µπορούµε να σας ακολουθήσουµε σε
αυτήν τη λογική. Εµείς πιστεύουµε πως απέναντι από τη δια-
πλοκή και τη διαφθορά µπορούν να σταθούν µόνο ισχυροί θε-
σµοί.

Σήµερα, επιτέλους, µετά από είκοσι έξι χρόνια το πολιτικό σύ-
στηµα επιχειρεί έστω ένα βήµα προκειµένου να σπάσει αυτή η
τόσο διάχυτη πεποίθηση στην κοινωνία για τη διαπλοκή µεταξύ
του πολιτικού προσωπικού και αυτών που ελέγχουν τα µίντια.
Αυτό το βήµα η κοινωνία το απαιτεί χρόνια τώρα. Ακριβώς σε
αυτήν την απαίτηση οφείλουµε να ανταποκριθούµε µε θάρρος
και ειλικρίνεια. Γι’ αυτόν τον λόγο θα µας βρείτε σταθερά απέ-
ναντί σας στην προσπάθεια να στήσετε µια νέου τύπου διαπλοκή,
που θα καθοδηγείται αµιγώς από τον εκάστοτε Υπουργό Επικρα-
τείας. Λέγαµε και εχθές ότι δεν αµφισβητούµε τις καλές προθέ-
σεις του συγκεκριµένου Υπουργού. Αύριο, όµως, στη θέση του
κ. Παππά µπορεί να είναι ο κ. Παπαδόπουλος και ούτω καθεξής.
Ποιος µάς διασφαλίζει για τις καλές, τις αγαθές του προθέσεις;

Εάν διαθέταµε την κοινοβουλευτική δύναµη που επιβάλλει ο
Κανονισµός της Βουλής, εµείς θα ζητούσαµε ονοµαστική ψηφο-
φορία για το άρθρο 2, γιατί θεωρούµε ότι πρέπει να καταγραφεί
η άποψη του κάθε Βουλευτή ξεχωριστά.

Καλωσορίζουµε την πρόταση του συναδέλφου κ. Φάµελλου,
εκ µέρους της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ, και συµ-
φωνούµε. Το θέταµε από την πρώτη στιγµή, από την προηγού-
µενη θητεία, όταν συζητούσαµε για το νοµοσχέδιο της ΕΡΤ.
Θεωρούµε ότι η βάση και το προαπαιτούµενο της εξυγίανσης
του χώρου των µίντια είναι η ουσιαστική ανασυγκρότηση του
Εθνικού Συµβουλίου Ραδιοτηλεόρασης. 

Κύριοι Υπουργοί, ό,τι κι αν αποφασίσουµε σήµερα –καλό ή
κακό, συµφωνούµε ή δεν συµφωνούµε- θα είναι έωλο, θα είναι
στον αέρα, στα όρια της συνταγµατικότητας για όποια πράξη

ακολουθήσει, εάν το Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης δεν
έχει αποκατεστηµένη τη νοµιµότητά του. 

Έτσι, λοιπόν, θεωρούµε πως πρώτιστο ζήτηµα είναι η διασφά-
λιση ότι θα υπάρχουν εχέγγυα ότι τόσο το Εθνικό Συµβούλιο Ρα-
διοτηλεόρασης όσο και η ΕΕΤΤ θα αποκτήσουν εκείνες τις
αρµοδιότητες αλλά και το κύρος, κύριοι συνάδελφοι -το οποίο
δυστυχώς σήµερα στερούνται πλήρως-, που θα τους επιτρέψουν
να βάλουν τάξη στο άναρχο ραδιοτηλεοπτικό τοπίο. 

Υπάρχουν, όµως, και άλλα σηµεία τριβής: Μοτίβα νοµοθέτη-
σης που σταθερά επαναλαµβάνονται και πλέον δεν µπορούµε να
αγνοούµε, κύριοι συνάδελφοι. Το νοµοσχέδιο που φέρατε πα-
ρουσιάζει όλες τις αδυναµίες αλλά και την παράδοση της κακής
νοµοθέτησης που σας χαρακτηρίζει από το πρώτο νοµοσχέδιο
που φέρατε στη Βουλή τον περασµένο Μάρτιο. Δεν επιτρέπεται
κάθε νοµοσχέδιο που φέρνετε στη Βουλή να µην έχει υποστεί
µια ουσιαστική διαβούλευση, να συζητείται µε διαδικασίες-εξ-
πρές, όταν υπάρχει χρόνος, και βεβαίως να περιέχει άσχετες και
εµβαλωµατικές διατάξεις, που καµµιά σχέση δεν έχουν µε τον
τίτλο και το περιεχόµενό του. 

Στην προκειµένη περίπτωση, έχουµε ένα δεύτερο νοµοσχέδιο
κρυµµένο µέσα στο κυρίως νοµοσχέδιο. Πρόκειται για τα άρθρα
22 ως 43, που αφορούν τον στρατηγικό σχεδιασµό και την ορ-
γάνωση της εθνικής επικοινωνιακής πολιτικής. 

Γεννούνται ερωτηµατικά ως προς τις πραγµατικές προθέσεις
της Κυβέρνησης να θέσει υπό τον έλεγχο -και πάλι όλως τυ-
χαίως!- του Υπουργού Επικρατείας την επικοινωνιακή διπλωµα-
τία, την εσωτερική πολιτική ενηµέρωση, τη ρύθµιση και εποπτεία
των µέσων µαζικής ενηµέρωσης καθώς και το πού θα κατευθύ-
νεται η κρατική διαφήµιση.

Νοµοθετείτε συγκεντρώνοντας εξουσίες, αντί να λύνετε ου-
σιαστικά προβλήµατα. Σας διέφυγε, για παράδειγµα, από το συ-
ζητούµενο νοµοσχέδιο µια ρύθµιση που να αφορά την επικίνδυνη
για τη δηµόσια υγεία λειτουργία των πάρκων κεραιών καθώς και
άλλη µία για την αδειοδότηση των ραδιοφωνικών σταθµών, δύο
ζητήµατα δηλαδή που έχουν άµεση σχέση µε το νοµοσχέδιο.
Όµως εντελώς τυχαία εντάξατε, µε το άρθρο 21, µια παντελώς
άσχετη ρύθµιση για τους σταθµούς εξυπηρέτησης αυτοκινητι-
στών. Πραγµατικά, δεν µπορούµε να αντιληφθούµε τη λογική µε
την οποία ο κ. Σπίρτζης κάνει αυτή τη ρύθµιση. Ξεκάθαρα θέτει
σε κίνδυνο τη ζωή και την ασφάλεια των οδηγών στο εθνικό οδικό
δίκτυο, ενώ παράλληλα δηµιουργούνται ζητήµατα, διότι τέτοιου
είδους ρυθµίσεις αντίκεινται στην ευρωπαϊκή νοµοθεσία που διέ-
πει τα διευρωπαϊκά δίκτυα µεταφορών, τα «TEN-T», µέρος των
οποίων αποτελεί το κεντρικό εθνικό µας δίκτυο. 

Επιπλέον, σας έχει διαφύγει πως υπάρχει εµφανής διαχωρι-
στική γραµµή µεταξύ των τηλεοπτικών σταθµών εθνικής εµβέ-
λειας και αυτών που εκπέµπουν περιφερειακά. Τα περιφερειακά
ΜΜΕ έχουν ιδιαιτερότητες, τις οποίες δεν λαµβάνετε υπ’ όψιν
σας. Συµφωνούµε -γιατί το θέσαµε κι εχθές εµείς σε έκταση το
ζήτηµα αυτό- µε τον κ. Φάµελλο, ότι θα πρέπει να αντιµετωπι-
στούν µε διαφορετικά κριτήρια, που έχουν να κάνουν µε τις ιδι-
αιτερότητες και τις ιδιοµορφίες των περιφερειών, σε σχέση µε
τον αριθµό των αδειοδοτήσεων και το προσωπικό που θα απα-
σχολεί το κάθε κανάλι.

Εµείς θεωρούµε ότι η ριζική αντιµετώπιση του ζητήµατος επι-
βάλλει την απόσυρση από το παρόν νοµοσχέδιο κάθε αναφοράς
στα περιφερειακά κανάλια και να έρθει πολύ γρήγορα στη
Βουλή, µετά από µια σύντοµη διαβούλευση, η αντιµετώπιση συ-
νολικά των ζητηµάτων που αφορούν στην αδειοδότηση των πε-
ριφερειακών καναλιών. Νοµίζω ότι αυτή την άποψη την υποστη-
ρίζει κι η µεγάλη πλειοψηφία των συναδέλφων.

Συµφωνούµε µε την πρόταση –το είχαµε θέσει εχθές- για τους
δηµοτικούς ραδιοτηλεοπτικούς σταθµούς, διότι µε την παρούσα
αντιµετώπιση ουσιαστικά καταργούνται και εξαφανίζονται.

Τέλος, θα ήθελα να πω ότι θα υπερψηφίσουµε την τροπολογία
του κ. Φίλη. Όµως, τα τεράστια φετινά κενά, τα πρωτοφανή κενά,
τα οποία δεν οφείλονται στον κ. Φίλη, οφείλονται αποκλειστικά
στην αδιαφορία των κυρίων Μπαλτά και Κουράκη, µιας και ήταν
απασχοληµένοι µε την απορρύθµιση του νόµου Διαµαντοπούλου
και την εξόντωση της αριστείας. Εκεί δεν είχαν τρόπο φαίνεται
να αντιµετωπίσουν το ζήτηµα αυτό.
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Ελπίζουµε και περιµένουµε µέχρι τέλους να αντιληφθείτε, κύ-
ριοι της Κυβέρνησης, αυτό που διαχρονικά η Αριστερά έθετε, ότι
δηλαδή κανένα ζήτηµα δεν αντιµετωπίζεται χωρίς τη διαφάνεια
και την αυστηρή τήρηση των κανόνων που η θεσµική ενίσχυση
επιβάλλει.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω, κυρία Πρόεδρε.
Οι καλές προθέσεις, αν αφήνονται στη διαχείριση των προσώ-

πων, όσο φωτισµένα και αν είναι αυτά τα πρόσωπα, σε καµµία
περίπτωση δεν διασφαλίζουν την ορθή λειτουργία της δηµοκρα-
τίας. Το άγος, για το οποίο µιλήσαµε και εχθές, που βαρύνει τις
πλάτες δικαίων και αδίκων του πολιτικού συστήµατος, του πολι-
τικού προσωπικού της χώρας, δεν θα φύγει, αν δεν έχουµε µία
ουσιαστική αντιµετώπιση του τεράστιου και υπαρκτού ζητήµατος
της διαπλοκής µεταξύ αυτών που ελέγχουν τα µίντια –και διαχει-
ρίζονται, λοιπόν, την κοινή γνώµη- και του πολιτικού προσωπικού
της χώρας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε τον κ. Δανέλλη.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Μπαρµπαρούσης και θα ακολουθήσει
ο κ. Γεωργιάδης.

Ορίστε, κύριε Μπαρµπαρούση, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΜΠΑΡΟΥΣΗΣ: Ευχαριστώ.
Κατ’ αρχάς, πριν µιλήσω για το νοµοσχέδιο, θα ήθελα να κάνω

ένα µικρό σχόλιο για την απαράδεκτη εικόνα του Πρωθυπουργού
εχθές στον Άγνωστο Στρατιώτη. Ενώ όλοι ήταν σε στάση προ-
σοχής στην ανάκρουση των Εθνικών Ύµνων Ελλάδας και Γαλ-
λίας –τουλάχιστον, ο κ. Καµµένος προσπαθούσε να κάτσει, αν
και δεν τον βόλευαν τα κιλά του-, ο Πρωθυπουργός καθόταν µε
ανοιχτά τα πόδια, λες κι έκανε διατάσεις για να µην πιαστούν οι
προσαγωγοί του και είχε σταυρωµένα τα χέρια, λες και περίµενε
το τρόλεϊ. Τι να πω; Εντάξει, καταλαβαίνω ότι για τον κ. Τσίπρα
µπορεί να µη σηµαίνει τίποτα ο Εθνικός Ύµνος και ο Άγνωστος
Στρατιώτης, αλλά όφειλε –ίσα για τα µάτια- να καθίσει κι αυτός
σε στάση προσοχής και, αν µη τι άλλο, να έχει τη στοιχειώδη σο-
βαρότητα και όχι να κοιτά τον ουρανό και µ’ ανοιχτό το στόµα να
χαζογελάει. Θεωρώ τη στάση του απαράδεκτη και νοµίζω ότι µας
εξέθεσε για ακόµα µία φορά.

Όσον αφορά το νοµοσχέδιο, από την πρώτη κιόλας µατιά στο
νοµοσχέδιο βλέπουµε όλα αυτά τα δηµοκρατικά περί αντικειµε-
νικότητας, ισότητας, πολυφωνίας και το ότι πρέπει να ακούγονται
όλες οι απόψεις, και λοιπά και λοιπά.

Εµείς, βέβαια, στη Χρυσή Αυγή από κούφια λόγια έχουµε χορ-
τάσει. Την ξέρουµε την ευαισθησία σας και το πόσο πραγµατικά
σας ενδιαφέρει η πολυφωνία και η ανεξαρτησία της ενηµέρω-
σης. Το έχουµε ζήσει στο πετσί µας όλα αυτά τα χρόνια. Δεν πε-
ριµένουµε –και µακάρι να διαψευστούµε- να αλλάξει κάτι και να
αντιµετωπιστούµε µε ίσους όρους. 

Βέβαια, καλό θα ήταν όλοι αυτοί που µας λασπολογούν και
µας αποκλείουν να κοιτάξουν πρώτα τον εαυτό τους, να κάνουν
την αυτοκριτική τους και να µας πουν τι έχουν προσφέρει µέχρι
σήµερα στον ελληνικό λαό, γιατί εδώ ταιριάζει η παροιµία που
λέει ο ελληνικός λαός: «Είπε ο γάιδαρος τον πετεινό κεφάλα».
Κατηγορούµαστε ότι δεν είµαστε δηµοκράτες και ότι θα καταρ-
γήσουµε την περίφηµη δηµοκρατία σας.

Για ποια δηµοκρατία µιλάµε, κύριοι; Ποιον κοροϊδεύετε; Μη
γελιόµαστε. Δηµοκρατία, τουλάχιστον εδώ στην Ελλάδα, δεν
υπάρχει. Αυτό φάνηκε και στο περίφηµο δηµοψήφισµα, που ο ελ-
ληνικός λαός είπε µε συντριπτική πλειοψηφία, το 62%, «όχι» και
εσείς τον αγνοήσατε και κάνατε ό,τι σάς πρόσταξαν τα αφεντικά
σας. Ας αφήσουµε, λοιπόν, τα περί δηµοκρατίας, ισότητας και
αντικειµενικότητας, γιατί από λόγια έχουµε χορτάσει.

Ας περάσουµε τώρα σε ειδικότερα θέµατα του νοµοσχεδίου.
Δεν έχουν περάσει και πολλά χρόνια από τότε που ξεκίνησε η
ψηφιακή τηλεόραση, η περίφηµη «DIGEA» και αναγκάστηκαν
όλοι οι Έλληνες να αγοράσουν είτε καινούργιες τηλεοράσεις είτε
αποκωδικοποιητές. Όλα τα εκπεµπόµενα σήµατα πλέον ελέγχον-
ται από µία εταιρεία. Με απλά λόγια, υπάρχει ένας διακόπτης,

τον οποίο οποιαδήποτε κυβέρνηση µπορεί –δεν λέµε ότι θα το
κάνετε εσείς, αλλά υπάρχει αυτή η δυνατότητα, αν κάποιος το
θέλει- να τον κατεβάσει και να ρίξει «µαύρο» παντού.

Θεωρούµε ότι είναι λάθος µόνο ένας φορέας να ελέγχει το
100% όλης της επικοινωνίας. 

Ένα άλλο σοβαρό θέµα που προκύπτει από το εν λόγω νοµο-
σχέδιο είναι το τι θα γίνει µε τις άδειες για τα κανάλια της επαρ-
χίας. Η Ένωση Ενηµερωτικών Τηλεοράσεων Ελληνικής Περιφέ-
ρειας χαρακτηρίζει ως πολιτικά και εθνικά προβληµατικό και θε-
σµικά παράδοξο το σύστηµα πλειοδοσίας για την παραχώρηση
των αδειών, που άδεια παίρνει αυτός που δίνει τα περισσότερα. 

Αγνοείται, επίσης, η συµβολή των περιφερειακών σταθµών
στην ενηµέρωση, τον πολιτισµό, την ψυχαγωγία αλλά και την
ανάπτυξη της τοπικής κοινωνίας. Οι περιφερειακοί σταθµοί που
λειτουργούν νόµιµα µέχρι σήµερα θα βρίσκονται έτσι σε δυσµε-
νέστερη θέση απέναντι σε φιλόδοξους επενδυτές που δεν θα
έχουν υποστεί τα πλήγµατα µιας πολυετούς οικονοµικής κρίσης. 

Επιπροσθέτως σηµειώνει ότι οι προωθούµενες διατάξεις αγνο-
ούν πλήρως και δεν λαµβάνουν καθόλου υπ’ όψιν την τεράστια
διαχωριστική γραµµή που υπάρχει µεταξύ των τηλεοπτικών
σταθµών εθνικής και περιφερειακής εµβέλειας. Τα συµφέροντα
της περιφερειακής τηλεόρασης δεν ταυτίζονται µε τα συµφέ-
ροντα των τηλεοράσεων εθνικής εµβέλειας. 

Ο πρόεδρος της ένωσης, επίσης, κρούει των κώδωνα του κιν-
δύνου να µεταφερθούν οι τηλεοπτικές συχνότητες Θράκης και
Ηπείρου σε τουρκικά αλλά και αλβανικά επιχειρηµατικά συµφέ-
ροντα, κάτι για το οποίο µίλησε και ο Αρχηγός µας αλλά και άλλοι
συναγωνιστές Βουλευτές. Οφείλετε να δώσετε ιδιαίτερη προ-
σοχή, κύριε Υπουργέ, σ’ αυτό το θέµα, γιατί πρόκειται για ένα
εθνικό ζήτηµα µε πολλές ιδιαιτερότητες. 

Σ’ αυτό, όµως, στο οποίο δεν βλέπουµε να γίνεται καµµία ανα-
φορά είναι για τα θαλασσοδάνεια των µεγαλοκαναλαρχών. Κά-
νετε κοινώς γαργάρα και δεν λέτε τίποτα για τα χρέη των κανα-
λιών. Εσείς δεν ήσασταν, κύριοι της Αριστεράς, που µας λέγατε
ότι θα συγκρουόσασταν µε τα µεγάλα συµφέροντα; Εδώ δεν βλέ-
πουµε τίποτα ούτε για τα θαλασσοδάνεια που πήραν οι µεγαλο-
καναλάρχες και τα έκαναν βίλες στην Κηφισιά και στην Εκάλη
ούτε για τίποτε άλλο. Δεν βλέπουµε καµµία σύγκρουση. Ίσα ίσα,
το αντίθετο, θα έλεγα. Δεν καταλαβαίνω γιατί δεν γίνεται κανένας
λόγος και καµµιά αναφορά και από κανένα άλλο κόµµα γι’ αυτό
το θέµα. Ή µάλλον καταλαβαίνω! Γιατί γι’ αυτούς δεν ισχύει το
ίδιο καθεστώς µε τους κοινούς θνητούς. Αυτούς δεν τους ακουµ-
πάει κανένας. 

Ο κάθε Έλληνας πολίτης που έχει οφειλές δεν µπορεί να πάρει
ασφαλιστική ενηµερότητα και να ανοίξει µια νέα επιχείρηση.
Αυτοί γιατί µπορούν να πάρουν νέα δάνεια και άδειες λειτουρ-
γίας τηλεοπτικών και ραδιοφωνικών σταθµών; 

Κύριοι και κυρίες της Αριστεράς, τελικά είστε και εσείς µια από
τα ίδια. Όλο λόγια, λόγια, αλλά η ουσία παραµένει ίδια. Το µόνο
που σας έµεινε είναι η «αριστερή» φρασεολογία και τίποτε άλλο.
Στην πραγµατικότητα πράττετε ό,τι και οι προηγούµενοι και είστε
το ίδιο καπιταλιστές µε τους φιλελεύθερους. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε και για την τήρηση του χρόνου. 

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Γεωργιάδης και στη συνέχεια ο κ. Γε-
ωργαντάς. 

Ορίστε, κύριε Γεωργιάδη, έχετε τον λόγο. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία

Πρόεδρε. 
Κατ’ αρχάς, κύριε Υπουργέ, κύριε Σκουρλέτη, θα ήθελα να εκ-

φράσω τη συµπαράστασή µου για την επίθεση που δεχθήκατε
στα Εξάρχεια. Ως παθών, και µάλιστα πολλές φορές, µπορώ να
συµµεριστώ την αγωνία τη δική σας και της οικογένειάς σας. Βέ-
βαια, ήταν η εποχή που εγώ ήµουν ο κακός και εσείς ο καλός.
Αυτό δεν έχει σηµασία. Η βία είναι αποκρουστική έναντι του οι-
ουδήποτε. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Και τώρα ισχύει αυτό!

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κύριε Φίλη, χαίροµαι πολύ
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που είστε εδώ. Πριν µπω στο νοµοσχέδιο, θα ήθελα να σας πω
τα εξής. Δηλώσατε σήµερα ότι ο ΦΠΑ στην εκπαίδευση, στα ιδιω-
τικά σχολεία, έχει κοινωνικό πρόσηµο και θίγει τους προνοµιού-
χους. Μάλιστα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο κύριος Υπουρ-
γός είπε ότι δεν θα πειράξει αυτούς που δίνουν σήµερα 7.000
ευρώ να δώσουν 500 ευρώ παραπάνω. 

Θα είχε νόηµα, κύριε Υπουργέ, να συζητήσουµε αυτό που
λέτε, αλλά θα ήθελα να σας κάνω µια ερώτηση, στην οποία θα
ήθελα πολύ να µου απαντήσετε µετά. Ο κ. Τσίπρας στο ντιµπέιτ
προ των εκλογών γιατί δεν δήλωσε αυτήν την άποψη στον ελλη-
νικό λαό, ώστε να γνωρίζει ο ελληνικός λαός ποια είναι η πραγ-
µατική και αυθεντική άποψη του ΣΥΡΙΖΑ; Διότι εσείς ως ο
υπεύθυνος Υπουργός Παιδείας προφανώς εκφράζετε την αυθεν-
τική άποψη του ΣΥΡΙΖΑ γι’ αυτό το θέµα. Δεν θα ήταν δηµοκρα-
τικά ωραίο –που σας αρέσει και η δηµοκρατία!- να είχε πει ο κ.
Τσίπρας στο ντιµπέιτ όχι αυτό που είπε, ότι θα καταργήσω τον
ΦΠΑ στην εκπαίδευση, γιατί είναι απαράδεκτος –η ακριβής
φράση του κυρίου Πρωθυπουργού-, αλλά αυτό που είπατε εσείς
σήµερα; 

Γιατί µας το κρατάγατε, κύριε Φίλη, κρυφό για µετά τις εκλο-
γές; Μήπως γιατί είστε πολιτικάντηδες παλαιού τύπου; Εγώ δέ-
χοµαι ότι σήµερα εσείς εκφράσατε την ιδεολογική σας θέση. Θα
ήθελα να µου πείτε, όµως, γιατί ο κ. Τσίπρας κορόιδεψε όλο τον
χώρο της εκπαίδευσης προεκλογικά. 

Και οφείλετε να δώσετε και µια άλλη απάντηση. Σήµερα, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, κυκλοφορεί πρώτη είδηση στα µε-
γαλύτερα ειδησεογραφικά sites ότι η τρόικα -που έχετε καταρ-
γήσει- δεν δέχεται, λόγω της ευρωπαϊκής οδηγίας, τον κλιµα-
κωτό ΦΠΑ στην εκπαίδευση και σας λέει «ή 0% ή 23%». Από το
πρωί που έχει γίνει γνωστό αυτό, δεν έχει γίνει απολύτως καµµία
αναφορά από την Κυβέρνηση για το τι σκοπεύει να πράξει. Και,
ξέρετε, εδώ µιλάµε για χιλιάδες ανθρώπους που έχουν µεγάλες
αγωνίες. 

Παρακαλώ πολύ, κύριε Υπουργέ, να µη µας πείτε γενικά και
αόριστα πράγµατα, αλλά να µας πείτε: θα είναι 0% ή 23%; Και
να µας πείτε επίσης γιατί ο κ. Τσίπρας προεκλογικά κορόιδεψε
τον ελληνικό λαό υποσχόµενος την κατάργηση του ΦΠΑ στην εκ-
παίδευση, ενώ πιστεύατε ότι έχει µάλιστα και κοινωνικό πρό-
σηµο, όπως είπατε εσείς σήµερα. Εκτός και αν συµφωνήσετε
µαζί µου ότι πρόκειται περί ενός πολιτικού απατεώνος -εγώ δεν
θέλω να πω ότι θα το πείτε εσείς, το λέω εγώ. Όµως κάποιος που
προεκλογικά λέει κάτι άλλο από αυτό που κάνει έναν µήνα µετά…

Θα µου επιτρέψετε επίσης να πω το εξής, επειδή άκουσα τον
κ. Παππά –δυστυχώς λείπει τώρα- που αναφέρθηκε στο θέµα των
συντάξεων. Ακούστε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ:
Πρέπει να έχετε πάρα πολύ θράσος σήµερα, µετά από τη συνέν-
τευξη του κ. Κατρούγκαλου στον Νίκο Χατζηνικολάου και αυτά
που είπε, να µιλάει ο ΣΥΡΙΖΑ για τις συντάξεις. Δεν ξέρω αν το
έχει καταλάβει το Σώµα, αλλά δίνατε µάχη για να µην εφαρµοστεί
η ρήτρα µηδενικού ελλείµµατος, δηλαδή η µείωση των επικουρι-
κών συντάξεων 5% έως 8% -µάχη!-, για να µας πει τελικά ο κ. Κα-
τρούγκαλος ότι καταργεί την επικουρική σύνταξη. Διότι λέει,
κύριε Υπουργέ, ότι την ενσωµατώνει στην κύρια, αλλά για την
κύρια σύνταξη εγγυάται µόνο τα 390 ευρώ. Άρα τι µας είπε ο κ.
Κατρούγκαλος; Επικουρική σύνταξη, στην πραγµατικότητα,
τέλος! Και παίρνουµε και τα 2,7 δισεκατοµµύρια, που είναι η πε-
ριουσία των επικουρικών ασφαλιστικών ταµείων, στα οποία -ει-
ρήσθω εν παρόδω- δεν έχει συµµετοχή το κράτος, γιατί είναι του
εργοδότη και του ασφαλισµένου µόνο οι εισφορές. Και τα παίρ-
νει και τα βάζει στον κρατικό κορβανά. Δεν σας βλέπω, λοιπόν,
κυρίες και κύριοι Υπουργοί του ΣΥΡΙΖΑ, να αντιδράτε. Και κυρίως
βλέπω τους συναδέλφους Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ, που έδιναν
τόσες µάχες για τις συντάξεις, που στεναχωριόντουσαν για τις
συντάξεις, που δεν ήθελαν τη ρήτρα µηδενικού ελλείµµατος, να
µη λένε απολύτως τίποτα γι’ αυτά που είπε ο κ. Κατρούγκαλος.

Και αναρωτιέµαι, κύριε Σακελλαρίδη, -σας είδα και ξέρω ότι
είστε, λέει, και στην εσωκοµµατική αντιπολίτευση-, αναρωτιέµαι,
κύριε πρώην Κυβερνητικέ Εκπρόσωπε: Έναν µήνα πριν αυτό το
πόρισµα της Επιτροπής Σοφών δεν το ήξερε ο κ. Τσίπρας; Γιατί
µας το κράταγε κρυφό, κύριε Σακελλαρίδη, έναν µήνα πριν; Δεν
θα ήταν δηµοκρατικά ωραίο να το ξέρει ο ελληνικός λαός πριν

να ψηφίσει και να ξέρει ο συνταξιούχος ότι ψηφίζει ΣΥΡΙΖΑ και
δεν θα έχει επικουρική σύνταξη και να έχετε και δηµοκρατική νο-
µιµοποίηση; Γιατί µας το κρατήσατε κρυφό για µετά από δεκα-
πέντε µέρες; Εκτός και αν µας πείσετε για αυτή την Επιτροπή
Σοφών, που πρότεινε µεταξύ των άλλων την εξής «σοφία»: Ορι-
ζόντια µείωση 33% των συντάξεων άνω των 1.000 ευρώ, για να
λυθεί το ασφαλιστικό! Προφανώς -για να µην το κουράζουµε- εάν
δεν δίνουµε καθόλου συντάξεις, θα λυθεί το ασφαλιστικό. Αυτό
δεν είναι και µεγάλη σοφία, είναι απλά µαθηµατικά. Όµως ανα-
ρωτιέµαι, κύριε Σακελλαρίδη: Δεν ήξερε ο κ. Τσίπρας όλα αυτά
τα ωραία πράγµατα να µας τα πει προεκλογικά, να τα µετρήσει
ο ελληνικός λαός στην κάλπη; 

Πάµε τώρα εις το νοµοσχέδιο. Ακούστε, εδώ πρέπει να λέµε
καθαρές κουβέντες, κύριοι Υπουργοί -λείπει ο κ. Παππάς, αλλά
δεν έχει σηµασία-, για αυτό το νοµοσχέδιο και δεν πρέπει να µας
κοροϊδεύετε. Εάν ο στόχος σας ήταν να χτυπήσετε τη διαπλοκή
-που όλοι θέλουµε σε µια δηµοκρατική κοινωνία να µην υπάρχει
διαπλοκή-, δεν θα κάνατε αυτό που κάνετε τώρα, δηλαδή δεν θα
λέγατε ότι ο Υπουργός θα αποφασίζει για τον αριθµό των αδειών.
Γιατί προφανώς όλοι καταλαβαινόµαστε εδώ. Εφόσον ο Υπουρ-
γός θα αποφασίζει τον αριθµό των αδειών, από τον αριθµό των
αδειών προφανώς εξαρτάται και το τίµηµα των αδειών, γιατί είναι
άλλο να προκηρύξεις πέντε, άλλο να προκηρύξεις δεκαπέντε.
Άλλο τίµηµα το ένα, άλλο τίµηµα το άλλο. Και αφήστε τις τεχνι-
κές λεπτοµέρειες της δηµοπρασίας που ανέλυσε ο κ. Λοβέρδος.
Αυτές είναι τεχνικές λεπτοµέρειες. Η ουσία της δηµοπρασίας
είναι: Θα είναι ίδιο το τίµηµα για τις πέντε ή τις δεκαπέντε ή για
τις είκοσι πέντε; Όχι, βεβαίως! Άρα στην πραγµατικότητα το τί-
µηµα το έχει στα χέρια του ο Υπουργός. Ποιος Υπουργός; Αυτός
που θα καθορίζει τον αριθµό των αδειών. Προσέξτε, όµως, τώρα
τι γίνεται. Αυτό είναι κάτι χειρότερο από διαπλοκή, γιατί υπάρχει
και κάτι χειρότερο από τη διαπλοκή: είναι ολοκληρωτισµός. 

Γιατί δεν µας λέτε αυτό που είπε ο Κοινοβουλευτικός σας Εκ-
πρόσωπος κ. Φάµελλος, που είπε «τα κανάλια της διαπλοκής που
πολέµησαν το «όχι» στο δηµοψήφισµα, που ήταν πάντα εναντίον
του ΣΥΡΙΖΑ»;

Πείτε µας ότι επειδή τα κανάλια σάς πολέµησαν, επειδή δεν
σας αρέσει η γνώµη τους θέλετε να τα ελέγξετε και να τα εκβιά-
σετε. Αυτό όµως  είναι η αρχή του ολοκληρωτισµού. Μην µας το
πουλάτε εδώ ότι είναι δήθεν προσπάθεια εξυγίανσης και πολέ-
µου της διαπλοκής και τα υπόλοιπα. Είναι η απόλυτη προσπάθειά
σας να ελέγξετε εξ ολοκλήρου τη ροή της πληροφόρησης, είναι
η αρχή του ολοκληρωτισµού. 

Μάλιστα αυτό ας το βάλουµε µαζί µε την κ. Σαββαΐδου και την
υπόθεση Σαββαΐδου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπου τι έγινε;
Έχει ενδιαφέρον αυτό. Επειδή –λέει- ασκήθηκε δίωξη για παρά-
βαση καθήκοντος -είµαι βέβαιος ότι ο κ. Λοβέρδος ως εξαίρετος
νοµικός ή ο κ. Βορίδης θα σας πουν πόσο εύκολο είναι να ασκη-
θεί µία δίωξη για παράβαση καθήκοντος σε έναν δηµόσιο λει-
τουργό, είναι σχεδόν αυτόµατο αν γίνει µήνυση-, δείξατε την
υπερβάλλουσα ευαισθησία να συνέλθει το Υπουργικό Συµβούλιο
και να παραιτήσετε την κ. Σαββαΐδου. Έχω, κύριε Υπουργέ, µία
ερώτηση και θα ήθελα ειλικρίνεια από την Κυβέρνηση. Αν δεν λε-
γόταν Σαββαΐδου και λεγόταν Φλαµπουράρης, θα είχατε δείξει
την ίδια ευαισθησία για να τον βγάλετε από τη θέση του για πα-
ράβαση καθήκοντος; Άρα, για να µην κοροϊδευόµαστε, ένα
κόµµα που καταπίνει τον Φλαµπουράρη, ένα κόµµα που κάνει ότι
δεν ακούει για Σταθάκη, προφανώς δεν µπορεί να πειράζεται
τόσο πολύ για µια δίωξη παράβασης καθήκοντος. Άρα δεν σας
πειράζει η παράβαση καθήκοντος. Σας πειράζει που δεν είχατε
έλεγχο στις εφορίες. 

Αν συνδέσετε το πρώτο που σας είπα, τον αριθµό των αδειών,
µε τον έλεγχο που θέλετε να κάνετε, διά της παραιτήσεως Σαβ-
βαΐδου, στον οικονοµικό έλεγχο και εάν αληθεύουν όλα αυτά που
ακούµε και βλέπουµε για το πώς σιγά σιγά ορίζετε και τη δικαιο-
σύνη -γιατί και εκεί αρχίζουν περίεργοι διορισµοί και περίεργες
διαδροµές- τότε αρχίζει να συνθέτεται ένα αποκρουστικό πρό-
σωπο του ΣΥΡΙΖΑ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένα πρόσωπο
που δεν θέλει να έχει δηµοκρατικό έλεγχο στην κοινωνία, αλλά
θέλει να µπορεί να ελέγχει ο ΣΥΡΙΖΑ όποιον τού αντιτίθεται. Και
αν αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνει πραγµατικότητα στη
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χώρα µας, τότε η περίοδος ΣΥΡΙΖΑ θα είναι η πιο  µαύρη περίο-
δος για τη δηµοκρατία των τελευταίων σαράντα ετών. Θα ήθελα
συγκεκριµένες απαντήσεις γι’ αυτά.

Εάν πράγµατι πιστεύετε ότι θέλετε να πολεµήσετε τη δια-
πλοκή, δώστε τον αριθµό των αδειών στο Εθνικό Ραδιοτηλεο-
πτικό Συµβούλιο. Να δεσµευτούµε εδώ ότι θα πει το Εθνικό
Ραδιοτηλεοπτικό Συµβούλιο ότι θα κάνει µία µελέτη για το πόσες
άδειες τεχνικά µπορούν να προκηρυχθούν και θα πάµε να προ-
κηρύξουµε όσες µάς πει η µελέτη.

Βέβαια, σας λέω για να ξέρετε, επειδή η τεχνολογία δεν είναι
του 1990 και ξέρετε πολύ καλά ότι οι ψηφιακές συχνότητες είναι
πολλές, εκεί δεν θα έχουµε ούτε πέντε ούτε οκτώ ούτε δεκαο-
κτώ. Μπορεί να έχουµε και πεντακόσιες. Γιατί αυτή είναι η πραγ-
µατική τεχνική δυνατότητα σήµερα.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτύων): Πεντακόσιες! 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Γιατί αυτή είναι η πραγµα-
τική τεχνική δυνατότητα σήµερα. 

Άρα πρέπει να µας πείτε γιατί θέλετε να κρατήσετε εσείς τον
αριθµό.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτύων): Θα ξεχάσουµε κι αυτά που ξέρουµε.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Το πεντακόσιες είναι καθ’
υπερβολήν, κύριε Υπουργέ. Ας είναι δέκα. Το ερώτηµα είναι γιατί
να έχετε εσείς αποκλειστικά το δικαίωµα να καθορίζετε τον
αριθµό των αδειών. Ποιος είναι ο πραγµατικός λόγος πίσω από
αυτό;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτύων): Θα σας πω µετά.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Και για να κλείσω, µιας και
ήρθε ο Πρόεδρος Ολάντ, θέλω να κάνω δύο παρατηρήσεις. Η
πρώτη παρατήρηση είναι προς τον Υπουργό Παιδείας και η δεύ-
τερη προς την πρώην Υπουργό Μετανάστευσης και νυν Προ-
εδρεύουσα.

Κύριε Φίλη, ωραία η επίσκεψη Ολάντ. Τι µας είπε εδώ ο Πρό-
εδρος της Γαλλίας σε αυτήν την Αίθουσα χθες; Είπε: «Σας κα-
λούµε να φέρετε περισσότερους φοιτητές στη Γαλλία». Μα,
εσείς πρώτος έπρεπε να έχετε θιγεί από αυτό. Εσείς έπρεπε να
πείτε: «Θέλουµε να φέρουµε περισσότερους Γάλλους φοιτητές
στην Ελλάδα.». Αυτό είναι που θα θέλατε εσείς ως Υπουργός
Παιδείας. Όµως πώς να το κάνουµε αυτό όταν αντιτίθεστε σε
κάθε προσπάθεια να αναβαθµιστεί το πανεπιστήµιο; Ήσασταν
αντίθετοι στην αναθεώρηση του άρθρου 16. Δεν θέλετε καµµία
πρόοδο στα πανεπιστήµια µε τα ξενόγλωσσα τµήµατα. Άρα προ-
φανώς ο κ. Ολάντ ήρθε εδώ, για να το πούµε λίγο στη γλώσσα
του διαδικτύου, για να σας τρολάρει. 

Όµως είπε και κάτι άλλο, για το οποίο δεν άκουσα κανέναν
σχολιασµό από την Κυβέρνηση. Έκανε µία ανάλυση για το µετα-
ναστευτικό θέµα και έκανε µία σαφή διάκριση, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ. Είπε: «Άλλο οι πρόσφυγες, για τους
οποίους πρέπει να δούµε γρήγορα πώς µπορούµε να τους βοη-
θήσουµε να πάρουν τα χαρτιά που δικαιούνται, άλλο όµως οι πα-
ράνοµοι µετανάστες», αυτοί που εγώ λέω λαθροµετανάστες,
«που πρέπει να τους πούµε ότι θα απελαθούν αµέσως και πρέπει
να φύγουν από την Ευρώπη.».

Μέχρι σήµερα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, µιας
και κάνατε την ανάλυση, διά του κ. Παππά, για την ευρωπαϊκή
σοσιαλδηµοκρατία, αυτή τη διάκριση που έκανε χθες εδώ ο κ.
Ολάντ, η κ. Χριστοδουλοπούλου δεν την έκανε ποτέ ως Υπουρ-
γός. Και εσείς εδώ στην Αίθουσα αρνείστε να την κάνετε και δεν
µας λέτε τι θα κάνετε γι’ αυτό που σας είπε εδώ ο αγαπηµένος
σας, ο νέος σας φίλος –που ήταν κάποτε «ο Ολαντρέου»!- για
αυτό το µεγάλο θέµα.

Αυτά είναι τα µεγάλα και ουσιαστικά πολιτικά ζητήµατα στα
οποία πρέπει να απαντήσει η Κυβέρνησή σας και όχι γενικώς να
έχουµε κοκοροµαχίες. 

Εάν νοµίζετε, κυρίες και κύριοι Υπουργοί του ΣΥΡΙΖΑ,  ότι η
Νέα Δηµοκρατία θα σας αφήσει ανενόχλητους να εγκαθιδρύσετε
στην Ελλάδα ολοκληρωτικό πολίτευµα, πλανάσθε πλάνην οι-
κτράν! 

Ευχαριστώ πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ελάτε,

κύριε Γεωργαντά. Λίγο µε τον χρόνο…
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, εµείς εί-

µαστε εδώ µόνο… 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Έχω πει

ότι θα µιλήσουν…
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Από εµάς είναι µόνο ο Κοι-

νοβουλευτικός Εκπρόσωπος και ο εισηγητής. Δεν έχουµε άλλον
Βουλευτή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Το ξέ-
ρω. Περιµένετε, κύριε Καρρά, έχουν άλλοι σειρά. Πριν από εσάς
είναι ο κ. Παπαχριστόπουλος. 

Ελάτε, κύριε Γεωργαντά. Παρακαλώ, τον χρόνο να τηρείτε!
Όλοι κόπτεστε, όταν περιµένετε τη σειρά σας. Όταν, όµως, ανε-
βαίνετε στο Βήµα, το ξεχνάτε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Άµα ανατρέξετε σε όλα τα βίντεο από τις οµιλίες µου, κυρία

Πρόεδρε, θα δείτε ότι πάντα τηρώ τον χρόνο. Θα ήθελα αυτό,
ως ένδειξη πραγµατικά δηµοκρατικής συνείδησης και σεβασµού
των συναδέλφων, να το πράττουµε όλοι µας. Εδώ υπάρχει συγ-
κεκριµένος χρόνος, συγκεκριµένος κανόνας τον οποίο πρέπει να
τηρήσουµε. Δεν µπορεί ο καθένας, ο οποίος νοµίζει ότι είναι ο
κάτοχος της απόλυτης αλήθειας, να θέλει να την αναλύσει όπως
αυτός νοµίζει, στον χρόνο που αυτός νοµίζει, στερώντας τη δυ-
νατότητα από άλλους συναδέλφους να µιλήσουν. Και βεβαίως,
πρέπει να έχει ο καθένας την αίσθηση του αυτοπεριορισµού του,
αλλά νοµίζω είναι και κάτι το οποίο πρέπει να επιβληθεί από το
Προεδρείο, καθώς αυτός είναι ο ρόλος του. Γιατί αλλιώς δηµι-
ουργούνται ζητήµατα µέσα στην Αίθουσα, τα οποία δεν τιµούν
ούτε την κοινοβουλευτική διαδικασία και δηµιουργούνται και αν-
τεγκλήσεις ανάµεσα σε συναδέλφους Βουλευτές.

Παρακαλώ, λοιπόν, κυρία Πρόεδρε -και δεν αναφέροµαι µόνο
σε σας αλλά σε όλους όσοι συντελούν στο Προεδρείο-, να το λά-
βετε αυτό υπ’ όψιν σας και να τηρείται τουλάχιστον ο χρόνος.

Επί του νοµοσχεδίου. Εδώ και έξι µήνες, τουλάχιστον, µας
βοµβαρδίζει ο κύριος Πρωθυπουργός µε ένα νοµοσχέδιο για τα
τηλεοπτικά µέσα, το οποίο θα σταµατήσει τη διαπλοκή, το οποίο
θα αλλάξει όλο το τοπίο στη χώρα, το οποίο θα κόψει τον γόρδιο
δεσµό ανάµεσα στα µέσα ενηµέρωσης και σε διάφορα ανοµολό-
γητα συµφέροντα στη χώρα. 

Μάλιστα όλο αυτό το εξάµηνο αυτό αναφέρεται και προωθεί-
ται σταδιακά. Δηλαδή, πριν από έξι µήνες πρωτοαναφέρθηκε,
µετά από τρεις µήνες αναγγέλθηκε, µετά από δύο µήνες κατα-
τέθηκε και σήµερα, Σάββατο, συζητείται. 

Αυτό το νοµοσχέδιο, το σηµερινό, που, κατά την άποψη της
Κυβερνήσεως και του Πρωθυπουργού, είναι αυτό που σπάει το
σύστηµα διαπλοκής στα µέσα ενηµέρωσης, ξέρετε τι είδηση
είναι στα σηµερινά δελτία ειδήσεων; Έβδοµη, όγδοη µπορεί και
δέκατη. Δεν ασχολούνται τα µέσα ενηµέρωσης µε αυτό.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Λογικό είναι.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Είναι λογικό. Να σας πω γιατί είναι
λογικό; Δύο είναι τα ενδεχόµενα: Ή πραγµατικά δεν πειράζει τη
διαπλοκή και δεν τους ενδιαφέρει ή έχουν βρεθεί οι δίαυλοι επι-
κοινωνίας ανάµεσα στα µέσα ενηµέρωσης και στην παρούσα Κυ-
βέρνηση. 

Γιατί εγώ θα θυµίσω σε όλους όσοι βρίσκονται στην Αίθουσα
ότι, όταν κάτι ανάλογο πήγε να γίνει το 2005, βοούσαν τα µέσα
ενηµέρωσης, βοούσαν οι εφηµερίδες. Όλοι οι δηµοσιογράφοι,
όλα τα µέσα είχαν στραφεί κατά της κυβέρνησης Καραµανλή για
εκείνη την προσπάθεια που πήγε να κάνει το 2005. Να θυµίσω τι
γινόταν το 2005 και τι γίνεται σήµερα; Σήµερα δεν ασχολείται κα-
νείς µε αυτό το νοµοσχέδιο, που σπάει το απόστηµα της διαπλο-
κής στη χώρα.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Με έξι µήνες διακυβέρνησης
µόνο. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Ακριβώς. 
Και να σας πω, κύριε Υπουργέ, γιατί; Γιατί πλέον είναι πολύ πιο

εύκολος ο δίαυλος αυτός της διαπλοκής. Ξέρετε γιατί; Συγκεν-
τρώνοντας όλες τις εξουσίες στο πρόσωπο ενός ανθρώπου, του
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εκάστοτε Υπουργού, είναι πλέον πολύ εύκολο να δηµιουργηθεί
οποιαδήποτε διαπλοκή. Δεν λέω αν θα γίνει ή όχι, αλλά είναι
πλέον πολύ πιο εύκολος ο τρόπος.

Να πω και να θυµίσω και κάτι άλλο στην Αίθουσα, γιατί, όταν
µιλάνε οι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ για τα φαινόµενα διαπλοκής
στα µέσα ενηµέρωσης, κοιτάνε προς την πλευρά της Νέας Δη-
µοκρατίας. Ξέρετε ποιο είναι το ανέκδοτο που υπάρχει στη
χώρα; «Μέσο ενηµέρωσης φιλικό προς τη Νέα Δηµοκρατία».
Είναι ανέκδοτο. Πείτε µου ένα µέσο ενηµέρωσης, έναν τηλεο-
πτικό σταθµό ο οποίος είναι φιλικός προς τη Νέα Δηµοκρατία, ο
οποίος επέδειξε ανοχή προς τη Νέα Δηµοκρατία.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Όλοι!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Να θυµίσω ολόκληρα εξάµηνα µε

πρώτη είδηση δήθεν σκάνδαλα, τα οποία ποτέ δεν αποδείχθηκαν
σκάνδαλα; 

Να θυµίσω την υπόθεση Ζαχόπουλου; Θα αναγκαστώ να πω,
για να θυµηθείτε. Έξι µήνες ήταν πρώτη είδηση σε όλα τα τηλε-
οπτικά µέσα. Υπήρξε κανένα πόρισµα, κανένα σκάνδαλο στην
υπόθεση Ζαχόπουλου; Πείτε µου. Πόσα και πόσα να θυµίσω! 

Στη συνείδηση του κόσµου, αυτό που ξέρουν όλοι είναι ακρι-
βώς ότι µέσο ενηµέρωσης, τηλεοπτικός σταθµός φιλικός προς
τη Νέα Δηµοκρατία δεν υπήρξε ποτέ! Και η κυβέρνηση του Αν-
τώνη Σαµαρά και η κυβέρνηση του Κώστα Καραµανλή δέχθηκαν
τέτοιον πόλεµο απ’ όλα τα µέσα ενηµέρωσης, πολλές φορές
κατά υπερβάλλοντα ζήλο των δηµοσιογράφων, πολλές φορές
αλλάζοντας την ατζέντα της επικαιρότητας, όταν πράγµατι ήθελε
η Νέα Δηµοκρατία να προχωρήσει κάποιες καινοτοµίες και κά-
ποιες ρυθµίσεις.

Ας µείνουµε, λοιπόν, στο παρόν νοµοσχέδιο, το οποίο έρχεται
και λέει ένα πράγµα: Ένας Υπουργός, ένας άνθρωπος αποφασί-
ζει τον αριθµό των αδειών. 

Δεν θα πω πολλές λεπτοµέρειες επί του θέµατος αυτού. Ανα-
φέρθηκαν πολλά. Είναι πολλά τα ερωτηµατικά για το πώς θα
βγουν οι άδειες, αν θα βγουν όλες µαζί, αν θα βγει µία µία µόνη,
γιατί να είναι πέντε και όχι είκοσι πέντε, όπως σε όλη την Ευ-
ρώπη, από τη στιγµή που πλέον τεχνικά κωλύµατα δεν υπάρχουν
σε αυτό. Είναι πολλά τα ζητήµατα τα οποία πρέπει να απαντη-
θούν. Είναι πολλά τα ζητήµατα για τα οποία έχετε να δώσετε
απαντήσεις στην επιτροπή κι είναι πολλά τα ζητήµατα για τα
οποία θέτουν ερωτήµατα όλες οι ενώσεις, είτε των εργαζοµένων
είτε των µέσων ενηµέρωσης. 

Τα περιφερειακά κανάλια έστειλαν προς όλους τους Βουλευ-
τές ένα σηµείωµα µε είκοσι σηµεία στα οποία διαφωνούν µε το
νοµοσχέδιο. Κι είναι απολύτως εύλογα. Γιατί, λοιπόν, έρχονται
τα περιφερειακά κανάλια -που κανονικά θα έπρεπε σήµερα να
επιχαίρουν για αυτό το νοµοσχέδιο, καθώς θεωρητικά έρχεται
για να τσακίσει τη διαπλοκή, η οποία υπάρχει ανάµεσα στα τέσ-
σερα-πέντε µεγάλα µέσα ενηµέρωσης και σε σχέση µε την όποια
πολιτική εξουσία- και διαµαρτύρονται;

Νοµίζω, λοιπόν, ότι οι κοροϊδίες και τα ανέκδοτα πρέπει να
σταµατήσουν. Δεν βλέπω µε αυτό το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο
να γίνεται καµµία προσπάθεια για να µπουν ξεκάθαροι κανόνες.
Η ανάγκη να µπουν ξεκάθαροι κανόνες υπήρχε και υπάρχει. Κα-
νόνες, οι οποίοι να γίνονται σεβαστοί από όλους, αλλά µε βάση
τους οποίους να µπορεί να συµµετάσχει και ο καθένας, για να
πάρει την όποια άδεια και να µπει στα τηλεοπτικά µέσα. Δεν γί-
νεται κάποια λύση επί του ζητήµατος αυτού και νοµίζω ότι θα το
βρούµε µπροστά µας όλοι σε πολύ λίγους µήνες, όπως αναφέρ-
θηκε και από άλλους οµιλούντες στην Αίθουσα αυτή. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Ήθελα να προβώ και σε άλλα δύο ζητήµατα της επικαιρότη-
τας. Το ένα ζήτηµα είναι σχετικά µε την αποποµπή της κ. Σαβ-
βαΐδου. Πολλοί είναι οι νοµικοί εδώ, κύριε Άδωνι Γεωργιάδη. Να
σας πω ποιο θα ήταν το ελάχιστο το οποίο θα έπρεπε να έχει
γίνει; Πολύ καλά αναφερθήκατε. Δεν αρκεί η δίωξη. Εγώ, τουλά-
χιστον, θα ήθελα την αµετάκλητη δίωξη. Θα ήθελα να είναι αµε-
τάκλητη η δίωξη, να δοθεί η δυνατότητα στην κ. Σαββαΐδου να
υπερασπιστεί τον εαυτό της, σε σχέση µε τη δίωξη και στη συνέ-
χεια να αποπεµφθεί. 

Είµαι περίεργος και θα ήθελα να ακούσω πώς τοποθετείται ο

κ. Κατρούγκαλος στο Υπουργικό Συµβούλιο, όταν µε οµόφωνη
απόφασή του αποφάσισε την απλή άσκηση διώξεως. Δεν θα
ήθελα να περιµένουµε να πάµε στο ακροατήριο και να υπάρχει
ίσως µια ενδεχόµενη καταδίκη, αλλά τουλάχιστον η αµετάκλητη
παραποµπή, η αµετάκλητη άσκηση της ποινικής διώξεως είναι
ένα δικαίωµα το οποίο το έχει κάθε κατηγορούµενος, πολύ δε
περισσότερο όταν έχει µια τέτοια θέση. Ήταν υποχρέωση, και
ως προς τον νοµικό µας πολιτισµό αλλά και ως προς την αξιοπι-
στία του πολιτικού συστήµατος, να µην επιτρέψουµε να γίνει κάτι
τέτοιο, πριν υπάρξει αµετάκλητη παραποµπή. 

Θα συµπληρώσω και κάτι σε αυτά που είπατε, κύριε Γεωρ-
γιάδη, σε σχέση µε αυτά που είπε ο κ. Ολάντ. Όταν επιχειρούµε
να διαχωρίσουµε τους πρόσφυγες µε τους οικονοµικούς µετα-
νάστες, δεν προλαβαίνουµε να ολοκληρώσουµε τη φράση µας.
Δεχόµαστε επίθεση από συγκεκριµένη πλευρά του Κοινοβου-
λίου, ότι δεν πρέπει να γίνεται αυτός ο διαχωρισµός. Είναι ανα-
γκαίο να γίνει αυτός ο διαχωρισµός. Κανείς δεν είπε οι πρόσ-
φυγες να µην τύχουν της αντιµετώπισης που πρέπει στη χώρα.
Όµως, αυτός ο διαχωρισµός είναι αναγκαίος, γιατί άλλως προ-
χωράµε σε επικίνδυνα µονοπάτια.

Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Γεωργαντά.

Είχε ανακοινωθεί προηγουµένως από την Προεδρεύουσα ότι
αµέσως µετά τον κ. Γεωργαντά θα µιλήσει ο κ. Παπαχριστόπου-
λος. Ήλθε ένα αίτηµα και ζητούµε τη συναίνεσή σας -απευθύνο-
µαι σε εσάς, κύριε Παπαχριστόπουλε- από τον Βουλευτή κ. Δη-
µοσχάκη να προταχθεί, διότι υπάρχει ένας σοβαρός λόγος για
τον οποίο θα πρέπει να αναχωρήσει. Του παραχωρείτε τη σειρά
σας;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Φυσικά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευθύς αµέσως,

κύριε Παπαχριστόπουλε, θα έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Μετά τον κ. Παπαχριστό-

πουλο θα παρακαλούσα να λάβω εγώ τον λόγο, κύριε Πρόεδρε.
Το έχω ζητήσει πολλή ώρα.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύ-
ριε Πρόεδρε.

Κύριε Παπαχριστόπουλε, σας ευχαριστώ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε µια εποχή που η πληροφορία

λογίζεται ως κυρίαρχος παράγοντας ανάπτυξης και ευηµερίας,
εµείς εδώ καλούµαστε να ψηφίσουµε έναν νόµο που αγνοεί επι-
δεικτικά τη σύγχρονη εποχή. 

Επειδή προέρχοµαι από τον βορειότερο νοµό της Ελλάδας,
την πύλη της Ευρώπης, τον Έβρο, θα µου επιτρέψετε να επικεν-
τρωθώ στους περιφερειακούς τηλεοπτικούς σταθµούς. Τα περι-
φερειακά κανάλια έχουν δύο πολύ βασικούς χαρακτήρες: τον
οικονοµικό και τον εθνικό. 

Σε ό,τι αφορά τον οικονοµικό, αποτελούν αναπόσπαστο κοµ-
µάτι της οικονοµίας κάθε επαρχίας, καθώς φροντίζουν για την
άµεση και έγκυρη ενηµέρωση των ανθρώπων της περιφέρειας,
της παραµεθορίου, των νήσων, απόµακρων περιοχών της χώρας.

Προωθούν τις τοπικές αγορές και αναδεικνύουν προβλήµατα
και πρακτικές, απασχολούν δεκάδες εργαζόµενους κι επενδύουν
χιλιάδες ευρώ, δηµιουργώντας πολλαπλασιαστικές υπεραξίες.
Πρόκειται για µοναδικό µέσο έκφρασης της υπαίθρου αλλά και
κατάλληλο εργαλείο των αρχών, σε περιπτώσεις έκτακτων κατα-
στάσεων ανάγκης εν καιρώ ειρήνης κι όχι µόνο. 

Και αυτές τις επιχειρήσεις µε το παρόν νοµοσχέδιο, δείχνετε,
κύριε Υπουργέ, να τις αντιµάχεστε και να µην τις αποδέχεστε.
Προκρίνετε προϋποθέσεις άγνωστες ακόµα, δίνοντας τεράστιες
αρµοδιότητες στον εκάστοτε Υπουργό, ίσως, περισσότερο
ακόµα και απ’ ό,τι µε τα πανελλαδικής εµβέλειας κανάλια. Αλή-
θεια, ο ίδιος γιατί τις δέχεται τόσες εξουσίες; 

Ακούστε µε, η εξουσία θα πρέπει να κατανέµεται ισοµερώς σε
αρχές, σε φορείς, σε πρόσωπα και σε όργανα. Αλλιώς υπάρχει
κίνδυνος να επαληθευθεί ο θυµόσοφος ελληνικός λαός: Ο τρε-
λός είδε την εξουσία και ετράπη σε φυγή. 

Δεν λαµβάνετε καθόλου υπ’ όψιν πως εδώ και είκοσι πέντε
χρόνια οι ιδιωτικοί περιφερειακοί σταθµοί έχουν πλήρη φάκελο
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των οικονοµικών τους δραστηριοτήτων. Το Εθνικό Συµβούλιο Ρα-
διοτηλεόρασης µπορεί να σας πει ποιοι είναι αξιόπιστοι, τι επεν-
δύσεις έχουν κάνει και τι έχουν προσφέρει, σε αντίθεση –να
προσθέσω εδώ- µε την πολιτεία, η οποία δεν είναι τόσο δίκαιη
σε ό,τι αφορά τη νοµοθετηµένη ποσόστωση των κρατικών δια-
φηµίσεων στα περιφερειακά κανάλια. 

Αυτή η εικοσιπενταετής πορεία επιχειρήσεων, που -µην ξε-
χνάµε- άντεξαν στην κρίση, πετιέται τώρα, δυστυχώς, στον κά-
λαθο των αχρήστων. Επιχειρήσεις που µε νύχια και µε δόντια
κρατάνε εργαζοµένους, που ακόµα αποσβένουν ή ξεπληρώνουν
επενδύσεις, κινδυνεύουν µε αφανισµό. 

Επιπρόσθετα, ακούγεται και πως η πρόθεση είναι να δώσετε
µόνο δύο άδειες ανά περιφέρεια. Όταν πλέον στην ψηφιακή
εποχή δεν υφίσταται πρόβληµα µε τις συχνότητες, εσείς περιο-
ρίζετε και στραγγαλίζετε. 

Λαµβάνοντας υπ’ όψιν την εκλογική µου περιφέρεια, τον
Έβρο, όπου λειτουργούν τέσσερις σταθµοί, εσείς ποιον θα κλεί-
σετε; Με ποια κριτήρια; Την οικογενειακή επιχείρηση, που µονια-
σµένοι έχουν αναλάβει όλα τα µέλη της οικογένειας από έναν
τοµέα, άλλος τα διοικητικά και τα οικονοµικά, άλλος τις ειδήσεις,
άλλος τα τεχνικά και ηλεκτρονικά και άλλος εκδίδει εφηµερίδα;
Λειτουργούν υποδειγµατικά. Την επιχείρηση που δίνει δουλειά
σε είκοσι δύο υπαλλήλους κι έναν σωρό ελεύθερους επαγγελ-
µατίες, δηµοσιογράφους και συνεργάτες και της οποίας οι ιδιο-
κτήτες δεν ξέρουν τι θα πει µέρα και νύχτα; Ή µήπως τη Δηµο-
τική Τηλεόραση Ορεστιάδας, η οποία καταφέρνει µε τέσσερις
υπαλλήλους –παρακαλώ- να εκπροσωπεί επάξια τη βορειότερη
και νεότερη πόλη της Ελλάδας; Κι άλλα πολλά παραδείγµατα
έχουµε στην περιφέρειά µας µε πέντε και µε δέκα υπαλλήλους.
Όλες αυτές οι επιχειρήσεις είναι εντάξει στις υποχρεώσεις τους
απέναντι στο κράτος, τους εργαζοµένους και την αγορά. Είναι
νοικοκυρεµένες οι περισσότερες, χωρίς υπέρογκους δανει-
σµούς. 

Συνολικά στην Περιφέρεια Ανατολικής Μακεδονίας και Θρά-
κης υπάρχουν σήµερα δεκαπέντε κανάλια, από δεκαοκτώ πριν
από λίγο καιρό, µε µέσο όρο εργαζοµένων περίπου δέκα άτοµα.
Εσείς προτίθεστε, χωρίς καν να λάβετε υπ’ όψιν τις αναλογίες
πληθυσµού και αδειών, να αφήσετε δύο σταθµούς µε είκοσι
άτοµα ο καθένας. Για τις υπόλοιπες εκατό και πλέον οικογένειες
που θα µείνουν στον δρόµο χωρίς ψωµί, µετά την εξόντωση των
καναλιών, τι θα κάνετε; 

Πού πήγε το τρίπτυχο «ψωµί, παιδεία, ελευθερία», κύριε Πρό-
εδρε; Ή, όπως φοβούνται και δηλώνουν οι άµεσα ενδιαφερόµε-
νοι, σκοπεύετε να έχετε αυτές τις οικογένειες µε απόφαση
Υπουργού σε οιονεί οµηρία; 

Τελειώστε σήµερα το θέµα µε το πλαφόν ή καταργήστε το. Ο
κόσµος δηλώνει ευθέως πως, δυστυχώς, δεν σας εµπιστεύεται.
Μη δυσκολεύετε ανθρώπους του µόχθου. Σε ποια χώρα της Ευ-
ρώπης έχουµε τέτοιου είδους αντιαναπτυξιακούς περιορισµούς
στην επιχειρηµατικότητα; Και µάλιστα πού; Στην ενηµέρωση! 

Και επειδή αναφέρθηκα και στους δηµοτικούς τηλεοπτικούς
σταθµούς, γιατί τόση σπουδή µέσα στο νοµοσχέδιο να τους κλεί-
σετε; Πρόκειται για ειδικού σκοπού επιχειρήσεις και προσπαθείτε
να τους µετατρέψετε σε ανώνυµες εταιρείες, εξ ορισµού δηλαδή
µη βιώσιµες. Δεν σας φταίνε, όµως, οι δηµοτικοί τηλεοπτικοί
σταθµοί. Σας προτείνω να τους εξαιρέσετε από τις προθέσεις
σας. 

Εδώ θα ήθελα να περάσω στον δεύτερο -και σηµαντικότερο-
χαρακτήρα των περιφερειακών καναλιών, τον εθνικό. Τα περιφε-
ρειακά κανάλια µπορούν να αποτελέσουν µονάδες πολλαπλασια-
στικής δύναµης εν καιρώ ειρήνης. Στον Έβρο µόνο έχουµε τους
τέσσερις τηλεοπτικούς που προείπα και οι οποίοι όλες τις ώρες
και µέρες αποστέλλουν τα προγράµµατά τους, το σήµα τους και
πέρα από τα σύνορα της Ελλάδας, στις όµορες χώρες αλλά και
µέσα από το διαδίκτυο σε όλο τον κόσµο, υπερασπίζοντας και
προωθώντας τον Ελληνισµό.

Θα ήθελα να πω και κάτι ακόµα. Κύριοι της Κυβέρνησης, νο-
µοθετείτε χωρίς να λαµβάνετε υπ’ όψιν τα εθνικά σχέδια και µά-
λιστα, κύριε Υπουργέ, τα ειδικού χειρισµού. Υπάρχουν, είναι σε
ισχύ. Διαβάστε τα ή αλλιώς, αν δεν τα θέλετε, καταργήστε τα,
γιατί δεν είµαστε πάντα εν καιρώ ειρήνης και στις δύσκολες στιγ-

µές οι περιφερειακοί σταθµοί είναι επιτακτική ανάγκη να είναι
ανοικτοί. Προσέξτε το αυτό. Ακρωτηριάζετε έναν βασικό βρα-
χίονα της εθνικής ασφάλειας. Διαβάστε τα απόρρητα εθνικά σχέ-
δια. Θα είναι χρήσιµο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Επίσης, δεν µπορώ να µη σχολιάσω και τη διάσπαση της λει-
τουργικής ικανότητας των ανά τον κόσµο πρεσβειών µας. Δηµι-
ουργείτε δυαρχία. Διασπάτε το ενιαίον της διοίκησης αλλά και
της ευθύνης. Δεν υπάρχει κάποια πρόβλεψη προστασίας έναντι
των στοχευµένων κινήσεων εξαγοράς των αδειών από µεγάλα
κεφάλαια από το εξωτερικό, όχι απαραίτητα επενδυτικού προ-
σανατολισµού. Νοµίζω ότι καταλαβαίνετε τι εννοώ. 

Κάποιοι καιροφυλακτούν. Μην ανοίγετε κερκόπορτες. Ούτε
καν τις ιδεολογικές σας κόκκινες γραµµές για την προστασία του
φτωχού επιχειρηµατία έναντι του πλούσιου δεν προστατεύετε.
Έχετε την πολυτέλεια να θέσετε τη χώρα σε κίνδυνο σε θέµατα
εθνικά; Όχι, βέβαια. Νοµίζω ότι ούτε και εσείς το θέλετε ούτε φυ-
σικά και το σχεδιάζετε.

Απ’ όλα τα παραπάνω είναι αυτονόητο πως οφείλουµε να το-
νώσουµε τη φωνή της περιφέρειας, όχι να τη στραγγαλίσουµε.
Είναι αυτονόητο πως οφείλουµε να ανταµείβουµε την περιφερει-
ακή τηλεόραση, το περιφερειακό ραδιόφωνο, την περιφερειακή
εφηµερίδα, να τους διευκολύνουµε. Δεν πρέπει να ξεχνάµε πως
το ραδιόφωνο, η εφηµερίδα, η τηλεόραση, το διαδίκτυο πρέπει
να αντιµετωπιστούν οµοιογενώς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Δηµοσχάκη,
συντοµεύετε, όµως, σας παρακαλώ, γιατί περάσαµε το οκτάλε-
πτο.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Μάλιστα, κύριε Πρό-
εδρε.

Ξεκινώντας από τις ευαίσθητες περιοχές, κατά την εποχή της
αναλογικής τηλεόρασης, κύριε Υπουργέ των Υποδοµών και των
Μεταφορών, η γεωγραφική κάλυψη των περιοχών της ανατολι-
κής Μακεδονίας και της Θράκης και των νήσων βορείου και νο-
τίου Αιγαίου ήταν προβληµατική. Είχε σχεδιαστεί από την
προηγούµενη κυβέρνηση να εξασφαλιστεί η πλήρης κάλυψη
µέσα από τη σύγχρονη τεχνολογία, µέσα από την ψηφιακή. Δυ-
στυχώς, πληροφορούµεθα ότι έχετε εξαιρέσει την ανατολική Μα-
κεδονία και τη Θράκη και τα νησιά του βορείου και νοτίου Αι-
γαίου. Παρακαλώ να επανεξετάσετε την απόφασή σας, το έχει
ανάγκη η περιοχή µας. Άλλωστε έχετε κιόλας και θρακιώτικη παι-
δεία και πιστεύω ότι θα µας ακούσετε στην εισήγησή µας. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Δηµοσχάκη.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτύων): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μισό λεπτό, κύριε
Σπίρτζη.

Θα δώσω τον λόγο στον κ. Παπαχριστόπουλο, Κοινοβουλευ-
τικό Εκπρόσωπο των Ανεξαρτήτων Ελλήνων. Έχει ζητήσει τον
λόγο και ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ένωσης Κεν-
τρώων, ο κ. Καρράς. Μετά τον κ. Παπαχριστόπουλο, θα µιλήσουν
δύο Βουλευτές και κατόπιν θα µιλήσει ο κ. Καρράς.

Παράλληλα, θέλω να συνεννοηθούµε για ένα πράγµα. Αυτή τη
στιγµή είµαστε στον αριθµό «επτά», εννοώ από τη λίστα των οµι-
λητών που είναι εγγεγραµµένοι στον κατάλογο. Έχουν εγγραφεί
εξήντα έξι Βουλευτές. Με βάση τον χρόνο λήξης της σηµερινής
συνεδρίασης, που είναι η έκτη απογευµατινή, θα προλάβουν να
µιλήσουν µε το οκτάλεπτο είκοσι επτά Βουλευτές, µη λαµβάνον-
τας υπ’ όψιν τις παρεµβάσεις Κοινοβουλευτικών, των Υπουργών
και λοιπά.

Το Προεδρείο προτείνει στο Σώµα, λοιπόν, να µειωθεί ο χρό-
νος κατά δύο λεπτά, δηλαδή, να γίνει έξι λεπτά, ούτως ώστε να
προλάβουν να µιλήσουν όσο το δυνατόν περισσότεροι Βουλευ-
τές, που πάλι δεν θα προλάβουν.

Συναινεί το Σώµα;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εποµένως το Σώµα
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συναινεί.
Τον λόγο έχει ο κ. Σπίρτζης για ένα λεπτό.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και

Δικτύων): Ευχαριστώ.
Κύριε Παπαχριστόπουλε, συγγνώµη.
Απλώς πήρα τον λόγο, γιατί δεν γίνεται να υπάρχει παραπλη-

ροφόρηση προς τον ελληνικό λαό που µας παρακολουθεί. 
Πρώτον, ο νόµος πουθενά δεν αναφέρει ότι στη Θράκη ή σε

οποιαδήποτε περιφέρεια θα υπάρχουν δύο κανάλια. Για όνοµα
του Θεού, πείτε µου πού το λέει αυτό;

Δεύτερον, επειδή µπήκαν θέµατα εθνικής σηµασίας –εσείς τις
χαρακτηρίζετε «ευαίσθητες περιοχές», εµείς λέµε για τις ακριτι-
κές περιοχές της χώρας-, αυτό είναι έργο αποκλειστικά των
Υπουργών της Νέας Δηµοκρατίας, που υπέγραψαν τον συγκε-
κριµένο χάρτη συχνοτήτων σε αγαστή συνεργασία µε τους αν-
θρώπους που τοποθετήσατε στη δήθεν Ανεξάρτητη Αρχή ΕΕΤΤ,
δηλαδή, Εθνική Επιτροπή Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδροµείων και
είχε έναν και µόνο στόχο: να µειώσει το κόστος επένδυσης του
µοναδικού παρόχου για τηλεοπτικό σήµα. 

Δεν είχατε προβλέψει να υπάρχει πλήρης κάλυψη. Αυτό που
είχατε προβλέψει ήταν να συνεχίσει να πληρώνει ο ελληνικός
λαός πρόσθετο εξοπλισµό της «DIGEA», οι περιφέρειες και οι
δήµοι να πληρώνουν το λειτουργικό κόστος. Γιατί; Για ποιον
λόγο; Για να ανεβαίνει η υπεραξία της «DIGEA» και να ανεβαίνουν
και αυτά που θα πλήρωναν οι περιφερειακοί σταθµοί στην
«DIGEA», γιατί θα είχαν µεγαλύτερη κάλυψη. 

Εµείς απεντάξαµε τα δύο προγράµµατα, πρώτον, γιατί είναι
αντίθετα µε την ευρωπαϊκή νοµοθεσία. Δεν µπορεί από χρήµατα
του ΕΣΠΑ να υπάρχουν πόροι ούτε για το κράτος, πόσω µάλλον
για ιδιωτική εταιρεία, όπως είναι η «DIGEA». 

Αν θέλατε, λοιπόν, να είχατε στις ευαίσθητες περιοχές, που
λέτε εσείς, κάλυψη, οφείλατε να εφαρµόσετε την εγκεκριµένη
µελέτη που είχε το Υπουργείο µε τα διακόσια εβδοµήντα πέντε
σηµεία εκποµπής και όχι µέληµά σας να ήταν τα εκατόν πενήντα
έξι σηµεία, για να διευκολύνετε τον έναν και µοναδικό υποψήφιο
που θα υπήρχε στον διαγωνισµό για να είναι ο πάροχος δικτύου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Σπίρτζη, σας
παρακαλώ πολύ, ολοκληρώστε την παρέµβασή σας.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτύων): Ολοκληρώνω.

Όσο για το αν ο κόσµος µάς εµπιστεύεται, φάνηκε πριν από
λίγο καιρό στις εκλογές πόσο εµπιστεύεται εµάς και πόσο εσάς.
Φαντάζοµαι ότι δεν επιθυµείτε να ξαναποδείξει ο κόσµος σύν-
τοµα ποιον εµπιστεύεται. Εσείς το λέτε.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Αφού κόψετε τις συντά-
ξεις, ευχαρίστως.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτύων): Εντάξει, να ’στε καλά που τις ανεβάσατε εσείς, που
φτιάξατε την υγεία και όλα τα υπόλοιπα.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Το έργο θα γίνει,
κύριε Υπουργέ;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, µην
απαντάτε.

Και, κύριοι Βουλευτές, µη ρωτάτε, µην παρεµβαίνετε. Στερείτε
χρόνο από τους επόµενους οµιλητές. Είναι ξεκάθαρα τα πράγ-
µατα, για να µην έχουµε αργότερα αντεγκλήσεις.

Ευχαριστούµε τον κύριο Υπουργό.
Τον λόγο έχει ο κ. Παπαχριστόπουλος και ευχαριστούµε για

την υποµονή σας.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Εγώ θα ξοδέψω ένα λεπτό από την οµιλία µου για να συνηγο-

ρήσω υπέρ. Ο ρόλος των Βουλευτών στην Ολοµέλεια πρέπει να
είναι καθοριστικός. Ως νέος Βουλευτής και όχι ως Κοινοβουλευ-
τικός Εκπρόσωπος έχω, λοιπόν, να πω τα εξής: Αυτή η Αίθουσα
θα µπορούσε να είναι γεµάτη, αν ο Βουλευτής αισθανόταν ότι
έχει λόγο ύπαρξης εδώ µέσα. 

Και τι εννοώ; Με εξαίρεση τον Πρωθυπουργό και τους Αρχη-
γούς των κοµµάτων προτείνω -και θα κάνω αντίστοιχη ερώτηση-
σε ό,τι αφορά τον χρόνο τα προνόµια των Υπουργών, των Κοινο-
βουλευτικών Εκπροσώπων, των αγορητών -σε ό,τι αφορά τον

χρόνο, δεν µιλάω για άλλα προνόµια- πρώην Προέδρων ή πρώην
Προέδρων του Κοινοβουλίου θα πρέπει να περιοριστούν και αν-
τίθετα να ενισχυθούν τα προνόµια σε χρόνο, δυνατότητα οµιλίας
περισσότερων Βουλευτών. Νοµίζω, το ξαναλέω, ότι είναι εκ των
ων ουκ άνευ. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Σύµφωνοι!
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Είναι κάτι που θα πρέπει

να το δει το Προεδρείο της Βουλής -δεν αναφέροµαι σε εσάς,
κύριε Πρόεδρε, αλλά αναφέροµαι συνολικά στο Προεδρείο της
Βουλής-, για να τελειώσει αυτή η ιστορία οριστικά και αµετά-
κλητα. 

Εγώ αισθάνοµαι ένοχα, γιατί δεν πρέπει να τρώµε χρόνο από
Βουλευτή που µπορεί να µην εµφανιστεί ποτέ του σε κανένα κα-
νάλι, πουθενά και του στερούµε τη δυνατότητα να µιλήσει σε
αυτήν τη Βουλή. Είναι θέµα που θα το δούµε αργότερα.

Έρχοµαι στο προκείµενο. Δεν ξέρω πόσο δυνατή είναι η µνήµη
µας, εγώ θέλω να τη φρεσκάρω λίγο και να θυµίσω τα εξής.
Μήπως έχουµε ξεχάσει ότι για να βγεις Βουλευτής στην Α’ Αθή-
νας, στη Β’ Αθήνας, στην Α’ Πειραιά, στη Β’ Πειραιά, στην Α’ Θεσ-
σαλονίκης, στη Β’ Θεσσαλονίκης, πρέπει να έχεις µπάρµπα στην
Κορώνη; Και τι εννοώ; Εάν δεν σε «αγαπά» κάποιος καναλάρχης
ή κάποιος µεγαλοδηµοσιογράφος, λυπάµαι, αλλά έχεις πολύ µι-
κρές πιθανότητες να εκλεγείς Βουλευτής. Το έχουµε µήπως ξε-
χάσει αυτό;

Θέλω, επίσης, να θυµίσω το εξής, πέρα από το ότι αυτές οι
περιφέρειες –και συµφωνώ µε πάρα πολλούς Βουλευτές- θα
έπρεπε να κατατµηθούν και να είναι µικρότερες: Ξεχάσαµε µή-
πως ότι έχουν αποσιωπηθεί γεγονότα τα οποία ήταν άµεσα συν-
δεδεµένα µε τα συµφέροντα καναλαρχών; Θέλετε να σας θυµίσω
πως πηγαίναµε –θα το επαναλάβω- σαν πρόβατα επί σφαγή και
παίζαµε όλοι οι Έλληνες –εγώ όχι- τις περιουσίες µας στο Χρη-
µατιστήριο; Είχαν παίξει κανένα ρόλο τα κανάλια τότε, τα οποία
θησαύρισαν; 

Θέλετε να σας θυµίσω πως δεν έµαθε ποτέ ο Έλληνας πολίτης
την υπερτιµολόγηση των Ολυµπιακών Αγώνων; Γιατί άραγε; 

Να σας θυµίσω πως έξι ή επτά εταιρείες επί χρόνια –η Επι-
τροπή Ανταγωνισµού τα λέει αυτά- έπαιρναν όλα τα έργα και έδι-
ναν κάποια ψίχουλα στους υπόλοιπους πραγµατικούς επιχειρη-
µατίες; Γιατί αυτοί ήταν οι προµηθευτές του δηµοσίου και όχι
επιχειρηµατίες. 

Θέλετε να σας θυµίσω ότι η «DIGEA» είχε προϋπολογιστεί για
720 εκατοµµύρια και δόθηκε µόνο για 20 εκατοµµύρια; Γιατί
άραγε; Θέλετε να σας θυµίσω τα 808 εκατοµµύρια χωρίς καµµία
εγγύηση που πήραν τα ΜΜΕ σε µεγάλο χρονικό διάστηµα, την
ίδια στιγµή που ένα εκατοµµύριο πολίτες -όχι τριακόσιες πενήντα
χιλιάδες- είναι κάτω από το όριο της φτώχειας και θα πάνε στα
συσσίτια της κ. Φωτίου;

Θέλω, επίσης, για όσους έχουν ασθενική µνήµη, να θυµίσω
έναν καναλάρχη, µε εφηµερίδα και ραδιόφωνο, που είπε «θα δια-
θέσω 1 εκατοµµύριο για να ρίξω τον τότε Πρωθυπουργό» και τα
κατάφερε. Θέλετε να σας θυµίσω πώς άλλαζαν οι Πρωθυπουργοί
-ούτε καν οι Βουλευτές και οι Υπουργοί- εάν το ήθελε ένας κα-
ναλάρχης; Αυτά τα ξεχάσαµε; Ζούµε σε άλλη χώρα, σε άλλη
πραγµατικότητα; 

Θυµάµαι πριν από ένα µήνα να λέγεται: «Τολµήστε επιτέλους.
Τι εκβιάζετε και δεν φέρνετε το νοµοσχέδιο;». Ήρθε το νοµοσχέ-
διο, λοιπόν. Εγώ δεν είπα ότι είναι τέλειο, ούτε ότι τα έχει όλα
σωστά. Μπορεί να έχει και ατέλειες και θα µπορούσαµε να τις
συζητήσουµε.

Άκουσα τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Νέας Δηµοκρα-
τίας, που τον σέβοµαι γιατί είναι πάντα ευπρεπής, τον κ. Κυριάκο
Μητσοτάκη, να λέει ότι σε καµµία ιδιωτική εταιρεία δεν καθορίζει
κάποιος το προσωπικό. Του διαφεύγει µία λεπτοµέρεια. Ένα κα-
νάλι πανελλήνιας εµβέλειας δεν είναι µια απλή ιδιωτική εταιρεία,
είναι µια ιδιωτική εταιρεία που διαµορφώνει κανόνες δηµοκρα-
τίας, αυτούς που εξαφανίστηκαν στο δηµοψήφισµα, στο οποίο
οι είκοσι δύο µονάδες είχαν µηδενιστεί, που µαθαίναµε στις 12 η
ώρα το βράδυ της Παρασκευής και ενώ απαγορευόταν να µετα-
δοθεί αυτή η είδηση, ότι κουρεύονται όλες οι καταθέσεις από
8.000 µέχρι 100.000 ευρώ. Το ξεχάσαµε;

Θα µπορούσα να σας πω όχι ένα, αλλά εκατόν ένα παραδείγ-
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µατα από τώρα µέχρι αύριο το πρωί. Θα περίµενε κανείς –γιατί
είναι πράγµατι θέµα δηµοκρατίας- σε αυτό το συγκεκριµένο νο-
µοσχέδιο, ναι, να κάτσουµε να κάνουµε την κριτική µας -ατέλειες
θα υπάρχουν- αλλά όλοι µαζί, συνολικά αυτή η Βουλή να δώσει
ένα δείγµα γραφής, να τελειώνει η παντοκρατορία καναλαρχών,
τραπεζιτών. Και βλέπουµε µια άλλη στάση, µια στάση που δεν
έδειξαν ούτε ο Προκόπης Παυλόπουλος ούτε ο Κώστας Καρα-
µανλής τότε. Άκουσα ένα Βουλευτή να το επικαλείται και καλά
έκανε, µε µία διαφορά. Όλοι ήµασταν µαζί του τότε. Και όταν λέω
όλοι, εννοώ όλοι. Θέλαµε να πετύχει τότε ο Παυλόπουλος µε τον
Κώστα Καραµανλή. Εδώ βλέπω κάτι άλλο. Είναι αυτό νοµοσχέδιο
για αντιπολιτευτική µανία; Αντισυνταγµατικότητες. Μας υπενθύ-
µισαν την ακυρότητα των οργάνων της Ευρωπαϊκής Ένωσης και
άλλα πολλά.

Συνάδελφοι, άκουσα πολλές φορές τη λέξη «ολοκληρωτι-
σµός», τη λέξη «Γκέµπελς», άκουσα διάφορα. Ειλικρινά σας το
λέω, έχετε δίκιο σ’ αυτό που λέτε και κακώς ανεβάζω τους τό-
νους, αλλά άκουσα υπερβολές απίστευτες. Απίστευτες υπερβο-
λές!

Και να πω και κάτι; Η ΕΡΤ1, όπως λειτουργεί σήµερα, σε ποιον
έχει στερήσει να µιλήσει; Εάν έχει στερήσει σε κάποιον, να µου
το πείτε. Εάν όλοι δεν πέρασαν από εκεί -αντίπαλοι, φίλοι κ.λπ.-
και αν έχει στερήσει ακόµη και σε Βουλευτές της Χρυσής Αυγής,
που ας πούµε δεν θέλουν κάποιοι από εµάς να βγαίνουν µαζί
τους –δικαίωµά τους- κακώς το έχουν στερήσει. Δεν το ξέρω, ει-
λικρινά σας το λέω.

Πιστεύω, λοιπόν, ότι το δείγµα γραφής αυτής της Κυβέρνησης
είναι θετικό.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Δεν έχω να πω τίποτε άλλο. Είναι µοναδική ευκαιρία να τελει-

ώσει η παντοκρατορία των προµηθευτών του δηµοσίου και να
αναδειχθεί η πολιτική. Το είπα, το λέω και θα το υποστηρίζω. Μο-
ναδική ευκαιρία σήµερα η πολιτική εδώ και όχι πουθενά αλλού,
ούτε στα πρωινάδικα, ούτε στα κανάλια, ούτε πουθενά. Εδώ! Να
συζητάµε πάντα για δηµοκρατία.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Παπαχριστόπουλο. 
Τον λόγο έχει ο κ. Μάκης Βορίδης από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχει κάτι εξόχως ανησυχη-

τικό και θα πω γιατί. Θα αποτελούσε µία απολύτως θεµιτή, θα
σας έλεγα και ενδεχοµένως αναγκαία παρέµβαση, το να πει κά-
ποιος από την Κυβέρνηση ότι πρέπει να ρυθµιστεί το ζήτηµα των
αδειοδοτήσεων. Δεν νοµίζω ότι  εκεί θα µπορούσε να υπάρξει
επί της αρχής τουλάχιστον αντίρρηση σε αυτό. Τώρα, µπορούν
να υπάρχουν διάφορες συζητήσεις, θα πω µερικά πράγµατα
µετά πάνω στο πώς µπορεί να γίνει αυτό.

Τι βλέπω, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Εδώ γίνεται µία
σύνδεση του περιεχοµένου της πληροφορίας και της ενδεχόµε-
νης κατεύθυνσης, που µπορεί να έχει αυτή, µε το ζήτηµα της
αδειοδότησης. Είναι σαφές αυτό που λέω;

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Δεν κατάλαβα.
ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Με ποιον τρόπο;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Άκουσα…
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Και οι δικοί

σας Βουλευτές, κύριε Βορίδη;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Εγώ θα πω ότι από όποιον γίνεται

αυτό, γίνεται κακώς. Διότι εκείνο το οποίο θα πρέπει κατ’ αρχάς
να ξεχωρίσουµε και αυτό είναι η βασική αρχή της δηµοκρατίας,
είναι ότι είναι ένα θέµα το θεµιτό δικαίωµα του δηµοσίου να παίρ-
νει αξιόχρεο αντάλλαγµα για την παραχώρηση του ψηφιακού φά-
σµατος που είναι δηµόσιο αγαθό και επίσης, είναι ένα τελείως
διαφορετικό ζήτηµα –µα, εντελώς διαφορετικό ζήτηµα- το πώς
κανείς εξασφαλίζει την πολυφωνία και τον πλουραλισµό µέσα
στα µέσα ενηµέρωσης. Αυτά είναι δύο άσχετα πράγµατα µεταξύ
τους.

Δηµιουργείται δε η εντύπωση, κύριε Υπουργέ, ότι η στάση

σας και οι επιλογές σας είναι επιλογές που κινούνται από πολι-
τική εκδικητικότητα. 

Άκουσα εδώ, από τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, αλλά το άκουσα και από τον επίσης Κοινοβουλευτικό Εκ-
πρόσωπο των ΑΝΕΛ -που µόλις κατέβηκε- των δύο κοµµάτων
που στηρίζουν την Κυβέρνηση ότι η στάση που κράτησαν τα
µέσα ενηµέρωσης σε συγκεκριµένα πολιτικά ζητήµατα, είναι
αυτή που καθιστά απαραίτητη τη συγκεκριµένη παρέµβαση. Με
συγχωρείτε, αυτό είναι η απόλυτη οµολογία ότι το κίνητρο της
συγκεκριµένης νοµοθετικής πρωτοβουλίας δεν είναι το να ρυθ-
µίσει το τοπίο της αδειοδότησης, αλλά το να ελέγξει την πληρο-
φορία µέσα από τη διαδικασία αδειοδότησης. Και όταν αυτό
συνδυάζεται –και το λέω τώρα, προς τους συναδέλφους µου
Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ, της κυβερνητικής πλειοψηφίας- µε το αι-
τούµενο από την Κυβέρνηση για ισχυρή νοµοθετική εξουσιοδό-
τηση ευρείας αρµοδιότητος, τότε γεννάται ζήτηµα δηµοκρατίας,
τότε οι αιτιάσεις που είπαν συνάδελφοί µου από τη Νέα Δηµο-
κρατία για πρόθεση ελέγχου και ολοκληρωτισµού δικαιώνονται.
Τι σχέση έχει η διαδικασία αδειοδότησης µε την εξασφάλιση του
πλουραλισµού, µε το περιεχόµενο της πληροφορίας;

Εγώ θέλετε να δεχθώ και την κριτική σας; Να πω ότι υπήρξαν
µέσα ενηµέρωσης που εξέφρασαν µε στρατευµένο και σκληρό
τρόπο την άποψή τους; Να τη δεχθώ; Αυτό θα το ελέγξετε µέσα
από τη διαδικασία αδειοδότησης; Αυτό είναι ζήτηµα ΕΣΡ.

Αυτό είναι ζήτηµα που πρέπει να πει κανένας τον τρόπο µε τον
οποίο διασφαλίζει τη διακίνηση της πληροφορίας, µε πλουραλι-
σµό. Τι σχέση έχει το ένα µε το άλλο; 

Άκουσα, παραδείγµατος χάριν, τη συζήτηση για τη διαπλοκή.
Ακούστε. Τι µας ενδιαφέρει στη σηµερινή ψηφιακή εποχή; Το
έχω ξαναπεί από αυτό το Βήµα. Οι συνάδελφοι µου, οι οποίοι
έχουν χειριστεί και τεχνικά το θέµα αυτό, θα καταλάβουν τι
εννοώ. 

Ξέρετε πόσο σε τεχνολογικό επίπεδο είναι απαρχαιωµένη η
συζήτηση σήµερα για το θέµα αυτό; Ξέρετε πόσο παλιά είναι;
Ήδη αυτό που συζητάµε έχει ξεπεραστεί. Ξέρετε γιατί; Ποια είναι
η σύγκρουση; Θα σας την πει ο κ. Σπίρτζης. Θα καταθέσει σχε-
τικώς. Η σύγκρουση νοµίζετε ότι είναι ανάµεσα στα κανάλια τα
τηλεοπτικά; Η σύγκρουση για τη χρήση του ψηφιακού φάσµατος
πια σε όλο τον κόσµο είναι η σύγκρουση ανάµεσα στις εταιρείες
κινητής τηλεφωνίας που παρέχουν τέτοιου είδους υπηρεσίες και
στα κανάλια. Τα κανάλια είναι το παλιό και οι εταιρείες κινητής
τηλεφωνίας που παρέχουν πλέον ψηφιακή τηλεόραση και ψη-
φιακή πληροφορία και παρέχουν διαδίκτυο είναι το καινούργιο. 

Και ξέρετε ποιο είναι το βασικό επιχείρηµα προς τις κυβερνή-
σεις για τον τρόπο κατανοµής του φάσµατος; Γιατί δίνετε τις συ-
χνότητες στα κανάλια; Δεν έχουν λεφτά. Δεν αξίζουν τίποτα. Τα
λεφτά είναι πια στην κινητή. Τα λεφτά είναι σε αυτόν, ο οποίος
παρέχει σήµερα διαδίκτυο. Γιατί αυτοί έχουν ποιο; Χρεώνουν πια
τον χρήστη του κινητού. Ενώ τι θα πάρεις από την τηλεόραση;
Καµµιά διαφήµιση σε µια συρρικνωµένη διαφηµιστική πίτα. Αυτή
είναι η σύγκρουση στο εσωτερικό της χρήσης του φάσµατος. 

Τι δίνει η ψηφιακή τεχνολογία; Δεν ξέρω αν έχει φτάσει στην
πόρτα σας, αλλά στην πόρτα της Ευρώπης έχει φτάσει και έχει
φτάσει πάρα πολύ έντονα. Ουσιαστικά η επιτροπή αυτό προσπα-
θεί να ρυθµίσει. Και τι κάνει η σηµερινή τεχνολογία; Ποιο είναι
το πλεονέκτηµα της σηµερινής τεχνολογίας στην τηλεόραση σε
σχέση µε την αναλογική; Στην ίδια θέση του φάσµατος δίνει τη
δυνατότητα περισσότερων εκποµπών. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Έχω λίγο χρόνο, κύριε Πρόεδρε; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Βορίδη, ξέ-

ρετε πολύ καλά ότι ήδη συµφωνήσαµε για εξάλεπτο. Όσο χρόνο
πάρετε θα τον στερήσετε από τους επόµενους. Αν θέλετε σε
µισό λεπτό να ολοκληρώσετε τη σκέψη σας, είναι εφικτό. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Θα προσπαθήσω να ολοκληρώσω
πάρα, πάρα πολύ γρήγορα. 

Λέω, λοιπόν, ότι αυτό το οποίο θα έπρεπε να διασφαλίζει αυτή
τη στιγµή το νοµοσχέδιο είναι πράγµατι µια διαφανής διαδικασία
αδειοδοτήσεως. Και αυτό δεν θέλει ούτε κορώνες ούτε µε αυτόν
τον τρόπο χτυπιέται η διαπλοκή για να συνεννοηθούµε. Διότι η
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διαπλοκή πού υπάρχει, κυρίες και κύριοι Υπουργοί; Υπάρχει στο
περιεχόµενο, όχι στη διαδικασία αδειοδοτήσεως. Αν κάποιος δια-
σφαλίσει τον πλουραλισµό και την πολυφωνία στο περιεχόµενο,
από κει και πέρα δεν υπάρχει καµµία διαπλοκή. Τι διαπλοκή να
υπάρξει; 

Άρα η συζήτηση τελειώνει. Δεν είναι εδώ το ζήτηµα. Εδώ
υπάρχει πράγµατι ένα µη κανονικό το οποίο τι κάνει; Θίγει το ζή-
τηµα της παραχώρησης των συχνοτήτων –και πράγµατι πρέπει
να υπάρξουν κάποια χρήµατα για τις συχνότητες- και πρέπει να
υπάρξει, ας το πω, ένα δίκαιο αντάλλαγµα, το οποίο ερωτάται το
πώς θα καθοριστεί. 

Άρα το να θέλετε να καθορίσετε τον αριθµό, το να θέλετε να
καθορίσετε το ύψος του ανταλλάγµατος και να µην συζητάτε
αυτήν τη στιγµή για την αγορά, δηλαδή για εξόχως τεχνικά θέ-
µατα, γεννά µια υποψία και µια σκιά βαριά. 

Επίσης, επιτρέψτε µου -γιατί δεν είναι αποσυνδεδεµένο- πρέ-
πει να το δει κανένας. Όταν βουτάτε δεκατρείς θέσεις συµβού-
λων στο ΣτΕ για να αναδείξετε αντιπροέδρους, δέκα θέσεις
αρεοπαγιτών, δεκαεννέα συµβούλους στο Ελεγκτικό Συνέδριο
και τους παραλείπετε, γεννάται ένα ζήτηµα γιατί κάνετε αυτήν
την επιλογή και στη δικαιοσύνη. Και αυτό έρχεται να συνδυαστεί
µε αυτό. Και έχετε και τη στάση που έχετε στη Γενική Γραµµατεία
Εσόδων όπου -µε συγχωρείτε- πώς θα δικαιολογήσετε την εξής
αντινοµία; Για τον υπάλληλο νοµοθετήσατε εσείς να µην παύεται
στην απλή άσκηση διώξεως. Είναι νοµοθεσία Κατρούγκαλου. Την
έχετε ψηφίσει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Και χρησιµοποιείτε
αυτή την νοµοθεσία την καταργηµένη, αυτό που έχετε καταργή-
σει και έχετε κάνει ειδική εξαίρεση προκειµένου να διώξετε την
κ. Σαββαϊδου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Βορίδη,
θερµή παράκληση, ολοκληρώστε. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Τελειώνω σε πέντε δευτερόλεπτα. 
Αυτό είναι που γεννά στην πραγµατικότητα την εύλογη πεποί-

θηση ότι έχετε αρχίσει και οικοδοµείτε ένα αυταρχικό κράτος της
Αριστεράς. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο επί

προσωπικού γιατί αναφέρθηκε στον ΣΥΡΙΖΑ και στο όνοµά µου
προσωπικά και υποχρεούµαι να διευκρινίσω ακριβώς τι δήλωσα,
για να µη γίνεται παρανόηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Έχετε τον λόγο για
ένα λεπτό επί προσωπικού. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Επειδή πιστεύω ότι ο κ. Βορίδης
ξέρει πολύ καλά να ακούει και έχει, νοµίζω, και το κριτήριο και
τη δυνατότητα, θα επαναλάβω ότι η άποψή µας είναι ότι αποτελεί
δηµόσιο αγαθό η εξασφάλιση της δικτυακής επίγειας ψηφιακής
εκποµπής και δίνει δικαίωµα στον πλουραλισµό και την πολυφω-
νία. Το είπα ξεκάθαρα. Και µιλάµε για ένα αντικειµενικό, διάφανο,
δίκαιο σύστηµα. 

Αυτό που είπα, όµως, και το επαναλαµβάνω -πιστεύω ότι το
άκουσε, αλλά θα το επαναλάβω για λόγους δεοντολογίας- είναι
ότι αποτελεί πρόκληση και λογική του «πες, πες, κάτι θα µείνει»
πατώντας στα όρια της προπαγάνδας η τακτική των Βουλευτών,
που επικαλούνται ότι ο ΣΥΡΙΖΑ είναι αγαπηµένο παιδί των κανα-
λιών. Και ρώτησα: «Μιλάµε για τα κανάλια της αριστερής παρέν-
θεσης που τροµοκρατούσαν για τη χρεοκοπία, για το «ναι» στο
Δηµοψήφισµα;».

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Τι σχέση έχει το περιεχόµενο τώρα; Εσείς
ασχολείστε µε το περιεχόµενο. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Μισό λεπτάκι…
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Ασχολείστε µε το περιεχόµενο!
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Τι σχέση έχει µε τη νοµοθετική πρω-

τοβουλία;
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Άρα, λοιπόν, αγαπητοί συνάδελφοι,

εσείς δικαιούστε να λέτε ότι ο ΣΥΡΙΖΑ είναι αγαπηµένο παιδί των
καναλιών κι εµείς δεν δικαιούµαστε να σας αποδείξουµε ότι δεν
ισχύει κάτι τέτοιο;

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Όλοι δικαιούνται να τα λένε όλα. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Γιατί, όµως, κύριε Βορίδη, έχει µε-

γάλη σηµασία και ο διαγωνισµός και όχι µόνο η συζήτηση για το
περιεχόµενο και την πολυφωνία και τον πλουραλισµό; Γιατί πολύ

απλά ένα κλειστό σύστηµα θέλει να συντηρείται ως κλειστό σύ-
στηµα για να µην µπει κανένας άλλος στη διαδικασία της ενηµέ-
ρωσης και να µην υπάρξει πλουραλισµός. 

Αυτό το κλειστό σύστηµα που δεν έχει αδειοδότηση, η αντικει-
µενική, δίκαιη, διάφανη αδειοδότηση µπορεί να το επιλύσει. Αυτό
αποτελεί δηµοκρατία και είναι συνταγµατική υποχρέωση και από-
φαση του Συµβουλίου της Επικρατείας από το 1998. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώσατε. 
Τον λόγο έχει ο κ. Τζελέπης από τη Δηµοκρατική Συµπαρά-

ταξη.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ως Βου-

λευτής της ελληνικής περιφέρειας, θα ήθελα να τοποθετηθώ
πρώτα για τα κανάλια της περιφέρειας. Είναι γνωστός ο ρόλος
τους, τα ιδιαίτερα χαρακτηριστικά και οι ιδιαιτερότητες τους. Γι’
αυτό και χρειάζονται ιδιαίτερα κριτήρια. 

Άκουσα από πολλούς προλαλήσαντες οµιλητές, τόσο από την
Συµπολίτευση όσο και από την Αντιπολίτευση, ότι συµφωνούν να
εξαιρεθούν από το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο τα περιφερειακά
κανάλια και να έρθει ένα νέο νοµοσχέδιο που να ορίζει όλα αυτά
που προανέφερα για τα κανάλια της περιφέρειας. 

Ζητάµε, ως Δηµοκρατική Συµπαράταξη, κύριε Υπουργέ, να το-
ποθετηθείτε τώρα για την εξαίρεση των περιφερειακών καναλιών
από το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν ήρθε το παρόν νοµοσχέδιο
προς συζήτηση στη Βουλή, και µάλιστα µε τη διαδικασία του άτυ-
που κατεπείγοντος, στην αρχή θεώρησα ότι η Κυβέρνηση πήγε
να αλλάξει την ατζέντα της πολιτικής επικαιρότητας εν µέσω ψή-
φισης των προαπαιτούµενων -πλειστηριασµοί πρώτης κατοικίας,
υπερφορολόγηση αγροτών, εκπαίδευση, γηροκοµεία- και µε την
ανακεφαλαιοποίηση των τραπεζών και την αξιολόγηση µπροστά
µας. Κι όλα αυτά, µέσα σε ένα χρονικό περιθώριο τροµερά ασφυ-
κτικό, για να µην ζήσουµε και πάλι καταστάσεις πρωτόγνωρες
ως χώρα. Και οφείλω να πω τι σηµαίνει το κατεπείγον. Το πήραµε
Δευτέρα βράδυ, για να έρθουµε την Τρίτη το πρωί να συζητή-
σουµε επί του νοµοσχεδίου. 

Στην πορεία, όµως, όσο διάβαζα το νοµοσχέδιο, και σύµφωνα
µε αυτά που περιείχε, αποδεικνύεται ότι κάθε άλλο. Το νοµοσχέ-
διο αυτό το φέρατε για να το κουνάτε σε αυτούς που δεν συµ-
µορφώνονται στις υποδείξεις σας. Γιατί, ούτως ή άλλως, το
νοµοσχέδιο αυτό πριν από έναν χρόνο αποκλείεται να εφαρµο-
στεί. Μάλιστα, η διαδικασία του κατεπείγοντος προσβάλλει για
άλλη µία φορά τον κοινοβουλευτισµό και κάθε δηµοκρατική έν-
νοια, όταν για όλα αυτά εσείς τον πρότερο χρόνο σχίζατε τα ιµά-
τιά σας εντός του Κοινοβουλίου. 

Όσον αφορά αυτά που ακούµε συνέχεια για τη συµπεριφορά
των καναλιών απέναντι στους µεν και τους δε, ήθελα να πω, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι ο ελληνικός λαός δεν έχει πάθει
ούτε αµνησία ούτε έχει ακρισία. 

Ξέρει πολύ καλά ότι ανδρωθήκατε πολιτικά και στηριχθήκατε
γι’ αυτό από τους πατέρες του εθνικού ανούσιου λαϊκισµού κάθε
πρωί επί πέντε χρόνια, οι οποίοι στηρίζαν την αντιµνηµονιακή ρη-
τορική σας. Αντιθέτως, σήµερα έχουν πάθει και αυτοί µετάλλαξη
µνηµονιακή µπροστά στον Αρµαγεδδώνα του τρίτου µνηµονίου.

Περνάω τώρα στην κατ’ άρθρον ανάλυση του νοµοσχεδίου,
που σύµφωνα µε την επιταγή του άρθρου 15 του Συντάγµατος,
σκοπός του νοµοσχεδίου που συζητάµε σήµερα, είναι η διασφά-
λιση της πολυφωνίας, η αντικειµενική και επί ίσοις όροις µετά-
δοση πληροφοριών και ειδήσεων, η ενίσχυση της κοινωνικής
αποστολής της τηλεόρασης και η ενίσχυση της πολιτιστικής ανά-
πτυξης της χώρας.

Μόνο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοθέτηµα, που είναι
σήµερα στην Ολοµέλεια της Βουλής, αντικρούει κάθε έννοια πο-
λυφωνίας, δηµοκρατικής αρχής και κοινωνικής αποστολής της
τηλεόρασης. Θα είχε νόηµα να τα ισχυρίζεστε όλα αυτά, αν εί-
χαµε παραµείνει στην αναλογική εποχή. Σήµερα, όµως, να σας
θυµίσω ότι βρισκόµαστε στην ψηφιακή εποχή της τηλεόρασης
και µε τις νοµοθετικές σας διατάξεις µάς γυρίζετε είκοσι χρόνια
πίσω.

Επίσης, αυτή η υπερσυγκέντρωση στον Υπουργό Επικρατείας
είναι πραγµατικά ανεξήγητη και ανεκδιήγητη και αυτό θα το βρει
µπροστά της η δηµοκρατία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 
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Όσον αφορά το άρθρο 2 παράγραφος 4, λέει ότι το ελάχιστο
καταβεβληµένο κεφάλαιο που πρέπει να διαθέτουν οι υποψήφιοι
για χορήγηση άδειας περιφερειακής εµβέλειας θα καθοριστεί µε
κοινή υπουργική απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών και του
Υπουργού Επικρατείας. Είναι συγκεντρωτισµός αυτό που προ-
σπαθείτε να επιβάλλετε. Ανέφερα µόνο µία παράγραφο ενός άρ-
θρου ενδεικτικά για να σας αποδείξω ότι µε κάθε µέσο, µε κάθε
τρόπο, επιθυµείτε να κτίσετε τον νέο µπερλουσκονισµό στην Ελ-
λάδα.

Θα τοποθετηθώ και για τη διαφάνεια, που εσείς επικαλείστε.
Στο άρθρο 17 παράγραφος 3, ο πρόεδρος και ο αντιπρόεδρος
της Εθνικής Επιτροπής Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδροµείων ορί-
ζονται από το Υπουργικό Συµβούλιο µετά από πρόταση του
Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών και Δικτύων και γνώµη της
Επιτροπής Θεσµών και Διαφάνειας.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτύων): Εσείς το ψηφίσατε.

ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Προσωπικά εγώ δεν ψήφισα, γιατί δεν
ήµουν στη Βουλή.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΙΜΟΡΕΛΗΣ: Δεν είστε ΠΑΣΟΚ εσείς; Τι είστε; Δη-
µοκρατική Συµπαράταξη!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μη διακόπτετε τον
οµιλητή. Παρακαλώ πολύ, µη διακόπτετε.

Κύριε Τζελέπη, συνεχίστε.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Όµως, θα ήθελα να πω ότι εµένα µου δί-

νετε την εντύπωση ότι συνεχίζετε µία προσπάθεια να τακτοποι-
ήσετε και τους υπόλοιπους ηµετέρους σας.

Σε σχέση µε τα άρθρα 8 και 9, που είναι ιστορικά αδιανόητο
να καθορίζει το κράτος τον αριθµό των εργαζοµένων, τις ειδικό-
τητες, το καθεστώς των εργασιακών σχέσεων, θα ήθελα να πω,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι είµαστε µέλη της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, εκτός αν έχετε ήδη δροµολογήσει την έξοδό µας και
προωθείτε τέτοιες νοµοθετικές διατάξεις, που παραβιάζουν τους
κανόνες της ελεύθερης οικονοµίας και της ελεύθερης αγοράς.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, σε µισό λεπτό.
Για όλα όσα προανέφερα η Δηµοκρατική Συµπαράταξη

ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ δεν µπορεί να ψηφίσει ένα νοµοσχέδιο που απο-
σκοπεί στη διαστρέβλωση της δηµοκρατικής λειτουργίας των
µέσων µαζικής ενηµέρωσης και της διαφάνειας. Δεν διαφωνή-
σαµε ποτέ στις αλλαγές που θα εκσυγχρονίσουν και θα προωθή-
σουν τον δηµοκρατικό τρόπο αδειοδότησης και λειτουργίας των
µέσων µαζικής ενηµέρωσης. 

Παρ’ όλα αυτά, ο συγκεντρωτισµός που επιβάλλετε στα χέρια
ενός Υπουργού, η τακτοποίηση των ηµετέρων που προσπαθείτε
να επιχειρήσετε και το υπό διαµόρφωση πελατειακό κράτος που
επιθυµείτε να κτίσετε, µας πείθουν ότι το µόνο ασφαλές µονο-
πάτι είναι η καταψήφιση του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο Κοι-

νοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ένωσης Κεντρώων, ο κ. Γεώρ-
γιος-Δηµήτριος Καρράς.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Έδειξα επιµονή για να ανέβω στο Βήµα για τον λόγο ότι, χωρίς
να θέλω να ταλαιπωρήσω τους συναδέλφους µου, σήµερα από
την Ένωση Κεντρώων θα είχαµε γραφεί µόνο ο αγορητής, ο κ.
Σαρίδης, και εγώ, καθώς δεν υπήρχε άλλος Βουλευτής, ώστε να
τοποθετηθούµε, κύριε Πρόεδρε.

Εχθές, λοιπόν, µας έκανε την τιµή ο κ. Ολάντ να βρίσκεται στο
Κοινοβούλιο και µας έκανε περήφανους, λέγοντας ότι βρίσκεται
στο λίκνο της δηµοκρατίας και λέγοντας επίσης ότι εµείς, οι ση-
µερινοί Βουλευτές, είµαστε οι συνεχιστές και λειτουργούµε µέσα
στο λίκνο αυτό.

Δυστυχώς, όµως, η οµιλία του µε λύπησε και για έναν πρό-
σθετο λόγο. Ανέφερε επιγραµµατικά ότι η χώρα βρίσκεται σε κοι-
νωνική, οικονοµική και ηθική κρίση. Την κοινωνική και οικονοµική
κρίση την γνώριζα. Δυστυχώς, όµως, ως προς την ηθική κρίση

βλέπω ότι η Ευρώπη αυτήν τη στιγµή µας τοποθετεί σε αυτήν
την κατεύθυνση. Πρέπει να αντιδράσουµε. Είµαστε Βουλευτές.
Πρέπει να ανατάξουµε τη χώρα. Δεν θέλω να επεκταθώ σε αυτό
το σηµείο, γιατί ο χρόνος µου είναι περιορισµένος και θέλω να
συνεχίσω τα του νοµοσχεδίου. 

Απλώς επισηµαίνω, κύριοι συνάδελφοι, κυρίες και κύριοι Βου-
λευτές, ότι η Ευρώπη µάς βλέπει σα να είµαστε σε ηθική κατά-
πτωση. Τι σηµαίνει αυτό; Αποτυχίες συνεχείς; 

Επί του νοµοσχεδίου, λοιπόν.
Έχει γίνει διάλογος. Έχει γίνει διάλογος και δεν θέλω να επα-

ναλάβω τα όσα είπα σε προηγούµενες συνεδριάσεις είτε της επι-
τροπής είτε στην Ολοµέλεια προχθές. Όσο, όµως, το βλέπω το
νοµοσχέδιο, µου έρχεται ένας καινούριος προβληµατισµός, γιατί
τουλάχιστον σε εµάς τους νοµικούς είναι γνωστό ότι η ερµηνεία
µιας διατάξεως δεν τελειώνει ούτε στην πρώτη, ούτε στη δεύ-
τερη, ούτε στην πολλαπλή ανάγνωση. 

Διαπιστώνω, λοιπόν, κάτι το οποίο θα πρέπει να το θέσω υπ’
όψιν όλων και να τεθεί υπό την βάσανο του Κοινοβουλίου. Καλώς
ή κακώς έχουµε ένα τοπίο τηλεοπτικό στην Ελλάδα το οποίο έρ-
χεται µια καινούρια νοµοθεσία και το θέτει υπό διαγραφή, αν θέ-
λετε να χρησιµοποιήσω αυτήν την έννοια. Βέβαια, του δίνει ένα
έµµεσο προβάδισµα, όπως έχω πει, στο κτιριακό θέµα, στον εξο-
πλισµό, σαν να το µοριοδοτεί. Όµως, δεν είναι σίγουρο ότι αυτή
η µοριοδότηση θα λύσει τα ζητήµατα. 

Έρχεται, λοιπόν, µια σειρά καναλιών, ιδιαίτερα περιφερειακά
–και αυτό είναι που πρέπει να µας απασχολεί περισσότερο,
άκουσα και όλους τους συναδέλφους να αναφέρονται σε περι-
φερειακά κανάλια- για να διαγωνιστούν. Δεν δίνετε κανένα πλε-
ονέκτηµα στον διαγωνισµό αυτό. 

Θέλω να κάνω µία πρόταση στο σηµείο αυτό. Για να διευκο-
λυνθούν τα περιφερειακά κανάλια, για τα οποία έχει κρατήσει ο
Υπουργός την αρµοδιότητα να καθορίζει το τίµηµα της εκκίνησης
αλλά και το κεφάλαιο το οποίο απαιτείται για τη σύσταση των
νέων εταιρειών, να τους δοθεί η δυνατότητα σταδιακής καταβο-
λής υπό τον όρο της καταθέσεως εγγυητικών επιστολών ισοπό-
σων ή ενός µέρους, ούτως ώστε να µην τους θέσουµε αµέσως
εκτός του τηλεοπτικού πεδίου. Καλώς ή κακώς το κράτος τους
ανέχθηκε. Δηµιουργήθηκε µια σχέση άτυπης εµπιστοσύνης.
Όλες αυτές οι υποθέσεις φοβούµαι ότι θα οδηγηθούν στα δικα-
στήρια µε αγωγές αποζηµιώσεων.

Νοµίζω, λοιπόν, ότι η Βουλή θα πρέπει να δει το θέµα, γιατί ο
νόµος δεν έχει µεταβατικές ρυθµίσεις. Δεν µας λέει πουθενά ότι
τα υφιστάµενα κανάλια θα λειτουργήσουν ένα, δύο χρόνια, έξι
µήνες και µετά θα κλείσουν. Μας λέει ότι ξεκινάει µια αδειοδό-
τηση εξαρχής. 

Το κρίσιµο, λοιπόν, αυτό ζήτηµα το θέτω υπ’ όψιν τόσο της Κυ-
βέρνησης όσο και του Κοινοβουλίου. 

Θα συνεχίσω πάλι στο ίδιο θέµα. Οι αποφάσεις τις οποίες θα
εκδώσει ο Υπουργός ή οι Υπουργοί, τουλάχιστον να έχουν κανο-
νιστικό περιεχόµενο, ούτως ώστε να λαµβάνουν υπ’ όψιν κατ’ εν-
τολή του νόµου, κατ’ εξουσιοδότηση του νόµου πληθυσµιακά και
γεωγραφικά κριτήρια. Σήµερα η εξουσιοδότηση η οποία δίνεται,
δεν περιέχει τέτοια κριτήρια. 

Αυτά ήθελα να αναφέρω σε σχέση µε το βασικό κορµό, τα
πρώτα δεκαπέντε άρθρα του νόµου. 

Θα ήθελα να θέσω ένα θέµα ακόµα σχετικά µε τον πολυπλέκτη
της ΕΡΤ. Νοµίζω ότι δηµιουργείται µία οριζόντια σύµπραξη δύο
κρατικών εταιρειών -ένας όµιλος αν θέλετε να τον ονοµάσουµε-
και δίνεται το προνόµιο µε νοµοθετική διάταξη στην ΕΡΤ να δη-
µιουργήσει ένα δίκτυο παρόχων. Δεν έχω κατανοήσει αν υπάρχει
ανάγκη για την εξυπηρέτηση της ιδίας της ΕΡΤ να έχει πολυπλέ-
κτη. Ήδη εξυπηρετείται από ίδια µέσα, διότι έχει πανελλαδική
εµβέλεια όπως και οι ραδιοφωνικοί σταθµοί. Μήπως θα έπρεπε,
λοιπόν, σε αυτό το σηµείο, για να µην έχουµε ζητήµατα σε σχέση
µε την υπάρχουσα λειτουργία τής άλλης ανταγωνιστικής επιχεί-
ρησης, να γίνει και εδώ διαγωνισµός και είτε να δοθεί στην ΕΡΤ
αυτοτελής άδεια να έχει τον πολυπλέκτη της για τις ανάγκες της,
είτε να της δοθεί το δικαίωµα να συµµετέχει στον διαγωνισµό
αυτό επί ίσοις όροις. 

Ζήτηµα ετέθη -το ανέλυσε ο αγορητής µας ο κ. Σαρίδης- για
την κυβερνητική διπλωµατία και για την διπλωµατική επικοινωνία. 
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Έχουµε προβλήµατα σε αυτές τις διατάξεις. Έχουµε ιδιαίτερα
προβλήµατα, κύριοι συνάδελφοι, διότι όπως εξαρχής είπα στην
επιτροπή, η Ένωση Κεντρώων δεν µπορεί να υποστηρίξει ανά-
λογες διατάξεις για τον λόγο ότι θεωρεί ότι δηµιουργείται ένας
κίνδυνος.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Με συγχωρείτε,

κύριε Καρρά, για δύο δευτερόλεπτα. 
Θα παρακαλούσα ησυχία στην Αίθουσα. Κύριοι Βουλευτές, πα-

ρακαλώ ησυχία. 
Συνεχίστε, κύριε Καρρά. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Δεν µε προσέχουν, κύριε

Πρόεδρε. 
Σε αυτό το θέµα, δεν µπορούµε να σταθούµε και να συναινέ-

σουµε για τον εξής λόγο: Έχουµε την εντύπωση, έχουµε την αί-
σθηση ότι δηµιουργείται ένα παράλληλο Υπουργείο Εξωτερικών.

Πρέπει να πω –και θα µου το επιτρέψετε κι αυτό- ότι άκουσα
µε προσοχή πως οι εκπρόσωποι Τύπου –διάβασα και το υπό-
µνηµα των ακολούθων Τύπου, των ήδη υφισταµένων- θα προβάλ-
λουν επικοινωνιακά τη χώρα στο εξωτερικό. Θα το πω: Κρύβονται
και µυστικά κονδύλια κάτω από αυτήν την επικοινωνία; 

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Δεν το ξέρω. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Μόνο υπηρεσιακοί παράγοντες. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Όχι, για µυστικά κονδύλια

µιλάω για την επικοινωνία της χώρας. 
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή) 
Τελειώνω αµέσως, κύριε Πρόεδρε. 
Γιατί το λέω αυτό; Πώς θα καλείται ο ξένος δηµοσιογράφος;

Θα συγκινείται από τον Έλληνα ακόλουθο να σπεύδει να ακούει;
Έχουµε επιφυλάξεις. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: …δηµοσιονοµικό κόστος, κύριε
Καρρά. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Θα τα δούµε αυτά, κύριε
συνάδελφε. 

Αναφορικά µε το ζήτηµα της τροπολογίας του Υπουργείου
Παιδείας, έχω ένα µείζον ηθικό θέµα. Οφείλω να το πω, είναι ευ-
καιρία που είναι και ο κ. Φίλης εδώ και τον παρακαλώ να µε ακού-
σει.

Η τροπολογία αυτή, εκ πρώτης όψεως, όπως την αναγιγνώ-
σκω, πρέπει να είναι κατεπείγουσα και πρέπει να ψηφιστεί. Δεν
θα είχαµε καµµία αντίρρηση. Προβληµατιζόµεθα, όµως, διότι
ακούγοντας τον Υπουργό νωρίτερα το πρωί είπε ότι θα ανακλη-
θούν οι αποσπασµένοι, αλλά σε έναν χρονικό ορίζοντα τον οποίο
δεν κατάλαβα εάν είναι σύντοµος ή µακρύς. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Τελειώνω αµέσως, κύριε Πρόεδρε. Τοποθετούµαι επί της τρο-
πολογίας. 

Η πρότασή µας είναι µία. Να αποσυρθεί η τροπολογία. Να
έρθει καινούρια τροπολογία µε δύο παραγράφους. Η µία παρά-
γραφος να είναι άµεση ανάκληση των αποσπασµένων, άµεση
ανάκληση επιστροφής στα σχολεία, ούτως ώστε να µπορούν τα
σχολεία να λειτουργήσουν. Διότι τα σχολεία δεν λειτουργούν.
Αυτό το ξέρουµε όλοι. Δεν έχει σηµασία αν ήταν σε θέσεις εκτός
εκπαίδευσης κ.λπ.. Ας µπουν µέσα στις τάξεις. Ας κρατούν τα
παιδιά κι ας γίνει η επιλογή αργότερα. Πρέπει να γίνει άµεση ανά-
κληση των αποσπασµένων µε νόµο και όχι µε διοικητικές πρά-
ξεις. Αµέσως µετά, η δεύτερη παράγραφος να δίνει τα κονδύλια,
έστω κι επί µείωση του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων. 

Θα πω και κάτι άλλο, το οποίο ίσως θεωρηθεί λίγο ριζοσπα-
στικό. Αυτή η πράξη, την οποία µας φέρνει σήµερα ο Υπουργός
για να την ψηφίσουµε, η τροπολογία, ήδη ισχύει ως πράξη νοµο-
θετικού περιεχοµένου. Το Υπουργείο Παιδείας έχει, λοιπόν, τον
χρόνο, κύριοι συνάδελφοι, διότι η προθεσµία για να κυρωθεί
αυτή η πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου οδηγείται µέχρι το Φλε-
βάρη του 2016, σαράντα µέρες από την έναρξη της λειτουργίας
της Βουλής και την υποβολή της και τρεις µήνες κατά το Σύν-
ταγµα µετά την υποβολή της. Υπάρχει ο χρόνος για να µας φέρει
αυτήν τη διάταξη. Πρέπει να ανακληθούν οι αποσπασµένοι για

να λειτουργήσει η παιδεία. 
Υπό την έννοια, λοιπόν, αυτή, εγώ δεν είµαι ακόµη σε θέση να

υποστηρίξω τη διάταξη αυτή. Η θέση µου δεν ενέχει κίνδυνο για
τα σχολεία. Υπάρχει η πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου που ήδη
έχει µεταφέρει τα κονδύλια. Κύριε εκπρόσωπε του ΣΥΡΙΖΑ, τα
έχει µεταφέρει. Πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου. Υπάρχουν τα
κονδύλια. 

Συνεπώς να τεθεί επί σωστής βάσεως, διότι όπου πήγα είδα
δασκάλους, καθηγητές ακόµα και ειδικής αγωγής -που δεν υπάρ-
χουν- να είναι αραχτοί. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Καρρά. 

Τον λόγο έχει η κ. Ελισσάβετ Σκουφά από τον ΣΥΡΙΖΑ. 
ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ (ΜΠΕΤΤΥ) ΣΚΟΥΦΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο

έρχεται να κάνει µία τοµή µεταξύ της προ Νεάντερταλ εποχής
και της εποχής της αναγέννησης και του εκπολιτισµού. 

Είµαι σίγουρη ότι ο ιστορικός του µέλλοντος, που πολλοί σε
αυτήν την Αίθουσα τον επικαλέστηκαν, ανακαλύπτοντας τα αρ-
χεία από το παρόν νοµοσχέδιο θα διαρρήξει τα ιµάτιά του, καθώς
θα έρθει αντιµέτωπος µε τα αµείλικτα ερωτήµατα, πώς είναι δυ-
νατόν κανάλια εδώ και είκοσι πέντε χρόνια να λειτουργούν χωρίς
µόνιµες άδειες; Πώς είχαν παραχωρηθεί οι συχνότητες; Τι εξέ-
πεµπαν; Ποιο ήταν το εργασιακό καθεστώς; Πώς γινόταν ο φο-
ρολογικός και θεσµικός έλεγχος των καναλιών; Άραγε, ποιους
και ποιες σκοπιµότητες εξυπηρετούσε όλο αυτό το καθεστώς
ανεξέλεγκτης ανοµίας; 

Κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας και της Δηµοκρατικής
Συµπαράταξης, υποτίθεται ότι κόπτεστε για τον ιδιωτικό τοµέα
της οικονοµίας και την υγιή επιχειρηµατικότητα. Όµως, καθώς
φαίνεται, ένα από τα δόγµατα που σας κυβερνά και διακατέχει
και χαρακτηρίζει την πολιτική σας είναι το οργουελιανό,  «όλοι
είναι ίσοι, αλλά κάποιοι είναι πιο ίσοι από τους ίσους».

Κι εξηγούµαι. Πώς είναι δυνατόν στα χρόνια της κυβέρνησης
της χώρας από τα δύο κόµµατα, από τη Νέα Δηµοκρατία και το
ΠΑΣΟΚ, οι υγιείς επιχειρήσεις που ζητούσαν και είχαν ανάγκη
χορήγησης δανείων από τις τράπεζες, να µην παίρνουν δεκάρα
τσακιστή, ενώ επιχειρήσεις που ήλεγχαν τα µέσα µαζικής ενηµέ-
ρωσης, που είχαν προβλήµατα ρευστότητας, ζηµιές και χωρίς να
δίνουν καµία εγγύηση για την ανάκαµψή τους, να παίρνουν
«µέγκα» δάνεια και µάλιστα ανεπιστρεπτί;

Πώς είναι δυνατόν επιχειρηµατίες τύπου Λαυρεντιάδη να παίρ-
νουν και πάλι δάνεια από τις τράπεζες, αφού έκαναν αύξηση του
µετοχικού τους κεφαλαίου, ενώ για όλες τις υπόλοιπες επιχειρή-
σεις κάτι τέτοιο να είναι απαγορευτικό;

Και όσον αφορά την αδειοδότηση στην οποία αναφέρθηκε και
ο κ. Βορίδης και ότι πρέπει να διαχωρίσουµε την αδειοδότηση
από το περιεχόµενο των καναλιών, να θυµίσω πρώτα από όλα ότι
οι συχνότητες είναι δηµόσιο αγαθό. Δεν µπορούν να µπαίνουν
µέσα επιχειρηµατίες, να κόβουν, να ράβουν, να µην δίνουν λόγο
σε κανέναν, να τις πουλούν, να τις ξεπουλούν, να χρωστούν εκα-
τοµµύρια, δισεκατοµµύρια ευρώ στο ελληνικό δηµόσιο και τον
ελληνικό λαό και να µην επιβάλλεται καµµία τάξη.

Δεύτερον, όσον αφορά το περιεχόµενο των εκποµπών: Και µε
το περιεχόµενο έχουµε πρόβληµα. Το νοµοσχέδιο έρχεται να
βάλει τάξη και σε αυτό. Όταν, για παράδειγµα, όπως αναφέρ-
θηκε ο συνάδελφος από τους Ανεξάρτητους Έλληνες, ένα εικο-
σιτετράωρο πριν από την Κυριακή των εκλογών του Σεπτεµβρίου
συγκεκριµένος µεγάλος τηλεοπτικός σταθµός εξέπεµπε εκποµ-
πές πολιτικού περιεχοµένου και αναγκάστηκε ο ΣΥΡΙZA και λοιποί
ευαισθητοποιηµένοι πολίτες να ζητήσουν την παρέµβαση του ει-
σαγγελέα, ξέρετε ποιο ήταν ένα από τα παρεπόµενα αυτής της
εισαγγελικής δίωξης; Το ότι ο δηµοσιογράφος εκδιώχθηκε από
το συγκεκριµένο κανάλι.

Τρίτον, είναι αδιανόητο λειτουργοί της δηµόσιας διοίκησης,
που εσείς επιλέξατε, εσείς διορίσατε, να µην δίνουν λόγο πάλι
σε κανέναν, να χαρίζουν πρόστιµα της τάξεως των 75.000.000
ευρώ, να επιµηκύνουν, να αναβάλλουν τον χρόνο καταβολής
φόρων από τις διαφηµίσεις κ.λπ., και να έχετε την απαίτηση αυ-
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τοί οι υπάλληλοι να παραµείνουν στις θέσεις τους. 
Όλα αυτά βέβαια, δεν τα λέω ούτε εγώ, δεν τα λέει ούτε ο ΣΥ-

ΡΙΖΑ, τα λέει το Συµβούλιο της Επικρατείας. Και τα αναφέρει
πολύ συγκεκριµένα η απόρρητη έκθεση της Τράπεζας της Ελλά-
δος, όσον αφορά τα οικονοµικά των καναλιών, η οποία κατατέ-
θηκε στον οικονοµικό εισαγγελέα.

Κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας και της Δηµοκρατικής
Συµπαράταξης, ούτε τους κανόνες της αγοράς σέβεστε, ούτε
τον υγιή ανταγωνισµό, ούτε τίποτα. Απλά προσπαθήσατε να
φτιάξετε έναν κόσµο κατ’ εικόνα και καθ’ οµοίωση, έναν κόσµο
απόλυτα ταξικό, µε µια αυθαίρετη διαστρωµάτωση, έναν κόσµο
στον οποίο µπροστά ακόµη και οι ινδικές κάστες ωχριούν.

Εµείς, αντίθετα, δεν χτυπάµε τις πλάτες στα µεγαλοσυµφέ-
ροντα, δεν χτυπάµε φιλικά την πλάτη στην ανοµία, τη διαφθορά
και τον υπερπλουτισµό. Εκλεγήκαµε ως κοµµάτι της µεγάλης
πλειοψηφίας της κοινωνίας που τόσα χρόνια έφτυσε αίµα µε τις
πολιτικές σας, ενώ παρακολουθούσε από το κανάλια σας ανενό-
χλητη τη διαπλοκή να σουλατσάρει στις ελβετικές τράπεζες και
στα νησιά των offshore εταιρειών. «Είναι πολλά τα λεφτά Άρη!».

Το παρόν νοµοσχέδιο έρχεται να βάλει τάξη στην αταξία, έρ-
χεται να κάνει αυτούς που χρωστάνε τρισεκατοµµύρια στο δη-
µόσιο να τα πληρώσουν επιτέλους, έρχεται να σπάσει τα ιδιωτικά
µονοπώλια της «DIGEA», στην οποία οι έξι βασικοί µέτοχοι είναι
οι ιδιοκτήτες των ιδιωτικών καναλιών. Είναι αυτό που έρχεται να
επιβάλλει έναν νόµο και που αποκαθιστά απλά τα ευλόγως εννο-
ούµενα και γεγονότα: Ότι η ΕΡΤ δεν µπορεί να πληρώνει
2.200.000 ευρώ ετησίως µόνο για τη χρήση των ποµπών ψηφια-
κού σήµατος, τη στιγµή που εάν τα αγόραζε, θα πλήρωνε πολύ
λιγότερο!

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτή)

Τελειώνω σε ένα λεπτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Όχι σε ένα λεπτό,

κυρία Σκούφα. Θερµή παράκληση να τελειώσετε σε λιγότερο
από ένα λεπτό. 

ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ (ΜΠΕΤΤΥ) ΣΚΟΥΦΑ: Θα κάνω µια αναφορά στην
τροπολογία που κατέθεσε ο Υπουργός κ. Νίκος Φίλης. Ως αδιό-
ριστη εκπαιδευτικός και ως µία εκ των εκατοντάδων χιλιάδων
αδιόριστων εκπαιδευτικών αποφοίτων καθηγητικών σχολών, εν-
νοείται ότι την υπερψηφίζω. 

Εννοείται ότι υπερψηφίζω και την προφορική προσθήκη που
κάνατε, ότι στη θέση των αναπληρωτών και ωροµισθίων θα πρέ-
πει πλέον η πολιτική του Υπουργείου Παιδείας να είναι οι µόνιµοι
διορισµοί, για να µην ταλαιπωρούνται ούτε τα παιδιά ούτε τα
σχολεία ούτε και ο εκπαιδευτικός, που µε το βαλιτσάκι γυρνάει
από χωριό σε χωρίο στο «τρεις παρά πέντε».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Σκούφα, σας
παρακαλώ πολύ να ολοκληρώσετε. Ήδη υπερβήκατε και το ένα
λεπτό.

ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ (ΜΠΕΤΤΥ) ΣΚΟΥΦΑ: Όµως, κύριε Υπουργέ, θα
πρέπει στο νοµοσχέδιο να λάβετε ιδιαίτερη µέριµνα για το πώς
γίνονται οι αποσπάσεις σε δηµόσιους φορείς. Γιατί εγώ προσω-
πικά ως Βουλευτής, αλλά φαντάζοµαι και όλοι οι υπόλοιποι συ-
νάδελφοι, έχουµε βαρεθεί πια αυτό το πελατειακό, κοµµατικό
κράτος, αυτούς που ζητούν αποσπάσεις, να τρέχουν από βου-
λευτικό γραφείο σε βουλευτικό γραφείο. Τέρµα πια µε όλα αυτά! 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την
κ. Σκούφα. 

Τον λόγο έχει ο Γενικός Γραµµατέας της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας της Χρυσής Αυγής, κ. Μιχαλολιάκος. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ (Γενικός Γραµµατέας του Λαϊ-
κού Συνδέσµου-Χρυσή Αυγή): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
Βουλευτές, θα ήθελα κατ’ αρχάς να αναφερθώ στην τροπολογία
την οποία κατέθεσε ο Υπουργός, ο κ. Φίλης, σχετικά µε τον διο-
ρισµό εκπαιδευτικών. Δηλώνω ότι θα υπερψηφίσουµε την τρο-
πολογία αυτή, διότι πράγµατι είναι σηµαντικά τα κενά στα δηµό-
σια σχολεία. 

Σε τηλεοπτική του εµφάνιση σήµερα το πρωί ο κ. Φίλης είπε
ότι πουθενά στην Ευρωπαϊκή Ένωση δεν υπάρχει τόσο εκτετα-

µένο δίκτυο στην ιδιωτική εκπαίδευση. Και πράγµατι αυτό είναι
ακριβές. 

Πρωτοφανές είναι, επίσης, το φαινόµενο που υπάρχει στην Ελ-
λάδα µε τα λεγόµενα «φροντιστήρια». Δεν υπάρχουν φροντιστή-
ρια για την εισαγωγή στα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα. 

Μας βρίσκει αντίθετους η νοοτροπία να βλέπουµε µε οικονο-
µική οπτική το εκπαιδευτικό σύστηµα. Θα πρέπει να γνωρίζετε
ότι υπάρχουν οικογένειες µε περιορισµένες οικονοµικές δυνατό-
τητες, οι οποίες πιέζονται, κόβουν κυριολεκτικά από το ψωµί της
οικογενείας τους, προκειµένου τα παιδιά τους να τύχουν µιας κα-
λύτερης εκπαιδεύσεως.

Μάλιστα, ήταν χαρακτηριστική και η δήλωση ενός επιφανούς
στελέχους του ΚΚΕ κατά το παρελθόν, όταν ελέγχθη γιατί στέλ-
νει το παιδί του σε ιδιωτικό σχολείο, που είπε ότι «είναι παράδοση
της οικογένειάς µας να παίρνουµε καλή µόρφωση».

Στον δικό µου καιρό -και των περισσοτέρων- τα δηµόσια σχο-
λεία ήταν θαυµάσια. Και υπήρχαν και δηµόσια σχολεία τα οποία
είχαν µεγάλο ποσοστό επιτυχόντων στα ανώτατα εκπαιδευτικά
ιδρύµατα. 

Επίσης, υπήρχαν δύο ειδών ιδιωτικά σχολεία. Τα ιδιωτικά σχο-
λεία πολυτελείας, στα οποία φτιάχνονταν κάποιες οµάδες εξου-
σίας, οι οποίες βρίσκονται και µέσα στο Κοινοβούλιο –και ο νοών
νοείτω, νοµίζω δεν χρειάζεται περισσότερη αναφορά στο θέµα-
οι οποίοι λειτουργούν µε ένα κλίµα σκληρής αλληλεγγύης τόσο
στον οικονοµικό όσο και στον πολιτικό τοµέα. Και έτσι έχουµε
φτάσει να έχουµε από ένα και µόνο σχολείο της Ελλάδας, το
οποίο αντιπροσωπεύει την παιδεία της µεγάλης υπερδύναµης,
πολλούς πρωθυπουργούς, πολλούς υπουργούς. Πώς συµβαίνει
αυτό το πράγµα, ας εξετασθεί. 

Υπήρχαν, λοιπόν, τα ιδιωτικά σχολεία «πολυτελείας», υπήρχαν
και τα ιδιωτικά σχολεία, στα οποία πήγαιναν όσοι δεν µπορούσαν
να περάσουν στο δηµόσιο σχολείο. Υπήρχαν πολλοί οι οποίοι
σταµατούσαν το δηµόσιο σχολείο, το οποίο ήταν αυστηρό, έκο-
βε, άφηνε µετεξεταστέους και πήγαιναν σε µια σχολή του «Κα-
ραµπουρτζόπουλου», ξέρω ’γω, για να πάρουν το απολυτήριο
του γυµνασίου ή του λυκείου αντιστοίχως. 

Αυτό σήµερα δεν συµβαίνει. Η δηµόσια παιδεία βρίσκεται σε
τραγική κατάσταση και χαίροµαι που δηλώσατε ότι, «θα γίνει
αναβάθµιση του δηµόσιου σχολείου και θα κριθούµε». Μακάρι
να αναβαθµίσετε το δηµόσιο σχολείο. Έτσι, θα είναι περιττό και
το φαινόµενο των φροντιστηρίων και όλα τα άλλα σχετικά. 

Εις ό,τι αφορά το φόρο προστιθεµένης αξίας, όπου κι εκεί δεν
έχετε ξεκαθαρίσει το θέµα, διότι, όπως δηλώσατε και σήµερα το
πρωί, δεν έχετε τέτοιες πληροφορίες από την τρόικα, η οποία,
σηµειωτέον, δεν είναι πλέον τρόικα, είναι κουαρτέτο, µετά θα
γίνει πεντάδα, εξάδα, επτάδα, δεν ξέρω τι θα γίνει. Κατ’ ουσίαν
για µας δεν υπήρχε ποτέ ούτε τρόικα ούτε κουαρτέτο. Ένα είναι
το αφεντικό: Αυτός που κρατάει το παγκόσµιο χρήµα. Και αυτός
ρυθµίζει τα πάντα. 

Εν τοιαύτη περιπτώσει, µας κάνει εντύπωση το 6% στα φρον-
τιστήρια, το οποίο διέρρευσε -δεν ξέρω εάν τελικά θα εφαρµο-
στεί- και το 13% στα ιδιωτικά σχολεία. Αυτό, πραγµατικά, έχει
έναν χαρακτήρα αποδοχής, παραδοχής ότι το δηµόσιο σχολείο
είναι υποβαθµισµένο και ότι γι’ αυτόν το λόγο είναι απαραίτητο
να πάνε τα παιδιά στο φροντιστήριο, προκειµένου να διεκδική-
σουν µια θέση στα πανεπιστήµια της χώρας. 

Έρχοµαι τώρα στο θέµα των τηλεοπτικών αδειών, του γενικό-
τερου πλαισίου που πρέπει να υπάρχει ως προς τη δηµόσια ενη-
µέρωση, γιατί για µας -το είπα και στην προηγούµενη οµιλία µου,
προχθές στην πρωτολογία µου, το επαναλαµβάνω και σήµερα-
δεν υπάρχει ιδιωτική τηλεόραση. Αυτό είναι ψεύδος.

Η τηλεόραση, η συχνότητα και το δικαίωµα να ενηµερώνει κα-
νείς τον ελληνικό λαό, πρέπει να είναι στα χέρια του κράτους. 

Επί τούτου έχω να πω ότι, αφού οµιλείτε –και δίκη προθέσεως
δεν κάνουµε- για κάθαρση, µακάρι να επιτύχετε. Κάθαρση ση-
µαίνει και έλεγχος του παρελθόντος. Και δεν είναι µόνο οι κανα-
λάρχες. Είναι και κάτι µεγαλοδηµοσιογράφοι, οι οποίοι ήταν τα
µπροστινά πρόσωπα σε όλα αυτά τα κανάλια που έπαιρναν µι-
σθούς –όχι µόνο στην ιδιωτική τηλεόραση, αλλά και στην κρα-
τική- των 25.000, 30.000 ευρώ το µήνα -και περισσότερο- και
µάλιστα, έκαναν και την κοµπίνα να φτιάχνουν και εταιρείες πα-
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ραγωγής και να προωθούν ακόµα και στην κρατική τηλεόραση
δικές τους εκποµπές. 

Θα πρέπει, λοιπόν, να γίνει έρευνα πάνω σε αυτό το θέµα τι
έχει γίνει για να µην επαναληφθεί και να αποδοθούν ασφαλώς
και ευθύνες.

Μέγα ζητούµενο στη συζήτηση αυτή η οποία διεξήχθη τις τε-
λευταίες τρεις ηµέρες, είναι το εάν θα είναι πέντε έως οκτώ ή
παραπάνω οι άδειες. Χρησιµοποιήθηκε το επιχείρηµα ότι, επειδή
υπάρχουν δυνατότητες από πλευράς ψηφιακής, τότε πρέπει να
είναι πολλές οι άδειες. 

Θα σας πω µια µικρή ιστορία. Ένας µεγαλοπαράγων του τό-
που αγόρασε προ ετών -πριν από δέκα περίπου χρόνια, ίσως και
παραπάνω- ένα περιφερειακό κανάλι της Αττικής. Μάλιστα,
έκανε τότε και κάποιες ηχηρές µεταγραφές µεγαλοδηµοσιογρά-
φων σε αυτό το κανάλι, το οποίο ήταν πράγµατι όχι σηµαντικό.
Έφερε εδώ δύο Αµερικανούς τεχνικούς, ειδικούς πάνω στα ζη-
τήµατα της τηλεοπτικής αγοράς και του απήντησαν ότι η Ελλάδα
έχει περιθώρια από πλευράς εµπορικής για δύο µόνο πανελλή-
νιες άδειες και µία κρατική. 

Από εκεί και πέρα θέλουµε πολλά κανάλια. Τι να τα κάνουµε
αυτά τα κανάλια, αφού η διαφηµιστική αγορά δεν φτάνει; 

Ποιος είναι ο λόγος; Εκτός αν θέλουν να γίνουν µεγάλοι χο-
ρηγοί και ευεργέτες του πολιτισµού και για αυτόν τον λόγο θέ-
λουν τα κανάλια. Αυτό συµβαίνει ή µήπως οποιαδήποτε τηλεοπ-
τική άδεια δώσετε είναι, όχι µια οικονοµική επιχείρηση, αλλά ένας
µηχανισµός πολιτικής επιρροής και περί αυτού ακριβώς πρόκει-
ται; Για αυτόν τον λόγο πιστεύω ότι θα πρέπει να γίνει έλεγχος
πάνω στο θέµα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου του
Γενικού Γραµµατέα του Λαϊκού Συνδέσµου-Χρυσή Αυγή)

Με συγχωρείτε, ένα λεπτό ακόµα θα χρειαστώ.
Η διαπλοκή είναι δεδοµένη. Μέχρι σήµερα τουλάχιστον είχαµε

την υπόθεση του βασικού µετόχου -αναφέρθηκε και ο Πρόεδρος
της Βουλής, ο κ. Βούτσης- όταν κρύβονταν πράγµατι Υπουργοί
και στελέχη της Νέας Δηµοκρατίας για να µην ψηφίσουν τον
νόµο που είχε φέρει τότε ο Κώστας Καραµανλής για να ελέγξει
το τηλεοπτικό τοπίο και έχασε τη µάχη αυτή. Ελπίζω να µην τη
χάσετε και εσείς.

Φυσικά το Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης δεν µπορεί να
λειτουργήσει όπως λειτούργησε τις τελευταίες δεκαετίες. Είναι
λάθος. Δεν έκανε τίποτε. Δεν µπόρεσε να ελέγξει το τηλεοπτικό
τοπίο. Επιβάλλεται να έχει µεγάλες δυνατότητες, ακόµη και να
κλείνει σταθµούς. Επιβάλλεται να µην είναι ένα διακοµµατικό όρ-
γανο, αλλά να είναι ένα όργανο το οποίο θα κοιτά την τήρηση
του νόµου. Για την τήρηση του νόµου τέτοια όργανα µπορεί να
διαθέτει µόνο η δικαιοσύνη.

Είπε ο κ. Λοβέρδος ότι η κατάσταση θα καταλήξει σε ενάµισι
χρόνο, περίπου ποιοι θα πάρουν τις άδειες κ.λπ. Φοβούµαι ότι
κερδίζουν πολύτιµο πολιτικό χρόνο αυτοί που θέλουν να υπάρχει
το καθεστώς της διαπλοκής και πρέπει να είστε ταχύτεροι στις
αποφάσεις σας και στις επιλογές σας.

Τελειώνοντας, λέω ότι θα ψηφίσουµε «παρών» στο άρθρο 4,
γιατί οπωσδήποτε πρέπει να πληρώσουν και για εµάς λίγα είναι
αυτά που θέτετε να πληρώσουν. Βεβαίως, το θέµα των περιφε-
ρειακών σταθµών είναι διαφορετικό και εκεί πρέπει να υπάρχει
ταβάνι, ανώτατο όριο ως προς την πληρωµή, γιατί εκεί µπορεί να
παιχτούν εθνικά επικίνδυνα παιχνίδια και κάποιοι να πλειοδοτή-
σουν, να έχουν τη δυνατότητα να δώσουν επί παραδείγµατι για
ένα κανάλι της Θράκης ακόµη και εκατοµµύρια ευρώ προκειµέ-
νου να το πάρουν. 

Επίσης, οπωσδήποτε θα πούµε «παρών» και δεν θα καταψηφί-
σουµε την ονοµαστικοποίηση των µετοχών, µε την πλήρη επιφύ-
λαξη ότι θα υπάρξει το φαινόµενο αχυρανθρώπων, οι οποίοι θα
εµφανίζονται ως µέτοχοι. Ήδη συµβαίνει αυτήν τη στιγµή.

Εις ό,τι αφορά τον αποκλεισµό της Χρυσής Αυγής από τους
τηλεοπτικούς σταθµούς και τα µεγάλα κανάλια των νταβατζή-
δων, έχουµε να πούµε ότι περιµένουµε ένα πραγµατικό Εθνικό
Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης, το οποίο θα αποκαταστήσει τη δι-
καιοσύνη και αυτό είναι δική σας αποστολή.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Παναγιώτης Σκουρολιάκος από τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το σχέδιο
νόµου που συζητάµε σήµερα δεν είναι απλώς ένα νοµοσχέδιο
που τακτοποιεί σηµαντικά θέµατα του οπτικοακουστικού πεδίου.
Όλοι γνωρίζουµε πως είναι µια δυνατή, µια επίµονη απαίτηση του
ελληνικού λαού για νοµιµότητα, διαφάνεια, πολιτική και πολιτι-
σµική πολυµέρεια και πολυφωνία στον ευαίσθητο τοµέα των
µέσων µαζικής επικοινωνίας.

Η Αντιπολίτευση εγκαλούσε τόσο καιρό την Κυβέρνηση γιατί
δεν φέρνει επιτέλους αυτό το νοµοσχέδιο. Τώρα που ήρθε, αθώα
ερωτά «Γιατί βιάζεστε;». Μάλιστα, κύριε Υπουργέ, Βουλευτής της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, που φηµίζεται για το πολικό του χι-
ούµορ, σας χαρακτήρισε ως επειγόµενο. 

Θεωρώ, κύριε Υπουργέ, ότι σωστά επείγεστε, σωστά επείγεται
η Κυβέρνηση και σωστά επειγόντως η Βουλή συζητά αυτό το
πολύ σηµαντικό νοµοσχέδιο.

Οι περισσότεροι από τους προλαλήσαντες ασχολήθηκαν µε
το πρώτο µέρος που είναι η αδειοδότηση. Εµένα θα µου επιτρέ-
ψετε να εστιάσω την οµιλία µου στη δηµιουργία επιτέλους του
Ελληνικού Κέντρου Οπτικοακουστικών Μέσων Επικοινωνίας.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η επικοινωνία του ανθρώπου
µέσω ήχου και εικόνας µπορεί να είναι πανάρχαια –η πρώτη
γραφή άλλωστε ήταν σε εικόνες- όµως εξελίσσεται διαρκώς.

Και σήµερα, στην ψηφιακή της µορφή, σε αντίθεση µε αυτό
που γίνεται παγκοσµίως, στη χώρα µας υπάρχει παντελής έλ-
λειψη στρατηγικού σχεδιασµού περί τα οπτικοακουστικά. 

Δυστυχώς οι προηγούµενες κυβερνήσεις αδυνατούσαν πλή-
ρως να εφαρµόσουν ένα ρυθµιστικό πλαίσιο, το οποίο θα συνε-
νώνει λειτουργίες και αρµοδιότητες προς όφελος των πολιτών
στην πληροφόρηση, στην εκπαίδευση και την ανάπτυξη της επι-
χειρηµατικότητας µε την αρωγή των οπτικοακουστικών µέσων.
Η δηµιουργία του ΕΚΟΜΕ προσφέρει, λοιπόν, ευκαιρία για ση-
µαντικά οφέλη στον κοινό µας βίο. 

Ο οπτικοακουστικός κλάδος στην Ελλάδα, κυρίες και κύριοι
Βουλευτές, βρίσκεται στη χειρότερη δυνατή θέση. Με την παρα-
τεταµένη οικονοµική κρίση µάλιστα πολλές επιχειρήσεις του
ιδιωτικού τοµέα έκλεισαν και καταργήθηκαν και δηµόσιοι φορείς,
όπως το Εθνικό Οπτικοακουστικό Αρχείο. 

Η γηγενής κινηµατογραφική παραγωγή και διανοµή έχουν κα-
ταρρεύσει. Η διαφηµιστική δαπάνη στην ιδιωτική τηλεόραση έχει
µειωθεί δραµατικά. Η οπτικοακουστική παιδεία στη χώρα µας
είναι σχεδόν ανύπαρκτη. Σε κανένα από τα πανεπιστήµιά µας δεν
υπάρχουν τηλεοπτικές σπουδές σε υψηλό επίπεδο και αυτό την
ώρα που ο οπτικοακουστικός είναι ο τέταρτος γρηγορότερα ανα-
πτυσσόµενος τοµέας διεθνώς.

Η δηµιουργία µέσω του ΕΚΟΜΕ ενός ευρετηρίου, µιας βάσης
δεδοµένων, στην οποία θα συναντιέται ο οπτικοακουστικός κό-
σµος µε την κοινωνία, είναι κρίσιµη και χρήσιµη πολλαπλά. Το
ΕΚΟΜΕ ενισχύει τη συµµετοχή των πολιτών στη γνώση και στην
ενηµέρωση, συγκεντρώνοντας το σύνολο της ιστορικής γνώσης
και πληροφορίας που αφορά την εξέλιξη της οπτικοακουστικής
επικοινωνίας στη χώρα µας. Πρόκειται για το οπτικοακουστικό
απόθεµα της Ελλάδας που σήµερα βρίσκεται διάσπαρτο σε πολ-
λούς οργανισµούς. Η συλλογή, λοιπόν, η διαφύλαξη, η συντή-
ρηση και τεκµηρίωση του συνόλου του οπτικοακουστικού υλικού
θα ενισχύσουν την ιστορική µνήµη, τον πολιτισµό, την έρευνα και
την επιχειρηµατικότητα.

Αναλαµβάνει, λοιπόν, το ΕΚΟΜΕ έναν εθνικό συντονισµό των
δράσεων όλων των φορέων στη χώρα που κατέχουν και εκµεταλ-
λεύονται αυτό το υλικό: την ΕΡΤ, τη Γενική Γραµµατεία Ενηµέ-
ρωσης και Επικοινωνίας, το Αθηναϊκό και Μακεδονικό Πρακτο-
ρείο Ειδήσεων, την Εθνική Βιβλιοθήκη, µουσεία και άλλους τέ-
τοιους φορείς. Θα συµβάλει έτσι στην εκπαίδευση των Ελλήνων
πολιτών στη γλώσσα και τις τεχνικές της σύγχρονης οπτικοακου-
στικής επικοινωνίας, στη χρήση αυτής της επικοινωνίας στην εκ-
παίδευση αλλά και στην οικονοµική δραστηριότητα. 

Σηµαντικό είναι ότι η δηµιουργία του ΕΚΟΜΕ συνοδεύεται από
µελέτη για τη µη επιβάρυνση του κρατικού προϋπολογισµού των
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πολιτών από την ίδρυση και λειτουργία του. 
Προηγουµένως σε έναν οίστρο λαϊκισµού, ο προηγούµενος

Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος βρήκε την ευκαιρία να πει ότι µε
αυτό το νοµοσχέδιο θα διοριστούν σύµβουλοι και γραµµατείς.
Προφανώς δεν διάβασε ότι υπάλληλοι από τον δηµόσιο τοµέα ή
υπάλληλοι µε σχέση αορίστου χρόνου θα στελεχώσουν αυτήν
την υπηρεσία. Και µάλιστα υπάρχουν και σε σελίδες ολόκληρες
και οι προϋποθέσεις για τα πτυχία, τα µεταπτυχιακά, τα διδακτο-
ρικά, τις δηµοσιεύσεις και ένα σωρό άλλα πράγµατα, τα οποία
πρέπει να έχει κάποιος για να περάσει σε αυτήν την υπηρεσία, η
οποία θα στεγαστεί µάλιστα και σε άδειους χώρους της Γενικής
Γραµµατείας Ενηµέρωσης και Επικοινωνίας, χωρίς να επιβαρύ-
νεται ο κρατικός κορβανάς περαιτέρω.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κλείνω µε τα λόγια του Ροµπέρτο
Σάβιο που είναι ο πρόεδρος του «Inter Press Service», ενός παγ-
κόσµιου προοδευτικού πρακτορείου ειδήσεων. Λέει ότι δεν υπάρ-
χει ανάπτυξη χωρίς δηµοκρατία, δηµοκρατία χωρίς συµµετοχή,
συµµετοχή χωρίς επικοινωνία. 

Χαιρετίζω, λοιπόν, αυτήν τη νοµοθετική πρωτοβουλία της Κυ-
βέρνησης που καλύπτει ένα πολύ µεγάλο κενό σήµερα.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Σκουρολιάκο.

Τον λόγο έχει ο κ. Τριανταφυλλίδης από τον ΣΥΡΙΖΑ.
Θα ακολουθήσει ο κ. Μάριος Κάτσης και µετά έχει ζητήσει τον

λόγο ο κ. Παππάς, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Χρυσής
Αυγής.

Ορίστε, κύριε Τριανταφυλλίδη.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Μη βάλετε στον χρόνο

µου το σχόλιο «παρευρίσκοµαι και χαιρετίζω» σε σχέση µε τη δυ-
νατότητα των Βουλευτών να έχουν τον λόγο. 

Και ας φροντίσει το Προεδρείο η Βουλή να µη µετατραπεί σε
Βουλή πατρικίων και πληβείων, οµιλούντων και υιοθετούντων την
εκκλησιαστική ρήση «άλαλα τα χείλη των ασεβών».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Τριανταφυλ-
λίδη, µην προκαλείτε –καλώς εννοούµενη η λέξη πρόκληση- το
Προεδρείο, διότι δεν ευθύνεται αµιγώς το Προεδρείο. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Ο χρόνος…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα σας δώσω τα

δέκα ή τα είκοσι δευτερόλεπτα που θα σας πάρω.
Αν θέλετε να συµφωνήσουµε εδώ ότι θα κλείνει το µικρόφωνο

ενδεχόµενα και αυτόµατα στο εξάλεπτο, στο επτάλεπτο ή στο
οκτάλεπτο που ορίζουµε, πολύ ευχαρίστως να το θεσπίσουµε.
Αλλά αυτό είναι αντικείµενο άλλης συζήτησης.

Μπορείτε να συνεχίσετε.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Μηδενίστε λίγο τον

χρόνο.
Ευχαριστώ πολύ.

(Γέλωτες στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Τριανταφυλ-

λίδη, ασχοληθείτε µε το νοµοσχέδιο, παρακαλώ. Συνεχίστε την
οµιλία σας και το Προεδρείο ξέρει να µετρά και τον χρόνο και να
τον τηρεί. Όχι περαιτέρω υποδείξεις!

Συνεχίστε.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Απλώς ζητώ και διεκδικώ

το χρόνο µου. Και αυτόν τον χρόνο των έξι λεπτών θα µου τον
αφαιρέσετε;

Ακούσαµε πριν από λίγο να θίγεται από τον κ. Βορίδη το ζή-
τηµα της ψηφιακής τεχνολογίας που πλέον καθιστά άκυρες τις
βλέψεις και τις προθέσεις να διεξαχθεί διαγωνισµός για την αδει-
οδότηση των τηλεοπτικών καναλιών. 

Η ψηφιακή τεχνολογία ήταν ένα ζητούµενο για την Ευρωπαϊκή
Ένωση από το 2006. Η χώρα µας έπαιρνε συνεχώς διετείς πα-
ρατάσεις µέχρι το 2014 που ήταν η τελευταία παράταση. Αυτό
το λέω για να αναρωτηθώ για το εξής: Αφού δεν έχουµε χρείαν
αδειοδοτήσεων, πρώτον γιατί εγγράψατε στον προϋπολογισµό
του 2011 και του 2012 έσοδα από τηλεοπτικές άδειες 350 εκα-
τοµµύρια ευρώ µέσω δηµοπράτησης για την απονοµή αδειών
στα τηλεοπτικά κανάλια; Από πού ακριβώς θα παίρνατε 350 εκα-
τοµµύρια ευρώ, αφού δεν χρειαζόταν, λόγω της ψηφιακής τε-

χνολογίας, η συγκεκριµένη ψηφιακή αδειοδότηση;
Κατά δεύτερον, στο δεύτερο µνηµόνιο που ψηφίσατε, στις σε-

λίδες 158 και 159, στο αγγλικό κείµενο υπάρχει ρητή δέσµευση
προς την τρόικα, τους κολλητούς σας, ότι θα υπάρξει σχετική
διαδικασία αδειοδότησης των τηλεοπτικών καναλιών και έσοδα
350 εκατοµµύρια ευρώ. Τι ακριβώς κάνατε; Τους γελάσατε; Τους
αναφέρατε ένα ποσό για το οποίο ήσασταν σίγουροι ότι δεν χρει-
άζεται λόγω εξέλιξης της τεχνολογίας;

Είναι σαφές ότι µε το υπό συζήτηση σχέδιο νόµου υπάρχει ένα
ιδιότυπο µπρα-ντε-φερ µεταξύ πολιτικής και οικονοµικής εξου-
σίας. Τίθεται αδήριτα το ερώτηµα «ποιος κυβερνά αυτήν τη
χώρα». Κάποιος πολιτικός αρχηγός είχε αναρωτηθεί και πριν από
αρκετές δεκαετίες. Το δίληµµα έρχεται σαφέστατο: «Με τον λαό
ή µε τους νταβατζήδες;». Ο όρος «νταβατζήδες» είναι δάνειος.
Δεν τον χρησιµοποιώ εγώ.

Εσείς δεν λέγατε διά του Προέδρου σας «φέρτε αυτό το νο-
µοσχέδιο»; Είναι µια αναγκαία διαδικασία αυτογνωσίας και αυ-
τοκάθαρσής σας, για τα κόµµατα που κυβέρνησαν. Σας καλούµε,
λοιπόν, αυτό που δεν κάνατε ως Κυβέρνηση να το κάνετε ως Αν-
τιπολίτευση. Ελάτε να πάµε όλοι µαζί και να πούµε όλοι µαζί ως
πολιτικό σύστηµα –πολιτική και πολιτικοί- ότι σ’ αυτόν τον τόπο
κουµάντο από εδώ και πέρα θα κάνει η Βουλή, οι Βουλευτές, ο
λαός που µέσω των εκπροσώπων του θα καθορίζει τις προϋπο-
θέσεις και τους όρους και ισονοµίας και ισοπολιτείας, ίσους, κοι-
νούς, ίδιους για όλους.

Εσείς τι κάνατε; Αντί να κάνετε δηµόσιο διαγωνισµό για τις
άδειες των ιδιωτικών καναλιών, κλείσατε τη Δηµόσια Τηλεόραση.
Δηλαδή, κλείσατε τη µόνη τηλεόραση που λειτουργούσε νόµιµα,
µε άδεια και επιτρέψατε να συνεχίζεται η εκποµπή των ιδιωτικών
καναλιών που λειτουργούσαν χωρίς άδεια, µε αυτό το διπλό έγ-
κληµα «κλείνω το µοναδικό εν δυνάµει ανταγωνιστή του ιδιωτικού
τοµέα στις 11 Ιουνίου του 2013, γιατί στις 19 Ιουνίου, οκτώ ηµέ-
ρες µετά, έληγε η προθεσµία ανάδειξης ψηφιακού παρόχου που
εποµένως ήταν µόνο ένας, η «DIGEA»». 

Όταν λέµε «DIGEA», για να καταλαβαίνει και ο κόσµος, εννο-
ούµε «πάροχος δικτύου», δηλαδή µε µετόχους το «MEGA», τον
«ANTENNA», το «STAR», το «SKAI» που θα έδιναν σήµα περιεχο-
µένου στο «MEGA», στον «ANTENNA», στο «STAR», στο «SKAI».
Δηλαδή «Γιάννης κερνά και Γιάννης πίνει».

Συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, µην αντιπολιτεύεστε τον
βαθύτερο ιστορικό σας εαυτό. Θυµηθείτε: «βασικός µέτοχος»,
νόµος του 2007 για αδειοδότηση. Απόπειρες ηµιτελείς, ώστε η
πολιτική εξουσία να βάλει ένα στοπ στην αυθαιρεσία του Τύπου,
των νταβατζήδων, «µε τα λεφτά µου και µε τον παρά µου». 

Θα καταθέσω στα Πρακτικά ένα άρθρο του συναδέλφου µου
δηµοσιογράφου –κατ’ εξοχήν Συριζαίου!- Μανώλη Κοττάκη, ο
οποίος σε χθεσινό του άρθρο λέει: «Όσοι, βεβαίως, ζήσαµε από
κοντά τον βασικό µέτοχο, ξέρουµε καλά γιατί έπιασε ο πόνος το
σύστηµα για το ραδιοτηλεοπτικό: Διότι θεωρούν ότι ένα συλλο-
γικό όργανο είναι ευκολότερα χειραγωγήσιµο από ένα µονοπρό-
σωπο όργανο». Το λέω για την κριτική που ασκείτε στον Υπουργό
Επικρατείας. Και κλείνει µε το εξής: «Δεν υπερασπιζόµαστε εδώ
τον ΣΥΡΙΖΑ ή τον Παππά. Την κληρονοµιά του Κώστα Καραµανλή
στηρίζουµε. Θα την υπερασπιστεί κανείς ή θα συνεχιστεί η επί-
δειξη δουλείας;». Δεν το πιστεύω για τους συναδέλφους µου. Θα
ορθώσουν ανάστηµα! 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα πάµε όλοι µαζί σε αυτήν τη διαδικασία συζήτησης, συνεν-
νόησης, συναίνεσης, να φτιάξουµε τα 4/5 του Εθνικού Ραδιοτη-
λεοπτικού Συµβουλίου και να πούµε σε αυτόν τον κόσµο που µας
παρακολουθεί απ’ έξω ότι σε αυτόν τον τόπο κάνει κουµάντο η
Βουλή, οι Βουλευτές διά των εκπροσώπων του, που εκπροσω-
πούν τον ελληνικό λαό και όχι οι νταβατζήδες!

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Σας καλούµε να συµµετέχετε, να συµβάλετε στη συγκρότηση

του Εθνικού Ραδιοτηλεοπτικού Συµβουλίου. Θα αναγνωρίσετε
την αδήριτη ιστορική, κοινωνική, δηµοκρατική ανάγκη να γίνει η
δηµοπράτηση των τηλεοπτικών αδειών ή όχι; Δεν πιστεύω. Υπάρ-
χουν κάποιοι ακραίοι που συνεχίζουν. 

Θα ήθελα να καταθέσω στα Πρακτικά της Βουλής τα Πρακτικά
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της Βουλής µε ηµεροµηνία 8 Οκτωβρίου 2012. Ερωτών είναι ο
Δηµήτρης Παπαδηµούλης και απαντά ο Σίµος Κεδίκογλου. Πε-
ριγράφει όλα αυτά που είπατε πριν από λίγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Τριανταφυλ-
λίδη, περάσαµε και τα επτά λεπτά πλέον, µαζί µε τον χρόνο που
σας αφαίρεσα την ώρα που έγινε η παρέµβαση από το Προ-
εδρείο. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Μη µιλάτε πάνω µου,
κύριε Πρόεδρε. Τελειώνω σε είκοσι δεύτερα. Παρευρίσκοµαι και
χαιρετίζω. 

Σίµος Κεδίκογλου: «Συµφωνώ, κύριε Παπαδηµούλη. Είναι µια
παγκόσµια πρωτοτυπία…». Αυτά λέει ο Σίµος Κεδίκογλου που
δεν τον είδα καθόλου αυτές τις µέρες εδώ. Φαίνεται ότι ο δολο-
φόνος δεν ξαναγυρνά στον τόπο του εγκλήµατος, του «µαύρου»
της ΕΡΤ εννοώ! 

Και επανέρχοµαι: «Συµφωνώ, κύριε Παπαδηµούλη, είναι µια
παγκόσµια πρωτοτυπία το καθεστώς των εικοσαετών προσωρι-
νών αδειών». Και έρχεται το εύλογο ερώτηµα: Δωρεάν ήταν αυτό
το προσωρινό καθεστώς των είκοσι πέντε ετών; 

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Τσάµπα ήταν!
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Και αµέσως µετά στην

ερώτηση «πόσα χρήµατα εισπράξατε αυτά τα είκοσι έτη;» απαν-
τούσε ο ίδιος ως εξής: «Καταλογίστηκαν 105.000.000 ευρώ». Κα-
λά, ο Σίµος Κεδίκογλου δεν ήξερε το 2012 ότι το 2002 έχει υπάρ-
ξει νόµος ο οποίος συµψήφιζε τα έσοδα του τέλους χρήσης του
2%; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Τριανταφυλ-
λίδη, φτάσαµε στα οκτώ λεπτά. Ανοχή δείχνει το Προεδρείο και
νοµίζω ότι σας έδωσε αρκετό χρόνο. Στερείτε χρόνο από τους
επόµενους οµιλητές. Εάν θέλετε, συνεχίστε, αν συµφωνεί και το
Σώµα. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε. 
Θέλω µε βάση αυτήν τη διαδικασία που υπήρξε, και της συζή-

τησης που έγινε αναλυτικά στην επιτροπή να παρακαλέσω, να
προσκαλέσω το ΠΑΣΟΚ και τη Νέα Δηµοκρατία να δώσουµε από
κοινού, όλοι µαζί, αυτήν την απάντηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Τριανταφυλ-
λίδη, τρίτη φορά και το µικρόφωνο θα κλείσει. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Για το πολιτικό σύστηµα
είναι µια ιστορική, κοινωνική, αδήριτη ανάγκη, ευκαιρία να πει ξε-
κάθαρα: Η ψήφος σας θα το αναδείξει: Με τον λαό ή µε τους
νταβατζήδες; 

Σας ευχαριστώ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξανδρος Τριανταφυλλί-

δης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Μάριος Κάτσης από τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρισκόµαστε εδώ σήµερα συ-

νεπείς στην υπόσχεση που δώσαµε στον ελληνικό λαό να καθα-
ρίσουµε το τοπίο των ραδιοτηλεοπτικών συχνοτήτων από όλα
αυτά που οδήγησαν στη γιγάντωση της εγχώριας διαπλοκής, να
σταµατήσουµε επιτέλους τις προσπάθειες χειραγώγησης της
κοινής γνώµης -που δυστυχώς τη ζήσαµε- και στόχο είχαν την
επιρροή της λαϊκής βούλησης. Επίσης, να επαναφέρουµε την
ανεξαρτησία στην ενηµέρωση που προάγει τον δηµόσιο διάλογο
και να σταµατήσουµε τη στοχευµένη παραπληροφόρηση. 

Το νοµοσχέδιο για την αδειοδότηση των τηλεοπτικών συχνο-
τήτων έρχεται να φέρει κανόνες διαφάνειας στον σκοτεινό χώρο
του καθεστώτος των µέσων µαζικής ενηµέρωσης και επικοινω-
νίας. Έρχεται για να βάλει τάξη στα είκοσι πέντε χρόνια της ασυ-
δοσίας. 

Γνωρίζουµε ότι η σύγκρουση µε το τρίγωνο της διαπλοκής,
αναπόσπαστο µέρος του οποίου είναι και τα µέσα µαζικής επι-
κοινωνίας, δεν θα είναι εύκολη. Αυτό, όµως, δεν µας τροµάζει.
Είµαστε αποφασισµένοι να δώσουµε ένα τέλος, οριστικό και αµε-
τάκλητο, στο σύστηµα που τροφοδοτούσε και συντηρούσε τις
πελατειακές σχέσεις ανάµεσα στα συµφέροντα της ολιγαρχίας,
του χρεοκοπηµένου πολιτικού προσωπικού και των αναξιόπιστων

ΜΜΕ. 
Το προηγούµενο διάστηµα µας κατηγορήσατε όλοι ανεξαιρέ-

τως, κυρίες και κύριοι της Αντιπολίτευσης, ότι έχουµε κάνει ση-
µαία το νοµοσχέδιο για τα κανάλια, αλλά ότι δεν τολµάµε να το
φέρουµε στην Εθνική Αντιπροσωπεία. Μας λέγατε διά στόµατος
των Αρχηγών σας «φέρτε το εσείς και εµείς εδώ είµαστε». Ορί-
στε, εµείς το φέραµε το νοµοσχέδιο, εδώ είναι, µπροστά σας.
Και είναι το πρώτο νοµοσχέδιο που φέρνουµε, όπως υποσχέθηκε
ο ίδιος ο Πρωθυπουργός. Χρειάζεται να µπει η τάξη στον χώρο
των αδειών των ραδιοτηλεοπτικών συχνοτήτων; Πρέπει να στα-
µατήσει η άτυπη φορολογική ασυλία των ΜΜΕ; Σε αυτά τα ερω-
τήµατα περιµένουµε απαντήσεις από εσάς. 

Οι ραδιοτηλεοπτικές συχνότητες είναι δηµόσιο αγαθό και στην
ψηφιακή εποχή, γιατί ακούστηκαν πολύ ρηχές κριτικές και επι-
στηµονικά ατεκµηρίωτες και αβάσιµες. Ο λόγος είναι απλός: Το
ψηφιακό σήµα στην επίγεια τηλεόραση µεταδίδεται στις ραδιο-
συχνότητες που είναι παρόµοιες µε την τυπική αναλογική τηλε-
όραση, µε τη διαφορά να είναι η πολυπλεξία του σήµατος στον
ποµπό µε µια διαµόρφωση και αποδιαµόρφωση του αρχικού ανα-
λογικού σήµατος. Έτσι αυξάνεται η ποσότητα των δεδοµένων
που µπορούν να διαβιβαστούν. Αυτός είναι και ο λόγος για τον
οποίο έχουµε καλύτερη ποιότητα σήµατος µε το ψηφιακό σήµα.
Δεν αλλάζει η πηγή του σήµατος, δεν αλλάζει το µέσο διάδοσης
που είναι ο αέρας και είναι δηµόσιο αγαθό. Και µάλιστα έρχεστε
και µπερδεύετε –µάλλον εκ του πονηρού- την επίγεια ψηφιακή
µετάδοση µε τη δορυφορική, την ιντερνετική. Γιατί το κάνετε
αυτό; Εδώ πέρα, κυρίες και κύριοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης, είναι καλό να µελετάτε την επιστηµονική ισχύ των λεγοµέ-
νων σας, πριν τα εκστοµίσετε από αυτό εδώ το Βήµα, γιατί
λέγονται ανακρίβειες. 

Με αυτό το νοµοσχέδιο, λοιπόν, µπαίνουν κανόνες για πρώτη
φορά στη διαδικασία αδειοδότησης των παρόχων. Αποκαθίστα-
ται έτσι η νοµιµότητα, σύµφωνα µε τις συνταγµατικές επιταγές
και τις σχετικές αποφάσεις του Συµβουλίου της Επικρατείας. Η
δηµοπρασία των αδειών των ραδιοτηλεοπτικών συχνοτήτων,
που φέρνει το νοµοσχέδιο, είναι µια διαφανής διαδικασία, που
σέβεται απόλυτα το δηµόσιο αγαθό της ενηµέρωσης. Με τη δη-
µιουργία της «ΕΡΤnet Α.Ε.» εισέρχεται η ΕΡΤ στον τοµέα της πα-
ροχής ψηφιακού σήµατος σπάζοντας το σκανδαλώδες ιδιωτικό
µονοπώλιο της «DIGEA». 

Εµείς δεν ρίχνουµε «µαύρο» στη Δηµόσια Ραδιοτηλεόραση για
να εξυπηρετούµε τα ιδιωτικά συµφέροντα και σας παραπέµπω
για του λόγου του αληθές στα πρακτικά των αρµόδιων επιτρο-
πών της Βουλής για όσα ακούστηκαν από τον Γενικό Διευθυντή
Ανάπτυξης και Τεχνολογίας της ΕΡΤ, τον κ. Μιχαλίτση. Αντίθετα,
εµείς αναπτύσσουµε την ΕΡΤ, ώστε να φτάσει σε όλη την επι-
κράτεια, να εκπέµψει σε όλη την επικράτεια. Και το τονίζω για
όλη την επικράτεια, γιατί προέρχοµαι από τη Θεσπρωτία, όπου
αρκετές περιοχές είναι αποκλεισµένες από το ψηφιακό σήµα της
«DIGEA», όπως συµβαίνει άλλωστε και µε πάρα πολλές περιφέ-
ρειες της χώρας.

Τρίτον, διασφαλίζουµε τις ρυθµιστικές αρχές, ώστε να λει-
τουργήσει µε διαφανή και αποτελεσµατικό τρόπο η αγορά τηλε-
πικοινωνιών και η αρµόδια ρυθµιστική αρχή. Και ξεκαθαρίζουµε:
ανεξάρτητες αρχές δεν σηµαίνει ανεξέλεγκτες αρχές. Η ανεξαρ-
τησία αφορά τη θωράκιση του πλαισίου από τις πολιτικές παρεµ-
βάσεις, όχι την ανεξέλεγκτη λειτουργία έξω από νόµους και κα-
νόνες.

Τέταρτον, µε στόχο τη βελτιστοποίηση των επικοινωνιακών ερ-
γαλείων για αναπτυξιακούς στόχους ιδρύεται το Εθνικό Συµβού-
λιο Επικοινωνιακής Πολιτικής.

Πέµπτον, δηµιουργείται Μητρώο Διαδικτυακών Μέσων Μαζι-
κής Ενηµέρωσης µε στόχο την καταγραφή και την ενίσχυση της
πιλοτικής τους λειτουργίας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η αναρχία που επικρατεί στον
χώρο του ραδιοτηλεοπτικού τοπίου δεν µπορεί να συνεχιστεί, η
κοινωνία απαιτεί η προνοµιακή σχέση που απολαµβάνουν µέχρι
σήµερα κάποιοι να τελειώσει. Στην αρχή της ισοτιµίας και της
ισονοµίας δεν χωράνε ευνοούµενοι και αδικηµένοι. Με τη θέ-
σπιση διαφανών κανόνων λειτουργίας συντελείται µια δηµοκρα-
τική τοµή. 

950 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κλείνοντας, γιατί δεν θέλω να καταχραστώ το χρόνο σας, εδώ
πέρα έχουµε την Αντιπολίτευση, η οποία, χάνοντας κάθε αξιοπι-
στία, υπεκφεύγει της ψήφισης του νοµοσχεδίου, βάζοντας ως
πρόταγµα διάφορα δεδοµένα, τα οποία δεν έχουν καµµία επι-
στηµονική ισχύ. 

Και µάλιστα έχουν κάνει και κωλοτούµπα µερικοί, οι οποίοι µας
έλεγαν: «φέρτε το» και όταν το φέραµε -όχι για τους αποδεί-
ξουµε κάτι, αλλά γιατί πρέπει να γίνει αφού δεν είναι ρυθµισµένο
το τοπίο- µας είπαν: «γιατί το φέρατε»; Και τώρα λένε: «θα το ψη-
φίσουµε».

Και πρέπει να κάνουµε και µία κριτική στο ΚΚΕ, το οποίο δεν
έχει καταλάβει καθόλου όλο αυτό το παιχνίδι και το τοπίο που
αλλάζει στην Ευρώπη, που είναι δυναµικά τα πράγµατα, τη
στιγµή που το Κοµµουνιστικό Κόµµα Πορτογαλίας -το αδελφό
κόµµα- είναι έτοιµο να συνδράµει σε µία αλλαγή στην πολιτική
ζωή της Πορτογαλίας. Εδώ πέρα το ΚΚΕ εµµονικά προσπαθεί να
βγει απ’ έξω στο να πάρει θέση σε αυτό το κρίσιµο ζήτηµα.

Το νοµοσχέδιο δεν αποτελεί καµµία πράξη ρεβανσισµού, έχει
µία αυτονόητη κίνηση δηµοκρατικού µετασχηµατισµού που έχει
ανάγκη ο τόπος και στην οποία ούτε θέλετε και ούτε µπορείτε
να συµµετάσχετε, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας. Πάτε να κρυ-
φτείτε πίσω από προφάσεις για να µην το ψηφίσετε, απλά επειδή
σας εκθέτουµε που κάνουµε το αυτονόητο, να προασπίσουµε δη-
λαδή το δηµόσιο συµφέρον. Κάτι που δεν κάνατε εσείς για χρό-
νια, καλύπτοντας συνήθως τους διαπλοκείς. Καταψηφίζοντας το
νοµοσχέδιο που σπάει το µονοπώλιο της κοινοπραξίας, τι ακρι-
βώς κάνετε; Η κοινωνία βλέπει και κρίνει.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο αυτό αποτελεί
µία κίνηση δηµοκρατικού µετασχηµατισµού, µία κίνηση που το
παλαιό πολιτικό σύστηµα δεν τόλµησε να την κάνει µέχρι σή-
µερα. Όµως η Κυβέρνηση µε κορµό την Αριστερά δεν µπορούσε
σε καµµία περίπτωση να την αγνοήσει.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε κι
εµείς.

Τον λόγο έχει ο κ. Παππάς, Κυβερνητικός Εκπρόσωπος της
Χρυσής Αυγής, για έξι λεπτά, διότι έχει προηγηθεί –να ξέρετε- ο
Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ξεκινώ µε την πασιφανή διαπίστωση ότι
το ίδιο πολιτικό και κοµµατικό κατεστηµένο κυβερνούσε –και κυ-
βερνά, θα έλεγα- δεκαετίες αυτόν τον τόπο.

Και πιο παλιά, λοιπόν, τη δεκαετία του ’80 που κυβερνούσε το
βαθύ ΠΑΣΟΚ και δεν του άρεσαν τότε κάποια πράγµατα που
ακουγόντουσαν από τα ιδιωτικά κανάλια, είχε γι’ αυτά κάποιου
άλλου είδους αντιµετώπιση. Όταν αργότερα τα συµφέροντα και
οι µεγαλοεργολάβοι ικανοποιούσαν τις απαιτήσεις των εκάστοτε
κυβερνώντων, δηλαδή και της Νέας Δηµοκρατίας και του
ΠΑΣΟΚ, τα πράγµατα άλλαξαν.

Και ενώ εσείς –δήθεν- θέλετε να φτιάξετε, όπως λέτε, την κα-
τάσταση, πολύ φοβούµαι ότι θα καταλήξουµε στην ουσία να
ελέγχετε πια και εσείς τα κανάλια για τις δικές σας επιδιώξεις.
Και γνωρίζετε ότι ο πειρασµός είναι µεγάλος –ο πολιτικός πειρα-
σµός εννοώ- και από τη µια ίσως να αποδείξετε στην πράξη το
βιβλικό ρητό που λέει: «το µεν πνεύµα πρόθυµον, η δε σαρξ
ασθενής». Για όλα αυτά ίδωµεν, θα αποδειχθούν συν τω χρόνω.

Έρχοµαι τώρα σε κάτι που µου προξένησε µεγάλη εντύπωση
στην ανάγνωση των άρθρων του νοµοσχεδίου. Έρχοµαι στο
άρθρο 16, στο οποίο διαβάζουµε σε κάποιο σηµείο  ότι µε απο-
φάσεις του διευθύνοντα συµβούλου µπορούν να συνάπτονται
συµβάσεις έργου µε εξωτερικούς συνεργάτες όταν τούτο κρίνε-
ται αναγκαίο, ιδίως στην περίπτωση αντιµετώπισης εκτάκτων
αναγκών. Δηλαδή είναι µία φράση που παραπέµπει και περιγρά-
φει την απευθείας ανάθεση που τώρα θα πηγαίνει σε ηµετέρους.

Και ερωτώ. Έτσι αντιλαµβάνεται η Κυβέρνηση τη συνταγµα-
τική διάταξη για αντικειµενικότητα στα ραδιοτηλεοπτικά; 

Επίσης, πρέπει να τονίσω ότι η ανυπαρξία συνόρων στο ρα-
διοτηλεοπτικό πεδίο που επιβάλλεται από τις τεχνικές ιδιότητες
των συχνοτήτων, δεν σηµαίνει ταυτόχρονα ότι πρέπει και µπο-

ρείτε να ανοίξετε τα κάθε είδους σύνορα στην αλυτρωτική προ-
παγάνδα βορείων ή ανατολικών γειτόνων, οι οποίο εκπέµπουν
ασύδοτα µέχρι το µέσον της Ελλάδας, επειδή η ισχύς των κανα-
λιών µας είναι τέτοια που τα καθιστούν εύκολη λεία στους ισχυ-
ρούς ποµπούς των γειτόνων, οι οποίοι έχουν επίτηδες εγκατα-
στήσει ισχυρούς ποµπούς στα σύνορά τους.

Εποµένως δεν θα πρέπει να έχουµε µία άνευ όρων παράδοση
τεχνολογική και άλλη για τους εχθρούς της πατρίδος, να έχουµε
µία παράδοση στους εκάστοτε πράκτορες. 

Αυτό σηµαίνει ότι θα πρέπει να ενισχυθούν τεχνικά οι προδια-
γραφές, ώστε τα ελληνικά κανάλια να είναι ισχυρά, ώστε να µπο-
ρούν να εκπέµπουν στους οµογενειακούς πληθυσµούς, τους
γειτονικούς, αλύτρωτους οµογενειακούς πληθυσµούς της Βο-
ρείου Ηπείρου ή της Ανατολικής Ρωµυλίας ή ακόµη και τους
αδελφούς χριστιανούς του Πόντου και της Μικράς Ασίας. 

Ερωτώ, επίσης, τι θα γίνει εάν αύριο µε τις προϋποθέσεις και
τους όρους που θέτει το πολυνοµοσχέδιο αυτό για τα µέσα µα-
ζικής ενηµέρωσης, οι Τούρκοι δηµιουργήσουν κανάλια και
ασκούν ανθελληνική και αποσχιστική προπαγάνδα στην ελληνική
Θράκη µας; 

Και ενώ έχετε αναλύσει, κύριε Υπουργέ, ένα σωρό διατάξεις
και είχατε ιδέες πάνω σε αυτό το σχέδιο νόµου, δεν προβλέψατε
αυτό το πολύ σπουδαίο θέµα, το θέµα δηλαδή των λόγων εθνι-
κής ασφαλείας, κάτι το οποίο θα γίνεται και πρέπει να γίνεται –
όπως πιστεύω- σε όλα τα µεγάλα σοβαρά κράτη. 

Εν ολίγοις, κλείνοντας, ενώ είχατε την ευκαιρία µε αυτό το νο-
µοσχέδιο, είχατε µια µοναδική ευκαιρία να αναδιατάξετε το ρα-
διοτηλεοπτικό τοπίο και να προσφέρετε πραγµατικές υπηρεσίες
στην πατρίδα και τους Έλληνες, αντίθετα σπαταλήσατε την ενέρ-
γειά σας. Τη σπαταλήσατε σε τετριµµένα ζητήµατα ιδιοκτησίας,
η οποία θα περνάει πια στον έλεγχο, πολύ φοβούµαι, γνωστών ή
καινούργιων ή εν δυνάµει δικών σας ανθρώπων, χωρίς κατ’ ου-
σίαν να προσφέρετε καµµία πραγµατική υπηρεσία στη χώρα και
στους πολίτες. Δηλαδή, προσφορά στους πολίτες µηδενική, προ-
σφορά στους δυνατούς του χρήµατος, προσφορά σε αυτούς
που έχουν λεφτά, που έχουν άκρες, που έχουν offshore, προ-
σφορά λοιπόν όλοι αυτοί να έχουν και κανάλι. Και τίθεται το ερώ-
τηµα: Αυτό λέγεται σοσιαλισµός; Αυτό λέγεται Αριστερά;

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, θέλοντας να τονίσω κάτι το οποίο
είναι, πιστεύω, µια σηµαντική παράµετρος που δεν τονίστηκε από
κανέναν οµιλητή. Διέφυγε από κάθε οµιλητή αυτή η παράµετρος.
Αυτήν την παράµετρο µάς τη λέει το ίδιο το Σύνταγµα στην πα-
ράγραφο 2 του άρθρου 16, σύµφωνα µε το οποίο η παιδεία απο-
τελεί βασική αποστολή του κράτους κι έχει σκοπό την ηθική,
πνευµατική, επαγγελµατική και φυσική αγωγή των Ελλήνων, την
ανάπτυξη της εθνικής και θρησκευτικής συνείδησης και τη διά-
πλασή τους σε ελεύθερους και υπεύθυνους πολίτες. 

Αυτό σηµαίνει ότι αναγκαστικά η διαπαιδαγώγηση που περνάει
µέσα από την τηλεόραση σε κάθε ελληνόπουλο οφείλει να λαµ-
βάνει υπ’ όψιν την παραπάνω παράµετρο και µάλιστα αρκετά σο-
βαρά, δεδοµένου ότι στο πλαίσιο της σηµερινής κατάστασης,
αυτή που κυρίως ασκεί καθήκοντα διαπαιδαγώγησης είναι τώρα
πια κυρίως η τηλεόραση. Η γιαγιά στο σπίτι αφήνει το πρωί ανοι-
κτή την τηλεόραση. Το µικρό παιδί δεν ακούει πια τα παραµύθια
της γιαγιάς που άκουγαν παλαιότερες γενεές, δεν βλέπει την οι-
κογένειά του, που νυχθηµερόν αγωνίζεται για το µεροκάµατο.
Βλέπει τηλεόραση. Άρα έρχεται πρώτα η τηλεόραση στη διαπαι-
δαγώγηση των νέων, των µικρών παιδιών µας και δευτερευόντως
έρχεται η οικογένεια.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τι απ’ όλα αυτά νοµίζεται ότι µπορεί η σηµερινή τηλεόραση
να εµφυσήσει στους νέους πολίτες; Την ηθική, την πνευµατική
ανάπτυξη ή την εθνική και θρησκευτική συνείδηση; 

Εφόσον σκεφτήκατε και υλοποιήσατε την πρόθεσή σας να
ελέγχετε το σύνολο της τηλεοπτικής διαδικασίας µέσω του κρα-
τικού ελέγχου που ασκείτε –και έτσι πρέπει να γίνεται-, πώς σας
ξέφυγε το µοναδικό καλό που θα µπορούσατε να πετύχετε µέσω
αυτής της κυρίαρχης θέσης που επιφυλάξατε στον εαυτό σας,
κύριε Υπουργέ; Δηλαδή, την διόρθωση του περιεχοµένου των τη-
λεοπτικών προγραµµάτων σε συνάφεια µε το άρθρο 16, ώστε να
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εξασφαλίσετε τουλάχιστον ένα µίνιµουµ προσφοράς προς το
έθνος.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ)

Εµείς θέλουµε η τηλεόραση, όπως ένα σωρό άλλα θέµατα, να
είναι ο µοχλός και αυτός για την εθνική διαπαιδαγώγηση των Ελ-
λήνων. Αυτή είναι η συµβολή που µπορείτε να προσφέρετε στην
πληροφόρηση και στην τηλεόραση για τη νέα γενιά.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ πολύ,
κύριε Παππά.

Ο κ. Κοντονής έχει τον λόγο, Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλη-
τισµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µπαίνω κατευθείαν στο θέµα,
για να µη σπαταλήσω τον χρόνο. Από την οµιλία του πρώην Προ-
έδρου του ΠΑΣΟΚ, του κ. Βενιζέλου, έχουµε κρατήσει ορισµένα
σηµεία. 

Και τα έχουµε κρατήσει, διότι οι αναφορές του σηµατοδοτούν
τερατολογίες µεγίστου βαθµού. 

Σηµείο πρώτο. Ο κ. Βενιζέλος είπε ότι δήθεν η Κυβέρνηση προ-
σπαθεί να δηµιουργήσει νέα τζάκια. Ποια είναι αυτά τα νέα τζά-
κια; Και γιατί αναφέρονται µε αυτόν τον χαρακτηρισµό υποψή-
φιοι, τους οποίους ούτε καν γνωρίζουµε, επιχειρηµατίες που θέ-
λουν να εµπλακούν στον χώρο της ενηµέρωσης, υπό καθεστώς
διαφάνειας και νοµιµότητας. 

Δεν τους ενδιαφέρουν, κύριοι συνάδελφοι, τα νέα τζάκια. Τους
ενδιαφέρουν τα υφιστάµενα. Διότι, µε τα υφιστάµενα, µε τα τζά-
κια που υπάρχουν σήµερα στην ενηµέρωση, έχουν σχέση αίµα-
τος, σχέση διαπλοκής. Κι αυτά τα είδαµε όλα αυτά τα χρόνια.
Είκοσι πέντε χρόνια προσωρινές άδειες. Πού ακούστηκε στον
κόσµο αυτό; Και γιατί υπήρχαν είκοσι πέντε χρόνια προσωρινές
άδειες; Τι έννοια έχει το προσωρινό σε αυτήν την περίπτωση; 

Εποµένως αλλού είναι το ενδιαφέρον. Δεν είναι για τα νέα τζά-
κια, τα οποία κανείς δεν γνωρίζει -εµείς σας καλούµε και το
άρθρο 2 και το άρθρο 13 να ψηφίσουµε όλοι µαζί, όπου υπάρχει
απόλυτη διαφάνεια στο διαγωνισµό και τη δηµοπρασία- είναι για
τα παλιά τζάκια, αυτά που λειτουργούν σήµερα, υπό το καθε-
στώς το οποίο όλοι γνωρίζουµε. 

Ο κ. Βενιζέλος είπε ότι αυτά τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης, τα
οποία λειτουργούν µέχρι σήµερα -µέχρι τον Ιανουάριο του 2015
που είχαµε την κυβερνητική αλλαγή- κακοµεταχειρίστηκαν τις κυ-
βερνήσεις, οι οποίες µέχρι τότε είχαν προωθήσει τις πολιτικές
που προωθούσαν, µε τα νοµοσχέδια που ψηφίζονταν από τη
Βουλή. Τέτοια κακοµεταχείριση είχαν, που ο γνωστός δηµοσιο-
γράφος, ο κ. Πρετεντέρης, στο βιβλίο που έχει εκδώσει πρό-
σφατα, αναφέρει για την αναδιάρθρωση του χρέους: «Όλοι
ξέραµε από την πρώτη στιγµή ότι δεν είναι βιώσιµο. Αλλά µας
έλεγαν µην το πείτε τώρα. Δεν είναι σωστό. Το αποτέλεσµα είναι
ότι µέχρι το 2010 έλεγαν όλοι» -εννοούσε το ΠΑΣΟΚ και η Νέα
Δηµοκρατία- «ότι το χρέος είναι βιώσιµο κι εµείς δεν τους απαν-
τούσαµε όχι δεν είναι. Δεν τους λέγαµε ότι αυτά είναι βλακείες.
Δείξαµε αυτοσυγκράτηση». Τέτοια µεταχείριση είχε η κυβέρνηση
και ο κ. Βενιζέλος από τα κανάλια και από τα τζάκια που σήµερα
υπερασπίζεται. 

Και λέει και κάτι ακόµα ο κ. Πρετεντέρης στο βιβλίο του, όσον
αφορά τους κινδύνους και την πιθανότητα ανόδου της Αριστε-
ράς στην Κυβέρνηση: «Φωνάξαµε «λύκος» περισσότερες φορές
από όσες έπρεπε από τα µέσα ενηµέρωσης». Τέτοια κακοµετα-
χείριση. 

Τέλος, πάλι ο κ. Πρετεντέρης στο βιβλίο του αναφέρεται σε
µια συνοµιλία µε τον κ. Βενιζέλο τον Ιούνιο του 2012, όπου εκεί
ο τότε Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ εξέφρασε την δυσφορία του για
την προεκλογική τακτική του κ. Σαµαρά. Και του λέει ο κ. Πρε-
τεντέρης: «Τις εκλογές δεν θα τις κρίνει ούτε ο Σαµαράς ούτε ο
Τσίπρας. Θα τις κρίνει το ερώτηµα, διότι από αυτό θα προκύψει
η απάντηση». Και συνεχίζει: «Ακόµη και τώρα» -δηλαδή στον
χρόνο που εκδόθηκε το βιβλίο- «θεωρώ ότι οι εκλογές της 17ης

Ιουνίου κρίθηκαν επειδή» –προσέξτε- «ενάµισι κανάλι και δύο-

τρεις εφηµερίδες έκαναν σε πολύ δύσκολες συνθήκες τη δου-
λειά τους. Έθεσαν το σωστό ερώτηµα». 

Αυτή είναι η κακοµεταχείριση του κ. Βενιζέλου και των κυβερ-
νήσεων του ΠΑΣΟΚ και του κ. Σαµαρά από τα κανάλια; Και έρχε-
ται εδώ σήµερα ο πρώην Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ και εγκαλεί την
Κυβέρνηση για διαπλοκή; Με ποιους; Με αυτούς οι οποίοι έπαιρ-
ναν εντολές και έλεγαν ότι φωνάξαµε «λύκος» περισσότερες
φορές;

Θέλω, λοιπόν, εδώ να πω ότι αυτήν τη στιγµή η Κυβέρνηση επι-
χειρεί να εγκαθιδρύσει την κανονικότητα στον χώρο των µέσων
µαζικής ενηµέρωσης. Αυτή η κανονικότητα είναι να γίνει νόµιµα
η αδειοδότηση, να καταργηθεί ένα καθεστώς είκοσι πέντε χρό-
νων προσωρινότητας και να πάρουν, όσοι θέλουν να επενδύσουν
νόµιµα, άδειες και συχνότητες οι οποίες είναι περιουσιακό στοι-
χείο του ελληνικού λαού.

Και υπό αυτήν έννοια, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριε Πρό-
εδρε, η Κυβέρνηση επιτελεί εθνικό έργο. Διότι είναι έργο υπέρ
του ελληνικού λαού να φροντίζει το δηµόσιο χρήµα να µη σκορ-
πίζεται στους τέσσερις ανέµους και να πληρώνουν όσοι πρέπει,
αυτά που τους αναλογούν. 

Και κάτι άλλο. Το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο ήταν προεκλογική
δέσµευση της Κυβέρνησης εδώ και πολλά χρόνια. Πρώτη φορά
Αριστερά, πρώτη φορά γίνονται πράξη αυτά τα οποία έπρεπε
έχουν γίνει πριν είκοσι πέντε χρόνια. Πρώτη φορά Αριστερά, λοι-
πόν. Καταλάβετέ το όλοι!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ πολύ,

κύριε Κοντονή.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον

λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Θέλω να ανακοι-

νώσω κάτι και µετά θα έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΟΥΡΣΟΥΖΙΔΗΣ: Δεν θα τελειώσουµε ποτέ, κύριε

Πρόεδρε.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεν φταίµε εµείς, κύριε συνάδελφε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κατετέθη αίτηµα

για ονοµαστική ψηφοφορία από είκοσι δύο Βουλευτές της Νέας
Δηµοκρατίας επί τριάντα πέντε άρθρων. Η ονοµαστική ψηφοφο-
ρία, σε συνεννόηση µε τον Πρόεδρο της Βουλής, θα διεξαχθεί
απόψε στις 19.00’.

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Είχαµε συµφωνήσει, κύριε Πρόεδρε,
για τις 18.00’.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Έχετε τον λόγο,
κύριε Λοβέρδο, για δύο λεπτά.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν
απευθύνοµαι σε σας -τα επιχειρήµατά µου αυτά που θα πω τα
έχετε ακούσει δύο φορές- αλλά εδώ η Κυβέρνηση δεν συντονί-
ζεται, παρ’ ότι κύριε Πρόεδρε ζήτησα από τη συνάδελφό σας,
την κ. Χριστοδουλοπούλου, να ζητήσει από την Κυβέρνηση να
κάνετε µια εσωτερική συνεννόηση, ούτως ώστε να µην έρχεται
κάθε Υπουργός εδώ και λέει πράγµατα που είπε προηγούµενος
συνάδελφός του ή που τα λένε και µε καλύτερο ίσως τρόπο οι
Βουλευτές –καλύτερο µε την έννοια ότι παρακολουθούµε τη συ-
ζήτηση εδώ πέρα πέντε µέρες. Κάθε τόσο έρχεται ένας Υπουρ-
γός, λέει τα ίδια που είπαν οι προηγούµενοι -άσχετα µε το σχέδιο
νόµου- κι αναγκάζει κι εµάς, που είµαστε όλη την µέρα εδώ και
δεν θέλουµε να διακόπτουµε τη σειρά και να παίρνουµε χρόνο
από τους συναδέλφους, να ξανατοποθετούµαστε. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν µιλάω σε σας, γιατί δεν θέλω
να σας ξαναπώ πράγµατα που σας ξαναείπα. Απευθύνοµαι στον
κ. Κοντονή. Αυτή, όµως, δεν είναι διαδικασία -υποτιµά το Κοινο-
βούλιο και τα µέλη του- κάθε φορά να πρέπει να επαναλαµβά-
νουµε επειδή κάποιου Υπουργού του ξύπνησε να πει κάτι που
ειπώθηκε δέκα φορές.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλη-
τισµού): (Δεν ακούστηκε)

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Λέµε, λοιπόν, κύριε συνάδελφε, ότι η
Κυβέρνηση πρέπει να συνηθίσει να υπόκειται σε καθεστώς κριτι-
κής είτε είναι αυτά τα κανάλια είτε είναι άλλα. Μάλιστα, σπεύσατε
να ρητορεύσετε, συνηγορώντας υπέρ των νέων ιδιοκτητών. Αυτό
κάνατε! Και λυπάµαι για την αστοχία σας. Δεν το θέλατε, αλλά
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αυτό κάνατε.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλη-

τισµού): Έτσι είναι; Τους ξέρετε;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Εσείς τους ξέρετε. Εγώ δεν έχω ιδέα. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλη-

τισµού): Είκοσι πέντε χρόνια προσωρινές άδειες.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Εσείς τους ξέρετε για να κόπτεστε να

πείτε επάνω «οι άνθρωποι γιατί να µην πάρουν κι αυτοί κανάλια;
Να πάρουν». 

Αλλά, κύριε Πρόεδρε, απευθύνεται επί οκτώ λεπτά –όσα µί-
λησε- στο ΠΑΣΟΚ, λέγοντας πράγµατα που έχουν ξαναειπωθεί.
Και θέλω να του πω -όχι στους συναδέλφους, αλλά στον κ. Κον-
τονή- ότι κάθε κυβέρνηση υπόκειται σε κριτική. 

Επί πέντε χρόνια, κύριε συνάδελφε, όλοι οι ραδιοτηλεοπτικοί
σταθµοί ή σχεδόν όλοι έλεγαν «να µην πέσει η χώρα στον
γκρεµό», «να υπογραφούν συµφωνίες» και µόλις υπογράφονταν
άρχιζαν κάθε µέρα «τι είναι αυτό που υπογράψατε», «τι είναι
αυτό», «πω πω, το ένα», «πω πω, το άλλο». Έτσι γίνεται. Να το
συνηθίσετε. Τώρα το περνάτε εσείς.

Επίσης, όλα τα στελέχη σας ή -για να είµαστε και δίκαιοι σχεδόν
τα περισσότερα- έκαναν καριέρα στις πρωινές τηλεοπτικές ζώνες.
«Τιµή µου που σας έχω, κύριε Βαρουφάκη, εδώ» ο ένας, «τιµή
µου, κύριε Βαρουφάκη» ο άλλος. Τα ίδια για τον κ. Κοντονή …

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ!
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε συνάδελφε, κάνατε καριέρα

στα µίντια.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Λοβέρδο,

σάς παρακαλώ.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Μη σας στενοχωρεί ότι υφίσταστε κρι-

τική. Έτσι είναι οι δηµοκρατίες, κύριοι των σταλινικών µεθόδων…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, κύριε

Λοβέρδο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: …γιατί, κύριε Πρόεδρε, από την Αρι-

στερά, οι πιο πολλοί από δω κράτησαν µόνο τον σταλινισµό. Ε,
τελείωσε αυτό το πράγµα. Τέλος!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλη-

τισµού): Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο για ένα λεπτό επί προ-
σωπικού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Μισό λεπτό, κύριε
Υπουργέ.

Θα ήθελα να πω στο Σώµα και στον κ. Λοβέρδο ότι είναι ελεύ-
θερος ο κάθε Βουλευτής να τοποθετηθεί και στον Υπουργό δεν
µπορεί να απαγορεύσει το Προεδρείο να τοποθετείται όπως
αυτός πιστεύει ή νοµίζει. Κατά συνέπεια…

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ζητήσαµε η Κυβέρνηση να συντονίζε-
ται.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Η Κυβέρνηση συ-
νολικά. Αυτό είναι άλλο θέµα. 

Για πόσο χρόνο θέλετε τον λόγο, κύριε Υπουργέ;
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να πω κάτι κι εγώ

και να απαντήσει συνολικά ο κ. Κοντονής;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Έχει ζητήσει τον

λόγο ο κ. Κοντονής. 
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Μα, έχω σηκώσει το χέρι µου τόση ώρα

και δεν µε κοιτάτε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Τι να κάνουµε; Ζή-

τησε τον λόγο, κυρία Βούλτεψη. 
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Εντάξει, ας απαντήσει ο κ. Κοντονής και

να ξαναπαντήσει σε µένα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Θέλετε, κύριε Κον-

τονή, να της δώσω τον λόγο; 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλη-

τισµού): Ό,τι θέλετε, κύριε Πρόεδρε. Αν θέλει η κ. Βούλτεψη να
προηγηθεί…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ορίστε, κυρία
Βούλτεψη. Πόσο χρόνο θέλετε;

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Δύο λεπτά. Γρήγορα θα τα πω. 
Συµφωνήσαµε όλοι οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, πέρα

από το γεγονός ότι έχουµε δικαίωµα µετά την οµιλία κάθε Υπουρ-

γού να λαµβάνουµε τον λόγο, να µην το κάνουµε για να µιλήσουν
οι Βουλευτές. Αυτό όµως φαίνεται ότι έδωσε το δικαίωµα να έρ-
χονται στην Αίθουσα όλοι οι Υπουργοί και να µιλούν, εµείς να µη
µιλούµε, να φιµωνόµαστε υπέρ των συναδέλφων οι οποίοι πάλι
έχουν παράπονο και έχουν δίκιο και γίνεται αυτό. 

Και ξέρετε γιατί γίνεται αυτό, κύριε Κοντονή; Γιατί δεν κατά-
λαβα γιατί ήρθατε εδώ µε την ιδιότητα του Υφυπουργού και µι-
λήσατε. Διότι η αρχή της προπαγάνδας είναι ότι για να πετύχεις
κάτι, πρέπει να επικεντρώνεσαι σε ένα θέµα και να το λες πολλές
φορές, ώστε ο κόσµος να θεωρήσει ότι αυτό είναι η αλήθεια.
Διότι εσείς µιλήσατε λέγοντας ότι επί είκοσι πέντε χρόνια δεν
υπήρχαν άδειες, αλλά ξεχάσατε να πείτε ότι από το 2011 αυτό
δεν ισχύει. Μιλήσατε, λοιπόν, για την περίοδο 1989-2011 και αφή-
σατε τα υπόλοιπα χρόνια, που είναι και το επίδικο θέµα µας.
Εµείς µιλάµε για την ψηφιακή εποχή. Εµείς δεν είπαµε ποτέ ότι
δεν υπήρχε ασυδοσία. Εγώ η ίδια έχω γράψει άρθρα γι’ αυτό.
Άρα εσείς ήρθατε εδώ για να επαναλάβετε κάτι που δεν είναι
αλήθεια, προκειµένου να τα ακούει η κοινή γνώµη και να λέει: «ο
ΣΥΡΙΖΑ βάζει τάξη στα µέσα ενηµέρωσης», τα οποία από το 2011
έχουν µπει στην ψηφιακή εποχή, έχουν δοθεί οι άδειες, έχουν τε-
λειώσει όλα. 

Δεν σας άκουσα να ενοχλείστε που φτιάχνετε εθνικό κέντρο
προπαγάνδας και δηµιουργείτε κρατικούς δηµοσιογράφους, οι
οποίοι για να δουλεύουν κάπου αλλού, πρέπει να παίρνουν άδεια
από το δηµόσιο µέσο στο οποίο εργάζονται. Και αν πουν κάτι
άλλο στο ιδιωτικό µέσο, τότε θα τους αφαιρείται η δυνατότητα
να δουλεύουν, όπως το έφερε µε τροποποίηση ο Υπουργός. Δεν
βλέπω να ενδιαφέρεστε για το ότι δέχεται πλήγµα η ελευθερία
του Τύπου. Πώς γίνεται να είναι όλοι απέναντί σας; Εργοδότες,
εργαζόµενοι, ανεξάρτητες αρχές, οι πάντες και εσείς είστε οι µο-
ναδικοί αλάνθαστοι. Απλώς είστε προπαγανδιστές. Φέρτε και τον
Γεωργαλά. Δεν είναι τίποτα. Κι αυτός…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Άντε πάλι ο Γεωργαλάς. Έλεος!
(Θόρυβος-διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Όχι «έλεος». Ο Γεωργαλάς έφτιαξε υπη-
ρεσία εποπτείας Τύπου. Εσείς µε αυτόν τον νόµο αυτό κάνετε
τώρα. Φέρτε τον. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Έχουν δίκιο οι
Βουλευτές. Πρέπει να µιλήσουν κι αυτοί. Θα παρακαλέσω να µη
ζητούν τον λόγο οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλη-

τισµού): Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ που µου δίνετε τον
λόγο. 

Η Κυβέρνηση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχετε δει ότι δεν
δέχεται την κριτική και τον αντίλογο; Κατά πρώτον, τη δεχόµαστε
και συζητάµε στο Κοινοβούλιο. Κατά δεύτερον, εµείς σε κανέναν
δηµοσιογράφο δεν έχουµε κάνει υποδείξεις τι θα πει και τι θα
κάνει. Δικαίωµα είναι κάθε επαγγελµατία να εκφράζει τη γνώµη
του ελεύθερα, όπως το κάνει. 

Εγώ µάλιστα στη σηµερινή µου οµιλία, κύριε Λοβέρδο, διά-
βασα αποσπάσµατα ενός δηµοσιογράφου ο οποίος δεν συµπα-
θεί καθόλου τον ΣΥΡΙΖΑ -δικαίωµά του, το κάνει µε ένα τρόπο
από τα µέσα στα οποία εργάζεται τεκµηριωµένο κατά τον ίδιο-
και ανέφερα αυτά τα οποία συνέβαιναν την κρίσιµη περίοδο. Γι’
αυτό ενοχληθήκατε. Γιατί αυτά δεν τα λέει κάποιος του ΣΥΡΙΖΑ.
Τα λέει ο κ. Πρετεντέρης. Και ενοχλείστε γιατί τα λέει ο κ. Πρε-
τεντέρης. 

Και τι να πείτε όταν λέει ότι πολλές φορές φωνάξαµε «λύκος»
ή για την αναδιάρθρωση του χρέους κάναµε τα παγώνια και δεν
λέγαµε ότι αυτό το χρέος δεν είναι βιώσιµο; Αυτό σας ενοχλεί. 

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Μα αυτό τι σχέση έχει; Αυτό είναι έκ-
φραση γνώµης.  

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ-ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Βεβαίως έχει
σχέση, κυρία Βούλτεψη.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλη-
τισµού): Αυτό σας ενοχλεί γιατί αποδεικνύεται µε απόλυτο τρόπο
αυτό που λέει ο ΣΥΡΙΖΑ, ότι υπήρχε ευθεία συνεννόηση ενός πο-
λιτικού προσωπικού το οποίο κυβέρνησε τη χώρα, των καναλιών
τα οποία εξέπεµπαν αυτά τα µηνύµατα…

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Αυτό είναι απόδειξη;
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ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλη-
τισµού): …και βεβαίως της οικονοµικής ολιγαρχίας, η οποία κα-
θόριζε το πολιτικό πλαίσιο στον τόπο.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Άρα είναι χειραγωγούµενη η δηµοσιο-
γραφία; Την χειραγωγείτε και εσείς.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλη-
τισµού): Αυτά, λοιπόν, σας ενοχλούν. Και σας ενοχλούν δύο
φορές γιατί τα λέει ο Πρετεντέρης. Και γι’ αυτό µιλάτε µε αυτόν
τον τρόπο.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Άρα είναι χειραγωγούµενος και ο Πρε-
τεντέρης. Πείτε µας.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλη-
τισµού): Εµείς, λοιπόν, για να τελειώνουµε, τους νέους όσους
θα…

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Ο Πρετεντέρης είναι χειραγωγούµενος;
Πείτε το.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλη-
τισµού): Σας παρακαλώ, κυρία Βούλτεψη! Κάνετε συνεχώς φα-
σαρία. Επιτέλους! Το γεγονός ότι είσαστε γυναίκα και σας
σεβόµαστε περισσότερο, µην το εκµεταλλεύεστε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Σας παρακαλώ!
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Με συγχωρείτε, δεν έχω µιλήσει όλη

µέρα για να µιλάτε εσείς. 
Είναι χειραγωγούµενος; Πείτε µας.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλη-

τισµού): Σας παρακαλώ! Τελειώνω. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, κυρία

Βούλτεψη!
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλη-

τισµού): Κύριε Λοβέρδο, τους νέους επιχειρηµατίες οι οποίοι εν-
δεχοµένως θα επενδύσουν κανένας δεν τους γνωρίζει.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Ο Πρετεντέρης είναι χειραγωγούµενος.
Το είπε ο Υπουργός.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, κυρία
Βούλτεψη!

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Ε, πώς; Το είπε.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλη-

τισµού): Εδώ σας καλούµε: ψηφίστε το άρθρο 2 και το άρθρο
13, που είναι η επιτοµή της νοµιµότητας και της διαφάνειας. Και
όποιοι θέλουν δεν θα επενδύσουν µε προσωρινές άδειες ούτε µε
τις πλάτες κανενός κόµµατος, αλλά θα επενδύσουν µε ένα επεν-
δυτικό σχέδιο και από εκεί και πέρα η ζωή θα δείξει και όλοι θα
κριθούµε και όλοι θα ελέγχονται.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ πολύ

και εγώ.
Ο κ. Καραναστάσης έχει τον λόγο.
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο για

µισό λεπτό.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Μισό λεπτό. Κύριε

Λοβέρδο αν µιλήσετε  εσείς κι η κ. Βούλτεψη µετά, µετά θα ζη-
τήσει τον λόγο ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ,
όλοι θα θέλουν τον λόγο. Οι Βουλευτές διαµαρτύρονται. Παρα-
καλώ, βοηθήστε λίγο το έργο του Προεδρείου. Να µιλήσει ο κ.
Καραναστάσης, να µιλήσουν µερικοί Βουλευτές και µετά παίρ-
νετε τον λόγο.

Ορίστε, έχετε τον λόγο, κύριε Καραναστάση.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΡΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι οι Βουλευτές αισθάνονται ότι
πάρα πολλές φορές πρέπει να θεωρήσουµε ότι ο Κανονισµός
της Βουλής πρέπει να τροποποιηθεί. Εγώ αυτό αφήνω αυτήν τη
στιγµή σαν µια κουβέντα…

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Υπάρχει η  Επιτροπή Κανονισµού.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΡΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Η Επιτροπή Κανονισµού

υπάρχει, νοµίζω ότι πρέπει να ασχοληθεί µε τα θέµατα αυτά.
Συζητάµε σήµερα ένα νοµοσχέδιο που έρχεται να τακτοποι-

ήσει πράγµατα και καταστάσεις σε έναν πολύ ευαίσθητο εθνικά,
πολιτικά και κοινωνικά τοµέα, αυτόν των συχνοτήτων της επί-
γειας ψηφιακής µετάδοσης τηλεοπτικών προγραµµάτων, έναν
τοµέα που τον ρύθµισε πριν από λίγα χρόνια η συγκυβέρνηση

Νέας Δηµοκρατίας - ΠΑΣΟΚ καταφέρνοντας µε το δικό της νόµο
να δηµιουργήσει ένα εκτρωµατικό µόρφωµα που διεκδικεί δάφ-
νες παγκόσµιας πρωτοτυπίας τόσο ως προς τη νοµική του υπό-
σταση όσο και ως προς τα άλλα του χαρακτηριστικά.

Η Αντιπολίτευση έχει επιδοθεί σε έναν αγώνα χαρακωµάτων
για να µην θιγούν όσοι ευνοούνται από το σηµερινό καθεστώς,
το οποίο αυτοί δηµιούργησαν. Ακούσαµε ότι κακώς φέραµε το
νοµοσχέδιο σε διαβούλευση το καλοκαίρι, γιατί θέλαµε να κατα-
στήσουµε οµήρους τους καναλάρχες εν όψει της προεκλογικής
περιόδου. Μα, καλά ζούµε στην ίδια χώρα; Υπάρχει ένας πολίτης
αυτής της χώρας που να µην γνωρίζει την πολεµική που δέχτηκε
ο ΣΥΡΙΖΑ προεκλογικά από το σύνολο σχεδόν των ιδιωτικών
µέσων µαζικής ενηµέρωσης;

Κύριε Πρόεδρε, θα έρθω τώρα στο περιεχόµενο του νοµοσχε-
δίου. Είναι γνωστό ότι πριν από µερικά χρόνια η τότε συγκυβέρ-
νηση Νέας Δηµοκρατίας  -ΠΑΣΟΚ εισήγαγε νόµο που καθόριζε
τα του ψηφιακού επίγειου τηλεοπτικού σήµατος και προχώρησε
στη διενέργεια σχετικού διαγωνισµού για την ανάδειξη αναδό-
χων.

Ταυτόχρονα µε το αισχρό «µαύρο» που επέβαλε στην ΕΡΤ, τον
µόνο δηµόσιο φορέα που είχε και την υποδοµή και την τεχνογνω-
σία για να συµµετάσχει στον διαγωνισµό, την απέκλεισε από
αυτόν, ξεκαθαρίζοντας το τοπίο υπέρ του σχήµατος που δηµι-
ούργησε τα µεγάλα ιδιωτικά κανάλια της χώρας. Πήγαµε έτσι σε
έναν διαγωνισµό µε έναν διαγωνιζόµενο για τις πανελλαδικές συ-
χνότητες και σε έναν µικρότερο για τις περιφερειακές, µε κανένα
διαγωνιζόµενο. Κατακυρώσαµε τις άδειες πανελλαδικής εµβέ-
λειας στον µοναδικό συµµετέχοντα και του δώσαµε µπόνους,
δώρο, όπως προσφυώς προέβλεπε ο τότε νόµος, και τις περιφε-
ρειακές, αφού για αυτές δεν ενδιαφέρθηκε κανείς.

Σε οποιαδήποτε πολιτισµένη και ευνοµούµενη χώρα του κό-
σµου ο διαγωνισµός αυτός θα είχε κηρυχθεί άγονος. Μιλάµε συ-
νεπώς για µια αµαρτωλή διαδικασία που οδήγησε σε ένα στρε-
βλό αποτέλεσµα, το οποίο πρέπει να αναταχθεί. 

Αποτέλεσµα της µονοπωλιακής κατάστασης που δηµιουργή-
θηκε ήταν η καταστρατήγηση βασικών προβλέψεων του τότε
νόµου, όπως ήταν παραδείγµατος χάριν η γεωγραφική και η πλη-
θυσµιακή κάλυψη του ελλαδικού χώρου και η σύµπτωση των πε-
ριφερειακών ζωνών συχνοτήτων µε τις αντίστοιχες γεωγραφικές
και διοικητικές. Έτσι, αντί για τη δηµιουργία διακοσίων εβδο-
µήντα πέντε σηµείων εκποµπής, όπως το Πολυτεχνείο µαζί µε το
Πανεπιστήµιο Πειραιώς είχαν καθορίσει, η «DIGEA» υλοποίησε,
µε την ανοχή της τότε Κυβέρνησης, µόνο εκατόν πενήντα έξι ση-
µεία αναµετάδοσης.

Στην περιφέρεια δε µε την επιλογή αυτή έχουµε κανάλια όµο-
ρων περιφερειών να εκπέµπουν στη µία περιφέρεια και στην πε-
ριφέρεια που έπρεπε να εκπέµπουν να µην τη λαµβάνουν. 

Επιπρόσθετα, η παραχώρηση του δηµόσιου αγαθού των συ-
χνοτήτων σε έναν µόνο πάροχο δηµιούργησε ή ευνοεί τη δηµι-
ουργία πολύπλοκων σχέσεων διαπλοκής οικονοµικών, πολιτικών
ή άλλων συµφερόντων.

Με διαφάνεια και δίκαιους κανόνες απαντάµε και σε όσους
µας κατηγορούν για περιορισµό της ενηµέρωσης. Τίθεται το
θέµα της γεωγραφικής και πληθυσµιακής κάλυψης µε την πρό-
βλεψη ο διαγωνισµός και η ολοκλήρωση της διαδικασίας αδει-
οδότησης να γίνεται σύµφωνα µε τους εκάστοτε ισχύοντες
χάρτες συχνοτήτων επίγειας ψηφιακής ευρυεκποµπής ψηφιακού
σήµατος, όπως δήλωσε στην επιτροπή ο αρµόδιος Υπουργός. Οι
ισχύοντες χάρτες θα αναθεωρηθούν άµεσα, ώστε να καλύπτεται
το 98% της επικράτειας. Λύνεται, έτσι, και το θέµα της κάλυψης
ευαίσθητων εθνικά περιοχών, όπως η παραµεθόριος, νησιά, πε-
ριοχές µε ορεινότητα κ.λπ..

Τέλος, προβλέπεται οι άδειες να έχουν δεκαετή διάρκεια. Έτσι
διασφαλίζεται η επένδυση αλλά και η παρακολούθηση και προ-
σαρµογή στις τεχνολογικές εξελίξεις. 

Απαντήθηκε αναλυτικά -και νοµίζω ότι είναι ένα πάρα πολύ ση-
µαντικό θέµα αυτό- το αντιεπιστηµονικό επιχείρηµα ότι ο αριθµός
των συχνοτήτων είναι απεριόριστος. Στους υπάρχοντες πολυ-
πλέκτες, τέσσερις για τα πανελλαδικά της «DIGEA» συν δύο τα
περιφερειακά συν δύο της ΕΡΤ, µπορούµε µέχρι τριάντα δύο κα-
νάλια υψηλής ευκρίνειας πανελλαδικά, περιφερειακά και συνε-
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πώς το αντικείµενο που έχουµε να διαχειριστούµε είναι συγκε-
κριµένο και περιορισµένο. Η σκόπιµη συσχέτιση µε τον αριθµό
των διαδικτυακών µέσων ενηµέρωσης ή δορυφορικών, που προ-
φανώς είναι απεριόριστος, δεν απέδωσαν τα αναµενόµενα σε
όσους τη χρησιµοποίησαν. Χρησιµοποιούµε µία µπάντα συγκε-
κριµένη στα UHF, εκεί που εξέπεµπαν παλιά τα αναλογικά σή-
µατα. Ξέρουµε ότι στα 800MHz γίνεται χρήση από την κινητή
τηλεφωνία. Τα προηγούµενα µοιράζονται σε οκτώ πολυπλέκτες
από τέσσερα κανάλια υψηλής ευκρίνειας. Νοµίζω ότι αυτό επι-
στηµονικά έχει απαντηθεί. 

Νοµίζω, όµως, ότι ένα σηµαντικό θέµα που έχει αναφερθεί και
πρέπει να απαντηθεί είναι ότι στο σηµείο του νοµοσχεδίου που
αφορά το άνοιγµα κάποιων από τους υπάρχοντες σταθµούς αυ-
τοκινήτων στον κλειστό αυτοκινητόδροµο το ότι δεν κατασκευά-
στηκαν σταθµοί εξυπηρέτησης ανά τριάντα περίπου χιλιόµετρα,
όπως προβλέπεται στο άρθρο 4.6 της σύµβασης παραχώρησης
που ψήφισαν το ΠΑΣΟΚ και η Νέα Δηµοκρατία, πρέπει να απο-
δοθεί στις ούτως ή άλλως κακές συµβάσεις παραχώρησης, που
πρέπει ασφαλώς να αναθεωρηθούν και όχι µόνο σε αυτό το ση-
µείο, αλλά και για τα διόδια και τους παράδροµους και όλα αυτά.
Μέχρι να γίνει αυτό είναι λογικό να χρησιµοποιηθούν κάποιοι από
τους προϋπάρχοντες σταθµούς που έκλεισαν, για την εξυπηρέ-
τηση των µετακινούµενων πολιτών.

Εγώ θα κάνω µια σηµείωση. Στον ΠΑΘΕ µετά τη χιλιοµετρική
θέση 70 στο δροµολόγιο Αθήνα-Θεσσαλονίκη έως τη χιλιοµε-
τρική θέση 210 δεν υπάρχει ούτε ένας σταθµός εξυπηρέτησης
αυτοκινήτων. Είναι βέβαιο, όµως, ότι θα πρέπει να ληφθεί µέρι-
µνα και όσον αφορά και τους κόµβους εξυπηρέτησης αυτών των
σταθµών εξυπηρέτησης για την οδική ασφάλεια.

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θεωρώ ότι το
προς ψήφιση νοµοσχέδιο διορθώνει µε επιτυχία πολλά από τα
κακώς κείµενα στον χώρο της τηλεόρασης, προωθεί τον εξορ-
θολογισµό, τη διαφάνεια και τον υγιή ανταγωνισµό και συµβάλλει
στην προστασία του δηµοσίου συµφέροντος.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκρότηµα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ, κύριε
Καραναστάση.

Τον λόγο έχει η κ. Τζούφη.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο. Μου

είπατε ότι θα µου τον δίνατε µετά και περιµένω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Να µην αρχίσουµε

πάλι έναν κύκλο οµιλιών.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Όχι, όχι. Ένα λεπτό θα χρειαστώ,

κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Τον λόγο έχει ο κ.

Λοβέρδος, για ένα λεπτό.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ζητώ συγγνώµη από την κυρία συνά-

δελφο που έπεται να µιλήσει. 
Κύριε Υπουργέ, ίσως να µην έχετε διαβάσει καλά αυτό το βι-

βλίο ίσως να µην το έχετε διαβάσει και καθόλου. Μιλάει για δύο
λαϊκισµούς, δηλαδή τον λαϊκισµό των µέτρων και των µνηµονίων
και τον λαϊκισµό των «αντί-». Μιλάει για δύο λαϊκισµούς. Ασκεί δε
καταλυτική κριτική για το PSI.

Προφανώς, αυτά δεν σας έκαναν για τα επιχειρήµατά σας και
είπατε τα άλλα. Όχι για να πείτε για το βιβλίο, προφανέστατα,
αλλά για να δηµιουργήσετε συνειρµούς σχετικά µε ένα κανάλι,
το οποίο επί πέντε χρόνια, επτά στις επτά κάθε πρωί και το Σαβ-
βατοκύριακο είχε στο στόχαστρο κάθε Υπουργό. Έχω προσωπι-
κές  µνήµες. Μην κλαίτε σαν µικρά παιδάκια, θα συνηθίσετε στην
κριτική.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλη-
τισµού): Τι είναι αυτά, κύριε Λοβέρδο;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεύτερον, αναφέρατε και εσείς το
άρθρο 13 του νόµου. Μιας και ο Υπουργός Επικρατείας είναι ε-
δώ, για να πούµε και κάτι σοβαρό, σας παρακαλούµε, κύριε
Υπουργέ, να µας δώσετε σαν προσοµοίωση τη διενέργεια των
δηµοπρασιών, γιατί σας είπα ότι η χρονική απόσταση του ενός
από τον άλλον, έστω και ολίγων ωρών, δηµιουργεί άλλες τιµές
και αυτό δηµιουργεί ανισότητες. Αφού µας καλείτε τουλάχιστον
αυτό να το δούµε θετικά, πείτε µας πώς το έχετε σκεφθεί να συµ-

βαίνει στην πράξη.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Θα τα πω

στην οµιλία µου.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Όταν θα πάρετε τον λόγο, προφανώς

ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Τον λόγο έχει η κ.

Τζούφη.
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, θα οµιλήσω ως µη έχουσα κάνει καριέρα
στα κανάλια, αλλά στη δουλειά µου την οποία υπηρέτησα επί
πολλά χρόνια.

Είναι γνωστός σε όλους ο ρόλος των µέσων µαζικής ενηµέρω-
σης στη διαµόρφωση της κοινής γνώµης και είναι γνωστό ότι
στην πατρίδα µας τα τελευταία χρόνια έπαιζαν τον ρόλο του προ-
κεχωρηµένου φυλακίου, προωθώντας την ακραία νεοφιλελεύ-
θερη πολιτική που αφαίρεσε από τον λαό µας το 40% του
εισοδήµατός του και οδήγησε µεγάλα τµήµατα στην φτώχεια και
στην εξαθλίωση. Σήµερα, βεβαίως, απολύτως υποκριτικά εµφα-
νίζονται ως υπερασπιστές των κοινωνικών δικαιωµάτων, που κατ’
αυτούς πλήττονται συλλήβδην από τη µνηµονιακή διακυβέρνηση
του ΣΥΡΙΖΑ, που έφερε το τρίτο και χειρότερο µνηµόνιο.

Η κοινωνία, από την άλλη πλευρά, παρ’ ότι πολύ πιεσµένη µετά
και από το βρώµικο παιχνίδι των υπερχρεωµένων µέσων µαζικής
ενηµέρωσης στο δηµοψήφισµα, θέλει στο σύνολό της να αλλάξει
το πλαίσιο στην ενηµέρωση, στην ψυχαγωγία και στον πολιτισµό. 

Το νοµοσχέδιο αυτό, λοιπόν, για την αδειοδότηση των τηλεο-
πτικών συχνοτήτων αποτελεί το απαραίτητο βήµα για τη ρύθµιση
του καθεστώτος λειτουργίας των µέσων µαζικής ενηµέρωσης.
Μετά από είκοσι πέντε χρόνια η θέσπιση διαφανών κανόνων λει-
τουργίας του ραδιοτηλεοπτικού τοπίου συνιστά µία δηµοκρατική
τοµή που θα βάλει τέλος στο καθεστώς ασυδοσίας που επικρα-
τεί. Είναι στη σωστή κατεύθυνση και γι’ αυτό και επιχειρούν να
το κατεδαφίσουν όλοι εκείνοι που υπερασπίζονται µε πάθος τις
θέσεις των καναλαρχών και σήµερα και διαχρονικά. 

Κάποιοι άλλοι προσπαθούν να το απαξιώσουν ως επικοινω-
νιακό αντιπερισπασµό ή υπερτονίζουν, παρά τις προταθείσες ση-
µαντικές νοµοτεχνικές βελτιώσεις, τον ρόλο που θα έχει στον
καθορισµό των αδειών ο Υπουργός, αν και αυτό προβλέπεται και
ισχύει σε αρκετά ευρωπαϊκά κράτη. Ανεβάζουν τους τόνους, µε
στόχο να µην αλλάξει τίποτα, αυτοί οι ίδιοι που έλεγαν πως δεν
θα τολµούσαµε να κατεβάσουµε το νοµοσχέδιο γιατί συγκρο-
τούµε τη νεοδιαπλοκή, αγνοώντας και την ψύχραιµη παρέµβαση
του Προέδρου της Βουλής για διακοµµατική συναίνεση στο θέµα
του αριθµού των αδειών εθνικής εµβέλειας µε πολιτικό και επι-
στηµονικό διάλογο. 

Αγνοούν, ακόµη, σκόπιµα τον σηµαντικό ρόλο που προβλέπε-
ται να διαδραµατίζει το ΕΣΡ ως ανεξάρτητη αρχή, παρά τα υπάρ-
χοντα προβλήµατα στη συγκρότησή του, που µπορούν βεβαίως
να επιλυθούν, αλλά και την έλλειψη τεχνογνωσίας, αφού θα παί-
ζει κεντρικό ρόλο στην αδειοδότηση µέσω διεθνούς διαγωνισµού
βάσει κριτηρίων, τη δηµοπράτηση, τον έλεγχο των υποψηφιοτή-
των, την τήρηση των όρων της συµφωνίας, τη χορήγηση αλλά
και την ανάκληση των αδειών. 

Όλοι µαζί, συµπεριλαµβανοµένων και των δανειστών, µας
απειλούν µε παραποµπή στο Ευρωπαϊκό Δικαστήριο από την Κο-
µισιόν, αν δεν συµµορφωθούµε προς τας υποδείξεις. Υπάρχουν
παλαιότερες περιπτώσεις που τα κατάφεραν, όπως η υπόθεση
της ακύρωσης του βασικού µετόχου από την κυβέρνηση Καρα-
µανλή, που υπήρξε υποχώρηση της πολιτικής εξουσίας. Υπάρχει,
άραγε, ιστορική µνήµη στη Νέα Δηµοκρατία, που σήµερα ανήκει
στους σφοδρούς πολέµιους του νέου νοµοσχεδίου; 

Υπάρχει, επίσης, η εµπειρία της δηµιουργίας της «DIGEA», για
την οποία έκλεισε σε ένα βράδυ η ΕΡΤ και γνωρίζουµε από την
πρόσφατη τοποθέτηση στις επιτροπές πως ανταµείφθηκε ο φυ-
σικός αυτουργός για το κλείσιµό της µε την ανάληψη της αντι-
προεδρίας της υπεύθυνης εποπτεύουσας ανεξάρτητης αρχής.
Στην περίπτωση αυτή έλειπε και η νοµική ευαισθησία ότι δεν µπο-
ρούσε ο πάροχος δικτύου να είναι και πάροχος περιεχοµένου και
προφανώς ξεχάστηκε ως λεπτοµέρεια το ότι έµειναν χωρίς τη-
λεοπτικό σήµα δώδεκα ακριτικές περιοχές, µη οικονοµικού όµως
ενδιαφέροντος, µεταξύ αυτών και ο τόπος καταγωγής µου.   
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Και φθάνουµε στο σήµερα, όπου τα κόµµατα που φιλοτέχνη-
σαν το ισχύον µέχρι σήµερα θεσµικό καθεστώς που από πολλούς
χαρακτηρίστηκε καθεστώς διαπλοκής, καταψηφίζουν το νοµο-
σχέδιο, λέγοντας ακόµη και παραδοξότητες ή απίθανους µον-
τερνισµούς όπως, για παράδειγµα, ότι είναι άκυρες οι άδειες για
τα τηλεοπτικά δίκτυα που εκπέµπουν ψηφιακό σήµα, αυτό είναι
το παλιό, άρα δεν χρειάζεται να κάνουµε κάτι, ας το αγνοήσουµε,
ή το επιχείρηµα ότι, για παράδειγµα, τα κανάλια ευόδωσαν ση-
µαντικά την άνοδο στην εξουσία του ΣΥΡΙΖΑ.

Επειδή, όµως, φαίνεται ότι αυτές οι τοποθετήσεις δεν ευοδώ-
νονται κοινοβουλευτικά ακολουθεί η απειλή των καναλαρχών για
απολύσεις εργαζοµένων µετά τη διαρκή συρρίκνωση των αµοι-
βών και των δικαιωµάτων τους, µόνιµη απειλή σε κάθε προσπά-
θεια της Κυβέρνησης να βάλει κανόνες αµοιβαία αποδεκτούς
από όλους. Και δεν µπορεί, επίσης, επ’ ουδενί να αγνοηθεί και η
χθεσινή απεργία της ΕΣΗΕΑ σε όλους τους τηλεοπτικούς σταθ-
µούς την ηµέρα της επίσκεψης του Προέδρου της Γαλλικής Δη-
µοκρατίας και όχι σήµερα που ψηφίζεται το νοµοσχέδιο.

Εµείς από την άλλη µεριά, σε ποιο περιβάλλον προσπαθούµε
να νοµοθετήσουµε; Έχοντας ψηφίσει σκληρά µέτρα ως αποτέ-
λεσµα ενός επώδυνου συµβιβασµού, µετά από µια πολύ δύσκολη
και ασύµµετρη µάχη στο ευρωπαϊκό πεδίο ως αναγκαίο σκαλο-
πάτι για τα επόµενα βήµατα που έχουµε περιγράψει, υπό τις
ασφυκτικές πιέσεις των δανειστών σε όλα τα πεδία για υπανα-
χωρήσεις και κυρίως υπό την πίεση των λαϊκών στρωµάτων από
τις περικοπές που υφίστανται και από την ανύπαρκτη φοροδο-
τική ικανότητα της µεσαίας τάξης να πληρώσει, στραγγισµένη
από τα µέτρα των µνηµονιακών χρόνων.

Εποµένως η νοµοθέτηση αντίρροπων µέτρων ή µέτρων από-
δοσης δικαιοσύνης και συν-συµµετοχής από τους έχοντες και
κατέχοντες, όπως το νοµοσχέδιο για τις άδειες που καλούµαστε
να ψηφίσουµε, καθώς και άλλα που αναφέρθηκαν από τον Κοι-
νοβουλευτικό µας Εκπρόσωπο κ. Φάµελλο, όπως η φορολόγηση
των τηλεοπτικών διαφηµίσεων που ήδη ψηφίσαµε, κινείται στη
σωστή κατεύθυνση.

Το δηµόσιο θα υπάρχει και θα έχει τη δική του ψηφιακή πλατ-
φόρµα, εξασφαλίζοντας τον στοιχειώδη ανταγωνισµό για την
αποφυγή φαινοµένων που τόσα χρόνια ευτέλισαν την πολιτική
στη χώρα µας.

Στο σηµείο αυτό, θα ήθελα να τονίσω την ανάγκη να ενσωµα-
τωθούν οι προταθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις και τροπολογίες
για τους µικρούς περιφερειακούς σταθµούς και τα δηµοτικά ρα-
διόφωνα, µαζικό αίτηµα των τοπικών κοινωνιών, για τη διασφά-
λιση της τόσο απαραίτητης σε περιόδους κρίσης πολυφωνίας,
βεβαίως µε όρους διαφάνειας και νοµιµότητας.

Και φυσικά, θα υπερθεµατίσω για την τροπολογία του Υπουρ-
γείου Παιδείας ως απολύτως απαραίτητη για τη στήριξη των δη-
µόσιων σχολείων και των δοµών ειδικής εκπαίδευσης.

Καταληκτικά, λοιπόν, αγαπητοί συνάδελφοι, χαίροµαι που θα
ψηφίσουµε αυτό το σηµαντικό νοµοσχέδιο και τις προτεινόµενες
τροπολογίες, γιατί το ανοικτό στοίχηµα νοµίζω για τη δική µας
Αριστερά, που της ανατέθηκε από τον λαό η εξουσία σε περίοδο
δεινής κρίσης, είναι να προχωράει µε επώδυνους συµβιβασµούς,
αλλά και να αποτολµά συγκρουσιακά να ανοίγει κάποιους νέους
δρόµους, αναζωπυρώνοντας µε µικρές νίκες την ελπίδα για τη
δηµιουργία αξιόπιστων θεσµών.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστούµε
πολύ, κυρία Τζούφη.

Ο κ. Φωτήλας έχει τον λόγο.
ΙΑΣΩΝ ΦΩΤΗΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Άκουσα έκπληκτος τον κ. Κοντονή νωρίτερα να ζητάει να πι-

στώσουµε στην Κυβέρνηση το ότι έρχονται στο Κοινοβούλιο και
συζητούν µαζί µας για τα νοµοσχέδια. Δηλαδή, θα µπορούσαν
προφανώς να µην έρχονται και να µη συζητάµε για τα νοµοσχέ-
δια. Τι άλλο θα ακούσουµε, Παναγία µου!

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλη-

τισµού): Προφανώς λέτε εξυπνάδες.
ΙΑΣΩΝ ΦΩΤΗΛΑΣ: Μη µε διακόπτετε, κύριε Υπουργέ, σας πα-

ρακαλώ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα ένα νοµοσχέ-

διο που προσδοκά να αλλάξει το τοπίο στο µιντιακό σύστηµα.
Το πρώτο ερώτηµα, λοιπόν, που καλείται να απαντήσει ο

απλός πολίτης και κατ’ επέκταση κι εµείς οι Βουλευτές που θα
κληθούµε στο τέλος να ψηφίσουµε, είναι: Χρειάζεται να αλλάξει
το µιντιακό σύστηµα; Υπάρχει πρόβληµα µε το υπάρχον µιντιακό
σύστηµα; Η απάντηση είναι «ναι, το µιντιακό σύστηµα πρέπει να
αλλάξει». Το τετράγωνο µίντια-κόµµατα-κράτος-εργολάβοι πρέ-
πει να σπάσει. Δεν ανεχόµαστε άλλο κάποια κόµµατα, σε συνερ-
γασία µε κάποια µέσα και την εκάστοτε κυβέρνηση, να λυ-
µαίνονται τα χρήµατα του ελληνικού λαού. Γιατί αυτό, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, γίνεται µέχρι σήµερα είκοσι πέντε χρόνια
τώρα.

Το Ποτάµι είναι το µόνο κόµµα που από την ίδρυσή του πα-
λεύει, αντιστέκεται, φωνάζει: «Φτάνει πια!».

Σας το φωνάξαµε τον Φεβρουάριο κατευθείαν µετά τον σχη-
µατισµό κυβέρνησης και τις προγραµµατικές δηλώσεις, σας το
φωνάξαµε τον Απρίλη όταν φέρατε το νοµοσχέδιο για την επα-
ναλειτουργία της ΕΡΤ: «Φέρτε το νοµοσχέδιο για τις ραδιοτηλε-
οπτικές άδειες. Σπάστε αυτό το απόστηµα! Τολµήστε!».

Το ερώτηµα που τίθεται, λοιπόν, τώρα είναι: Αυτό το νοµοσχέ-
διο σπάει πραγµατικά το απόστηµα της διαπλοκής και φέρνει µία
τάξη στο µιντιακό σύστηµα; Η απάντηση είναι ξεκάθαρη. Όχι, δεν
είναι δυνατόν ένας νόµος που καθιστά τον Υπουργό Επικρατείας
βασιλιά, δικτάτορα των µίντια, ένας νόµος που δίνει τη δυνατό-
τητα στον κύριο Υπουργό, στον εκάστοτε Υπουργό, να παζαρεύει
µε τον όποιο επίδοξο καναλάρχη, να γίνει αποδεκτός από την
πλευρά µας. Σας καλέσαµε να αλλάξετε τέσσερα-πέντε βασικά
σηµεία του νοµοσχεδίου. Δεν αλλάξατε τίποτα. 

Ακούω κάποιες φωνές να λένε «µα, πώς είναι δυνατόν να µην
το ψηφίσετε αφού εσείς πρώτοι φωνάζατε ότι πρέπει να αλλάξει
το ραδιοτηλεοπτικό τοπίο;». Και απαντάµε: Μα, πώς να το ψηφί-
σουµε όταν αυτό το νοµοσχέδιο δηµιουργεί ένα νέο τοπίο δια-
πλοκής και δίνει άπειρες δυνατότητες σε ένα πρόσωπο; Δεν έχει
σηµασία ποιο είναι. Σήµερα είναι ο κ. Παππάς. Θα µπορούσε να
είναι κάποιος άλλος, αν θέλετε κάποιος µε τις αγνότερες προθέ-
σεις, κάποιος µε την ευρύτερη δυνατή κοινωνική αποδοχή. Θα
µπορούσε να είναι ο πατήρ Παΐσιος, θα µπορούσε να είναι η Μη-
τέρα Τερέζα. Όταν κατέχει για ένα τόσο σηµαντικό και κρίσιµο
ζήτηµα τόση υπερεξουσία, αναπόφευκτα θα κατηγορηθεί ότι δια-
πλέκεται. 

Γιατί το επιτρέπετε αυτό, κύριε Υπουργέ; Και πώς είστε τόσο
σίγουρος ότι στο µέλλον ένας άλλος Υπουργός θα είναι τόσο
αγνός και αδιάφθορος όσο εσείς; Γιατί ευτελίζετε µε τη στάση
σας µία από τις σηµαντικότερες κατακτήσεις της σύγχρονης πο-
λιτικής ιστορίας της χώρας µας, τον θεσµό των ανεξαρτήτων
αρχών; Θα γνωµοδοτεί το ΕΣΡ και άµα γουστάρει ο Υπουργός
θα το δέχεται, αλλιώς θα αποφασίζει διαφορετικά. 

Και αυτόν τον ευτελισµό των ανεξαρτήτων αρχών δεν τον βλέ-
πουµε µόνο στο παρόν νοµοσχέδιο. Τον βλέπουµε και αλλού.
Στην περίπτωση της κ. Σαββαΐδου, για παράδειγµα. Και δεν
µπαίνω στην ουσία. Θα αποφανθούν οι δικαστικές αρχές. Αυτό
που λέω είναι για τη γενική απαξίωση των ανεξαρτήτων αρχών
που όταν δεν µας αρέσουν τις αλλάζουµε έτσι απλά. Για παρά-
δειγµα, τον κ. Θεοχάρη γιατί δούλευε πολύ, την κ. Σαββαΐδου
τώρα γιατί, όπως λέτε, δούλευε λίγο. Και τελικά ποιος είναι ο µε-
γάλος χαµένος; Ο ίδιος ο θεσµός. 

Όµως, επιµένουν εκείνες οι φωνές και λένε «δεν µπορείτε να
µην το ψηφίζετε όταν φωνάζατε τόσο πολύ για το θέµα». Και
απαντώ: Οφείλουµε να µην το ψηφίσουµε, ακριβώς γιατί θέλουµε
να αλλάξει αυτό το σάπιο σύστηµα της τελευταίας εικοσιπεντα-
ετίας. Δεν µπορούµε να επιτρέψουµε τη δηµιουργία µίας νέας
διαπλοκής.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να σας δώσω ένα παράδειγµα.
Έστω ότι υπήρχε ένας νόµος που τιµωρούσε τη µοιχεία, από
όπου και αν προέρχεται, διά του δηµοσίου λιθοβολισµού στην
πλατεία Συντάγµατος. Όλοι θα πούµε ότι αυτός είναι ένας κατά-
πτυστος νόµος που πρέπει άµεσα να αλλάξει. Είναι απαράδεκτο
το 2015 να τιµωρείται η µοιχεία διά του δηµοσίου λιθοβολισµού.
Έρχεται, λοιπόν, η Κυβέρνηση και λέει ότι «σαφώς είναι απαρά-
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δεκτο και σαφώς πρέπει να αλλάξει και εµείς ως Κυβέρνηση της
πρώτης, άντε δεύτερης φοράς αριστερά, το αλλάζουµε. Στο
εξής η µοιχεία δεν θα τιµωρείται διά του δηµόσιου λιθοβολισµού
στην πλατεία Συντάγµατος. Στην πλατεία Οµονοίας θα τιµωρεί-
ται». Και εσείς µου λέτε γιατί δεν ψηφίζουµε αυτόν τον κατάπτυ-
στο νόµο κατ’ άρθρον και στο σύνολό του; Ε, λοιπόν, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, το Ποτάµι δεν µπορεί να γίνει συνεργός, συµ-
µέτοχος στο έγκληµα που συντελείται µε τις ευλογίες της Κυ-
βέρνησης. 

Σάς καλέσαµε να αποδείξετε εµπράκτως τις αγνές προθέσεις
σας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό µόνο, κύριε Πρόεδρε.
Σας καλέσαµε να διορθώσετε αυτό το ολέθριο λάθος που πάτε

να κάνετε. Σας καλέσαµε να αφήσετε κατά µέρος τις µικροπολι-
τικές σκοπιµότητες και να κοιτάξετε µπροστά, στο µέλλον. Σας
καλέσαµε να δώσετε στο πολιτικό σύστηµα την αξιοπιστία που
του αρµόζει, να εκµεταλλευθείτε την ευκαιρία που σας έδωσε ο
ελληνικός λαός να γράψετε ιστορία. 

Σας το ξαναλέµε και κλείνω µε αυτό. Διαφωνούµε σε πολλά,
κεφάλαια, αριθµούς, άδειες, τεχνικά ζητήµατα, όµως έχουµε τη
βούληση να τα προσπεράσουµε όλα. Σας το αποδείξαµε άλλω-
στε προχθές. 

Μεταφέρατε σήµερα, τώρα, την εξουσία από το πρόσωπο του
κυρίου Υπουργού σε µία πραγµατικά ανεξάρτητη αρχή κι εµείς
θα ψηφίσουµε το νοµοσχέδιο που φέρνετε στο σύνολό του µε
τα τέσσερα. Σε διαφορετική περίπτωση θα µας βρείτε απέναντί
σας. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του Ποταµιού και της Δη-

µοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστούµε

πολύ, κύριε Φωτήλα. 
Κυρία Κοζοµπόλη, έχετε τον λόγο, παρακαλώ. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ-ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Τώρα είµαι στη δύ-

σκολη θέση να έρχοµαι στο Βήµα µετά από τον κ. Φωτήλα, που
ήταν τόσο παραστατικός. Ωχριώ µπροστά του, αλλά θα προσπα-
θήσω. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η δύναµη της ραδιοτηλεόρασης
ως µέσου πολιτικής και πολιτιστικής επικοινωνίας κι εποµένως
µοχλού χειραγώγησης των συνειδήσεων και της κοινής γνώµης
οδήγησε στη συνταγµατική ρύθµιση της παραγράφου 2 του άρ-
θρου 15, στο οποίο ορίζεται ότι η ραδιοφωνία και η τηλεόραση
υπάγονται στον άµεσο έλεγχο του κράτους. 

Με τη συνταγµατική αυτή διάταξη η λειτουργία των ραδιοτη-
λεοπτικών σταθµών ανάγεται σε θέµα δηµοσίου συµφέροντος
για στόχους που αναγράφονται στη διάταξη αυτή, όπως είναι η
αντικειµενική και µε ίσους όρους ενηµέρωση και µετάδοση πλη-
ροφοριών και ειδήσεων, καθώς και προϊόντων λόγου και τέχνης
και η διασφάλιση της ποιοτικής στάθµης των εκποµπών προς την
κατεύθυνση της κοινωνικής και πολιτιστικής ανάπτυξης της
χώρας. 

Το υπάρχον τηλεοπτικό τοπίο υπακούει στην παραπάνω συν-
ταγµατική διάταξη; Όχι µόνο δεν υπακούει, κυρίες και κύριοι,
αλλά αυτό που συµβαίνει -ειπώθηκε από όλους- αποτυπώνεται
µε τη φράση «άναρχο τοπίο» ή ακριβέστερα ως χώρος ιδιαίτερα
οργανωµένος µε τη διαπλοκή από εκείνους που ασκούσαν και
ασκούν ένα µέρος της οικονοµικής ηγεµονίας αυτού του τόπου.

Υπάρχουν µεγάλες ευθύνες που η ελληνική πολιτεία -τα δύο
κόµµατα, δηλαδή, που κυβέρνησαν τη χώρα τα τελευταία είκοσι
πέντε χρόνια- δεν άσκησε το δικαίωµά της να αρθεί πάνω από
την οικονοµική σφαίρα. 

Αποδεχόµενοι, ως νέα Κυβέρνηση, την πρόκληση αλλά και όλα
όσα είχαµε υποσχεθεί προεκλογικά, µε αυτό το νοµοσχέδιο ερ-
χόµαστε να βάλουµε τις βάσεις και το πλαίσιο της λύσης του
προβλήµατος, την κατοχύρωση και την εξασφάλιση του πυρήνα
της δηµοκρατίας και τις συνθήκες τις ελευθερίας και της βούλη-
σης του κάθε πολίτη, ουσιαστικά την πρόσβαση σε κάθε πληρο-
φορία που µπορεί να δώσει δυνατότητα να αποφασίζει ο καθένας
ελεύθερα. Αυτό το τόσο βασικό ζήτηµα µπορούµε να το αφή-

σουµε να το ρυθµίζουν οι λεγόµενες «αγορές», όπως ειπώθηκε
κατ’ επανάληψη; 

Καλούµαστε να βάλουµε τη σωστή τελεία και παύλα στην ιστο-
ρία που άρχισε το καλοκαίρι του 1989, όταν µε τον ν. 1866/1989
περί άδειας µη κρατικής τηλεόρασης δόθηκε σε συγκεκριµένους
εκδότες το δικαίωµα χρήσης δηµοσίων συχνοτήτων και τέθηκαν
οι βάσεις για τη λειτουργία των πρώτων ιδιωτικών καναλιών στη
χώρα µας. 

Η πρώτη άδεια στην εταιρεία «ΤΗΛΕΤΥΠΟΣ» για δοκιµή τοπι-
κού τηλεοπτικού σταθµού υπογράφηκε στις 28-8-1989. Το
«MEGA» άρχισε να εκπέµπει το φθινόπωρο του ιδίου έτους. Ακο-
λούθησε στις αρχές του ’90 ο «ANTΕΝΝΑ».

Το πάρτι µε τη λειτουργία των καναλιών ξεκίνησε σε πλήρες
θεσµικό κενό. Αυτό το θεσµικό κενό, που είναι σήµερα όπως
ήταν, ονοµάζεται κατ’ ευφηµισµό «άναρχο τοπίο», αλλά εγώ το
λέω «καλά οργανωµένο στη βάση των νεοφιλελεύθερων αρχών». 

Το 1992, επί Μητσοτάκη, δόθηκαν ακόµα επτά ειδικές άδειες
και στο τέλος του 1992, επί Ανδρέα Παπανδρέου, άλλες πέντε.
Τα κανάλια, χωρίς αδειοδότηση, εκπέµπουν κανονικά. 

Στη συνέχεια, το 1997, έχουµε τον πρώτο διαγωνισµό για να
δοθούν κανονικές άδειες. Κατατέθηκαν εκατόν εξήντα φάκελοι
που έµειναν στα συρτάρια. Φυσικά, τα κανάλια εκπέµπουν κανο-
νικά. 

Το ’12 κηρύχθηκε άγονος ο διαγωνισµός του 1997. Φυσικά, τα
κανάλια συνέχισαν να εκπέµπουν κανονικά. 

Το 2003 προκηρύχθηκε νέος διαγωνισµός. Αυτή τη φορά κα-
τατέθηκαν δεκαπέντε φάκελοι. Άρχισε η επεξεργασία τους το
2004, αλλά ήρθαν οι εκλογές και πάλι οι φάκελοι µπήκαν στα
συρτάρια. Τα κανάλια συνεχίζουν να εκπέµπουν κανονικά. 

Με τη νέα κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας είχαµε την πάλη
του Κώστα Καραµανλή ενάντια στον βασικό µέτοχο, ενάντια
στους πέντε νταβατζήδες, όπως φέρεται να είπε, εννοώντας
τους πέντε µεγαλοεκδότες. Όµως, η διάταξη που απαγόρευε το
πλειοψηφικό πακέτο κατασκευαστών στα τηλεοπτικά µέσα ηττή-
θηκε και κατέληξε στον γνωστό νόµο Ρουσόπουλου για τη µετά-
βαση στην ψηφιακή εποχή, µια µετάβαση που δεν έβλεπε κανένα
ασυµβίβαστο. 

Ταυτόχρονα, άνοιξε τον δρόµο για τα δώρα της ψηφιακής επο-
χής της κυβέρνησης Σαµαρά-Βενιζέλου µε το επονείδιστο κλεί-
σιµο της ΕΡΤ και το ξεπούληµα αντί πινακίου φακής όλου του
φάσµατος των συχνοτήτων που ανήκει στο κράτος στην «DIGEA».

Σε αυτό το καλά οργανωµένο µε τη διαπλοκή σύστηµα µπαίνει
τέλος. Δηµιουργείται µε το παρόν νοµοσχέδιο ένα πλαίσιο κανό-
νων για όλους µε γνώµονα το δηµόσιο συµφέρον υπό καθεστώς
διαφάνειας, που εξασφαλίζεται από τα άρθρα 1 και 13 που προ-
βλέπουν τη δηµοπράτηση των αδειών από το Εθνικό Ραδιοτηλε-
οπτικό Συµβούλιο, από το άρθρο 2 που προβλέπει τη διαδικασία
αδειοδότησης των συχνοτήτων, από το άρθρο 5 που προβλέπει
την ονοµαστικοποίηση των µετοχών, από το άρθρο 6 µε τις ασυµ-
βίβαστες ιδιότητες των υποψηφίων και την αιτιολόγηση της προ-
έλευσης των κεφαλαίων που επενδύονται. 

Επίσης, µε τις διατάξεις του άρθρου 8 εξασφαλίζεται η ποι-
ότητα του παρεχόµενου προγράµµατος. Έτσι, συµµορφώνεται
η λειτουργία της ραδιοτηλεόρασης µε το Σύνταγµα που έχει κα-
τάφωρα παραβιαστεί, όπως έχει κρίνει επανειληµµένως το Συµ-
βούλιο της Επικρατείας µε τις συνεχείς επί είκοσι πέντε χρόνια
παρατάσεις των αρχικών προσωρινών αδειών.

Αυτή είναι η σκοπιµότητα του σηµερινού νοµοσχεδίου. Εκείνοι
που το καταγγέλλουν γενικώς, χωρίς να αντιπροτείνουν, επιθυ-
µούν τη διατήρηση του ισχύοντος καθεστώτος. Το ίδιο κι εκείνοι
που αποπροσανατολίζουν τη συζήτηση. Το ίδιο επιθυµούν κι εκεί-
νοι που κόπτονται τώρα για δήθεν αντισυνταγµατικότητα του νο-
µοσχεδίου αλλά και για αντιθέσεις µε το ενωσιακό δίκαιο. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ πολύ,
κυρία Κοζοµπόλη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος
Τσιάρας ζητεί άδεια ολιγοήµερης απουσίας στο εξωτερικό ως
παρατηρητής της Ευρωπαϊκής Ακαδηµίας, προκειµένου να πα-
ρακολουθήσει τις εκλογές στο Αζερµπαϊτζάν.
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Η Βουλή εγκρίνει; 
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Η Βουλή ενέκρινε

τη ζητηθείσα άδεια. 
ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο για ένα

λεπτό ως Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Να δώσουµε τον

λόγο πρώτα στην κ. Θελερίτη και αµέσως µετά θα δώσω τον
λόγο και σε εσάς, γιατί όλοι οι Βουλευτές επαναστατούν…

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Για ένα λεπτό µόνο θα ήθελα τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Θα σας τον δώσω

τον λόγο για ένα λεπτό. Όλοι οι Βουλευτές ζητούν τον λόγο και
δικαίως. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Για ένα λεπτό, παρακαλώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ορίστε, κυρία συ-

νάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Επειδή ακούστηκαν διάφορα την προηγού-

µενη ώρα από την κυρία Βούλτεψη για το ότι δηµιουργούνται
«Γεωργαλάδες» και, δυστυχώς, ακριβώς το ίδιο ακούστηκε και
στη χθεσινή συνεδρίαση της Ολοµέλειας από τον κ. Θεοχάρη,
µας προκαλούν τουλάχιστον αποτροπιασµό τέτοιες παροµοι-
ώσεις δηµοκρατικά εκλεγµένων Βουλευτών του ελληνικού Κοι-
νοβουλίου.

Εδώ, κυρία Βούλτεψη, είναι το πεδίο άσκησης της λαϊκής κυ-
ριαρχίας και της δηµοκρατίας µε τους βρυκόλακες και µε αιµο-
σταγείς δικτάτορες. Να είµαστε προσεκτικοί! 

Δεύτερον, απευθυνόµενη στον κ. Φωτήλα που µίλησε για υπε-
ρεξουσίες δικτάτορα Υπουργού, να σας πω, κύριε Φωτήλα, ότι
σύµφωνα µε το νοµοσχέδιο η µόνη αρµοδιότητα είναι να καθο-
ρίζεται ο αριθµός των παρόχων ψηφιακού σήµατος και να ορίζε-
ται το ποσό εκκίνησης, όχι το ποσό της αγοράς της δηµο-
πρασίας. 

Όσον αφορά την αναφορά του κ. Φωτήλα στην κ. Σαββαΐδου,
δεν ξέρω αν σας λέει κάτι η θέση του Γενικού Γραµµατέα Δηµο-
σίων Εσόδων ενός κράτους. Είναι ασήµαντη αυτή η θέση; Οι ανε-
ξάρτητες αρχές είναι ανεξέλεγκτες; Το κακούργηµα της απιστίας
σας λέει κάτι; Εν πάση περιπτώσει, ας κριθεί η κυρία από τη δι-
καιοσύνη και αν αθωωθεί, ας επιστρέψει στη θέση της. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστούµε,
κυρία συνάδελφε. 

Πάντως, στη σηµερινή συνεδρίαση δεν έχει δηλωθεί ότι είστε
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος, κυρία Βάκη. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Δεν έχω δικαίωµα λόγου; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Εντάξει, σας τον

έδωσα τον λόγο. 
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω τον λόγο, σας πα-

ρακαλώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρία Βούλτεψη,

να µιλήσει και κανένας Βουλευτής. 
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Για µισό λεπτό θέλω τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Μα, διακόπτετε

συνέχεια τους Βουλευτές! 
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Κοιτάξτε, αυτό είναι ένα πολύ σοβαρό

θέµα για να το αφήσουµε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Είναι σοβαρό, µα,

να µιλήσετε λίγο µετά, διότι θα ζητήσει τον λόγο άλλος Κοινο-
βουλευτικός Εκπρόσωπος µετά και γίνεται µία συνεχή συζήτηση.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Τι να κάνω δηλαδή; Δεν γίνεται να µείνει
έτσι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Να µιλήσει πρώτα
η κυρία συνάδελφος που είναι στο Βήµα. Δεν γίνεται να τη δια-
κόψω. 

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Να µιλήσει πρώτα η συνάδελφος και
µετά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, κυρία
Θελερίτη, έχετε τον λόγο. 

ΜΑΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Βουλευτές και κυρίες Βουλεύτριες, πριν αναφερθώ πιο

συγκεκριµένα στο παρόν νοµοσχέδιο, θα ήθελα να προσδιορίσω
ένα γενικότερο πλαίσιο, γιατί θα ήθελα κάτω απ’ αυτήν την
οπτική να δούµε και το παρόν νοµοσχέδιο. 

Με δεδοµένο ότι στις κοινωνίες των µέσων τα τελευταία δεν
είναι απλώς παρατηρητές αλλά παίκτες στην πολιτική και σε
άλλα κοινωνικά πεδία, θα συµφωνούσα µε τους πολιτικούς επι-
στήµονες και επικοινωνιολόγους που θεωρούν πως η µοίρα του
πολιτικού συστήµατος και των ΜΜΕ είναι κοινή.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο A’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ)

Σύµφωνα µε το Γιώργο Πλειό, που είναι καθηγητής του Τµή-
µατος Επικοινωνίας και ΜΜΕ του Πανεπιστηµίου Αθηνών, µε την
πρόοδο της Μεταπολίτευσης στο παιχνίδι µεταξύ πολιτικής εξου-
σίας και επιχειρηµατικών ελίτ και των δύο µαζί µε τα κέντρα του
εξωτερικού, τα ΜΜΕ αποκτούν ιδιαίτερα βαρύνοντα λόγο. 

Είναι χαρακτηριστικό πως και στη χώρα µας την περίοδο µετά
την πτώση της χούντας εξυφαίνεται µια όλο και πιο πολύπλοκη
σχέση εξάρτησης των ΜΜΕ από το πολιτικό σύστηµα, ιδιαιτέρως
από την Κυβέρνηση, µε τη χρήση πολιτικών, διοικητικών όσο και
χρηµατοοικονοµικών εργαλείων. 

Στη διαδικασία αυτή παρατηρείται και η σταδιακή µετάβαση
από την πολιτική, διοικητική εξάρτηση των ΜΜΕ από τις πολιτι-
κές ελίτ στην οικονοµική εξάρτηση, στην διαπλοκή, δηλαδή,
προς όφελος των µιντιακών και των οµίλων που διαθέτουν αυτοί
και µέσω αυτών τελικά προς όφελος του ίδιου του συστήµατος
εξουσίας.

Με άλλα λόγια, τα συστηµικά ΜΜΕ γίνονται ο καταλύτης της
σταδιακής σύµπτυξης της πολιτικής, επικοινωνιακής και οικονο-
µικής εξουσίας, η οποία οδηγεί σε βαθιά πολιτική και οικονοµική
κρίση τη Γ’ Ελληνική Δηµοκρατία. 

Η κρίση των υλικών µέσων είναι πολύπλευρη και, όπως χαρα-
κτηριστικά πάλι αναφέρει ο Πλειός, αν µιλούσαµε µε ιατρικούς
όρους θα τα χαρακτηρίζαµε πολυτραυµατίες σε κρίσιµη κατά-
σταση. Γιατί; Γιατί, πρώτον, πολλά από αυτά τα ΜΜΕ που απέ-
µειναν σήµερα βρίσκονται σε δεινή οικονοµική κατάσταση µε
αποτέλεσµα να απειλείται ακόµα και η ύπαρξή τους. Και αυτό
χωρίς να υπολογίζουµε τις οφειλές τους, δηλαδή τα τέλη χρήσης
συχνοτήτων, που φυσικά δεν πληρώνουν, τις ασφαλιστικές ει-
σφορές, τις φορολογικές υποχρεώσεις, ακόµα και τις αµοιβές
εργαζοµένων. 

Γι’ αυτό άλλωστε και οι επιχειρήσεις των ΜΜΕ επιβιώνουν κυ-
ρίως µέσω του τραπεζικού δανεισµού, σε αντίθεση µε άλλες επι-
χειρήσεις οι οποίες τον στερήθηκαν όλη αυτή την περίοδο, και ο
οποίος, όπως γνωρίζουµε όλοι και όλες, χορηγήθηκε µε αντάλ-
λαγµα συγκεκριµένο: την υποστήριξη συγκεκριµένων µνηµονια-
κών πολιτικών και µάλιστα σε µεγάλη ένταση. Για να µην
αναφερθούµε σε όλα όσα διαδραµατίστηκαν στη διάρκεια του
δηµοψηφίσµατος.

Επίσης, σηµαντικό είναι να αναφέρουµε ότι παρατηρείται ανα-
ξιοπιστία στο σύνολο των µέσων και κυρίως των παραδοσιακών
µέσων. Και όπως λέει πλήθος σχετικών ερευνών, τα µέσα που
γνωρίζουν τη µεγαλύτερη αναξιοπιστία είναι αυτά που στον δη-
µόσιο λόγο περικλείονται στον κύκλο της διαπλοκής. Σε αυτό συ-
νέβαλε και η κρίση όσο και η πολύτροπη -ακόµα πριν την κρίση-
κριτική των ΜΜΕ, στην οποία τα ίδια τα πολιτικά κόµµατα έχουν
πρωταγωνιστικό ρόλο. 

Παρ’ όλα αυτά νοµίζω ότι το ζήτηµα σήµερα είναι ακόµα πιο
σύνθετο και είναι πιο σύνθετο, γιατί δεν είναι µόνο το ζήτηµα της
αξιοπιστίας και η µοίρα των ΜΜΕ που συνδέεται άρρηκτα µε
αυτή του πολιτικού συστήµατος, αλλά γιατί αυτά σήµερα εξακο-
λουθούν να ορίζουν τη δηµόσια θεµατολογία αλλά και µεγάλο
µέρος της θεµατολογίας στο διαδίκτυο. Καταφέρνουν ακόµα να
ορίζουν και τον τρόπο κατανόησης αυτών των θεµάτων, ανεξαρ-
τήτως της πολιτικής στάσης του κοινού εκτός µέσων. Γι’ αυτόν,
ακριβώς, τον λόγο η αλλαγή στο σύστηµα των ΜΜΕ είναι ζωτικά
αναγκαία. 

Τι επιδιώκεται µε το παρόν σχέδιο νόµου; Επιδιώκεται η ρύθ-
µιση, για πρώτη φορά µετά το ’89, του ραδιοτηλεοπτικού πεδίου
στη χώρα, ενός πεδίου που είναι άναρχο και αντίθετο µε το δη-
µόσιο συµφέρον, εφόσον όσοι απέκτησαν δικαίωµα χρήσης των
συχνοτήτων επιβάλλουν στις κυβερνήσεις τις προθέσεις τους,
είναι ένα είδος ολιγαρχών. 

Θυµόµαστε όλοι πολύ καλά τον ρόλο των καναλιών την τελευ-
ταία περίοδο, ιδιαίτερα στην περίοδο του µνηµονίου, σε µία νο-
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µοθεσία που σταδιακά γινόταν ολοένα και πιο ελαστική για τους
καναλάρχες, οι οποίοι συνέχιζαν να παίρνουν δηµόσια έργα και
προµήθειες του δηµοσίου.

Με το παρόν, λοιπόν, νοµοσχέδιο επιδιώκεται το τέλος, η
λύση, αυτής της ιδιότυπης κατάληψης των δηµοσίων συχνοτή-
των από συγκεκριµένα συµφέροντα και αυτό γίνεται µέσω ενός
διαφανούς, αδιάβλητου διαγωνισµού για τις συχνότητες και ενός
διαφανούς πλαισίου λειτουργίας των ΜΜΕ, σε αντίθεση µε το
τοπίο της διαπλοκής -ως γνωστόν «τρίγωνο της αµαρτίας»- που
αποτελείται από το φαύλο πολιτικό σύστηµα, τα υπερχρεωµένα
ΜΜΕ και τις τράπεζες.

Επειδή πολλά ακούγονται και γράφονται, θα πρέπει να τονί-
σουµε πως η ρύθµιση του ραδιοτηλεοπτικού πεδίου δεν θα πρέ-
πει να συνδέεται µε το περιεχόµενο των ΜΜΕ.

Επειδή πολλά αναφέρθηκαν για το τι συνέβη µε αυτόν τον πε-
ριβόητο διαγωνισµό για τις αδειοδοτήσεις των δικτύων ψηφιακής
τηλεόρασης, δεν θα επανέλθω στο τι συνέβη. Θα αναφέρω µόνο
ότι µετά απ’ αυτόν τον περιβόητο διαγωνισµό µε µοναδικό ενδια-
φερόµενο την «DIGEA», ξέρουµε όλοι πολύ καλά τι συνέβη µε
αυτήν τη δηµοπρασία, γιατί ήταν φωτογραφική.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Δώστε µου δύο λεπτά και ολοκληρώνω.
Από τότε µέχρι σήµερα η «DIGEA», µία κοινοπραξία επτά ιδιω-

τικών καναλιών, που το ένα έκλεισε, εξυπηρετεί τον εαυτό της
δίνοντας ψηφιακό σήµα στους ιδιωτικούς σταθµούς. Αυτό όλο
έγινε µέσω του κλεισίµατος της ΕΡΤ. Για να µην πούµε πώς λει-
τουργούν όλα αυτά µέχρι σήµερα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ολοκληρώστε, σας
παρακαλώ, την τοποθέτησή σας.

ΜΑΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Τελειώνοντας, χωρίς να αναφέρω ποιοι
είναι οι στόχοι αυτού του παρόντος νοµοσχεδίου, θα ήθελα να
κάνω δύο επισηµάνσεις. 

Η πρώτη είναι όσον αφορά τις δηµοτικές επιχειρήσεις, που
αυτήν τη στιγµή έχουν τηλεόραση. Είναι ειδικού σκοπού και δεν
µπορούν να µετατραπούν σε ΑΕ, γιατί, όπως όλοι γνωρίζουµε,
διέπονται από το ειδικό θεσµικό πλαίσιο που αφορά την αυτοδι-
οίκηση και, άρα, έχουν πρόβληµα χρηµατοδότησης.

Το δεύτερο είναι ότι πραγµατικά πρέπει να υιοθετηθούν οι τρο-
πολογίες που αφορούν τους περιφερειακούς σταθµούς, ακριβώς
αν θέλουµε να µιλήσουµε για µία αποκέντρωση όλης αυτής της
ενηµέρωσης, που οφείλει να έχει ένα δηµοκρατικό πολίτευµα.

Ευχαριστώ πολύ
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε την
κ. Μαρία Θελερίτη, Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ.

Τον λόγο έχει ο κ. Παππάς, Υπουργός Επικρατείας, για να κα-
ταθέσει ορισµένες νοµοτεχνικές βελτιώσεις τώρα, ώστε να έχετε
τον χρόνο να τις µελετήσετε και να τοποθετηθείτε επ’ αυτών.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Οι νοµοτεχνικές βελτιώσεις αφορούν, πρώτον, την εξαίρεση
των επιχειρήσεων Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης, διότι
µέχρι στιγµής δεν προβλεπόταν στο νοµοσχέδιο η νοµική µορφή,
µε την οποία αυτές υπάρχουν. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Σωστό
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ-ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Τις υφιστάµενες;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Τις υφιστάµε-

νες.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Σε ποιο άρθρο; Η Νέα Δηµοκρα-

τία συµφωνεί µε αυτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Τώρα θα σας

διανεµηθεί, βέβαια. Θα είναι λίγο κουραστικό να διαβάζω επα-
κριβώς. Είναι στο τέλος της παραγράφου 1 του πρώτου άρθρου.

Στην παράγραφο 6 του πέµπτου άρθρου προστίθεται η
φράση: «Το Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης δύναται να α-
πευθύνεται σε διεθνώς αναγνωρισµένες εταιρείες Ορκωτών Λο-
γιστών για τη διακρίβωση της τήρησης της διάταξης από τους
υποψηφίους». Είναι ένα θέµα το οποίο εγείρατε και αυτό αφορά
το «πόθεν έσχες» και την ονοµαστικοποίηση.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Πολύ καλό!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Υπάρχει, επί-

σης, η εξής βελτίωση στην παράγραφο 7 του άρθρου 8, όπου
υπάρχει η πρόνοια για µετάδοση υποτιτλισµένων προγραµµάτων
και προγραµµάτων µε δυνατότητα παρακολούθησης από κω-
φούς µεταξύ των ωρών πέντε και έντεκα.

Υπάρχει, επίσης, η νοµοτεχνική βελτίωση στην παράγραφο 4
του άρθρου 9, όπου για τους περιφερειακούς σταθµούς και την
προκήρυξη, η οποία θα γίνει στην ώρα της, λαµβάνονται υπ’ όψιν
ο πληθυσµός, το ΑΕΠ και η γεωµορφολογία του εδάφους.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Η παράγραφος 5 του άρθρου 13 αντικαθίσταται ως εξής: «Σε

περίπτωση µη ικανοποιητικής συµµετοχής υποψηφίων σε σχέση
µε τον αριθµό των προκηρυσσοµένων αδειών ανά κατηγορία, το
Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης δύναται, µε αιτιολογηµένη
απόφασή του, να µαταιώσει τον διαγωνισµό και να προκηρύξει
νέο µε τον ίδιο ή µικρότερο αριθµό αδειών». Εάν δεν υπάρχει ικα-
νοποιητικός αριθµός συµµετεχόντων, όχι υπόνοια για µη ικανο-
ποιητικό τίµηµα. Έτσι;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Ένα λεπτό ακόµη, κύριε Πρόεδρε.
Επίσης, υπάρχει νοµοτεχνική βελτίωση, που δίνει τη δυνατό-

τητα στους περιφερειακούς σταθµούς να συνδέονται µε παρα-
πάνω από έναν πάροχο περιεχοµένου, µέχρι δύο τον αριθµό.
Δηλαδή, να µπορεί ένα επαρχιακό κανάλι σε ζωντανή µετάδοση
να πάρει πρόγραµµα και από δεύτερο παραγωγό προγράµµα-
τος. 

Δεν ξέρω εάν πρέπει να τις διαβάσω όλες. Επιτρέψτε µου να
σας διαβάσω…

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Έχει και άλλες βελτιώσεις;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Έχει, αλλά

είναι δευτερεύουσες ως προς την ουσία. 
Υπάρχει µόνο µία που είναι, κατά τη γνώµη µου, πολύ κρίσιµη

και εδώ θα ήταν καλό να υπάρξει ευρεία συναίνεση, σε σχέση µε
τη νόµιµη συγκρότηση του Ραδιοτηλεοπτικού Συµβουλίου, η
οποία µπαίνει στο άρθρο 55 στην παράγραφο 10 και καταργεί τη
διάταξη του άρθρου 110 παράγραφος 12 του ν. 4055/2012, που
επέκτεινε τις θητείες των µελών του ΕΣΡ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Πείτε το λιανά. Τι σηµαίνει αυτό;

Λήγει η θητεία τους;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Ναι. Προ-

σέξτε, κύριε Κουτσούκο. Η ψήφιση του νοµοσχεδίου εδώ, όπως
είπα και στην πρώτη µου τοποθέτηση, είναι η αρχή. Απαραίτητη
προϋπόθεση για να λειτουργήσει ο νόµος –και αυτός και ο προ-
ηγούµενος, εάν θέλετε- είναι η πολιτική ωριµότητα και η ευρύ-
τατη συναίνεση για τη συγκρότηση ενός Εθνικού Συµβουλίου
Ραδιοτηλεόρασης, το οποίο θα ανταποκρίνεται στις προσδοκίες
όλων των πτερύγων. 

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Δεν το κάνατε, όµως, την προηγούµενη
φορά. Τώρα θέλετε. Τώρα θα πάρετε τα επίχειρα. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Εντάξει.
Όπως θέλετε! Είναι δηµοκρατικό σας δικαίωµα. 

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Αυτά έλεγα και εγώ, όταν ήµουν στη θέση
σου. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Έχετε την ευ-
θύνη της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Θα διανεµηθεί και µπο-
ρούµε να το συζητήσουµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ολοκληρώστε, σας
παρακαλώ, κύριε Υπουργέ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Νοµίζω ότι
µπορούµε να ξεκινήσουµε από σήµερα το βράδυ να κάνουµε τα
απαραίτητα βήµατα και µε πνεύµα συνεννόησης και σύγκλισης
να αποδώσουµε στον ελληνικό λαό αυτό που δικαιούται: ένα κα-
θαρό τηλεοπτικό τοπίο και την ενηµέρωση που του αρµόζει. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Επικρατείας κ. Νικόλαος Παπ-

πάς καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτεχνι-
κές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:
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960 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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962 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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964 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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966 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε. Πα-

ρακαλώ να µοιραστούν στους συναδέλφους. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον

λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Έχει να υποβάλει

µια ερώτηση ο κ. Λοβέρδος. Ορίστε, έχετε τον λόγο. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Υπουργέ, σας χειροκρότησαν

οι συνάδελφοι της Πλειοψηφίας. 
Στο άρθρο 55, νοµίζω, κάνατε την αλλαγή που σχετίζεται µε

το Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης. Όµως, αλλέως ειπείν,
αυτό που καταθέτετε ως νοµοθετική πρωτοβουλία σηµαίνει ότι
διακόπτεται η άρση της παρατεταµένης  θητείας τεσσάρων µε-
λών, εάν δεν κάνω λάθος, της διοικήσεως. Το εξηγείτε αυτό, σας
παρακαλώ πολύ;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Παππά, έχετε
τον λόγο. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Τα µέλη του
Εθνικού Συµβουλίου Ραδιοτηλεόρασης, εξ όσων γνωρίζω, δεν
έχουν συµπληρώσει όλα την προβλεπόµενη από τον νόµο θητεία.
Για παράδειγµα, υπάρχει µέλος που είναι για ενάµιση χρόνο.

Όµως, οποιαδήποτε αντικατάσταση προϋποθέτει τη σύγκληση
της Διάσκεψης των Προέδρων και τη διαµόρφωση της απαιτού-
µενης πλειοψηφίας.

Θέλω να το υπογραµµίσω αυτό, γιατί είναι το πιο σηµαντικό
από όλα. Εδώ ανοίγει η δυνατότητα συγκρότησης Εθνικού Συµ-
βουλίου Ραδιοτηλεόρασης µε νόµιµη σύνθεση. Έτσι δεν είναι;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, αυτό που είπε ο
Υπουργός είναι κρίσιµο. Υπάρχουν νοηµατικές δυσχέρειες και
θα το διαβάσουµε. Όµως, υπάρχει ανάγκη τοποθετήσεων µετά.
Πρέπει τα κόµµατα να τοποθετηθούν και σε αυτό το θέµα. Να
µην πάρουµε τον λόγο τώρα, γιατί δεν το έχουµε διαβάσει. Κρα-
τήστε µας το δικαίωµα, όµως. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Προφανώς. Εντά-
ξει, κύριε Λοβέρδο. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα µπορού-
σαν να κάνω µια διευκρινιστική ερώτηση; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Παπαθεοδώ-
ρου, δεν έχετε τον λόγο. 

Πρέπει να προχωρήσουµε. Να λάβουµε υπ’ όψιν ότι στις επτά
η ώρα είναι η ονοµαστική ψηφοφορία και πρέπει να µιλήσουν
Υπουργοί, Αρχηγοί κοµµάτων και Βουλευτές. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Για να καταλάβουµε αυτό
που λέει ο κύριος Υπουργός. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Όχι, κύριε Παπαθε-
οδώρου. Θα τοποθετηθούµε στην ώρα του. 

Τον λόγο έχει ζητήσει ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας κ. Πάνος
Καµµένος. 

Κύριε Καµµένε, σας παρακαλώ να τοποθετηθείτε για οκτώ
λεπτά αυστηρά, γιατί πρέπει να µιλήσουν και οι Βουλευτές. 

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας – Πρό-
εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, τον λόγο τον ζητώ ως Πρόεδρος των Ανεξάρ-
τητων Ελλήνων και όχι ως Υπουργός Άµυνας, ως Πρόεδρος ενός
κινήµατος, το οποίο πολλοί επιθυµούσαν να µην είναι στη Βουλή
σήµερα και ιδιαίτερα πιστεύω ότι επιθυµούσαν να µην είναι στη
Βουλή σήµερα για να µη γίνει η συζήτηση αυτή η οποία θα γίνει. 

Σε αυτή τη συζήτηση, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, θα θέσω κάποια στοιχεία για να αποδείξω ότι οφείλουµε
όλοι µας, ανεξάρτητα εάν βρισκόµαστε στη Συµπολίτευση ή στην
Αντιπολίτευση, να στηρίξουµε αυτό το σχέδιο νόµου και να λή-
ξουµε το θέµα της υπερεξουσίας των καναλαρχών και ορισµένων
δηµοσιογράφων που συµµετέχουν σε συµµορίες που αποφασί-
ζουν την πολιτική εξόντωση πολιτικών, ανεξαρτήτως του χώρου
στον οποίο βρίσκονται, µε κριτήριο το εάν υπηρετούν ή εάν δεν
υπηρετούν συγκεκριµένα συµφέροντα όχι πολιτικά, αλλά επιχει-
ρηµατικά.

Θα αποδείξω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι όχι µόνο οι
υφιστάµενοι νταβατζήδες, όπως είπε ο Κώστας Καραµανλής το
2004, αλλά και επίδοξοι νταβατζήδες θέλουν να πάρουν άδειες
καναλιών. Οφείλουµε να προβλέψουµε τέτοιες ρήτρες σε αυτό

τον νόµο για το εάν θα πάρουν ή θα έχουν δικαίωµα να διεκδική-
σουν άδειες τέτοια κανάλια, αν θα τους δώσουµε δηλαδή το δι-
καίωµα να µας εκβιάζουν και να εκβιάζουν και τον ελληνικό λαό,
καταργώντας τη Βουλή των Ελλήνων, αν θα πρέπει να τους το
επιτρέψουµε ή όχι. 

Γι’ αυτό πιστεύω ότι αυτό το σχέδιο νόµου είναι θεσµικό στο
οποίο οφείλουµε να πούµε τις απόψεις µας και να αποφασίσουµε
µαζί εάν η Βουλή των Ελλήνων σε µια κοινοβουλευτική δηµοκρα-
τία θα έχει τον λόγο, την εξουσία και την εντολή από τον ελληνικό
λαό ή εάν θα συνεχίσουν να κυβερνούν αυτόν εδώ τον τόπο συγ-
κεκριµένοι νταβατζήδες και όχι εκδότες ή καναλάρχες, εάν θα
συνεχίσουν να δηµοσιογραφούν δηµοσιογράφοι πραγµατικοί
υπηρετώντας την άποψη, η οποία είναι δίκαια ή θα ενεργούν ως
δολοφόνοι συγκεκριµένων συµφερόντων. 

Είπα ότι κάποιοι θα ήθελαν οι Ανεξάρτητοι Έλληνες να µην
είναι στη Βουλή. Θεµιτή η επιθυµία κάποιων δηµοσιογράφων,
συµφερόντων να µην είναι ένα κόµµα στη Βουλή. Δεν είναι, όµως,
καθόλου θεµιτό να χρησιµοποιούν τα µέσα ενηµέρωσης τα οποία
τους διαθέτει ο ελληνικός λαός, να χρησιµοποιούν τα χρήµατα
του ελληνικού λαού από παράνοµες δανειοδοτήσεις από τράπε-
ζες προκειµένου να επηρεάζουν την κοινή γνώµη. 

Παραδείγµατα: Στις τελευταίες εκλογές οι δηµοσκοπήσεις, οι
οποίες µαγειρεύτηκαν σε συνεργασία µε συµφέροντα και µετα-
δόθηκαν από µέσα µαζικής ενηµέρωσης, είναι τέτοιες, οι οποίες
δεν είχαν σκοπό να µετρήσουν την κοινή γνώµη αλλά να την επη-
ρεάσουν. 

Δυστυχώς σε αυτήν την υπόθεση ενεπλάκησαν όχι µόνο εται-
ρείες, αλλά και πανεπιστήµια. 

Πανεπιστήµιο Μακεδονίας για τον τηλεοπτικό σταθµό «ΣΚΑΪ»,
µέτρηση 28-8-2015: Ανεξάρτητοι Έλληνες: 2% µε αναγωγή.
«MPB» για τον τηλεοπτικό σταθµό «STAR CHANNEL» στις 5-9-
2015: ΣΥΡΙΖΑ: 25,1%. Νέα Δηµοκρατία: 25,1%. Σας θυµίζω ότι η
διαφορά είναι 7,5%.Ανεξάρτητοι Έλληνες: 2,3%

Πανεπιστήµιο Μακεδονίας για τον τηλεοπτικό σταθµό «ΣΚΑΪ»
στις 6-9-2015: ΣΥΡΙΖΑ:  27%. Νέα Δηµοκρατία: 27%. Ανεξάρτητοι
Έλληνες: 1,5%, µε αναγωγή.

Πανεπιστήµιο Μακεδονίας για τον τηλεοπτικό σταθµό «ΣΚΑΪ»
στις 11-9-2015: ΣΥΡΙΖΑ: 28,5%. Νέα Δηµοκρατία: 27,5%. Μία µο-
νάδα διαφορά. Ανεξάρτητοι Έλληνες: 2%, µε αναγωγή.

«PULSE» για τον τηλεοπτικό σταθµό «ACTION TV» στις 15-9-
2015: ΣΥΡΙΖΑ:  28%. Νέα Δηµοκρατία: 28,5%. Πέρασε µπροστά.
Ανεξάρτητοι Έλληνες: 2,5%.

Πανεπιστήµιο Μακεδονίας για τον τηλεοπτικό σταθµό «ΣΚΑΪ»
στις 18-9-2015: Φτάνουµε στις εκλογές. ΣΥΡΙΖΑ: 31%. Νέα Δη-
µοκρατία: 28,5%. Μιάµιση µονάδα διαφορά. Ανεξάρτητοι Έλλη-
νες: 2%.

«METRON ANALYSIS» για τον τηλεοπτικό σταθµό «AN-
TENNA», 18-9-2015: Νέα Δηµοκρατία 24%, ΣΥΡΙΖΑ 24,5%, Ανε-
ξάρτητοι Έλληνες 2,3%. 

Απόσπασµα από το δελτίο ειδήσεων του «ΣΚΑΪ»-Παρουσίαση
δηµοσκόπησης Πανεπιστηµίου Μακεδονία: Η δηµοσκόπηση εµ-
φανίζει την πρόθεση ψήφου για τους Ανεξάρτητους Έλληνες µε
ποσοστό 2%. Ακολουθεί συζήτηση για τις µετακινήσεις ψηφοφό-
ρων. 

«ΣΙΑ ΚΟΣΙΩΝΗ: Σηµαντικές διαρροές για τους Ανεξάρτητους
Έλληνες.

ΜΑΡΑΝΤΖΙΔΗΣ: (Πανεπιστήµιο ΜΑΚΕΔΟΝΙΑ), τον πληρώ-
νουµε εµείς: Ανέβηκε η συσπείρωση. Ήταν κάτω του 40%, κά-
ποια στιγµή ήταν κάτω του 33%, σήµερα πάει στο 42%. Δεν του
φτάνουν. Πού πηγαίνουν οι ψηφοφόροι των ΑΝΕΛ; Προς Νέα Δη-
µοκρατία, ΣΥΡΙΖΑ και Χρυσή Αυγή, ένα ποσοστό 8%. Να υπο-
θέσω ότι οι απογοητευµένοι αντιµνηµονιακοί ψηφοφόροι των
ΑΝΕΛ µετακινούνται προς ένα πιο συνεπές αντιµνηµονιακό
κόµµα.».

Αυτό αποδεικνύει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι τα κανά-
λια σε συνεργασία µε εταιρείες δηµοσκοπήσεων επηρέασαν και
προσπάθησαν να επηρεάσουν την κοινή γνώµη στις εκλογές,
«εκτελώντας» ουσιαστικά τη βούληση του ελληνικού λαού. Κα-
ταθέτω στη Βουλή όλα τα στοιχεία. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας και Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Πάνος Καµµένος καταθέτει για τα
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Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Οι ίδιες εταιρείες δηµοσκοπήσεων ήταν αυτές που στο δηµο-
ψήφισµα, µε διαφορά που ξεπέρασε το 20%, έδιναν: Πανεπιστή-
µιο Μακεδονίας, 3-7-2015 «ΝΑΙ» 42,5%, «ΟΧΙ» 43%, διαφορά 0,5%
από το 20%. 

«ALCO» για την εφηµερίδα «ΕΘΝΟΣ», «ΝΑΙ» 43,4%, «ΟΧΙ»
44,8%.

«ALCO» για το «ΠΡΩΤΟ ΘΕΜΑ», «ΝΑΙ» 41,1%, «ΟΧΙ» 41,7%.
«METRON ANALYSIS» για τα «ΠΑΡΑΠΟΛΙΤΙΚΑ», «ΝΑΙ» 46%,

«ΟΧΙ» 47%.
Αυτές είναι εταιρείες δηµοσκοπήσεων, στις οποίες επιτρέ-

πουµε ακόµα να λειτουργούν και είναι εταιρείες δηµοσκοπή-
σεων, οι οποίες σε συνεργασία µε τα κανάλια και πληρώνοντας
τα κανάλια, προσπάθησαν να επηρεάσουν την κοινή γνώµη. 

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες των ΑΝΕΛ και του ΣΥΡΙΖΑ)
Έχουν ή δεν έχουν ευθύνη, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

αυτές οι εταιρείες δηµοσκοπήσεων; Ξέρετε οι ίδιες εταιρείες
τώρα ανακατεύονται στα εσωκοµµατικά της Νέας Δηµοκρατίας.
Η εταιρεία που έβγαζε 0,5%…

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Τα παρακολουθείτε και αυτά; 
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος

των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Τα παρακολουθώ και αυτά. Ξέρετε,
λυπάµαι πάρα πολύ και τα παρακολουθώ. Εσείς ελπίζω να παρα-
κολουθείτε τις αποφάσεις της Βουλής, όπου τον κ. Χαϊκάλη οµό-
φωνα χθες η Επιτροπή «πόθεν έσχες» τον δικαίωσε και εσείς µε
την καταγγελία που κάνατε, µας αναγκάσατε αυτόν τον άνθρωπο
να τον βγάλουµε από τις λίστες. 

ΤΕΡΕΝΣ-ΣΠΕΝΣΕΡ-ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΙΚ (Υφυπουργός Επι-
κρατείας): Ένα συγγνώµη να ζητήσετε.

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Ένα συγγνώµη, κύριε Αυγενάκη,
θα έπρεπε να το πείτε στον κ. Χαϊκάλη. 

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες των ΑΝΕΛ και του ΣΥΡΙΖΑ)
Χθες ψηφίσατε την απαλλαγή του στο «πόθεν έσχες», αλλά

υποχρεώσατε να βγει από τις λίστες, δήθεν ως έχοντα offshore
και χρήµατα στο εξωτερικό.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Δεν υποχρεώσαµε κανέναν!
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος

των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Ένα συγγνώµη, κυρία Βούλτεψη,
έπρεπε να πείτε. Εµείς έχουµε ιδιαίτερη ευαισθησία.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες των ΑΝΕΛ και του ΣΥΡΙΖΑ)
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Εσείς να πείτε συγγνώµη για όσα έχετε

κάνει!
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος

των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Τέλος πάντων. Πάµε παρακάτω.
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Πότε είπαµε εµείς κάτι; Συγγνώµη να ζη-

τήσετε εσείς. Εµείς δεν κόψαµε τον Χαϊκάλη! 
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος

των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): «ΣΚΑΪ» στις 18.00’. Έχει offshore,
έχει χρήµατα στο εξωτερικό…

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Και σας είπαµε ποιον να βάλετε στο ψη-
φοδέλτιό σας; 

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Του ρίξατε επάνω του όλη τη
λάσπη και θέλατε να χρησιµοποιήσετε την υποψηφιότητά του για
να στηρίξετε την προεκλογική σας εκστρατεία. Ντροπή σας! Ένα
συγγνώµη έπρεπε να ζητήσετε! 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του Προέδρου των Ανεξαρτήτων Ελλήνων)

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Σας υπαγορεύσαµε το ψηφοδέλτιό σας; 
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος

των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Παίζετε πακέτο µαζί.
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Εµείς υπαγορεύσαµε τον Χαϊκάλη; Τι λέτε

τώρα; Σας είπαµε να µην τον βάλετε;
ΕΛΕΝΑ ΚΟΥΝΤΟΥΡΑ (Αναπληρώτρια Υπουργός Οικονο-

µίας, Ανάπτυξης και Τουρισµού): Τον διασύρατε!
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Και δεν µπορούσε να τον βάλει, να τον

πιστέψει; Άκου τώρα! Τον διασύραµε και τον έβγαλε!
ΤΕΡΕΝΣ-ΣΠΕΝΣΕΡ-ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΙΚ (Υφυπουργός Επι-

κρατείας): Ένα συγγνώµη εγώ θα έλεγα. 
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος

των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Κύριε Πρόεδρε, θα χρησιµοποιήσω
τον χρόνο µου ως Πρόεδρος Κόµµατος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Οκτώ λεπτά έχετε.
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος

των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Όχι, δεν έχω σαν Πρόεδρος Κόµ-
µατος οκτώ λεπτά. Χρησιµοποιώ τον χρόνο του Κοινοβουλευτι-
κού Εκπροσώπου και τέσσερα λεπτά της δευτερολογίας. 

Θα καταθέσω στη Βουλή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σχό-
λια δηµοσιογράφων στην προεκλογική περίοδο, οι οποίοι υπό-
κεινται στον έλεγχο περί ήθους της Επιτροπής Δεοντολογίας
Ραδιοτηλεοπτικού Συµβουλίου. 

«ΠΟΡΤΟΣΑΛΤΕ:…», ο ίδιος, που ήταν εκείνη τη στιγµή, γιατί
δεν το είπε τότε: «…Έχουµε τώρα µπει σε ένα παραµύθι. Θα ψο-
φήσουµε στο τέλος να ακούµε αηδίες, γελοιότητες και ψεύδη.
Ας σηκωνόταν τότε ο συνέταιρος να το καταγγείλει, αφού γού-
σταρε την καρέκλα ο κ. Καµµένος».

ΜΠΟΓΔΑΝΟΣ: «Μα, αυτή είναι η πρακτική του Καµµένου. Βγά-
ζει λίγη λάσπη από το τσεπάκι, την πετάει όπου βρει µπροστά
του, ειδικά όταν έχει την πλάτη στον τοίχο».

Άλλο δελτίο ειδήσεων. Βγαίνει η παραγγελία έξι εισαγγελέων
και χρεώνεται σε µένα αήθης επίθεση Καµµένου στον Μεϊµα-
ράκη. Σπικάζ δηµοσιογράφου: «Βαριές εκφράσεις αντάλλαξαν ο
Βαγγέλης Μεϊµαράκης και ο Πάνος Καµµένος. Ο Πρόεδρος των
Ανεξαρτήτων Ελλήνων εξαπέλυσε αήθη επίθεση στον Πρόεδρο
της Νέας Δηµοκρατίας. Ο Πάνος Καµµένος για άλλη µια φορά
προσπάθησε να εµπλέξει τον Βαγγέλη Μεϊµαράκη µε την υπό-
θεση των υποβρυχίων, γνωρίζοντας ότι ο Αρχηγός της Νέας Δη-
µοκρατίας δεν µπορούσε να απαντήσει εξαιτίας της διαδικα-
σίας».

Και φθάνουµε στο τελευταίο. Ψηφίζω µε την κόρη µου στο δη-
µοψήφισµα και αφού ο κ. Οικονόµου, µε τον κ. Λυριτζή, άρχισε
να λέει ότι σε λίγο θα τους επιστρατεύσω κ.λπ., την ώρα που
έβλεπαν τα τέσσερα παιδιά µου τηλεόραση στο σπίτι και είχα το
µωρό µαζί µου που πήγα να ψηφίσω, είπε «Δεν έδωσε ταυτότητα,
έδωσε διαβατήριο. Το διαβατήριο το είχε µαζί. Ετοιµάζεται να
φύγει». 

Παρακάτω συζητάει ο Οικονόµου τώρα και λέει στο µωρό «Τι
θα γίνεις όταν µεγαλώσεις; Καλό είναι το παιδί να µην πάρει τέ-
τοια παραδείγµατα, αλλά τέλος πάντων τέτοιες ώρες». Και προ-
χωρά ο Οικονόµου «Ωραίο παράδειγµα από τον Καµµένο, να
είσαι σαν τον Καµµένο. Θες το παιδί σου να γίνει σαν τον Καµ-
µένο;».

Εκείνη την ώρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα τέσσερα παι-
διά µου έβλεπαν τηλεόραση! Καµµιά παρέµβαση του Ραδιοτηλε-
οπτικού Συµβουλίου! Αυτοί είναι οι νταβατζήδες της ενηµέρω-
σης! Και σε αυτούς σήµερα θα πρέπει να βάλουµε κανόνες για
το πώς θα λειτουργούν!

Προχωράω παρακάτω, κλείνοντας µε αυτό. Ζητώ συγγνώµη,
κύριε Πρόεδρε. Τετελεσµένο αδίκηµα κακουργηµατικής εκβία-
σης. Ο κ. Παύλος Γιαννακόπουλος είναι ένας έντιµος επιχειρη-
µατίας από τους καλύτερους φαρµακοβιοµήχανους της χώρας
-δεν µπορεί κανείς να του προσάψει τίποτα- µε προσφορά στην
Ελλάδα. Ο γιος του αποφάσισε να γίνει καναλάρχης. Άρχισε λοι-
πόν µε το µπλογκ «NEWSBOMB». Τι γράφει το «NEWSBOMB»,
λοιπόν στις 16 Σεπτεµβρίου; «Γι’ αυτό πρέπει να µπουν ξανά στη
Βουλή Καµµένος και ΑΝΕΛ». Ύµνους! 

Προχωρούν παρακάτω στις 20-9-2015: «Θρίαµβος Τσίπρα-
Καµµένου και το Βατερλό των δηµοσκόπων». Στις 17 Σεπτεµ-
βρίου: «Καµµένος: Έχουµε πρώτο το καραβάκι που λέγεται Ελ-
λάδα». Προχωρώ παρακάτω, µε διθυραµβικά δηµοσιεύµατα:
«Καµµένος: Να µάθει ο λαός ποιοι πολιτικοί είναι πίσω από τη
λίστα Λαγκάρντ», γιατί πρέπει να είναι στη Βουλή κ.λπ.. Τα κατα-
θέτω στη Βουλή.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας και Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Πάνος Καµµένος καταθέτει για τα
Πρακτικά τα προαναφερθέντα δηµοσιεύµατα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Τι ήθελε ο κ. Γιαννακόπουλος; Ο κ. Γιαννακόπουλος ήθελε από
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εµένα, ως κυβερνητικό εταίρο και Πρόεδρο των Ανεξάρτητων Ελ-
λήνων, στέλνοντας SMS στο τηλέφωνο το δικό µου και της γυ-
ναίκας µου, να απαιτήσει αυτά που είχε να απαιτήσει. Πρώτη
απαίτηση: «Καληµέρα. Θα µπει ο Γιώργος, υποψήφιός µας, στο
Υγείας ως εξωκοινοβουλευτικός; Παρακαλώ, πρόσεξε µην µας
ξαναβάλουν πουθενά τον Κοντονή»!

(Γέλωτες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Δεύτερο SMS, 14.51’ µετά µεσηµβρίας, 21 Σεπτεµβρίου: «Συγ-

χαρητήρια. Ελπίζω αυτή τη φορά να κλείσετε ολόκληρη τετραε-
τία και χωρίς εµπόδια να µπορέσετε να διορθώσετε τα αίσχη των
προηγούµενων σαράντα ετών. Καλή δύναµη. Το «NEWSBOMB»
βγάζει κυβέρνηση».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Πρόεδρε, αν
έχετε την καλοσύνη, ολοκληρώστε.

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Είναι
σοβαρό το θέµα. Τελειώνω αµέσως.

Στις 21 του µηνός άλλο SMS: «Καληµέρα. Θα µπει ο Γιώργος
πάλι ως εξωκοινοβουλευτικός;» Και λέει πάλι το ίδιο: «να µην µπει
ο Κοντονής». Και προχωράει, 24 Σεπτεµβρίου: «Ο Κοντονής όχι
µόνο δεν έκανε τίποτα, αλλά ούτε ραντεβού δεν δέχεται να
κάνει». Και 24 Σεπτεµβρίου, 20.57’ µετά µεσηµβρίας, στέλνει το
εξής SMS: «Εάν δεν σας γκρεµίσω µέχρι τα Χριστούγεννα, να µη
µε λένε Γιαννακόπουλο». 

Το ίδιο σάιτ, το οποίο µας εξυµνούσε, λοιπόν, από τις 24 του
µηνός γράφει: «Η ιστορία γράφτηκε από λακέδες», µε φωτογρα-
φία δική µου και του Πρωθυπουργού. «Βόµβα Ζωής κατά Καµ-
µένου: Δεν µου έδωσε τα στοιχεία για το εξοπλιστικά», «Ακατάλ-
ληλος και επικίνδυνος», το σπίτι της πεθεράς µου, «Ο Καµµένος
µε υψηλόβαθµο κυβερνητικό στέλεχος χλεύασαν την Επιτροπή
Αλήθειας για το χρέος», «Αποκάλυψη: Γιατί ο Μεϊµαράκης έλεγε
τον Καµµένο καταδικασµένο», µια απόφαση ελβετικού δικαστη-
ρίου µε την οποία έχω δικαιωθεί γιατί ήταν ερήµην, «Πλειστηρια-
σµοί σπιτιών: Εν ψυχρώ αριστερή εκτέλεση από τον Τσίπρα και
τον κόκκινο Πάνο», «Μαύρη µέρα για την ελληνική δηµοσιογρα-
φία-Υπουργός απείλησε το «NEWSBOMB»».

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας και Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Πάνος Καµµένος καταθέτει για τα
Πρακτικά τα προαναφερθέντα δηµοσιεύµατα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Αυτός ο κύριος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διεκδικεί να
πάρει κανάλι, για να κάνει τι; Για να πάρει 223 εκατοµµύρια δά-
νειο, κόβοντας τα δάνεια των µικροµεσαίων επιχειρήσεων, όπως
έγινε µέχρι σήµερα, και να απειλεί την πολιτική ζωή του τόπου;
Όχι, λοιπόν! 

Θα πρέπει να µάθουν αυτοί οι κύριοι ότι οι εποχές τελείωσαν
που ο µπαµπάς τους έπαιρνε το αστυνοµικό τµήµα για να τους
αφήσουν ελεύθερους, όταν τους έπιαναν µε τις κόκες στην
τσέπη στα πάρτι της Μυκόνου. 

Θα πρέπει να καταλάβουν ότι το νταβατζηλίκι δεν περνά από
τη Βουλή των Ελλήνων! Τελείωσε το νταβατζηλίκι! Πέφτει κάτω
είτε ήταν µέχρι τώρα νταβατζήδες µε παρελθόν είτε είναι νταβα-
τζήδες που θέλουν να πάρουν στα χέρια τους τον τόπο!

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες των ΑΝΕΛ και του ΣΥΡΙΖΑ )
Κύριε Υπουργέ, οφείλετε να βάλετε, αν θέλετε, µία διάταξη

ακόµα. Να πείτε, δηλαδή, ότι άτοµα που θέλουν να εµπλακούν
στη µετοχική σύνθεση, δεν µπορεί να είναι καταδικασµένοι ή να
διώκονται για αδικήµατα όπως αυτό της συκοφαντικής δυσφή-
µισης και της εκβίασης.

(Χειροκροτήµατα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

Πρόεδρο των Ανεξάρτητων Ελλήνων κ. Καµµένο, ο οποίος χρη-
σιµοποίησε και τη δευτερολογία του. 

Γι’ αυτό, κύριε Υπουργέ, δείξαµε αυτήν την ανοχή.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα µπορούσα να

έχω τον λόγο επί προσωπικού;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Για ποιο πράγµα,

κύριε Αυγενάκη;
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα κι εγώ τον

λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Εντάξει εσείς, κυρία
Βούλτεψη. Ο κ. Αυγενάκης ως τι;

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Επί προσωπικού θα ήθελα τον
λόγο, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ποιο είναι το προ-
σωπικό; Αν µου επιτρέπετε, µην αρχίσουµε αυτήν την ιστορία µε
τα προσωπικά. Εξηγήστε για δευτερόλεπτα το προσωπικό.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Μέσα σε τριάντα δευτερόλεπτα
θα σας το εκθέσω, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ορίστε, λοιπόν,
έχετε τον λόγο.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν θα σχολιάσω
τα όσα ειπώθηκαν για το νοµοσχέδιο, καθώς αυτό είναι άλλου
δουλειά.

Σε ό,τι αφορά τον κ. Χαϊκάλη, θέλω να πω τούτο. Το «συγ-
γνώµη» για το ότι δεν συµµετείχε στα ψηφοδέλτια των Ανεξαρ-
τήτων Ελλήνων πρέπει να το πει κάποιος άλλος και όχι εµείς.
Εµείς, ως Νέα Δηµοκρατία, ασκήσαµε κοινοβουλευτικό έλεγχο
και περιµένουµε µία απάντηση. Αν έχει βγει αυτή η απόφαση και
αν ισχύει αυτό…

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Δεν το ξέρετε εσείς δηλαδή;

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Δεν σας διαψεύδω ούτε σας αµ-
φισβητώ. Εδώ είµαστε και θα τη δούµε.

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Αφού τον λασπώσαµε…

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Παρ’ όλα ταύτα, ο κ. Χαϊκάλης
από άλλον κόπηκε από τα ψηφοδέλτια των Ανεξαρτήτων Ελλή-
νων και όχι από εµάς.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε.
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα κι εγώ τον

λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κι εσείς, κυρία

Βούλτεψη; 
Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Κοιτάξτε, επειδή ακούστηκαν διάφορα,

κύριε Παππά, φαντάζοµαι ότι αυτή τη φορά, µετά απ’ αυτά που
είπε ο κ. Καµµένος, δεν θα ανοίξετε το «Ποσειδώνιο» για να πάτε
µαζί του στα µπουζούκια. Δεν θα είστε πολύ ευχαριστηµένος.

(Θόρυβος-διαµαρτυρίες από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των
ΑΝΕΛ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Λίγη ησυχία, σας
παρακαλώ.

Συνεχίστε, για να µπορέσει να εξελιχθεί οµαλά η διαδικασία.
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος

των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Εκεί που πηγαίνουν οι φίλοι σας
στη Μύκονο, µε τη σαµπάνια των 60.000 ευρώ!

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Δικοί σας φίλοι είναι αυτοί, κύριε Καµ-
µένο, αν θυµάµαι καλά. 

Η αχαριστία, ξέρεις, είναι πολύ κακό πράγµα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Μην κάνετε διά-

λογο. Πείτε τη θέση σας. 
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Ακούστε. Το θέµα το ξεκίνησε ο κ. Κον-

τονής και το τερµάτισε ο κ. Καµµένος. Εµείς ξέραµε µέχρι τώρα
ότι η Κυβέρνηση λέει ότι φέρνει ένα νοµοσχέδιο για να βάλει
τάξη όσον αφορά στις αδειοδοτήσεις, κ.λπ.. Εδώ απ’ αυτά που
είπε ο κ. Κοντονής και ο κ. Καµµένος ακόµα περισσότερο, φαί-
νεται ότι η Κυβέρνηση φέρνει νοµοσχέδιο για να βάλει τάξη
πράγµατι στον χώρο της ενηµέρωσης και των δηµοσιογράφων. 

Μάλλον, αυτό εννοούσατε τελικά, κύριε Παππά, αλλιώς να
τους διαψεύσετε, διότι ο µεν κ. Κοντονής είπε ότι υπάρχουν χει-
ραγωγούµενοι δηµοσιογράφοι, ερµηνεύοντας έτσι…

(Θόρυβος-διαµαρτυρίες από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των
ΑΝΕΛ)

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλη-
τισµού): Είπα εγώ τέτοιο πράγµα;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Τον κ. Σαµαρά µέχρι να γίνει Βου-
λευτής…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Σας παρακαλώ.
Κυρία Βούλτεψη, συνεχίστε, για να ολοκληρώσετε, σας παρα-
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καλώ.
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Μπορώ να έχω τον λόγο; Θα βάλουµε

τάξη εδώ τουλάχιστον;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Βεβαίως, βεβαίως.
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Ωραία.
Ο µεν κ. Κοντονής είπε ότι υπάρχουν χειραγωγούµενοι δηµο-

σιογράφοι, επειδή ένας δηµοσιογράφος, ο κ. Πρετεντέρης εν
προκειµένω, έκανε ό,τι κάνουµε συνήθως πολλοί από εµάς, δη-
λαδή λέµε «Είπαµε όλη την αλήθεια; Μήπως παρασυρθήκαµε;
Μήπως πειστήκαµε για κάτι που δεν είναι αλήθεια;». Όµως, αυτό
δεν είναι χειραγώγηση.

(Θόρυβος-διαµαρτυρίες από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των
ΑΝΕΛ)

Ένα λεπτό, κύριοι συνάδελφοι. Δεν τα µάθατε όλα τώρα.
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος

των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Αυτό για τη γυναίκα µου δεν είναι
συκοφαντία, κυρία Βούλτεψη;

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Δεν θα άφηνα να σε δικάσει ο Τσουκά-
τος…

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Δεν είναι χειραγώγηση που την
υπερασπίζεστε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ολοκληρώστε, σας
παρακαλώ.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Κάντε µου τη χάρη, κύριε Καµµένο.
Ο µεν κύριος….
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλη-

τισµού): Δεν είπα αυτό το πράγµα που λέτε, κυρία Βούλτεψη.
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Είπατε ότι δηµοσιογράφοι χειραγωγούν-

ται και, άρα, εσείς…
Εκεί είπα εγώ «κυρία Βάκη, µε όλα αυτά, φέρτε και το Γεωρ-

γαλά». Δεν υπονόησα κάτι, αλλά ξέρω τι συνέβαινε. Και εκεί υ-
πήρχε υπηρεσία εποπτείας του Τύπου.

Και έρχεται και ο κ. Καµµένος και λέει  για δηµοσιογράφους
που συµµετέχουν σε συµµορίες. Να πει ονόµατα. Να πει αν θα
συνεχίσουν να δηµοσιογραφούν δηµοσιογράφοι κανονικοί ή δο-
λοφόνοι ορισµένων συµφερόντων. Εδώ τίθενται πολύ σοβαρά
ζητήµατα. Αν ο Πρόεδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων και Υπουρ-
γός Άµυνας, εταίρος στην Κυβέρνηση, έχει τέτοια στοιχεία, ότι
δηλαδή υπάρχουν δηµοσιογράφοι που είναι µέλη συµµοριών και
δολοφόνοι, πρέπει να τα δώσει. Αλλιώς, πρέπει να µας πει γιατί
το λέει.

Τόση ώρα µας µιλούσε για κάποιον ο οποίος «θα» ζητήσει
άδεια! Δεν έχει σχέση µε το νοµοσχέδιο δηλαδή! Και µας έδινε
το «NEWSBOMB», ένα site. Θα µπει έλεγχος και στα site;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ολοκληρώστε, πα-
ρακαλώ, κυρία Βούλτεψη!

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Άρα, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, ο κ. Καµµέ-
νος υποχρεούται να φέρει τα ονόµατα των δηµοσιογράφων που
ανήκουν σε συµµορία και σε συµµορίες δολοφόνων! 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο
ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο για ένα λεπτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Όχι, όχι! Κύριε Αυ-
γενάκη, δεν παίρνουµε τον λόγο όποτε νά ‘ναι. 

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Πάντως, κύριε Πρόεδρε, µε ενη-
µερώνουν συνάδελφοί µου…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Σας παρακαλώ! Δεν
έχετε τον λόγο!

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: …ότι η απόφαση του κ. Χαϊκάλη
κάθε άλλο παρά «λάδι» είναι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Δεν έχετε τον λόγο,
κύριε Αυγενάκη! 

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, εδώ κατατέθη-
καν ψευδή στοιχεία! Με ενηµερώνουν συνάδελφοι ότι χθες στη
συζήτηση για τα «πόθεν έσχες» κάθε άλλο παρά έτσι, όπως τα
είπε ο κ. Καµµένος, είναι τα πράγµατα για τον κ. Χαϊκάλη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Δεν έχετε τον λόγο!
Δεν βοηθάει αυτό που κάνετε! Σας παρακαλώ! Δεν έχετε τον
λόγο!

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Ήδη εξετάζεται το ενδεχόµενο
φοροδιαφυγής για ένα ποσό άλφα και, κατά δεύτερον, δεν αµ-
φισβητήθηκε η ύπαρξη εταιρείας στην Κύπρο µε το όνοµά του.
Εντάξει, κύριε Πρόεδρε; Άρα, όχι ψέµατα µέσα στη Βουλή! 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο
για ένα λεπτό ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Τον λόγο έχει για
ένα λεπτό ο κ. Φάµελλος για ένα λεπτό ως Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Σε ένδειξη συναδελφικής αλληλεγ-
γύης και επειδή από την κ. Βούλτεψη τέθηκε το ερώτηµα τι ακρι-
βώς είναι η χειραγώγηση, θα ήθελα να της δώσω ένα παρά-
δειγµα. Χειραγώγηση είναι να παίρνει την ΕΡΤ και το ΕΣΡ και να
απαγορεύεις τη µετάδοση συνέντευξης του Αρχηγού της Αξιω-
µατικής Αντιπολίτευσης στην έκθεση…

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Ποτέ δεν έγινε αυτό! Έχετε αποδείξεις;
Να τις φέρετε!

(Θόρυβος-διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κυρία Βούλτεψη,

σας παρακαλώ! 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Όµως, παρακαλώ πολύ αυτό που

έχει µεγαλύτερη σηµασία…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Φάµελλε,

σταµατήστε ένα λεπτό. 
Κυρία Βούλτεψη, σας παρακαλώ!
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας – Πρό-

εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Κάτσε κάτω! Σταµάτα πια!
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Σταµάτα εσύ! Εσύ σταµάτα! Έχεις απο-

δείξεις; Να τις φέρεις!
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας – Πρό-

εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Κάτσε κάτω!
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Όχι, θα φέρετε αποδείξεις γι’ αυτό! Αν

έχουν αποδείξεις, θα τις φέρουν. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κυρία Βούλτεψη,

σας παρακαλώ!
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας – Πρό-

εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Εγώ έχω τα σηµειώµατά
σου!

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Φέρ’ τα, φέρ’ τα τα σηµειώµατά µου!
Ο κύριος Υπουργός λέει ότι έχει σηµειώµατά µου. Να τα φέρει!

Δεν ντρέπεσαι;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριοι, σας παρα-

καλώ! Δεν έχετε τον λόγο!
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας – Πρό-

εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Πάρε το Ζούλα να σου πει!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Υπουργέ, σας

παρακαλώ κι εσάς! 
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Ο Ζούλας δεν…Έχω τις επαφές…
Τα σηµειώµατά µου να φέρετε! Δεν ντρέπεσαι!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ένα λεπτό για να

ολοκληρώσει την τοποθέτησή του ο κ. Φάµελλος και αµέσως
µετά έχει τον λόγο ο Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων κ. Λεβέν-
της. 

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας – Πρό-
εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Πόσο πληρώνεις για…

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Ντροπή σου! Δεν ντρέπεσαι!
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας – Πρό-

εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Πόσους διόρισες στο ΑΠΕ; 
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Ντροπή σου! Φέρε τα σηµειώµατα! Είσαι

συκοφάντης, όπως ήσουν πάντα! Άκου έχει σηµειώµατά µου! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Δεν θα µπορέσουµε

να τελειώσουµε. 
Κυρία Βούλτεψη, διευκολύνετε τη διαδικασία, σας παρακαλώ! 
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Κύριε Πρόεδρε, εδώ είπε ότι έχει σηµει-

ώµατά µου!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Όχι, κυρία Βούλ-

τεψη! Όχι, δεν έχετε τον λόγο. Σας παρακαλώ!
Ο κ. Φάµελλος να ολοκληρώσει τη σκέψη του και µετά ο Πρό-

εδρος της Ένωσης Κεντρώων. 
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Τι ψεύτης είναι αυτός; Είσαι ψεύτης!
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας – Πρό-
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εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Γιατί…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Λεβέντη, πε-

ριµένετε λίγο, σας παρακαλώ. Μην ανεβαίνετε ακόµα στην
Έδρα.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Είσαι ψεύτης! Φέρτε τα σηµειώµατα! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Σας παρακαλώ! Θα

µε αναγκάσετε να διακόψω τη διαδικασία! 
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Γιατί υπέγραψες στα τέσσερα;  
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κυρία Βούλτεψη,

δεν είναι διαδικασία αυτή! Σας παρακαλώ πάρα πολύ! Αυτοεκτί-
θεστε! Σας παρακαλώ!

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Όχι, κύριε Πρόεδρε, εσείς φταίτε! Έχετε
ευθύνη! Είπε ότι έχει σηµειώµατά µου! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Τον λόγο έχει ο κ.
Φάµελλος. Δεν µπορούµε να µιλάµε µε κραυγές. Σας παρακαλώ
πάρα πολύ! Κάνω έκκληση προς όλους. 

Κύριε Φάµελλε, έχετε τον λόγο. 
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Θα µιλήσω επί προσωπικού να συνεχί-

σουν, κύριε Πρόεδρε! Είπε ότι έχει σηµειώµατά µου. Καταλά-
βατε, κύριε Πρόεδρε; Έφυγε! Βέβαια. Πού να καθίσει ο ψεύτης; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Φάµελλε,
έχετε τον λόγο. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Νοµίζω, όµως, ότι αυτό που έχει µε-
γαλύτερη σηµασία από την ετυµολογία της λέξης «χειραγώ-
γηση» είναι να µην αντιδρούµε στην προσπάθεια νοµοθέτησης
ενός πλαισίου, ώστε να σταµατήσει η αναρχία είκοσι πέντε χρό-
νων, η ανοµία και η διαπλοκή, διότι το µόνο που κάνουµε αν αν-
τιδρούµε είναι να αποδεικνύουµε ότι µας συµφέρει και συντασ-
σόµαστε µε τη διαπλοκή και την ανοµία. Και να συµφωνήσει η
Αξιωµατική Αντιπολίτευση -αν η κ. Βούλτεψη και ο κ. Μεϊµαράκης
έχουν την ίδια άποψη- αν χρειάζεται θεσµικό πλαίσιο, αν χρει-
άζονται διαγωνισµοί και διαφάνεια, διότι ακόµα δεν έχουν απαν-
τήσει στο βασικό ερώτηµα του νοµοσχεδίου. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε. 
Τον λόγο έχει ο Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων κ. Βασίλης

Λεβέντης. 
Κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο για οκτώ λεπτά. Σας παρα-

καλώ αυστηρά, γιατί έχουµε καθυστερήσει πάρα πολύ και χρει-
άζεται να µιλήσουν κι άλλοι Βουλευτές. 

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Μόνο, κύριε Πρόεδρε; Όλοι τον ίδιο χρόνο έχουν; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Όλοι! Και οι Πρό-
εδροι και οι Υπουργοί. 

Ορίστε, έχετε οκτώ λεπτά.
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, οξύνθηκε λίγο το
κλίµα. Για να είµαι ειλικρινής, δεν κατάλαβα τι έγινε. Δεν κατά-
λαβα ποιος είπε τι και τι έγινε. Κατάλαβα κάτι για σηµειώµατα
της κ. Βούλτεψη, για έναν Γιαννακόπουλο –προφανώς αυτός της
φαρµακοβιοµηχανίας πρέπει να είναι- που θέλει να κάνει κα-
νάλι…

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Ο γιος!
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Ο γιος!
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Ο γιος; Εντάξει. 
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Ναι, αλλά δεν υπάρχουν τα σηµειώµατα,

κύριε Πρόεδρε!
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Α, εντάξει. Άλλο αυτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κυρία Βούλτεψη,

σας παρακαλώ!
Κύριε Πρόεδρε, συνεχίστε, σας παρακαλώ. 
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Όχι, γιατί το λέει τώρα στο Βήµα!
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Δεν είπα εγώ ότι υπάρχουν. 
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Δεν υπάρχουν!
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Για κάποια σηµειώµατα λέω, τα οποία αναφέρθησαν. 
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Που κατηγορεί ο κατήγορος. Ναι!
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Πιθανότατα να µην υπάρχουν. 
Ο κύριος στόχος του νοµοσχεδίου, κατά την άποψή µου, έπ-

ρεπε να είναι στο να µπει τάξη και να γίνει πλουραλισµός, δηλαδή
να υποχρεούνται όλα τα κανάλια να φιλοξενούν όλους, να δίνουν
φωνή σε όλους και να έχουν ισότιµη µεταχείριση. Εκεί έπρεπε
να γίνει η προσπάθεια. Και εκεί ο νόµος δεν αναφέρει τίποτα. Ο
νόµος αναφέρει για από εδώ και πέρα νέες εταιρείες. Αγνοεί τις
παλαιότερες και πιθανότατα να έχει ένα µεγάλο αρνητικό αυτός
ο νόµος, να λειτουργεί σαν συγχωροχάρτι για τις µέχρι τούδε
αµαρτίες.

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Όχι.
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Εντάξει, εσείς είστε πεπεισµένοι ότι όχι. Εγώ, όµως, το αναφέρω
για να υπάρχουν οι οµιλίες, ότι επειδή αναφέρεται µόνο τι θα
γίνει από εδώ και πέρα, και επειδή όλοι θα σπεύσουν να συµµε-
τάσχουν µε νέες εταιρείες –οι παλαιές δεν λαµβάνονται υπ’ όψιν-
ένας που έχει χρέη από το παρελθόν θα φαλιρίσει τις εταιρείες.
Και έτσι διευκολύνεται το να φαγωθούν χρήµατα από τους Έλ-
ληνες φορολογούµενους, γιατί αν τα χρωστούν σε κρατικές τρά-
πεζες -που συνήθως αυτό συνέβαινε- δεν θα δώσουν µια. 

Το λέω εγώ αυτό ως κίνδυνο. Σηµειώστε το και θα δείτε ότι θα
γίνει ακριβές αυτό, ότι θα επαληθευτεί αυτός ο κίνδυνος.

Για τη λειτουργία τώρα των µέσων δεν υπάρχει καµµία πρό-
βλεψη να υπάρχει ισοπολιτεία, πλουρεαλισµός, δηµοκρατία. 

Επίσης, για τις νέες εταιρείες –ας πούµε ότι τελειώνουµε µε
τις παλιές και βάζουµε µια οριστική διαγραφή του χαώδους πα-
ρελθόντος και µιλάµε για τις καινούργιες- εις όλο τον κόσµο βά-
ζουν κανόνες για να µειώσουν την ισχύ των καναλαρχών. Δη-
λαδή, υποχρεώνουν να συµµετέχει η Εκκλησία στο µετοχικό κε-
φάλαιο, να συµµετέχουν κοινωνικοί φορείς, δηλαδή δίνουν ένα
µεγάλο ποσοστό, ένα 40%, σε όλη την Ευρώπη στα κανάλια, σε
κοινωνικούς φορείς, σε ευαγή ιδρύµατα και σε  απλούς πολίτες
για να έχουν λόγο. Εδώ, θα παρουσιαστεί ένας κροίσος, θα κάνει
το κανάλι και θα κάνει ό,τι θέλει. Δεν προβλέπεται τίποτα. 

Επίσης, βάζουµε τους κροίσους δίπλα στους µικρότερους. Δη-
λαδή, δεν προβλέπεται ότι µπορούν να πληρώνουν και µε δόσεις
το τίµηµα κάποιοι που οικονοµικά είναι ασθενέστεροι. Συνεπώς
θα βρεθούν όλοι µπροστά σε ένα ποσό, 20 εκατοµµύρια, 8 εκα-
τοµµύρια, δεν ξέρω πόσο, δεν έχει οριστεί. Αυτοί που µπορούν
και είναι ο Λάτσης ας πούµε, αυτός θα πάει να το πληρώσει. Δεν
προβλέπεται µια προσπάθεια να δίνεις τον πρώτο χρόνο 2 εκα-
τοµµύρια, τον δεύτερο χρόνο άλλα 2 εκατοµµύρια και να µπο-
ρούν και  µικρότεροι να µπουν στα κανάλια. Θα µπουν απευθείας
στον Ατλαντικό Ωκεανό, εκεί που µπορούν µόνο πέντε, δέκα Έλ-
ληνες να κολυµπήσουν. Οι υπόλοιποι δεν υπάρχουν κατά τον
νόµο. 

Αυτές είναι φοβερές αδυναµίες, ότι απευθυνόµεθα εις τους
πολύ ισχυρούς για να είναι ιδιοκτήτες και τους άλλους, τους µε-
σαίους, τους κατώτερους, τους θεωρούµε µηδέν. Αυτό είναι φο-
βερά αρνητικό. 

Είπαµε, λοιπόν, ότι δεν δίνουµε µετοχές στην Εκκλησία, στους
δήµους, σε κοινωνικούς φορείς, όπως δίνουν έξω, ώστε να απλώ-
σει το µετοχολόγιο και να γίνεται ένας έλεγχος στο νταβατζηλίκι.
Αυτό είναι το ένα. Και, δεύτερον, λέµε, «Όλα µετρητοίς. Δεν
έχεις; Έξω.». Άρα περιορίζουµε το πεδίο της ιδιοκτησίας σε
πέντε, δέκα Έλληνες.

Και ένας τρίτος κίνδυνος που διαβλέπω εγώ προσωπικά, είναι
ότι µπορεί να έρθουν και «µαϊµούδες», δηλαδή να έρθει µια εται-
ρεία υπό σύσταση -ούτε καν να έχει συσταθεί- για να λάβει
µέρος, να έχει µια εγγυητική να τη φέρει και να πάρει άδεια αν
δώσει περισσότερα. Γιατί εδώ είναι όποιος δώσει τα περισσό-
τερα, είναι πλειοδοτικός ο διαγωνισµός. Δεν υπάρχει ποιοτικό
κριτήριο.

Όποιος δώσει, λοιπόν, τα περισσότερα, παίρνει την άδεια και
µετά δεν τηρούνται οι νόµοι όσον αφορά τις προβλέψεις εξοπλι-
σµού, εργαζοµένων κ.λπ. και λέει αυτός ο κύριος µετά από ένα-
δύο χρόνια ότι αποσύρεται. Έχει καταλάβει, όµως, µία άδεια.
Έχει στερήσει την άδεια από κάποιον που θα µπορούσε να έχει
συµµετοχή και αξιοπρέπεια.

Αυτές είναι όχι απλά τρεις αδυναµίες, αυτές είναι τρεις τρύπες
εις τον νόµο που τον καθιστούν διάτρητο και αναποτελεσµατικό.
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Εκτός αν έχει σκοπό ο κύριος Υπουργός να κάνει τον νόµο για
να µην τηρηθεί. Μήπως, δηλαδή, σκέφτεται κάτι σαν, «Εγώ λέω
αυτά προσπαθώντας να αλλάξω πέντε πράγµατα», ενώ στο πίσω
µυαλό της Κυβέρνησης είναι να πάρει αναβολή το υφιστάµενο
χάος. Μπορεί να είναι κι έτσι και εγώ απλά να µην µπορώ τώρα
να το αποδείξω. Μόνο να το υποπτεύοµαι µπορώ.

Εν πάση περιπτώσει, το ότι εν έτει 2015 Εκκλησία, δήµοι, κοι-
νωνικοί φορείς, φορείς πολιτών δεν έχουν κανένα δικαίωµα στο
µετοχολόγιο των εταιρειών, δείχνει ότι είµαστε όχι πίσω, αλλά
ότι είµαστε στον Μεσαίωνα. 

Και διερωτώµαι γιατί Υπουργός που έχει µία αξία ως άνθρω-
πος, δεν το είδε αυτό το πράγµα και ιδιαίτερα τον κίνδυνο να
υπάρξει συγχωροχάρτι σε αµαρτίες µεγάλες του παρελθόντος,
που είναι τραπεζικά δάνεια τερατώδη, µε τα οποία όλοι θα προ-
τιµήσουν να κάνουν µία καινούργια εταιρεία υπό σύσταση και θα
κλείσουν. 

Επίσης, για τους εργαζόµενους δεν προβλέπεται καµµία µέρι-
µνα. Αυτή τη στιγµή το «MEGA» δεν ξέρω πόσους έχει. Το και-
νούργιο «MEGA» σιγά µην τους πάρει µε δύο χιλιάρικα. Θα τους
πάρει µε 500 ευρώ. Κι αν θέλουν. Δηλαδή, θα ισχύουν οι νέοι κα-
νόνες του µνηµονίου για την πρόσληψη των καινούργιων. Άρα,
εξοντώνουµε και τους εργαζοµένους στα τηλεοπτικά µέσα και
τα ραδιόφωνα.

Αυτά δεν ξέρω αν σας έχουν προβληµατίσει.
Εµείς καταθέσαµε και µία τροπολογία, την οποία θεώρησε εκ-

πρόθεσµη ο κύριος Υπουργός. Δεν ξέρω τι είναι εµπρόθεσµο και
τι είναι εκπρόθεσµο. Εδώ έχουµε πενήντα χρόνια χάος και για
µια ώρα µπορεί να είναι κάτι εκπρόθεσµο αν αυτό συντείνει στο
καλύτερο; Δεν µπορώ να καταλάβω. Με µια συνεδρίαση θα δώ-
σουµε τέλος σε µία υπόθεση και θα ξεκινήσει µια νέα περίοδος; 

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Ασφαλώς όχι.
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Με τι κριτήρια θα ξεκινήσει αυτή η νέα περίοδος; Όποιος δώσει
τα περισσότερα; Αυτό είναι το κριτήριο στην Ελλάδα του 2015;
Όποιος δώσει τα περισσότερα παίρνει τις άδειες; Η κ. Αγγελο-
πούλου, ο κύριος άλφα, ο κύριος βήτα, επειδή έχει τα εκατοµ-
µύρια; Αυτή είναι η φιλοσοφία της Αριστεράς; Αυτό επαγγέλθηκε
το νέο ήθος; 

Θα θέλαµε κι εµείς να ψηφίσουµε, κυρίες και κύριοι. Το δη-
λώνω για άλλη µία φορά. Θα το θέλαµε, γιατί η Ένωση Κεντρώων
δεν µπήκε σε αυτήν την Αίθουσα για να κάνει τη διαγωγή του
ΚΚΕ και της Χρυσής Αυγής και να λέει «όχι» σε όλα. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Τι προτείνετε, κύριε Πρόεδρε;
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Δεν ψηφίσατε «ναι» επί της

αρχής, κύριε Πρόεδρε;
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Εµείς; Ψηφίσαµε εµείς «ναι» επί της αρχής; Και επί του τέλους
και επί της αρχής δυστυχώς λέµε «όχι». Είπαµε ότι θα ψηφίσουµε
ένα, δύο, τρία άρθρα.

Η τροπολογία µας αφορούσε σηµαντικά πράγµατα, όπως το
να µπορούν να υπάρχουν και µεσαίοι. Βάζουµε ένα τίµηµα 10
εκατοµµύρια ευρώ. Θα πάρει τις άδειες ο Λάτσης, θα πάρει ο
ένας και ο άλλος. Δεν µπορούσαν και τρεις άλλοι και να δίνουν
ανά έτος τη δόση; Από την αίτηση αυτή δεν πέρασε από το
µυαλό ότι µπορεί να υπάρχουν και µικροί που να θέλουν να συµ-
µετάσχουν εις το έργο της πληροφόρησης; Αυτό δεν σας πέ-
ρασε από το µυαλό!

Άρα ο κύριος στόχος είναι να τα βουτήξουµε από τους πέντε.
Όµως, βουτώντας τα από τους πέντε, θα τους έχουµε πάνω µας,
στον αυχένα µας. Παίρνοντας χρήµατα –υποτίθεται- για να κα-
λύψουµε τις επιταγές του µνηµονίου, θα έχουµε τους νταβατζή-
δες στον αυχένα του ελληνικού λαού.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

Πρόεδρο της Ένωσης Κεντρώων κ. Λεβέντη.
Τον λόγο έχει ο κ. Κωνσταντίνος Καραµανλής από τη Νέα Δη-

µοκρατία για έξι λεπτά.  
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, επειδή φτάνουµε στην ολοκλή-

ρωση της συζήτησης, θα ήθελα να ιεραρχήσω µερικά αναπάν-

τητα ερωτήµατα και να κάνω, αν µου επιτρέπετε, µερικές πολιτι-
κές υποθέσεις.

Πριν, όµως, απ’ αυτό, θα ήθελα να απαντήσω στη σύγκριση
που έγινε από πολλούς Βουλευτές -κυρίως της Συµπολίτευσης-
στον νόµο του βασικού µετόχου µε τον σηµερινό. Μη συγκρί-
νουµε ανόµοιες περιπτώσεις κι ανόµοιες εποχές. Το νοµοσχέδιο
τότε δεν υποβάθµιζε ούτε τις ανεξάρτητες αρχές, ούτε το ΕΣΡ
και δεν έδινε τη δυνατότητα, την εποχή εκείνη, σε ένα ή δύο µέλη
του Υπουργικού Συµβουλίου να συγκεντρώνουν όλες τις εξου-
σίες πάνω τους. Αυτά για να εξηγούµαστε και να βάζουµε τα
πράγµατα στη σωστή τους βάση.

Η πρώτη ερώτηση, λοιπόν, που δεν έχει απαντηθεί επαρκώς
είναι η εξής: Γιατί η Κυβέρνηση θέλει κλειστό και περιορισµένο
αριθµό αδειών; Πολλοί συνάδελφοι είπαν ότι η δυνατότητα που
παρέχει σήµερα η τεχνολογία, δίνει τη δυνατότητα να λειτουρ-
γήσει ένας µεγάλος αριθµός τηλεοπτικών σταθµών. Γιατί, λοιπόν,
δεν θέτουµε εδώ πέρα τις προϋποθέσεις να αφήσουµε τον αν-
ταγωνισµό ελεύθερο, πάντα σε ένα αυστηρό πλαίσιο, µε καθα-
ρούς κανόνες, ώστε όσοι καταφέρουν να τις πληρούν, να λει-
τουργήσουν ένα κανάλι;

Το ερώτηµα αυτό γίνεται ακόµα πιο έντονο µε τη δεύτερη ερώ-
τηση: Γιατί δεν µας λέει η Κυβέρνηση τον αριθµό των αδειών που
θα δώσει, αλλά και το τίµηµα; Γιατί δεν µας λέει το πιο βασικό,
δηλαδή πότε θα το κάνει αυτό; Θα το κάνει σε έξι µήνες, σε έναν
χρόνο; 

Πώς γίνεται, λοιπόν, αυτό το νοµοσχέδιο να έχει τόσες πολλές
λεπτοµέρειες, αλλά να µην έχει το βασικότερο, δηλαδή να µας
λέει πόσες άδειες θα δοθούν, πότε θα δοθούν και ποιο θα είναι
το ποσό της εκκίνησης;

Μας αναγκάζετε, λοιπόν, ακόµα κι αν σκεφτόµαστε καλόπιστα,
να κάνουµε µερικές υποθέσεις και να σκεφτούµε ότι ίσως αυτά
τα µαγικά νούµερα τα κρύβετε, γιατί παράλληλα µε αυτήν τη δια-
δικασία υπάρχουν κι άλλες διαδικασίες οι οποίες είναι αφανείς.

Ερώτηση τρίτη: Γιατί τόση εξουσία στα χέρια λίγων ανθρώ-
πων; Δεν θα ήταν λογικό και δηµοκρατικό, αν θέλετε, να έχει το
ΕΣΡ αυτό τον ρόλο και όχι οι δύο Υπουργοί; Πού είναι τα θεσµικά
αντίβαρα, λοιπόν, ή τα συστήµατα ελέγχου και εξισορρόπησης
που πρέπει να υπάρχουν σε µια σύγχρονη ευρωπαϊκή κοινοβου-
λευτική δηµοκρατία; Μάλλον, λοιπόν, εδώ φαίνεται ότι η δηµο-
κρατία ενδιαφέρει λιγότερο, αλλά η εξουσία περισσότερο.

Ερώτηση τέταρτη: Πώς γίνεται αυτό το νοµοσχέδιο να έρχεται
µάλιστα αυτήν την περίοδο, χωρίς να έχει γίνει µια βασική συ-
νεννόηση µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή; Αναρωτιέται κανείς: Δεν
µάθαµε τίποτα από τα λάθη του παρελθόντος; Δεν βλέπουµε ότι
είναι κατάφωρα αντίθετο µε µερικές ευρωπαϊκές αρχές; 

Ήδη τίθενται τρία ζητήµατα, ζητήµατα που θίγουν την ανεξαρ-
τησία της Εθνικής Επιτροπής Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδρο-
µείων, ζητήµατα που έχουν να κάνουν µε την ενδεχόµενη κρατική
ενίσχυση της «ΕΡΤ-net» και ζητήµατα που έχουν να κάνουν µε τη
νόθευση των κανόνων ανταγωνισµού. 

Η Κοµισιόν –και πρέπει να το γνωρίζουµε όλοι σ’ αυτήν την Αί-
θουσα- κινείται αυτεπαγγέλτως ως θεµατοφύλακας των ευρω-
παϊκών συνθηκών που αυτή η χώρα έχει ψηφίσει, όχι µετά από
ερωτήσεις ιδιωτών. Και αυτό το λέω, για να γνωρίζουµε µερικά
βασικά πράγµατα σ’ αυτό το Κοινοβούλιο για το πώς λειτουρ-
γούµε στην Ευρώπη.

Φοβάµαι, λοιπόν, ότι κατά βάθος τα αντιευρωπαϊκά σύνδροµα
που έχετε ακόµη στον ΣΥΡΙΖΑ, δεν σας έχουν εγκαταλείψει και,
δυστυχώς, βγαίνουν µε κάθε ευκαιρία στην επιφάνεια.

Ερώτηση πέµπτη: Τι πρόβληµα έχει η Κυβέρνηση µε τις ανε-
ξάρτητες αρχές; Ψαλιδίζετε τις αρµοδιότητες του ΕΣΡ και αφ’
ετέρου επιτίθεστε στα µέλη της ΕΕΤΤ. Προφανώς σας ενοχλεί η
ιδέα να υπάρχουν ανεξάρτητες αρχές, οι οποίες αποφασίζουν
για κρίσιµα θέµατα, πέρα από τον έλεγχο της εκτελεστικής εξου-
σίας. Πάλι, όµως, εδώ υπάρχουν οι ευρωπαϊκές συνθήκες που
δεν θα σας επιτρέψουν να κάνετε κάτι τέτοιο.

Για να κλείσω, το σίγουρο είναι, όπως ειπώθηκε πολλές φορές
εδώ µέσα, ότι στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης τα τελευταία είκοσι
πέντε χρόνια επικρατεί ένα άναρχο οικοδόµηµα, ένα άκρως προ-
βληµατικό τοπίο, όπου η διαπλοκή και η διαφθορά πήραν ανεξέ-
λεγκτες διαστάσεις.
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Το εξίσου σίγουρο, όµως, είναι ότι αυτό το νοµοσχέδιο δεν αν-
τιµετωπίζει τα προβλήµατα. Αντιθέτως, τα επιτείνει. 

Η πρότασή µας, λοιπόν, είναι απλή: Δηµιουργήστε ένα διαφα-
νές σύστηµα λειτουργίας των µέσων µαζικής ενηµέρωσης στο
πλαίσιο της ευρωπαϊκής νοµιµότητας. 

Πρώτο βήµα: Αναβαθµίστε το ΕΣΡ. Και αυτό µπορείτε να το
κάνετε µε οικονοµική αυτοτέλεια και µε ανταποδοτικά τέλη. 

Δεύτερο βήµα: Αφαιρέστε τις υπερεξουσίες που έχει ο Υπουρ-
γός. Σε ποια χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης έχουµε τέτοιο κα-
θεστώς; Σε καµµία. 

Βήµα τρίτο: Θεσπίστε σαφείς, δίκαιους, αυστηρούς, αλλά ρε-
αλιστικούς, κανόνες και µετά αφήστε την αγορά να λειτουργήσει. 

Βήµα τέταρτο: Διασφαλίστε ποιοτικά και όχι µόνο οικονοµικά
κριτήρια. Γιατί δεν εισάγουµε πολυπαραγοντικά ή πολυσυλλε-
κτικά κριτήρια που υπάρχουν σε άλλες ευρωπαϊκές χώρες; 

Αυτά είναι τα βήµατα. Είναι απλά και µπορείτε, έστω και τώρα,
να τα κάνετε. Εµείς θα πούµε «όχι» στις ολοκληρωτικές πρακτι-
κές, «όχι» στις ανεξέλεγκτες εξουσίες, «όχι» στη φίµωση όποιου
δεν µας αρέσουν αυτά που λέει, «ναι» στο δίκαιο και αυστηρό
πλαίσιο, «ναι» στη δηµοκρατική λειτουργία των ανεξάρτητων αρ-
χών και «ναι» στον πλουραλισµό, για να λειτουργήσει κάποτε ο
ανταγωνισµός σε αυτήν τη χώρα, προς όφελος των πολλών και
όχι των λίγων. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Κωνσταντίνο Καραµανλή και για τον σεβασµό στον χρόνο.

Τον λόγο έχει ο κ. Γιάννης Κουτσούκος από τη Δηµοκρατική
Συµπαράταξη ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ για έξι λεπτά.

Να φροντίσουµε να είµαστε όσο γίνεται συνεπείς περισσότερο
στον χρόνο, γιατί έµεινε µόλις µία ώρα -µιλάνε ενδιαµέσως και
οι Υπουργοί- για να ολοκληρωθεί η διαδικασία.

Κύριε Κουτσούκο, έχετε τον λόγο.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Εγώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε τόσα που έχω ακούσει

κατά της διαπλοκής και των ολιγαρχών, πρέπει να σας πω ότι
έχω ησυχάσει. Επειδή βρισκόµαστε στο τέλος της συζήτησης και
προηγήθηκε ο Υπουργός Άµυνας, ο οποίος για άλλη µια φορά
έδωσε µια νικηφόρα µάχη κατά των συµφερόντων, έσκισα την
οµιλία µου γιατί νοµίζω ότι δεν χρειάζεται. Είµαστε πλέον ήσυ-
χοι!

Ο κ. Καµµένος, όµως, πρέπει να µας πει πού ήταν το 2005,
όταν ο κ. Καραµανλής µε τον κ. Ρουσόπουλο ακύρωσαν τον δια-
γωνισµό για τις τηλεοπτικές άδειες. Ποιας κυβέρνησης ήταν
Υπουργός; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Του ΠΑΣΟΚ!
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Επίσης, πρέπει να µας πει γιατί τα

χάλασαν µε τον κ. Γιανακόπουλο. Τα χάλασαν στη µοιρασιά;
Διότι, πέρα από τα στοιχεία που µας παρουσίασε εδώ, που τους
ευλογούσε µέσα από το site που έχει και αυτόν τον κ. Τσίπρα και
τώρα τους πολεµάει, ξέρω ότι λίγο καιρό πριν τις εκλογές ο κ.
Καµµένος τον βράβευε στον ΟΛΠ και του έλεγε τα καλύτερα, αν-
τάλλασαν φιλοφρονήσεις.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Αγκαλιές, φωτογραφίες selfies. 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Αγκαλιές, φιλιά. 
Λοιπόν, δεν µας πείθει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτή η

ρητορεία. Είναι ψεύτικη. Πολύ, δε, περισσότερο όταν λέγεται
από ανθρώπους -και δεν αναφέροµαι στην πλειοψηφία των Βου-
λευτών του ΣΥΡΙΖΑ- οι οποίοι είναι κατασκευαστές θεωριών συ-
νωµοσίας κατά σύστηµα και µε αυτόν τον τρόπο έχουν αναδειχ-
θεί στην πολιτική. Δεν χρειάζεται να πούµε λεπτοµέρειες. Είναι
γνωστά αυτά. Είµαστε µικρός τόπος. 

Κατά συνέπεια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ερώτηµα που
τίθεται και πιστεύω πως ο απλός κόσµος σε αυτό θέλει µια απάν-
τηση, είναι το εξής: Μπορεί το πολιτικό σύστηµα, που έχει την
ευθύνη για ό,τι συνέβαινε είκοσι πέντε χρόνια τώρα, κάποια
στιγµή -έστω και τώρα- να µιλήσει ειλικρινά και να κάνει ένα δί-
καιο απολογισµό αυτής της εικοσιπενταετίας; Και σαν αποτέλε-
σµα αυτού του δίκαιου απολογισµού, να δούµε αν µπορούµε να
συµφωνήσουµε στις βασικές αρχές για να προστατέψουµε τα
αγαθά του πλουραλισµού, της πληροφόρησης, της διαφάνειας

στη δηµόσια ζωή και, εν τέλει, της ίδιας της δηµοκρατίας. 
Διότι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτή η δίκαιη αποτίµηση

λέει ότι όλοι έχουµε ευθύνες και κανείς δεν είναι από παρθενο-
γένεση. 

Το θύµισε νωρίτερα µια συνάδελφος εδώ από τον ΣΥΡΙΖΑ –
συγγνώµη που δεν θυµάµαι το όνοµά της- που είπε πότε δόθηκαν
οι άδειες. Στις 28-8-89. Κι ένας άλλος ρήτορας θύµισε τα ονό-
µατα των Υπουργών που έχουν υπογράψει. Σας λένε τίποτα αυτά
τα ονόµατα µήπως; Πάντως δεν είναι Υπουργών του ΠΑΣΟΚ.

Και, βεβαίως, να ξαναθυµίσω -γιατί απηύθυνα το ερώτηµα
στον κ. Καµµένο- ότι το 2003 η κυβέρνηση Σηµίτη, µετά το προ-
εδρικό διάταγµα του τότε Υπουργού που καθόρισε τη διαδικα-
σία, προκήρυξε την αδειοδότηση των αδειών. Και είπα ποιος την
ανέστειλε. 

Επίσης, να θυµίσω την προσπάθεια που έκανε, πάλι, η κυβέρ-
νηση του ΠΑΣΟΚ το 2001 κατ’ απαίτηση της Βουλής, να κατοχυ-
ρωθεί συνταγµατικά και στη συνέχεια µε νόµο ο βασικός
µέτοχος. Αυτό που σας είπε, κύριοι Υπουργοί, νωρίτερα ο κ. Βε-
νιζέλος ότι το αναγνωρίζετε πλέον στον νόµο.

Κατά συνέπεια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν δούµε και τον
εναγκαλισµό της σηµερινής Πλειοψηφίας µε τα µέσα µαζικής
ενηµέρωσης, τα πρωινά, τα βραδινά, τις φιλοφρονήσεις, «καλώς
ήρθατε», «τι κάνετε», «πώς είστε», «µπράβο» και «συγχαρητή-
ρια»…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΓΙΑΛΑΣ: Δεν σας καλωσορίζουν εσάς; Τι σας
λένε; Κακώς ορίσατε;

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Μη γελάτε. Θέλετε να σας πω ονό-
µατα και από τους παρόντες και από τους απόντες της Βουλής; 

Άρα τις ευθύνες να τις αναλάβουµε όλοι και κυρίως εκείνοι
που ήταν τα χαϊδεµένα παιδιά και οι προβεβληµένοι. Και αυτοί
δεν είναι µόνο στη δική µας παράταξη και της Νέας Δηµοκρα-
τίας, είναι και στη δική σας παράταξη.

Και να δούµε τώρα αν µπορούµε να συµφωνήσουµε στις γενι-
κές αρχές, για να µη χαθούµε µέσα από τις διατάξεις και τα
άρθρα. 

Ποια είναι η πρώτη γενική αρχή; Ότι δεν θα υπάρχει ο µονο-
κράτωρ, ο Υπουργός, δηλαδή, που θα τα κανονίζει όλα και ότι
δεν θα υπάρχει µια αδιαφανής διαδικασία δηµοπράτησης, δη-
λαδή να δηµοπρατούµε πρώτα τη µία άδεια και µετά τις άλλες.
Ότι θα κατοχυρώσουµε την ονοµαστικοποίηση αυτών που θα έρ-
θουν µε εξωχώριες. Σας πρότεινε ο κ. Βενιζέλος τη διαδικασία.
Με πιστοποιητικό. Όχι «δύναται», κύριε Υπουργέ. Όταν έρθει
εξωχώρια βεβαίωση διεθνούς ελεγκτικής εταιρείας, ποιοι είναι
µέτοχοι και τα συµφέροντα. Και να συµφωνήσουµε. Η πρόθεσή
µας αυτή είναι. Έτσι ήρθαµε εδώ. Δεν θέλουµε ανθρώπους να
µπουν στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης για να κάνουν κουµάντο ή
να τους λένε κάποιοι άλλοι να κάνουν κουµάντο. 

Αν αυτά δεν τα αποδεχτείτε, σηµαίνει ότι έχετε άλλους στό-
χους από αυτούς που διακηρύσσετε. Να συντηρήσουµε την ίδια
την κατάσταση, το τέλµα και τη συναλλαγή. Κι επειδή οι προτά-
σεις µας είναι ώριµες και ρεαλιστικές, κάνατε ορισµένα βήµατα.
Δεν κάνατε, όµως, εκείνο που είναι απαραίτητο για να µας βρείτε
και σύµφωνους σε όλα.

Και θα τελειώσω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε µια ανα-
φορά στα περιφερειακά κανάλια. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου

Βουλευτή)
Τελειώνω σε µισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Ειπώθηκε από πολλούς συναδέλφους -ειπώθηκε από τον ειση-

γητή µας- και τέθηκε το ερώτηµα γιατί ισοπεδώνετε τους περι-
φερειακούς σταθµούς, που δεν έχουν σχέση µε τους ολιγάρχες
ούτε εξαρτάται το κύρος τους από την κεφαλαιακή συγκρότηση.
Εξαρτάται από τη σχέση του µε τις τοπικές κοινωνίες, µε την
προβολή των τοπικών ζητηµάτων, του πολιτισµού, τις συλλογικές
διεκδικήσεις και όπου υπάρχει πολιτική και κοινωνική ζωή. Διότι
τα κεντρικά κανάλια –είµαι Βουλευτής επαρχίας- αναφέρονται
στην επαρχία άµα γίνει καµµιά µεγάλη φυσική καταστροφή, σει-
σµός, πληµµύρα, πυρκαγιές. Και σας λένε ότι τα ισοπεδώνετε,
γιατί δεν αναγνωρίζετε αυτήν την προσφορά. Και σας καλέσαµε
να τα εξαιρέσετε από τον νόµο, για να κάνουµε µια ουσιαστική
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συζήτηση, όπως εξαιρέσατε τώρα, κατόπιν πιέσεως της Βουλής,
τα κανάλια των ΟΤΑ. 

Αυτές οι µεσοβέζικες διατάξεις που ήρθαν, δεν λύνουν το πρό-
βληµα. Θα τους κρατήσετε κι αυτούς οµήρους. 

Εγώ καταθέτω, κύριε Πρόεδρε -για να τελειώσω- το υπόµνηµα
των περιφερειακών σταθµών, του οποίου τη λογική και την αντί-
ληψη έχει υποστηρίξει η πλειοψηφία της Βουλής, και της Συµπο-
λίτευσης και της Αντιπολίτευσης. Και µου προκαλεί απορία πώς
η Κυβέρνηση όταν συνολικά όλη η Βουλή λέει, «εξαιρέστε τα πε-
ριφερειακά κανάλια να κάνουµε µια ξεχωριστή συζήτηση», δεν
το αποδέχεται. Τι σκοπιµότητες έχει;

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γιάννης Κουτσούκος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν υπόµνηµα, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Γιάννη Κουτσούκο, Βουλευτή της Δηµοκρατικής Συµπαράτα-
ξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ.

Τον λόγο έχει ο κ. Σταύρος Θεοδωράκης, επικεφαλής του κόµ-
µατος το Ποτάµι, για οκτώ λεπτά.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος του κόµµατος Το Πο-
τάµι): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Θα προσπαθήσω να είµαι σύντοµος, για να διευκολύνω και την
Κυβέρνηση που επείγεται να συγκρουστεί µε τη διαπλοκή και δεν
κρατιέται.

Όταν τον Ιούλιο δόθηκε στη δηµοσιότητα το σχέδιο νόµου, εί-
παµε στην Κυβέρνηση ότι, «Δεν πολεµάς τη διαπλοκή, δίνοντας
όλη την εξουσία για τις τηλεοπτικές άδειες σε έναν Υπουργό».

Οι λόγοι είναι προφανείς. Αυτό που θα πω είναι παλιό. Έχει
ακουστεί, αλλά θα το ξαναπώ. Η διαπλοκή είναι σαν το τανγκό.
Χρειάζεται δυο: τον διαπλεκόµενο επιχειρηµατία και τον διαπλε-
κόµενο Υπουργό. Έναν κακό επιχειρηµατία µε πολλά λεφτά και
έναν πρόθυµο Υπουργό µε µεγάλη δύναµη. Και στο παρασκήνιο,
βέβαια, να υπάρχει πάντα ένα διαπλεκόµενο µέσο για να πιέζει
να παίρνει ο Υπουργός και η κυβέρνηση τις βολικές για τον επι-
χειρηµατία αποφάσεις. 

Μετά από είκοσι πέντε χρόνια ιδιωτικής τηλεόρασης, το σκη-
νικό είναι σκοτεινό και είναι κοινή παραδοχή όλων. Κάποιες τη-
λεοπτικές επιχειρήσεις χρωστούν εκατοµµύρια στις τράπεζες.
Και υπάρχουν πολλά ερωτηµατικά, γιατί κάποιες ζηµιογόνες επι-
χειρήσεις µίντια συνεχίζουν να αδειοδοτούνται από τις τράπεζες.
Κάποια κανάλια στήριξαν και στηρίζονται στη διαπλοκή, σήµερα
µε τον έναν, αύριο µε τον άλλον. Τη µια µέρα µε τον έναν Πρω-
θυπουργό, την άλλη µέρα µε τον διάδοχό του. Μια εικόνα εξάρ-
τησης και υποτέλειας της ενηµέρωσης στις πολιτικές σκοπι-
µότητες. 

Κάπως έτσι –κι είναι µεγάλη η ευθύνη- χάθηκε η αξιοπιστία των
µέσων µαζικής ενηµέρωσης στη χώρα µας. Οι πολίτες αδυνα-
τούν να διακρίνουν τους διαπλεκόµενους επιχειρηµατίες των µίν-
τια από τους σοβαρούς. Γιατί υπάρχουν κι αυτοί. Αδυνατούν να
διακρίνουν τους επενδυτές από τα αρπακτικά. Κι αυτός είναι
ένας επιπλέον λόγος για τον οποίον πρέπει να συγκρουστούµε
και να εξουδετερώσουµε τη διαπλοκή, για να χτίσουµε µια νέα
σχέση εµπιστοσύνης του πολίτη µε τα µέσα µαζικής ενηµέρω-
σης. 

Πάντα όµως, κύριοι συνάδελφοι, θα υπάρχουν κακοί επιχειρη-
µατίες που θα πιέζουν αθέµιτα µια κυβέρνηση. Η λύση είναι να
υπάρχουν κανόνες, να υπάρχει υγιής ανταγωνισµός στην αγορά
και οι αποφάσεις για τη λειτουργία των µέσων µαζικής ενηµέρω-
σης να µην παίρνονται από τους Υπουργούς, αλλά από πρόσωπα
έξω από το πολιτικό σύστηµα, κύριε Παππά. Γι’ αυτό άλλωστε
δηµιουργήθηκαν στον πολιτικά πολιτισµένο κόσµο οι ανεξάρτη-
τες αρχές. 

Η Γαλλία, που είναι και της µόδας, κατοχύρωσε την ανεξαρ-
τησία των ανεξάρτητων αρχών το 1984. Θα πρέπει να σας πω,
κύριε Παππά –δεν ξέρω αν προλάβατε να το πείτε µε τους συνα-
δέλφους σας Υπουργούς που ήρθαν χθες εδώ- ότι εκεί για τις
τηλεοπτικές άδειες –στη Γαλλία δηλαδή- η αποφασιστική αρµο-

διότητα είναι στο Εθνικό Οπτικοακουστικό Συµβούλιο, στο δικό
τους ΕΣΡ δηλαδή. 

Η Κυβέρνηση η δική σας έχει κι εδώ, όπως σχεδόν σε όλα τα
άλλα θέµατα, µια ανάποδη θεωρία. Λέτε «θα πολεµήσουµε τη
διαπλοκή» ενισχύοντας τη ντάµα της διαπλοκής. Σας είπα ότι
υπάρχει ο καβαλιέρος, ο κακός επιχειρηµατίας, ο διαπλεκόµε-
νος. Υπάρχει και η ντάµα, ο διαπλεκόµενος Υπουργός. Αντί να
αποσύρουµε, λοιπόν, από το σκηνικό τη ντάµα, την ενισχύουµε.
Την κάνουµε πιο θελκτική. Σύµφωνα µε τον νόµο που προτείνει
η Κυβέρνηση των ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ: «Ο Υπουργός αποφασίζει τον
αριθµό των αδειών». «Ο Υπουργός καθορίζει την τιµή δηµοπρά-
τησης..

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Τιµή εκκίνησης.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος του κόµµατος Το Πο-

τάµι): «Ο Υπουργός καθορίζει το ελάχιστο µετοχικό κεφάλαιο
για τα περιφερειακά κανάλια». «Ο Υπουργός καθορίζει τον
αριθµό των εργαζοµένων». «Ο Υπουργός καθορίζει και τις ειδι-
κότητες των εργαζοµένων». Εν ολίγοις, ο Υπουργός είναι ο ανώ-
τατος άρχων για την τηλεόραση. Αυτός αποφασίζει ποιος εκπέ-
µπει και πού εκπέµπει. 

Μόλις καταθέσατε το νοµοσχέδιο επισήµως τη Δευτέρα, σας
είπα ότι είναι κατάντια για τη χώρα µας αυτήν τη στιγµή να απο-
κτάµε Υπουργό καναλάρχη και η δηµόσια ζωή να πηγαίνει ή να
κινδυνεύει να πηγαίνει από διαπλοκή σε διαπλοκή. Και αυτές τις
ηµέρες το Ποτάµι, οι Βουλευτές υπέδειξαν πολλά απ’ αυτά που
θα µπορούσαµε να κάνουµε. Συγκεκριµένες προτάσεις. Δεν θα
σας πω λεπτοµέρειες, θα σας πω όµως τον τίτλο: Ενισχύστε τον
ρόλο του συνταγµατικά κατοχυρωµένου ΕΣΡ και περιορίστε τον
ρόλο του Υπουργού. Και, βέβαια, δεν το είπε µόνο το Ποτάµι.
Απλώς εµείς είµαστε ετοιµοπόλεµοι και προετοιµασµένοι από
τον Ιούλιο. Σας το είπαν και οι Βουλευτές απ’ όλα τα κόµµατα.
Σας το είπαν οι εργοδοτικές οργανώσεις, οι οργανώσεις των ερ-
γαζοµένων, οι επιστηµονικοί φορείς. 

Σας το είπαν άνθρωποι από την Ευρώπη. Σας το είπε και το
ίδιο το ΕΣΡ, ό,τι έχει αποµείνει από το ΕΣΡ. Γιατί είναι αλήθεια,
κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, ότι καµµιά κυβέρνηση -και όχι
µόνο η δική σας- σε αυτήν τη χώρα δεν έχει αγαπήσει τις ανε-
ξάρτητες αρχές. 

Θα πρέπει να πω προς τους συντρόφους του ΠΑΣΟΚ και της
Νέας Δηµοκρατίας ότι η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ εµφανί-
ζονται τώρα να υπεραµύνονται του ρόλου των ανεξάρτητων
αρχών, στα χρόνια όµως της παντοδυναµίας τους πολεµούσαν
ή υπονόµευαν ή αγνοούσαν τις ανεξάρτητες αρχές.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Πότε το πειράξαµε το ΕΣΡ;
ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος του κόµµατος Το Πο-

τάµι): Το ΕΣΡ δυσκολεύτηκε…
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Ποτέ δεν το πειράξαµε. Ποιες εννοείτε;
ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος του κόµµατος Το Πο-

τάµι): Επιτρέψτε µου. Το ΕΣΡ θα µπορούσε να έχει ενισχυθεί και
στις προηγούµενες κυβερνήσεις για να παίξει έναν αποφασιστικό
ρόλο στη ρύθµιση του τηλεοπτικού τοπίου.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Ενισχυµένο ήταν! Πολύ καλά ήταν!
ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος του κόµµατος Το Πο-

τάµι): Δεν το έκανε η Νέα Δηµοκρατία, δεν το έκανε το ΠΑΣΟΚ.
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Τίποτα δεν πειράξαµε στο ΕΣΡ. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος του κόµµατος Το Πο-

τάµι): Πάµε, όµως, στα σηµερινά.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Μην κάνετε διακο-
πές, σας παρακαλώ. Συνεχίστε, κύριε Θεοδωράκη.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος του κόµµατος Το Πο-
τάµι): Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο κ. Παππάς, διεκδικεί -και
παραξενεύοµαι- τον ρόλο ουσιαστικά ενός τροχονόµου της δια-
πλοκής, δηλαδή «φύγε εσύ, έλα εσύ» και προσπαθεί να κάνει
αυτό ακριβώς που έκαναν αρκετοί από τους προκατόχους του,
δηλαδή προσπαθεί να ελέγξει τη διαπλοκή. Προς όφελος του;
Προς όφελος της Κυβέρνησής του; Αυτό θα αποδειχθεί στην πο-
ρεία.

Προσπαθεί να κυβερνήσει, δηλαδή, το νέο καθεστώς παρέα
µε νέους διαπλεκόµενους, µε νέους καναλάρχες που θα εξαρ-
τώνται από τον Υπουργό ή µε τους παλιούς διαπλεκόµενους που
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θα έχουν προσκυνήσει όµως την εξουσία του νέου καθεστώτος.
Αυτό προφανώς θεωρεί ο ΣΥΡΙΖΑ ότι θα είναι το εργαλείο για
την µακροηµέρευσή του στην εξουσία. 

Την ίδια πλάνη είχαν και άλλοι πολιτικοί ηγέτες στο παρελθόν,
ότι αν ορίσουν και ρυθµίσουν τα θέµατα της διαπλοκής, θα πα-
ραµείνουν στην εξουσία για πολλά χρόνια, «να έχουµε τα δικά
µας κανάλια, τους δικούς µας ανθρώπους να µας προστατεύουν
τις δύσκολες µέρες, τις δύσκολες ώρες». 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ο νόµος αυτός, κύριε Παππά, είναι στο πόδι χωρίς καµµία µε-
λέτη, χωρίς ευρωπαϊκό προσανατολισµό, χωρίς πρόβλεψη για
τις τεχνολογικές εξελίξεις που έρχονται. Ο νοµοθέτης είναι φα-
νερό ότι έχει µείνει στο 2007 και είναι κοινό µυστικό ότι πολλά
τµήµατα αυτού του νόµου είναι αντιγραφή του προηγούµενου
νόµου του κ. Ρουσόπουλου, τον οποίο παρεµπιπτόντως καταψη-
φίσατε τότε. Προσθέσατε, βέβαια, κάποιες κρατικίστικες πινε-
λιές. 

Πάντως, έτσι κι αλλιώς, οι υπερεξουσίες του Υπουργού θα
πρέπει να ξέρετε ότι είναι µέρος του προβλήµατος της διαπλο-
κής και όχι µέρος της λύσης του προβλήµατος της διαπλοκής. 

Το Ποτάµι τι λέει; Λέει ότι σε αυτήν την πορεία, σε αυτόν τον
κατήφορο δεν θέλουµε να έχουµε κάποια ανάµειξη. Σας δώσαµε
µια ευκαιρία, τολµηρό εκ µέρους µας, γιατί είχαµε προηγούµενα
αρνητικά σηµάδια από τη συµπεριφορά σας. Είπαµε, όµως, «ναι»
επί της αρχής, να συγκρουστούµε µε τη διαπλοκή, να χωρίσουµε
την ήρα από το στάρι της τηλεοπτικής παραγωγής, πράγµα που
ζητούν και αρκετοί άνθρωποι, εργαζόµενοι και επιχειρηµατίες
των µίντια, γιατί δεν είναι όλα ίδια, γιατί η διαπλοκή συµφωνούµε
ότι είναι ένα από τα µεγαλύτερα προβλήµατα της χώρας, ίσως
το µεγαλύτερο θεσµικό διαχρονικό πρόβληµά µας. Η κοινωνία
παίζει µε σηµαδεµένη τράπουλα και στο τέλος της ηµέρας κερ-
δισµένοι βγαίνουν σχεδόν πάντα οι ίδιοι και οι ίδιοι. Και αυτό
ισχύει και στα µίντια και στα δηµόσια έργα και στις προµήθειες
του δηµοσίου και όσες εξαιρέσεις υπάρχουν επιβεβαιώνουν
απλώς τον κανόνα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Επιτρέψτε µου, κύριε Πρόεδρε, τελειώνω. Θα ήθελα δύο
λεπτά ακόµα. Ευχαριστώ. 

Οι πονηροί είναι φανερό ότι έχουν πιάσει πολλά πόστα και µε
ευκολία συναλλάσσονται µε τους Υπουργούς και τελικά όπως
έχει πει και ένας τραγουδοποιός: «Όλα τριγύρω αλλάζουνε και
όλα τα ίδια µένουν»! 

Να σας µεταφέρω, κύριε Παππά, τι λένε κάποιοι της Αριστε-
ράς. Πάτε σε έναν πλειοδοτικό διαγωνισµό, όποιος δώσει τα πε-
ρισσότερα θα µπορεί να πάρει ένα κανάλι και αν έρθουν
πέντε–έξι ξένοι επιχειρηµατίες και δώσουν κάποια εκατοµµύρια
θα µπορούν να αγοράσουν τη γνώση και τη γνώµη των Ελλήνων. 

Το άρθρο 15 του Συντάγµατος µιλάει για αντικειµενική και µε
ίσους όρους µετάδοση πληροφοριών και ειδήσεων καθώς και
προϊόντων του λόγου και της τέχνης. Πώς εσείς λοιπόν -ρωτούν
κάποιοι σύντροφοί σας- εκχωρείτε ένα δηµόσιο αγαθό σε κά-
ποιον Έλληνα ή ξένο µε µόνο κριτήριο αν είναι πλούσιος και µε
µόνο κριτήριο αν τον θέλει ή δεν τον θέλει ο Υπουργός;

Και κάτι ακόµα τελευταίο. Πότε προβλέπετε, κύριε Παππά, –
και να το πείτε σήµερα στη Βουλή- ότι θα έχουν τελειώσει όλα
αυτά και θα έχουν δοθεί οι νέες άδειες στα νέα κανάλια; Δώστε
µας µια ηµεροµηνία. Γιατί νοµίζω ότι απλώς πάτε σε έναν νόµο
που ξέρετε ότι θα καθυστερήσει πολύ να εφαρµοστεί. Πότε θα
αλλάξει το ΕΣΡ; Ποια είναι η κατεύθυνσή σας; Ποια είναι η πρό-
τασή σας; Τι πρόσωπα προτείνετε; Σας υπενθυµίζω ότι έχουν
υπάρξει άλλωστε δύο προκηρύξεις αδειοδότησης στο παρελθόν,
το 1998 και το 2002, οι οποίες ναυάγησαν, δεν προχώρησαν
λόγω προσφυγών. Φοβάµαι ότι έτσι θα γίνει και µε τον δικό σας
πρόχειρο νόµο, κύριε Παππά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ολοκληρώστε, σας
παρακαλώ, κύριε Θεοδωράκη.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος του κόµµατος Το Πο-
τάµι): Ολοκληρώνω.

Αλλά νοµίζω ότι αυτό δεν σας απασχολεί, αν θα εφαρµοστεί ο

νόµος. Δεν επιζητάτε τη ρύθµιση, αλλιώς θα είχατε ακούσει πολ-
λές από τις προτάσεις που σας είχαµε κάνει και εµείς και τα άλλα
κόµµατα. Θέλετε, θεωρώ, έναν νόµο θολό για να χρειάζεται
πάντα η ερµηνεία του Υπουργού, για να χρειάζεται πάντα η εύ-
νοια του Υπουργού. Αυτός νοµίζω ότι είναι ο ταπεινός σχεδια-
σµός των ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, να στήσουν το δικό τους καθεστώς. Και
το µαρτυρούν οι κινήσεις τους σε άλλα πεδία της πολιτικής,
στους φορολογικούς ελέγχους, στη δικαιοσύνη, στην αστυνοµία,
στην παιδεία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Θεοδωράκη,
έχετε ξεπεράσει τα όρια. Σας παρακαλώ, κλείστε την οµιλία σας.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος του κόµµατος Το Πο-
τάµι): Σας παρακαλώ επιτρέψτε µου.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Μη διαµαρτύρεστε,

κύριοι συνάδελφοι, έχει πάρει τέσσερα λεπτά επιπλέον.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Οι Υπουργοί έφτασαν και τα είκοσι δύο

λεπτά.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος του κόµµατος Το Πο-

τάµι): Πάντα πετυχαίνω τους Προέδρους τη στιγµή που αποφα-
σίζουν να είναι πάρα πολύ αυστηροί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Οι άλλοι Αρχηγοί
και οι Υπουργοί πήραν οκτώ λεπτά. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος του κόµµατος Το Πο-
τάµι): Επιτρέψτε µου να ολοκληρώσω.

Έλεγα, λοιπόν, ότι νοµίζω ότι ο ταπεινός σας σχεδιασµός είναι
να εδραιωθεί ένα καθεστώς που θα µπορεί να ελέγξει και την κα-
τάσταση στα µίντια. Παντού, δηλαδή, θέλετε να είστε ο βασικός
µέτοχος.

Όπως αντιλαµβάνεστε, σε αυτόν τον κατήφορο εµείς δεν µπο-
ρούµε να είµαστε µαζί σας. Θα είστε εσείς, θα είναι οι συνέταιροί
σας και εµείς θα είµαστε απέναντι. Καταψηφίζουµε, δηλαδή, το
νοµοσχέδιό σας, γιατί είµαστε εδώ για να στηρίξουµε τη χώρα
και όχι για να στηρίξουµε ένα νέο καθεστώς.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού)

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Κύριε Πρό-
εδρε, ζητώ τον λόγο για ένα λεπτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Τον λόγο έχει ο κ.
Παππάς για ένα λεπτό.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Λυπάµαι,
κύριε Θεοδωράκη, που αποφασίσατε να καταψηφίσετε το νοµο-
σχέδιο επί της αρχής. Είχαµε άλλη εικόνα -µε τις ίδιες διατάξεις
προφανώς- από την πορεία της συζήτησης. 

Θέλω να πω µόνο το εξής: Δεν πρέπει η συζήτηση να εξελίσ-
σεται γύρω από µια δίκη προθέσεων. Και εάν ακόµα πηγαίνατε
εκεί, θα σας παρακαλούσα να το τεκµηριώνατε. 

Επαναλαµβάνω για πολλοστή φορά: Αυτό που η Κυβέρνηση
µπορεί να κρίνει είναι ο αριθµός των αδειών και η τιµή εκκίνησης,
ούτε ποιος µένει ή ποιος φεύγει ούτε τι θα γίνει και ποιες ακρι-
βώς θα είναι οι προδιαγραφές.

Αναφέρατε και κάποια πράγµατα τα οποία είναι απολύτως
ανακριβή. Ούτε για τις ειδικότητες αποφασίζει ο Υπουργός ούτε
για τον αριθµό των εργαζοµένων ούτε για το ελάχιστο κεφάλαιο.
Αυτά είναι διατάξεις του νοµοσχεδίου και αποφασίζει η Βουλή.
Η Κυβέρνηση εισηγείται.

Άρα, λοιπόν, νοµίζω ότι δεν πρέπει να χρησιµοποιούνται αυτά
τα πράγµατα, διότι είναι ανακριβή.

Ήσασταν στην Ισπανία, αν δεν κάνω λάθος, κύριε Θεοδωράκη;
ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος του κόµµατος Το Πο-

τάµι): Ναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Στην Ισπανία,

λοιπόν, επειδή αναφέρατε το παράδειγµα της Γαλλίας, αδειοδο-
τεί το Υπουργείο κατευθείαν. Εάν εδώ επιλέγετε να χρησιµοποι-
είτε αυτούς τους χαρακτηρισµούς γι’ αυτήν τη νοµοθεσία, η
Ισπανία τι είναι;

ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος του κόµµατος Το Πο-
τάµι): Με δεσµευτικό ρόλο του ΕΣΡ της Ισπανίας.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Εντάξει. Ξα-
νακοιτάξτε το, δεν είναι έτσι. Και στην Ιταλία και στο Λουξεµ-
βούργο και στη Φινλανδία, εχθές έκανα την αναφορά, είναι
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κατατεθειµένα στα Πρακτικά. Σας καλώ να τα ξανακοιτάξετε.
Άρα, λοιπόν, ολοκληρώνοντας, σέβοµαι απολύτως τη θέση

σας ότι θέλετε να καταψηφίσετε το νοµοσχέδιο. Υπάρχει ονοµα-
στική ψηφοφορία. Σας παρακαλώ για δύο πράγµατα. Υπερψηφί-
στε τη δηµοπρασία και την αλλαγή στο ΕΣΡ. Να αποδείξουµε
όλοι µαζί από την επαύριον ότι εννοούµε, τουλάχιστον επί της
αρχής, ότι θέλουµε να βάλουµε καθαρούς κανόνες και λογική σε
αυτήν την υπόθεση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος του κόµµατος Το Πο-

τάµι): Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο. Θα είµαι πολύ σύντοµος.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Θεοδωράκη,

έχετε τον λόγο για ένα λεπτό. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος του κόµµατος Το Πο-

τάµι): Για τα δύο που µου λέτε ως πρόκληση δεν έχουµε αντιρ-
ρήσεις. Δεχθείτε όµως και εσείς, κύριε Υπουργέ, ότι το ίδιο είναι
να αποφασίζει ο Υπουργός ή να αποφασίζει µε ΚΥΑ ο Υπουργός.
Εδώ µπορώ να σας διαβάσω έναν πολύ µεγάλο κατάλογο για τα
πράγµατα που οι Υπουργοί θα καθορίζουν στον τηλεοπτικό
χάρτη, ανάµεσα στα οποία και οι ειδικότητες στα κανάλια. Δεν
θέλω να κουράσω το Σώµα, αλλά είναι εδώ το µητρώο. Θα είναι
µε ΚΥΑ από τον Υπουργό. 

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Και στη Γενική Γραµµατεία εσείς θα βά-
ζετε τους προϊσταµένους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε,
κύριε Θεοδωράκη. 

Τον λόγο έχει ο Βουλευτής κ. Συµεών Μπαλλής εκ µέρους του
ΣΥΡΙΖΑ για έξι λεπτά. 

ΣΥΜΕΩΝ ΜΠΑΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν ξέρω,

πραγµατικά, γιατί ενοχλεί η προσπάθεια να µπει επιτέλους µια
τάξη στο τηλεοπτικό τοπίο, να µπουν κανόνες λειτουργίας, να
µπει διαφάνεια επιτέλους, στον τρόπο χορήγησης των αδειών,
να πάει ο κάθε κατεργάρης στον πάγκο του. 

Υποτίθεται ότι αυτήν την τάξη που θέλουµε να βάλουµε µε
αυτόν τον νόµο θα την έβαζαν και προηγούµενοι νόµοι σχετικά
µε τα τηλεοπτικά, και το 2007 και πολύ περισσότερο ο προηγού-
µενος νόµος, ο ν. 2328/1995. Στην πραγµατικότητα, όµως, αυτό
που επεδίωκαν ήταν να παγιοποιήσουν την αταξία στον χώρο.
Διότι στην Ελλάδα, όταν ακόµα και για να ανοίξεις ένα περίπτερο,
πρέπει να έχεις νόµιµη άδεια, παραδόξως για να λειτουργείς τη-
λεοπτικό σταθµό, δεν χρειάζεται να έχεις νόµιµη άδεια, αφού επί
είκοσι χρόνια συντηρείται ένα σύστηµα αλληλοδιαπλοκής που
βόλευε και βόλεψε τους πάντες και τις εκάστοτε κυβερνήσεις
που κρατούσαν σε οµηρία µε την ανανέωση των αδειών τα κα-
νάλια, για να έχουν µια ήπια συµπεριφορά από τους σταθµούς,
βόλευε και τους καναλάρχες, που χωρίς να πληρώνουν είχαν ένα
µαγαζί, που και πολιτικό ρόλο έπαιζε, για να πιέζουν δηµοσιο-
γραφικά προς όφελος άλλων, παράλληλων δικών τους επιχειρη-
µατικών συµφερόντων, αλλά και οικονοµικά τους απέδιδε. Είχαµε
µια διά νόµου αλληλοεξάρτηση. 

Είχαµε «αεριτζίδικους» νόµους, που εκτός από τα κανάλια βό-
λεψαν και άλλους αεριτζήδες στον χώρο. Και µιλώ για τους αε-
ριτζήδες της διαφήµισης. Προέβλεπαν οι προηγούµενοι νόµοι τη
διανοµή των διαφηµίσεων µέσω των media shops, µε την αµοιβή
κοντά στο 10% του τζίρου, µε µεσάζοντες που κέρδιζαν, µοιρά-
ζοντας διαφήµιση και κυρίως την κρατική διαφήµιση. Σήµερα,
όµως, από τον νόµο του βολέµατος των διαφόρων βαρόνων στον
χώρο του τύπου φιλοδοξούµε να περάσουν στον νόµο της ρύθ-
µισης του τοπίου. 

Θα µου επιτρέψετε, επειδή πολλά ακούστηκαν και έγιναν αρ-
κετές τοποθετήσεις, να επιµείνω στο ειδικότερο µέρος του νο-
µοσχεδίου που αναφέρεται στα κανάλια της περιφερειακής εµβέ-
λειας. Άκουσα πολλές τοποθετήσεις συναδέλφων για το θέµα.
Διάβασα και άκουσα και τις βελτιωτικές τροποποιήσεις που φέρ-
νει ο Υπουργός. Όλα είναι πάνω στις προϋποθέσεις που µπαί-
νουν για τη λειτουργία των καναλιών περιφερειακής εµβέλειας. 

Βέβαια, σε όλες τις οµιλίες άκουσα να αναφέρονται ως περι-
φερειακά κανάλια. Μην µπερδευόµαστε, δεν είναι τοπικά κανά-
λια. Αυτά θα είναι αντικείµενο άλλου νόµου. Μην µπερδευό-
µαστε, επειδή το βλέπουµε από το σπίτι, από την εκλογική µας

περιφέρεια ένα κανάλι, δεν είναι τοπικό. Μιλάµε για κανάλια πε-
ριφερειακής εµβέλειας. Αυτό σηµαίνει ότι είναι κανάλια που κα-
λύπτουν στην εκποµπή τους µια ευρύτερη γεωγραφική περιφέ-
ρεια, τουλάχιστον τη γεωγραφική περιφέρεια τριών, τεσσάρων
και µερικές φορές και πέντε νοµών. Μην κάνουµε τέτοια παρα-
νόηση. Το πρόγραµµά τους, λοιπόν, τόσο ως προς το περιεχό-
µενο όσο και ως προς τις απαιτήσεις του τεχνολογικού εξοπλι-
σµού, για να βγει σωστά, είναι αυξηµένο. 

Ως περιεχόµενο να θυµίσω και διάρκεια εκποµπής τα περιφε-
ρειακής εµβέλειας κανάλια ενηµερωτικού χαρακτήρα έχουν δε-
καοκτάωρη ηµερήσια εκποµπή και δωδεκάωρη τα µη ενηµε-
ρωτικού χαρακτήρα. Έχουν τουλάχιστον µια ώρα δελτία ειδή-
σεων την ηµέρα µε πρωτότυπο, πρωτογενές δηµοσιογραφικό
υλικό και το 30% είναι θέµατα τοπικού αποκλειστικά ενδιαφέρον-
τος. Αυτό σηµαίνει επαρκής κάλυψη σε προσωπικό, τόσο σε δη-
µοσιογραφικό όσο και σε τεχνικό προσωπικό διαφόρων
ειδικοτήτων. Και το επισηµαίνω αυτό για την επιµονή που υπάρ-
χει ως προς τη µείωση του ελάχιστου αριθµού των εργαζοµένων. 

Μιλάµε, δηλαδή, για µια ελάχιστη προγραµµατική πληρότητα
που πρέπει να έχουν αυτά τα κανάλια, εάν θέλουµε να µιλάµε για
κανάλια σοβαρής ποιότητας και όχι γι’ αυτό που αντίστοιχα
έχουµε στην έντυπη δηµοσιογραφία, που ονοµάζουµε «τυπω-
µένη χαρτοσακούλα». Εκεί θα έπρεπε να έχουµε µια σοβαρή πε-
ριφερειακή εφηµερίδα, διότι και στον χώρο του Τύπου γενικό-
τερα υπάρχουν στρεβλώσεις. Υπάρχει η ανάγκη, κύριε Υπουργέ,
ενός νόµου, κάτι που πρέπει να το δούµε σύντοµα, επειδή υπάρ-
χουν στρεβλώσεις στον χώρο του Τύπου που πρέπει να διορθω-
θούν, υπάρχουν βαρίδια που πρέπει να αφαιρεθούν και είµαι
ευτυχής που βλέπω να είναι εδώ και ο Υπουργός Δικαιοσύνης,
διότι πρέπει να δούµε ειδικότερα και τον χαρακτηρισµένο ως «τυ-
ποκτόνο» νόµο στον χώρο του Τύπου.

Αντιλαµβάνοµαι την ανησυχία του οικονοµικού κόστους, αλλά
υπάρχουν λύσεις για να ελαφρύνουµε οικονοµικά τα κανάλια πε-
ριφερειακής εµβέλειας, πέρα από τις διορθώσεις που έχει φέρει
ο Υπουργός. Για παράδειγµα, να παραµείνει αυξηµένος ο αριθ-
µός στα κανάλια περιφερειακής εµβέλειας –και τελειώνω- ενη-
µερωτικού χαρακτήρα. Όµως, µπορεί να µειωθεί αυτή η υπο-
χρέωση στα µη ενηµερωτικού χαρακτήρα, αφού δεν θα υπάρχει
η υποχρέωση µεγαλύτερου αριθµού δηµοσιογράφων εργαζοµέ-
νων.

Επίσης, να δούµε άλλες ρυθµίσεις, όπως µικρότερο ενοίκιο
συµµετοχής στα «µπουκέτα» ψηφιακής εκποµπής, ιδιαίτερα στο
«µπουκέτο» που θα γίνει από τη θυγατρική της ΕΡΤ, και πολύ πε-
ρισσότερο ένα µέτρο ανακούφισης θα είναι να διασφαλιστεί επι-
τέλους το ότι θα τηρηθεί η νοµιµότητα και το 30% της κρατικής
διαφήµισης θα µοιράζεται στα µέσα επικοινωνίας της περιφέ-
ρειας, κάτι που δεν συµβαίνει µέχρι αυτήν την ηµέρα.

Επίσης να προβλεφθεί ύπαρξη ενός αναλυτικού σχεδίου βιω-
σιµότητας και ενός επιχειρησιακού σχεδίου µε ορίζοντα δεκαε-
τίας, διότι πρέπει να διασφαλίσουµε ότι τα κανάλια, η ενηµέ-
ρωση, η διακίνηση των ιδεών, ο πολιτισµός και η ψυχαγωγία δεν
θα ελέγχονται από έναν ή από ολίγους καναλάρχες, αλλά θα
ελέγχονται από το σύνολο της κοινωνίας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Συµεών Μπαλλή, Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ.

Τον λόγο έχει ο Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης κ. Ιωάννης
Δραγασάκης.

Κύριε Αντιπρόεδρε, έχετε τον λόγο για οκτώ λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης):

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο χώρος της ενηµέρωσης τα τε-
λευταία χρόνια, για να µην πούµε τις τελευταίες δεκαετίες, είναι
ένας χώρος µεγάλων αλλαγών και τεχνολογικών και αλλαγών
από την άποψη του τρόπου άσκησης της πληροφόρησης και του
τρόπου ελέγχου –θα έλεγα- της πληροφόρησης. Από τη στιγµή
µάλιστα που η ενηµέρωση γίνεται πεδίο επιχειρηµατικής δραστη-
ριότητας, η ποιότητα της ενηµέρωσης εξαρτάται σε πολύ µεγάλο
βαθµό και από την ποιότητα της επιχειρηµατικότητας. Και αυτή
είναι µία από τις µεγάλες αλλαγές που όλοι τις ζούµε. Άκουσα
και πολλές αναφορές στο θέµα αυτό, για διαπλοκή κ.λπ., αλλά
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νοµίζω ότι πρέπει να το δούµε πιο συγκεκριµένα το θέµα αυτό,
διότι ενδεχοµένως είναι πιο δύσκολη απ’ ό,τι φαίνεται η αντιµε-
τώπισή του.

Η Κυβέρνηση επιχειρεί µε το νοµοσχέδιο αυτό µια τοµή. Και η
τοµή ακριβώς είναι ότι προσπαθεί να αλλάξει το σύστηµα ενηµέ-
ρωσης µε στόχο την ποιότητά της και τη δηµοκρατία σε αυτό,
προσπαθώντας ταυτόχρονα να αλλάξει και το µοντέλο επιχειρη-
µατικότητας και νοµίζω έτσι πρέπει να κατανοήσουµε την προ-
σπάθεια η οποία γίνεται.

Βεβαίως, εδώ υπάρχει ένα θέµα αρχής. Υπάρχει και ένα θέµα
συγκεκριµένων ρυθµίσεων. Το θέµα αρχής είναι αν συµφωνούν
τα κόµµατα ότι αυτό το σύστηµα που έχουµε σήµερα δεν είναι
δηµοκρατικό, αλλά δεν είναι και βιώσιµο. Επιφυλάσσει τεράστια
βάρη για την κοινωνία, αν λάβουµε υπ’ όψιν µας τον τεράστιο δα-
νεισµό που υπάρχει, αλλά και για τους εργαζόµενους. Το θέµα,
λοιπόν, αρχίζει µε µια συµφωνία ότι αυτό το σύστηµα πρέπει να
αλλάξει. Και αυτό το νόηµα θα είχε µια ψήφος επί της αρχής επί
του νοµοσχεδίου.

Από εκεί και πέρα, υπάρχουν ρυθµίσεις προς συζήτηση. Θα
δυσκολευτούν τα κόµµατα που θα καταψηφίσουν επί της αρχής
να πείσουν την κοινωνία ότι καταψηφίζουν επί της αρχής και ταυ-
τόχρονα δεν θέλουν να υπάρχει το σηµερινό σύστηµα. Η κατα-
ψήφιση επί της αρχής στην πράξη σηµαίνει να υπάρχει το ίδιο
αυτό σύστηµα και αυτό θα είναι πολύ οδυνηρό αν συµβεί -και ελ-
πίζω ότι δεν θα συµβεί. 

Βεβαίως θα ήθελα να τονίσω µε έµφαση ότι όλα αυτά τα οποία
ακούγονται για την ανάγκη να λειτουργεί η αγορά, να λειτουρ-
γούν οι θεσµοί, να λειτουργεί ο ανταγωνισµός είναι πολύ ωραία
να τα δούµε ως προοπτική, αλλά δεν πρέπει να αφαιρεθούµε από
το τι συµβαίνει σήµερα, τι συνέβη ως σήµερα και γιατί συνέβη
και τι είναι αυτό που θα κάνει την αλλαγή από αύριο το πρωί. Δεν
είναι κάποια πρόσωπα το πρόβληµά µας -κατά την άποψή µου
τουλάχιστον.

Δεν είναι κάποιοι ευνοηµένοι απλώς από αυτό το σύστηµα. Δεν
είναι κάποια σκάνδαλα επιµέρους, σποραδικά, σε ένα σύστηµα
που λειτουργεί υγιώς κατά των άλλων. Ούτε είναι κάποιοι επιµέ-
ρους νόµοι που πρέπει να αλλάξουν. Είναι ένα σύστηµα εξουσίας
που έχει διαµορφωθεί στη χώρα µας. Είναι ένα σύστηµα που στη-
ρίζεται τόσο σε τυπικές, θεσµικές ρυθµίσεις, όσο και σε άτυπες
σχέσεις συµφερόντων, που έχουν οικοδοµηθεί εδώ και χρόνια ή
και δεκαετίες. Γι’ αυτό χρειάζεται µια συστηµική αλλαγή.

Ο νόµος αυτός είναι ένα µέρος ενός ευρύτερου σχεδίου που
έχουµε. Για να αλλάξουν τα πράγµατα, πρέπει να αλλάξει το ίδιο
το πολιτικό σύστηµα. Πρέπει να αλλάξει το τραπεζικό σύστηµα.
Πρέπει να αλλάξει το µοντέλο επιχειρηµατικότητας. Μόνο σε ένα
τέτοιο πλαίσιο θα λειτουργήσει κι αυτός ο νόµος. Δεν µπορεί ένα
επιµέρους στοιχείο αυτού του συστήµατος να αποδειχτεί αρ-
κετό. 

Θα µου επιτρέψετε, λοιπόν, να κάνω µία σύντοµη αναφορά σε
αυτό που άκουσα να λέτε πολλοί από εσάς για τη διαπλοκή, επι-
σηµαίνοντας ορισµένες -να µου επιτραπεί ο όρος- υλικές διαστά-
σεις, συγκεκριµένες διαστάσεις. 

Η πρώτη διάσταση είναι ο δανεισµός των επιχειρήσεων παρο-
χής ενηµέρωσης. Δεν έχουµε ακριβή στοιχεία. Κάποια στοιχεία
που έχουν δηµοσιευθεί πλησιάζουν, από ό,τι φαίνεται, την πραγ-
µατικότητα και αυτή λέει ότι τα χρέη των επιχειρήσεων αυτών
υπερβαίνουν το ένα δισεκατοµµύριο ευρώ. Είναι ενα δισεκατοµ-
µύριο ευρώ και πλέον. 

Θα πει κανείς: Γιατί είναι πρόβληµα; Πολλές επιχειρήσεις δα-
νείζονται και στην πορεία εξοφλούν τα χρέη τους. Εδώ το πρό-
βληµα είναι ότι οι περισσότερες επιχειρήσεις µέσων µαζικής
ενηµέρωσης έχουν αρνητική καθαρή θέση. Έχουν χάσει τα κε-
φάλαιά τους µετά από σειρά ζηµιογόνων χρήσεων. Άρα µιλάµε
για δανεικά κι αγύριστα κι αυτό πρέπει το Κοινοβούλιο να το γνω-
ρίζει. Στις περισσότερες περιπτώσεις τα δάνεια αυτά δεν θα εξο-
φληθούν. Και θα περίµενα µια µεγαλύτερη ευαισθησία από τα
κόµµατα σε ό,τι αφορά στο θέµα αυτό, δηλαδή σχετικά µε το τι
θα γίνει µε αυτό το πρόβληµα. 

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Άλλο πράγµα είπε ο Υπουργός. Ο Υπουρ-
γός είπε ότι τα έχουν τακτοποιήσει.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης):

Έχουµε επιχειρήσεις «βαµπίρ», δηλαδή επιχειρήσεις -όχι µόνο
στον χώρο της ενηµέρωσης αλλά γενικότερα στην οικονοµία- οι
οποίες ζουν εφόσον δανείζονται. 

Η πρώτη, λοιπόν, διάσταση είναι ο δανεισµός. Οι τράπεζες δεν
είναι πια δανειστές των επιχειρήσεων. Οι τράπεζες είναι οι πραγ-
µατικοί κεφαλαιούχοι των επιχειρήσεων. 

Υπάρχει ένα θέµα αν όλα αυτά ήταν νόµιµα. Δεν θα αναφερθώ
εγώ σε αυτό. Γίνεται έρευνα από ό,τι γνωρίζουµε από τη δικαιο-
σύνη. 

Η δεύτερη διάσταση έχει να κάνει µε τα έσοδα των επιχειρή-
σεων των µέσων ενηµέρωσης, βασικό στοιχείο των οποίων είναι
η διαφήµιση. 

Και εδώ, όµως, δεν έχουµε ολοκληρωµένη εικόνα, γιατί δυστυ-
χώς στις τράπεζες δεν υπάρχει κάποιο σύστηµα διαύγειας. Οι
τράπεζες, δηλαδή, δεν αναρτούν κάπου να ξέρει κανείς πόσες
χορηγίες κάνουν και πού, σε ποια κανάλια ή σε ποια sites δίνουν
χρηµατοδοτήσεις. Όταν κάποιο site, παραδείγµατος χάριν, φω-
νάζει: «Κάτω τα χέρια από τους τραπεζίτες!», το κάνει επειδή το
πιστεύει ή µήπως υπάρχει από πίσω µία χορηγία, η οποία έχει ως
αντάλλαγµα τις κραυγές αυτές; 

Από τα ανεπίσηµα στοιχεία, πάντως, που έχουµε προκύπτει το
εξής ενδιαφέρον συµπέρασµα. Σε πολλές περιπτώσεις οι τράπε-
ζες δεν δίνουν µόνο δάνεια, αλλά µε τις διαφηµίσεις που δίνουν
στα κανάλια καλύπτουν και µεγάλο µέρος των τόκων των δα-
νείων τα οποία δίνουνε. 

Διαµορφώνεται, δηλαδή, ένα κλειστό σύστηµα. Έχουµε επι-
χειρήσεις, οι οποίες γίνονται µε δανεικά κι έχουµε και σε ορισµέ-
νες περιπτώσεις τα δάνεια σε αυτές τις επιχειρήσεις να εξυπη-
ρετούνται από τους δανειστές, δηλαδή τις τράπεζες. Αυτό συνέ-
βαινε σίγουρα στους καλούς καιρούς. Τώρα συµβαίνει σε µικρό-
τερο βαθµό. 

Η τρίτη διάσταση είναι η συναλλαγή αυτού του συστήµατος
µε το πολιτικό και κοµµατικό σύστηµα. Θα περίµενε κανείς από
τα κόµµατα που το υπηρέτησαν αυτό το σύστηµα, που ήταν
µέρος του συστήµατος, µια µεγαλύτερη ειλικρίνεια. Το επικαλέ-
στηκε ο κ. Κουτσούκος αλλά δεν άκουσα τίποτα. 

Εδώ, λοιπόν, έχουµε οι τράπεζες να προσφέρουν στις επιχει-
ρήσεις δάνεια και έσοδα. Και οι επιχειρήσεις βεβαίως τι προσφέ-
ρουν; Προσφέρουν προστασία. Και αυτό επεκτείνεται και στο
κοµµατικό και πολιτικό σύστηµα. Διότι όλο αυτό το σύστηµα
εξουσίας, όπως είπα, θέλει πολιτική νοµιµοποίηση, θέλει νόµους,
θέλει πολιτικές αποφάσεις, θέλει διατάγµατα. 

Αυτό είναι λίγο-πολύ το σύστηµα που έχουµε σήµερα, για το
οποίο πρέπει να προσθέσω ότι η τρόικα δεν ώθησε προς την αλ-
λαγή του, αλλά το προστάτευσε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αντιπροέδρου της Κυβέρνησης)

Με την ανοχή σας για ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Θα τα πούµε αυτά σε λίγες µέρες, όταν συζητήσουµε για την

ανακεφαλαιοποίηση, πώς δηλαδή η τρόικα και οι ελληνικές κυ-
βερνήσεις προστάτευσαν αυτό το σύστηµα που µόλις περιέ-
γραψα.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Και εσείς.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης):

Εµείς τώρα, όπως λέει η κυρία Βούλτεψη, θα κάνουµε τα ίδια.
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Όχι «θα» κάνετε. Κάνετε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης):

Κυρία Βούλτεψη, περιµένετε να δείτε. Το επιχείρηµα…
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Τα ίδια θα κάνετε. Αφού έχετε δεχθεί ήδη.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Σταµατήστε, κυρία Βούλτεψη. Είναι

ντροπή αυτό που κάνετε.
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Ας απαντήσει αν είναι µαζί µε τις τράπε-

ζες.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΒΑΡΔΑΚΗΣ: Τριάντα χρόνια κυβερνάτε και θέ-

λετε απαντήσεις µέσα σε πέντε µήνες;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης):

Το επιχείρηµα, λοιπόν, κάποιων ότι µπορεί κι αυτή η Κυβέρνηση
να είναι σαν τις προηγούµενες και στη θέση του χαλίφη να βάλει
άλλον χαλίφη, είναι ένας φερετζές για να κρύψουν κάποιοι τη
στήριξη που δίνουν στο σηµερινό σύστηµα διαπλοκής.

(Χειροκροτήµατα)
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Επειδή άκουσα τον κ. Λεβέντη να µιλά για τις αξίες της Αρι-
στεράς και τη φιλοσοφία µας, εµείς πιστεύουµε ότι από τη
στιγµή που έχει γίνει επιχειρηµατικό παίγνιο και η ενηµέρωση, ο
πλουραλισµός της ενηµέρωσης µπορεί να στηριχθεί καλύτερα
και από τον πλουραλισµό των µορφών και των φορέων παροχής
ενηµέρωσης.

Εµείς, λοιπόν, είµαστε υπέρ ενός πλουραλιστικού συστήµα-
τος, στο οποίο έχουν θέση και δηµόσιοι και ιδιωτικοί φορείς,
αλλά και συνεταιριστικοί και άλλοι κοινοπρακτικοί φορείς. Αν το
«8.000.000 ευρώ» που έχει το σχέδιο νόµου το κρίνουν κάποιοι
υψηλό ή απαγορευτικό, είµαι βέβαιος ότι ο Υπουργός ή και η Κυ-
βέρνηση θα το εξετάσουν ακόµα και στη συνέχεια της εφαρµο-
γής αυτού του νόµου. 

Για παράδειγµα, θα µπορούσαµε να δούµε άλλα κριτήρια. Κι
εδώ υπάρχει πεδίο διαλόγου. Λόγου χάριν, το κριτήριο «σχέση
ιδίων κεφαλαίων προς ξένα» µπορεί να είναι πιο χρήσιµο, µε την
έννοια να µπουν σχετικά εύκολα στο σύστηµα, αλλά να υπάρχει
µετά αυστηρός έλεγχος, όσον αφορά το ποιοι πράττουν, ποιοι
δεν τηρούν τους νόµους, τους κανόνες, κλπ.

Εποµένως έχω την άποψη ότι όσοι θέλουν να αρχίσει να αλ-
λάζει αυτό το σύστηµα που έχουµε σήµερα, το οποίο όλοι κα-
ταγγέλλουν, αυτό επιβάλλει µία ψήφο επί της αρχής και µετά
βεβαίως έχει κανείς την ευχέρεια επί των επιµέρους ρυθµίσεων
να διατυπώσει διαφορετικές απόψεις, αν το κρίνει σκόπιµο.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Δραγασάκη.

Ας προχωρήσουµε µε µερικούς Βουλευτές και θα πάρουν τον
λόγο Αρχηγοί και Υπουργοί.

Τον λόγο έχει ο κ. Δηµήτριος Κωνσταντόπουλος από τη Δηµο-
κρατική Συµπαράταξη.

Ορίστε, κύριε Κωνσταντόπουλε, έχετε τον λόγο για πέντε
λεπτά, παρ’ όλο που ξέρω ότι µιλάτε πολύ. Κάθε φορά κάνετε
φοβερή υπέρβαση χρόνου. Τώρα δεν µας παίρνει καθόλου, γιατί
σε είκοσι πέντε λεπτά τελειώνουµε και πρέπει να µιλήσουν Πρό-
εδροι κοµµάτων, Υπουργοί και Βουλευτές.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, συζητάµε για δεύτερη µέρα στην Ολοµέλεια της Βουλής
ένα κρίσιµο νοµοσχέδιο, ένα νοµοσχέδιο µε πολλές προεκτάσεις,
πολιτικές, κοινωνικές, οικονοµικές, πολιτισµικές. Είναι ένα νοµο-
σχέδιο, για το οποίο θα µπορούσε κανείς να πει ότι δεν αφορά
πρωτίστως τον πολίτη και την κοινωνία, διότι η κοινωνία και οι
πολίτες ενδιαφέρονται περισσότερο για τα κόκκινα δάνεια, τον
ΕΝΦΙΑ, τις συντάξεις, τους µισθούς, την καθηµερινότητά τους.
Κι όµως, αυτό το νοµοσχέδιο επηρεάζει σηµαντικά τον δηµόσιο
βίο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, απ’ αυτό το νοµοσχέδιο γεννών-
ται πολλά ερωτήµατα. Είναι αλήθεια ότι χρειάζονται µεταρρυθ-
µίσεις στο ραδιοτηλεοπτικό τοπίο και στον χώρο των ψηφιακών
µέσων µαζικής ενηµέρωσης. Πρέπει να εξορθολογήσουµε αυτήν
την αγορά, χωρίς να αφήνονται σκιές. Πρέπει να σταµατήσουν
οι επιχειρηµατίες για το µέγιστο κέρδος τους να εγκλωβίζονται
σε παιχνίδια εξουσίας. Το επιχειρείν για οποιονδήποτε λόγο δεν
µπορεί και δεν πρέπει να δρα εις βάρος της νοµιµότητας. 

Χρειάζεται, λοιπόν, διαφάνεια παντού, αδιάβλητος και αντικει-
µενικός τρόπος αδειοδότησης, χωρίς πόρτες και παράθυρα για
πολιτικές σκοπιµότητες. Γι’ αυτό, η Κυβέρνηση πρέπει να κάνει
ό,τι µπορεί για να υπάρξει ευρύτατη συναίνεση. 

Έχουµε ζητήσει ως Δηµοκρατική Συµπαράταξη τρεις θεσµικές
αλλαγές. Πρώτη αλλαγή: Να περιορίζεται η µονοκρατορία του
Υπουργού, όπως αυτή περιγράφεται στο άρθρο 2 του νοµοσχε-
δίου.

Δεύτερη αλλαγή: Να ενσωµατώνονται οι νέες τεχνολογικές
εξελίξεις, όπως αυτές επισηµαίνονται αναλυτικά στην έκθεση του
ΕΣΡ. Μην ξεχνάτε ότι είµαστε στον 21ο αιώνα, στην εποχή της
ψηφιακής τηλεόρασης και σύντοµα στην εποχή της ενιαίας ψη-
φιακής αγοράς.

Τρίτη και τελευταία αλλαγή: Να προστατεύεται το κύρος και
η φύση των ανεξάρτητων αρχών. Δεν µπορεί να καταρρακώνον-
ται οι ανεξάρτητες αρχές, γιατί τότε παύουν να είναι ανεξάρτη-

τες.
Σας καλούµε να αποδεχθείτε τις αλλαγές που προτείνουµε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  το άρθρο 2 δίνει υπερεξουσία

στον Υπουργό. Συγκεντρώνονται πάρα πολλές εξουσίες σε ένα
πρόσωπο. Έτσι, δεν προωθείται η πολυφωνία. Η διάταξη είναι
αναχρονιστική. Ορίστε επιτέλους συλλογικά όργανα. Δώστε αρ-
µοδιότητες στο Εθνικό Ραδιοτηλεοπτικό Συµβούλιο. Δεν µπορεί
ο Υπουργός να αποφασίζει να µε το αλάθητο του πάπα. Δεν
υπάρχει πουθενά στην Ευρώπη άλλο τέτοιο µοντέλο. 

Θυµάµαι τον Πρωθυπουργό να λέει πριν λίγο καιρό: «Η δηµό-
σια ραδιοτηλεόραση δεν θα γίνει όχηµα προπαγάνδας, πολιτι-
στικής παρακµής και µηχανισµός πελατειακών εξυπηρετήσεων».
Δυστυχώς, όµως, στο άρθρο 2 µε τις υπερεξουσίες του Υπουρ-
γού οι άδειες γίνονται όχηµα προπαγάνδας, µηχανισµός πελα-
τειακών εξυπηρετήσεων. Δεν έχετε προβλέψει τεχνοκρατικά
κριτήρια. Πώς θα υπάρξει η αντικειµενικότητα που επικαλείστε; 

Κύριε Υπουργέ, τα περιφερειακά κανάλια έχουν πολλές ιδιαι-
τερότητες, τις οποίες δεν λαµβάνετε υπ’ όψιν. Βάζετε τιµή εκκί-
νησης ανά κατηγορία δηµοπρατούµενων αδειών. Διευκολύνετε
οποιονδήποτε να µπει στον χώρο χωρίς κριτήρια. Τα περιφερει-
ακά κανάλια ισοπεδώνονται. Δεν µπορείτε να τα αντιµετωπίζετε
όπως τα κανάλια εθνικής εµβέλειας και να κυριαρχεί η οικονοµική
ισχύς.

Οι περιφερειακοί τηλεοπτικοί σταθµοί παράγουν έργο, προ-
ωθώντας και προτάσσοντας την περιφερειακή ανάπτυξη. Αυτό
να το λάβετε σοβαρά υπ’ όψιν σας. Δεν µπορεί να ισχύουν µόνο
οικονοµικά κριτήρια και να µη λαµβάνεται υπ’ όψιν η εµπειρία και
η τεχνογνωσία. Το ίδιο ισχύει και για το ελάχιστο κεφάλαιο που
πρέπει να καταβληθεί. Διαφορετικά, ισχύουν οι ίδιες ρυθµίσεις
µε τα κανάλια εθνικής εµβέλειας, οδηγώντας τα περιφερειακά
µέσα σε αποκλεισµό. 

Εµείς ως Δηµοκρατική Συµπαράταξη ζητάµε την απόσυρση
των διατάξεων που αφορούν τα περιφερειακά κανάλια και να έρ-
θουν µε άλλο νοµοσχέδιο. Άλλωστε, αυτό είναι απαίτηση σχεδόν
όλων των κοµµάτων. Αποδείξτε, λοιπόν, ότι θέλετε συναίνεση και
συνεννόηση. Αυτά τα θέµατα δεν λύνονται µε µία νοµοτεχνική
βελτίωση που αφήνει πολλά ερωτήµατα. 

Κύριε Υπουργέ, ωραία, απαιτείτε ονοµαστικοποίηση των µετο-
χών, όχι όµως για τις εταιρείες της αλλοδαπής. Πολλές οι εξαι-
ρέσεις που προβλέπονται, τόσες πολλές που θολώνει το τοπίο.
Σήµερα, γνωρίζουµε σε ποιον ανήκει κάθε άδεια. Με την πρό-
τασή σας θα χάσουµε κάθε εγγύηση για διαφάνεια. 

Στο σηµείο αυτό θα ήθελα να θυµίσω ότι ο Πρωθυπουργός µι-
λούσε για καταληψίες συχνοτήτων, που έβγαλαν τα λεφτά τους
στο εξωτερικό και τώρα µας κουνούν το δάχτυλο. Και ιδού το
ερώτηµα: Πώς διασφαλίζεται µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο ότι
δεν θα έρθουν αυτές οι εταιρείες από την πίσω πόρτα; Χάνεται,
λοιπόν, ο έλεγχος. 

Βέβαια, είναι θετική εξέλιξη ότι δίνεται η δυνατότητα στο
Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης, ώστε να µπορεί να αναθέ-
τει σε εξειδικευµένες εταιρείες ορκωτών λογιστών να γνωµοδο-
τούν για κάθε υποψήφιο. Δεν διευκρινίζεται, όµως εδώ πότε το
Εθνικό Ραδιοτηλεοπτικό Συµβούλιο θα µπορεί να κάνει αυτήν τη
χρήση και πότε όχι. Διαφορετικά, θα µπορεί καθένας να πει ότι
φτιάχνετε τα νέα πελατειακά τζάκια της ενηµέρωσης, τα νέα πε-
λατειακά οικονοµικά κέντρα. 

Κύριε Υπουργέ, λέτε ότι θέλετε να πατάξετε τη διαπλοκή.
Εµείς µε όλα αυτά βλέπουµε ότι την επεκτείνετε. Αναρωτιούνται,
λοιπόν, πολλοί. Διότι τα κανάλια, όλα αυτά τα πέτρινα χρόνια στη
χώρα µας εσάς ευνοούσαν, εσάς και τον δικό σας λόγο αναπα-
ρήγαγαν, εσάς προέβαλαν, εσάς και το αντιµνηµόνιο, τη δηµα-
γωγία και τον λαϊκισµό. Τώρα, βέβαια, τα βρίσκετε µπροστά σας,
γιατί τώρα ήρθατε στον δρόµο του ρεαλισµού και της πραγµατι-
κότητας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Στο άρθρο 9 φέρνετε νοµοτεχνική βελτίωση για καθορισµό του
αριθµού των εργαζοµένων µε υπουργική απόφαση. Με ποια κρι-
τήρια όµως; Σε ποιο πλαίσιο θα κινηθεί η υπουργική απόφαση;
Φέρνετε µία νέα νοµοτεχνική βελτίωση, προσπαθώντας να θέ-
σετε προϋποθέσεις. Γίνετε συγκεκριµένοι για το πώς θα κριθεί,
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για παράδειγµα, η γεωµορφολογία της περιφερειακής ζώνης και
ξεκαθαρίστε το οµιχλώδες τοπίο. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να αναφέρω ότι άλλο ένα µεγάλο ζήτηµα
είναι οι ανεξάρτητες αρχές που είναι θεσµικά αντίβαρα κι, όµως,
η Κυβέρνηση τις µετατρέπει σε υπηρέτες του εκάστοτε Υπουρ-
γού. Πείτε µας, λοιπόν, τι θα κάνετε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή) 

Κύριε Υπουργέ, πρέπει να δεχθείτε τις τρεις αλλαγές που προ-
τείνουµε. Αυτό το νοµοσχέδιο ιδιαίτερα χρειάζεται συναινέσεις.
Περιµένουµε από εσάς να µας πείτε τις δικές σας ενέργειες. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Κωνσταντόπουλε. 
Θα µιλήσει πρώτα η κ. Εύη Καρακώστα από τον ΣΥΡΙΖΑ και

µετά θα µιλήσει η κυρία Πρόεδρος κ. Γενηµατά. Δεν µπορεί να
µιλήσουν στη σειρά δύο από το ίδιο κόµµα, όπως καταλαβαίνετε. 

Κυρία Καρακώστα, όσο γίνεται πιο σύντοµα, αν έχετε την κα-
λοσύνη, γιατί φτάνουµε στο τέλος και πρέπει να µιλήσουν ακόµη
λίγοι συνάδελφοι. 

Ορίστε, έχετε τον λόγο. 
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ (ΕΥΗ) ΚΑΡΑΚΩΣΤΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Καλησπερίζω όλες και όλους που σήµερα βρισκόµαστε σε

αυτήν την Αίθουσα. Ήθελα πραγµατικά να ξεκινήσω από τους
συναδέλφους του ΚΚΕ, από τους οποίους όµως δεν βρίσκεται
κανείς εδώ. Αξίζει όµως να αναφερθώ στην οµιλία του κ. Παφίλη,
ο οποίος τουλάχιστον τριάντα φορές ανέφερε τη λέξη «καπιτα-
λισµός». Κι εγώ αναρωτιέµαι ως αριστερή: δεν πρέπει να παλέ-
ψουµε ποτέ τον καπιταλισµό; Είναι ανίκητος; Πρέπει, δηλαδή, να
µην κουνηθούµε απέναντί του; Απλά, βάζω ένα ερωτηµατικό.

Από την ίδια πλευρά άκουσα µε χαρά και την κ. Κανέλλη, η
οποία σήµερα δεν έβαλε τη λέξη καπιταλισµός στο στόµα της
και µίλησε πραγµατικά επί τεχνικών θεµάτων, που τα συνέδεσε
και µε την πολιτική της άποψη και χαίροµαι γι’ αυτό βέβαια. Απλά
έχω να απαντήσω ότι αυτά τα ζητήµατα µπορούµε να τα βλέ-
πουµε στη συνέχεια. Γιατί όπως είπε και η ίδια: «Στην πράξη θα
τα δούµε αυτά». 

Άρα ό,τι πρόβληµα δηµιουργηθεί, εδώ είµαστε να το ξανα-
δούµε, να το ξανασυζητήσουµε. Γιατί απελπιζόµαστε; Γιατί δεν
βάζουµε αρχή σε κάτι; Σε τι; Σε αυτό το νοµοσχέδιο που ψηφί-
ζουµε σήµερα.

Κι έρχοµαι πραγµατικά να αναρωτηθώ για την πλευρά της
Νέας Δηµοκρατίας, από την οποία άκουσα µερικά επιχειρήµατα,
όπως παραδείγµατος χάριν «παλεύουµε έτσι την υγιή επιχειρη-
µατικότητα». Είναι δυνατόν η Νέα Δηµοκρατία να αγωνιά ότι µε
αυτό το νοµοσχέδιο εµείς δεν υπηρετούµε την υγιή επιχειρηµα-
τικότητα; Αν, δηλαδή, δεν ανοίξουµε την έννοια του ανταγωνι-
σµού, που εσείς στηρίζετε, της ελεύθερης αγοράς, που εσείς
στηρίζετε και που εµείς κάνουµε µε αυτό το νοµοσχέδιο, δεν κα-
ταλαβαίνω, δεν σας καταλαβαίνω πόσο συνεπείς είστε µε τη δική
σας ιδεολογία, όχι µε εµάς.

Αναρωτηθήκατε και ανησυχήσατε για τους εργαζόµενους των
καναλιών. Μα, εµείς βάζουµε αριθµό στα εθνικά κανάλια και
όρους εργασιακούς για τους εργαζόµενους. Δεν καταλαβαίνω
γιατί δεν ανησυχήσατε όταν κλείσατε την ΕΡΤ για δύο χιλιάδες
εργαζόµενους. Πάλι είσαστε εκτός του τρόπου σκέψης σας.
Είναι µερικά σηµεία που τα τονίζω για να καταλάβουµε τη συνέ-
πεια που έχουµε από τον τρόπο σκέψης µας. 

Μας είπατε πολλοί από τους οµιλητές της Νέας Δηµοκρατίας
ότι φέρνουµε αυτό το νοµοσχέδιο για να ρίξουµε στάχτη στα
µάτια των πολιτών προκειµένου να περάσουµε τα δύσκολα νο-
µοσχέδια. Κι αυτό να κάναµε, σηµαίνει ότι αυτό το νοµοσχέδιο
είναι ένα νοµοσχέδιο που το θέλει ο ελληνικός λαός. Άρα, καλά
κάνουµε και το ψηφίζουµε, όπως και να έχει στα επόµενα. Είναι
πραγµατικά µερικά σηµεία που πρέπει να βλέπει κανείς, προκει-
µένου να µην εκτίθεται ο ίδιος πολιτικά. 

Και το τρίτο, βέβαια και σηµαντικότερο, που σας δικαιολογεί
να αντιδράτε, είναι το σηµείο που πραγµατικά διαχωρίζουµε τους
καναλάρχες από τους εργολάβους. Δεν µπορεί ο καναλάρχης να

διεκδικεί και την εργολαβία, προκειµένου να κάνει τα στραβά
µάτια στην πολιτική ηγεσία αυτού του τόπου, να γίνεται ανταλ-
λαγή, δηλαδή, έργου και διαφήµισης. Σας δικαιολογώ. Είναι αλή-
θεια ότι το καθεστώς που έχετε υπηρετήσει µέχρι σήµερα ήταν
υπέρ των εργολάβων, άρα καλά κάνετε και το στηρίζετε. Σε αυτό
είσαστε συνεπείς.

Και ας πάµε τώρα στο Ποτάµι, το οποίο δεν καταλαβαίνω γιατί
µέχρι χθες ήταν θετικό και σήµερα διαχωρίζεται. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Είναι αλήθεια ότι ο χρόνος έχει περάσει. Δεν θα ασχοληθώ µε
το Ποτάµι. 

Θέλω να πω ότι πραγµατικά στα σηµεία που ανέφερα πριν,
αυτό το νοµοσχέδιο είναι πάρα πολύ θετικό, είναι πάρα πολύ
καλό για την αρχή. Βάζουµε στοιχεία ηθικής τάξης. Βεβαίως µέ-
νουν ζητήµατα στον χώρο της τηλεόρασης και στη θεµατολογία
της τηλεόρασης και πρέπει αυτά στη συνέχεια να τα δούµε.

Ήθελα, όµως -και δεν θα συνεχίσω σε αυτό το κοµµάτι- να πω
ότι είναι πάρα πολύ θετική η τροπολογία που έφερε ο κ. Φίλης
σήµερα. Δεν αναφέρθηκαν οι Αρχηγοί των κοµµάτων που
άκουσα τώρα, αλλά αυτό το κοµµάτι, στα θέµατα της παιδείας,
το να περάσουµε από τους αναπληρωτές στους µόνιµους και ο
προϋπολογισµός µας από φέτος και λίγο από του χρόνου να
µπορέσει να καλύψει τα κενά, είναι πάρα πολύ σηµαντικό.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ευχαριστώ. Δεν θα πάρω άλλον χρόνο.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε,
κυρία Καρακώστα.

Τον λόγο έχει η κ. Φώφη Γενηµατά, Πρόεδρος της Δηµοκρα-
τικής Συµπαράταξης, για οκτώ λεπτά.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΓΕΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος της Δηµοκρατικής Συµ-
παράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ): Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πι-
στεύουµε στη νοµιµότητα; Θέλουµε τη δηµοκρατική λειτουργία
και τη διαφάνεια; Θέλουµε να εξυγιανθεί το ραδιοτηλεοπτικό
τοπίο; Εµείς λέµε «ναι» και είµαστε απόλυτοι σ’ αυτό. Και δεν το
λέµε τώρα σε όσους πιθανά µας πουν: «Τώρα το θυµηθήκατε;».
Το επιχειρήσαµε το 2003, προκηρύσσοντας τον σχετικό διαγω-
νισµό, ο οποίος ακυρώθηκε, δυστυχώς, από την επόµενη κυβέρ-
νηση και τις επιλογές της, της τότε κυβέρνησης της Νέας
Δηµοκρατίας.

Χρειαζόµαστε ένα νέο πλαίσιο, απολύτως όµως συµβατό µε
το ευρωπαϊκό κεκτηµένο, µε το Ευρωπαϊκό Δίκαιο, προσαρµο-
σµένο στις σύγχρονες τεχνολογικές εξελίξεις. 

Χάνεται, δυστυχώς, σήµερα άλλη µία ευκαιρία να προχωρή-
σουµε όλοι µαζί, κύριε Υπουργέ, σε µία µεγάλη µεταρρύθµιση.
Δεν προχωρήσατε στις αναγκαίες βελτιώσεις και αλλαγές, δεν
υιοθετήσατε τις εύλογες και αυτονόητες προτάσεις µας και µε
αυτόν τον τρόπο δεν επιτρέψατε να διαµορφωθεί σήµερα ευρύ-
τατη πλειοψηφία. Είναι απαραίτητες αλλαγές, ώστε να πείσει η
Κυβέρνηση για την ειλικρίνεια των προθέσεών της.

Το νοµοσχέδιό σας παραβλέπει πριν απ’ όλα τις νέες τεχνολο-
γικές εξελίξεις. Οι ψηφιακές πλατφόρµες ανατρέπουν τους έως
τώρα περιορισµούς στον αριθµό των χορηγούµενων αδειών. 

Βρισκόµαστε, κύριε Υπουργέ, στην ψηφιακή εποχή και εσείς
κινείστε ακόµη µε τη λογική των αναλογικών συχνοτήτων, όπου
εκ των πραγµάτων οι άδειες ήταν µετρηµένες. 

Η Κυβέρνηση και η Βουλή έχουµε υποχρέωση να θέσουµε κα-
νόνες και να διαµορφώσουµε το πλαίσιο. Το Εθνικό Συµβούλιο
Ραδιοτηλεόρασης αναλαµβάνει την υλοποίηση και η αγορά κρί-
νει τις επιλογές της. 

Εσείς αγνοήσατε και τις προτάσεις της αρµόδιας ανεξάρτητης
αρχής και, βεβαίως, αποφασίσατε µε την ευκαιρία να παρέµβετε
και στη σύνθεση όλων των ανεξάρτητων αρχών. Εσείς, απ’ ότι
φαίνεται, δεν θέλετε τη διαφάνεια. Θέλετε τον απόλυτο έλεγχο.
Με λίγα λόγια: «Άλλαξε ο Μανωλιός και έβαλε τα ρούχα του αλ-
λιώς»!

Επανέρχοµαι σήµερα στην κατ’ άρθρον συζήτηση και θέλω να
απευθυνθώ προσωπικά στον ίδιο τον Πρωθυπουργό.

Κύριε Τσίπρα, -ελπίζω να παρακολουθείτε από το γραφείο
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σας- για να φύγει κάθε σκιά ή ισχυρισµός για υποστήριξη συµ-
φερόντων και για την µέσω των µέσων µαζικής ενηµέρωσης πα-
ρέµβασή τους στο οικονοµικό και πολιτικό πεδίο, θα πρέπει,
έστω και τώρα, να δεχθείτε τις προτάσεις µας, γιατί αν θέλετε
τη διαφάνεια και τη νοµιµότητα, τότε δεν µπορείτε να εξουσιο-
δοτείτε εν λευκώ τον Υπουργό και στενότατο συνεργάτη σας να
καθορίζει αυθαίρετα τον αριθµό των αδειών. Όλοι κατανοούν ότι
αυτή η διάταξη δηµιουργεί µία θερµοκοιτίδα διαπλοκής, την
οποία εσείς δηλώνετε ότι θέλετε να πολεµήσετε. 

Κύριε Πρωθυπουργέ, η διάταξη αυτή κολάζει και παπά!
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)
Μη µας πείτε, κύριε Πρωθυπουργέ, ότι προβλέπεται η αιτιο-

λογηµένη γνώµη του ΕΣΡ, αφού πάρα πολύ καλά γνωρίζετε ότι
αυτή µπορεί να αγνοηθεί από τον Υπουργό. 

Αν θέλετε, λοιπόν, να αποδείξετε ότι εννοείτε αυτά που ισχυ-
ρίζεστε, δεχθείτε την πρότασή µας, αντί για αιτιολογηµένη
γνώµη να υπάρχει η σύµφωνη γνώµη του ΕΣΡ, γιατί είναι η ανε-
ξάρτητη αρχή που έχει τη στήριξη των 4/5 της Βουλής, που δεν
καθοδηγείται ούτε από την Κυβέρνηση ούτε από τα κόµµατα.
Ιδού η Ρόδος, κύριε Τσίπρα!

Όσο για τη νοµοτεχνική βελτίωση, σχετικά µε τους περιφερει-
ακούς σταθµούς, η ρύθµιση που φέρνετε είναι χειρότερη από
την προηγούµενη. Γι’ αυτό σας καλούµε να την αποσύρετε απ’
αυτό το νοµοσχέδιο. Ξεκάθαρα πράγµατα!

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, για µία ακόµη φορά είχα την ευ-
καιρία στη χθεσινή µου συνάντηση µ’ έναν µεγάλο φίλο της
χώρας µας, µε τον Πρόεδρο Ολάντ, να συζητήσω κρίσιµα θέµατα
που αφορούν τη χώρα µας και τον λαό µας και, βέβαια, και τους
κοινούς µας αγώνες, στο πλαίσιο του Ευρωπαϊκού Σοσιαλιστικού
Κόµµατος, για να σταµατήσει, επιτέλους, η λιτότητα στην Ευ-
ρώπη.

Του ζήτησα να συνεχίσει να στηρίζει τις προσπάθειες του ελ-
ληνικού λαού για την έξοδο από την κρίση και τα µνηµόνια, σύµ-
φωνα µε την εθνική στρατηγική που έχουµε χαράξει τα τελευταία
πέντε χρόνια. Επίσης, ξεκαθάρισα ότι η Δηµοκρατική Συµπαρά-
ταξη, πιστή σε αυτή την εθνική στρατηγική, θα συνεχίζει να στη-
ρίζει αναπτυξιακές προσπάθειες και µεταρρυθµιστικές πρωτο-
βουλίες, όχι όµως και υφεσιακά και κοινωνικά άδικα µέτρα, που
δυστυχώς περιλαµβάνει το τρίτο µνηµόνιο. 

Δυστυχώς, η Κυβέρνηση δεν κινείται σε αυτήν την κατεύ-
θυνση. Αδυνατεί να διαπραγµατευτεί σοβαρά τη βελτίωση των
πιο υφεσιακών και επώδυνων για ευαίσθητες κοινωνικές οµάδες
µέτρων, που η ίδια υπέγραψε. Τα ισοδύναµα που προεκλογικά
είχε εξαγγείλει ο Πρωθυπουργός, απλά δεν υπάρχουν. Η κοροϊ-
δία συνεχίζεται!

Η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ οδηγεί ξανά σε επικίνδυνους δρό-
µους τη χώρα. Δεν έχει όραµα και σχέδιο που θα βελτιώσουν το
επενδυτικό κλίµα και θα οδηγήσουν στη δηµιουργία νέων θέσεων
εργασίας. Εγκαταλείπει τους µικροµεσαίους, τους αγρότες,
αδιαφορεί για τα τεράστια προβλήµατα που έχουν αυτή τη
στιγµή τα νοσοκοµεία, τα σχολεία, οι δοµές κοινωνικής αλληλεγ-
γύης. 

Αυτά δεν συγκροτούν αριστερή προοδευτική πολιτική. Ουσια-
στικά, ο κ. Τσίπρας επαναλαµβάνει την αδιέξοδη πολιτική του
προηγούµενου επταµήνου. Επιδιώκει µια άνωθεν πολιτική λύση
µε άγνωστες προϋποθέσεις και όρους. Στο µεταξύ σπαταλά
χρόνο, καθυστερεί συνειδητά τις µεταρρυθµίσεις, δεν προωθεί
αναγκαίες πρωτοβουλίες για την ανάπτυξη. 

Είναι µοιραία και άβουλη η Κυβέρνηση. Αφήνει και πάλι πολύ-
τιµο χρόνο να περνά. Τα ελλείµµατα διευρύνονται, η ανεργία αυ-
ξάνει, οι ευκαιρίες χάνονται για τη χώρα. Η πολιτική αυτή οδηγεί
σε βύθιση της οικονοµίας και σε διάρρηξη του κοινωνικού ιστού. 

Δεν είναι τυχαίο ότι µόνο τον περασµένο µήνα οι ληξιπρόθε-
σµες οφειλές αυξήθηκαν κατά 1,5 δισ. ευρώ. Εάν συνεχιστεί
αυτή η κατάσταση, ο λογαριασµός που θα έρθει στους πολίτες
το επόµενο διάστηµα θα είναι πολύ βαρύτερος από τα µέτρα των
6,4 δισ. γι’ αυτή τη διετία. Θα είναι αβάσταχτος. Και σε αυτή την
περίπτωση δεν υπάρχουν περιθώρια για άλλες µεταλλάξεις ούτε
του ΣΥΡΙΖΑ ούτε του κ. Τσίπρα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-

ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Προέδρου της Δηµοκρατι-
κής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Το χειρότερο, όµως, είναι ότι η Κυβέρνηση δηµιουργεί συνει-

δητά µια επικίνδυνη διαχωριστική γραµµή, στρέφοντας ένα µε-
γάλο µέρος του ελληνικού λαού απέναντι στο υπόλοιπο.
Επιχειρεί έναν νέο διχασµό. 

Αυτό έκανε ο Υπουργός Παιδείας µε τις δηλώσεις του για τον
ΦΠΑ στην εκπαίδευση. Το ίδιο κάνει καθηµερινά ο Υπουργός Ερ-
γασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης. Αυτό έκανε, δυστυχώς, και
προσωπικά ο ίδιος ο Πρωθυπουργός. 

Όµως, ξεχνούν, πρώτον, ότι ο ΦΠΑ στην εκπαίδευση επηρεά-
ζει το εισόδηµα και τον οικογενειακό προϋπολογισµό όχι κάποιων
λίγων πλούσιων αλλά εκατοντάδων χιλιάδων οικογενειών και, µε-
ταξύ αυτών, πολλών νέων ανθρώπων που σπουδάζουν στα ΙΕΚ,
προσπαθώντας να αποκτήσουν προσόντα και να γλιτώσουν από
τον εφιάλτη της ανεργίας. Την ίδια στιγµή, η προχειρότητα και η
ανικανότητα του Υπουργείου Παιδείας έχει υπονοµεύσει το δη-
µόσιο σχολείο. 

Δεύτερον, ξεχνούν ότι η αύξηση του ΦΠΑ από το 13% στο 23%
στις Μονάδες Φροντίδας Ηλικιωµένων αποτελεί µια χαρακτηρι-
στική πράξη κοινωνικής αναλγησίας και θίγει ευθέως την αξιο-
πρέπεια των ηλικιωµένων. 

Τρίτον, ξεχνούν ότι πρόσφατα η Κυβέρνηση επέβαλε οριζόν-
τιες µειώσεις στις συντάξεις και στις χαµηλές, αυξάνοντας την
εισφορά υγείας σε κύριες και επικουρικές. Και, βέβαια, ετοιµά-
ζεται να κόψει το ΕΚΑΣ για τους χαµηλοσυνταξιούχους. Δεν είναι
πλούσιος ένας συνταξιούχος των 1.000 ευρώ, κύρια και επικου-
ρική, που πλήρωνε επί χρόνια τις εισφορές του στο ΙΚΑ. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Αυτά έχουν σχέση µε το νοµο-
σχέδιο; Το νοµοσχέδιο συζητάµε.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΓΕΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος της Δηµοκρατικής Συµ-
παράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ): Ναι, το νοµοσχέδιο συζητάµε.

Εµείς προτείναµε, αλλά η κατάσταση κάθε µέρα γίνεται και χει-
ρότερη. Εάν δεν σας αρέσουν αυτά που ακούτε κάντε κάτι, πιέ-
στε την Κυβέρνησή σας επιτέλους να κυβερνήσει, να πάρει
αποφάσεις, να προστατεύσει και τα λαϊκά στρώµατα και τη µε-
σαία τάξη. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)

Σταµατήστε να κρύβεστε πίσω από την επιτροπή που εσείς
διορίσατε και ελάτε, όπως σας ζητήσαµε, στη Βουλή να συζητή-
σουµε τι πρέπει να γίνει για το ασφαλιστικό. Εµείς λέµε «όχι»
στην ισοπέδωση του ασφαλιστικού συστήµατος, αλλά λέµε «ναι»
σε έναν ειλικρινή διάλογο για το τι πρέπει να γίνει. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένως το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας της κυρίας Προέδρου της Δηµοκρατικής
Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ -ΔΗΜΑΡ)

Κύριε Πρόεδρε, ζήτησα εξαρχής την ανοχή σας. Ο προηγηθείς
Πρόεδρος του Ποταµιού µίλησε δεκατρία λεπτά. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ζήτησα προχθές -και το επανα-
λαµβάνω και σήµερα- από την Κυβέρνηση να µην κάνει ούτε
βήµα πίσω από τις ρυθµίσεις που θεσµοθετήθηκαν και συµφω-
νήθηκαν από τις κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ για την προστασία της
πρώτης κατοικίας και τους πλειστηριασµούς. Το είπαµε και το
κάναµε πράξη.

Έχετε την ευθύνη σήµερα να συνεχίσετε αυτήν την προστα-
σία. Οι εταίροι πρέπει, επιτέλους, να καταλάβουν, να συνειδητο-
ποιήσουν ότι σε µια οικονοµία σε ύφεση, µε ανεργία και υπερφο-
ρολόγηση υπάρχουν πολλοί καλόπιστοι πολίτες που δεν µπο-
ρούν να εκπληρώσουν τις υποχρεώσεις τους και τους καλούµε
να σταµατήσουν να πιέζουν στην αντίθετη κατεύθυνση, να απο-
δεχθούν την προστασία της πρώτης κατοικίας για τα φτωχά και
µεσαία νοικοκυριά.

Βέβαια δεν µπορώ να µην πω εδώ ότι θα πρέπει να ανοίξουµε
µια συζήτηση για το όριο της φτώχειας και τι σηµαίνει «µεσαία
εισοδήµατα», γιατί έτσι όπως πάτε εσείς και η Κυβέρνησή σας,
σε λίγο όποιος έχει µηνιαίο εισόδηµα 1.000 ευρώ θα θεωρείται
προνοµιούχος. 

Και, επιτέλους, δεν είναι δυνατόν, την ώρα που κόπτεσθε
δήθεν για τους κοινωνικά αδύναµους, να καθυστερείτε προκλη-
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τικά τα οικογενειακά επιδόµατα σε εξακόσιες τριάντα πέντε χι-
λιάδες δικαιούχους του ΟΓΑ. Επιτέλους, πληρώστε τώρα τα επι-
δόµατα! 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αυτή είναι η πραγµατικότητα που
υπάρχει πίσω από τα λόγια. Οι πολιτικές επιλογές της Κυβέρνη-
σης βλάπτουν σοβαρά και τα λαϊκά στρώµατα και τη µεσαία
τάξη. Ανίκανοι να δηµιουργήσουν δυστυχώς µια θετική προ-
οπτική για τον ελληνικό λαό, διαχειρίζονται επικοινωνιακά την
απελπισία και τη µιζέρια.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε την

κ. Γενηµατά, Πρόεδρο της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης.
Τον λόγο έχει ο κ. Βασίλειος Τσίρκας. 
Κύριε Τσίρκα, όσο γίνεται πιο σύντοµα. Έχετε τον λόγο για

πέντε λεπτά.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ –ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Πόσοι ακόµη θα µιλή-

σουν, κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Να σας ενηµερώσω

ότι από τους Βουλευτές αποµένει η κ. Μάρκου, θα κάνουν µια
µικρή παρέµβαση δύο Υπουργοί και µπαίνουµε στη διαδικασία
της ψηφοφορίας.

(Θόρυβος-διαµαρτυρίες στην Αίθουσα)
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Οπότε θα πάµε την ψηφοφορία στις

20.00’ η ώρα. Κύριε Πρόεδρε, είµαστε από την επαρχία. Δεν µπο-
ρούµε να κάτσουµε.

(Θόρυβος-διαµαρτυρίες στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Σας παρακαλώ.

Καλά πάµε. 
Αρχίστε, κύριε Τσίρκα.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ξε-

κινώντας θα ήθελα να πω ότι πράγµατι τις προηγούµενες ηµέρες
έγινε ένας εποικοδοµητικός διάλογος και στις επιτροπές και στη
Βουλή και αυτό φάνηκε από το γεγονός ότι πολλές από τις προ-
τάσεις και Βουλευτών αλλά και κοµµάτων της Αντιπολίτευσης
έγιναν δεκτές από τον Υπουργό. 

Πράγµατι, το παρόν νοµοσχέδιο, το οποίο έχει κατατεθεί από
την προηγούµενη κοινοβουλευτική περίοδο, αποτελεί µια ουσια-
στική παρέµβαση σε αυτό το σηµερινό βαλτωµένο και οµιχλώδες
τηλεοπτικό τοπίο, µε σκοπό να αποκαταστήσει την ισονοµία και
τη διαφάνεια σε όλο το εύρος του. Αποτελεί µάλιστα µια από τις
βασικές προεκλογικές µας δεσµεύσεις το να βάλουµε τάξη στο
τηλεοπτικό τοπίο. 

Ρυθµίζει, λοιπόν, αυτήν τη διαδικασία αδειοδότησης των πα-
ρόχων περιεχοµένου επίγειας ψηφιακής τηλεοπτικής ελεύθερης
εθνικής και περιφερειακής λήψης και επιδιώκει τον εξορθολογι-
σµό και τη διαφάνεια στους παρόχους δικτύου επανακαθορίζον-
τας τους όρους και τις προϋποθέσεις λειτουργίας τους. 

Πρόκειται για ένα συνεκτικό νοµοθέτηµα, που ιδρύει ένα πλή-
ρες νοµικό πλαίσιο, που διέπει το θέµα αυτό και απευθύνεται
στον πυρήνα του αναγκαίου σχεδίου για τη δηµοκρατική ανασυγ-
κρότηση των θεσµών της χώρας. 

Με το πλαίσιο, που θέτει, τίθενται φραγµοί στις σχέσεις εξάρ-
τησης και διαπλοκής ανάµεσα στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης και
στο πολιτικό και οικονοµικό σύστηµα. Με τον όρο «διαπλοκή»,
όπως έχει ειπωθεί και από άλλους συναδέλφους, εννοούµε αυτό
το σύστηµα, µάλλον τα συστηµατάκια και τα συστήµατα που εκ-
µεταλλεύονται δηµόσιο χρήµα για να παράξουν ενηµέρωση. Πα-
ράγουν ενηµέρωση για να καθορίσουν την πολιτική και µε τη
σειρά της η πολιτική εργάζεται και νοµοθετεί προς όφελος «ηµε-
τέρων», δηλαδή µία οικονοµική ολιγαρχία, την οποία ο ελληνικός
λαός µάς έδωσε εντολή να την τσακίσουµε.

Αυτό το σύστηµα οδήγησε στην απαξίωση του ενηµερωτικού
προγράµµατος που χωρίς ίχνος ντροπής λειτούργησε ως προ-
παγανδιστικός µηχανισµός των εκάστοτε κυβερνήσεων. Με τη
συνενοχή των προηγούµενων κυβερνήσεων τα κανάλια λειτούρ-
γησαν µονοπωλιακά, µε την ύπαρξη του θεσµικού πλαισίου µε
τις προσωρινές άδειες. Τα κανάλια λειτουργούσαν µε τις προ-
σωρινές άδειες για είκοσι πέντε χρόνια, µε αυτόν τον απαράδε-

κτο τρόπο, όπως είπαν και άλλοι συνάδελφοί µου εδώ σήµερα.
Κάτι παρόµοιο έγινε και µε την ψηφιακή µετάβαση στην

«DIGEA». Ήταν καταπέλτης η τοποθέτηση του κ. Μιχαλίτση στην
αρµόδια επιτροπή της Βουλής, γιατί αποδεικνύει ότι η δηµοπρα-
σία που διεξήχθη -και τελικά ανατέθηκε η παροχή δικτύου στην
εταιρεία- απέκλεισε πρακτικά οποιονδήποτε άλλον επενδυτή. 

Και είναι σηµαντικό ότι η άρση του µονοπωλίου αυτού ανοίγει
τον δρόµο στην πολυφωνία και τον πλουραλισµό και µπορεί να
καταστήσει ένα δηµόσιο αγαθό κτήµα όλων των Ελλήνων. Κα-
λούµαστε, λοιπόν, σήµερα να υλοποιήσουµε τη δέσµευσή µας
και να βάλουµε ένα τέλος σε αυτήν την αδιέξοδη κατάσταση και
να διασφαλίσουµε αποτελεσµατική, διαφανή και εύρυθµη λει-
τουργία στο τηλεοπτικό τοπίο. 

Ο ελληνικός λαός µάς έδωσε µία ξεκάθαρη εντολή στις 20 Σε-
πτέµβρη, να συγκρουστούµε µε τη διαπλοκή, να τη θέσουµε στο
περιθώριο και το νοµοσχέδιο αυτό επιβεβαιώνει τη βούλησή µας.
Να µην ξεχνάµε ότι όπου και αν βρεθήκαµε προεκλογικά ήταν
επιτακτική η απαίτηση του κόσµου, που µας έλεγε «κάντε κάτι µε
τα κανάλια».

Σε καµµία περίπτωση όµως δεν είναι ένα νοµοσχέδιο που είναι
τιµωρητικό ή εκδικητικό. Με το νοµοσχέδιο αυτό τίθεται το νο-
µικό πλαίσιο, τίθενται νέες βάσεις για να διασφαλιστούν οι συν-
θήκες που είναι απαραίτητες για τη δηµοκρατική ανασυγκρό-
τηση του θεσµού αυτού. 

Ξεκαθαρίζει, λοιπόν, το τοπίο στο ιδιοκτησιακό καθεστώς και
θέτει σηµαντικές υποχρεώσεις των παρόχων περιεχοµένου, µε
σκοπό τη διαφανή διαδικασία της αδειοδότησης συχνοτήτων.

Ως Κυβέρνηση αφήσαµε το στίγµα µας στην προηγούµενη κοι-
νοβουλευτική περίοδο µε την ψήφιση του νοµοσχεδίου για την
επαναλειτουργία της ΕΡΤ, στις 29 Απριλίου 2015 και σήµερα συ-
νεχίζουµε να εργαζόµαστε για την ελευθερία του λόγου και της
έκφρασης. 

Θέλω να πω και το εξής που είπαν πολλοί συνάδελφοί µου πριν
από µένα, ότι το µονοπώλιο αυτό µε τις συχνότητες ήταν και ανα-
ποτελεσµατικό, δεδοµένου ότι πολλές περιοχές της χώρας,
ακόµη στην Άρτα, στο Δήµο Κεντρικών Τζουµέρκων δεν λαµβά-
νουν το σήµα και συνεχίζουν να βλέπουν «µαύρο», γιατί ούτε το
1/3 των σηµείων εκποµπής που περιλαµβάνει η σύµβαση δεν
υλοποίησε η «DIGEA». Ήταν αποκαλυπτικός και γι’ αυτό το θέµα
ο διάλογος στις αρµόδιες επιτροπές της Βουλής. 

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας ότι για εµάς αποτελεί δηµο-
κρατική υποχρέωση ένα τέτοιο δηµόσιο αγαθό να διέπεται από
δηµόσιους κανόνες σύµφωνους µε το Σύνταγµα και µε τις ευρω-
παϊκές αρχές. Η σηµερινή Κυβέρνηση υπηρετεί µία άλλη πολιτική
και αυτήν προσπαθούµε να εφαρµόσουµε.

Αυτό απαιτεί η δηµοκρατία, αυτό απαιτεί η δηµοκρατική συ-
νείδηση των πολιτών. Θέλουµε -και θα εργαστούµε σκληρά γι’
αυτό- να βάλουµε ένα τέλος σε κάθε σύστηµα ή συστηµατάκι
που υπονόµευε για δεκαετίες το δηµόσιο συµφέρον, να βάλουµε
τέλος στη διαπλοκή. Σ’ αυτόν τον αγώνα ο λαός είναι δίπλα µας
και µε κριτήριο την αποφασιστικότητα και την αποτελεσµατικό-
τητά µας θα µας κρίνει αυστηρά.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Βασίλειο Τσίρκα από τον ΣΥΡΙΖΑ. 
Τον λόγο έχει η κ. Αικατερίνη Μάρκου από το Ποτάµι, για πέντε

λεπτά. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΜΑΡΚΟΥ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το παρόν νοµοσχέδιο επιχειρεί

να ρυθµίσει και να ορίσει µια τάξη στο ιδιότυπο καθεστώς ελλι-
πούς νοµιµότητας µε το οποίο λειτουργεί η ιδιωτική τηλεόραση
τα τελευταία είκοσι πέντε µε τριάντα χρόνια, ένα καθεστώς που
διατηρήθηκε από όλες τις προηγούµενες κυβερνήσεις και που
τροφοδότησε, χωρίς άλλο, την αδιαφάνεια και τη συναλλαγή.
Παρ’ όλο που κινείται στη σωστή κατεύθυνση, υπάρχουν αδυνα-
µίες και γκρίζα σηµεία. 

Στόχος, όµως, πρέπει να είναι, τώρα που άνοιξε το µείζον αυτό
θέµα που ακουµπά στον πυρήνα της δηµοκρατίας, δηλαδή στο
δικαίωµα των πολιτών σε πλήρη, πολύπλευρη και αντικειµενική
ενηµέρωση, να αντιµετωπίσουµε όλοι µαζί το εξής: το πώς να
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ψηφίσουµε ένα νόµο που πραγµατικά δεν θα αφήνει ούτε σκιές
ούτε υπόνοιες για το ραδιοτηλεοπτικό τοπίο και που θα αφαιρέ-
σει, αν θέλετε, από τους έντιµους επαγγελµατίες δηµοσιογρά-
φους άδικες κατηγορίες για κατευθυνόµενη ή µονόπλευρη
ενηµέρωση, που µπορεί να απορρέουν από ένα καθεστώς αδια-
φάνειας και δυσπιστίας.

Η τοµή που κάνουµε σήµερα πρέπει να είναι καθαρή, αποδε-
κτή από όλους, επιπροσθέτως δε, να αντέξει στον χρόνο. Σε
αυτό το σκεπτικό εντάσσονται και όλες οι αντιρρήσεις, σχετικά
µε τις υπερεξουσίες που αποδίδονται στον Υπουργό. Δεν µιλάω
βέβαια προσωπικά για τον κ. Παππά αλλά µόνο θεσµικά. Είναι
βασικός κανόνας της δηµοκρατίας ότι αυτός που έχει την εξου-
σία να αποφασίζει πρέπει και να υπόκειται σε αναγκαίους ελέγ-
χους και θεσµικά αντίβαρα, σε δικλίδες ασφαλείας που να
εξασφαλίζουν ανεξαρτησία και αντικειµενικότητα. 

Κατ’ αρχάς, κρίσιµο στοιχείο για τη νοµική θωράκιση της δια-
δικασίας είναι η νόµιµη σύνθεση και η πλήρης λειτουργία του
ΕΣΡ, του οργάνου που το Σύνταγµα ορίζει ότι εποπτεύει και ελέγ-
χει το ραδιοτηλεοπτικό τοπίο της χώρας προς όφελος του δη-
µοσίου συµφέροντος. 

Με το νοµοσχέδιο, όµως, δίνεται απόλυτη εξουσία στον
Υπουργό για τον καθορισµό του αριθµού των αδειών και για την
τιµή πώλησης εκκίνησης, που είναι τα κρισιµότερα σηµεία της
διαδικασίας. Αλήθεια, µε ποια κριτήρια θα ορίζονται ο αριθµός
και η τιµή στην ψηφιακή εποχή των χιλιάδων ελεύθερων δορυ-
φορικών καναλιών, ειδικά από τη στιγµή που η δηµοπρασία είναι
καθαρά πλειοδοτική; Όποιος δίνει τα περισσότερα παίρνει και
την άδεια. Χρειάζεται, λοιπόν, προσοχή σε αυτό το σηµείο.

Μάλιστα, δεν τίθεται κανένα όριο στην εξουσία του Υπουργού.
Δεν δίνεται και καµµία αιτιολογία για τα διάφορα κριτήρια του
νόµου. Για παράδειγµα, πώς καταλήξαµε ότι το ελάχιστο απαι-
τούµενο προσωπικό είναι τετρακόσια και όχι τριακόσια άτοµα;
Δηλαδή, το CNN αναλογικά πρέπει να έχει περίπου στα τετρα-
κόσιες χιλιάδες άτοµα προσωπικό; Δεν χρειάζονται όλα αυτά.
Μείνετε στον εποπτικό σας ρόλο που είναι κρίσιµος και κατά τη
γνώµη µου, δεν χρειάζεται να αναµειγνύεστε σε τέτοιου είδους,
τεχνικά περισσότερο, ζητήµατα.

Από την άλλη, το ΕΣΡ µετατρέπεται σε ένα άλλο συµβουλευ-
τικό και διεκπεραιωτικό όργανο. Μήπως να το ξανασκεφτείτε
αυτό; Μάλιστα, είπατε κι εσείς, αλλά και το ίδιο το ΕΣΡ, ότι δεν
έχει τις γνώσεις να κάνει αυτήν τη δουλειά. Τότε πώς θα αξιολο-
γήσει µεθαύριο τις προσφορές; Πώς θα γνωµοδοτεί προς τον
Υπουργό; 

Σε κάθε περίπτωση, πρέπει άµεσα να προχωρήσει η συγκρό-
τηση ενός ΕΣΡ που θα έχει το απαραίτητο επιστηµονικό προσω-
πικό, τις υποδοµές και όλα τα θεσµικά εργαλεία που χρειάζονται
για να επιτελέσει σωστά τον ρόλο του. Έτσι προστατεύεται και
ο ίδιος ο Υπουργός -ως θεσµός, επαναλαµβάνω, και όχι προσω-
πικά εσείς- από την οποιαδήποτε υπόνοια για τυχόν υπόγειες συ-
ναλλαγές, σκιές και πιέσεις. 

Θα ήθελα να θέσω και ένα γενικότερο ερώτηµα που έχει ως
αφορµή το σηµερινό νοµοσχέδιο αλλά το ξεπερνά κιόλας. Βλέ-
πουµε αυτήν την εκκρεµότητα να διαρκεί για είκοσι πέντε χρόνια
και τόσες άλλες αβελτηρίες του δηµοσίου βίου. Αναρωτιέµαι, τε-
λικά ποιος θέλουµε να αποφασίζει; Ένας Υπουργός που µπορεί
να είναι εκλεγµένος από τον λαό ή όχι; Ή µήπως µια ανεξάρτητη
αρχή, ένα συλλογικό όργανο που ορίζεται από τη Βουλή, αλλά
στην πραγµατικότητα ελέγχεται από την Κυβέρνηση; 

Το βέβαιο είναι πως όποιος έχει την εξουσία πρέπει να έχει και
την ευθύνη και εποµένως, πρέπει να είναι και υπόλογος για θε-
σµικό έλεγχο. Το ερώτηµα αγγίζει και τον νόµο περί ευθύνης
Υπουργών και τον τρόπο επιλογής και συγκρότησης των διαφό-
ρων ανεξάρτητων αρχών.

Τελικά, το ποιος ρυθµίζει τη ραδιοτηλεόραση είναι τρανταχτό
παράδειγµα της αναποτελεσµατικής εµπλοκής αυτών των δύο
εξουσιών. Δεν µπορεί ο Υπουργός να κρύβεται πίσω από τις ανε-
ξάρτητες αρχές ούτε βέβαια και το αντίστροφο. Εν όψει και της
δυνατότητας η επόµενη Βουλή να είναι αναθεωρητική, νοµίζω
είναι µια µεγάλη πολιτική συζήτηση που πρέπει να ανοίξει.

Θα ήθελα να αναφερθώ, τέλος, σε ένα ειδικότερο ζήτηµα,
αυτό των περιφερειακών και δηµοτικών τηλεοπτικών σταθµών,

όπως το TV100.
Τα προβλήµατα βιωσιµότητας που ήδη αντιµετωπίζουν καθι-

στούν εκτός πραγµατικότητας τις απαιτήσεις του νοµοσχεδίου.
Γνωρίζοντας τη συµβολή τους στην ανάδειξη των τοπικών θεµά-
των, για τα οποία τα µεγάλα κανάλια των Αθηνών πολλές φορές
δεν διαθέτουν τηλεοπτικό χρόνο, θα ήθελα να δείτε λίγο καλύ-
τερα τις διατάξεις αυτές. 

Συνοψίζοντας θα ήθελα να πω ότι δίνεται η ευκαιρία –και οι
συνθήκες το ευνοούν- να επέλθει επιτέλους µια ουσιαστική αλ-
λαγή στο πεδίο της ιδιωτικής τηλεόρασης. Η συζήτηση αυτή θα
δείξει αν µπορεί να κερδηθεί αυτό το στοίχηµα και στην πράξη. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε την
κ. Μάρκου. 

Στο σηµείο αυτό θα δώσουµε τον λόγο στον Υπουργό Εργα-
σίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης κ. Κα-
τρούγκαλο, για αυστηρά πέντε λεπτά, γιατί υπάρχει πολύ µεγάλη
πίεση και από τους Βουλευτές της επαρχίας για να προχωρή-
σουµε στην ψηφοφορία. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εργασίας, Κοινωνι-

κής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Κυρίες και κύριοι
Βουλευτές, ακούγοντας τους Βουλευτές της Αντιπολίτευσης,
είχα πολλές φορές την αίσθηση ότι αναφέρονταν σε ένα εικονικό
νοµοσχέδιο που δεν έχει κατατεθεί, σε ένα νοµοσχέδιο που δεν
είναι αυτό το οποίο συζητάµε και σε µια εικονική πραγµατικό-
τητα. 

Άκουσα να κατηγορείται ο αρµόδιος Υπουργός ότι επιδιώκει
να γίνει υπερκαναλάρχης, όταν στην πραγµατικότητα η µοναδική
αρµοδιότητα που του επιφυλάσσεται είναι να εκκινήσει τη διαδι-
κασία πλειοδότησης ορίζοντας τον αριθµό των προς δηµοπρά-
τηση καναλιών και την τιµή αφετηρίας. Αφήστε που ακούστηκε
ότι αυτό θα έπρεπε να γίνει και µε προεδρικό διάταγµα! Δεν
µπορώ να φανταστώ µε ποιο νοµικό λόγο. 

Από την άλλη µεριά, ακούω να µας µέµφονται γιατί καθυστερεί
η διαδικασία και για το πότε αυτή θα ολοκληρωθεί, αυτοί που επί
είκοσι πέντε χρόνια έχουν αφήσει το πεδίο στη γνωστή αναρχία
και ασυδοσία. 

Επίσης, πάλι µε έκπληξη άκουσα τους ίδιους που έχουν φέρει
δέκα µειώσεις στις συντάξεις µέχρι σήµερα και που εξανέµισαν
το 50% του εισοδήµατος των συνταξιούχων, να µας κατηγορούν
προκαταβολικά για ένα νοµοσχέδιο που ακόµα δεν έχουµε φέρει
προς συζήτηση και που προφανώς θα επιδιώξουµε να έχει χα-
ρακτήρα θεσµικής τοµής, εξορθολογισµού και δικαιοσύνης. 

Όµως, µιλώντας για τη διαπλοκή, θα πρέπει να έχουµε στο
µυαλό µας ότι δεν αφορά µόνο τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης
αλλά ένα καθεστωτικό ζήτηµα. Η διαπλοκή στην Ελλάδα υπήρχε
και πριν να έχουµε ιδιωτικά µέσα µαζικής ενηµέρωσης, γιατί ανά-
γεται στον βασικό τρόπο συγκρότησης του ελληνικού καπιταλι-
σµού. 

Με απλά λόγια, η ελληνική αστική τάξη –καχεκτική και αδύ-
ναµη ιδεολογικά- αναζητά κυρίως στο κράτος και όχι στην αγορά
τον βασικό τρόπο πλουτισµού. Και πριν να έχουµε τα µέσα µαζι-
κής ενηµέρωσης, επιδίωκαν κάποιοι αν ήταν επιχειρηµατίες όχι
από τους υγιείς, όχι από αυτούς που τιµούν τον ρόλο τους και
δραστηριοποιούνται, εξάγουν στο εξωτερικό –µιλάω για ένα κυ-
ρίαρχο χαρακτηριστικό της ελληνικής αστικής τάξης- κι επιχει-
ρούσαν να αναζητήσουν πολιτικό µέρισµα µέσω µιας ειδικής
σχέσης µε το κράτος, παίρνοντας κατά παρέκκλιση από τις οι-
κοδοµικές νοµοθετικές ρυθµίσεις άδεια για να χτιστεί ένα ξενο-
δοχείο ή ένα µεγάλο εµπορικό κέντρο, αναζητώντας µέσω ενός
ιδιόµορφου προστατευτισµού να βγάλουν χρήµατα. Τέλος, µέσω
του ειδικού δανεισµού που αναπτυσσόταν µέσω των κρατικά
ελεγχόµενων τραπεζών. 

Ακριβώς γι’ αυτόν τον λόγο το ζήτηµα δεν είναι θέµα απλώς
πολιτικής διαφθοράς που θέλει δύο, όπως άκουσα να λέει Αρχη-
γός κόµµατος. Δεν είναι ζήτηµα ενός διεφθαρµένου πολιτικού
και ενός διεφθαρµένου καναλάρχη αλλά είναι συστηµικό θέµα
που ανάγεται στον τρόπο µε τον οποίο συµφύρονται στην κορφή
του πολιτικού συστήµατος οικονοµικά και πολιτικά συµφέροντα.
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Άρα, δεν είναι µόνο ζήτηµα εκµαυλισµού του πολιτικού συστή-
µατος. Είναι ζήτηµα ουσιαστικά και διαστροφής του παραγωγι-
κού µοντέλου της χώρας. 

Αυτό το οποίο συµβαίνει είναι αυτό που ανέπτυξε προηγουµέ-
νως αναλυτικά και ο Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης, ειδικά στο
χώρο των µέσων µαζικής ενηµέρωσης. Μια τριγωνική σχέση, δη-
λαδή, ανάµεσα σε τράπεζες που χορηγούν δάνεια -που ξέρουν
ότι δεν θα τα πάρουν πίσω- για να έχουν τον έλεγχο των µέσων-
, Μέσα που αξιοποιούν την πολιτική επιρροή που έχουν οι ιδιο-
κτήτες τους για να ζητήσουν άλλες χάρες από το δηµόσιο, από
δηµόσιες συµβάσεις έως ειδική πολιτική µεταχείριση. Και όλα
αυτά, µε έναν τρόπο που στην πραγµατικότητα να διαστρέφει
και τον χαρακτήρα της δηµοκρατίας, του πολιτεύµατος, γιατί νο-
θεύει την ελεύθερη βούληση του λαϊκού σώµατος όταν εκ των
προτέρων υπάρχει µια εκστρατεία επιχείρησης κηδεµόνευσής
του. Θυµηθείτε τι έγινε παραµονές του δηµοψηφίσµατος από τη
συγχορδία των µέσων και από αυτήν την περίεργη καθεστωτική
κοινωνική συµµαχία που είχε συγκροτηθεί. 

Αυτήν τη στιγµή, λοιπόν, αυτό που επιχειρείται να γίνει είναι
απλώς το πρώτο βήµα, ακριβώς γιατί µιλάµε για ένα καθεστωτικό
σύστηµα διαπλοκής. Και ακριβώς γι’ αυτόν τον λόγο, όπως
σωστά τονίστηκε, το πρώτο βήµα –το οποίο έρχεται σήµερα να
λύσει την ασυδοσία και τη διαφθορά στα µέσα µαζικής ενηµέρω-
σης- για να συµπληρωθεί, θα πρέπει να έχει το αναγκαίο βήµα
αργότερα στις τράπεζες και τέλος, στην πλήρη αποκάθαρση του
τοπίου ανάµεσα στις επιχειρηµατικές ελίτ, που έχουν συνηθίσει
να έχουν την προνοµιακή σχέση µε το κράτος, και στην κρατική
εξουσία, γιατί δεν είναι αυτό που λέγεται συνήθως από τους όψι-
µους νεοφιλελεύθερους «Η Ελλάδα η τελευταία σοβιετική δηµο-
κρατία».

Η Ελλάδα, είναι κλασική περίπτωση εκµαυλισµού της πολιτικής
εξουσίας από οικονοµικές ελίτ, που θέλουν να µη βγάζουν τα
χρήµατά τους από την αγορά αλλά από το ειδικό πολιτικό µέρι-
σµα που αντλούν από το κράτος. Και γι’ αυτόν τον λόγο πρέπει
να ανησυχεί και η διαφθορά και αυτό το κοµµάτι της οικονοµικής
ολιγαρχίας, όχι οι υγιείς επιχειρηµατίες, που ουσιαστικά µας
έχουν σύµµαχους όταν θέλουµε να αποκαταστήσουµε συνθήκες
υγιούς ανταγωνισµού. 

Οι άλλοι, όµως, δίκιο έχουν να ανησυχούν. Να ξέρουν ότι µε
αυτούς έχουµε τελειώσει και η υπόσχεση που δώσαµε στο εκλο-
γικό σώµα για τίµιους, καθαρούς όρους πολιτικού και οικονοµι-
κού παιχνιδιού θα τηρηθούν.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, η εκκρεµότητα που
είχαµε εδώ και δύο ώρες. Περιµένω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Περιµένετε λίγο.
Τον λόγο έχει ο κ. Αθανασίου.
Ορίστε, κύριε Αθανασίου, έχετε τον λόγο για τέσσερα λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, τα εισιτήριά

µας!
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Μιας και είναι τέσσερα λεπτά,

να τα πω από τη θέση µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Όπως θέλετε. Είστε

ο τελευταίος οµιλητής από πλευράς Βουλευτών.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Εγώ ήθελα να πω ότι καλή η θε-

ωρία, κύριε Κατρούγκαλε. Είναι σωστό αυτό που λέτε θεωρητικά.
Όλοι συµφωνούµε. Όµως, πρέπει να ξέρετε ότι το παρόν νοµο-
σχέδιο διακρίνεται καθαρά για τον κρατικίστικο χαρακτήρα του.
Γιατί µέσα από τη διαδικασία δηµοπράτησης αδειών αλλά και της
θεσµοθέτησης εξαιρετικά πολλών όρων και διατυπώσεων για τη
χορήγηση άδειας, προσπαθεί να χειραγωγήσει τα τηλεοπτικά
µέσα. 

Το λέω αυτό, γιατί η αδειοδότηση ναι µεν δίνεται από το Εθνικό
Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης, πλην όµως η όλη διαδικασία εξαρ-
τάται από τον αρµόδιο Υπουργό, αφού µε απόφασή του ορίζεται
ο ρυθµός των αδειών ανά κατηγορία, ενώ µε κοινή υπουργική
απόφαση του αρµόδιου Υπουργού και του Υπουργού Οικονοµι-
κών καθορίζεται και η εκκίνηση των χρηµάτων της δηµοπράτη-

σης. Και προκαλεί απορία γιατί σήµερα, την εποχή της ψηφιακής
τηλεόρασης, που οι τεχνολογικές δυνατότητες είναι τεράστιες,
πρέπει να ορίζεται ο αριθµός των τηλεοπτικών αδειών από τον
Υπουργό και µάλιστα αυθαίρετα, χωρίς κριτήρια. 

Είναι γνωστό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι τα νοµοθετή-
µατα, όταν θέτουν κανονιστικές διατάξεις ή επιλύουν βιοτικές
ανάγκες, θέτουν κριτήρια. Ο προσδιορισµός των επί µέρους κρι-
τηρίων, το πώς πρέπει να λειτουργήσουν τα κριτήρια, γίνεται µε
υπουργικές αποφάσεις ή µε προεδρικά διατάγµατα. 

Βέβαια, έκανε µία βελτίωση ο κύριος Υπουργός και έβαλε το
να προηγείται στη γνώµη του Εθνικού Συµβουλίου Ραδιοτηλεό-
ρασης αιτιολογηµένη γνώµη. Αυτό δεν έχει καµµία αξία για τις
γνώµες, γιατί η αιτιολογία έχει αξία µόνο για τις αποφάσεις είτε
είναι δικαστικές είτε είναι αποφάσεις διοικητικών οργάνων που
ρυθµίζουν ζητήµατα.

Και εν πάση περιπτώσει, κύριε Υπουργέ, το «αιτιολογηµένη»
δεν λέει τίποτα. Ποιος θα κρίνει εάν είναι αιτιολογηµένη; Και εάν
µεν συµφωνεί µε τον Υπουργό, θα λέµε πάντα ότι είναι αιτιολο-
γηµένη. Εάν δεν συµφωνεί και είναι αρνητική, ποιος θα πει ότι
δεν είναι αιτιολογηµένη; Να γιατί, εάν θέλαµε να είµαστε δίκαιοι
και σωστοί για να κάνουµε ένα νοµοθέτηµα σωστό, έπρεπε να
λέει «σύµφωνη γνώµη» και όχι «αιτιολογηµένη γνώµη».

Ήθελα πριν να αναφερθώ σε ένα άλλο θέµα το οποίο απασχο-
λεί τον νοµικό κόσµο. Ήθελα να ρωτήσω, κύριε Υπουργέ, τι θα
γίνει µε το Αιγαίο; Σκοπεύετε να δώσετε µόνο µία άδεια ή περισ-
σότερες για όλο το Αιγαίο, βόρειο και νότιο; Και εάν σε µία δη-
µοπρασία δεν παρουσιαστεί κάποιος Έλληνας για οποιονδήποτε
λόγο και παρουσιαστεί ένας Τούρκος είτε πραγµατικό πρόσωπο
είτε παρένθετο, τι θα γίνει; Θα την πάρει µία τουρκική εταιρεία;
Παρακαλώ, θα ήθελα µια απάντηση στο ζήτηµα αυτό.

Θέλω τώρα να πω δυο λόγια, κύριε Πρόεδρε -να µου επιτρέ-
ψετε- για ένα ζήτηµα, το οποίο απασχολεί, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, τον νοµικό κόσµο. Προχθές επλήγη βάναυσα από το
Υπουργικό Συµβούλιο µία ανεξάρτητη λειτουργία του κράτους,
η δικαιοσύνη, ως ισότιµη και ισόκυρη λειτουργία του κράτους.

Με καθυστέρηση τεσσάρων µηνών έγιναν οι επιλογές των αν-
τιπροέδρων και στα τρία δικαστήρια της χώρας και του Προ-
έδρου στο Ελεγκτικό Συνέδριο. Έγινε κάτι πρωτόγνωρο, το ο-
ποίο δεν έχει προηγούµενο στη µεταδικτατορική Ελλάδα αλλά
ούτε και η δικτατορία τόλµησε να κάνει τέτοιες βουτιές στην επε-
τηρίδα. 

Παραλείφθηκαν άξιοι και έγκυροι δικαστές στο Ελεγκτικό Συ-
νέδριο, στο Συµβούλιο της Επικρατείας και στον Άρειο Πάγο.
Δέκα αρεοπαγίτες αποκλείστηκαν από το να γίνουν αντιπρό-
εδροι, δεκαεννιά σύµβουλοι στο Ελεγκτικό Συνέδριο παραλή-
φθηκαν και δεκατρείς σύµβουλοι στο Συµβούλιο της Επικρα-
τείας.

Είναι εδώ ο κύριος Υπουργός Δικαιοσύνης και φαντάζοµαι ότι,
αν θέλει, µπορεί να δώσει µία εξήγηση. Είναι κάτι το πρωτό-
γνωρο, που δεν έγινε ποτέ ξανά. 

Θέλω να υπενθυµίσω ότι µε τις βουτιές αυτές στην επετηρίδα,
κατά την κοινή παραδοχή νοµικών, δικηγόρων και δικαστών, προ-
σπαθείτε να χειραγωγηθεί κατά κάποιον τρόπο η δικαιοσύνη και
να δοθεί ένα µήνυµα ότι δεν έχουν µέλλον αυτοί οι οποίοι δεν θα
είναι αρεστοί στην Κυβέρνηση, κύριε Υπουργέ.

Παραβλέπουν, όµως, το αυτονόητο, ότι δηλαδή την ανεξαρ-
τησία και το υψηλό φρόνηµα των Ελλήνων δικαστών, προστάτευ-
σαν και διαφύλαξαν στις δύσκολες εποχές που περνάει η χώρα
µας οι προκάτοχοι Υπουργοί –ο κ. Παπαϊωάννου, ο κ. Ρουπακιώ-
της και ο οµιλών- που τηρήσαµε µε ευλάβεια την επετηρίδα.
Αυτά τα οποία έγιναν είναι πρωτόγνωρα και, βεβαίως, πιστεύω
ότι τόσο οι δικαστικές ενώσεις όσο και οι ολοµέλειες των δικα-
στηρίων θα πάρουν θέση επάνω σε αυτό.

Ακούγεται, κύριε Υπουργέ Δικαιοσύνης, και κάτι ακόµα, ότι
σκοπεύετε να καταργηθούν ή να περιοριστούν ασκώντας πειθαρ-
χικές διώξεις σε εκλεγµένα όργανα στις εισαγγελίες. Πρέπει να
σας θυµίσω ότι ο Οργανισµός Δικαστηρίων αναθέτει όλη την
πρωτοβουλία της εκλογικής διαδικασίας, µέσα στο πλαίσιο του
αυτοδιοίκητου των δικαστηρίων, στις ολοµέλειες.

Στις ολοµέλειες, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν εξελέγη-
σαν οι δικαστικοί λειτουργοί, οι εισαγγελείς και οι δικαστές, οι
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οποίοι θα υπηρετήσουν τα δικαστήρια, δεν προβλήθηκε καµµία
ένσταση από κανέναν από τους υποψηφίους. 

Ακούγεται σήµερα, κύριε Υπουργέ, ότι µε κάποια παρέµβαση
ασκήθηκαν πειθαρχικές διώξεις και από µη αρµόδιους και ότι πι-
θανόν –εύχοµαι να είναι λάθος η πληροφόρηση- να προβείτε σε
κάποια ρύθµιση που στην ουσία θα τους καταργεί. Πιστεύω να
το διαψεύσετε.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε, κύ-

ριε Αθανασίου.
Ο Υπουργός Δικαιοσύνης, κ. Παρασκευόπουλος, έχει τον λόγο

και αµέσως µετά ο κ. Σπίρτζης.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης,

Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Τάχιστα να απαντήσω για την ηγεσία της δικαιοσύνης, ότι στο
Συµβούλιο της Επικρατείας επελέγη ο αρχαιότερος, ως Γενική
Επίτροπος των διοικητικών δικαστηρίων επελέγη η αρχαιοτέρα,
η κ. Φουντουλάκη, ως Πρόεδρος του Αρείου Πάγου η κ. Θάνου,
η οποία είχε ελάχιστη απόσταση από τον αρχαιότερο. Είναι τέ-
ταρτη αλλά ο δεύτερος και ο τρίτος θα αποχωρούσαν εντός ενός
έτους και αυτό κατά σειρά ετών είναι αντένδειξη για την προ-
αγωγή. Επίσης, για το Ελεγκτικό Συνέδριο η επιλεγείσα είχε ελά-
χιστη απόσταση -νοµίζω τρίτη ή τέταρτη- από τους επιλεγέντες.

Άρα, σε γενικές γραµµές, στην αρχαιότητα δεν υπάρχει βουτιά
αλλά δεν υπάρχει και µία πιστή τήρηση της αρχαιότητας, γιατί
δεν την προβλέπει το Σύνταγµα.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Για τους αντιπροέδρους πείτε
µας.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης,
Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Το Σύνταγµα για
την επιλογή της ηγεσίας της δικαιοσύνης είναι σαφές ότι θέλει
δύο τινά. Πρώτον, την αξιοκρατία και, δεύτερον, την εµπιστοσύνη
της δηµοκρατίας και γι’ αυτό αναθέτει στο Υπουργικό Συµβούλιο
την τελική κρίση. Τα δύο αυτά κριτήρια τηρήθηκαν πιστά.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε,

κύριε Υπουργέ.
Τον λόγο έχει ο κ. Σπίρτζης.
Κύριε Σπίρτζη, πολύ σύντοµα και µετά έχουµε δύο εκκρεµό-

τητες από πλευράς Δηµοκρατικής Συµπαράταξης.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

Σας παρακαλώ, κύριοι!
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Δεν είναι έτσι! Σαράντα τέσσε-

ρις δικαστές…
Ένα λεπτό θέλω τον λόγο, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Σπίρτζη, σας

παρακαλώ, να δώσουµε τον λόγο πρώτα στον κ. Αθανασίου;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και

Δικτύων): Παρακαλώ. 
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Σας παρακαλώ, κύ-
ριοι συνάδελφοι! Μη δηµιουργείτε περισσότερα προβλήµατα απ’
ό,τι έχουµε.

Κύριε Αθανασίου, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Για τη θέση του Προέδρου του

Αρείου Πάγου παρελείφθησαν τέσσερις άξιοι αντιπρόεδροι. Στο
Ελεγκτικό Συνέδριο τρεις ή µάλλον έγινε η τρίτη. Στους αντιπρο-
έδρους στα δικαστήρια που ανέφερα παρελείφθησαν συνολικά
σαράντα τέσσερις άξιοι και εντιµότατοι δικαστές, που µας αντι-
προσώπευαν και στο εξωτερικό. Σαράντα τέσσερις! Τα νούµερα
είναι αυτά τα οποία ανέφερα. Ουδέποτε έγινε αυτό! Ξεχνάµε ότι
η δικαιοσύνη είναι ισότιµη και ισόκυρη εξουσία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Καλώς. Ευχαρι-
στούµε.

Κύριε Σπίρτζη έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και

Δικτύων): 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, έπειτα από τόσες µέρες συζή-

τηση, προσπαθήσαµε µέσω των νοµοθετικών βελτιώσεων, µέσω
των διευκρινίσεων που δόθηκαν, µέσω των εκκλήσεών µας, µέσα

από τις προσπάθειες που κάναµε, να αναζητήσουµε µεγαλύτε-
ρες συγκλίσεις, παραµένοντας προσανατολισµένοι στις πολιτι-
κές µας δεσµεύσεις, στη διαφάνεια, στην κοινωνική δικαιοσύνη,
στην προστασία του δηµόσιου συµφέροντος.

Παρά τις εντελώς διαφορετικές ιδεολογικές οπτικές, υπήρξαν
πολιτικοί χώροι και πρόσωπα, που αν µη τι άλλο, απέδειξαν µε
τη στάση τους στην ψηφοφορία επί της αρχής του σχεδίου
νόµου ότι αποδέχονται την αναγκαιότητα να γίνει ένα µεγάλο
βήµα στον χώρο των τηλεοπτικών σταθµών και των συχνοτήτων.
Και πραγµατικά δεν καταλαβαίνουµε σήµερα την αλλαγή στά-
σης. 

Ούτε το άρθρο 1 δεν θα ψηφίσετε; Ούτε το άρθρο 55 για το
ΕΣΡ;

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Σαφώς και όχι!
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Φυσικά και δεν θα το ψηφίσουµε!
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και

Δικτύων): Δεν µιλάµε για εσάς. Για άλλους χώρους µιλάµε, που
έδειξαν οι άνθρωποι ότι κάτι θέλουν να γίνει. 

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Α, α!
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και

Δικτύων):
Θα πάµε και σε εσάς, κυρία Βούλτεψη.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ: Α, ρε γίγαντα! Έσκισες µε τις πληµµύ-

ρες, µεγάλε!
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και

Δικτύων): Ευχαριστώ! Ευχαριστώ πάρα πολύ.
Δυστυχώς, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, οι εκπρόσωποί σας

έδειξαν άλλα. Έδειξαν µια διάθεση να µην εισφέρουν σε αυτήν
την κατεύθυνση αλλά µε δάνεια επιχειρηµατολογία, στήριξαν τα
επιχειρήµατα των ιδιοκτητών καναλιών και µε συνέπεια. Μάλλον
κάποιοι έχουν διαγράψει απ’ τη µνήµη τους, όπως διέγραψαν και
τα προγράµµατα των υπολογιστών της ΕΡΤ για τους πολίτες που
έχουν προβλήµατα ακοής και όρασης, πάρα πολλά πράγµατα. 

Διέγραψαν την προσπάθεια για τον βασικό µέτοχο του σηµε-
ρινού Προέδρου της Δηµοκρατίας. Και αναρωτιέµαι όσοι τότε εί-
χατε ψηφίσει, σήµερα τι θα ψηφίσετε; Θα καταψηφίσετε το
άρθρο 6; Θα καταψηφίσετε ότι όσοι έχουν δηµόσιες συµβάσεις
µπορούν να έχουν τηλεοπτικό κανάλι; Έτσι, αναρωτιέµαι. 

Κάποιοι διέγραψαν απ’ τη µνήµη τους τις θέσεις του πρώην
Πρωθυπουργού, του Κωνσταντίνου Μητσοτάκη, για τις ανεξάρ-
τητες αρχές και την παράκαµψη της εκτελεστικής, της νοµοθε-
τικής και κυρίως της δικαστικής εξουσίας.

Όµως, πώς µπορεί, αγαπητοί συνάδελφοι, να έχετε διαγράψει
όσα κάνατε χθες µε την κυβέρνηση Σαµαρά; 

Κατέθεσα στην πρωτολογία µου το πρακτικό 699 της Ανεξάρ-
τητης Επιτροπής Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδροµείων, που απο-
τυπώνει µέσα στο πρακτικό την παρέµβαση του γενικού γραµ-
µατέα στην Ανεξάρτητη ΕΕΤΤ, ότι µπορεί να υπάρχει µόνο ένας
πάροχος δικτύου, ενώ η ΕΕΤΤ είχε αποφασίσει για δύο. Κατέ-
θεσα την αλληλογραφία µε την ΕΕΤΤ, που οµολογεί ότι άλλαξε
δύο απαράβατους όρους του διαγωνισµού. Κατέθεσα την αλλη-
λογραφία ότι ο διαγωνισµός δεν πέρασε από τον προσυµβατικό
έλεγχο του Ελεγκτικού Συνεδρίου. 

Δεν ακούσαµε µία λέξη γι’ αυτά. Αν µη τι άλλο, ας κάνετε την
αυτοκριτική σας για τις επιλογές που βάλατε. Τόσους διακεκρι-
µένους νοµικούς έχετε. Κανείς δεν µπήκε στον κόπο να απαντή-
σει; 

Μας κατηγορείτε ότι θέλουµε να χτίσουµε το κράτος της Αρι-
στεράς, γιατί δεν θέλουµε να διατηρήσουµε πρόσωπα, που εσείς
µε αµιγή κοµµατικά κριτήρια τοποθετήσατε. Για ποιους απ’
όλους θέλετε να µιλήσουµε; Για τους δύο αντιπροέδρους, που
ήταν ο ένας σύµβουλος στον γενικό γραµµατέα του ίδιου Υπουρ-
γείου ή για τα µέλη που ήταν σύµβουλοι Υπουργών και µέλη της
Ανεξάρτητης ΕΕΤΤ;

Θα είµαι πάρα πολύ ειλικρινής. Αγαπητοί συνάδελφοι, ακόµη
κι αν υπηρετούσαν πολιτικές σκοπιµότητες της Νέας Δηµοκρα-
τίας, σεβόµενοι τον ρόλο των ανεξάρτητων ή των ρυθµιστικών
αρχών, θα το συζητούσαµε. Δυστυχώς, τα συµφέροντα που υπη-
ρετούν και υπηρέτησαν µε τις πολιτικές τους, µε τις πράξεις και
τις παραλείψεις τους είναι συγκεκριµένα οικονοµικά συµφέ-
ροντα. Δεν έχουµε κανένα προσωπικό θέµα.
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Ζητάτε να µοριοδοτηθούν τα υπάρχοντα κανάλια. Για ποιον
λόγο θέλετε να ευνοήσετε τους υπάρχοντες πανελλαδικούς
σταθµούς και τους ιδιοκτήτες τους; Αυτό δεν είναι στρέβλωση
του ανταγωνισµού; Εσείς δεν ψηφίσατε τον ν.4070/2012 που
υπάρχει ασυµβίβαστο µεταξύ του παρόχου δικτύου και του πα-
ρόχου περιεχοµένου; Εσείς δεν δώσατε τις συχνότητες ή µάλλον
τα πρόσωπα που βάλατε στην ΕΕΤΤ στα έξι κανάλια; Αυτό; Το
ξεχνάµε;

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Όπως εσείς το ΠΑΣΟΚ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και

Δικτύων): Και τέλος, εσείς δεν θεσµοθετήσατε τον χάρτη συχνο-
τήτων, χωρίς έγκριση από καµµία υπηρεσία γι’ αυτό που βγά-
λατε;

Εγώ σας ρωτάω και σας παρακαλώ, επιτέλους, να ρωτήσετε
ένα µηχανικό για την επίγεια ψηφιακή ευρυεκποµπή. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Εµείς θα ρωτήσουµε για το
ασφαλιστικό. 

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Εµείς θα ρωτήσουµε για τα εισιτήρια στα
λεωφορεία.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτύων): Δεν υπάρχει απειρία ή έστω δυνατότητα εκατοντάδων
καναλιών. Σας το εξηγήσαµε. 

Να σας εξηγήσω, συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, πότε θα
µπορούσαµε να είχαµε. Αν δεν είχατε πουλήσει τον ΟΤΕ ή όταν
τον πουλήσατε, αν κρατούσατε τα δηµόσια τηλεπικοινωνιακά δί-
κτυα δηµόσια.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Πάρ’ τον πίσω εσύ!
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: ΠΑΣΟΚ ήσουν τότε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και

Δικτύων): Αν κρατούσατε τον δορυφόρο ελληνικό και δηµόσιο,
τότε θα είχαµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Με το ΠΑΣΟΚ ήσουν τότε. Το

κόµµα σου ήταν.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και

Δικτύων): Τότε θα είχαµε.
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: ΠΑΣΟΚ ήσουν τότε!
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και

Δικτύων): Εσείς επιλέξατε την επίγεια ψηφιακή ευρυεκποµπή
των τηλεοπτικών προγραµµάτων, εσείς βάλατε τον κόσµο, τους
πολίτες να αγοράσουν εκατοµµύρια ψηφιακούς δέκτες µέσα σε
λίγες µέρες. 

Συνεχίζετε να επικαλείστε διάφορα έωλα επιχειρήµατα,…
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Έωλα είναι τα δικά σας!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ολοκληρώστε,

κύριε Υπουργέ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και

Δικτύων): Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
…προσπαθώντας να δηµιουργήσετε έτσι στρεβλές εντυπώ-

σεις. 
Λέει ο κ. Αυγενάκης πως η Γαλλία έχει τριάντα έξι κανάλια. Η

Γερµανία έχει σαράντα τέσσερα κανάλια. Εµείς, γιατί να έχουµε
λιγότερα; Αυτό λέµε κι εµείς, κύριε Αυγενάκη. 

Με αναγωγή στον πληθυσµό και τους κανόνες της αγοράς που
πιστεύετε, σε σχέση µε τον πληθυσµό της Γαλλίας που είναι 66,3
εκατοµµύρια, εµείς πρέπει να έχουµε το 1/6 των καναλιών, δη-
λαδή επτά κανάλια. 

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Αυτό λέτε εσείς αλλά δεν πειρά-
ζει. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτύων): Σε σχέση µε τον πληθυσµό της Γερµανίας που είπατε,
που έχει ογδόντα εκατοµµύρια θα πρέπει να έχουµε το 1/7, δη-
λαδή έξι κανάλια.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Η Κύπρος που έχει δέκα;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Σας παρακαλώ,

κύριε Υπουργέ, ολοκληρώστε!
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και

Δικτύων): Κύριε Πρόεδρε, δεν µε αφήνει να ολοκληρώσω. 
Με αναγωγή στο ΑΕΠ, η Γαλλία έχει 2 τρισ. ΑΕΠ. Η Γερµανία

έχει 3,5 και πάνω.
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Τι σχέση έχει αυτό;
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Η Βουλγαρία έχει 96 και η Ρου-

µανία 94. Μην λέτε ψέµατα τώρα, σας παρακαλώ!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Αυγενάκη,

σας παρακαλώ! Τελειώνουµε. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και

Δικτύων): Η Ελλάδα -κι είναι δικό σας έργο αυτό- σήµερα έχει
ΑΕΠ 178 δισεκατοµµύρια. Θα έπρεπε, λοιπόν, σε σχέση µε το
ΑΕΠ της Γαλλίας, να έχουµε τρία κανάλια και µε της Γερµανίας
δύο. Και µε συνδυασµό πληθυσµού και ΑΕΠ θα έπρεπε να υπάρ-
χουν αντίστοιχα τέσσερα και πέντε.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Τι σχέση έχουν αυτά; 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και

Δικτύων): Αυτό λέµε κι εµείς. Αυτό λέµε κι εµείς! Απλή αριθµη-
τική είναι!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε,
κύριε Υπουργέ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και

Δικτύων): Και τέλος, µας λέτε ότι δεν πρέπει να αποφασίζει ο
Υπουργός Επικρατείας, δηλαδή η Κυβέρνηση, αλλά το ΕΣΡ.
Εσείς, προφανώς, από το ΕΣΡ είστε ευτυχισµένοι, περήφανοι, µε
τη λειτουργία του για την τηλεόραση. Συγχαρητήρια που έχετε
αυτήν την περηφάνια!

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Ενώ εσείς θέλετε να τα καταργήσετε όλα!
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και

Δικτύων): Εµείς, από την άλλη πλευρά, δεν θα κάνουµε µπαλάκι
τις ευθύνες της Κυβέρνησης στις ανεξάρτητες αρχές. Δεν στή-
νουµε τη σύνθεση των ρυθµιστικών αρχών για να επιβάλουµε τις
πολιτικές ή τις άλλες συνεννοήσεις, όπως κάνατε εσείς. 

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Τι σχέση έχει αυτό;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και

Δικτύων): Δεν έχουµε παρέµβει ούτε πρόκειται να παρέµβουµε
στις ανεξάρτητες αρχές, όπως εσείς. 

Παίρνουµε τις ευθύνες µας και δηλώνουµε πως, όσο και να λα-
σπώνεται είτε εσείς είτε το µιντιακό σύστηµα είτε σε προσωπικό
είτε σε πολιτικό επίπεδο, εµείς θα συνεχίσουµε. Δεν ήλθαµε για
να παραδοθούµε, δεν ήλθαµε για να παζαρέψουµε. Θα παλέ-
ψουµε και θα τηρήσουµε τις δεσµεύσεις µας στον ελληνικό λαό.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε,

κύριε Υπουργέ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ο κ. Βενιζέλος µου

έχει στείλει ένα σηµείωµα και µου ζητάει τον λόγο επί του Κανο-
νισµού της Βουλής.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µισό λεπτό σας
παρακαλώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Αυγενάκη,
έχει ζητήσει τον λόγο ο κ. Λοβέρδος. Δεν έχετε τον λόγο.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, για µισό λεπτό.
Τι εννοείτε ότι δεν έχω τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Δεν έχετε τον λόγο!
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Αφού δεν ακούσατε γιατί σας

ζητώ τον λόγο. Γιατί δεν µου δίνετε τον λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Δεν έχετε τον λόγο!
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Με ακούσατε; Τι ακριβώς είστε,

δηλαδή; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Δεν έχετε τον λόγο!
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Με ακούσατε; Πώς µε απορρί-

πτετε χωρίς να µε ακούσετε; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Δεν έχετε τον λόγο!
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Είστε Πρόεδρος τώρα; Τι είστε

ακριβώς; Δεν κατάλαβα. Με ακούσατε;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Πρόεδρος!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Δεν µπορείτε να πά-

ρετε τον λόγο!
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ακούσατε τι σας

ζήτησα;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Δεν µπορείτε να πά-
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ρετε τον λόγο!
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Αφού δεν ακούσατε τι σας ζή-

τησα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Δεν θέλω να µου ζη-

τήσετε τίποτα. Δεν µπορείτε να πάρετε τον λόγο!
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Τι είστε εσείς ακριβώς; Δεν κα-

τάλαβα! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Δεν µπορείτε να πά-

ρετε τον λόγο.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Μα δεν ακούσατε τι θέλω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Δεν µπορείτε να πά-

ρετε τον λόγο.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Θα ακούσετε πρώτα και µετά θα

απορρίψετε. Είστε υποχρεωµένος να ακούσετε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Δεν πρόκειται να

σας δώσω τον λόγο. 
Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Δηµοκρα-

τικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ. 
(Θόρυβος–διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρα-

τίας)
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ακούσατε τι σας

είπα; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Δεν έχετε τον λόγο!
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Σας παρακαλώ πολύ! Γιατί; Τι

είστε εσείς; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Θα πάρετε τον

λόγο, όταν πρέπει και µε τη διαδικασία που πρέπει.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Πείτε µου πότε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Σας παρακαλώ, κα-

θίστε κάτω! Δεν έχετε τον λόγο!
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Πείτε µου πότε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Θα µιλήσει ο κ. Λο-

βέρδος, θα µιλήσει ο κ. Βενιζέλος… 
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Δηλαδή πότε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Θα µιλήσει ο κ. Λο-

βέρδος…
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Δηλαδή πότε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Δεν θα διαπραγµα-

τευτούµε τον Κανονισµό της Βουλής. Καθίστε κάτω για να προ-
χωρήσει η διαδικασία.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Θα έπρεπε από τις 19.00’ να ψηφί-
σουµε, κύριε Πρόεδρε! Δεν τηρείτε τον Κανονισµό!

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Δηλαδή πότε θα έχω τον λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Καθίστε κάτω για

να προχωρήσει η διαδικασία.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Για τριάντα δευτερόλεπτα, επί

προσωπικού.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Καθίστε κάτω! Δεν

υπήρξε κανένα προσωπικό θέµα.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Επί προσωπικού, κύριε Πρόεδρε,

πότε θα έχω τον λόγο; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Καθίστε κάτω. Σας

παρακαλώ, να κλείσει το µικρόφωνο του κ. Αυγενάκη. Προχω-
ράµε.

Κύριε Λοβέρδο, µπορείτε να αρχίσετε. Υπάρχει άλλη διαδικα-
σία.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Πότε θα έχω τον λόγο, πείτε µου!
Ρώτησα πότε θα έχω τον λόγο!

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Σου είπε, µετά τον Λοβέρδο. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ο κ. Αυγενάκης περιµένει το δελτίο

των 20.00’ για να βγει να παίξει. Έχει καινούργιο ρόλο. Έχει πα-
ράσταση σήµερα!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Δεν θα διαπραγµα-
τευτούµε τον Κανονισµό της Βουλής. Σας παρακαλώ, καθίστε
κάτω!

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Βγάλτε τον έξω!
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Θέλω τον λόγο επί προσωπικού.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Το προσωπικό επι-

νοήθηκε στη συνέχεια. Από την αρχή δεν ζητήσατε τον λόγο επί
προσωπικού.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Δηλαδή πότε θα µου δώσετε τον
λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Η λέξη «επί προσω-
πικού» επινοήθηκε στη συνέχεια. 

Σας παρακαλώ! Περιµένουν συνάδελφοι να προχωρήσει η δια-
δικασία, για να αναχωρήσουν για την πατρίδα τους.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Πείτε µου πότε θα έχω τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Δεν έχετε τον λόγο.

Είστε υπεύθυνος για την καθυστέρηση που υφιστάµεθα αυτήν
τη στιγµή.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Πότε θα µπορώ να µιλήσω;
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Έχετε δέκα λεπτά ακόµα για το δελ-

τίο. Είναι νωρίς για τον ρόλο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Θα καθίσετε κάτω

και θα πάρετε τον λόγο, όταν πρέπει και µε τη διαδικασία που
πρέπει.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Πότε πρέπει; Πείτε µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Θα καθίσετε κάτω.

Δεν πρόκειται να σας δώσω τον λόγο, όσο κι αν επιµένετε. Δεν
πρόκειται να πάρετε τον λόγο. Σας διαβεβαιώ, δεν πρόκειται να
πάρετε τον λόγο.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Δηλαδή, δεν κατάλαβα, πότε θα
έχω τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Καθυστερείτε ολό-
κληρο το Σώµα. Θα καθίσετε κάτω και θα πάρετε τον λόγο µε τη
διαδικασία που πρέπει, σύµφωνα µε τον Κανονισµό της Βουλής. 

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Ποια είναι η διαδικασία δηλαδή;
Μαγικό είναι; Μυστικό είναι; Γινάτι είναι αυτό; Πεισµατάκια κά-
νετε εδώ µέσα; Ρωτάω τη διαδικασία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Θα καθίσετε πρώτα
κάτω και να πάψετε να φωνάζετε. 

Έχει τον λόγο ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Δηµοκρα-
τικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ, ο κ. Λοβέρδος.

Σας ακούµε, κύριε Λοβέρδο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ της Επικρατείας, όταν καταθέσατε τις νοµοτε-

χνικές σας βελτιώσεις και τροποποιήσεις, σας είχα κάνει µια ερώ-
τηση και µου είχατε δώσει µια πρώτη απάντηση. Επιφυλάχθηκα,
κυρία Χριστοδουλοπούλου –προεδρεύατε εσείς- να πάρουµε τις
βελτιώσεις και τις τροποποιήσεις, ώστε να µπορέσουµε να τοπο-
θετηθούµε. Πέρασαν περίπου δυόµισι ώρες. Ήρθε η ώρα. 

Λυπάµαι, κύριε Υπουργέ, αλλά ρίξατε µια βόµβα. Στις 16.00’
και ενώ η διαδικασία πήγαινε προς το τέλος, ρίξατε µια βόµβα.
Εµείς από τη Διαρκή Επιτροπή -και συγκεκριµένα ο κ. Παπαθεο-
δώρου- σας είχαµε πει ότι θέτουµε τρεις προϋποθέσεις για να
µπορέσουµε να βρούµε –εκεί που θα µπορέσουµε να βρούµε-
συγκλίσεις. 

Η τρίτη προϋπόθεση, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ήταν να επι-
δειχθεί στο ακέραιο ο σεβασµός στις ανεξάρτητες αρχές, τις δι-
οικητικές ανεξάρτητες αρχές και τις συνταγµατικά προβλεπό-
µενες ανεξάρτητες αρχές. Και στις 16.00’, συνάδελφοι, έρχεται
εδώ µια τροποποίηση -είναι το σηµείο 3 των παρεµβάσεων του
κυρίου Υπουργού- όπου ορίζονται τα εξής: 

Λέει ο Υπουργός ότι προστίθεται στο άρθρο 55 παράγραφος
10 ως εξής: «Καταργείται η διάταξη του άρθρου 110 παράγρα-
φος 12 του ν. 4055/2012. Για όσες επί του Συντάγµατος προβλε-
πόµενες ανεξάρτητες αρχές δεν έχει γίνει αντικατάσταση των
αποχωρούντων µελών εντός της προβλεπόµενης από την ανω-
τέρω διάταξη εξάµηνης προθεσµίας και ανασυγκρότησης των
αρχών αυτών, σύµφωνα µε την παράγραφο 13 του ίδιου άρθρου»
-ακούστε τώρα- «αποχωρούν και τα υπηρετούντα µέλη».

Δηλαδή, το µέλος της ανεξάρτητης αρχής «Εθνικό Συµβούλιο
Ραδιοτηλεόρασης» που διορίστηκε το Δεκέµβριο του 2014 µε τις
διαδικασίες του Κανονισµού της Βουλής -Διάσκεψη Προέδρων,
4/5, πρόταση του τότε Προέδρου- για να αντικαταστήσει αποθα-
νόν µέλος για όσο χρόνο υπολειπόταν της θητείας του αποθα-
νόντος, φεύγει από εδώ. Φεύγει από την ανεξάρτητη αρχή,
καταργείται, διαγράφεται µε µια ρύθµιση, κύριε Πρόεδρε, η
οποία είναι κήρυξη πολέµου στις ανεξάρτητες αρχές. Είναι κή-
ρυξη πολέµου και µε την Αντιπολίτευση, ειδικά µε εµάς, που γι’
αυτό το θέµα από την αρχή της εβδοµάδος έχουµε βάλει θέµα
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αρχής, το οποίο µπορεί να δώσει και ενδεχόµενες συγκλίσεις.
Είναι γνωστό τι ορίζει το άρθρο 101Α, παράγραφος 3 του Συν-

τάγµατος. Είναι γνωστό επίσης εδώ, σε όσους έχουν συµµετά-
σχει στην Διάσκεψη των Προέδρων, ότι αντί η Βουλή να αποφα-
σίσει µια απλή εγγύηση να αλλάξει µε νόµο, επειδή φοβηθήκαµε
όλοι τις επιλογές της εκάστοτε πλειοψηφίας, είπαµε να βάλουµε,
αυξηµένη θεσµική κοινοβουλευτική εγγύηση. Να είναι η Διά-
σκεψη των Προέδρων και µε την πιο δυνατή πλειοψηφία: 4/5. Με
αυτήν τη διαδικασία πορευθήκαµε χρόνια. 

Έχουν προβλήµατα οι ανεξάρτητες αρχές. Αλλά δεν τις κα-
ταργούµε για να τις θεραπεύσουµε. 

Και έρχεστε τώρα, κύριε Υπουργέ, ενώ µε τα νεύµατά σας φά-
νηκε να αρνείστε αυτό που υπέθεσα απ’ όσα είπατε, να διώξετε
κι αυτούς που υπηρετούν τώρα κανονικά, χωρίς παράταση της
θητείας τους. Αυτό, σε συνδυασµό και µε τα όσα είπε και ο κ.
Σπίρτζης, συγκροτεί ένα πόλεµο κατά των ανεξάρτητων αρχών,
µια ωµή παραβίαση του Συντάγµατος και έναν πόλεµο µ’ εµάς
ως παράταξη, που κρατήσαµε όλες αυτές τις ηµέρες µια όπως
εµείς κρίνουµε υποδειγµατική στάση. Γιατί το κάνετε αυτό; Γιατί
το κάνετε αυτό; Αν πάµε έτσι, τότε θέτετε το νόµο σας σε διακιν-
δύνευση. Τότε λέτε ότι και τα επόµενα βήµατα στη Διάσκεψη
Προέδρων θα είναι βήµατα πολέµου. Έτσι δεν µπορούµε να συ-
νεννοηθούµε κι αφού οι θεσµικές εγγυήσεις είναι αυξηµένες όλα
θα σταµατήσουν, κύριε Υπουργέ. Γιατί το κάνετε αυτό; Τι θέλετε
να πετύχετε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Να απαντήσει ο
Υπουργός, κύριε Λοβέρδο;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Τι θέλετε να κάνετε;
Σας παρακαλώ, πάρα πολύ. Στο παρά πέντε το φέρατε. Επι-

φυλαχθείτε. Μέχρι την επόµενη, µεθεπόµενη εβδοµάδα. Πάρτε
το πίσω αυτό. Ειδάλλως εµείς αποσύρουµε όσα έχουµε πει και
για το άρθρο 18 και για το οτιδήποτε αναφέρεται σε διοικητικές
ανεξάρτητες αρχές. Όλα όσα σας έχουµε πει διαγράφονται.
Γιατί είναι πολύ κακή επίδειξη πολιτικής δύναµης αυτό που κά-
νετε. Είναι θράσος. Σας παρακαλώ πάρα πολύ να επανέλθουµε
στην προηγούµενη διαδικασία, µιας δηµιουργικής συζήτησης
εδώ για να βρούµε άκρες. Έτσι θα βρούµε µόνο πόλεµο. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ας ακούσει και
µένα ο κύριος Υπουργός. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ο κ. Βενιζέλος έχει
τον λόγο. Και µετά θα µιλήσει ο Υπουργός.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Έχω ζητήσει τον λόγο επί του Κα-
νονισµού. Ο Κανονισµός της Βουλής προσδιορίζει τον τρόπο µε
τον οποίον εισάγονται σχέδια και προτάσεις νόµων και τροπολο-
γίες. Μια τροπολογία που τροποποιεί εκτελεστικό του Συντάγ-
µατος νόµο και µάλιστα προβλεπόµενο από το άρθρο 101Α για
το καθεστώς των ανεξαρτήτων αρχών, δεν µπορεί να εισαχθεί
την τελευταία στιγµή χωρίς συζήτηση, χωρίς προδικασία µε τη
µορφή δήθεν νοµοτεχνικής βελτίωσης. 

Εδώ, µε την τροπολογία που εισάγει η Κυβέρνηση, προβλέπε-
ται η πρόωρη λήξη της θητείας υπηρετούντων µελών των εκ του
Συντάγµατος ανεξαρτήτων αρχών, δηλαδή, του Εθνικού Συµβου-
λίου Ραδιοτηλεόρασης, του ΑΣΕΠ, της Αρχής Προστασίας Προ-
σωπικών Δεδοµένων, της Αρχής Προστασίας του Απορρήτου
των Επικοινωνιών και του Συνηγόρου του Πολίτη. Πρόκειται για
µείζονα θεσµική παρέµβαση που προσβάλλει το κράτος δικαίου
και είναι καθεστωτικού χαρακτήρα. Το άρθρο 101Α προστατεύει
τη θητεία των µελών των ανεξαρτήτων αρχών. Η θητεία δεν µπο-
ρεί να συντµηθεί ούτε νοµοθετικά. Μπορεί µόνο να παραταθεί.
Η σύντµηση θητείας είναι προσβολή του πυρήνα της προσωπι-
κής και λειτουργικής ανεξαρτησίας των µελών των ανεξαρτήτων
αρχών. 

Επιπλέον, πώς θα εφαρµόσετε τον νόµο σας, αυτόν που θέ-
λετε να ψηφίσετε σήµερα, χωρίς Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεό-
ρασης; Σε δύο µήνες, λέει η τροπολογία, θα επιλεγούν τα νέα
µέλη, αν επιλεγούν, αν υπάρξουν τα 4/5 στη Διάσκεψη των Προ-
έδρων. Θα πορευόµαστε χωρίς νοµίµως συγκροτηµένο Εθνικό
Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης, χωρίς καµµία εποπτεία και χωρίς
καµµία δυνατότητα παροχής αδειών. Όλα σε εκκρεµότητα, όλα
υπό εκβιασµό. Άρα, εδώ τι γίνεται;

Έχουµε µια ακόµη έκφανση της πολιτικής της Κυβέρνησης να

δηµιουργήσει νέο καθεστώς στους θεσµούς. Προσέξτε, όµως,
κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, άλλο καθεστώς στην οικονο-
µία και την κοινωνία δεν διαµορφώνεις έτσι, διαµορφώνεις µέσα
από τα αποτελέσµατα τα οικονοµικά και τα κοινωνικά µιας πολι-
τικής. Εσείς προδώσατε τις υποσχέσεις και τώρα έχετε πάει στο
άλλο άκρο, γιατί βλάψατε τα συµφέροντα της οικονοµίας και της
χώρας και τώρα παραβιάζετε το Σύνταγµα και καταλύετε τις ανε-
ξάρτητες αρχές. Το κάνατε στη δικαιοσύνη, το κάνατε και στις
ανεξάρτητες αρχές.

Λοιπόν, υπάρχουν φραγµοί, φραγµοί οι οποίοι δεν είναι πολι-
τικοί ή συγκυριακοί, είναι συνταγµατικοί και θεσµικοί.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Απόλυτο δίκιο έχει. Θα το βρουν µπρο-
στά τους.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εργασίας, Κοινωνι-
κής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Κύριε Πρόεδρε,
θα ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Μισό λεπτό, κύριε
Υπουργέ.

Έχουν ζητήσει τον λόγο επί του Κανονισµού. Δεν ξέρω αν πρό-
κειται για το ίδιο θέµα.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εργασίας, Κοινωνι-
κής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Διευκρινιστικά
για αυτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Πρώτα διευκρινι-
στικά έχει τον λόγο ο κύριος Υπουργός και αν εξακολουθεί να
υφίσταται θέµα… 

(Θόρυβος στην Αίθουσα – Διαµαρτυρίες)
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εργασίας, Κοινωνι-

κής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Όχι, επιτρέψτε
µου. Όχι, όχι γιατί υπάρχει παρεξήγηση σε αυτό. Θα διευκρινί-
σουµε. Νοµίζω δεν θα χρειαστεί να µιλήσετε.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Τώρα δεν αφαιρείτε τον λόγο;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εργασίας, Κοινωνι-

κής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Μισό λεπτάκι,
επιτρέψετε µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Σας παρακαλώ,
µπορούµε να σεβαστούµε µια διαδικασία;

Ο Υπουργός ισχυρίζεται ότι µπορεί να δώσει ορισµένες εξη-
γήσεις για να σταµατήσει η συζήτηση, µπορεί και όχι. Ας ακού-
σουµε κατ’ αρχάς για να δούµε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εργασίας, Κοινωνι-
κής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Νοµίζω ότι πρό-
κειται περί παρεξήγησης και για αυτό πήρα τον λόγο τώρα για
να λυθεί. Έχετε δίκιο. Εάν θέλαµε να λήξουµε πρόωρα τη θητεία
υπηρετούντων µελών των οποίων η θητεία εξακολουθεί να είναι
σε ισχύ, θα υπήρχε παραβίαση στο άρθρο 101 του Συντάγµατος.
Δεν πρόκειται περί αυτού. 

Τι θέλουµε να επιλύσουµε; Να µην έχει το Εθνικό Ραδιοτηλεο-
πτικό Συµβούλιο κακή σύνθεση δεδοµένου ότι ήδη η νοµολογία
του Συµβουλίου της Επικρατείας έχει θεωρήσει ότι οι παρατά-
σεις υφαρπάζουν αρµοδιότητα από τη Διάσκεψη των Προέδρων
και για αυτόν τον λόγο δηµιουργούν πρόβληµα συγκρότησης.

Τι λέµε λοιπόν; Λέµε τα υπηρετούντα µέλη των οποίων έχει
λήξει η θητεία να αποχωρήσουν.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Όχι, δεν λέτε αυτό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εργασίας, Κοινωνι-

κής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Σύµφωνοι. Ακού-
στε. Είδα και εγώ τώρα τη διατύπωση. Δεν την είχα δει προη-
γουµένως. Προτείνω…

(Θόρυβος στην Αίθουσα – διαµαρτυρίες)
Ακούστε. Είναι µείζον θέµα. Συµβαίνει το ακριβώς αντίστροφο

από αυτό που λέτε. Θέλουµε να υπάρχει συναίνεση…
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Να αποσύρετε τη διατύπωση.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εργασίας, Κοινωνι-

κής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Διευκρινίζω ότι
όταν λέµε στην προσθήκη στο άρθρο 55 «αποχωρούν τα υπηρε-
τούντα µέλη των οποίων έχει λήξει η θητεία», προσθέτουµε για
να µην υπάρχει καµµία παρεξήγηση και για να είναι σαφές και το
πολιτικό υπόβαθρο ότι θέλουµε να υπάρξει συναίνεση, ακριβώς
επειδή αυτήν τη στιγµή έχουµε αντικειµενικά κακή σύνθεση. Εί-
χαµε διαδοχικές παρατάσεις στο παρελθόν, που εκκινούσαν από
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την αντικειµενική αδυναµία να επιτευχθεί ακριβώς αυτή η µεγάλη
πλειοψηφία. Και επειδή φαντάζοµαι όσοι θέλουµε να ξεκαθαρίσει
µε υγιή τρόπο το ραδιοτηλεοπτικό τοπίο, θέλουµε να έχουµε
Εθνικό Ραδιοτηλεοπτικό Συµβούλιο λέµε το εξής απλό. Tα µέλη
για τα οποία ξέρουµε ότι υπάρχει κώλυµα, γιατί έχει λήξει η θη-
τεία τους και το Συµβούλιο της Επικρατείας θεωρεί ότι δεν µπο-
ρεί να παραταθεί, αυτά τα µέλη, λοιπόν, να αποχωρήσουν. Το
µέλος που έχει διοριστεί το 2014, προφανώς δεν θα αποχωρήσει.
Άρα, νοµίζω δεν έχουµε διαφωνία επί της ουσίας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Συνταγµατικό ατόπηµα είναι αυτό που
κάνετε.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µε συγχωρείτε, θα
ήθελα τον λόγο.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε θα ήθελα τον λόγο.
(Θόρυβος στην Αίθουσα – διαµαρτυρίες)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Τον λόγο έχει ο κ.

Βενιζέλος.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, εγώ να δεχτώ ότι

ο κ. Κατρούγκαλος εκφράζει την τελική βούληση της Κυβέρνη-
σης µετά και από όσα ακούστηκαν. Η διατύπωση που έχει κατα-
τεθεί, δεν έχει καµµία σχέση µε αυτό που υποτίθεται ότι επιδιώκει
η Κυβέρνηση. Να το αποσύρει τώρα και αν θέλει να φέρει άλλη
διατύπωση, να την φέρει σε ένα νοµοσχέδιο. 

Αυτό που λέει ο κ. Κατρούγκαλος σηµαίνει ότι θα λειτουργούν
οι ανεξάρτητες αρχές µε άλλη συγκρότηση -δηλαδή αλλάζει ο
αριθµός των µελών- ότι µπορεί να λειτουργεί το Εθνικό Συµβού-
λιο Ραδιοτηλεόρασης µε τρία µέλη, γιατί είναι τρία µόνο τα µέλη
που έχουν θητεία.

Αυτό δεν µπορεί, επίσης, να γίνει. Είναι και αυτό παράλογο,
δυσανάλογο, αντιβαίνει σε όλες τις εγγυήσεις του Συντάγµατος.

Άρα, λοιπόν, όπως και να το πάρει κανείς το θέµα ό,τι και να
θέλει να κάνει η Κυβέρνηση, είναι ασαφές και θεσµικά επικίν-
δυνο. Να αποσύρετε τη διατύπωση και να φέρετε σε άλλο νοµο-
σχέδιο µία διατύπωση που να είναι σύµφωνη µε το Σύνταγµα.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, θέλετε να εκβιάσετε
τη Διάσκεψη των Προέδρων.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Βορίδη, µε

ποια διαδικασία, στηριζόµενος πού;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Η διαδικασία είναι ότι από τη στιγµή

που έχει τεθεί ζήτηµα Κανονισµού, παίρνω τον λόγο για να το-
ποθετηθώ από την πλευρά της Νέας Δηµοκρατίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Εντάξει, έχετε τον
λόγο.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Με τις διευκρινίσεις που έχει δώσει
ο κύριος Υπουργός επιτρέψτε µου, προσχωρώντας στο πνεύµα
του, αν το καταλαβαίνω καλά; Δεν έχει σχέση µε τη διατύπωση.
Αυτό που έχετε εδώ διατυπωµένο δεν λέει αυτό. Αυτό, όµως, που
λέτε εσείς ότι θέλετε δηλαδή, είναι ότι έληξε η θητεία και επί των
µελών αυτών που έληξε η θητεία, πρέπει να προχωρήσει η αντι-
κατάστασή τους. Αυτό λέτε;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εργασίας, Κοινωνι-
κής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Αυτό λέµε.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Μάλιστα.
Πάρτε την πίσω τη διάταξη ως έχει. Δεν χρειάζεται καθόλου,

διότι από τη στιγµή που έληξε η θητεία, τίθεται το ζήτηµα της αν-
τικατάστασής τους µε την προβλεπόµενη διαδικασία. Η διάταξη
είναι περιττή δεν χρειάζεται η θητεία.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο για
τριάντα δευτερόλεπτα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Τον λόγο έχει ο κ.
Θεοχάρης Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Ποταµιού.

Κύριε Λοβέρδο, θα σας δώσω τον λόγο. Σας παρακαλώ, να µι-
λήσει λίγο ο κ. Θεοχάρης. Να ακούσουµε τις απόψεις των δια-
φόρων κοµµάτων και θα ξαναγυρίσουµε.

Σας ακούω, κύριε Θεοχάρη.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Ήθελα να θέσω και ένα θέµα που δεν έχει τεθεί από τους έγ-

κριτους και σε κάθε περίπτωση πιο έγκριτους από εµένα συνα-
δέλφους.

Η διάταξη αυτή εισάγει κριτήρια για την παύση µελών ενός
συλλογικού οργάνου, που δεν εξαρτώνται από τα µέλη αυτά τα
ίδια τα οποία παύονται. Δηλαδή, επειδή κάποιο µέλος παραιτείται
και δεν αντικαθίσταται, παύεται και η θητεία άλλων µελών. Είναι
και αυτό αντισυνταγµατικό. 

Εχθές, η σύγκλητος του πανεπιστηµίου επέδωσε την ύψιστη
τιµή στον Πρόεδρο της Γαλλίας τον κ. Ολάντ. Φανταστείτε να
µας φέρνατε εδώ µία διάταξη ότι παύονται όλα τα µέλη της συγ-
κλήτου, εάν ένα µέλος της συγκλήτου δεν αντικατασταθεί εντός
δύο µηνών. Θα µπορούσε να σταθεί αυτό το πράγµα συνταγµα-
τικά; Θα µπορούσε υπό οποιεσδήποτε συνθήκες να σταθεί αυτή
η διάταξη; 

Νοµίζω και γι’ αυτόν τον λόγο θα πρέπει να αποσυρθεί. Εάν
µία διάταξη λέει: «σε περίπτωση πειθαρχικού παραπτώµατος, κά-
ποιας συµπεριφοράς ή οποιουδήποτε άλλου λόγου του ιδίου µέ-
λους, να παύεται η θητεία του» αυτή µπορεί να συζητηθεί, όχι
όµως σε αυτήν τη µορφή.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον
λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κατανοητό.
Τον λόγο έχει ο κ. Παπαθεοδώρου.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, είδατε ότι

θα το είχαµε αποφύγει όλο αυτό, εάν µου είχατε δώσει τον λόγο,
να κάνω ακριβώς αυτήν την ερώτηση, όταν προηγουµένως ο κύ-
ριος Υπουργός παρουσίαζε τη συγκεκριµένη νοµοτεχνική βελ-
τίωση.

Νοµίζω ότι και από την πλευρά του ο κ. Κατρούγκαλος, αυτό
το οποίο θέλει να πει έχει να κάνει µε µία µη ύπαρξη ανάγκης για
νοµοτεχνική βελτίωση. Δηλαδή, τα αφήνουµε τα πράγµατα έτσι
όπως είναι και προχωρούµε στην ανανέωση ή στην εκλογή τριών
νέων µελών του Ραδιοτηλεοπτικού Συµβουλίου, παραδείγµατος
χάριν. Γι’ αυτό πρόκειται, διότι έχει ολοκληρωθεί η θητεία τους. 

Κοιτάξτε, όµως, ακριβώς, κύριοι Υπουργοί, τι λέτε. Γιατί εγώ
πιστεύω ότι πραγµατικά θέλετε τελείως διαφορετικό πράγµα απ’
αυτό το οποίο λέει ο κ. Κατρούγκαλος. 

Αναφέρεστε στο άρθρο 110 παράγραφος 12 του ν.4055/2012.
Είναι ακριβώς ο νόµος ο οποίος πέρασε τις θητείες των ανεξάρ-
τητων αρχών από τέσσερα σε οκτώ χρόνια. Αυτό καταργείτε.
Εγώ σας καταλαβαίνω. Διαφωνώ µαζί σας, διότι έτσι αλλάζετε
πλήρως τη σύνθεση των ανεξάρτητων συνταγµατικά κατοχυρω-
µένων αρχών. Διαφορετικά, εάν δεν θέλετε αυτό, αποσύρετε τη
διάταξη, διότι δεν χρειάζεται καµµία αλλαγή στο νόµο. Χρειάζε-
ται να προσφύγουµε στη Διάσκεψη των Προέδρων, έτσι ώστε να
έχουµε τα τρία µέλη από τα επτά τα οποία λείπουν. Περί αυτού
πρόκειται, κύριε Παππά.

Εάν θέλετε αυτό -σας έκανα την ερώτηση προηγουµένως-
απλά πείτε το και αφαιρέστε τη νοµοτεχνική βελτίωση. Δεν είναι
νοµοτεχνική βελτίωση, πρόκειται περί κάκωσης και όχι περί βελ-
τίωσης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Εντάξει, κύριε Πα-
παθεοδώρου.

Τον λόγο έχει ο κ. Ανδρέας Λοβέρδος. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Για να µιλήσουµε µε λόγια δηµιουρ-

γικά που µπορούν να λύσουν ένα πρόβληµα και όχι να το µεγε-
θύνουν, θέλω να πω ότι είναι φανερό ότι ο Υπουργός που ασκεί
τη νοµοθετική πρωτοβουλία, ο Υπουργός Επικρατείας, δεν είναι
νοµικός και δεν µπορεί να ελέγχει όλα τα θέµατα. Αυτό είναι απο-
λύτως λογικό. Δέχεται την αρωγή του καθηγητή, του κ. Κατρούγ-
καλου, που κάθεται δίπλα του, ο οποίος όµως είµαι βέβαιος απ’
αυτά που είπε ότι δεν γνωρίζει τι ακριβώς όριζε και ορίζει το
άρθρο 110 παράγραφος 12 του εν λόγω νόµου και ειδικά το εδά-
φιο β’, κύριοι συνάδελφοι. 

Με την προσθήκη που κάνετε τώρα δεν προσθέτετε τίποτα
αλλά πάντως αυτό που θέλετε να πετύχετε, το καταστρατηγείτε.
Εσείς τι µας είπατε τώρα; Δεν θα πειράξουµε κάποιον που δεν
έχει λήξει η θητεία του. Γι’ αυτούς που έχει λήξει η θητεία τους
θέλουµε να ρυθµίσουµε. Δεν υπάρχει τέτοιο θέµα. Εσείς παρεµ-
βαίνετε εκεί που υπάρχει ενεργό µέλος ανεξάρτητης αρχής. Η
προσθήκη που κάνετε, είναι µία απόπειρα να διασώσετε κάτι το
οποίο δεν γνωρίζετε καλά -εµείς εδώ το κοιτάµε, το βασανίζουµε
το θέµα- και σας µπερδεύει, µπερδεύει και τον εφαρµοστή και
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µας µπερδεύει και πολιτικά. 
Εγώ ξαναλέω, κύριε Πρόεδρε της Βουλής, αυτό είναι κήρυξη

πολέµου. Βάζετε δύο µήνες προθεσµία. Είναι δύο µήνες σε από-
λυτη εκκρεµότητα. Κρατήστε αυτό το θέµα, αποσύροντας τη διά-
ταξη για περίπου µία εβδοµάδα, όσο κάνει να έρθει ένα σχέδιο
νόµου εδώ στη Βουλή και το ξαναφέρνετε, αφού εσείς το έχετε
δει, γιατί είναι φανερό ότι δεν το ξέρετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ο Πρόεδρος κ. Μεϊ-
µαράκης έχει τον λόγο.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ-ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ Ι. ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος της
Νέας Δηµοκρατίας): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να συµβάλλω
στη συζήτηση µε το εξής. Αυτό το οποίο µας φέρνει η Κυβέρ-
νηση θα µπορούσε να είχε αποφευχθεί, εάν στις προηγούµενες
θητείες, στη θητεία που ήµουν Πρόεδρος της Βουλής, συγκα-
λούνταν η Διάσκεψη των Προέδρων, όπου είχαµε συµφωνήσει
και ξαφνικά ο ΣΥΡΙΖΑ είπε «όχι, δεν συµφωνώ, γιατί είναι προ-
εκλογική περίοδος» και είχαµε αντικαταστήσει τα µέλη των
οποίων είχε λήξει η θητεία.

Η Βουλή εκείνη την περίοδο, έκανε προσπάθειες για να µπο-
ρέσουν αριθµητικά να έχουν απαρτία οι ανεξάρτητες αρχές. Γιατί
το θέµα δεν αφορά µόνο το ΕΣΡ. Αφορά και την ΑΔΑΕ και το
ΑΣΕΠ και όλες τις επιτροπές και είχε τεθεί στη διάρκεια της δικής
µου θητείας, στα δύο χρόνια που είχαν λήξει οι θητείες αρκετών
µελών των ανεξαρτήτων αρχών. Και σε ορισµένες πετύχαµε τα
4/5, διότι είναι µία πάρα πολύ δύσκολη συνταγµατική απαίτηση
αυτό και δεν µπορούσαµε να προχωρήσουµε στις αλλαγές. Παρ’
ότι, λοιπόν, συζητήσαµε όλες µαζί τις ανεξάρτητες αρχές και εί-
χαµε κάπως καταλήξει, ο ΣΥΡΙΖΑ αναιτιολόγητα, επειδή φαινόταν
ότι θα πηγαίναµε για εκλογές, απεσύρθη από τη συζήτηση. Ενώ
είχαµε βρει τον Πρόεδρο και τα µέλη και στο ΑΣΕΠ και είχαµε
συζητήσει…

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Και στο ΕΣΡ, κύριε Πρόεδρε…
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ-ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ Ι. ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος της

Νέας Δηµοκρατίας): Και στο ΕΣΡ. Σε όλες και στις τέσσερις
αρχές. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Και η Νέα Δηµοκρατία…
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ-ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ Ι. ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος της

Νέας Δηµοκρατίας): Ναι, είχαµε προτείνει και είχε τον κ. Παπαγ-
γελόπουλο. Είχαµε συµφωνήσει και ο κ. Καµµένος είχε συµφω-
νήσει. 

Εν πάση περιπτώσει, τότε είχαµε συµφωνήσει. Άρα, σ’ αυτό
που θέλω να καταλήξω, κύριε Πρόεδρε, είναι ότι ευλόγως ο κ.
Παππάς ίσως δεν γνωρίζει το θέµα. Ο κ. Κατρούγκαλος µας µί-
λησε, χωρίς να έχει διαβάσει τη διάταξη και τώρα µας λέει ότι τη
διάβασε και πράγµατι είναι όπως το λέµε εµείς. Να αποσυρθεί η
διάταξη, να δούµε εάν µπορούµε τα κόµµατα στη Διάσκεψη να
συµφωνήσουµε και αν υπάρξει η συµφωνία, αυτοδικαίως θα συµ-
φωνήσουµε και στην αλλαγή των µελών των επιτροπών. Αν προ-
ταθούν άτοµα τα οποία είναι προσωπικότητες, αντικειµενικά
γνώστες, που έχουν τα κριτήρια της αντικειµενικότητας και είναι
γνωστοί στην ελληνική κοινωνία και διατηρούν και µια ανεξαρτη-
σία γνώµης απέναντι στα κανάλια ή απέναντι σε οποιαδήποτε
άλλη επιτροπή πρέπει να έχουν, τότε θα συµφωνήσουν τα κόµ-
µατα στη Διάσκεψη των Προέδρων.

Κατά συνέπεια, κύριε Πρόεδρε, προτείνω να αποσυρθεί η διά-
ταξη. Ακόµα και αν ψηφιστεί, τι θα γίνει; Ωραία, θα φύγουν αυτοί,
που δεν θα φύγουν κατά τη γνώµη µου αλλά οι αρχές θα µείνουν
αριθµητικά κολοβές. Εποµένως, αποσύρετέ το, κύριε Υπουργέ,
για να τελειώνουµε. Γιατί τώρα το συζητάµε; Από τις 19.00’ εί-
παµε ότι θα κάνουµε την ψηφοφορία, η ώρα είναι 20.00’ και συ-
ζητάµε για µία τροπολογία που πρόχειρα, χωρίς να την έχετε
µελετήσει, µας τη φέρατε τελευταία στιγµή. Μα, δεν νοµοθε-
τούµε έτσι! Ο ένας Υπουργός µας λέει «αυτή είναι η τροπολο-
γία», ο άλλος Υπουργός µας λέει «δεν τη διάβασα καλά» και ο
τρίτος λέει κάτι άλλο. Δεν είναι αυτή εµφάνιση την οποία πρέπει
να έχει η Κυβέρνηση σε τόσο σοβαρά ζητήµατα ανεξαρτήτων
αρχών. 

Καταλάβαµε ότι έχετε πρόβληµα µε τις ανεξάρτητες αρχές.
Πιθανόν, όλες οι κυβερνήσεις να µην τις πολυθέλουν τις ανεξάρ-
τητες αρχές αλλά δεν έδειξε και καµµία, αυτή την διάθεση την
οποία δείχνετε εσείς, µια µε τη Γενική Γραµµατέα Εσόδων, µια

µε το ΕΣΡ, µια µε την ΑΔΑΕ. 
Επιτέλους, ας υπάρξει, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, η απόσυρση,

να προχωρήσουµε στην ψηφοφορία. Εδώ είναι η Κυβέρνηση, την
άλλη εβδοµάδα το ξαναφέρνει. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Πολύ ωραία, ευχα-

ριστούµε. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον

λόγο; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Μισό λεπτό, κύριε

Βενιζέλο. 
Τον λόγο έχει ο Πρόεδρος της Βουλής, ο κ. Βούτσης. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι, λυπάµαι που ακούστηκαν ορισµένα πράγ-
µατα για τις ανεξάρτητες αρχές και από τον κ. Βενιζέλο και από
τον κ. Λοβέρδο, κυρίως όµως από τον αγαπητό, τον πρώην Πρό-
εδρο της Βουλής, τον Βαγγέλη Μεϊµαράκη. Και θέλω να πω ότι
δεν είναι έτσι τα πράγµατα ούτε έγιναν έτσι τα πράγµατα. Και θα
ήταν λάθος για την κοινοβουλευτική µας διαδικασία, εάν προκα-
λούµενος κατά κάποιον τρόπο µέσα από αυτήν τη συζήτηση πα-
ρέπεµπα στα Πρακτικά. Γιατί επί δυόµισι, τρία χρόνια, που ο
ΣΥΡΙΖΑ ήταν στην αξιωµατική αντιπολίτευση, είχαν γίνει πάρα
πολλές προσπάθειες και υπήρχαν συγκλήσεις, συµφωνίες -δεν
µπορούσε παρά να γίνουν µε την τότε κυβέρνηση που είχε τον
πρώτο λόγο- οι οποίες πάντοτε προσέκρουαν -και θα το πω ευ-
θέως, λοιπόν- σε εσωτερικές διαφορετικές εκτιµήσεις, αποτιµή-
σεις και επιλογές µέσα στην τότε κυβέρνηση. 

Παρακαλώ, κύριε Μεϊµαράκη, έχουµε κάνει συζητήσεις και το
γνωρίζετε παρά πολύ καλά. Με πάρα πολύ υπεύθυνο τρόπο εί-
χατε χειριστεί τα πράγµατα αλλά γνωρίζετε πάρα πολύ καλά ότι,
όταν καταλήγαµε σε κάτι, ακόµα και χωρίς να υπάρχει κάποιος
συµψηφισµός, πάντοτε το ψηφίζαµε. 

Ο Πρόεδρος του ΑΣΕΠ ψηφίστηκε -είναι ο κ. Καραβοκύρης-
µε µόνες τις ψήφους… Εµείς ήµασταν σε µια διαδήλωση εκείνη
την ώρα. Είχαµε συνοµολογήσει να είναι και κάποιοι άλλοι και
ποτέ αυτοί οι άλλοι, δηλαδή τα δύο ακόµη µέλη, επειδή υπήρχε
διαφωνία, δεν εξελέγησαν. Και έγινε πριν λίγους µήνες που απο-
χωρήσατε. 

Μπορώ να σας πω, επειδή είχα χειριστεί αυτό το ζήτηµα ως
Γραµµατέας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας για µια-µια από
αυτές τις αρχές, όλους τους σταθµούς που περάσαµε, µέσα από
ποια πρόσωπα περάσαµε, ποια πρόσωπα από αυτά απορρίφθη-
καν µε επιλογές –προφανώς µε διαφορετικές απόψεις που υπήρ-
χαν και εύλογο και νόµιµο είναι αυτό µέσα στην κυβερνώσα τότε
παράταξη- αλλά όχι µε ευθύνη του ΣΥΡΙΖΑ ή αυτό που ειπώθηκε,
ότι ο ΣΥΡΙΖΑ έφτανε στο σηµείο, για να φτάσουµε σε αυτό το ση-
µείο που θέλει τώρα να θεραπεύσει η Κυβέρνηση. 

Εγώ δεν θα υπεισέλθω στον τρόπο ακριβώς που θέλει να το
θεραπεύσει, πώς θα γίνει κ.λπ.. Αλλά το ότι αναλαµβάνει η πα-
ρούσα Κυβέρνηση και η κυβέρνηση της 25ης Γενάρη ένα απαρά-
δεκτο καθεστώς από πλευράς σύνθεσης των ανεξαρτήτων
αρχών, θα πρέπει να το  παραδεχθείτε όλοι. 

Μια προς µια αν τις πάρουµε, υποφέρουν οι ίδιοι άνθρωποι, οι
οποίοι είναι εκεί και µας τα λένε. Αρχή χωρίς πρόεδρο και άρα
όλες οι αποφάσεις που έχει πάρει –δεν αναφέροµαι, διότι γρά-
φονται στα Πρακτικά- είναι στον αέρα. Αρχές άλλες οι οποίες αµ-
φισβητούνται από πλευράς ηλικίας, προόδου της κατάστασης,
συγκλήσεων, συνθέσεων ή σύνθεσής τους. Αρχές µεγάλες, όπως
το ΑΣΕΠ. Έχω έτοιµο το φάκελο µε µια πρόταση που γίνεται από
κει µήπως το περάσει, απ’ όπου εξαρτώνται όλες οι λίστες, για
να µπουν οι άνθρωποι στο δηµόσιο ή αλλού και λείπουν τουλά-
χιστον δώδεκα µέλη. Σε αυτά δεν φτάσαµε λόγω αντιρρήσεων
του ΣΥΡΙΖΑ σε καµµία περίπτωση. 

Η δε πλειοψηφία, η µεγάλη πλειοψηφία αυτών των αρχών, τις
οποίες τώρα θεσµικά υποστηρίζετε ως θεσµό, δεν είναι βεβαίως
κατ’ ουδένα τρόπο έστω και κατ’ υπόνοια, πολύ κοντά στις από-
ψεις της σηµερινής Κυβέρνησης. Ίσως γι’ αυτό να υπάρχει και
αυτή η αµηχανία και αυτή η νευρικότητα. 

Παρ’ όλα αυτά, εµείς ήµασταν όλα τα προηγούµενα χρόνια
κοντά στις ανεξάρτητες αρχές. Σας θυµίζω το συνέδριο που είχε
γίνει, όπου –το θυµάστε, κύριε Μεϊµαράκη- δεν είχε κληθεί η πα-
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ράταξη η κυβερνώσα, κάτι είχε γίνει. Ήµασταν πάρα πολύ κοντά
και στους Προέδρους τους και παντού. 

Εν πάση περιπτώσει, χρειάζεται πολύ µεγάλη συζήτηση αυτό
το θέµα. Οι ανεξάρτητες αρχές -και δεν θέλω να θίξω κανένα
πρόσωπο διότι είναι επιστήµονες, συνταξιούχοι συνήθως δικα-
στικοί και άλλοι έγκριτοι- δεν µπορεί να είναι µπροστά στη σύγ-
χρονη εποχή, το 2015, και τα µεγάλα προβλήµατα της χώρας -µια
αποθήκη ανθρώπων επιστηµόνων- οι οποίοι µάλιστα, µερικοί εξ
αυτών, πηγαίνουν από ανεξάρτητη αρχή σε ανεξάρτητη αρχή. 

Και έρχονται και µας εισηγούνται σε ποια επόµενη ανεξάρτητη
αρχή να είναι, είτε συνυπηρετώντας είτε έχοντας υπερβεί κατά
πολύ όλα τα ηλικιακά περιθώρια και των καθηγητών των πανεπι-
στηµίων και άλλων. 

Γνωρίζω πολύ καλά, διότι αρκετοί εξ υµών που µιλήσατε προ-
ηγούµενα, είστε παλαιότεροι και εµού µέσα σε αυτήν την Αί-
θουσα, ότι συµφωνείτε απολύτως σε αυτά τα οποία καταθέτω.
Τα γνωρίζετε. 

Με αυτήν την έννοια, η προσπάθεια που κάνει η Κυβέρνηση γί-
νεται µε αυτόν τον τρόπο. Να βρούµε καλύτερο, να βρούµε πιο
σύντοµο αλλά για να θεραπεύσει, όχι για να παρατείνει αυτό το
καθεστώς. Αυτό το καθεστώς δεν µπορεί να παραταθεί ούτε µία
µέρα! Το πώς θα θεραπευτεί, να το δούµε όλοι µαζί! 

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Έχετε Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο

τον Πρόεδρο της Βουλής!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Τον λόγο έχει ο κ.

Βενιζέλος. 
Κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ενώ ο κ. Βούτσης,

ο Πρόεδρος της Βουλής, παρεµβαίνει δηµιουργώντας την εντύ-
πωση ότι υποστηρίζει την πρόταση της Κυβέρνησης ως νοµοτε-
χνική βελτίωση, στην πραγµατικότητα την αντικρούει. Διότι
αντιλαµβάνεται ότι η απόπειρα κατάργησης των ανεξάρτητων
αρχών ήταν ατυχής και πρέπει να ανακληθεί. 

Αυτά που λέει ο κ. Βούτσης σε σχέση µε τα προβλήµατα στε-
λέχωσης των ανεξαρτήτων αρχών, είναι σε µεγάλο βαθµό
σωστά. Αν, όµως, ο ΣΥΡΙΖΑ είχε πράγµατι βούληση στη Διάσκε-
ψη των Προέδρων µέχρι τον Δεκέµβριο του 2014 να γίνει συναι-
νετική επιλογή µελών, θα είχε γίνει. 

Στο δε Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης, όπως είπα προ-
ηγουµένως εκτός µικροφώνου…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Τον κ. Μα-
κρυδηµήτρη τον είχαµε συναποφασίσει και απερρίφθη από την
κυβέρνηση!

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Μισό λεπτό. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Θέλετε να

αρχίσω να λέω ονόµατα;
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Μην εξανίσταστε. Μισό λεπτό. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Δεν εξανίστα-

µαι. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Σας είπα ότι έχετε σε πολύ µεγάλο

βαθµό δίκιο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Σε πολύ µε-

γάλο βαθµό!
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Λέω, λοιπόν, ότι αυτό που λέτε, δεν

υπηρετείται µε αυτές τις θεσµικές παρεµβάσεις όπως επιχείρησε
τώρα η Κυβέρνηση. 

Στο Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης, που είναι το κρίσιµο
όργανο, ο κ. Σαµαράς µου είχε προτείνει να επιλεγεί ως πρό-
εδρος ο κ. Παπαγγελόπουλος, που βλέπω µε χαρά ότι περιε-
βλήθη από την µεγίστη εµπιστοσύνη του σηµερινού Πρωθυ-
πουργού. Συµφώνησα ως Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ. Είχε διαφωνίες
ο πρώην Πρόεδρος της Βουλής, ο κ. Κακλαµάνης, λόγω της θη-
τείας του κ. Παπαγγελόπουλου στην Εισαγγελία Πληµµελειοδι-
κών Αθηνών. Αν ο ΣΥΡΙΖΑ ψήφιζε, δεν θα υπήρχε πρόβληµα
συγκέντρωσης της πλειοψηφίας. 

Αυτά, όµως, είναι θέµατα εφαρµογής του Συντάγµατος και λει-
τουργίας της Διάσκεψης των Προέδρων. Δεν είναι θέµατα νοµο-
θετικής παρέµβασης που καταλύει την ανεξαρτησία, κηρύσσει
λήξασα τη θητεία και αλλοιώνει τη σύνθεσή τους. Διότι ή ισχύει
αυτό που λέει το γράµµα της διατύπωσής σας, ότι φεύγουν όλα

τα µέλη και δεν υπάρχει κανένα µέλος που να υπηρετεί, ή ισχύει
η ερµηνεία που επιχείρησε να δώσει ο κ. Κατρούγκαλος, ότι λει-
τουργούν οι αρχές µε ελάχιστα µέλη, όσα έτυχε να έχουν υπο-
λειπόµενη θητεία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ωραία. Κύριε Βενι-
ζέλο, να ολοκληρώνουµε. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Και τα δύο είναι λάθος. 
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Παρακαλώ, ησυχία.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Το σωστό είναι, πρώτον, η από-

συρση της διάταξης και δεύτερον, η επανόρθωση της θεσµικής
βλάβης που προκλήθηκε στη Βουλή στην θητεία της προηγού-
µενης Βουλής, του Ιανουαρίου, όπου λόγω ύφους και αντίληψης
του Προεδρείου της Βουλής και της Προέδρου της δικής σας
επιλογής, δεν λειτουργούσε στην πραγµατικότητα τίποτα στη
Βουλή και στην Διάσκεψη των Προέδρων και υπονοµευθήκαν και
οι ανεξάρτητες αρχές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Τον λόγο έχει ο
Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας, ο κ. Μεϊµαράκης. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ-ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ Ι. ΜΕΙΜΑΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος της
Νέας Δηµοκρατίας): Κύριε Πρόεδρε, αισθάνοµαι την ανάγκη να
απαντήσω στον εκλεκτό Πρόεδρο της Βουλής, µε όλον τον σε-
βασµό και την εκτίµηση που του έχω και την καλή συνεργασία
που είχαµε κατά τη διάρκεια της οποία ήµουν Προέδρος και ήταν
Γραµµατέας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ, που πι-
στεύω ότι και τώρα θα συνεχιστεί.

Λοιπόν, για να καταλάβει το Σώµα ακόµα καλύτερα το ζήτηµα,
το πρόβληµα είναι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι το Σύν-
ταγµα προβλέπει πλειοψηφία 4/5 στη Διάσκεψη των Προέδρων,
η οποία είναι πολύ δύσκολο να υπάρξει, αφ’ ής στιγµής στη
Βουλή βρίσκονται πάνω από τέσσερα κόµµατα. 

Αυτό το Σύνταγµα ψηφίστηκε. Και επειδή ήθελε να δώσει ιδι-
αίτερο κύρος και ένα υπερκοµµατικό –αν θέλετε- χαρακτήρα σε
όλους αυτούς οι οποίοι θα απαρτίζουν τις Ανεξάρτητες Αρχές,
αποφασίστηκαν τα 4/5. 

Λέει, λοιπόν, ο κ. Βούτσης ότι παρέλαβε τώρα ως Βουλή το
πρόβληµα αυτό. Όχι. Εγώ το παρέλαβα, διότι ήταν η πρώτη επτα-
κοµµατική Βουλή, η οποία δηµιουργήθηκε. Και είχαµε δύο κόµ-
µατα, τα οποία µε το «καληµέρα» έλεγαν: «Εµείς δεν συµµετέ-
χουµε σε αυτήν τη συζήτηση, όποιον και να προτείνετε. Και κά-
ποιον από εµάς να προτείνετε, «παρών» ψηφίζουµε.». Άρα, δεν
ήταν δυνατόν να υπάρξουν τα 4/5. 

Ο κ. Καραβοκύρης εξελέγη τελικά, διότι το ΚΚΕ ψήφισε και
τον πρότεινε, που σε όλες τις άλλες διαδικασίες έλεγε, «Εγώ εκ
πεποιθήσεως, όχι για τα πρόσωπα, ψηφίζω «λευκό.»». 

Πράγµατι, προτάθηκε ο κ. Μακρυδηµήτρης, όπως λέει ο κύ-
ριος Πρόεδρος της Βουλής. Πότε προτάθηκε; Δύο µέρες αφ’
ότου έφυγε από την ΕΡΤ µε µία επιστολή που χαρακτηρίστηκε
τότε ως «επίθεση στον Πρωθυπουργό», απαράδεκτη κατά τη
γνώµη µας. Και ήρθε ο ΣΥΡΙΖΑ και µας πρότεινε κάποιον που
ήταν σίγουρο ότι η κυβέρνηση δεν θα συµφωνούσε. Δεν υπήρχε
κανείς άλλος για τον οποίο θα είχατε περισσότερη σιγουριά ότι
η κυβέρνηση δεν θα συµφωνούσε, αφού δύο µέρες πριν είχε
δώσει µία επιστολή στη δηµοσιότητα ότι υπήρξε παρέµβαση στο
έργο του και ότι δεν θα µπορέσει να λειτουργήσει και ότι φεύγει
από την ΕΡΤ. 

Είναι σαν να σας λέω κι εγώ τώρα να προτείνουµε την κ. Σαβ-
βαΐδου να την βάλετε πρόεδρο στο Εθνικό Ραδιοτηλεοπτικό Συµ-
βούλιο. Θα το δεχθείτε; Ε, δεν γίνονται αυτά! Θα σας το πούµε,
λοιπόν. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Εάν θεωρείτε ότι µε αυτόν τον τρόπο συµβάλατε θετικά εκείνη

τη στιγµή στο συγκεκριµένο ζήτηµα, επιτρέψτε µου να σας πω
ότι έχετε λάθος εκτίµηση. 

Παραµένει το ζήτηµα, κύριε Υπουργέ. Είτε περάσετε τη διά-
ταξη είτε δεν την περάσετε, το ζήτηµα παραµένει. Αυτό µπορεί
να λυθεί στη Διάσκεψη των Προέδρων και µπορούµε καλοπρο-
αίρετα να βρούµε προσωπικότητες, µε βάση τις οποίες µπο-
ρούµε να συµφωνήσουµε. Κι εγώ θα σας έλεγα, αυτό να γίνει για
όλες τις ανεξάρτητες αρχές, µε σεβασµό από όλα τα κόµµατα
και από την Κυβέρνηση. 
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Το Σώµα συνολικά τοποθετήθηκε τότε στο να επεκτείνει τη
χρονική διάρκεια των µελών. Δεν το κάναµε ούτε εν κρυπτώ ούτε
νύχτα ούτε τίποτα. Συζητήθηκε. Δεν υπήρχε άλλη διαδικασία. 

Έχετε δίκιο για το Συµβούλιο της Επικρατείας, το οποίο ακρι-
βώς λόγω σύνθεσης του ΕΣΡ, πολλές από τις αποφάσεις τις έχει
κρίνει ότι δεν είναι ορθές. Αυτό, όµως, δεν θεραπεύεται µε τον
τρόπο τον οποίο έρχεστε σήµερα να το κάνετε. 

Εσείς πιστεύω ότι έχετε καταλάβει απ’ ό,τι ο Υπουργός Επι-
κρατείας. Αποσύρετε τη διάταξη για να προχωρήσουµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ολοκληρώθηκε η
συζήτηση όσον αφορά τα επιχειρήµατα. 

Τον τελευταίο λόγο έχει ο Υπουργός Επικρατείας, ο κ. Παπ-
πάς. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Επιτρέψτε

µου να πω το εξής: Διαβλέπω κατ’ αρχάς µία συµφωνία, ότι δεν
υπάρχει αντίρρηση να καταργηθεί η διάταξη του ν. 4055/2012.
Υπάρχει µία αυξηµένη ανησυχία να γίνεται σαφές από τη διάταξη
ότι αυτό αφορά τις θητείες τις ληγµένες, τα µέλη των οποίων η
θητεία έχει λήξει. 

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Αυτές έχουν λήξει. Τελείωσε. Ας φύγουν!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Εγώ λοιπόν,

τοποθετήθηκα από την αρχή στις επιτροπές και υπογράµµισα ότι
αυτό το νοµοσχέδιο είναι µόνο η αρχή και πως θα µπορούσε
οποιοσδήποτε -επειδή και όλη η συζήτηση εξελίχθηκε γύρω από
τις αρµοδιότητες του Υπουργού, τις αρµοδιότητες του ΕΣΡ κλπ.-
εκ των υστέρων να αµφισβητήσει τη νοµιµότητα της διεξαγωγής
του διαγωνισµού, ακριβώς επειδή υπάρχουν πλέον όχι απλώς
διατυπώσεις αλλά πάρα πολύ σοβαρές αµφισβητήσεις για τη νό-
µιµη σύνθεσή του. 

Η πρόθεση, λοιπόν, αυτής της διάταξης, είναι ακριβώς να θω-
ρακίσει θεσµικά -αν θέλετε- τη διαδικασία και της διεξαγωγής
του διαγωνισµού, για την οποία –παρένθεση- ο οµιλών δεν θα
έχει καµµία αρµοδιότητα. 

Να βελτιωθεί, λοιπόν, ως προς αυτό, να γίνει πολύ πιο σαφής,
για να διασκεδάσει τις ανησυχίες σας η διάταξη και να έρθουµε
όλοι –µα όλοι- προ των ευθυνών µας, χωρίς να παρελθοντολο-
γούµε και να γίνει πάρα πολύ γρήγορα η διαδικασία της Διάσκε-
ψης των Προέδρων και να γνωρίζει ο ελληνικός λαός ότι υπάρχει
η συνευθύνη του αδιεξόδου, µε ψηφισµένο το νοµοσχέδιο να µη
συγκροτείται ΕΣΡ µε νόµιµη σύνθεση, ούτως ώστε να είναι θω-
ρακισµένο. 

Λέω, λοιπόν, εάν υπάρχει συµφωνία…
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Γιατί βάλατε το κάρο µπροστά από το

άλογο;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Περιµένετε.

Εάν υπάρχει συµφωνία ότι η διάταξη…
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Κύριε Υπουργέ…
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Δεν άκουσα

καµµία ένσταση.
…να καταργήσουµε τη διάταξη τη σχετική του ν.4055 και να

κάνουµε σαφές ότι αφορά τα µέλη των οποίων η θητεία έχει
λήξει. 

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Αφού έχει λήξει, δεν µας ενδιαφέρει.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Είµαι πρόθυ-

µος, λοιπόν, εδώ πέρα να γίνει µία αναδιατύπωση…
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Χωρίς να αλλάζει η συγκρότηση.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Η συγκρό-

τηση, κύριε Βενιζέλο για να αλλάξει, χρειάζεται Διάσκεψη των
Προέδρων.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Ο αριθµός των µελών.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Πώς να αλλά-

ξει; Μα, σας εξηγώ ότι χρειάζεται να υπάρξει Διάσκεψη των Προ-
έδρων για να αλλάξει.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Όχι τα πρόσωπα των µελών. Ο
αριθµός των µελών. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Όχι. Δεν αλ-
λάζει ο αριθµός των µελών σε καµµία των περιπτώσεων. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Έτσι όπως το γράφετε, αλλάζει.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Επιτρέψτε

µου να έχω διαφορετική ανάγνωση.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Σας επιτρέπω. Βεβαίως. Σας λέω
το απλό. Αποσύρετε τη διατύπωση….

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Εντάξει, είστε
και συνταγµατολόγος εσείς, βέβαια.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Το απλό. Αποσύρετε τη διατύπωση
και αυτήν τη διάταξη τη βάζουµε σε οποιοδήποτε νοµοσχέδιο
της επόµενης εβδοµάδας. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Επιτρέψτε
µου, εµείς είµαστε έτοιµοι και να προχωρήσει αυτή η διαδικασία
και να διασαφηνίσουµε µε µεγαλοκαρδία το ζήτηµα το οποίο
εσείς εγείρετε και η Νέα Δηµοκρατία.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Ποια µεγαλοκαρδία;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Με συγχω-

ρείτε, δεν καταλαβαίνω…
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Σας λέω. Αποσύρετε και φέρτε σε

λίγες µέρες την καλά διατυπωµένη ρύθµιση να συµφωνήσουµε
κι εµείς.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Όχι, µπο-
ρούµε να τη βελτιώσουµε τώρα, να τη διασαφηνίσουµε και να
προχωρήσουµε. Νοµίζω ότι θα είναι απολύτως συµπαγές και
ολοκληρωµένο το βήµα που κάνει η ελληνική Βουλή σήµερα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ωραία, περιµένουµε

αυτό που θα φέρει ο Υπουργός Επικρατείας. 
Προηγουµένως έχουµε µία εκκρεµότητα. Είχε ζητήσει επί του

Κανονισµού τον λόγο ο κ. Αυγενάκης και η κ. Βούλτεψη. Δεν
ξέρω αν είναι για το ίδιο θέµα.

Σας ακούµε, κύριε Αυγενάκη.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ως εισηγητής

της Νέας Δηµοκρατίας αλλά και όλοι οι συνάδελφοι Βουλευτές
της Νέας Δηµοκρατίας, όλες τις ηµέρες που διεξήχθη µια συζή-
τηση εξαιρετικά έντονη, πιεστική, ήµασταν χρήσιµοι µέσα από
προτάσεις αλλά κυρίως µέσα από στοιχεία τα οποία καταθέσαµε
και στην επιτροπή, αλλά και στην Ολοµέλεια.

Είχαµε πει εξαρχής, κύριε Πρόεδρε, ότι ο νόµος αυτός δεν
µπορεί να λειτουργήσει -το αντελήφθη ο κ. Παππάς- διότι εκ των
πραγµάτων δεν έχουµε ΕΣΡ. Δηλαδή, όπως είπε σωστά η κ.
Βούλτεψη, «έβαλε το κάρο µπροστά από το άλογο». 

Όµως, ζήτησα να παρέµβω προηγουµένως -και θα είχε ολο-
κληρωθεί η διαδικασία αν µου δίνατε τον λόγο για τριάντα δεύ-
τερα- διότι διαστρέβλωσε ο κ. Σπίρτζης στοιχεία τα οποία είχα
καταθέσει ο ίδιος από το Βήµα της Βουλής το πρωί.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Παρακαλώ, λίγη ησυχία θα ήθελα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Σας παρακαλώ, αν

έχετε την καλοσύνη λίγη ησυχία. Ολοκληρώνει ο κ. Αυγενάκης
και µετά θα µπούµε στη διαδικασία της ψηφοφορίας. 

Συνεχίστε, κύριε Αυγενάκη. 
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Ήθελα, λοιπόν, να πω…

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Δεν ακούγοµαι όµως…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Σας παρακαλώ,

όσοι θέλουν να βγουν από την Αίθουσα, να βγουν το ταχύτερο
για να συνεχίσουµε τη διαδικασία µε αξιοπρέπεια. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Προς το τέλος σας παρακαλώ, λίγη ησυχία! Παρακαλώ να

κλείσουν και οι πόρτες. 
Συνεχίστε, κύριε Αυγενάκη.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Να περιµένουµε να φύγουν οι συ-

νάδελφοι, για να ηρεµήσει η Αίθουσα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Περιµένω κι εγώ

όσο γίνεται.
Παρακαλώ λίγη ησυχία.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Ήθελα, λοιπόν, να καταθέσω

όπως το έκανα και το πρωί αλλά και στις επιτροπές, κάποια στοι-
χεία τα οποία πρέπει να ληφθούν υπ’ όψιν από όλους τους συ-
ναδέλφους.

Κύριοι συνάδελφοι, ο κ. Σπίρτζης ανέφερε µερικά από τα στοι-
χεία εντελώς λάθος. Λέω, λοιπόν, µε τον πιο επίσηµο τρόπο ότι
στη Βουλγαρία σήµερα λειτουργούν δέκα κανάλια εθνικής εµβέ-
λειας και πολύ περισσότερα περιφερειακά. Στη Γαλλία µόλις

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΒ’ - 24 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2015 991



τριάντα έξι εθνικής εµβέλειας…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ναι, αλλά αυτό

τώρα δεν είναι επί του Κανονισµού. Μπαίνετε στην ουσία και κά-
νετε ολόκληρη τοποθέτηση.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Θέλω να καταλήξω, όµως, κύριε
Πρόεδρε, κάπου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Δεν είναι επί του
Κανονισµού. Το προηγούµενο που αφήσαµε και εξελίχθηκε, ήταν
επί του Κανονισµού. Τώρα κάνετε ολόκληρο σκεπτικό σε ένα
θέµα για το οποίο είχε ολοκληρωθεί η διαδικασία.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, επιβάλλετε την

ησυχία στην Αίθουσα. Σε τριάντα δεύτερα θα έχω ολοκληρώσει,
αλλά να υπάρχει ησυχία.

Ήρθε ο κ. Σπίρτζης, οπότε µπορώ να συνεχίσω.
Έλεγα, λοιπόν, ότι η Νέα Δηµοκρατία διά του εισηγητή αλλά

και όλοι οι συνάδελφοι που ζητήσαµε και πήραµε τον λόγο και
στην επιτροπή αλλά και στην Ολοµέλεια, προσπαθήσαµε να συµ-
βάλλουµε ουσιαστικά και στη συναίνεση που ζήτησε ο κ. Παπ-
πάς, ο Υπουργός Επικρατείας, διότι αυτός είναι ο ρόλος µας,
αυτός είναι ο στόχος µας, αυτή είναι η επιδίωξή µας ως Νέα Δη-
µοκρατία και όχι φυσικά το κλίµα, ο τρόπος και η ένταση, η οποία
δηµιουργήθηκε µέσα από τα λεγόµενα του κ. Σπίρτζη.

Θέλω να καταθέσω τα στοιχεία και να καταλήξω περί του Κα-
νονισµού. Βουλγαρία δέκα εθνικά κανάλια. Γαλλία τριάντα έξι
εθνικά κανάλια. Γερµανία σαράντα τέσσερα εθνικά κανάλια. Ιτα-
λία εξήντα ένα εθνικά κανάλια. Κύπρος δέκα εθνικά κανάλια.
Βρετανία είκοσι τέσσερα εθνικά κανάλια. Ρουµανία ενενήντα τέσ-
σερα εθνικά κανάλια και Σουηδία είκοσι εννέα εθνικά κανάλια.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Τι ακριβώς θέλετε να πείτε;
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Όλα αυτά, κύριε Πρόεδρε, και

επί του Κανονισµού, δίδονται χωρίς άδεια του Υπουργού.
Γι’ αυτόν τον λόγο θεωρώ ότι όταν ανεβαίνουµε στο Βήµα

αυτό, πολύ περισσότερο δε, όταν έχουµε την ιδιότητα του
Υπουργού, πρέπει να καταθέτουµε ακριβή στοιχεία, πολύ περισ-
σότερο δε, όταν µιλάµε κάποιες φορές για πιο εξειδικευµένα ζη-
τήµατα, που όντως όλοι οι συνάδελφοι δεν έχουµε τεχνικές
γνώσεις, πλην κάποιοι που είµαστε µηχανικοί.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Εσείς έχετε, όµως! Αριθµητική δεν
ξέρετε; Απλές πράξεις είναι.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Γι’ αυτόν το λόγο θεωρώ, κύριε
Πρόεδρε -και ολοκληρώνω µε αυτό- ότι πρέπει να υπάρχει σεβα-
σµός στους συναδέλφους προς κάθε πολιτική πτέρυγα, ακριβή
στοιχεία και, κυρίως, όχι διαστρέβλωση λεγοµένων ή στοιχείων
που έχουν κατατεθεί σε προηγούµενο χρόνο από εισηγητές ή
Βουλευτές,  κυβερνητικούς ή της Αντιπολιτεύσεως.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε κι

εµείς.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα κάνουµε µία ολιγόλεπτη δια-

κοπή, όπως καταλαβαίνετε, τόση όσο χρειάζεται για να έλθει η
διάταξη στην τελική της µορφή και να περάσουµε στην ψηφοφο-
ρία.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ο κ. Αυγενάκης έπαιξε τον ρόλο των
διαφηµίσεων στο διάλειµµα!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Πριν διακόψουµε,
όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Βουλευτής Καρδίτσας κ.
Χρυσούλα Κατσαβριά-Σωριοπούλου ζητεί άδεια ολιγοήµερης
απουσίας στο εξωτερικό. Η Βουλή εγκρίνει; 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Η Βουλή ενέκρινε

τη ζητηθείσα άδεια.
Διακόπτεται η συνεδρίαση για δύο λεπτά.

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, επαναλαµβάνεται η διακοπείσα συνεδρίαση. 

Παρακαλώ να ειδοποιηθούν οι Βουλευτές να µπουν στην Αί-
θουσα, για να ακούσουν την νοµοτεχνική βελτίωση που θα ανα-
γνώσει ο κύριος Υπουργός. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Παρακαλώ όλοι οι Βουλευτές να εισέλθουν στην Αίθουσα, για

να προχωρήσει η διαδικασία. 
Τον λόγο έχει ο Υπουργός Επικρατείας κ. Νικόλαος Παππάς. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Να διανεµηθεί στους Βουλευτές

πρώτα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Μετά θα διανεµη-

θεί. Αφού υπογραφεί. Θα κατατεθεί στο Προεδρείο και θα υπο-
γραφεί για να διανεµηθεί. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Εσείς πρέπει να πείτε, «Κατατίθεται τροπολογία…».
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν είναι τροπολογία.

Είναι νοµοτεχνική βελτίωση. 
Κύριε Υπουργέ, τροπολογία είναι ή νοµοτεχνική βελτίωση;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Τον λόγο έχει ο κύ-

ριος Υπουργός. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Η προτεινό-

µενη διασαφήνιση-αντικατάσταση έχει ως εξής: Στο άρθρο 55
προστίθεται παράγραφος 10 ως εξής: «Καταργείται η διάταξη
του άρθρου 110 παράγραφος 12 του ν. 4055/2012 και από την
έναρξη ισχύος του παρόντος αποχωρούν αυτοδικαίως από τη
θέση τους τα µέλη των ανεξαρτήτων αρχών των οποίων έχει
λήξει η αρχική θητεία».

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Επικρατείας κ. Νικόλαος Παπ-
πάς καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα διασαφή-
νιση-αντικατάσταση, η οποία έχει ως εξής:
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ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µια διευκρίνιση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ορίστε, κύριε Βενι-

ζέλο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Εντάξει είναι η διάταξη αυτή αλλά

να αποσαφηνιστεί ότι τα όργανα αυτά ως συλλογικά όργανα της
διοίκησης, εάν δεν έχουν επαρκή αριθµό µελών, δεν θα λειτουρ-
γούν µε ελλιπή αριθµό µελών. Θα αναµένουν τον διορισµό των
µελών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Τον λόγο έχει ο κ.
Κατρούγκαλος.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εργασίας, Κοινωνι-
κής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Προφανώς δε-
χόµαστε αυτήν την παρατήρηση. Αυτονοήτως, αν δεν έχουν την
απαρτία που απαιτεί ο Κώδικας Διοικητικής Διαδικασίας, δεν θα
µπορούν να λειτουργούν. Μάλιστα, ως Κυβέρνηση θέλουµε να
απευθύνουµε έκκληση σε όλες τις δυνάµεις της Βουλής να συ-
νεργήσουν, ώστε να έχουµε ταχύτατη συµπλήρωση των µελών
του Εθνικού Ραδιοτηλεοπτικού Συµβουλίου, διότι αντιθέτως δεν
θα µπορούµε να έχουµε πλήρη αποκατάσταση του τοπίου.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Τον λόγο έχει ο κ.

Λοβέρδος.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Όταν καταργείται η διάταξη του

νόµου του 2012, τότε τεκµαίρεται χωρίς κανένα αντεπιχείρηµα

ότι η θητεία παραµένει τετραετής. Άρα, όσοι είναι ενεργά µέλη
µε κριτήριο την οκταετή θητεία φεύγουν. Αυτό είναι. Να το ξέρει
η Βουλή αυτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Να διανεµηθεί πα-
ρακαλώ η νοµοτεχνική του κυρίου Υπουργού, για να προχωρή-
σουµε στη διαδικασία της ψηφοφορίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-
ζήτηση επί των άρθρων και τροπολογιών του σχεδίου νόµου του
Υπουργού Επικρατείας: «Αδειοδότηση παρόχων περιεχοµένου
επίγειας ψηφιακής τηλεοπτικής ευρυεκποµπής ελεύθερης λήψης
- Ίδρυση συνδεδεµένη µε την ΕΡΤ Α.Ε. ανώνυµης εταιρείας για
την ανάπτυξη δικτύου επίγειας ψηφιακής ευρυεκποµπής - Ρύθ-
µιση θεµάτων Εθνικής Επιτροπής Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδρο-
µείων (ΕΕΤΤ) - Εθνική Επικοινωνιακή Πολιτική, Οργάνωση της
Επικοινωνιακής Διπλωµατίας - Σύσταση Εθνικού Κέντρου Οπτι-
κοακουστικών Μέσων και Επικοινωνίας και Μητρώου Επιχειρή-
σεων Ηλεκτρονικών Μέσων Ενηµέρωσης - Τροποποίηση
διατάξεων του ν.4070/2012 (ΦΕΚ Α’ 82) και άλλες διατάξεις».

Κύριοι συνάδελφοι, έχει υποβληθεί αίτηση ονοµαστικής ψηφο-
φορίας Βουλευτών της Νέας Δηµοκρατίας επί των άρθρων 2, 3,
4, 9, 11, 12, 13, 14, 16, 17, 18, 21, 22, 23, 24, 25, 26, 27, 28, 29,
30, 31, 32, 33, 34, 35, 36, 37, 38, 39, 40, 41, 42, 43 και 55 της
οποίας το κείµενο έχει ως εξής:
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996 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Θα αναγνώσω και
τον κατάλογο των υπογραφόντων την αίτηση της ονοµαστικής
ψηφοφορίας, για να διαπιστωθεί αν υπάρχει ο απαιτούµενος από
τον Κανονισµό αριθµός για την υποβολή της.

Η κ. Βούλτεψη Σοφία. Παρούσα.
Ο κ. Αυγενάκης Ελευθέριος. Παρών.
Ο κ. Πλακιωτάκης Ιωάννης. Παρών.
Ο κ. Χαρακόπουλος Μάξιµος. Παρών.
Ο κ. Κέλλας Χρήστος. Παρών.
Ο κ. Κωνσταντίνος Αχ. Καραµανλής. Παρών.
Ο κ. Αναστασιάδης Σάββας. Παρών.
Η κ. Μαρτίνου Γεωργία. Παρούσα.
Ο κ. Παναγιωτόπουλος Νικόλαος. Παρών.
Η κ. Κεραµέως Νίκη. Παρούσα.
Ο κ. Κόνσολας Εµµανουήλ. Παρών.
Ο κ. Βορίδης Μαυρουδής. Παρών.
Ο κ. Γεωργαντάς Γεώργιος. Παρών.
Ο κ. Γεωργιάδης Σπυρίδων-Άδωνις. Παρών.
Η κ. Ασηµακοπούλου Άννα-Μισέλ. Παρούσα.
Ο κ. Αθανασίου Χαράλαµπος. Παρών.
Ο κ. Κυριαζίδης Δηµήτριος. Παρών.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχει ο απαιτούµενος από

τον Κανονισµό αριθµός υπογραφόντων την αίτηση ονοµαστικής
ψηφοφορίας Βουλευτών.

Συνεπώς διακόπτουµε τη συνεδρίασή µας για δέκα (10) λεπτά,
σύµφωνα µε τον Κανονισµό.

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, επαναλαµβάνεται η διακοπείσα συνεδρίαση.

Θα διεξαχθεί ονοµαστική ψηφοφορία επί των άρθρων 2, 3, 4,
9, 11, 12, 13, 14, 16, 17, 18, 21, 22, 23, 24, 25, 26, 27, 28, 29, 30,
31, 32, 33, 34, 35, 36, 37, 38, 39, 40, 41, 42, 43 και 55 του σχεδίου
νόµου του Υπουργού Επικρατείας: «Αδειοδότηση παρόχων πε-

ριεχοµένου επίγειας ψηφιακής τηλεοπτικής ευρυεκποµπής ελεύ-
θερης λήψης - Ίδρυση συνδεδεµένη µε την ΕΡΤ Α.Ε. ανώνυµης
εταιρίας για την ανάπτυξη δικτύου επίγειας ψηφιακής ευρυεκ-
ποµπής - Ρύθµιση θεµάτων Εθνικής Επιτροπής Τηλεπικοινωνιών
και Ταχυδροµείων (Ε.Ε.Τ.Τ.) - Εθνική Επικοινωνιακή Πολιτική, Ορ-
γάνωση της Επικοινωνιακής Διπλωµατίας - Σύσταση Εθνικού Κέν-
τρου Οπτικοακουστικών Μέσων και Επικοινωνίας και Μητρώου
Επιχειρήσεων Ηλεκτρονικών Μέσων Ενηµέρωσης - Τροποποίηση
διατάξεων του ν.4070/2012 (ΦΕΚ Α’ 82) και άλλες διατάξεις».

Οι αποδεχόµενοι τα άρθρα του νοµοσχεδίου λέγουν «ΝΑΙ».
Οι µη αποδεχόµενοι τα άρθρα του νοµοσχεδίου λέγουν «ΟΧΙ».
Οι αρνούµενοι ψήφο λέγουν «ΠΑΡΩΝ».
Καλούνται επί του καταλόγου η κ. Αναστασία Γκαρά από τον

ΣΥΡΙΖΑ και ο κ. Ιωάννης Κεφαλογιάννης από τη Νέα Δηµοκρα-
τία.

Σας ενηµερώνω, επίσης, ότι έχουν έρθει στο Προεδρείο τηλε-
οµοιοτυπίες-φαξ συναδέλφων, σύµφωνα µε το άρθρο 70Α του
Κανονισµού της Βουλής, µε τις οποίες γνωστοποιούν την ψήφο
τους επί των άρθρων του νοµοσχεδίου.

Οι ψήφοι αυτές θα ανακοινωθούν και θα συνυπολογιστούν
στην καταµέτρηση, η οποία θα ακολουθήσει. 

Παρακαλώ να αρχίσει η ανάγνωση του καταλόγου.
(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)

(Κατά τη διάρκεια της ψηφοφορίας, την Προεδρική Έδρα κα-
ταλαµβάνει ο Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜ-
ΠΡΟΥΛΗΣ)

(ΜΕΤΑ ΚΑΙ ΤΗ ΔΕΥΤΕΡΗ ΑΝΑΓΝΩΣΗ ΤΟΥ ΚΑΤΑΛΟΓΟΥ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Υπάρχει συνάδελ-

φος, ο οποίος δεν άκουσε το όνοµά του; Κανείς. 
Οι επιστολές, οι οποίες εστάλησαν στο Προεδρείο από τους

συναδέλφους σύµφωνα µε το άρθρο 70Α του Κανονισµού της
Βουλής, καταχωρίζονται στα Πρακτικά.

(Οι προαναφερθείσες επιστολές έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, θα ήθελα να σας ενηµερώνω ότι οι συνάδελφοι κ.κ.
Ιωάννης Τσιρώνης, Κυριάκος Μητσοτάκης, Απόστολος Βεσυρό-
πουλος, Ντόρα Μπακογιάννη, Θεόδωρος Φορτσάκης, Αθανάσιος
Δαβάκης, Παναγιώτης (Νότης) Μηταράκης, Κωνσταντίνος Τζα-
βάρας, Γεώργιος Βαγιωνάς, Κωνσταντίνος Γκιουλέκας, Εύη Χρι-
στοφιλοπούλου, Γεώργιος Αρβανιτίδης, Μιχάλης Τζελέπης,

Στέργιος Γιαννάκης δεν θα παρευρεθούν στη σηµερινή ονοµα-
στική ψηφοφορία και µας γνωρίζουν µε επιστολή τους την ψήφο
τους. 

Οι επιστολές αυτές, οι οποίες εκφράζουν πρόθεση ψήφου, κα-
ταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνεδρίασης αλλά
δεν συνυπολογίζονται στην καταµέτρηση των ψήφων. 

(Οι προαναφερθείσες επιστολές έχουν ως εξής:
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(Κατά τη διάρκεια της ψηφοφορίας την Προεδρική Έδρα κα-
ταλαµβάνει ο Β’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕ-
ΜΕΝΟΣ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η ψηφοφορία και παρακαλώ
τους κυρίους ψηφολέκτες να προβούν στην καταµέτρηση των
ψήφων και την εξαγωγή του αποτελέσµατος. 

(ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην ψήφιση των

υπολοίπων άρθρων και της τροπολογίας του σχεδίου νόµου του
Υπουργού Επικρατείας.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 1, όπως τροποποι-
ήθηκε από τον κύριο Υπουργό; 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Δεκτό, δεκτό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κατά πλειοψηφία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο 1

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 5, όπως τροποποι-
ήθηκε από τον κύριο Υπουργό; 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κατά πλειοψηφία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο 5

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 6, όπως τροποποι-
ήθηκε από τον κύριο Υπουργό; 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Δεκτό, δεκτό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο 6

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 7, όπως τροποποι-
ήθηκε από τον κύριο Υπουργό; 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Δεκτό, δεκτό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο 7

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 8, όπως τροποποι-
ήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κατά πλειοψηφία.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ–ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο 8

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 10, όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Δεκτό, δεκτό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ–ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

10 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 15, όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Δεκτό, δεκτό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ–ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

15 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 19, όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ–ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

19 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 20 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κατά πλειοψηφία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ–ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

20 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 44 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κατά πλειοψηφία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ–ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

44 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 45, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
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ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κατά πλειοψηφία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ–ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

45 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 46 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κατά πλειοψηφία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ–ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

46 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 47 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κατά πλειοψηφία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ–ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

47 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 48 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κατά πλειοψηφία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ–ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

48 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 49 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κατά πλειοψηφία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ–ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

49 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 50 ως έχει; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κατά πλειοψηφία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

50 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 51 ως έχει; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κατά πλειοψηφία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Κατά πλειοψηφία.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

51 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 52 ως έχει; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Δεκτό, δεκτό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

52 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 53 ως έχει; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Δεκτό, δεκτό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

53 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 54 ως έχει; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Δεκτό, δεκτό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

54 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 56, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κατά πλειοψηφία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

56 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 57, ως έχει; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κατά πλειοψηφία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

57 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό

αριθµό 9 και ειδικό 1;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Δεκτή, δεκτή.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Δεκτή, δεκτή.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς, η τροπολο-
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γία µε γενικό αριθµό 9 και ειδικό 1 έγινε δεκτή κατά πλειοψηφία
και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να σας ανακοινώσω το αποτέλεσµα της
διεξαχθείσης ονοµαστικής ψηφοφορίας.

Εψήφισαν συνολικά 251 Βουλευτές. 
Επί του άρθρου 2 του σχεδίου νόµου: 
«ΝΑΙ» εψήφισαν 161 Βουλευτές.
«ΟΧΙ» εψήφισαν 90 Βουλευτές.
Συνεπώς το άρθρο 2 έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Επί του άρθρου 3 του σχεδίου νόµου: 
«ΝΑΙ» εψήφισαν 154 Βουλευτές.
«ΟΧΙ» εψήφισαν 97 Βουλευτές.
Συνεπώς το άρθρο 3 έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Επί του άρθρου 4 του σχεδίου νόµου: 
«ΝΑΙ» εψήφισαν 154 Βουλευτές.
«ΟΧΙ» εψήφισαν 80 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» εψήφισαν 17 Βουλευτές.
Συνεπώς το άρθρο 4 έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Επί του άρθρου 9 του σχεδίου νόµου: 
«ΝΑΙ» εψήφισαν 154 Βουλευτές.
«ΟΧΙ» εψήφισαν 97 Βουλευτές.
Συνεπώς το άρθρο 9 έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Επί του άρθρου 11 του σχεδίου νόµου: 
«ΝΑΙ» εψήφισαν 184 Βουλευτές.
«ΟΧΙ» εψήφισαν 67 Βουλευτές.
Συνεπώς το άρθρο 11 έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Επί του άρθρου 12 του σχεδίου νόµου: 
«ΝΑΙ» εψήφισαν 157 Βουλευτές.
«ΟΧΙ» εψήφισαν 57 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» εψήφισαν 17 Βουλευτές.
Συνεπώς το άρθρο 12 έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Επί του άρθρου 13 του σχεδίου νόµου: 
«ΝΑΙ» εψήφισαν 161 Βουλευτές.
«ΟΧΙ» εψήφισαν 73 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» εψήφισαν 17 Βουλευτές.
Συνεπώς το άρθρο 13 έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Επί του άρθρου 14 του σχεδίου νόµου: 
«ΝΑΙ» εψήφισαν 177 Βουλευτές.
«ΟΧΙ» εψήφισαν 74 Βουλευτές.
Συνεπώς το άρθρο 14 έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Επί του άρθρου 16 του σχεδίου νόµου: 
«ΝΑΙ» εψήφισαν 177 Βουλευτές.
«ΟΧΙ» εψήφισαν 55 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» εψήφισαν 19 Βουλευτές.
Συνεπώς το άρθρο 16 έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Επί του άρθρου 17 του σχεδίου νόµου: 
«ΝΑΙ» εψήφισαν 154 Βουλευτές.
«ΟΧΙ» εψήφισαν 97 Βουλευτές.
Συνεπώς το άρθρο 17 έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Επί του άρθρου 18 του σχεδίου νόµου: 
«ΝΑΙ» εψήφισαν 154 Βουλευτές.
«ΟΧΙ» εψήφισαν 95 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» εψήφισαν 2 Βουλευτές.
Συνεπώς το άρθρο 18 έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Επί του άρθρου 21 του σχεδίου νόµου: 
«ΝΑΙ» εψήφισαν 164 Βουλευτές.
«ΟΧΙ» εψήφισαν 85 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» εψήφισαν 2 Βουλευτές.
Συνεπώς το άρθρο 21 έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Επί του άρθρου 22 του σχεδίου νόµου: 
«ΝΑΙ» εψήφισαν 154 Βουλευτές.
«ΟΧΙ» εψήφισαν 97 Βουλευτές.
Συνεπώς το άρθρο 22 έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Επί του άρθρου 23 του σχεδίου νόµου: 
«ΝΑΙ» εψήφισαν 154 Βουλευτές.
«ΟΧΙ» εψήφισαν 97 Βουλευτές.
Συνεπώς το άρθρο 23 έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Επί του άρθρου 24 του σχεδίου νόµου: 
«ΝΑΙ» εψήφισαν 154 Βουλευτές.

«ΟΧΙ» εψήφισαν 97 Βουλευτές.
Συνεπώς το άρθρο 24 έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Επί του άρθρου 25 του σχεδίου νόµου: 
«ΝΑΙ» εψήφισαν 154 Βουλευτές.
«ΟΧΙ» εψήφισαν 97 Βουλευτές.
Συνεπώς το άρθρο 25 έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Επί του άρθρου 26 του σχεδίου νόµου: 
«ΝΑΙ» εψήφισαν 154 Βουλευτές.
«ΟΧΙ» εψήφισαν 97 Βουλευτές.
Συνεπώς το άρθρο 26 έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Επί του άρθρου 27 του σχεδίου νόµου: 
«ΝΑΙ» εψήφισαν 154 Βουλευτές.
«ΟΧΙ» εψήφισαν 97 Βουλευτές.
Συνεπώς το άρθρο 27 έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Επί του άρθρου 28 του σχεδίου νόµου: 
«ΝΑΙ» εψήφισαν 154 Βουλευτές.
«ΟΧΙ» εψήφισαν 97 Βουλευτές.
Συνεπώς το άρθρο 28 έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Επί του άρθρου 29 του σχεδίου νόµου: 
«ΝΑΙ» εψήφισαν 154 Βουλευτές.
«ΟΧΙ» εψήφισαν 97 Βουλευτές.
Συνεπώς το άρθρο 29 έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Επί του άρθρου 30 του σχεδίου νόµου: 
«ΝΑΙ» εψήφισαν 154 Βουλευτές.
«ΟΧΙ» εψήφισαν 97 Βουλευτές.
Συνεπώς το άρθρο 30 έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Επί του άρθρου 31 του σχεδίου νόµου: 
«ΝΑΙ» εψήφισαν 154 Βουλευτές.
«ΟΧΙ» εψήφισαν 97 Βουλευτές.
Συνεπώς το άρθρο 31 έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Επί του άρθρου 32 του σχεδίου νόµου: 
«ΝΑΙ» εψήφισαν 154 Βουλευτές.
«ΟΧΙ» εψήφισαν 97 Βουλευτές.
Συνεπώς το άρθρο 32 έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Επί του άρθρου 33 του σχεδίου νόµου: 
«ΝΑΙ» εψήφισαν 154 Βουλευτές.
«ΟΧΙ» εψήφισαν 97 Βουλευτές.
Συνεπώς το άρθρο 33 έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Επί του άρθρου 34 του σχεδίου νόµου: 
«ΝΑΙ» εψήφισαν 154 Βουλευτές.
«ΟΧΙ» εψήφισαν 97 Βουλευτές.
Συνεπώς το άρθρο 34 έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Επί του άρθρου 35 του σχεδίου νόµου: 
«ΝΑΙ» εψήφισαν 154 Βουλευτές.
«ΟΧΙ» εψήφισαν 97 Βουλευτές.
Συνεπώς το άρθρο 35 έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Επί του άρθρου 36 του σχεδίου νόµου: 
«ΝΑΙ» εψήφισαν 154 Βουλευτές.
«ΟΧΙ» εψήφισαν 97 Βουλευτές.
Συνεπώς το άρθρο 36 έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Επί του άρθρου 37 του σχεδίου νόµου: 
«ΝΑΙ» εψήφισαν 154 Βουλευτές.
«ΟΧΙ» εψήφισαν 97 Βουλευτές.
Συνεπώς το άρθρο 37 έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Επί του άρθρου 38 του σχεδίου νόµου: 
«ΝΑΙ» εψήφισαν 154 Βουλευτές.
«ΟΧΙ» εψήφισαν 97 Βουλευτές.
Συνεπώς το άρθρο 38 έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Επί του άρθρου 39 του σχεδίου νόµου: 
«ΝΑΙ» εψήφισαν 154 Βουλευτές.
«ΟΧΙ» εψήφισαν 97 Βουλευτές.
Συνεπώς το άρθρο 39 έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Επί του άρθρου 40 του σχεδίου νόµου: 
«ΝΑΙ» εψήφισαν 154 Βουλευτές.
«ΟΧΙ» εψήφισαν 97 Βουλευτές.
Συνεπώς το άρθρο 40 έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Επί του άρθρου 41 του σχεδίου νόµου: 
«ΝΑΙ» εψήφισαν 155 Βουλευτές.
«ΟΧΙ» εψήφισαν 94 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» εψήφισαν 2 Βουλευτές.
Συνεπώς το άρθρο 41 έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΒ’ - 24 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2015 1019



Επί του άρθρου 42 του σχεδίου νόµου: 
«ΝΑΙ» εψήφισαν 155 Βουλευτές.
«ΟΧΙ» εψήφισαν 94 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» εψήφισαν 2 Βουλευτές.
Συνεπώς το άρθρο 42 έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Επί του άρθρου 43 του σχεδίου νόµου: 
«ΝΑΙ» εψήφισαν 154 Βουλευτές.
«ΟΧΙ» εψήφισαν 95 Βουλευτές.

«ΠΑΡΩΝ» εψήφισαν 2 Βουλευτές.
Συνεπώς το άρθρο 43 έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Επί του άρθρου 55 του σχεδίου νόµου: 
«ΝΑΙ» εψήφισαν 154 Βουλευτές.
«ΟΧΙ» εψήφισαν 97 Βουλευτές.
Συνεπώς το άρθρο 55 έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
(Το πρωτόκολλο της διεξαχθείσης ονοµαστικής ψηφοφορίας

καταχωρίζεται στα Πρακτικά και έχεις ως εξής:

1020 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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1022 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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1024 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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1026 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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1028 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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1030 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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1032 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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1034 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Εισερχόµαστε στην
ψήφιση του ακροτελεύτιου άρθρου.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το ακροτελεύτιο άρθρο;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κατά πλειοψηφία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Το ακροτελεύτιο

άρθρο έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργού Επικρατείας: «Αδειοδό-

τηση παρόχων περιεχοµένου επίγειας ψηφιακής τηλεοπτικής ευ-
ρυεκποµπής ελεύθερης λήψης - Ίδρυση συνδεδεµένης µε την
ΕΡΤ Α.Ε. ανώνυµης εταιρίας για την ανάπτυξη δικτύου επίγειας
ψηφιακής ευρυεκποµπής - Ρύθµιση θεµάτων Εθνικής Επιτροπής
Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδροµείων (Ε.Ε.Τ.Τ.) - Εθνική Επικοινω-
νιακή Πολιτική, Οργάνωση της Επικοινωνιακής Διπλωµατίας - Σύ-
σταση Εθνικού Κέντρου Οπτικοακουστικών Μέσων και Επικοι-
νωνίας και Μητρώου Επιχειρήσεων Ηλεκτρονικών Μέσων Ενηµέ-
ρωσης - Τροποποίηση διατάξεων του ν. 4070/2012 (ΦΕΚ Α’ 82)
και άλλες διατάξεις», έγινε δεκτό επί της αρχής και επί των άρ-
θρων. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο και στο σύ-
νολο;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κατά πλειοψηφία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Το νοµοσχέδιο έγινε

δεκτό και στο σύνολο κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργού Επικρατείας: «Αδειοδό-

τηση παρόχων περιεχοµένου επίγειας ψηφιακής τηλεοπτικής ευ-
ρυεκποµπής ελεύθερης λήψης - Ίδρυση συνδεδεµένης µε την
ΕΡΤ Α.Ε. ανώνυµης εταιρίας για την ανάπτυξη δικτύου επίγειας
ψηφιακής ευρυεκποµπής - Ρύθµιση θεµάτων Εθνικής Επιτροπής
Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδροµείων (Ε.Ε.Τ.Τ.) - Εθνική Επικοινω-
νιακή Πολιτική, Οργάνωση της Επικοινωνιακής Διπλωµατίας - Σύ-
σταση Εθνικού Κέντρου Οπτικοακουστικών Μέσων και
Επικοινωνίας και Μητρώου Επιχειρήσεων Ηλεκτρονικών Μέσων
Ενηµέρωσης - Τροποποίηση διατάξεων του ν. 4070/2012 (ΦΕΚ
Α’ 82) και άλλες διατάξεις», έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε
µόνη συζήτηση, επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου και
έχει ως εξής: 

«Αδειοδότηση παρόχων περιεχοµένου επίγειας ψηφιακής
τηλεοπτικής ευρυεκποµπής ελεύθερης λήψης - Ίδρυση συνδε-
δεµένης µε την ΕΡΤ Α.Ε. ανώνυµης εταιρίας για την ανάπτυξη
δικτύου επίγειας ψηφιακής ευρυεκποµπής - Ρύθµιση θεµάτων
Εθνικής Επιτροπής Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδροµείων
(Ε.Ε.Τ.Τ.) - Εθνική Επικοινωνιακή Πολιτική, Οργάνωση της Επι-
κοινωνιακής Διπλωµατίας - Σύσταση Εθνικού Κέντρου Οπτικοα-
κουστικών Μέσων και Επικοινωνίας και Μητρώου Επιχειρή-
σεων Ηλεκτρονικών Μέσων Ενηµέρωσης - Τροποποίηση δια-
τάξεων του ν. 4070/2012 (ΦΕΚ Α’ 82) και άλλες διατάξεις

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΑΔΕΙΟΔΟΤΗΣΗΣ ΠΑΡΟΧΩΝ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΟΥ 

ΕΠΙΓΕΙΑΣ ΨΗΦΙΑΚΗΣ ΤΗΛΕΟΠΤΙΚΗΣ 
ΕΥΡΥΕΚΠΟΜΠΗΣ ΕΛΕΥΘΕΡΗΣ ΛΗΨΗΣ

Άρθρο 1
Έννοια, λειτουργία και υπηρεσίες παρόχων 

περιεχοµένου επίγειας ψηφιακής τηλεοπτικής 
ευρυεκποµπής ελεύθερης λήψης

1. Η αδειοδότηση των παρόχων περιεχοµένου επίγειας ψηφια-

κής τηλεοπτικής ευρυεκποµπής ελεύθερης λήψης γίνεται κατό-
πιν διαγωνιστικής διαδικασίας, η οποία διεξάγεται µέσω δηµο-
πρασίας. Η διαδικασία αυτή διενεργείται από το Ε.Σ.Ρ., το οποίο
εκδίδει τη σχετική προκήρυξη. Για την εφαρµογή του παρόντος,
ως πάροχος περιεχοµένου επίγειας ψηφιακής τηλεοπτικής ευ-
ρυεκποµπής ελεύθερης λήψης θεωρείται η επιχείρηση που δια-
θέτει ολοκληρωµένο τηλεοπτικό περιεχόµενο προς µετάδοση
στο κοινό, εικοσιτετράωρης ή µικρότερης χρονικής διάρκειας,
µέσω επίγειας ψηφιακής τεχνολογίας και εµπίπτει στην έννοια
του µέσου ενηµέρωσης όπως αυτή ορίζεται στη διάταξη του εδα-
φίου β’ της παρ. 4 του άρθρου 2 του ν. 3310/2005 (Α’ 30). 

Οι επιχειρήσεις των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης
(Ο.Τ.Α.) µε ειδικό σκοπό την παροχή υπηρεσιών επίγειας ψηφια-
κής τηλεοπτικής ευρυεκποµπής ελεύθερης λήψης, για τη σύ-
σταση, την οργάνωση και τη λειτουργία των οποίων εφαρµό-
ζονται οι διατάξεις του ν. 3463/2006 (Α’ 114) και των διατάξεων
του ν. 3852/2010 Πρόγραµµα Καλλικράτης (Α’ 87), που έχουν συ-
σταθεί και λειτουργούν ήδη κατά την έναρξη ισχύος του παρόν-
τος νόµου, εξαιρούνται από τις διατάξεις του νόµου αυτού. Με
κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών, Υποδοµών, Μετα-
φορών και Δικτύων και του Υπουργού στον οποίον ανατίθενται
εκάστοτε οι αρµοδιότητες της Γενικής Γραµµατείας Ενηµέρωσης
και Επικοινωνίας και µετά από γνώµη της Ε.Ε.Τ.Τ., παρέχεται στις
ανωτέρω επιχειρήσεις το δικαίωµα να εκπέµπουν το πρόγραµµά
τους µε ίδια µέσα και τεχνικό εξοπλισµό µέσω της χρήσης ψη-
φιακών συχνοτήτων σύµφωνα µε τους ισχύοντες Χάρτες Συχνο-
τήτων, υπό τον όρο ότι δεν προκαλείται παρεµβολή στις ήδη
παραχωρηθείσες στον πάροχο δικτύου συχνότητες. Με την ίδια
απόφαση καθορίζονται οι ελάχιστες προϋποθέσεις που πρέπει
να πληρούν οι ανωτέρω επιχειρήσεις αναφορικά µε τεχνολογικό
εξοπλισµό, κτηριακή υποδοµή, απασχολούµενο προσωπικό και
περιεχόµενο εκπεµπόµενου προγράµµατος, καθώς και κάθε
άλλο σχετικό θέµα.

2. Η παροχή υπηρεσιών επίγειας ψηφιακής τηλεοπτικής ευ-
ρυεκποµπής αποτελεί υπηρεσία γενικού οικονοµικού συµφέρον-
τος, όπως αυτή προβλέπεται στο άρθρο 106 παράγραφος 2 της
Συνθήκης για τη Λειτουργία της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που συνί-
σταται στην παροχή στο κοινό τηλεοπτικών υπηρεσιών, βάσει
προϋποθέσεων, όρων και διαδικασιών που διασφαλίζουν, αφε-
νός, τη νοµιµότητα, τη διαφάνεια, την πολιτική και πολιτισµική
πολυµέρεια και πολυφωνία και τον ελεύθερο και ανόθευτο οικο-
νοµικό ανταγωνισµό στον ευρύτερο τοµέα των µέσων ενηµέρω-
σης και, αφετέρου, την παροχή στο κοινό υψηλού επιπέδου
τηλεοπτικών υπηρεσιών.

3. Οι άδειες των παρόχων περιεχοµένου επίγειας ψηφιακής τη-
λεοπτικής ευρυεκποµπής ελεύθερης λήψης διακρίνονται σε εθνι-
κής και περιφερειακής εµβέλειας. Εθνικής εµβέλειας είναι οι
άδειες των παρόχων περιεχοµένου που καλύπτουν πληθυσµιακά
την επικράτεια και περιφερειακής εµβέλειας οι άδειες των παρό-
χων περιεχοµένου που καλύπτουν πληθυσµιακά αντίστοιχες Πε-
ριφερειακές Ζώνες, όπως αυτές καθορίζονται µε τους εκάστοτε
ισχύοντες Χάρτες Συχνοτήτων, οι οποίοι καθορίζουν επίσης το
ποσοστό πληθυσµιακής κάλυψης, που υποχρεούται να εξασφα-
λίζει στον πάροχο περιεχοµένου ο πάροχος δικτύου. 

Άρθρο 2
Πλαίσιο διαδικασίας αδειοδότησης παρόχων 
περιεχοµένου επίγειας ψηφιακής τηλεοπτικής 

ευρυεκποµπής ελεύθερης λήψης

1. Η διενέργεια και η ολοκλήρωση της διαδικασίας αδειοδότη-
σης του παρόντος νόµου γίνεται σύµφωνα µε τους εκάστοτε
ισχύοντες Χάρτες Συχνοτήτων επίγειας ψηφιακής ευρυεκποµπής
τηλεοπτικού σήµατος. Οι Χάρτες Συχνοτήτων δύνανται να τρο-
ποποιούνται µε κοινή απόφαση του Υπουργού Υποδοµών, Μετα-
φορών και Δικτύων και του Υπουργού στον οποίο ανατίθενται
εκάστοτε οι αρµοδιότητες της Γενικής Γραµµατείας Ενηµέρωσης
και Επικοινωνίας, µετά από αιτιολογηµένη γνώµη της Ε.Ε.Τ.Τ..

2. Με τους Χάρτες Συχνοτήτων καθορίζονται οι συχνότητες,
οι τεχνικές προδιαγραφές που οφείλουν να πληρούν οι πάροχοι
δικτύου, κατά την έννοια του άρθρου 2 παρ. 4 του ν. 3592/2007
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(Α’ 61), συµπεριλαµβανοµένης και της Ε.Ρ.Τ. Α.Ε., οι περιορισµοί
εκποµπής στους οποίους υπόκεινται οι πάροχοι δικτύου, τα επι-
τρεπτά κέντρα εκποµπής, η γεωγραφική περιοχή κάλυψης του
κάθε κέντρου εκποµπής, καθώς και η διαδικασία περιοδικού
ελέγχου των ανωτέρω περιορισµών εκποµπής. Οι Χάρτες Συχνο-
τήτων διαµορφώνονται σύµφωνα µε τη Διεθνή Σύµβαση Τηλεπι-
κοινωνιών, τον προσαρτηµένο σε αυτήν Κανονισµό Ραδιοεπι-
κοινωνιών και τις Διεθνείς Συµβάσεις εκχώρησης συχνοτήτων.

3. Σε περίπτωση που η συµµόρφωση σε διεθνείς κανόνες επι-
βάλλει την τροποποίηση του Χάρτη Συχνοτήτων, οι πάροχοι δι-
κτύου, συµπεριλαµβανοµένης της Ε.Ρ.Τ. Α.Ε., υποχρεούνται να
αποδεχθούν τη συχνότητα ή τις συχνότητες και τις τεχνικές προ-
διαγραφές που θα προβλεφθούν µε την τροποποίηση αυτή και
να εκπέµψουν εντός του χρονικού διαστήµατος και στη συχνό-
τητα που θα καθοριστούν από την Ε.Ε.Τ.Τ. υπό τις νέες προδια-
γραφές.

4. Με απόφαση του Υπουργού στον οποίο ανατίθενται εκά-
στοτε οι αρµοδιότητες της Γενικής Γραµµατείας Ενηµέρωσης
και Επικοινωνίας, µετά από αιτιολογηµένη γνώµη του Ε.Σ.Ρ. και
δηµόσια διαβούλευση, καθορίζεται ο αριθµός των δηµοπρατού-
µενων αδειών παρόχου περιεχοµένου επίγειας ψηφιακής τηλεο-
πτικής ευρυεκποµπής ελεύθερης λήψης ανά κατηγορία εµβέ-
λειας (εθνικής ή περιφερειακής), προγράµµατος (ενηµερωτικού
ή µη ενηµερωτικού), είδος περιεχοµένου σε περίπτωση ενηµε-
ρωτικού προγράµµατος (γενικού ή θεµατικού περιεχοµένου),
είδος στόχευσης (γενικής ή ειδικής) σε περίπτωση µη ενηµερω-
τικού προγράµµατος και είδος θεµατικού περιεχοµένου σε περί-
πτωση προγράµµατος ειδικής στόχευσης.

H τιµή εκκίνησης ανά κατηγορία δηµοπρατούµενης άδειας κα-
θορίζεται µε κοινή απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών και του
Υπουργού στον οποίο ανατίθεται εκάστοτε οι αρµοδιότητες της
Γενικής Γραµµατείας Ενηµέρωσης και Επικοινωνίας, µετά από
γνώµη του Ε.Σ.Ρ.. 

5. Η χρονική διάρκεια των αδειών παρόχων περιεχοµένου είναι
δέκα (10) έτη από την ηµεροµηνία της έκδοσής τους.

6. Η διαδικασία της αδειοδότησης των παρόχων περιεχοµένου
µέσω δηµοπρασίας διεξάγεται µε την έκδοση προκήρυξης από
το Ε.Σ.Ρ., σύµφωνα µε τους όρους του παρόντος. Προκηρύξεις
από το Ε.Σ.Ρ. είναι δυνατόν να εκδίδονται ξεχωριστά ανά κατη-
γορία αδειών.

7. Οι υποψήφιοι για την χορήγηση άδειας παρόχου περιεχο-
µένου επίγειας ψηφιακής τηλεοπτικής ευρυεκποµπής ελεύθερης
λήψης υποχρεούνται να δηλώσουν µε την κατατεθείσα αίτηση
συµµετοχής τους στη διαδικασία αδειοδότησης την εµβέλεια για
την οποία ζητούν να τους χορηγηθεί η άδεια (εθνική ή περιφε-
ρειακή), το είδος προγράµµατος (ενηµερωτικού ή µη περιεχοµέ-
νου) και το ειδικότερο θεµατικό περιεχόµενό του, σε περίπτωση
που η υποβαλλόµενη αίτηση αφορά τη χορήγηση άδειας παρό-
χου θεµατικού περιεχοµένου ή µη ενηµερωτικού.

Άρθρο 3
Προϋποθέσεις συµµετοχής - Νοµική 

µορφή υποψηφίων 

1. Δικαίωµα συµµετοχής στη διαδικασία αδειοδότησης που
διεξάγεται µέσω δηµοπρασίας έχουν: 

α) Ανώνυµες ή υπό σύσταση ανώνυµες εταιρίες της ηµεδαπής
ή της αλλοδαπής, οι οποίες δραστηριοποιούνται αποκλειστικά
στον τοµέα των µέσων ενηµέρωσης και έχουν ως εταιρικό σκοπό
την παροχή υπηρεσιών επίγειας ψηφιακής τηλεοπτικής ευρυεκ-
ποµπής ελεύθερης λήψης. Σε περίπτωση υποβολής υποψηφιό-
τητας από υπό σύσταση ανώνυµη εταιρία, ο υποψήφιος
υποχρεούται προ της υποβολής υποψηφιότητας, να έχει καταρ-
τίσει την εταιρική σύµβαση µε τον προβλεπόµενο στην οικεία νο-
µοθεσία τύπο. Η εταιρική σύµβαση κατατίθεται στο Ε.Σ.Ρ. κατά
την υποβολή της υποψηφιότητας. Η διαδικασία σύστασης της
υποψήφιας ανώνυµης εταιρίας πρέπει να ολοκληρωθεί και να κα-
τατεθούν στο Ε.Σ.Ρ. τα σχετικά αποδεικτικά έγγραφα εντός προ-
θεσµίας δύο (2) µηνών από τη λήξη της προθεσµίας υποβολής
συµµετοχής στην αντίστοιχη διαγωνιστική διαδικασία. 

β) Οι επιχειρήσεις των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης

(Ο.Τ.Α.), µε ειδικό σκοπό την παροχή υπηρεσιών επίγειας ψηφια-
κής τηλεοπτικής ευρυεκποµπής ελεύθερης λήψης, µε τη µορφή
ανώνυµης εταιρίας, και έδρα εντός της Περιφερειακής Ζώνης,
για την οποία προκηρύσσονται οι αντίστοιχες άδειες. Για τη σύ-
σταση, την οργάνωση και τη λειτουργία των επιχειρήσεων αυτών
εφαρµόζονται οι διατάξεις του ν. 3463/2006 (Α’ 114), καθώς και
του κ.ν. 2190/1920, όπως ισχύει, τηρουµένων των διατάξεων του
ν. 3852/2010 (Α’ 87).

γ) Κοινοπραξίες ή υπό σύσταση κοινοπραξίες, που δραστηριο-
ποιούνται αποκλειστικά στον τοµέα των µέσων ενηµέρωσης και
έχουν ως εταιρικό σκοπό την παροχή υπηρεσιών επίγειας ψηφια-
κής τηλεοπτικής ευρυεκποµπής ελεύθερης λήψης. Τα µέλη της
κοινοπραξίας πρέπει να έχουν τη µορφή της ανώνυµης εταιρίας.
Το κοινοπρακτικό έγγραφο σύστασης κατατίθεται κατά την υπο-
βολή της υποψηφιότητας. Σε περίπτωση που χορηγηθεί άδεια
παρόχου περιεχοµένου σε κοινοπραξία ή υπό σύσταση κοινο-
πραξία, τα µέλη της οφείλουν, µετά την ανάδειξή της ως αδει-
ούχου, να συστήσουν ανώνυµη εταιρία, να την υποβάλουν στις
διατυπώσεις δηµοσιότητας του κ.ν. 2190/1920 και να καταθέ-
σουν τα σχετικά έγγραφα εντός προθεσµίας τριών (3) µηνών από
την έκδοση της άδειας λειτουργίας. Μέτοχοι της συσταθησόµε-
νης, από τα µέλη της κοινοπραξίας, ανώνυµης εταιρίας µπορούν
να είναι µόνο όσοι συµµετείχαν στην υποψηφιότητα κατά την
υποβολή της.

2. Οι υποψήφιοι οφείλουν, µε την αίτηση συµµετοχής τους, να
συνυποβάλουν τα προβλεπόµενα νοµιµοποιητικά έγγραφα που
αποδεικνύουν τη σύσταση της εταιρίας ή της κοινοπραξίας και
των µελών αυτής, ιδίως δε το έγγραφο σύστασης, το κωδικοποι-
ηµένο καταστατικό της υποψήφιας εταιρίας ή των µελών της κοι-
νοπραξίας, νοµίµως κατατεθειµένο στην αρµόδια αρχή, καθώς
και κάθε άλλο σχετικό έγγραφο που καθορίζεται µε την προκή-
ρυξη του Ε.Σ.Ρ.. 

Άρθρο 4
Μετοχικό κεφάλαιο υποψηφίων 

1. Ως ελάχιστο καταβεβληµένο µετοχικό κεφάλαιο των υποψη-
φίων για τη χορήγηση άδειας εθνικής εµβέλειας ορίζεται: α) το
ποσό των οκτώ εκατοµµυρίων (8.000.000) ευρώ για την χορή-
γηση άδειας παρόχου περιεχοµένου ενηµερωτικού προγράµµα-
τος γενικού περιεχοµένου, β) το ποσό των πέντε εκατοµµυρίων
(5.000.000) ευρώ για τη χορήγηση άδειας παρόχου περιεχοµέ-
νου ενηµερωτικού προγράµµατος θεµατικού περιεχοµένου και
γ) το ποσό των δύο εκατοµµυρίων (2.000.000) ευρώ για τη χο-
ρήγηση άδειας παρόχου περιεχοµένου µη ενηµερωτικού προ-
γράµµατος. Με κοινή απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών και
του Υπουργού στον οποίο ανατίθενται εκάστοτε οι αρµοδιότητες
της Γενικής Γραµµατείας Ενηµέρωσης και Επικοινωνίας καθορί-
ζεται το ελάχιστο καταβεβληµένο µετοχικό κεφάλαιο των υπο-
ψηφίων για τη χορήγηση άδειας παρόχων περιεχοµένου περι-
φερειακής εµβέλειας, ανάλογα µε τον πληθυσµό της συγκεκρι-
µένης Περιφερειακής Ζώνης, µε βάση την τελευταία απογραφή.
Το ως άνω καθοριζόµενο ποσό του ελάχιστα καταβεβληµένου
µετοχικού κεφαλαίου πρέπει να υφίσταται καθ’ όλο το χρονικό
διάστηµα ισχύος της άδειας των παρόχων περιεχοµένου επίγειας
ψηφιακής τηλεοπτικής ευρυεκποµπής ελεύθερης λήψης.

2. Τα ίδια κεφάλαια δεν µπορούν να υπολείπονται του κατά τα
ως άνω ελάχιστου καταβεβληµένου κεφαλαίου ανά κατηγορία
άδειας.

3. Οι υποψήφιοι των οποίων το καταβεβληµένο κεφάλαιο, στο
σύνολό του ή µερικώς, δεν αντιστοιχεί στο ελάχιστο απαιτούµενο
κατά τα ως άνω κεφάλαιο ή τα ίδια κεφάλαια υπολείπονται του
ελαχίστου καταβεβληµένου κεφαλαίου, υποχρεούνται να προ-
σκοµίσουν µε την υποψηφιότητά τους εγγυητική επιστολή για το
συνολικό ή το υπολειπόµενο ποσό, η οποία προέρχεται από ανα-
γνωρισµένο τραπεζικό ή πιστωτικό ίδρυµα ή άλλο νοµικό πρό-
σωπο, που λειτουργεί νόµιµα στην Ελλάδα ή σε άλλο κράτος -
µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης ή του Ε.Ο.Χ. και έχει το δικαίωµα
έκδοσης εγγυητικών επιστολών, σύµφωνα µε τη νοµοθεσία των
κρατών - µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης ή του Ε.Ο.Χ.. Η εγγυη-
τική επιστολή συντάσσεται σύµφωνα µε το διεθνή τύπο S.W.I.F.T.
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MT 760 και συνοδεύεται από επίσηµη µετάφρασή της, παραλή-
πτης δε αυτής ορίζεται το Ε.Σ.Ρ.. Η ως άνω εγγυητική επιστολή
ισχύει για το χρονικό διάστηµα από την υποβολή της υποψηφιό-
τητας µέχρι την επιστροφή της στον υποψήφιο. Ο αδειούχος
οφείλει να προβεί στην κάλυψη του συνολικού ή του υπολειπό-
µενου ποσού, εντός χρονικού διαστήµατος τριών (3) µηνών από
τη χορήγηση της άδειας. Σε περίπτωση υπέρβασης της τασσό-
µενης προθεσµίας του προηγούµενου εδαφίου η εγγυητική επι-
στολή καταπίπτει υπέρ του Ελληνικού Δηµοσίου, η δε χορηγη-
θείσα άδεια ανακαλείται αυτοδικαίως. Σε περίπτωση που δεν χο-
ρηγηθεί στον υποψήφιο η σχετική άδεια η ανωτέρω εγγυητική
επιστολή επιστρέφεται σε αυτόν. Με τη σχετική προκήρυξη ορί-
ζονται οι περαιτέρω λεπτοµέρειες έκδοσης και υποβολής της
ανωτέρω εγγυητικής επιστολής.

4. Οι υποψήφιοι οφείλουν µε την αίτηση συµµετοχής τους να
συνυποβάλουν τα κατά νόµο έγγραφα που πιστοποιούν την κα-
ταβολή του µετοχικού κεφαλαίου σε µετρητά και ειδικότερα το
ειδικό πρακτικό του διοικητικού συµβουλίου της εταιρίας, οικο-
νοµικές καταστάσεις της τελευταίας εταιρικής χρήσης, συνο-
δευόµενες από έκθεση ορκωτού λογιστή ή πιο πρόσφατα
οικονοµικά στοιχεία της εταιρίας που πιστοποιούν την οικονοµική
κατάστασή της, καθώς και κάθε άλλο σχετικό έγγραφο που κα-
θορίζεται µε την προκήρυξη του Ε.Σ.Ρ.. 

Άρθρο 5
Υποχρέωση ονοµαστικοποίησης µετοχών 

1. Οι µετοχές των ανωνύµων εταιριών που υποβάλλουν αίτηση
είτε αυτοτελώς είτε ως µέλη κοινοπραξίας για χορήγηση άδειας
παρόχου περιεχόµενου επίγειας ψηφιακής τηλεοπτικής ευρυεκ-
ποµπής ελεύθερης λήψης είναι ονοµαστικές στο σύνολό τους.
Σε περίπτωση που κύριος, εν όλω ή εν µέρει, των ονοµαστικών
µετοχών των ανωτέρω εταιριών είναι άλλη ανώνυµη εταιρία, τότε
και οι µετοχές της εταιρίας αυτής είναι υποχρεωτικά ονοµαστι-
κές στο σύνολό τους και ανήκουν υποχρεωτικά σε φυσικά πρό-
σωπα. 

2. Ανώνυµες εταιρίες που λειτουργούν νόµιµα κατά το δίκαιο
άλλου κράτους, εντός ή εκτός της Ευρωπαϊκής Ένωσης, υπό-
κεινται στις ανωτέρω υποχρεώσεις περί ονοµαστικοποίησης των
µετοχών µέχρι φυσικού προσώπου, µε σκοπό τον έλεγχο της
συνδροµής των λόγων αποκλεισµού από τη διαγωνιστική διαδι-
κασία αδειοδότησης του παρόντος. Η ανωτέρω υποχρέωση επι-
βάλλεται, εφόσον το δίκαιο της χώρας στην οποία έχουν την
έδρα τους, επιβάλλει, για το σύνολο της δραστηριότητάς τους ή
για συγκεκριµένη δραστηριότητα, την ονοµαστικοποίηση των µε-
τοχών τους στο σύνολό τους µέχρι φυσικού προσώπου.

3. Στην περίπτωση που δεν προβλέπεται υποχρέωση ονοµα-
στικοποίησης των µετοχών κατά το δίκαιο της χώρας στην οποία
έχουν την έδρα τους, προσκοµίζεται σχετική βεβαίωση από αρ-
µόδια αρχή της χώρας αυτής, εφόσον υπάρχει σχετική πρό-
βλεψη, διαφορετικά προσκοµίζεται υπεύθυνη δήλωση του
υποψηφίου. Στην περίπτωση που δεν επιβάλλεται υποχρέωση
ονοµαστικοποίησης, η αλλοδαπή ανώνυµη εταιρία υποχρεούται
να προσκοµίσει στο Ε.Σ.Ρ. κατάσταση των µετόχων της που κα-
τέχουν τουλάχιστον ένα τοις εκατό (1%) των µετοχών ή δικαιω-
µάτων ψήφου της εταιρίας, ή των πραγµατικών δικαιούχων κατά
την έννοια του άρθρου 13 παρ. 1 του ν. 3691/2008 (Α’ 166). Σε
περίπτωση που η εταιρία δεν τηρεί ενηµερωµένη κατάσταση,
υποχρεούται να προσκοµίσει σχετική κατάσταση µετόχων -
πραγµατικών δικαιούχων που κατέχουν τουλάχιστον ένα τοις
εκατό (1%) ή δικαιωµάτων ψήφου, σύµφωνα µε την τελευταία Γε-
νική Συνέλευση που πραγµατοποιήθηκε µετά την τελευταία αλ-
λαγή της µετοχικής σύνθεσης. 

4. Η υποχρέωση ονοµαστικοποίησης µέχρι φυσικού προσώπου
δεν ισχύει για τις µετοχές των εισηγµένων στα Χρηµατιστήρια
των κρατών - µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης ή του Οργανισµού
Οικονοµικής Συνεργασίας και Ανάπτυξης (Ο.Ο.Σ.Α.) εταιριών. 

5. Η υποχρέωση ονοµαστικοποίησης των µετοχών που προ-
βλέπεται στο παρόν άρθρο ισχύει µε τους ίδιους όρους και εξαι-
ρέσεις και για τους ενεχυρούχους δανειστές που υπάγονται στην

παρ. 3 του άρθρου 21 του ν. 3166/2003 (Α’ 178), καθώς και για
κάθε φυσικό ή νοµικό πρόσωπο στο οποίο έχει εκχωρηθεί για
οποιαδήποτε άλλη επαχθή ή χαριστική αιτία το δικαίωµα ψήφου
στη γενική συνέλευση.

6. Οι υποψήφιοι οφείλουν µε την αίτηση συµµετοχής τους να
συνυποβάλουν έγγραφα που αποδεικνύουν τη σύνθεση του µε-
τοχικού κεφαλαίου των ανωνύµων εταιριών και το ποσοστό συµ-
µετοχής του κάθε µετόχου µέχρι φυσικού προσώπου, καθώς και
κάθε άλλο έγγραφο που σχετίζεται µε το ιδιοκτησιακό καθεστώς
των υποψηφίων και την τήρηση των ως άνω προϋποθέσεων,
όπως καθορίζεται µε την προκήρυξη του Ε.Σ.Ρ.. Το Ε.Σ.Ρ. δύνα-
ται να απευθύνεται σε διεθνώς αναγνωρισµένες εταιρείες Ορκω-
τών Λογιστών για τη διακρίβωση της τήρησής της ανωτέρω
υποχρέωσης από τους υποψηφίους.

Άρθρο 6
Αρνητικές προϋποθέσεις - Ασυµβίβαστες ιδιότητες - 

Πόθεν έσχες υποψηφίων 

1. Οι µέτοχοι που είναι κύριοι αριθµού ή συγκύριοι µετοχών ή
δικαιωµάτων ψήφου που υπερβαίνει το ένα τοις εκατό (1%) του
συνολικού µετοχικού κεφαλαίου ή των δικαιωµάτων ψήφου στη
γενική συνέλευση, τα µέλη του διοικητικού συµβουλίου, καθώς
και οι νόµιµοι εκπρόσωποι των εταιριών που συµµετέχουν στη
διαδικασία αδειοδότησης πρέπει να µην έχουν καταδικαστεί µε
αµετάκλητη δικαστική απόφαση για συµµετοχή σε εγκληµατική
οργάνωση, για δωροδοκία, απάτη ή νοµιµοποίηση εσόδων από
παράνοµες δραστηριότητες, κατά την έννοια της παρ. 1 του άρ-
θρου 45 της Οδηγίας 18/2004/ΕΚ, όπως ισχύει και η οποία έχει
ενσωµατωθεί στο εσωτερικό δίκαιο µε το άρθρο 43 του π.δ.
60/2007 (Α’ 63). Επίσης δεν θα πρέπει να έχουν καταδικαστεί µε
αµετάκλητη δικαστική απόφαση για κακούργηµα και σε οποιαδή-
ποτε ποινή για υπεξαίρεση, εκβίαση, πλαστογραφία, ψευδορκία
και δόλια χρεωκοπία. Το Ε.Σ.Ρ. στο πλαίσιο της διαδικασίας αδει-
οδότησης οφείλει να ζητά και να λαµβάνει αντίγραφα ποινικού
µητρώου για τα πρόσωπα που έχουν τις ως άνω ιδιότητες είτε
από τους υποψηφίους είτε από τις αρµόδιες αρχές. 

2. Απαγορεύεται η καθ’ οιονδήποτε τρόπο συµµετοχή των άνω
προσώπων σε επιχειρήσεις ερευνών της ραδιοτηλεοπτικής αγο-
ράς και σε διαφηµιστικές επιχειρήσεις, τα πρόσωπα δε αυτά
οφείλουν, προκειµένου να αποδείξουν τη µη συνδροµή της προ-
ϋπόθεσης αυτής, να προσκοµίσουν αντίστοιχες υπεύθυνες δη-
λώσεις, µε θεωρηµένο το γνήσιο της υπογραφής τους ή των
νοµίµων εκπροσώπων τους από αρµόδια αρχή, όπως καθορίζεται
ειδικότερα µε την προκήρυξη του Ε.Σ.Ρ.. Οι υποβληθείσες δηλώ-
σεις θα ελέγχονται µέσω των στοιχείων του Μητρώου Διαφά-
νειας που τηρεί το Ε.Σ.Ρ.. 

3. Ο υποψήφιος προς αδειοδότηση και µέτοχοι που είναι κύ-
ριοι αριθµού ή συγκύριοι µετοχών ή δικαιωµάτων ψήφου που
υπερβαίνει το ένα τοις εκατό (1%) του συνολικού µετοχικού κε-
φαλαίου ή των δικαιωµάτων ψήφου στη γενική συνέλευση του
υποψηφίου, υπόκεινται σε έλεγχο για τη διαφάνεια του ιδιοκτη-
σιακού καθεστώτος των επιχειρήσεων Μ.Μ.Ε. που λειτουργούν
στην ηµεδαπή, εφόσον αυτοί αποκτούν εισόδηµα στην ηµεδαπή,
σύµφωνα µε τη διάταξη του άρθρου 5 του ν. 3592/2007. Οι εν
λόγω µέτοχοι πρέπει να είναι πραγµατικοί δικαιούχοι των οικο-
νοµικών µέσων που διέθεσαν για τη συµµετοχή τους στο κεφά-
λαιο της υποψήφιας εταιρίας, συµπεριλαµβανοµένων και των
δανείων που αποκτήθηκαν από αναγνωρισµένους χρηµατοπιστω-
τικούς οργανισµούς. Τα οικονοµικά µέσα που διέθεσαν οι µέτο-
χοι για τη συµµετοχή τους στο κεφάλαιο του υποψηφίου δεν
επιτρέπεται να αποτελούν προϊόν εγκληµατικής δραστηριότητας,
κατά την έννοια της παραγράφου 1, που διαπιστώνεται µε δικα-
στική απόφαση που έχει ισχύ δεδικασµένου, σύµφωνα µε τη διά-
ταξη της παρ. 4 του άρθρου 3 του ν. 3414/2005 (Α’ 279).

4. Η ιδιότητα του ιδιοκτήτη, εταίρου, βασικού µετόχου, µέλους
οργάνου διοίκησης ή διευθυντικού στελέχους υποψηφίου προς
αδειοδότηση είναι ασυµβίβαστη µε τις αντίστοιχες ιδιότητες σε
επιχείρηση που συνάπτει δηµόσιες συµβάσεις κατά τα προβλε-
πόµενα από τη διάταξη του άρθρου 3 του ν. 3310/2005 (Α’ 30)
όπως τροποποιήθηκε από το άρθρο 3 του ν. 3414/2015 και
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ισχύει.
5. Η αίτηση για τη χορήγηση άδειας συνοδεύεται από στοιχεία,

τα οποία αποδεικνύουν τον τρόπο απόκτησης των οικονοµικών
µέσων που διατέθηκαν ή προγραµµατίζεται να διατεθούν για τη
λειτουργία του παρόχου περιεχοµένου από τον υποψήφιο και
τους µετόχους του, εφόσον οι µέτοχοι είναι κύριοι αριθµού ή
συγκύριοι µετοχών ή δικαιωµάτων ψήφου που υπερβαίνει το ένα
τοις εκατό (1%) του συνολικού µετοχικού κεφαλαίου ή των δι-
καιωµάτων ψήφου στη γενική συνέλευση της εταιρίας κατά την
ηµεροµηνία λήξης της προθεσµίας υποβολής στην αντίστοιχη
διαδικασία αδειοδότησης. Τα απαιτούµενα δικαιολογητικά για
τον ανωτέρω έλεγχο προσδιορίζονται µε την προκήρυξη του
Ε.Σ.Ρ.. Το Ε.Σ.Ρ. δύναται να απευθύνεται σε διεθνώς αναγνωρι-
σµένες εταιρείες Ορκωτών Λογιστών για τη διακρίβωση της τή-
ρησης της ανωτέρω υποχρέωσης από τους υποψηφίους.

Άρθρο 7
Τεχνολογικός εξοπλισµός - Κτηριακή Υποδοµή

1. Οι υποψήφιοι προς αδειοδότηση οφείλουν να διαθέτουν τε-
χνολογικό εξοπλισµό και κτηριακή υποδοµή που τους εξασφαλί-
ζει την άρτια ψηφιακή εκποµπή του προγράµµατός τους και τη
µεταφορά του σήµατός τους στις εγκαταστάσεις του παρόχου
δικτύου και ιδίως τα εξής:

α) τεχνολογικό εξοπλισµό που αφορά τον κεντρικό έλεγχο για
την παραγωγή σηµάτων, το χρονικό συγχρονισµό και την επικοι-
νωνία των πηγών σήµατος, τη διανοµή των σηµάτων, τη ροή του
προγράµµατος, τους χώρους τεχνικής επεξεργασίας και παρα-
γωγής προγράµµατος και τους σταθµούς µοντάζ, µε τα αντί-
στοιχα τεχνικά σχέδια εγκατάστασης, 

β) κτηριακές εγκαταστάσεις για αίθουσα κεντρικού ελέγχου,
αίθουσα ροής, χώρους τεχνικής επεξεργασίας και παραγωγής
προγράµµατος και αίθουσα µοντάζ.

2. Με την προκήρυξη του Ε.Σ.Ρ. καθορίζονται οι ελάχιστες τε-
χνικές προδιαγραφές ανά κατηγορία της αιτούµενης άδειας λει-
τουργίας, που αφορούν τον τεχνολογικό εξοπλισµό και την
κτηριακή υποδοµή των υποψηφίων, καθώς και τα απαιτούµενα
δικαιολογητικά προς απόδειξή τους. 

3. Σε περίπτωση που υποψήφιος προς αδειοδότηση κατά τον
χρόνο υποβολής της υποψηφιότητάς του, δεν διαθέτει τον τε-
χνολογικό εξοπλισµό και την κτηριακή υποδοµή που καλύπτει τις
τεχνικές προδιαγραφές που καθορίζονται µε την προκήρυξη του
Ε.Σ.Ρ. ανά κατηγορία άδειας λειτουργίας, υποχρεούται να υπο-
βάλει υπεύθυνη δήλωση µε την οποία βεβαιώνει ότι θα τα διαθέ-
τει, εντός χρονικού διαστήµατος έξι (6) µηνών από τη χορήγηση
της άδειας.

Άρθρο 8
Περιεχόµενο εκπεµπόµενου προγράµµατος

1. Η ελάχιστη διάρκεια του προγράµµατος που υποχρεούται
να µεταδίδει ηµερησίως ο υποψήφιος προς αδειοδότηση πάρο-
χος περιεχοµένου είναι η εξής ανά κατηγορία εµβέλειας, προ-
γράµµατος και περιεχοµένου:

α) το σύνολο του εικοσιτετραώρου για τους εθνικής εµβέλειας
παρόχους περιεχοµένου ενηµερωτικού προγράµµατος γενικού
περιεχοµένου, 

β) τουλάχιστον δεκαοκτώ (18) ώρες για τους περιφερειακής
εµβέλειας παρόχους περιεχοµένου ενηµερωτικού προγράµµα-
τος γενικού περιεχοµένου,

γ) τουλάχιστον δώδεκα (12) ώρες για τους εθνικής ή περιφε-
ρειακής εµβέλειας παρόχους περιεχοµένου ενηµερωτικού προ-
γράµµατος θεµατικού περιεχοµένου ή µη ενηµερωτικού προ-
γράµµατος.

Η κύρια γλώσσα µετάδοσης ή υποτιτλισµού είναι η ελληνική. 
2. Το ελάχιστο περιεχόµενο του προγράµµατος εθνικής εµβέ-

λειας παρόχου περιεχοµένου ενηµερωτικού προγράµµατος γε-
νικού περιεχοµένου, περιλαµβάνει:

α) τρία καθηµερινά τακτά πρωτότυπα δελτία ειδήσεων, συνο-
λικής ηµερήσιας διάρκειας τουλάχιστον ενενήντα (90) λεπτών,

β) εκποµπές λόγου, τέχνης, πολιτισµού και θεάτρου τουλάχι-

στον δέκα (10) ωρών µηνιαίως, καθώς και τουλάχιστον τέσσερις
(4) από τις ακόλουθες κατηγορίες: εκποµπές ενηµερωτικές, ποι-
κίλης ύλης, ελαφράς ψυχαγωγίας (τηλεπαιχνίδια, θεάµατα, εκ-
δηλώσεις κ.λπ.), ελληνικές σειρές, ξένες σειρές, παιδικές εκπο-
µπές, ντοκιµαντέρ, εκποµπές αθλητικού περιεχοµένου, συνολι-
κής µηνιαίας διάρκειας καθεµιάς εξ αυτών τουλάχιστον δέκα (10)
ωρών,

γ) τα προβλεπόµενα από τις διατάξεις των άρθρων 17 και 18
του π.δ. 109/2010 για την προώθηση των ευρωπαϊκών έργων
συµπεριλαµβανοµένων και των ανεξαρτήτων παραγωγών.

3. Το ελάχιστο περιεχόµενο του προγράµµατος περιφερειακής
εµβέλειας παρόχου περιεχοµένου ενηµερωτικού προγράµµατος
γενικού περιεχοµένου πρέπει να περιλαµβάνει:

α. καθηµερινά τακτά πρωτότυπα δελτία ειδήσεων ηµερησίως,
συνολικής ηµερήσιας διάρκειας µίας (1) τουλάχιστον ώρας, εκ
της οποίας ποσοστό τουλάχιστον τριάντα τοις εκατό (30%)
αφορά σε θέµατα τοπικού ενδιαφέροντος, ισοµερώς κατανεµη-
µένο µεταξύ των νοµών της περιφέρειας που καλύπτει ο πάρο-
χος περιεχοµένου,

β. τις αναφερόµενες στην περίπτωση β’ της παραγράφου 2 κα-
τηγορίες εκποµπών, εκ των οποίων τουλάχιστον δέκα (10) ώρες
εβδοµαδιαίως αφορούν σε θέµατα τοπικού ενδιαφέροντος ισο-
µερώς κατανεµηµένες µεταξύ των νοµών της περιφέρειας που
καλύπτει ο πάροχος περιεχοµένου.

4. Το ελάχιστο περιεχόµενο του προγράµµατος εθνικής ή πε-
ριφερειακής εµβέλειας παρόχου περιεχοµένου ενηµερωτικού
προγράµµατος θεµατικού περιεχοµένου ή µη ενηµερωτικού προ-
γράµµατος (γενικής ή ειδικής στόχευσης), περιλαµβάνει θεµα-
τολογία αντίστοιχη του προσανατολισµού του παρόχου περιεχο-
µένου.

5. Για τον καθορισµό του περιεχοµένου εκπεµπόµενου προ-
γράµµατος εφαρµόζονται κατά τα λοιπά οι διατάξεις του π.δ.
109/2010 (Α’ 130).

6. Η µετάδοση δελτίων ειδήσεων στη νοηµατική γλώσσα, µε
ταυτόχρονη αναγραφή υποτίτλων, διάρκειας τουλάχιστον επτά
(7) λεπτών της ώρας µεταξύ των ωρών 17.00 έως 23.00 είναι υπο-
χρεωτική για τους παρόχους περιεχοµένου ενηµερωτικού προ-
γράµµατος. Οι παρουσιαστές της ελληνικής νοηµατικής γλώσ-
σας επιλέγονται από τους παρόχους περιεχοµένου µετά από
πρόταση της Οµοσπονδίας Κωφών Ελλάδος. Οι παραπάνω ελά-
χιστες υποχρεώσεις δεν εµποδίζουν τους παρόχους περιεχοµέ-
νου στην ανάληψη πρόσθετων πρωτοβουλιών προς εξυπηρέ-
τηση των κωφών ατόµων.

7. Τουλάχιστον τέσσερις (4) ώρες την εβδοµάδα από τις ανα-
φερόµενες στην περίπτωση β’ της παραγράφου 2 κατηγορίες εκ-
ποµπών µεταδίδονται υποχρεωτικά µε ταυτόχρονη αναγραφή
υποτίτλων στην ελληνική γλώσσα από τους παρόχους περιεχο-
µένου ενηµερωτικού προγράµµατος και µεταξύ των ωρών 17.00
- 23.00. Οι πάροχοι περιεχόµενου µη ενηµερωτικού προγράµµα-
τος υπόκεινται στην υποχρέωση µετάδοσης τηλεοπτικών προ-
γραµµάτων µε τρόπο που να εξασφαλίζει την πρόσβαση των
ατόµων µε αναπηρία, κατά ποσοστό τρία τοις εκατό (3%) τουλά-
χιστον του εβδοµαδιαίου προγραµµατισµού µεταδόσεών τους.

8. Με την προκήρυξη του Ε.Σ.Ρ. καθορίζονται τα απαιτούµενα
δικαιολογητικά που υποχρεούνται να υποβάλουν οι υποψήφιοι
προς απόδειξη των ανωτέρω ανά κατηγορία της αιτούµενης
άδειας λειτουργίας, τα οποία περιλαµβάνουν κατ’ ελάχιστον ανα-
λυτικό ηµερήσιο πρόγραµµα για χρονικό διάστηµα ενός (1)
µηνός πριν την υποβολή της αίτησης και σχετική βεβαίωση του
νοµίµου εκπροσώπου ότι το έντυπο ηµερήσιο πρόγραµµα απο-
τυπώνει µε ακρίβεια το οπτικοακουστικό υλικό όπως µεταδόθηκε
κατά το ως άνω χρονικό διάστηµα. 

9. Σε περίπτωση που υποψήφιος προς αδειοδότηση δεν µετα-
δίδει το κατά τα ως άνω οριζόµενο τηλεοπτικό πρόγραµµα κατά
το χρόνο υποβολής της υποψηφιότητάς του, υποχρεούται να
υποβάλει υπεύθυνη δήλωση µε την οποία βεβαιώνει ότι, εντός
χρονικού διαστήµατος τριών (3) µηνών από τη χορήγηση της
άδειας, θα µεταδίδει το κατά τις ανωτέρω διακρίσεις και προ-
ϋποθέσεις πρόγραµµα.
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Άρθρο 9
Απασχολούµενο προσωπικό

1. Οι υποψήφιοι προς αδειοδότηση πάροχοι περιεχοµένου
υποχρεούνται να απασχολούν, ανάλογα µε την κατηγορία της
εµβέλειας (εθνικής ή περιφερειακής) και το είδος του προγράµ-
µατος (ενηµερωτικού, γενικού ή θεµατικού περιεχοµένου, ή µη
ενηµερωτικού), συγκεκριµένο ετήσιο µέσο όρο προσωπικού πλή-
ρους απασχόλησης, σε θέσεις δηµοσιογράφων, τεχνικού προ-
σωπικού και διοικητικού προσωπικού, µε σύµβαση εργασίας,
σύµφωνα µε τους όρους που προβλέπονται στην οικεία εργατική
και κοινωνικοασφαλιστική νοµοθεσία.

2. Το προσωπικό των υποψηφίων προς αδειοδότηση παρόχων
περιεχοµένου πρέπει να απαρτίζεται τουλάχιστον από:

α. τετρακόσια (400) άτοµα για άδεια εθνικής εµβέλειας ενηµε-
ρωτικού χαρακτήρα γενικού περιεχοµένου, 

β. διακόσια (200) άτοµα για άδεια εθνικής εµβέλειας ενηµερω-
τικού χαρακτήρα θεµατικού περιεχοµένου,

γ. πενήντα (50) άτοµα για άδεια εθνικής εµβέλειας µη ενηµε-
ρωτικού χαρακτήρα.

3. Με κοινή απόφαση του Υπουργού στον οποίο ανατίθενται
εκάστοτε οι αρµοδιότητες της Γενικής Γραµµατείας Ενηµέρωσης
και Επικοινωνίας και του Υπουργού Εργασίας, Κοινωνικής Ασφά-
λισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης καθορίζεται ο ελάχιστος αριθ-
µός προσωπικού των υποψηφίων προς αδειοδότηση παρόχων
περιεχοµένου για άδεια περιφερειακής εµβέλειας ενηµερωτικού
ή µη χαρακτήρα. Για τον καθορισµό του αριθµού αυτού και µετά
από δηµόσια διαβούλευση, λαµβάνονται υπόψη ο πληθυσµός, το
ΑΕΠ και η γεωµορφολογία κάθε Περιφερειακής Ζώνης.

4. Για τον προσδιορισµό του αριθµού του ετήσιου µέσου όρου
των εργαζοµένων, κατά τα αναφερόµενα στην ανωτέρω παρά-
γραφο, λαµβάνεται υπόψη ο αριθµός των εργαζόµενων που απα-
σχολούνται είκοσι (20) τουλάχιστον ηµέρες τον αντίστοιχο
υπολογιζόµενο µήνα. Με κοινή απόφαση του Υπουργού στον
οποίο ανατίθεται εκάστοτε οι αρµοδιότητες της Γενικής Γραµ-
µατείας Ενηµέρωσης και Επικοινωνίας, του Υπουργού Υποδο-
µών, Μεταφορών και Δικτύων και του Υπουργού Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης ιδρύεται µη-
τρώο ειδικοτήτων για το προσωπικό που απασχολούν οι πάροχοι
περιεχοµένου και καθορίζεται ελάχιστος αριθµός εργαζοµένων
ανά ειδικότητα και ανά κατηγορία εµβέλειας και είδος προγράµ-
µατος. 

5. Με την προκήρυξη του Ε.Σ.Ρ. καθορίζονται τα απαιτούµενα
δικαιολογητικά που υποχρεούνται να υποβάλουν οι υποψήφιοι
προς απόδειξη των προϋποθέσεων που αφορούν την απασχό-
ληση του προσωπικού κατά τις αναφερόµενες στην παράγραφο
2 διακρίσεις, τα οποία περιλαµβάνουν κατ’ ελάχιστον κατάσταση
προσωπικού, όπως έχει κατατεθεί στην Επιθεώρηση Εργασίας,
µε µνεία των ειδικοτήτων των εργαζοµένων, της ηµεροµηνίας
πρόσληψης και του ωραρίου απασχόλησής τους.

6. Σε περίπτωση που ο υποψήφιος προς αδειοδότηση δεν απα-
σχολεί τον κατά τα ως άνω οριζόµενο ελάχιστο αριθµό προσω-
πικού κατά το χρόνο υποβολής της υποψηφιότητάς του,
υποχρεούται να υποβάλει σχετικό οργανόγραµµα και υπεύθυνη
δήλωση µε την οποία βεβαιώνει ότι, εντός χρονικού διαστήµατος
τριών (3) µηνών από τη χορήγηση της άδειας, θα απασχολεί τον
προβλεπόµενο ελάχιστο αριθµό προσωπικού.

Άρθρο 10
Λοιποί όροι συµµετοχής

1. Οι υποψήφιοι προς αδειοδότηση και οι µέτοχοι που είναι κύ-
ριοι αριθµού ή συγκύριοι µετοχών ή δικαιωµάτων ψήφου που
υπερβαίνει το ένα τοις εκατό (1%) του συνολικού µετοχικού κε-
φαλαίου ή των δικαιωµάτων ψήφου στη γενική συνέλευση του
υποψηφίου δεν πρέπει να τελούν υπό πτώχευση ή πτωχευτικό
συµβιβασµό ή να έχουν υπαχθεί στην προπτωχευτική διαδικασία
του άρθρου 99 του Πτωχευτικού Κώδικα ή ανάλογη διαδικασία
προβλεπόµενη από το δίκαιο της χώρας στην οποία έχουν την
έδρα τους, ούτε να τελούν υπό εκκαθάριση και υπό αναγκαστική
διαχείριση. Με την αίτησή τους οι υποψήφιοι υποχρεούνται να

προσκοµίσουν σχετικά πιστοποιητικά, εκδοθέντα από την αρµό-
δια αρχή, σύµφωνα µε τα οριζόµενα στην προκήρυξη του Ε.Σ.Ρ..

2. Οι υποψήφιοι προς αδειοδότηση, οι µέτοχοι που είναι κύριοι
αριθµού ή συγκύριοι µετοχών ή δικαιωµάτων ψήφου που υπερ-
βαίνει το ένα τοις εκατό (1%) του συνολικού µετοχικού κεφα-
λαίου ή των δικαιωµάτων ψήφου στη γενική συνέλευση του
υποψηφίου και οι νόµιµοι εκπρόσωποι των υποψηφίων, κατά την
ηµεροµηνία υποβολής της αίτησής τους, πρέπει να είναι ασφα-
λιστικά και φορολογικά ενήµεροι και υποχρεούνται να προσκο-
µίσουν πιστοποιητικά ασφαλιστικής και φορολογικής ενηµερό-
τητας.

3. Σε περίπτωση που ο υποψήφιος προς αδειοδότηση, οι µέ-
τοχοι που είναι κύριοι αριθµού ή συγκύριοι µετοχών ή δικαιωµά-
των ψήφου που υπερβαίνει το ένα τοις εκατό (1%) του συνολικού
µετοχικού κεφαλαίου ή των δικαιωµάτων ψήφου στη γενική συ-
νέλευση του υποψηφίου και οι νόµιµοι εκπρόσωποι των υποψη-
φίων έχουν λάβει από οποιοδήποτε χρηµατοπιστωτικό ίδρυµα
(ηµεδαπής ή αλλοδαπής) τραπεζικό δάνειο, που αφορά τη συγ-
κεκριµένη επιχειρηµατική δραστηριότητα, υποχρεούνται να προ-
σκοµίσουν βεβαίωση – τραπεζική ενηµερότητα, εκδοθείσα έως
τριάντα (30) ηµέρες πριν την ηµεροµηνία υποβολής της αίτησής
του, περί του ύψους του χορηγηθέντος δανείου, του υπολοίπου
του, των εγγυήσεων και τυχόν εξασφαλίσεών του (εµπράγµατων
ή µη), καθώς και της οµαλής εξυπηρέτησής του ή περί της µη
λήψης δανείου. Εφόσον δεν αποδεικνύεται η οµαλή εξυπηρέ-
τηση των δανείων, η αίτηση συµµετοχής του υποψηφίου δεν γί-
νεται δεκτή. 

4. Οι υποψήφιοι δεν πρέπει να εµπίπτουν στην απαγόρευση
συγκέντρωσης ελέγχου που προβλέπονται στα άρθρα 3 και 5
παρ. 1 του ν. 3592/2007. Για τον έλεγχο της παρούσας προϋπό-
θεσης οι υποψήφιοι υποχρεούνται να προσκοµίσουν µε την αί-
τησή τους υπεύθυνες δηλώσεις των ανωτέρω νοµίµως θεωρη-
µένες για το γνήσιο της υπογραφής τους, καθώς και κάθε άλλο
σχετικό δικαιολογητικό έγγραφο που θα ορίσει το Ε.Σ.Ρ. µε την
προκήρυξη. Οι υποβληθείσες δηλώσεις θα ελέγχονται µέσω των
στοιχείων του Μητρώου Διαφάνειας, που τηρεί το Ε.Σ.Ρ..

5. Οι υποψήφιοι προς αδειοδότηση οφείλουν να καταβάλουν
για την εξέταση της υποψηφιότητάς τους παράβολο του Ελληνι-
κού Δηµοσίου, το ποσό του οποίου καθορίζεται µε την προκή-
ρυξη. Σε περίπτωση που δεν υποβληθεί το σχετικό παράβολο η
αίτηση συµµετοχής του υποψηφίου δεν γίνεται δεκτή.

6. Οι υποψήφιοι προς αδειοδότηση, µε την υποβολή αίτησης
συµµετοχής τους στη διαδικασία, αποδέχονται ανεπιφύλακτα
όλους τους όρους της προκήρυξης και δηλώνουν ότι αποδέχον-
ται όλους τους όρους της δηµοπρασίας και της άδειας που θα
τους χορηγηθεί.

7. Με την προκήρυξη του Ε.Σ.Ρ. καθορίζονται όλα τα δικαιο-
λογητικά που πρέπει να προσκοµίσουν οι υποψήφιοι προς αδει-
οδότηση, προκειµένου να αποδείξουν τη συνδροµή των ανωτέρω
οριζοµένων στα άρθρα 3 έως και 10 θετικών και αρνητικών προ-
ϋποθέσεων, βάσει των οποίων θα γίνει η προεπιλογή τους για να
αποκτήσουν το δικαίωµα συµµετοχής στη δηµοπρασία, καθώς
και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια για την εφαρµογή των άρ-
θρων αυτών.

Άρθρο 11
Όροι Προκήρυξης Ε.Σ.Ρ.

1. Η διαδικασία αδειοδότησης των παρόχων περιεχοµένου αρ-
χίζει µε τη δηµοσίευση της σχετικής προκήρυξης από το Ε.Σ.Ρ.. 

2. Στην προκήρυξη καθορίζονται οι όροι και η διαδικασία χο-
ρήγησης των αδειών παρόχων περιεχοµένου και ειδικότερα κατ’
ελάχιστον τα εξής:

α) Ο αριθµός των προκηρυσσόµενων αδειών.
β) Η εµβέλεια, το πρόγραµµα και το είδος του περιεχοµένου

που αφορούν οι προκηρυσσόµενες άδειες. 
γ) Η χρονική διάρκεια της άδειας. 
δ) Η προθεσµία υποβολής των αιτήσεων.
ε) Το χρονοδιάγραµµα, τα στάδια και ο τρόπος διενέργειας

της διαδικασίας χορήγησης των αδειών µέσω της δηµοπρασίας.
στ) Η τιµή εκκίνησης ανά κατηγορία άδειας.
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ζ) Οι προϋποθέσεις συµµετοχής των υποψηφίων στη διαδικα-
σία τόσο της προεπιλογής όσο και της τελικής φάσης της δηµο-
πρασίας και η διαδικασία ελέγχου της συνδροµής αυτών.

η) Τα έγγραφα που απαιτείται να υποβάλουν οι υποψήφιοι
προκειµένου να αποδείξουν τη συνδροµή των προβλεπόµενων
από τον παρόντα νόµο θετικών και αρνητικών προϋποθέσεων,
βάσει των οποίων θα γίνει η προεπιλογή τους για να αποκτήσουν
το δικαίωµα συµµετοχής στην τελική φάση της δηµοπρασίας.

θ) Ο τρόπος ανακήρυξης των αδειούχων και οι υποχρεώσεις
αυτών.

3. Η διαδικασία χορήγησης αδειών παρόχων περιεχοµένου
εθνικής εµβέλειας και περιφερειακής εµβέλειας για κάθε Περι-
φερειακή Ζώνη είναι αυτοτελής. Τα στοιχεία που αποδεικνύουν
τη συνδροµή των προϋποθέσεων συµµετοχής δεν µπορούν να
ληφθούν υπόψη σε άλλη υποψηφιότητα που υποβάλλεται από το
ίδιο νοµικό πρόσωπο. Τυχόν στοιχεία που έχουν ήδη υποβληθεί
στο Ε.Σ.Ρ. στο πλαίσιο παλαιότερων διαδικασιών ή στο Τµήµα
Ελέγχου Διαφάνειας δεν λαµβάνονται υπόψη.

4. Το πλήρες κείµενο της προκήρυξης στην ελληνική και στην
αγγλική γλώσσα αναρτάται στην ιστοσελίδα του Ε.Σ.Ρ. και της
Γενικής Γραµµατείας Ενηµέρωσης και Επικοινωνίας και δηµοσι-
εύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.

5. Η συµµετοχή στη διαδικασία χορήγησης αδειών παρόχου
περιεχοµένου συνεπάγεται πλήρη αποδοχή των όρων της σχετι-
κής προκήρυξης και δεν είναι επιτρεπτή η συµµετοχή µε επιφύ-
λαξη ή υπό αίρεση.

6. Όλα τα στοιχεία, που υποβάλλονται στο πλαίσιο της διαδι-
κασίας χορήγησης αδειών, θεωρούνται δεσµευτικά για τους υπο-
ψήφιους καθ’ όλη τη διάρκεια της διαγωνιστικής διαδικασίας
µέχρι την ανακήρυξη υπερθεµατιστή συµπεριλαµβανοµένων των
υποβαλλόµενων οικονοµικών προσφορών.

Άρθρο 12
Προεπιλογή αιτήσεων συµµετοχής

1. Το Ε.Σ.Ρ. εξετάζει στο στάδιο της προεπιλογής τις αιτήσεις
συµµετοχής των υποψηφίων και τα δικαιολογητικά που τις συνο-
δεύουν προκειµένου να διαπιστώσει τη συνδροµή των θετικών
και των αρνητικών προϋποθέσεων του δικαιώµατος συµµετοχής
στη δηµοπρασία (ανά κατηγορία εµβέλειας, προγράµµατος και
περιεχοµένου), όπως αυτές ορίζονται στις διατάξεις των άρθρων
3 έως και 10. Ακολούθως το Ε.Σ.Ρ. συντάσσει κατάλογο των υπο-
ψηφίων που πληρούν τις νόµιµες προϋποθέσεις συµµετοχής
στην κάθε δηµοπρασία, καθώς και εκείνων οι οποίοι αποκλείονται
της περαιτέρω συµµετοχής τους στη διαδικασία αυτή. Οι κατά-
λογοι αυτοί αναρτώνται στην ιστοσελίδα του Ε.Σ.Ρ. και ταυτό-
χρονα ενηµερώνονται και οι υποψήφιοι µε συστηµένη επιστολή. 

2. Το Ε.Σ.Ρ. µπορεί να καλέσει τους υποψήφιους να υποβά-
λουν συµπληρωµατικές πληροφορίες σχετικά µε τα ήδη υποβλη-
θέντα δικαιολογητικά ή να διευκρινίσουν τα δικαιολογητικά της
υποψηφιότητάς τους εντός σύντοµης προθεσµίας που θα ορίζει
το Ε.Σ.Ρ. µε την προκήρυξη. 

3. Κατόπιν της κοινοποίησης του καταλόγου των προεπιλεγέν-
των που συµµετέχουν στην κάθε δηµοπρασία, το Ε.Σ.Ρ. αποστέλ-
λει προς καθέναν από αυτούς δελτίο συµµετοχής στη δηµο-
πρασία, µε το οποίο τους γνωστοποιεί την ηµεροµηνία και τον
τόπο διεξαγωγής της δηµοπρασίας, καθώς και το σχετικό πρό-
γραµµά της.

4. Συµµετέχοντες οι οποίοι αποκλείονται από την προεπιλογή
έχουν δικαίωµα υποβολής ένστασης στο Ε.Σ.Ρ.. Η προθεσµία
υποβολής της ένστασης αυτής, καθώς και η προθεσµία εντός
της οποίας το Ε.Σ.Ρ. υποχρεούται να κρίνει επ’ αυτής, καθορί-
ζονται µε την προκήρυξη.

Άρθρο 13
Διαδικασία δηµοπρασίας

1. Η διεξαγωγή της δηµοπρασίας γίνεται µέσω διαδικασίας
πολλαπλών γύρων µε αυξανόµενο τίµηµα επί της, σύµφωνα µε
το άρθρο 2 παράγραφος 4, καθοριζόµενης τιµής εκκίνησης. Η
διεξαγωγή της δηµοπρασίας αρχίζει από την ηµεροµηνία εκκίνη-

σής της και ολοκληρώνεται την ηµεροµηνία ανακήρυξης των
υπερθεµατιστών αδειούχων. Η διάρκεια του κάθε γύρου, ο κα-
θορισµός της προσαύξησης της τιµής προσφοράς ανά γύρο, οι
υποχρεώσεις των συµµετεχόντων, ο τρόπος υποβολής των προ-
σφορών από τους συµµετέχοντες, η ανακήρυξη των υπερθεµα-
τιστών, ο τρόπος καταβολής του τιµήµατος και κάθε άλλη ανα-
γκαία λεπτοµέρεια για τη διεξαγωγή της καθορίζονται από την
προκήρυξη του Ε.Σ.Ρ..

2. Πριν την ανακήρυξη των υπερθεµατιστών για κάθε δηµο-
πρατούµενη άδεια διεξάγεται από το Ε.Σ.Ρ., ως προς την υψη-
λότερη υποβληθείσα προσφορά, έλεγχος της προέλευσης και
του τρόπου απόκτησης των οικονοµικών µέσων που θα διαθέσει
ο υποψήφιος για την καταβολή της. Ο έλεγχος διενεργείται µε
βάση τα στοιχεία που περιλαµβάνονται στο φάκελο που ήδη έχει
καταθέσει ο υποψήφιος µε την αίτησή του. Σε περίπτωση που το
Ε.Σ.Ρ. κρίνει ότι από τα στοιχεία αυτά δεν δικαιολογείται ο τρό-
πος απόκτησης των οικονοµικών µέσων του υποψηφίου, υποχρε-
ούται να ζητήσει από τον υποψήφιο πρόσθετα δικαιολογητικά.
Με την προκήρυξη καθορίζεται κάθε σχετική λεπτοµέρεια για την
εφαρµογή της παρούσας παραγράφου, καθώς και ο χρόνος ολο-
κλήρωσης του ως άνω ελέγχου, ο οποίος δεν µπορεί να υπερβεί
τις τριάντα (30) ηµέρες από την υποβολή της προσφοράς. Σε πε-
ρίπτωση που δεν δικαιολογείται η υποβληθείσα οικονοµική προ-
σφορά, ο ως άνω υποψήφιος δεν ανακηρύσσεται υπερθεµατι-
στής και τη θέση του λαµβάνει ο επόµενος πλειοδότης, κατόπιν
του προβλεπόµενου ελέγχου του προηγούµενου εδαφίου. 

3. Το τίµηµα καταβάλλεται από τον υπερθεµατιστή µε τραπε-
ζική επιταγή που εκδίδεται σε διαταγή του Ελληνικού Δηµοσίου
µέσα στην προθεσµία που θα ορίσει η προκήρυξη και η οποία
δεν µπορεί να είναι µεγαλύτερη των δεκαπέντε (15) ηµερών από
την ανακήρυξή του. Σε περίπτωση που ο υπερθεµατιστής δεν κα-
ταβάλει το τίµηµα εντός της οριζόµενης προθεσµίας, εκπίπτει,
και τη θέση του λαµβάνει ο επόµενος πλειοδότης.

4. Μετά τη λήξη της διαδικασίας ανακοινώνονται στην ιστοσε-
λίδα του Ε.Σ.Ρ. οι υπερθεµατιστές στην κάθε δηµοπρασία ανά
κατηγορία εµβέλειας, προγράµµατος και περιεχοµένου, στους
οποίους χορηγείται η αντίστοιχη άδεια.

5. Σε περίπτωση µη ικανοποιητικής συµµετοχής υποψηφίων σε
σχέση µε τον αριθµό των προκηρυσσόµενων αδειών (ανά κατη-
γορία) το Ε.Σ.Ρ. δύναται, µε αιτιολογηµένη απόφασή του, να µα-
ταιώσει το διαγωνισµό και να επαναπροκηρύξει νέο µε τον ίδιο ή
µικρότερο αριθµό αδειών.

6. Οι υποψήφιοι δεν δικαιούνται αποζηµίωσης για δαπάνες
σχετικές µε τη σύνταξη και υποβολή των στοιχείων που απαι-
τούνται για τη συµµετοχή τους σε κάθε στάδιο της διαδικασίας
αδειοδότησης. Σε περίπτωση λήξης της διαδικασίας, σύµφωνα
µε την προηγούµενη παράγραφο, επιστρέφονται στους υποψη-
φίους οι εγγυητικές επιστολές της παραγράφου 3 του άρθρου
4.

7. Οι διαφορές που αναφύονται κατά τη διενέργεια της διαγω-
νιστικής διαδικασίας αδειοδότησης διέπονται από τις διατάξεις
του ν. 3886/2010 (Α’ 173).

Άρθρο 14
Όροι χορηγούµενων αδειών 

1. Οι αποφάσεις µε τις οποίες χορηγούνται άδειες λειτουργίας
παρόχου περιεχοµένου, σύµφωνα µε τις διατάξεις του παρόντος
καταχωρούνται κατά χρονολογική σειρά έκδοσης σε ειδικό βι-
βλίο που τηρείται στο Ε.Σ.Ρ., στο οποίο τηρούνται τα πρωτότυπα
στελέχη αυτών. Αντίγραφα των αδειών αποστέλλονται στην
Ε.Ε.Τ.Τ. και στην αρµόδια Περιφέρεια κάθε αδειούχου εταιρίας.

2. Στις άδειες πρέπει να αναγράφονται τουλάχιστον τα κάτωθι:
- ο φορέας της άδειας,
- ο καθορισµός της υπηρεσίας,
- ο διακριτικός τίτλος του παρόχου περιεχοµένου και το λογό-

τυπό του, 
- η χρονική διάρκεια της άδειας,
- η κατηγορία της άδειας, η εµβέλεια και η Περιφερειακή Ζώνη

που καλύπτει,
- η ελάχιστη διάρκεια του εκπεµπόµενου προγράµµατος,
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- ο Αριθµός Προγράµµατος (Logical Channel Number – LCN), 
- τυχόν υποχρέωση συµµόρφωσης µε µία ή περισσότερες αρ-

νητικές ή θετικές προϋποθέσεις κατά τα άρθρα 3 έως και 10.
3. Η άδεια τελεί υπό τους ακόλουθους όρους:
α) Απαγορεύεται η αλλαγή της χρήσης της άδειας, καθώς και

η µεταβίβασή της. Η µεταβίβαση της επιχείρησης του παρόχου
περιεχοµένου ή µετοχών αυτής επιτρέπεται, κατά τα οριζόµενα
στη διάταξη του άρθρου 1 παρ. 13 του ν. 2328/1995, και γνωστο-
ποιείται εντός δέκα (10) ηµερών στο Ε.Σ.Ρ. και στη Γενική Γραµ-
µατεία Ενηµέρωσης και Επικοινωνίας.

β) Ο πάροχος περιεχοµένου υποχρεούται να συµβληθεί εντός
τριών (3) µηνών από την ηµεροµηνία χορήγησης της άδειας µε
πάροχο δικτύου, ο οποίος αναλαµβάνει την υποχρέωση να κα-
λύπτει πληθυσµιακά την Περιφερειακή Ζώνη για την οποία χορη-
γείται η άδεια σε ποσοστό που καθορίζεται µε τον εκάστοτε
ισχύοντα Χάρτη Συχνοτήτων.

γ) Ο πάροχος περιεχοµένου υποχρεούται να παραδίδει τεχνικά
άρτια το ψηφιακό σήµα του στις εγκαταστάσεις του παρόχου δι-
κτύου και σύµφωνα µε τα τεχνικά χαρακτηριστικά που καθορί-
ζονται στον ισχύοντα Χάρτη Συχνοτήτων.

δ) Σε περίπτωση παρόχων περιεχοµένου οι οποίοι έχουν ανα-
λάβει την υποχρέωση να συµµορφωθούν µε µία ή περισσότερες
αρνητικές ή θετικές προϋποθέσεις, κατά τα άρθρα 3 έως και 10,
η εκποµπή του προγράµµατός τους από τον πάροχο δικτύου επι-
τρέπεται µόνο αφότου υπάρξει πλήρης συµµόρφωση στις ως
άνω προϋποθέσεις, όπως αυτό βεβαιώνεται µε σχετική πράξη
του Ε.Σ.Ρ.. Μέχρι την έκδοση της πράξης αυτής δεν επιτρέπεται
η µεταβίβαση της επιχείρησης του παρόχου περιεχοµένου. Οι
πάροχοι περιεχοµένου πρέπει να διασφαλίζουν την αδιάλειπτη
µετάδοση και µεταφορά του προγράµµατός τους προς τον πά-
ροχο δικτύου. Κάθε διακοπή του προγράµµατός τους που γίνεται
µε ευθύνη του παρόχου περιεχοµένου πέραν της µίας ώρας
εντός ενός εικοσιτετραώρου πρέπει να αιτιολογείται επαρκώς µε
την υποβολή σχετικής έκθεσης στο Ε.Σ.Ρ. εντός είκοσι τεσσάρων
(24) ωρών.

4. Οι πάροχοι περιεχοµένου δεν µπορούν να αναθέτουν τη δια-
χείριση ή την εκµετάλλευση του τηλεοπτικού προγράµµατος ή
της επιχείρησης σε τρίτους, µπορούν όµως να αναθέτουν την
παραγωγή του προγράµµατός τους σε εταιρίες του ίδιου οµίλου,
κατά την έννοια της παρ. 11 του άρθρου 5 του ν. 3592/2007. Επι-
τρέπεται επίσης η ανάθεση παραγωγής συγκεκριµένων προ-
γραµµάτων σε επιχειρήσεις παραγωγής προγράµµατος, καθώς
και η ανάθεση παραγωγής εκποµπών σε ανεξάρτητους παραγω-
γούς.

5. Οι πάροχοι περιεχοµένου υποχρεούνται: 
α. να τηρούν τις γενικές αρχές ραδιοτηλεοπτικών µεταδόσεων

και να συµµορφώνονται προς τις διατάξεις του παρόντος νόµου,
του άρθρου 3 του ν. 2328/1995, του π.δ. 109/2010 και τους
ισχύοντες κώδικες δηµοσιογραφικής δεοντολογίας, δεοντολο-
γίας προγραµµάτων και διαφηµίσεων, καθώς και κάθε άλλης διά-
ταξης της κείµενης ραδιοτηλεοπτικής νοµοθεσίας,

β. να συνάπτουν είτε οι ίδιοι απευθείας είτε ο συλλογικός φο-
ρέας στον οποίο συµµετέχουν, συλλογικές συµβάσεις εργασίας
µε το κάθε είδους απασχολούµενο σε αυτούς προσωπικό, εφαρ-
µοζοµένων αναλόγως των διατάξεων της κείµενης νοµοθεσίας,
άλλως, εφαρµόζονται οι εκάστοτε ισχύουσες συλλογικές συµβά-
σεις εργασίας για τη συγκεκριµένη κατηγορία προσωπικού του
ιδιωτικού τοµέα,

γ. να τηρούν τις υφιστάµενες υποχρεώσεις τους που απορρέ-
ουν από την ευρωπαϊκή και ηµεδαπή νοµοθεσία για την πνευµα-
τική ιδιοκτησία και τα συγγενικά δικαιώµατα, ιδίως ως προς τη
σύναψη συµβάσεων µε τους οργανισµούς συλλογικής διαχείρι-
σης και προστασίας των δικαιωµάτων αυτών,

δ. να καταθέτουν, κατά την έναρξη της τηλεοπτικής περιόδου
στο Ε.Σ.Ρ. περίληψη των κατηγοριών των προγραµµάτων που θα
µεταδίδουν την εκάστοτε τρέχουσα περίοδο.

6. Επιτρέπεται η δικτύωση παρόχων περιεχοµένου περιφερει-
ακής εµβέλειας µε όχι περισσότερους από δύο παρόχους περιε-
χοµένου περιφερειακής εµβέλειας, µετά από ειδική άδεια του
Ε.Σ.Ρ., στο οποίο υποβάλουν αντίγραφο της συµφωνίας δικτύω-
σης. Οι πάροχοι περιεχοµένου που δικτυώνονται µπορούν να µε-

ταδίδουν το πρόγραµµα του παρόχου ή των παρόχων µε τους
οποίους τελούν σε δικτύωση, για πέντε (5) ώρες ηµερησίως κατ’
ανώτατο όριο και υπό την προϋπόθεση ότι καθ’ όλη τη διάρκεια
της δικτύωσης παρουσιάζονται οι διακριτικοί τίτλοι των παρόχων
περιεχοµένου, που δικτυώνονται και εφόσον δεν αναιρείται ο χα-
ρακτήρας του προγράµµατος.

7. Οι πάροχοι περιεχοµένου υποχρεούνται καθ’ όλη τη διάρ-
κειά της να διατηρούν εγκατάσταση στην Ελληνική Επικράτεια,
τη µορφή της οποίας πρέπει να δηλώσουν και να είναι σύµφωνη
µε τις διατάξεις της παραγράφου 2 του άρθρου 3 του π.δ.
109/2010. Υποχρεούνται, επίσης, να δηλώνουν αντίκλητο εγκα-
τεστηµένο στην Ελληνική Επικράτεια για την εκπροσώπησή τους
ενώπιον των αρµόδιων Ελληνικών Αρχών. 

8. Οι πάροχοι περιεχοµένου υποχρεούνται καθ’ όλη τη διάρ-
κεια ισχύος της άδειας να διατηρούν τα ίδια κεφάλαια της επι-
χείρησής τους τουλάχιστον στο ύψος των δηλωθέντων και
αξιολογηθέντων, σύµφωνα µε το άρθρο 4, ιδίων κεφαλαίων τους,
ήτοι στο ύψος του αρχικού ελάχιστου µετοχικού κεφαλαίου και
συντάσσουν τις ετήσιες οικονοµικές τους καταστάσεις µε βάση
τα διεθνή λογιστικά πρότυπα, εφόσον ο κύκλος εργασιών της
επιχείρησής τους υπερβαίνει το ποσό του ενός εκατοµµυρίου
(1.000.000,00) ευρώ. Με κοινή απόφαση του Υπουργού Οικονο-
µικών, καθώς και του Υπουργού στον οποίο ανατίθενται εκάστοτε
οι αρµοδιότητες της Γενικής Γραµµατείας Ενηµέρωσης και Επι-
κοινωνίας, µπορεί να αναπροσαρµόζεται το ανωτέρω ποσό.

9. Οι πάροχοι περιεχοµένου υπόκεινται στις υπο-       χρεώσεις
που προβλέπονται από το άρθρο 3 του π.δ. 310 /1996 (Α’ 2014).

10. Τροποποίηση των όρων της άδειας απαγορεύεται. 
11. Η παράβαση των όρων της άδειας ελέγχεται από το Ε.Σ.Ρ.,

σύµφωνα µε τη διάταξη του άρθρου 4 του ν. 2863/2000 (Α’ 262). 

Άρθρο 15
Λόγοι ανάκλησης αδειών

1. Ανάκληση της άδειας των παρόχων περιεχοµένου χωρεί
υποχρεωτικά µε απόφαση του Ε.Σ.Ρ. στις ακόλουθες περιπτώ-
σεις:

α) Μη εµπρόθεσµη υποβολή των απαιτούµενων κατ’ άρθρο 3
παράγραφος 1 δικαιολογητικών σύστασης των υποψηφίων εται-
ριών ή κοινοπραξιών. 

β) Μείωση του ελάχιστου καταβεβληµένου µετοχικού κεφα-
λαίου κάτω από τα προβλεπόµενα από τη διάταξη της παραγρά-
φου 1 του άρθρου 4 όρια.

γ) Μείωση των ιδίων κεφαλαίων κάτω από το απαιτούµενο ελά-
χιστο µετοχικό κεφάλαιο προς χορήγηση της άδειας, όπως προ-
βλέπεται από τη διάταξη της παραγράφου 2 του άρθρου 4, για
δύο (2) διαδοχικές εταιρικές χρήσεις, η οποία δεν καλύφθηκε
εντός εξαµήνου από τη λήξη της δεύτερης εταιρικής χρήσης.

δ) Μη τήρηση της υποχρέωσης ονοµαστικοποίησης των µετο-
χών όπως προβλέπεται από τη διάταξη του άρθρου 5.

ε) Μείωση του προσωπικού κάτω από τον απαιτούµενο προς
χορήγηση της άδειας ελάχιστο αριθµό απασχολουµένων, όπως
προβλέπεται από τη διάταξη της παραγράφου 2 του άρθρου 9.

στ) Τροποποίηση της χρήσης της χορηγηθείσας άδειας κατά
παράβαση της διάταξης της παραγράφου 3α του άρθρου 14.

ζ) Μη εµπρόθεσµη σύναψη σύµβασης µε πάροχο δικτύου,
όπως προβλέπεται από τη διάταξη της παραγράφου 3β του άρ-
θρου 14.

2. Με απόφαση του Ε.Σ.Ρ. ανακαλείται επίσης, η άδεια σε πε-
ρίπτωση µη εµπρόθεσµης συµµόρφωσης µε τις υποχρεώσεις,
που ανέλαβαν οι υποψήφιοι δια των υπευθύνων δηλώσεων, που
προβλέπονται στις διατάξεις της παραγράφου 3 του άρθρου 7,
της παραγράφου 8 του άρθρου 8 και της παραγράφου 5 του άρ-
θρου 9.

3. Σε περίπτωση ανάκλησης άδειας κατά τα ανωτέρω, το
Ε.Σ.Ρ. δύναται να την επαναπροκηρύξει.

4. Καταργείται από τη δηµοσίευση των άρθρων του παρόντος
Κεφαλαίου κάθε άλλη διάταξη, η οποία είναι αντίθετη µε τις δια-
τάξεις αυτού.
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ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’ 
ΙΔΡΥΣΗ ΣΥΝΔΕΔΕΜΕΝΗΣ ΜΕ ΤΗΝ Ε.Ρ.Τ. Α.Ε. 

ΑΝΩΝΥΜΗΣ ΕΤΑΙΡΙΑΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ ΔΙΚΤΥΟΥ
ΕΠΙΓΕΙΑΣ ΨΗΦΙΑΚΗΣ ΕΥΡΥΕΚΠΟΜΠΗΣ

Άρθρο 16
Σύσταση - Σκοπός - Λειτουργία

1. Συνιστάται νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου µε τη µορφή
Ανώνυµης Εταιρίας, για την ανάπτυξη δικτύου επίγειας ψηφιακής
ευρυεκποµπής, µε την επωνυµία «Ε.Ρ.Τ. Δίκτυο Επίγειας Ψηφια-
κής Ευρυεκποµπής-Ε.Ρ.Τ.net A.E.» (στο εξής «Εταιρία») και έδρα
το Δήµο Αθηναίων. Ο διακριτικός τίτλος της εταιρίας θα καθορι-
στεί µε απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου της εταιρίας.

2. Η Εταιρία διέπεται από τις διατάξεις του παρόντος, του ν.
3429/2005 (Α’314) και συµπληρωµατικά από τον κ.ν. 2190/1920,
όπως ισχύει. Το ιδρυτικό καταστατικό της εγκρίνεται µε κοινή
απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών, του Υπουργού Επικρα-
τείας αρµοδίου για θέµατα Δηµόσιας Ραδιοτηλεόρασης και του
Υπουργού Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων, που δηµοσιεύε-
ται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως. Διέπεται δε αυτό, για όσα
θέµατα δεν ρυθµίζονται στο παρόν κεφάλαιο ή δεν ρυθµίζονται
κατά διάφορο τρόπο σε αυτό, από τις διατάξεις του κ.ν.
2190/1920, όπως κάθε φορά ισχύει.

3. Σκοπός της Εταιρίας είναι η άσκηση ενδεικτικά των ακόλου-
θων δραστηριοτήτων: 

α. Η εγκατάσταση, λειτουργία, συντήρηση, εκµετάλλευση, δια-
χείριση και ανάπτυξη δικτύου µετάδοσης (διανοµής) σηµάτων
επίγειας ψηφιακής ευρυεκποµπής µε χρήση συχνοτήτων σε
εθνικό και περιφερειακό επίπεδο, για τη µεταφορά προγραµµά-
των περιεχοµένου, για την εκποµπή ραδιοτηλεοπτικού σήµατος,
σύµφωνα µε τον Χάρτη Συχνοτήτων. Το εδάφιο β’της παραγρά-
φου 3 και η παρ. 17 του άρθρου 21 του ν. 4070/2012 (Α’ 82)
εφαρµόζονται για τη λειτουργία της εταιρίας ως παρόχου δι-
κτύου για τη µετάδοση ραδιοτηλεοπτικών προγραµµάτων προς
εκπλήρωση σκοπών δηµοσίου συµφέροντος, ενώ για τη µετά-
δοση προγραµµάτων τρίτων εφαρµόζονται οι λοιπές διατάξεις
του άρθρου 21 του ν. 4070/2012.

β. Η παροχή υπηρεσιών πολυπλεξίας και µετάδοσης (διανο-
µής) ψηφιακού τηλεοπτικού περιεχοµένου (video και ήχος).

γ. Η παροχή συµπληρωµατικών υπηρεσιών όπως ενδεικτικά η
παροχή πληροφοριών προγράµµατος (EPG), υπηρεσιών teletext.

δ. Η παροχή επιπρόσθετων διαδραστικών υπηρεσιών, υπηρε-
σιών ήχου, ραδιοφώνου, δεδοµένων και διαδικτύου µέσω ανοι-
χτών Διεπαφών Προγράµµατος Εφαρµογής (Application
Programming Interface, API).

ε. Η χρήση κατάλληλων αναγνωριστικών στοιχείων για τις Πλη-
ροφορίες Υπηρεσιών (Services Information) και στοιχείων Πλη-
ροφοριών Συγκεκριµένου Προγράµµατος (PSI) διαµορφώνοντας
κατάλληλο περιβάλλον πλοήγησης στους δέκτες για το ευρύ
κοινό.

4. Η χρήση των ραδιοσυχνοτήτων και η λειτουργία των εγκα-
ταστάσεων εκποµπής γίνεται µε την αυστηρή τήρηση των τεχνι-
κών προδιαγραφών και των κανόνων ασφάλειας, όπως αυτές
ορίζονται από τα διεθνή πρότυπα και τις αρµόδιες αρχές. Ιδίως:

α. Η Εταιρία υποχρεούται να εγκαταστήσει δίκτυο επίγειας ψη-
φιακής ευρυεκποµπής του Χάρτη Συχνοτήτων, που ισχύει και τη-
ρώντας τα τεχνικά χαρακτηριστικά αυτού και να παρέχει
υπηρεσίες πολυπλεξίας και µετάδοσης (διανοµής) ψηφιακού τη-
λεοπτικού σήµατος και συµπληρωµατικές υπηρεσίες. Στην περί-
πτωση Εθνικής Κάλυψης, η Περιοχή Κάλυψης που επιτυγχάνει η
Εταιρία, οφείλει να καλύπτει τουλάχιστον το προβλεπόµενο στον
Χάρτη Συχνοτήτων ποσοστό % του πληθυσµού της χώρας. 

β. Η Εταιρία έχει υποχρέωση να εγκαταστήσει και να λειτουρ-
γήσει αριθµό πολυπλεκτών ώστε να καλύψει τουλάχιστον τον
αριθµό των παρόχων περιεχοµένου οι οποίοι έχουν υποβάλλει
αίτηση σύναψης σύµβασης µε ρυθµό µετάδοσης που αντιστοιχεί
σε ποιότητα τυπικής ευκρίνειας (SD), τηρώντας τα προβλεπό-
µενα στο Άρθρο 80 παρ.1 εδάφιο Στ’ του ν. 4070/2012 και ειδι-
κότερα το στοιχείο 7 ή που πληρούν άλλα κριτήρια νοµιµότητας
σύµφωνα µε την κείµενη νοµοθεσία. 

5. Η Εταιρία οφείλει να εφαρµόζει ως προς τα χαρακτηριστικά
δικτύου (π.χ. χαρακτηριστικά συστήµατος, περιεχοµένου πολυ-
πλέκτη, χαρακτηριστικά ήχου κ.λπ.) τις πράξεις και αποφάσεις
διεθνών, ευρωπαϊκών και εγχώριων αρµόδιων αρχών και την κεί-
µενη νοµοθεσία. 

6. Το µετοχικό κεφάλαιο της εταιρίας ανέρχεται σε επτά εκα-
τοµµύρια (7.000.000) ευρώ. Το µετοχικό κεφάλαιο ανήκει στο Ελ-
ληνικό Δηµόσιο για το οποίο εκδίδεται µία ονοµαστική και
αναπαλλοτρίωτη µετοχή. Πόροι της Εταιρίας είναι: α. έσοδα από
τη δραστηριότητά της και την εκπλήρωση των σκοπών της και β.
έσοδα από άλλες πηγές.

7. Όργανα διοίκησης της εταιρίας είναι το επταµελές Διοικη-
τικό Συµβούλιο και ο Διευθύνων Σύµβουλος. Η αποζηµίωση, αν-
τιµισθία, οι όροι απασχόλησης, καθηκόντων, ανάκλησης κ.λπ.
των µελών του Δ.Σ. και του διευθύνοντα συµβούλου, που διορί-
ζονται ή εκλέγονται σύµφωνα µε τις παρακάτω παραγράφους,
καθορίζονται µε την κοινή απόφαση διορισµού τους από τον
Υπουργό Οικονοµικών, τον Υπουργό Επικρατείας αρµόδιο για θέ-
µατα Ραδιοτηλεόρασης και τον Υπουργό Υποδοµών, Μεταφορών
και Δικτύων.

Το Διοικητικό Συµβούλιο είναι αρµόδιο να αποφασίζει για κάθε
θέµα που αφορά στη διοίκηση της εταιρίας, στη διαχείριση της
περιουσίας της, στην εκπροσώπηση της εταιρίας και γενικά στην
επιδίωξη του σκοπού της, εκτός των θεµάτων που ανάγονται στις
αποκλειστικές αρµοδιότητες της γενικής συνέλευσης.

Το Δ.Σ. εκλέγει µεταξύ των µελών του που προέρχονται από
το Δηµόσιο τον Πρόεδρο. Επίσης, το Δ.Σ. εκλέγει µεταξύ των
µελών του που προέρχονται από το Δηµόσιο, για πενταετή θη-
τεία, τον διευθύνοντα σύµβουλο και τον ανακαλεί για σπουδαίο
λόγο µε την ίδια διαδικασία.

Το Δ.Σ. είναι επταµελές και εκλέγεται για πενταετή θητεία
εκτός από την πρώτη θητεία που παρατείνεται µέχρι την πρώτη
γενική συνέλευση και η οποία δεν µπορεί να υπερβεί την εξαετία.
Το Δ.Σ. αποτελείται από:

α. πέντε (5) εκπροσώπους του Δηµοσίου, µε ισάριθµους ανα-
πληρωτές, που ορίζονται από τη γενική συνέλευση των µετόχων
της παραγράφου 10 του παρόντος ως εξής: ένα (1) µέλος µε τον
αναπληρωτή του, ορίζεται από τον Υπουργό Οικονοµικών, δύο
(2) µέλη µε τους αναπληρωτές, ορίζονται από τον Υπουργό Επι-
κρατείας αρµόδιο σε θέµατα ραδιοτηλεόρασης και δύο (2) µέλη
µε τον αναπληρωτές τους, από τον Υπουργό Υποδοµών, Μετα-
φορών και Δικτύων και

β. δύο (2) εκπροσώπους των εργαζοµένων στην εταιρία, µε
ισάριθµους αναπληρωτές, που ορίζονται ως κατωτέρω.

Τα µέλη του Δ.Σ. θα πρέπει να είναι άτοµα εγνωσµένης ικανό-
τητας και επιστηµονικής κατάρτισης, καθώς και µε πείρα και ικα-
νότητα ή ειδικές γνώσεις για τη διοίκηση και οργάνωση
επιχειρήσεων και κατά προτίµηση του αντικειµένου της εταιρίας.

Οι εκπρόσωποι των εργαζοµένων και οι δύο αναπληρωµατικοί
τους εκλέγονται µε άµεση καθολική ψηφοφορία και µε το σύ-
στηµα της απλής αναλογικής. Η µη υπόδειξη των εκπροσώπων
αυτών δεν παρακωλύει τη λειτουργία του Δ.Σ., οι αποφάσεις του
οποίου λαµβάνονται µε απαρτία τριών (3) µελών.

Τα µέλη του Δ.Σ. ανακαλούνται µε την ίδια διαδικασία που ορί-
στηκαν, οποτεδήποτε και αζηµίως για την εταιρία.

Σε περίπτωση ανάκλησης, θανάτου, παραίτησης ή αποχώρη-
σης για οποιονδήποτε λόγο µέλους του Δ.Σ. πριν από τη λήξη
της θητείας του, το διοικητικό συµβούλιο, εφόσον υπάρχουν του-
λάχιστον τέσσερα (4) µέλη, συµπληρώνει τον αριθµό των µελών
του από τους αναπληρωµατικούς της αντίστοιχης κατηγορίας
και κατά τη σειρά µε την οποία εκλέχθηκαν ή ορίστηκαν µέχρι
την επόµενη γενική συνέλευση. Η µη επικύρωση της εκλογής δεν
επηρεάζει το κύρος των αποφάσεων του Δ.Σ..

Τα µέλη του Δ.Σ., που προέρχονται από το προσωπικό της
εταιρίας κατά τη διάρκεια της θητείας τους σε αυτό, θεωρούνται
σε διατεταγµένη υπηρεσία και λαµβάνουν τις αποδοχές της υπη-
ρεσιακής θέσης τους και την αποζηµίωση του εδαφίου β’ της πα-
ρούσας παραγράφου.

8. Ο Διευθύνων Σύµβουλος είναι το ανώτατο εκτελεστικό όρ-
γανο της εταιρίας, προΐσταται όλων των υπηρεσιών της εταιρίας,
διευθύνει το έργο της, παίρνει τις αναγκαίες αποφάσεις µέσα
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στα πλαίσια των διατάξεων που διέπουν τη λειτουργία της εται-
ρίας, των εγκεκριµένων προγραµµάτων και προϋπολογισµών και
έχει τις αρµοδιότητες που του αποδίδονται στο καταστατικό και
όσες άλλες του αναθέτει εκάστοτε το Δ.Σ.. Ο Διευθύνων Σύµβου-
λος, απών ή κωλυόµενος, αναπληρώνεται από πρόσωπο που ορί-
ζεται µε απόφαση του Δ.Σ. µε πρόταση του Διευθύνοντα
Συµβούλου.

9.Τα ασυµβίβαστα της παρ. 6 του άρθρου 9 του ν. 4173/2013,
όπως αυτό αντικαταστάθηκε από το άρθρο 7 του ν. 4324/2015
ισχύουν και ως προς τη κτήση της ιδιότητας µέλους του Δ.Σ. της
Εταιρίας.

10. Η γενική συνέλευση αποτελείται από: α) τον Υπουργό Οι-
κονοµικών, β) τον Υπουργό Επικρατείας αρµόδιο σε θέµατα ρα-
διοτηλεόρασης και γ)τον Υπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτύων, είναι το ανώτατο όργανό της Εταιρίας και δικαιούται να
αποφασίζει για κάθε υπόθεση που αφορά στην εταιρία. Η γενική
συνέλευση των µετόχων της εταιρίας συγκαλείται από το διοικη-
τικό συµβούλιο και συνέρχεται κανονικά στην έδρα της εταιρίας
τουλάχιστον µία φορά το χρόνο, πάντοτε µέσα στους πρώτους
έξι (6) µήνες από τη λήξη κάθε εταιρικής χρήσης. Το διοικητικό
συµβούλιο δύναται να συγκαλέσει τη γενική συνέλευση των µε-
τόχων της εταιρίας σε έκτακτη συνεδρίαση, αν το κρίνει σκόπιµο.
Στη Γενική Συνέλευση οι Υπουργοί παρίστανται αυτοπροσώπως
ή δια του νοµίµου εκπροσώπου τους και οι αποφάσεις της γενι-
κής συνέλευσης λαµβάνονται µε απόλυτη πλειοψηφία. Η Γενική
Συνέλευση έχει τις αρµοδιότητες Γενικής Συνέλευσης Ανώνυµης
Εταιρίας, εκτός από εκείνες που ανατίθενται σε άλλα όργανα της
εταιρίας από το καταστατικό της εταιρίας και την ισχύουσα νο-
µοθεσία.

11. Με συµβάσεις που συνάπτονται µεταξύ της εταιρίας και
της Ε.Ρ.Τ. Α.Ε. ρυθµίζονται θέµατα διάθεσης απασχολουµένων
ανεξαρτήτως του είδους απασχόλησής τους, καθώς επίσης το
αντικείµενο, η διάρκεια απασχόλησης και κάθε άλλο συναφές ζή-
τηµα. Οι απασχολούµενοι που διατίθενται κατά το προηγούµενο
εδάφιο διατηρούν τις αποδοχές της θέσης τους µε τις προϋπο-
θέσεις καταβολής τους. Δύναται δε µε αποφάσεις του Διευθύ-
νοντος Συµβούλου να συνάπτονται συµβάσεις έργου µε
εξωτερικούς συνεργάτες, όταν τούτο κρίνεται αναγκαίο ιδίως
στην περίπτωση αντιµετώπισης εκτάκτων αναγκών ή για εξειδι-
κευµένο αντικείµενο, που προσδιορίζεται στις συµβάσεις αυτές.
Για το µόνιµο και αορίστου χρόνου προσωπικό της Εταιρίας και
τη ρύθµιση των σχέσεών του µε αυτή θα εκδοθεί εντός έξι (6)
µηνών από την έκδοση του παρόντος Γενικός Κανονισµός Προ-
σωπικού (ΓΚΠ), κατόπιν προτάσεως του Δ.Σ. και εγκρίσεως της
Γενικής Συνέλευσής του, στην οποία θα ρυθµίζονται τα θέµατα
προσωπικού, τα αναγκαία προσόντα για την πρόσληψη, η διαδι-
κασία και κάθε άλλο συναφές ζήτηµα. 

12. Μετά το τέλος του εδαφίου α’ της παρ. 3 του άρθρου 31
του ν. 4053/2012 (Α’ 44), όπως τροποποιήθηκε µε το άρθρο 126
του ν. 4249/2014 (Α’ 24), προστίθεται εδάφιο β’ ως εξής:

«Ειδικά, στην περίπτωση της Ελληνικής Ραδιοφω-   νίας Τηλε-
όρασης Ανώνυµης Εταιρείας (Ε.Ρ.Τ. Α.Ε.), λόγω της πρόσφατης
επανασύστασης της Ε.Ρ.Τ. Α.Ε. µε το ν. 4324/2015 (Α’ 44), η προ-
θεσµία του προηγούµενου εδαφίου υποβολής των απαιτούµενων
για την έκδοση της άδειας δικαιολογητικών, που η έκδοσή τους
εκκρεµεί στις αρµόδιες Υπηρεσίες, ορίζεται έως τις 31.12.2016.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’ 
ΡΥΘΜΙΣΗ ΘΕΜΑΤΩΝ ΕΘΝΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ

ΤΗΛΕΠΙΚΟΙΝΩΝΙΩΝ ΚΑΙ ΤΑΧΥΔΡΟΜΕΙΩΝ (Ε.Ε.Τ.Τ), 
ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΗ ΔΙΑΤΑΞΕΩΝ ΤΟΥ Ν. 4070/2012 (Α’ 82)

Άρθρο 17

Το άρθρο 6 του ν. 4070/2012 (Α’ 82), όπως τροποποιήθηκε µε
την παρ. 2 του άρθρου 123 του ν. 4199/2013 (Α’ 216), αντικαθί-
σταται ως εξής:

«Άρθρο 6
Εθνική Επιτροπή Τηλεπικοινωνιών
και Ταχυδροµείων

1. Με την επιφύλαξη των διατάξεων του άρθρου 4, ο έλεγχος,
η ρύθµιση και η εποπτεία της αγοράς των ηλεκτρονικών επικοι-
νωνιών ασκούνται από την Εθνική Επιτροπή Τηλεπικοινωνιών και
Ταχυδροµείων (Ε.Ε.Τ.Τ.), η οποία αποτελεί την Εθνική Ρυθµιστική
Αρχή (National Regulatory Authority) σε θέµατα παροχής δικτύων
και υπηρεσιών ηλεκτρονικών επικοινωνιών, συναφών ευκολιών
και συναφών υπηρεσιών και έχει συσταθεί µε το ν. 2246/1994 (Α’
172). Λειτουργεί ως ανεξάρτητη αρχή µε διοικητική και οικονο-
µική αυτοτέλεια και έδρα την Αθήνα. Κατά την άσκηση των κα-
θηκόντων τους τα µέλη της Ε.Ε.Τ.Τ. απολαύουν προσωπικής και
λειτουργικής ανεξαρτησίας. Για την άσκηση των αρµοδιοτήτων
του άρθρου 4 του ν. 4070/2012 η Ε.Ε.Τ.Τ εποπτεύεται από τον
Υπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων.

2. Η Ε.Ε.Τ.Τ. συγκροτείται από εννέα (9) µέλη, εκ των οποίων
ένας είναι Πρόεδρος και δύο Αντιπρόεδροι. Εκ των δύο Αντιπρο-
έδρων, ο ένας είναι αρµόδιος για τον τοµέα των ηλεκτρονικών
επικοινωνιών και ο άλλος για τον τοµέα παροχής ταχυδροµικών
υπηρεσιών. Ως µέλη της Ε.Ε.Τ.Τ. επιλέγονται πρόσωπα εγνωσµέ-
νου κύρους και υψηλής επιστηµονικής κατάρτισης, µε ακαδη-
µαϊκή ή επαγγελµατική εξειδίκευση στους κλάδους θετικών
επιστηµών οικονοµικής επιστήµης και νοµικής επιστήµης, ιδίως
στον τοµέα των τηλεπικοινωνιών και ταχυδροµείων.

3. Ο Πρόεδρος και οι Αντιπρόεδροι επιλέγονται και διορίζονται
από το Υπουργικό Συµβούλιο, ύστερα από πρόταση του Υπουρ-
γού Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων και γνώµη της Επιτρο-
πής Θεσµών και Διαφάνειας της Βουλής. Τα υπόλοιπα µέλη της
Ε.Ε.Τ.Τ. διορίζονται από τον Υπουργό Υποδοµών, Μεταφορών
και Δικτύων. Οι πράξεις διορισµού όλων των µελών της Ε.Ε.Τ.Τ.
δηµοσιεύονται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως. Η θητεία του
Προέδρου και των µελών της Ε.Ε.Τ.Τ. είναι τετραετής. Δεν επι-
τρέπεται ο διορισµός των µελών της Ε.Ε.Τ.Τ. για περισσότερο
από δύο θητείες, διαδοχικές ή µη. 

4. Η Ε.Ε.Τ.Τ. µπορεί, µε απόφασή της, να εγκαθιστά και λει-
τουργεί γραφεία και σε άλλες πόλεις της Ελλάδας. Οι αποφά-
σεις, πράξεις και λοιπά διοικητικά ή µη έγγραφα της Ε.Ε.Τ.Τ.,
που αφορούν στην άσκηση των αρµοδιοτήτων του άρθρου 4 του
ν. 4070/2012 γνωστοποιούνται στον Υπουργό Υποδοµών, Μετα-
φορών και Δικτύων. Έκθεση πεπραγµένων της Ε.Ε.Τ.Τ. υποβάλ-
λεται κατ’ έτος στον Υπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτύων και στον Πρόεδρο της Βουλής. Η Ε.Ε.Τ.Τ. υποβάλλει
στον Υπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων, κατόπιν αι-
τήµατος αυτού, εκθέσεις για την κατάσταση στον τοµέα ηλε-
κτρονικών επικοινωνιών.

5. Ο Πρόεδρος και οι Αντιπρόεδροι της Ε.Ε.Τ.Τ. υπηρετούν µε
καθεστώς πλήρους και αποκλειστικής απασχόλησης, τελούν δε
για το λόγο αυτόν σε αναστολή άσκησης οποιουδήποτε άµισθου
ή έµµισθου δηµοσίου ή δικηγορικού λειτουργήµατος ή οποιασ-
δήποτε επαγγελµατικής δραστηριότητας. Εφόσον τα µέλη πλή-
ρους και αποκλειστικής απασχόλησης είναι µέλη διδακτικού
ερευνητικού προσωπικού ανωτάτων εκπαιδευτικών ιδρυµάτων
τότε, σε σχέση µε την αναστολή ασκήσεως των καθηκόντων
τους, εφαρµόζονται οι διατάξεις των παραγράφων 4 και 5 του
άρθρου 24 του ν. 4009/2011 (Α’ 195), όπως ισχύει. 

6. Οι αποδοχές του Προέδρου και των Αντιπροέδρων και η
αποζηµίωση των υπόλοιπων µελών της Ε.Ε.Τ.Τ. καθορίζονται µε
κοινή απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών και του Υπουργού
Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων, σύµφωνα µε τις κείµενες
διατάξεις.

7. Κατά τη διάρκεια της θητείας τους, τα λοιπά µέλη της
Ε.Ε.Τ.Τ., που δεν είναι πλήρους και αποκλειστικής απασχόλησης,
δεν επιτρέπεται να ασκούν οποιοδήποτε έµµισθο ή άµισθο δη-
µόσιο λειτούργηµα ή οποιαδήποτε άλλη επαγγελµατική δραστη-
ριότητα, επιχειρηµατική ή µη, που δεν συµβιβάζεται µε την
ιδιότητα και τα καθήκοντα µέλους της Ε.Ε.Τ.Τ.. Ιδίως δεν επιτρέ-
πεται να παρέχουν υπηρεσίες στο πλαίσιο της ελεύθερης άσκη-
σης του επαγγέλµατος ή λειτουργήµατος σε φορείς, ιδιωτικούς
ή δηµόσιους, και φυσικά πρόσωπα, τα οποία καθοιονδήποτε
τρόπο εµπλέκονται µε την άσκηση των αρµοδιοτήτων του άρ-
θρου 12 του παρόντος. Δεν συνιστά ασυµβίβαστο για τα µέλη
της Ε.Ε.Τ.Τ. η άσκηση διδακτικών καθηκόντων µέλους Δ.Ε.Π.
Α.Ε.Ι. µε καθεστώς πλήρους ή µερικής απασχόλησης και η
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άσκηση καθηκόντων µέλους του Νοµικού Συµβουλίου του Κρά-
τους.

8. Ο Πρόεδρος, οι αντιπρόεδροι και τα µέλη της Ε.Ε.Τ.Τ., δεν
επιτρέπεται για πέντε (5) έτη µετά τη λήξη της θητείας τους να
παρέχουν υπηρεσία µε έµµισθη εντολή ή µε οποιαδήποτε έννοµη
σχέση, σε εταιρία ή επιχείρηση επί των υποθέσεων εκείνων, τις
οποίες οι ίδιοι χειρίστηκαν ή επί των οποίων είχαν συµµετάσχει
στη λήψη απόφασης κατά τη διάρκεια της θητείας τους. Ο Πρό-
εδρος, οι αντιπρόεδροι και τα µέλη της Ε.Ε.Τ.Τ. δεν επιτρέπεται
για πέντε (5) έτη µετά τη λήξη της θητείας τους να αναλαµβά-
νουν γενικώς την υπεράσπιση υποθέσεων ενώπιον της Ε.Ε.Τ.Τ.
ή την προσφυγή ενώπιον των δικαστηρίων κατά αποφάσεων της
Ε.Ε.Τ.Τ.. Σε όσους παραβαίνουν τις διατάξεις του προηγούµενου
εδαφίου επιβάλλεται µε απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών
και του Υπουργού Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων πρόστιµο
ίσο µε το τριπλάσιο έως δεκαπλάσιο των συνολικών αποδοχών
και αποζηµιώσεων που έλαβε το µέλος της Ε.Ε.Τ.Τ. κατά τη διάρ-
κεια της θητείας του, το οποίο βεβαιώνεται και εισπράττεται ως
δηµόσιο έσοδο κατά τις διατάξεις περί ΚΕΔΕ, όπως ισχύει.

9. Οι δηµόσιοι λειτουργοί, δηµόσιοι υπάλληλοι, υπάλληλοι νο-
µικών προσώπων δηµοσίου δικαίου ή ιδιωτικού δικαίου που επο-
πτεύονται από το κράτος ή δικηγόροι µε έµµισθη εντολή, εφόσον
διορίζονται µέλη της Ε.Ε.Τ.Τ., µπορούν να απαλλάσσονται µε
κοινή απόφαση του Υπουργού Υποδοµών, Μεταφορών και Δι-
κτύων και του αρµόδιου κατά περίπτωση Υπουργού από τα άλλα
υπηρεσιακά τους καθήκοντα για το χρόνο που συµµετέχουν στην
Ε.Ε.Τ.Τ., λαµβάνοντας το σύνολο των αποδοχών της οργανικής
τους θέσης, µε τις προϋποθέσεις καταβολής τους, σε βάρος του
προϋπολογισµού της Ε.Ε.Τ.Τ.. Οι ρυθµίσεις του προηγούµενου
εδαφίου δεν ισχύουν για τα µέλη της Ε.Ε.Τ.Τ. που είναι πλήρους
και αποκλειστικής απασχόλησης. Ο χρόνος αυτός, για όλα τα πα-
ραπάνω µέλη, λογίζεται ως χρόνος πραγµατικής υπηρεσίας για
κάθε µισθολογική ή άλλη µεταβολή, σε καµία δε περίπτωση η
συµµετοχή τους δεν µπορεί να επηρεάσει δυσµενώς την υπηρε-
σιακή τους κατάσταση ή θέση.

10. Τα µέλη και το προσωπικό της Ε.Ε.Τ.Τ. δεν διώκονται και
δεν ενάγονται για γνώµη που διατύπωσαν κατά την άσκηση των
καθηκόντων τους, εκτός αν ενήργησαν εκ δόλου ή παραβίασαν
το απόρρητο των πληροφοριών και στοιχείων που περιήλθαν σε
γνώση τους κατά την άσκηση των καθηκόντων τους υπό την επι-
φύλαξη των διατάξεων του άρθρου 14 του παρόντος νόµου ή
παρέβησαν το καθήκον εχεµύθειας του άρθρου 26 του Κώδικα
Κατάστασης Δηµοσίων Πολιτικών Διοικητικών Υπαλλήλων και
Υπαλλήλων Ν.Π.Δ.Δ. (ν. 3528/2007, Α’ 26), όπως ισχύει. Ο Πρό-
εδρος, οι Αντιπρόεδροι και τα µέλη της Ε.Ε.Τ.Τ. µπορούν να απο-
λυθούν µόνον εφόσον δεν καλύπτουν, πλέον, τους απαιτού-
µενους όρους για την εκτέλεση των καθηκόντων τους, όπως
αυτοί καθορίζονται επακριβώς στα άρθρα 7, 8, 9 και 12 του πα-
ρόντος νόµου. Η απόφαση απόλυσής τους πρέπει να είναι πλή-
ρως αιτιολογηµένη, επι ποινή ακυρότητας και τους κοινοποιείται,
πρέπει δε απαραίτητα να λαµβάνει δηµοσιότητα κατά τη χρονική
στιγµή της απόλυσής τους. Οµοίως, οι ίδιοι δικαιούνται να ζητή-
σουν τη δηµοσίευσή της, σε περίπτωση που αυτό δεν θα συνέ-
βαινε διαφορετικά.

11. Η Ε.Ε.Τ.Τ. µπορεί να χρηµατοδοτείται από την Ευρωπαϊκή
Ένωση για την εκτέλεση έργων που πραγµατοποιεί.

Άρθρο 18

Α. Το άρθρο 10 του ν. 4070/2012 (Α’ 82) καταργείται και αντι-
καθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 10 
Πειθαρχική διαδικασία

1. Για κάθε παράβαση των υποχρεώσεών τους που απορρέουν
από τις διατάξεις του παρόντος περί ηλεκτρονικών επικοινωνιών,
καθώς και από τις διατάξεις του ν. 4053/2012 (Α’ 44), περί λει-
τουργίας της ταχυδροµικής αγοράς, καθώς και τις κανονιστικές
πράξεις που εκδίδονται κατ’εξουσιοδότηση αυτών, τα µέλη της
Ε.Ε.Τ.Τ. υπέχουν πειθαρχική ευθύνη.

2. Το πειθαρχικό συµβούλιο αποτελείται από έναν Σύµβουλο
Επικρατείας, έναν Αρεοπαγίτη και τρεις Καθηγητές Α.Ε.Ι. µε γνω-
στικό αντικείµενο τους τοµείς των τηλεπικοινωνιών, της ηλεκτρο-
νικής ή του δηµοσίου, εµπορικού ή ενωσιακού δικαίου, η δε
θητεία τους είναι τριετής. Καθήκοντα Προέδρου ασκεί ο αρχαι-
ότερος των δικαστικών λειτουργών. Για τα µέλη του συµβουλίου
που είναι δικαστικοί λειτουργοί απαιτείται απόφαση του οικείου
ανώτατου δικαστικού συµβουλίου. Χρέη γραµµατέα του συµβου-
λίου εκτελεί υπάλληλος του Υπουργείου Υποδοµών, Μεταφορών
και Δικτύων. Ο Πρόεδρος, τα µέλη και ο γραµµατέας του συµ-
βουλίου ορίζονται µε ισάριθµους αναπληρωτές. 

3.Το συµβούλιο συγκροτείται µε κοινή απόφαση του Υπουρ-
γού Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων και του Υπουργού Δι-
καιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, στην οποία
καθορίζεται και η αµοιβή του Προέδρου, των µελών και του
γραµµατέα, σύµφωνα µε τις διατάξεις του άρθρου 21 του ν.
4024/2011. Η απόφαση εκδίδεται εντός εξήντα (60) ηµερών από
την έναρξη ισχύος του παρόντος.

4. Το συµβούλιο συνεδριάζει κατά τις επόµενες παραγράφους
του παρόντος, µε την παρουσία τεσσάρων τουλάχιστον µελών,
µεταξύ των οποίων οπωσδήποτε ο πρόεδρος ή ο αναπληρωτής
του, και αποφασίζει µε απόλυτη πλειοψηφία των παρόντων. Σε
περίπτωση ισοψηφίας υπερισχύει η ψήφος του προέδρου. Αν
υπάρχουν περισσότερες από δύο γνώµες, οι ακολουθούντες την
ασθενέστερη οφείλουν να προσχωρήσουν σε µία από τις επικρα-
τέστερες. Το πειθαρχικό συµβούλιο αποφασίζει σε πρώτο και τε-
λευταίο βαθµό την απαλλαγή ή την παύση του µέλους. 

5. Ως πειθαρχικά παραπτώµατα θεωρούνται: α) η, κατά την
άσκηση των καθηκόντων και αρµοδιοτήτων, παράβαση του πα-
ρόντος νόµου και της κείµενης νοµοθεσίας ιδίως δε σε θέµατα
παροχής δικτύων και υπηρεσιών ηλεκτρονικών επικοινωνιών και
ταχυδροµείων, συναφών ευκολιών και συναφών υπηρεσιών, β) η
αποδεδειγµένη πληµµέλεια περί την εκτέλεση των καθηκόντων
και υποχρεώσεων, γ) η παραβίαση της αρχής της αµεροληψίας,
δ) η απόκτηση οικονοµικού οφέλους ή ανταλλάγµατος προς όφε-
λος του ιδίου του µέλους ή τρίτου προσώπου κατά την άσκηση
των καθηκόντων του ή εξ αφορµής αυτών. 

Οι επιβαλλόµενες από το πειθαρχικό συµβούλιο ποινές είναι:
α) έγγραφη επίπληξη και β) οριστική παύση. 

6. Σε περίπτωση εκδόσεως εντός διετίας δύο πειθαρχικών
αποφάσεων για επίπληξη στο αυτό µέλος της Ε.Ε.Τ.Τ. για ίδιο ή
διαφορετικό πειθαρχικό παράπτωµα, το µέλος εκπίπτει της θέ-
σεώς του.

7. Η διαπιστωθείσα, δια αποφάσεως του πειθαρχικού συµβου-
λίου, παράβαση των άρθρων 7, 8 και 9 συνεπάγεται την οριστική
παύση και έκπτωση από θέση του µέλους της Ε.Ε.Τ.Τ..

8. Το πειθαρχικό συµβούλιο, επιλαµβάνεται της διαδικασίας
κατόπιν έγγραφης ανακοίνωσης Δηµόσιας Αρχής ή του Υπουρ-
γού Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων ή από την Ε.Ε.Τ.Τ. χωρίς
τη συµµετοχή του ελεγχόµενου µέλους. Ο Πρόεδρος του πει-
θαρχικού συµβουλίου υποχρεούται να καλέσει σε προηγούµενη
ακρόαση και παροχή έγγραφων εξηγήσεων το µέλος, µε κλήση
στην οποία γνωστοποιούνται οι αιτιάσεις, η οποία επιδίδεται σε
αυτό µε δικαστικό επιµελητή. Στην κλήση αναφέρεται η ηµερο-
µηνία παρουσίας του µέλους ενώπιον του πειθαρχικού συµβου-
λίου, η οποία δεν µπορεί να είναι συντοµότερη των δέκα (10)
εργασίµων ηµερών από την ηµεροµηνία επίδοσης σε αυτόν της
κλήσεως. Προ της ακροάσεως και της παροχής έγγραφων εξη-
γήσεων, κατά την ορισθείσα ηµεροµηνία, το µέλος δικαιούται να
λάβει γνώση του µέχρι τούδε σχηµατισθέντος πειθαρχικού φα-
κέλου.

9. Το πειθαρχικό συµβούλιο συνέρχεται κατά την οριζόµενη
ηµεροµηνία, κατά την οποία το µέλος καταθέτει ενώπιον του
συµβουλίου τις έγγραφες εξηγήσεις του, δίδει τις απαιτούµενες
διευκρινίσεις, δέχεται ερωτήσεις και εν γένει διευκολύνει το έργο
του πειθαρχικού συµβουλίου για τη διαλεύκανση της υποθέ-
σεως. Μετά την ολοκλήρωση της διαδικασίας, το πειθαρχικό
συµβούλιο διασκέπτεται και εκδίδει απόφαση, σύµφωνα µε την
οποία είτε: α) κρίνονται ικανοποιητικές και επαρκείς οι εξηγήσεις
και παύει οποιαδήποτε περαιτέρω διαδικασία, β) εντέλλει τον
Πρόεδρο σε σύνταξη έκθεσης πειθαρχικού παραπτώµατος στο
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οποίο αναφέρονται τα πραγµατικά περιστατικά, το κατά την πα-
ράγραφο 5 πειθαρχικό παράπτωµα και ορίζεται ηµέρα και ώρα
συνεδριάσεως του πειθαρχικού συµβουλίου για τη συζήτηση της
υποθέσεως, στην οποία καλείται να παραστεί ο εγκαλούµενος,
εφόσον δε, το επιθυµεί και µετά πληρεξουσίου δικηγόρου. Στις
ανωτέρω α’ και β’ περιπτώσεις, επιδίδεται απόφαση µε δικαστικό
επιµελητή προς το µέλος της Ε.Ε.Τ.Τ.. Οι κατά τα ανωτέρω επι-
δόσεις των παραγράφων 8 και 9 δύνανται να γίνουν νοµίµως και
στην έδρα της Ε.Ε.Τ.Τ..

10. Το πειθαρχικό συµβούλιο, για την περίπτωση β’ του εδα-
φίου β’ της παραγράφου 9, κατά την προσδιορισθείσα ηµέρα,
δύναται κατά την κρίση του και να εξετάσει ή επανεξετάσει µάρ-
τυρες, µετά δε την προφορική ενώπιόν του απολογία του εγκα-
λουµένου ή σε περίπτωση µη εµφανίσεώς του, µετά τη διαπί-
στωση της νοµίµου κλητεύσεως αυτού, εκδίδει παραχρήµα την
απόφασή του, δύναται όµως, αν κρίνει αναγκαίο, να διατάξει τη
συµπλήρωση της έκθεσης πειθαρχικού παραπτώµατος και επα-
νάληψη της συζητήσεως. Στην περίπτωση αυτή καλείται µε νέα
κλήση ο εγκαλούµενος στην οποία ορίζεται νέα ηµέρα και ώρα
συζητήσεως, η οποία επιδίδεται σύµφωνα µε την παράγραφο 8.
Η επίδοση αυτή µπορεί να παραληφθεί, εφόσον ο διωκόµενος
ήταν παρών και του γνωστοποιείται η νέα ηµεροµηνία συζητή-
σεως. Το πειθαρχικό συµβούλιο δύναται επίσης άπαξ να αναβά-
λει τη λήψη αποφάσεως, προκειµένου ενώπιόν του να εξετάσει
ή επανεξετάσει µάρτυρες, ορίζοντας για το λόγο αυτόν νέα ηµε-
ροµηνία συζήτησης της υποθέσεως. Στην περίπτωση αυτή,
κλήση του εγκαλούµενου απαιτείται µόνο εάν αυτός ήταν απών.
Οι µάρτυρες προσέρχονται µε επιµέλεια των ενδιαφεροµένων.
Η µη προσέλευση των µαρτύρων δεν κωλύει τη λήψη αποφά-
σεως.

11. Η απόφαση, ειδικώς αιτιολογηµένη συντάσσεται εγγρά-
φως, κατά, δε τη διαδικασία, ενώπιον του Συµβουλίου τηρούνται
συνοπτικά πρακτικά. 

12. Οι αποφάσεις του πειθαρχικού συµβουλίου είναι άµεσα
εκτελεστές, κοινοποιούνται δε αµελλητί µε επιµέλεια του Προ-
έδρου αυτού στον Υπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων
προς εκτέλεσή τους.

13. Η πειθαρχική διαδικασία είναι αυτοτελής και ανεξάρτητη.
Η ποινική δίκη δεν αναστέλλει την πειθαρχική διαδικασία, δύναται
όµως το πειθαρχικό συµβούλιο δι’ αποφάσεώς του, να διατάξει
για εξαιρετικούς λόγους την αναστολή της πειθαρχικής διαδικα-
σίας µέχρι πέρατος της ποινικής δίκης. Πραγµατικά γεγονότα,
όπως η ύπαρξη ή ανυπαρξία αυτών, τα οποία διαπιστώθηκαν δια
τελεσιδίκου αποφάσεως ποινικού δικαστηρίου, λαµβάνονται
υπόψη στην πειθαρχική διαδικασία, ουδόλως όµως κωλύεται εν-
τεύθεν το πειθαρχικό συµβούλιο να εκδώσει απόφαση διαφορε-
τική της ποινικής. Σε περίπτωση αµετάκλητης δικαστικής από-
φασης ποινικού δικαστηρίου για αδίκηµα σχετιζόµενο µε παρα-
βάσεις των άρθρων 7, 8 και 9 του ν. 4070/2012 ή για αδίκηµα που
συνεπάγεται κώλυµα διορισµού ή έκπτωση δηµοσίου υπαλλή-
λου, σύµφωνα µε τις διατάξεις του ν. 3528/2007, εκδίδεται από-
φαση του πειθαρχικού συµβουλίου µε την οποία διαπιστώνεται
η οριστική παύση του µέλους, εντός αποκλειστικής προθεσµίας
τριάντα (30) ηµερών από τη δηµοσίευση της αµετάκλητης δικα-
στικής απόφασης.

14. Τα πειθαρχικά παραπτώµατα, παραγράφονται µετά την
πενταετία από της τελέσεως αυτών, πάσα όµως πράξη πειθαρ-
χικής διαδικασίας, ως και η κλήση για ακρόαση και για έγγραφες
εξηγήσεις και κάθε πράξη ποινικής διώξεως, διακόπτει την πα-
ραγραφή. Σε κάθε περίπτωση, η προς παραγραφή προθεσµία
ουδέποτε δύναται να υπερβεί τα πέντε (5) έτη από της τελέσεως
της πράξεως, πλην της περιπτώσεως κατά την οποία διετάχθη η
αναστολή της πειθαρχικής διαδικασίας οπότε και ο χρόνος της
παραγραφής του πειθαρχικού παραπτώµατος δεν συµπληρώνε-
ται προ της παρόδου έτους από της τελεσιδικίας της αποφά-
σεως του Ποινικού Δικαστηρίου.

15. Οι διατάξεις των ανωτέρω παραγράφων είναι ειδικές και
κατισχύουν κάθε άλλης, γενικής ή ειδικής, ερµηνεύονται δε
στενά υπό το πρίσµα του επιδιωκόµενου σκοπού του παρόντος
και της προστασίας του δηµοσίου συµφέροντος που κυρίως κα-
λείται να υπηρετήσει η Ε.Ε.Τ.Τ.. 

16. Μέλος της Ε.Ε.Τ.Τ. που, σε αντίθεση µε τον παρόντα νόµο
και την κείµενη νοµοθεσία, εκ προθέσεως γνωστοποιεί, κατά πα-
ράβαση του απορρήτου και της εµπιστευτικότητας πληροφο-
φίες, των οποίων λαµβάνει γνώση ως εκ της θέσεως και της
υπηρεσίας του ή επιτρέπει σε τρίτο να λάβει γνώση αυτών, δια-
πράττει ειδικό ποινικό αδίκηµα και τιµωρείται µε φυλάκιση του-
λάχιστον δύο (2) ετών και χρηµατική ποινή από δέκα χιλιάδες
(10.000) ευρώ έως εξήντα χιλιάδες (60.000) ευρώ. Αν όµως τέ-
λεσε την πράξη µε σκοπό να προσπορίσει στον εαυτό του ή σε
άλλον αθέµιτο όφελος ή να βλάψει άλλον, επιβάλλεται κάθειρξη.
Αν η πράξη του πρώτου εδαφίου τελέστηκε από αµέλεια, επιβάλ-
λεται φυλάκιση τουλάχιστον τριών (3) µηνών και χρηµατική
ποινή.»

Β. Από την έναρξη ισχύος της ανωτέρω παραγράφου, καταρ-
γείται το π.δ. 140/2014 (Α’ 230).

Άρθρο 19

Στην παρ. 1 του άρθρου 80 του ν. 4070/2012 προστίθεται πε-
ρίπτωση ιη’ ως εξής:

«ιη) Με απόφαση του Υπουργού Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτύων, µετά από αιτιολογηµένη γνώµη της Ε.Ε.Τ.Τ., εφόσον
αθροιστικά επί τετράµηνο δεν υφίσταται πλήρης εκµετάλλευση
πολυπλέκτη, δηλαδή αυτός κατ’ ελάχιστον δεν περιέχει τέσσερις
ροές ψηφιακών δεδοµένων εκποµπής κοινής ευκρίνειας (SD) ή
µειωµένο αριθµό ροών ανάλογα µε την ύπαρξη εκποµπής υψη-
λής ευκρίνειας (HD), δύναται να αφαιρείται η εκµετάλλευση του
πολυπλέκτη, από τον πάροχο δικτύου που έχει τα σχετικά δικαιώ-
µατα χρήσης ραδιοσυχνοτήτων επίγειας ψηφιακής ευρυεκποµ-
πής, εφόσον το περιεχόµενό του µπορεί να µεταδοθεί από τους
υπόλοιπους πολυπλέκτες που ο πάροχος διαθέτει. Η εκµετάλ-
λευση του πολυπλέκτη δύναται να διατεθεί ως πανελλήνιας ή πε-
ριφερειακής εµβέλειας για µετάδοση ψηφιακού περιεχοµένου.
Στην απόφαση αυτή µπορεί να προβλεφθεί για τον πάροχο δι-
κτύου χρόνος υποχρεωτικής συνέχισης της παροχής υπηρεσιών
πολυπλεξίας από αυτόν έως ότου του δοθεί εντολή διακοπής
χρήσης του». 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΛΟΙΠΩΝ ΘΕΜΑΤΩΝ ΑΡΜΟΔΙΟΤΗΤΑΣ 

ΤΟΥ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΥΠΟΔΟΜΩΝ, ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ 
ΚΑΙ ΔΙΚΤΥΩΝ

Άρθρο 20
Τροποποίηση του άρθρου 39α του ν. 2859/2000 «Κύρωση

Κώδικα Φόρου Προστιθέµενης Αξίας» (Α’ 248)

Στο τέλος της παρ. 4 του άρθρου 39α του ν. 2859/2000 (Α’
248) «Κύρωση Κώδικα Φόρου Προστιθέµενης Αξίας», όπως αυτή
προστέθηκε µε την παρ. 10 του άρθρου 1 του ν. 4281/2014
(Α’160) και ισχύει, προστίθεται εδάφιο ως εξής:

«Από τις ανωτέρω διατάξεις, εξαιρούνται τα µεγάλα συγχρη-
µατοδοτούµενα έργα του άρθρου 100 του Κα-  νονισµού (ΕΕ)
1303/2013 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλί-ου και Συµβουλίου της
17ης Δεκεµβρίου 2013. Η έναρ- ξη ισχύος του προηγούµενου
εδαφίου αρχίζει από 8.8.2014, ηµεροµηνία έναρξης ισχύος της
παρ. 10 του ν. 4281/2014. Οι υποκείµενοι που έχουν ήδη εκδώσει
φορολογικά στοιχεία χωρίς ΦΠΑ κατά τα προβλεπόµενα στις πα-
ραπάνω διατάξεις του ν. 4281/2014, εκδίδουν τα συµπληρωµα-
τικά φορολογικά στοιχεία, ανακαλούν τυχόν αιτήσεις επι-
στροφής, υποβάλλουν τις τροποποιητικές δηλώσεις ΦΠΑ και κα-
ταβάλλουν τον οφειλόµενο φόρο έως και 31 Δεκεµβρίου 2015
χωρίς τόκους, επιβαρύνσεις ή άλλες κυρώσεις. Ειδικά στις περι-
πτώσεις, αυτές για την υποβολή των τροποποιητικών δηλώσεων
ΦΠΑ τόσο από τους εκδότες όσο και από τους λήπτες των συµ-
πληρωµατικών τιµολογίων δεν έχει εφαρµογή η διάταξη της παρ.
3 του άρθρου 19 του Κώδικα Φορολογικής Διαδικασίας (ν.
4174/2013).»
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Άρθρο 21
Τροποποίηση του άρθρου 83 του ν. 4313/2014 (Α’261) 

«Ρυθµίσεις θεµάτων Μεταφορών, Τηλεπικοινωνιών 
και Δηµοσίων Έργων και άλλες διατάξεις» 

Τα εδάφια β’ και γ’ του άρθρου 83 του ν. 4313/2014 καταρ-
γούνται και αντικαθίστανται ως εξής: 

«Οι υφιστάµενες απ’ ευθείας συνδέσεις µε κλειστούς αυτοκι-
νητοδρόµους καταργούνται, εφόσον σε αυτούς έχουν κατα-
σκευαστεί και λειτουργούν στα προβλεπόµενα σηµεία οι σταθµοί
εξυπηρέτησης αυτοκινητιστών, άλλως αυτές διατηρούνται έως
την ολοκλήρωση και έναρξη λειτουργίας αποκλειστικά στα ση-
µεία αυτά των προβλεποµένων σταθµών εξυπηρέτησης αυτοκι-
νητιστών. Με την έναρξη του παρόντος κάθε αντίθετη διάταξη
καταργείται.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’
ΕΘΝΙΚΗ ΕΠΙΚΟΙΝΩΝΙΑΚΗ ΠΟΛΙΤΙΚΗ

Άρθρο 22
Ορισµοί

Για την εφαρµογή του παρόντος νόµου:
α) Εσωτερική κοινή γνώµη είναι η συλλογική γνώµη του ελλη-

νικού λαού σε θέµατα δηµόσιου χαρακτήρα, τα οποία χρήζουν
αποφάσεων και δράσεων. 

β) Διεθνής κοινή γνώµη είναι η συλλογική γνώµη λαών άλλων
χωρών και της διεθνούς κοινότητας σε θέµατα δηµόσιου και διε-
θνούς χαρακτήρα, τα οποία χρήζουν αποφάσεων και δράσεων.

γ) Προβολή της εικόνας της χώρας στο εξωτερικό είναι η προ-
ώθηση και ανάδειξη των ποιοτικών χαρακτηριστικών και η πα-
ρουσίαση ποσοτικών ή δηµογραφικών στοιχείων και δεδοµένων
της ελληνικής κοινωνίας και της Ελληνικής Δηµοκρατίας ενώπιον
της διεθνούς κοινής γνώµης.

δ) Εσωτερική πολιτική ενηµέρωση είναι η ενηµέρωση των Ελ-
λήνων πολιτών για τις πολιτικές, οικονοµικές και κοινωνικές εξε-
λίξεις τόσο στην Ελλάδα όσο και στο εξωτερικό.

ε) Επικοινωνιακή διπλωµατία είναι η διαδικασία, µε την οποία
επιδιώκεται: α) η προβολή της εικόνας της χώρας στο εξωτερικό
µε τη χρήση νεωτερικών και εξειδικευµένων τεχνικών πολιτικής
επικοινωνίας και β) η αµοιβαία κατανόηση του ελληνικού λαού
µε λαούς άλλων κρατών για κοινωνικά, οικονοµικά και πολιτικά
ζητήµατα κοινού ενδιαφέροντος.

στ) Δηµόσια διπλωµατία είναι η διαδικασία επικοινωνίας της
Κυβέρνησης µε την κοινή γνώµη άλλων κρατών, προκειµένου να
καταστούν κατανοητά οι ιδέες και τα ιδανικά, οι θεσµοί και ο πο-
λιτισµός, οι εθνικές επιδιώξεις και οι τρέχουσες πολιτικές του ελ-
ληνικού κράτους. Σκοπός της δηµόσιας διπλωµατίας είναι η
αµοιβαία κατανόηση του ελληνικού λαού µε τους λαούς άλλων
κρατών.

ζ) Διπλωµατία των µέσων µαζικής ενηµέρωσης είναι όλες οι
πτυχές της επικοινωνιακής διπλωµατίας, στις οποίες εµπλέκονται
τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης. 

η) Δηµοσιογραφική διαµεσολάβηση είναι η µεσολάβηση δη-
µοσιογράφων για τη διεξαγωγή διεθνών διαπραγµατεύσεων.

θ) Ρύθµιση και εποπτεία των µέσων µαζικής ενηµέρωσης είναι
η υπαγωγή της οργάνωσης και λειτουργίας των µέσων µαζικής
ενηµέρωσης σε κανόνες δηµοσίου δικαίου προς εξυπηρέτηση
του δηµοσίου συµφέροντος και η σχετική άσκηση ελέγχου νοµι-
µότητας µε την επιφύλαξη του άρθρου 15 παράγραφος 2 του
Συντάγµατος. 

ι) Ρύθµιση και εποπτεία της κρατικής διαφήµισης είναι η υπα-
γωγή των διαφηµιστικών προγραµµάτων και δράσεων των κρα-
τικών φορέων σε κανόνες δηµοσίου δικαίου προς εξυπηρέτηση
του δηµοσίου συµφέροντος, σύµφωνα µε τους ορισµούς του
Συντάγµατος, καθώς και ο συντονισµός και ο έλεγχος αυτών ως
προς το επικοινωνιακό τους περιεχόµενο.

ια) Στρατηγικό σχέδιο είναι η κανονιστική κυβερνητική πράξη,
µε την οποία καθορίζονται οι στόχοι, οι κατευθυντήριες γραµµές
και η κατανοµή πόρων για την υλοποίηση της εθνικής επικοινω-
νιακής πολιτικής.

ιβ) Οπτικοακουστικό υλικό είναι η επί κάθε µέσου εγγραφή και
καταγραφή ήχου ή ήχων (µονού ή πολλαπλών), µε ή χωρίς άλλου
τύπου συνοδευτικά δεδοµένα, ή κινούµενων εικόνων, µε ή χωρίς
συνοδεύοντα ήχο ή άλλου τύπου συνοδευτικά δεδοµένα, καθώς
και οι πάσης φύσεως πληροφορίες που περιγράφουν µε ακρίβεια
το υλικό (µετα-δεδοµένα περιγραφής) ή υποστηρίζουν τη διαχεί-
ριση του υλικού (µετα-δεδοµένα διαχείρισης) ή περιγράφουν σε
βάθος τη δοµή του υλικού (µετα-δεδοµένα δοµής).

ιγ) Αρχείο οπτικοακουστικών µέσων είναι το σύνολο του οπτι-
κοακουστικού υλικού, το οποίο παράγεται οργανικά ή συσσω-
ρεύεται και χρησιµοποιείται από συγκεκριµένο φυσικό ή νοµικό
πρόσωπο ή φορέα κατά τη διάρκεια άσκησης των δραστηριοτή-
των και λειτουργιών του.

ιδ) Ψηφιακή τεχνολογία είναι ο τοµέας επιστηµονικής ή τεχνι-
κής γνώσης, ο οποίος αφορά στην κατασκευή και πρακτική
χρήση ψηφιακών ή υπολογιστικών συσκευών, µεθόδων και συ-
στηµάτων. 

ιε) Ψηφιακή προβολή είναι η προώθηση και ανάδειξη µέσω του
διαδικτύου και της ψηφιακής τεχνολογίας της ιστορίας, της φυ-
σιογνωµίας, των θέσεων, των απόψεων, των προϊόντων, των υπη-
ρεσιών και της εν γένει εικόνας ενός ή περισσοτέρων προσώπων
ή φορέων ή συλλογικών υποκειµένων.

ιστ) Επιχείρηση Ηλεκτρονικών Μέσων Ενηµέρωσης είναι η µε
οποιαδήποτε νοµική µορφή επιχείρηση κοινωφελούς ή κερδο-
σκοπικού χαρακτήρα, η οποία αναπτύσσει δραστηριότητα στην
Ελλάδα σχετική, εν µέρει ή εν όλω, µε: α) την έκδοση σε ηλε-
κτρονική µορφή εφηµερίδων, περιοδικών και λοιπών εντύπων,
που περιέχουν επίκαιρη ύλη ενηµερωτικού ή πολιτικού ή οικονο-
µικού ή κοινωνικού ή πολιτιστικού ή αθλητικού ή γενικότερου χα-
ρακτήρα, που εκδίδονται, διανέµονται και τίθενται στη διάθεση
του κοινού µε ή χωρίς αντάλλαγµα ή β) την παροχή µέσω του
διαδικτύου υπηρεσιών γραπτού λόγου ή/και οπτικοακουστικού
περιεχοµένου, εφόσον οι υπηρεσίες αυτές έχουν επίκαιρο ενη-
µερωτικό ή ψυχαγωγικό χαρακτήρα και περιλαµβάνουν ιδίως την
καταγραφή και δηµοσίευση ειδήσεων για πολιτικά ή κοινωνικά ή
πολιτιστικά ή αθλητικά ή οικονοµικά γεγονότα και εκδηλώσεις,
καθώς και σχετικών άρθρων, σχολίων, συνεντεύξεων ή συζητή-
σεων.

Άρθρο 23
Εθνική επικοινωνιακή πολιτική

Σκοπός

1. Η εθνική επικοινωνιακή πολιτική καθορίζεται από την Κυβέρ-
νηση και τα αρµόδια κυβερνητικά όργανα και εφαρµόζεται από
τη Γενική Γραµµατεία Ενηµέρωσης και Επικοινωνίας, η οποία
υπάγεται απ’ ευθείας στον Πρωθυπουργό και εποπτεύεται από
τον Υπουργό Επικρατείας, στον οποίο ανατίθεται η σχετική αρ-
µοδιότητα, όπως ορίζεται στο άρθρο 83 παράγραφος 1 του Συν-
τάγµατος.

2. Σκοπός της εθνικής επικοινωνιακής πολιτικής είναι ο συντο-
νισµός και η αποτελεσµατική διαχείριση της επικοινωνίας της Κυ-
βέρνησης µε την εσωτερική και διεθνή κοινή γνώµη, η προβολή
της εικόνας της χώρας στο εξωτερικό και η εξυπηρέτηση των
αναγκών του κοινού για ελεύθερη και πολυφωνική ενηµέρωση
και πληροφόρηση. 

3. Η εθνική επικοινωνιακή πολιτική περιλαµβάνει τους εξής το-
µείς: 

α) την εσωτερική πολιτική ενηµέρωση,
β) την επικοινωνιακή διπλωµατία,
γ) τη ρύθµιση και εποπτεία των µέσων µαζικής ενηµέρωσης

και
δ) τη ρύθµιση και εποπτεία της κρατικής διαφήµισης.

Άρθρο 24
Στρατηγικός σχεδιασµός

1. Για την επίτευξη του σκοπού και των στόχων της εθνικής
επικοινωνιακής πολιτικής η αρµόδια οργανική µονάδα της Γενι-
κής Γραµµατείας Ενηµέρωσης και Επικοινωνίας, σε συνεργασία
µε τις λοιπές οργανικές µονάδες της Γ.Γ.Ε.Ε. καταρτίζει κάθε
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τρία (3) χρόνια σχετικό στρατηγικό σχέδιο. Το ως άνω στρατη-
γικό σχέδιο εγκρίνεται µε απόφαση του Συµβουλίου Εθνικής Επι-
κοινωνιακής Πολιτικής, η οποία δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα
της Κυβερνήσεως εντός του µηνός Δεκεµβρίου του προηγούµε-
νου της τριετίας έτους και δεσµεύει όλα τα Υπουργεία και τα νο-
µικά πρόσωπα δηµοσίου και ιδιωτικού δικαίου του ευρύτερου
δηµόσιου τοµέα κατά την έννοια των διατάξεων του Κεφαλαίου
Α’ του ν. 3429/2005 (Α’ 314), όπως έχουν τροποποιηθεί µε τις δια-
τάξεις της παρ. 1α του άρθρου 1 του ν. 3899/2010 (Α’ 212), ως
προς τα επικοινωνιακά τους προγράµµατα και δράσεις. Το στρα-
τηγικό σχέδιο καλύπτει όλους τους τοµείς της εθνικής επικοινω-
νιακής πολιτικής, όπως προσδιορίζονται στην παράγραφο 3 του
άρθρου 23.

2. Το Δεκέµβριο κάθε έτους συντάσσεται από την αρµόδια ορ-
γανική µονάδα της Γενικής Γραµµατείας Ενηµέρωσης και Επι-
κοινωνίας έκθεση αξιολόγησης των δράσεων εθνικής επικοι-
νωνιακής πολιτικής του απερχόµενου έτους και γίνεται αναθεώ-
ρηση του στρατηγικού σχεδίου, εφόσον τούτο κρίνεται αναγκαίο,
η οποία εγκρίνεται µε απόφαση του Συµβουλίου Εθνικής Επικοι-
νωνιακής Πολιτικής, που δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυ-
βερνήσεως µέχρι το τέλος του µήνα.

3. Η Γενική Γραµµατεία Ενηµέρωσης και Επικοινωνίας ασκεί
εποπτεία στα Υπουργεία και τα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου και
ιδιωτικού δικαίου του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα κατά την έν-
νοια των διατάξεων του Κεφαλαίου Α’ του ν. 3429/2005 (Α’ 314),
όπως έχουν τροποποιηθεί µε τις διατάξεις της παρ. 1α του άρ-
θρου 1 του ν. 3899/2010 (Α’ 212), ως προς την εφαρµογή των
επικοινωνιακών τους προγραµµάτων και δράσεων µε βάση το
στρατηγικό σχέδιο της παραγράφου 1. Ο τρόπος και η διαδικα-
σία άσκησης της εποπτείας καθορίζονται µε πράξη του Υπουρ-
γικού Συµβουλίου, η οποία δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της
Κυβερνήσεως. 

4. Για την αποτελεσµατική άσκηση της εποπτείας της προ-
ηγούµενης παραγράφου και για το συντονισµό των επικοινωνια-
κών προγραµµάτων και δράσεων των Υπουργείων και των
εποπτευόµενων από αυτά δηµοσίων φορέων µπορεί να αποσπά-
ται, κατά παρέκκλιση των κειµένων διατάξεων, στο γραφείο κάθε
Υπουργού µε κοινή απόφαση αυτού και του αρµόδιου για την
εθνική επικοινωνιακή πολιτική Υπουργού υπάλληλος του κλάδου
Συµβούλων και Γραµµατέων Επικοινωνίας και για µέχρι τρία (3)
έτη. Ο υπάλληλος υποβάλλει στην αρµόδια για το στρατηγικό
σχεδιασµό της εθνικής επικοινωνιακής πολιτικής οργανική µο-
νάδα της Γενικής Γραµµατείας Ενηµέρωσης και Επικοινωνίας,
στο τέλος κάθε εξαµήνου έκθεση απολογισµού ενεργειών και
δράσεών του, η οποία κοινοποιείται στον αρµόδιο για την εθνική
επικοινωνιακή πολιτική Υπουργό και στο Γενικό Γραµµατέα Ενη-
µέρωσης και Επικοινωνίας. 

Άρθρο 25
Συµβούλιο Εθνικής Επικοινωνιακής Πολιτικής

1. Συνιστάται Συµβούλιο Εθνικής Επικοινωνιακής Πολιτικής
(Σ.Ε.Ε.Π.), το οποίο είναι αρµόδιο για το στρατηγικό σχεδιασµό
της εθνικής επικοινωνιακής πολιτικής, την αξιολόγηση και την
αναθεώρησή του, καθώς και για τη διαχείριση σε κεντρικό επί-
πεδο επικοινωνιακών κρίσεων.

2. Το Σ.Ε.Ε.Π. αποτελείται από:
α) τον Υπουργό Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης

ή το νόµιµο αναπληρωτή του, 
β) τον Υπουργό Οικονοµίας, Ανάπτυξης και Τουρισµού ή το νό-

µιµο αναπληρωτή του,
γ) τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας ή το νόµιµο αναπληρωτή του,
δ) τον Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού ή το νόµιµο ανα-

πληρωτή του,
ε) τον Υπουργό Εξωτερικών ή το νόµιµο αναπληρωτή του,
στ) τον Υπουργό Οικονοµικών ή το νόµιµο αναπληρωτή του,
ζ) τον αρµόδιο για την εθνική επικοινωνιακή πολιτική Υπουργό

ή το νόµιµο αναπληρωτή του.
3. Οι νόµιµοι αναπληρωτές των µελών του Σ.Ε.Ε.Π. είναι του-

λάχιστον Γενικοί Γραµµατείς Υπουργείου ή αυτοτελούς Γενικής
Γραµµατείας και ορίζονται µε απόφαση του καθ’ ύλην αρµόδιου

Υπουργού.
4. Στο Σ.Ε.Ε.Π. προεδρεύει ο Πρωθυπουργός και όταν αυτός

απουσιάζει ή κωλύεται προεδρεύει ο αρµόδιος για την εθνική επι-
κοινωνιακή πολιτική Υπουργός.

5. Το Σ.Ε.Ε.Π. συνεδριάζει τακτικά µία φορά το χρόνο για την
έγκριση, αξιολόγηση ή αναθεώρηση του στρατηγικού σχεδίου
εθνικής επικοινωνιακής πολιτικής και έκτακτα οποτεδήποτε το
κρίνει αναγκαίο ο Πρωθυπουργός.

6. Τα ειδικότερα θέµατα οργάνωσης και λειτουργίας του
Σ.Ε.Ε.Π. ρυθµίζονται µε απόφαση του Πρωθυπουργού, η οποία
δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.

7. Το Σ.Ε.Ε.Π. κατά την άσκηση των αρµοδιοτήτων του υπο-
στηρίζεται από τη Γενική Γραµµατεία Ενηµέρωσης και Επικοινω-
νίας, όπως ειδικότερα ορίζεται στον Οργανισµό της και στην
κατά την προηγούµενη παράγραφο απόφαση του Πρωθυπουρ-
γού.

8. Στις συνεδριάσεις του Σ.Ε.Ε.Π. συµµετέχουν αµισθί, χωρίς
δικαίωµα ψήφου και µε συµβουλευτικό ρόλο, δύο καθηγητές
πρώτης βαθµίδας Τµηµάτων Επικοινωνίας Ανωτάτων Εκπαιδευ-
τικών Ιδρυµάτων, οι οποίοι ορίζονται για τριετή θητεία µε κοινή
απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων
και του αρµόδιου για την εθνική επικοινωνιακή πολιτική Υπουρ-
γού. 

Άρθρο 26
Επικοινωνιακή διπλωµατία - Περιεχόµενο 

της επικοινωνιακής διπλωµατίας

1. Η επικοινωνιακή διπλωµατία αποτελεί ειδικότερο τοµέα της
εθνικής επικοινωνιακής πολιτικής, ο οποίος εναρµονίζεται µε την
εξωτερική πολιτική της χώρας. Το Σ.Ε.Ε.Π. είναι αρµόδιο για τον
καθορισµό των στρατηγικών στόχων της επικοινωνιακής διπλω-
µατίας.

2. Συστατικά στοιχεία της επικοινωνιακής διπλωµατίας είναι η
δηµόσια διπλωµατία, η διπλωµατία των µέσων µαζικής ενηµέρω-
σης, η δηµοσιογραφική διαµεσολάβηση και η εσωτερική ενηµέ-
ρωση των πολιτών για ζητήµατα διεθνούς ενδιαφέροντος.

Άρθρο 27
Γραφεία Τύπου και Επικοινωνίας

1. Τα Γραφεία Τύπου και Επικοινωνίας είναι οργανικές µονά-
δες της Γενικής Γραµµατείας Ενηµέρωσης και Επικοινωνίας, οι
οποίες υπάγονται διοικητικά και οικονοµικά σε αυτή και
εδρεύουν στον τόπο της έδρας των ελληνικών διπλωµατικών και
προξενικών αρχών. 

2. Τα Γραφεία Τύπου και Επικοινωνίας ασκούν τις αρµοδιότη-
τές τους σε άµεση συνεργασία µε τις ελληνικές διπλωµατικές και
προξενικές αρχές της έδρας τους.

3. Γραφεία Τύπου και Επικοινωνίας µπορεί να συνιστώνται
εκτός των εδρών των ελληνικών διπλωµατικών και προξενικών
αρχών σε άλλες πόλεις χώρας αρµοδιότητας διπλωµατικής
αρχής.

4. Τα Γραφεία Τύπου και Επικοινωνίας µπορεί να δέχονται δια
του προϊσταµένου τους και µετά από έγκριση του αρµόδιου για
την εθνική επικοινωνιακή πολιτική Υπουργού χορηγίες ή δωρεές
ύψους µέχρι πενήντα χιλιάδες (50.000) ευρώ για την υποστήριξη
των δραστηριοτήτων τους και ιδίως για την οργάνωση συνε-
δρίων, εκδηλώσεων, συνεντεύξεων Τύπου και εκθέσεων ή τη δη-
µοσίευση διαφηµιστικών και άλλων µηνυµάτων σε έντυπα,
ηλεκτρονικά και διαδικτυακά µέσα µαζικής ενηµέρωσης ή την
υποστήριξη εκδόσεων. Το ποσό της παραγράφου αυτής µπορεί
να αναπροσαρµόζεται µε κοινή απόφαση του Υπουργού Οικονο-
µικών και του αρµόδιου για την εθνική επικοινωνιακή πολιτική
Υπουργού.

Άρθρο 28
Σύσταση, αναστολή λειτουργίας 

και τοπική αρµοδιότητα των Γραφείων Τύπου
και Επικοινωνίας 
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1. Τα Γραφεία Τύπου και Επικοινωνίας συνιστώνται, αλλάζουν
τάξη ή καταργούνται µε προεδρικό διάταγµα, το οποίο εκδίδεται
µετά από πρόταση των Υπουργών Εσωτερικών και Διοικητικής
Ανασυγκρότησης, Εξωτερικών, Οικονοµικών και του αρµόδιου
για την εθνική επικοινωνιακή πολιτική Υπουργού.

2. Με το προεδρικό διάταγµα της σύστασης καθορίζονται η
τάξη, η έδρα και η περιφέρεια αρµοδιότητας του Γραφείου. Η
περιφέρεια αρµοδιότητας των Γραφείων Τύπου και Επικοινωνίας,
εάν δεν καθορίζεται διαφορετικά, συµπίπτει µε την περιφέρεια
αρµοδιότητας της ελληνικής διπλωµατικής ή προξενικής αρχής,
στην έδρα ή στο χωρικό πλαίσιο της οποίας λειτουργούν.

3. Όπου δεν υπάρχουν Γραφεία Τύπου και Επικοινωνίας σε
έδρες ελληνικών διπλωµατικών ή προξενικών αρχών, µπορεί µε
κοινή απόφαση του Υπουργού Εξωτερικών και του αρµόδιου για
την εθνική επικοινωνιακή πολιτική Υπουργού να αποσπώνται ως
Σύµβουλοι ή Γραµµατείς Επικοινωνίας για κάλυψη υπηρεσιακών
αναγκών και για δυο (2) έως τέσσερα (4) έτη υπάλληλοι του κλά-
δου Συµβούλων και Γραµµατέων Επικοινωνίας.

4. Με απόφαση του αρµόδιου για την εθνική επικοινωνιακή πο-
λιτική Υπουργού, η οποία δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυ-
βερνήσεως, µπορεί να αναστέλλεται η λειτουργία Γραφείων
Τύπου και Επικοινωνίας, καθώς και να ορίζεται η επαναλειτουρ-
γία τους.

Άρθρο 29
Διάρθρωση των Γραφείων Τύπου και Επικοινωνίας 

1. Τα Γραφεία Τύπου και Επικοινωνίας διακρίνονται σε Α’
τάξης, Β’ τάξης και Γ’ τάξης.

2. Γραφεία Τύπου και Επικοινωνίας Α’ τάξης είναι τα εξής: Άγ-
κυρας, Βερολίνου, Βρυξελλών, Λευκωσίας, Λονδίνου, Μαδρίτης,
Μόσχας, Νέας Υόρκης, Ουάσιγκτον, Παρισίων, Πεκίνου, Ρώµης,
Τόκιο.

3. Γραφεία Τύπου και Επικοινωνίας Β’ τάξης είναι τα εξής: Αµ-
βούργου, Βαρσοβίας, Βελιγραδίου, Βέρνης, Βιέννης, Βουδαπέ-
στης, Βουκουρεστίου, Γενεύης, Δελχί, Δουβλίνου, Ελσίνκι, Καΐ-
ρου, Κοπεγχάγης, Κωνσταντινούπολης, Λισσαβώνας, Λος Άντζε-
λες, Λουξεµβούργου, Μονάχου, Όσλο, Οττάβας, Πράγας, Σαγ-
κάης, Σίδνεϋ, Σκοπίων, Σόφιας, Στοκχόλµης, Στρασβούργου, Τελ
Αβίβ, Τιράνων, Χάγης.

4. Γραφεία Τύπου και Επικοινωνίας Γ’ τάξης είναι τα εξής: Βη-
ρυτού, Βοστώνης, Γιοχάνεσµπουργκ, Δαµασκού, Ερεβάν, Ερµ-
πίλ, Ζάγκρεµπ, Κιέβου, Λουµπλιάνας, Μπουένος Άυρες, Μπρα-
ζίλια, Ντουµπάι, Ριάντ, Ρίο ντε Τζανέιρο, Σεράγεβο, Τεχεράνης,
Τυφλίδας.

5. Τα Γραφεία Τύπου και Επικοινωνίας Α’ τάξης λειτουργούν
σε επίπεδο Διεύθυνσης και τα Γραφεία Β’ και Γ’ τάξης σε επίπεδο
Τµήµατος. Η υπηρεσία σε θέση προϊσταµένου Γραφείου Τύπου
και Επικοινωνίας αναγνωρίζεται ως υπηρεσία σε θέση ευθύνης
και συνεκτιµάται για την ανάληψη θέσης ευθύνης στην κεντρική
υπηρεσία και στις προαγωγές.

Άρθρο 30
Αρµοδιότητα των Γραφείων Τύπου και Επικοινωνίας

Τα Γραφεία Τύπου και Επικοινωνίας είναι αρµόδια για:
α) Την προβολή της εικόνας της Ελλάδας στην περιφέρεια της

έδρας τους και την ενηµέρωση της κοινής γνώµης και των µέσων
µαζικής ενηµέρωσης για τις πολιτικές, οικονοµικές, κοινωνικές
και πολιτισµικές εξελίξεις στην ελληνική επικράτεια µεταξύ
άλλων µέσω της αρθρογραφίας των στελεχών των Γραφείων σε
έντυπα µέσα µαζικής ενηµέρωσης και της συµµετοχής τους σε
ραδιοφωνικές και τηλεοπτικές εκποµπές.

β) Την προβολή των θέσεων της Ελλάδας σε θέµατα διεθνούς
ενδιαφέροντος.

γ) Την ενηµέρωση της ελληνικής διπλωµατικής αρχής της
έδρας τους, καθώς και των κατά περίπτωση αρµόδιων οργανικών
µονάδων της Γενικής Γραµµατείας Ενηµέρωσης και Επικοινωνίας
για κάθε ζήτηµα ελληνικού ενδιαφέροντος, καθώς και για τον αν-
τίκτυπο της εξωτερικής και εσωτερικής πολιτικής της Ελλάδας
στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης και στην κοινή γνώµη της περι-

φέρειας της έδρας τους.
δ) Την ενηµέρωση των κατά περίπτωση αρµοδίων οργανικών

µονάδων της Γενικής Γραµµατείας Ενηµέρωσης και Επικοινωνίας
για τις σηµαντικές πολιτικές, οικονοµικές, κοινωνικές και πολιτι-
σµικές εξελίξεις στην περιφέρεια της έδρας τους.

ε) Την επικοινωνία της ελληνικής διπλωµατικής αρχής της
έδρας τους µε τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης, καθώς και την πα-
ρακολούθηση του θεσµικού πλαισίου, το οποίο διέπει τη λειτουρ-
γία των µέσων µαζικής ενηµέρωσης στην περιφέρεια της έδρας
τους.

στ) Την ανάπτυξη και τήρηση επαφών µε τους εκπροσώπους
του Τύπου και των ηλεκτρονικών µέσων µαζικής ενηµέρωσης της
περιφέρειας της έδρας τους.

ζ) Την εκπροσώπηση της Ελλάδας σε ιδρύµατα, ινστιτούτα και
οργανισµούς τύπου, ενηµέρωσης και επικοινωνίας στην περιφέ-
ρεια της έδρας τους.

η) Την ανάπτυξη και τήρηση επαφών µε εκπροσώπους και
µέλη µη κυβερνητικών οργανώσεων και πολιτικών κοµµάτων
στην περιφέρεια της έδρας τους.

θ) Την ανάπτυξη και τήρηση επαφών µε δεξαµενές σκέψης
(think tanks, καθώς και λοιπούς εκπαιδευτικούς, πολιτιστικούς,
οικονοµικούς και ερευνητικούς φορείς στην περιφέρεια της
έδρας τους.

ι) Την οργάνωση ή συνδιοργάνωση µε άλλους φορείς δηµο-
σιογραφικών συναντήσεων, επιστηµονικών συνεδρίων, πολιτιστι-
κών εκδηλώσεων στην περιφέρεια της έδρας τους.

ια) Τη σύνταξη εκθέσεων, αναλύσεων, ενηµερωτικών σηµει-
ωµάτων και επισκοπήσεων τύπου.

ιβ) Τη σύνταξη και αποστολή ανασκευαστικών επιστολών προς
τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης στην περιφέρεια της έδρας τους.

ιγ) Τη συνεργασία µε τις οµογενειακές οργανώσεις και τα οµο-
γενειακά µέσα µαζικής ενηµέρωσης στην περιφέρεια της έδρας
τους.

ιδ) Την υποστήριξη των ελληνικών δηµοσιογραφικών αποστο-
λών κατά τις επισκέψεις στην περιφέρεια της έδρας τους του
Προέδρου της Δηµοκρατίας, του Πρωθυπουργού, του Προ-
έδρου της Βουλής, των µελών του Υπουργικού Συµβουλίου, των
αρχηγών και βουλευτών των πολιτικών κοµµάτων, που εκπροσω-
πούνται στο ελληνικό και ευρωπαϊκό κοινοβούλιο, καθώς και τη
διευκόλυνση των επαφών των επισκεπτών µε τα µέσα µαζικής
ενηµέρωσης ιδίως µέσω της οργάνωσης κέντρων και συνεντεύ-
ξεων Τύπου. 

ιε) Τη διεκπεραίωση κάθε άλλου ζητήµατος, το οποίο ανήκει
στην αρµοδιότητα της Γενικής Γραµµατείας Ενηµέρωσης και
Επικοινωνίας.

ιστ) Τα καθήκοντα και οι αρµοδιότητες των υπαλλήλων, που
στελεχώνουν τα Γραφεία Τύπου και Επικοινωνίας περιγράφονται
αναλυτικά στον Κανονισµό Λειτουργίας αυτών.

Άρθρο 31
Σύνθεση του προσωπικού των Γραφείων Τύπου 

και Επικοινωνίας

1. Η σύνθεση του προσωπικού των Γραφείων Τύπου και Επι-
κοινωνίας κατά τάξη έχει ως εξής:

α) Γραφεία Τύπου και Επικοινωνίας Α’ τάξης:
i) έως τέσσερις θέσεις του κλάδου Συµβούλων και Γραµµα-

τέων Επικοινωνίας, εκ των οποίων µία θέση του Προϊσταµένου
µε βαθµό τουλάχιστον Συµβούλου Επικοινωνίας Α’,

ii) έως µία θέση δηµοσιογράφου, µόνιµου ή µε σύµβαση ιδιω-
τικού δικαίου αορίστου χρόνου, ο οποίος πρέπει να είναι µέλος
αναγνωρισµένης δηµοσιογραφικής ένωσης µε πολύ καλή γνώση
τη γλώσσα της χώρας διαπίστευσης και µία άλλη ξένη γλώσσα
και χρήσης ηλεκτρονικού υπολογιστή.

iii) έως µία θέση του κλάδου ή ειδικότητας ΠΕ Διοικητικός, Δι-
οικητικός - Οικονοµικός ή ειδικού επιστήµονα ή του κλάδου ΤΕ
Διοικητικός – Λογιστικός ή του κλάδου ΔΕ Διοικητικός µε πολύ
καλή γνώση της αγγλικής ή γαλλικής ή γερµανικής γλώσσας και
χρήσης ηλεκτρονικού υπολογιστή.

β) Γραφεία Τύπου και Επικοινωνίας Β’ τάξης:
i) έως τρεις θέσεις του κλάδου Συµβούλων και Γραµµατέων
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Επικοινωνίας, εκ των οποίων µία θέση του Προϊσταµένου µε
βαθµό τουλάχιστον Γραµµατέα Επικοινωνίας Α’.

ii) Έως µια θέση δηµοσιογράφου, µόνιµου ή µε σύµβαση ιδιω-
τικού δικαίου αορίστου χρόνου, ο οποίος πρέπει να είναι µέλος
αναγνωρισµένης δηµοσιογραφικής ένωσης µε πολύ καλή γνώση
τη γλώσσα της χώρας διαπίστευσης και µία άλλη ξένη γλώσσα
και χρήση ηλεκτρονικού υπολογιστή.

iii) Έως µία θέση του κλάδου ή ειδικότητας ΠΕ Διοικητικός, Δι-
οικητικός – Οικονοµικός ή ειδικού επιστήµονα ή του κλάδου ΤΕ
Διοικητικός – Λογιστικός ή του κλάδου ΔΕ Διοικητικός µε πολύ
καλή γνώση της αγγλικής ή γαλλικής ή γερµανικής γλώσσας και
χρήσης ηλεκτρονικού υπολογιστή.

γ) Γραφεία Τύπου και Επικοινωνίας Γ’ τάξης:
i) Έως δύο θέσεις του κλάδου Συµβούλων και Γραµµατέων

Επικοινωνίας, εκ των οποίων µια θέση του Προϊσταµένου µε
βαθµό τουλάχιστον Γραµµατέα Επικοινωνίας Α’.

ii) Έως µία θέση δηµοσιογράφου, µόνιµου ή µε σύµβαση ιδιω-
τικού δικαίου αορίστου χρόνου, ο οποίος πρέπει να είναι µέλος
αναγνωρισµένης δηµοσιογραφικής ένωσης µε πολύ καλή γνώση
τη γλώσσα της χώρας διαπίστευσης και µία άλλη ξένη γλώσσα
και χρήσης ηλεκτρονικού υπολογιστή.

iii) Έως µία θέση του κλάδου ή ειδικότητας ΠΕ Διοικητικός, Δι-
οικητικός - Οικονοµικός ή ειδικού επιστήµονα ή του κλάδου ΤΕ
Διοικητικός - Λογιστικός ή του κλάδου ΔΕ Διοικητικός µε πολύ
καλή γνώση της αγγλικής ή γαλλικής ή γερµανικής γλώσσας και
χρήσης ηλεκτρονικού υπολογιστή.

2. Σε κάθε Γραφείο Τύπου και Επικοινωνίας µπορεί να συστα-
θεί µε απόφαση του αρµόδιου για την εθνική επικοινωνιακή πο-
λιτική Υπουργού µία θέση προσωπικού µε σύµβαση ιδιωτικού
δικαίου ορισµένου χρόνου µε ειδικότητα γραµµατέων - µεταφρα-
στών. Για τη θέση της παραγράφου αυτής προσλαµβάνονται,
επιτοπίως, µόνιµοι κάτοικοι της χώρας, όπου εδρεύει το συγκε-
κριµένο Γραφείο Τύπου και Επικοινωνίας, εφόσον γνωρίζουν
πολύ καλά την ελληνική και την τοπική γλώσσα και διαθέτουν
κατά προτίµηση τίτλο σπουδών πανεπιστηµιακής εκπαίδευσης.
Για την πρόσληψη απαιτείται έγκριση του Γενικού Γραµµατέα
Ενηµέρωσης και Επικοινωνίας µετά από ειδικά αιτιολογηµένη ει-
σήγηση του προϊσταµένου του Γραφείου. Με κοινή απόφαση του
Υπουργού Οικονοµικών και του Υπουργού που έχει τις αρµοδιό-
τητες της Γενικής Γραµµατείας Ενηµέρωσης και Επικοινωνίας
καθορίζεται το ύψος του µισθού των ανωτέρω υπαλλήλων, αφού
ληφθούν υπόψη οι τοπικές συνθήκες αγοράς εργασίας βάσει
συγκεκριµένων στοιχείων. Η πρόσληψη γίνεται µε σύµβαση ερ-
γασίας ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου, η οποία καταρτίζε-
ται από τον προϊστάµενο του Γραφείου και δύναται να ανα-
νεώνεται κατ’ εξαίρεση των κειµένων διατάξεων. Το προσωπικό
αυτό δεν µετατίθεται ούτε τοποθετείται σε οργανικές µονάδες
της Γενικής Γραµµατείας Ενηµέρωσης και Επικοινωνίας στην Ελ-
λάδα και δεν καταβάλλονται σε αυτό επιδόµατα αλλοδαπής, οι-
κοσκευής και άλλα συναφή επιδόµατα.

3. Οι προσλαµβανόµενοι σύµφωνα µε την παράγραφο 2, εφό-
σον έχουν την ελληνική ιθαγένεια, µπορούν µε αίτησή τους να
υπαχθούν στην ελληνική νοµοθεσία περί κοινωνικών ασφαλίσεων
ή να ασφαλισθούν σε επιτόπιο ασφαλιστικό φορέα, αν παρέχεται
η σχετική δυνατότητα. Οι αλλοδαποί διέπονται από την επιτόπια
ασφαλιστική νοµοθεσία. Το ποσοστό του ασφαλίστρου, που ανα-
λογεί στον εργοδότη, βαρύνει σε κάθε περίπτωση το ελληνικό
Δηµόσιο.

4. Για τη ρύθµιση θεµάτων ασφάλισης, συνταξιοδότησης, απο-
ζηµίωσης, καθώς και των λοιπών εργατικών ζητηµάτων, για µεν
τους αλλοδαπούς εφαρµόζεται το αλλοδαπό δίκαιο, για δε τους
Έλληνες υπηκόους το δίκαιο, το οποίο καθορίζεται από τη σύµ-
βαση. 

Άρθρο 32
Στελέχωση των Γραφείων Τύπου και Επικοινωνίας

1. Στα Γραφεία Τύπου και Επικοινωνίας τοποθετούνται:
α) υπάλληλοι του κλάδου Συµβούλων και Γραµµατέων Επικοι-

νωνίας,
β) δηµοσιογράφοι, µόνιµοι ή µε σύµβαση ιδιωτικού δικαίου αο-

ρίστου χρόνου, οι οποίοι υπηρετούν στη Γενική Γραµµατεία Ενη-
µέρωσης και Επικοινωνίας ή είναι αποσπασµένοι σε αυτή από
εποπτευόµενο από αυτή νοµικό πρόσωπο, 

γ) υπάλληλοι του κλάδου ή ειδικότητας ΠΕ Διοικητικός, Διοι-
κητικός - Οικονοµικός ή ειδικοί επιστήµονες ή του κλάδου ΤΕ Δι-
οικητικός - Λογιστικός ή του κλάδου ΔΕ Διοικητικός της Γενικής
Γραµµατείας Ενηµέρωσης και Επικοινωνίας για την εκτέλεση δι-
οικητικών και οικονοµικών καθηκόντων,

δ) επιτόπιο προσωπικό γραµµατέων - µεταφραστών για την
εκτέλεση µεταφραστικών καθηκόντων και καθηκόντων γραµµα-
τειακής υποστήριξης. 

2. Το προσωπικό των περιπτώσεων β’ και γ’ της προηγούµενης
παραγράφου πρέπει να έχει προϋπηρεσία τουλάχιστον δύο (2)
ετών σε οργανική µονάδα της Γενικής Γραµµατείας Ενηµέρωσης
και Επικοινωνίας στην Ελλάδα. 

3. Η γνώση των γλωσσών και το επίπεδο αυτής πιστοποιούνται
µε αναγνωρισµένα διπλώµατα γλωσσοµάθειας, όπως ορίζεται
στο άρθρο 28 του π.δ. 50/2001 (Α’ 39), όπως κάθε φορά ισχύει,
ή µε τίτλους σπουδών αναγνωρισµένων Ανώτατων Εκπαιδευτι-
κών Ιδρυµάτων της αλλοδαπής ή µε σχετική βεβαίωση της Εθνι-
κής Σχολής Δηµόσιας Διοίκησης και Αυτοδιοίκησης.

4. Η σχετική γνώση και το επίπεδο της χρήση ηλεκτρονικών
υπολογιστών πιστοποιούνται, όπως ορίζεται στο άρθρο 28 του
ν. 3320/2005 (Α’ 48), όπως αντικαταστάθηκε µε το άρθρο 19 παρ.
6α του ν. 4115/2013 (Α’ 24) και όπως κάθε φορά ισχύει, ή µε τίτ-
λους σπουδών πληροφορικής από αναγνωρισµένα Ανώτατα Εκ-
παιδευτικά Ιδρύµατα της ηµεδαπής ή της αλλοδαπής ή µε
σχετική βεβαίωση της Εθνικής Σχολής Δηµόσιας Διοίκησης και
Αυτοδιοίκησης.

5. Σύζυγοι υπηρετούντων σε Γραφεία Τύπου και Επικοινωνίας
υπαλλήλων του κλάδου Συµβούλων και Γραµµατέων Επικοινω-
νίας, δηµοσιογράφων και διοικητικών υπαλλήλων της Γενικής
Γραµµατείας Ενηµέρωσης και Επικοινωνίας, οι οποίοι είναι µόνι-
µοι υπάλληλοι του Δηµοσίου ή εργάζονται στο Δηµόσιο µε σύµ-
βαση εξαρτηµένης εργασίας αορίστου χρόνου, µπορεί να
αποσπώνται λόγω συνυπηρέτησης και κατά παρέκκλιση κάθε
άλλης ειδικής ή γενικής σχετικής διάταξης µε κοινή απόφαση του
αρµόδιου για την εθνική επικοινωνιακή πολιτική Υπουργού και
του κατά περίπτωση αρµόδιου Υπουργού στο Γραφείο Τύπου και
Επικοινωνίας, στο οποίο υπηρετεί ο σύζυγός τους και για όσο
χρονικό διάστηµα διαρκεί η θητεία του τελευταίου. Οι αποσπώ-
µενοι επιτελούν καθήκοντα διοικητικού υπαλλήλου και δεν δι-
καιούνται επίδοµα υπηρεσίας στην αλλοδαπή και προσαυξήσεις
για την κάλυψη των δαπανών στέγασης και οικογενειακών
βαρών. Δικαιούνται τις αποδοχές τους της ηµεδαπής, οι οποίες
καταβάλλονται από το φορέα προέλευσής τους. 

Άρθρο 33
Κλάδος Συµβούλων και Γραµµατέων Επικοινωνίας 

1. Ο κλάδος Συµβούλων και Γραµµατέων Επικοινωνίας είναι ει-
δικός κλάδος µονίµων δηµοσίων υπαλλήλων, ο οποίος στελεχώ-
νεται από τους αποφοίτους του Τµήµατος Συµβούλων και
Γραµµατέων Επικοινωνίας της Εθνικής Σχολής Δηµόσιας Διοίκη-
σης και Αυτοδιοίκησης, όπως µετονοµάζεται εφεξής το Τµήµα
Στελεχών Επικοινωνίας της εν λόγω Σχολής.

2. Οι υπάλληλοι του κλάδου Συµβούλων και Γραµµατέων Επι-
κοινωνίας τοποθετούνται σε οργανικές µονάδες της Γενικής
Γραµµατείας Ενηµέρωσης και Επικοινωνίας, καθοριζόµενες από
τον Οργανισµό της, για την εκτέλεση επιτελικών καθηκόντων
σχετικά µε την εφαρµογή της εθνικής επικοινωνιακής πολιτικής.
Όταν τοποθετούνται σε Γραφεία Τύπου και Επικοινωνίας εκτε-
λούν τα ειδικά καθήκοντα του άρθρου 30.

3. Οι υπάλληλοι του κλάδου Συµβούλων και Γραµµατέων Επι-
κοινωνίας µπορεί να τοποθετούνται στις Διευθύνσεις Διοικητικών
και Οικονοµικών Υπηρεσιών της Γενικής Γραµµατείας Ενηµέρω-
σης και Επικοινωνίας για χρονικό διάστηµα µέχρι δύο έτη κατ’
ανώτατο όριο στο σύνολο της σταδιοδροµίας τους για την εκτέ-
λεση σχετικών µε τη λειτουργία των Γραφείων Τύπου και Επικοι-
νωνίας καθηκόντων. 

4. Για τα θέµατα, τα οποία αφορούν στην υπηρεσιακή κατά-
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σταση των υπαλλήλων του κλάδου Συµβούλων και Γραµµατέων
Επικοινωνίας και δεν ρυθµίζονται από τις διατάξεις του παρόντος
νόµου, εφαρµόζονται οι διατάξεις του ν. 3528/2007 (Α’ 26), όπως
κάθε φορά ισχύει.

Άρθρο 34
Θέσεις και Βαθµοί του Κλάδου Συµβούλων 

και Γραµµατέων Επικοινωνίας

1. Οι βαθµοί των υπαλλήλων του κλάδου Συµβούλων και Γραµ-
µατέων Επικοινωνίας είναι οι εξής:

α) Γενικός Σύµβουλος Επικοινωνίας Α’, που αντιστοιχεί βαθµο-
λογικά για την υπηρεσία των υπαλλήλων στο εξωτερικό στο
βαθµό του Πληρεξουσίου Υπουργού Α’ του Διπλωµατικού Κλά-
δου.

β) Γενικός Σύµβουλος Επικοινωνίας Β’, που αντιστοιχεί βαθµο-
λογικά για την υπηρεσία των υπαλλήλων στο εξωτερικό στο
βαθµό του Πληρεξουσίου Υπουργού Β’του Διπλωµατικού Κλά-
δου.

γ) Σύµβουλος Επικοινωνίας Α’, που αντιστοιχεί βαθµολογικά
για την υπηρεσία των υπαλλήλων στο εξωτερικό στο βαθµό του
Συµβούλου Πρεσβείας Α’ του Διπλωµατικού Κλάδου.

δ) Σύµβουλος Επικοινωνίας Β’, που αντιστοιχεί βαθµολογικά
για την υπηρεσία των υπαλλήλων στο εξωτερικό στο βαθµό του
Συµβούλου Πρεσβείας Β’ του Διπλωµατικού Κλάδου.

ε) Γραµµατέας Επικοινωνίας Α’, που αντιστοιχεί βαθµολογικά
για την υπηρεσία των υπαλλήλων στο εξωτερικό στο βαθµό του
Γραµµατέα Πρεσβείας Α’ του Διπλωµατικού Κλάδου.

στ) Γραµµατέας Επικοινωνίας Β’, που αντιστοιχεί βαθµολογικά
για την υπηρεσία των υπαλλήλων στο εξωτερικό στο βαθµό του
Γραµµατέα Πρεσβείας Β’ του Διπλωµατικού Κλάδου.

2. Για τον καθορισµό του προβαδίσµατος στο εξωτερικό εφαρ-
µόζονται οι διατάξεις των παραγράφων 3 και 4 του άρθρου 6 του
ν. 3566/2007 (Α’117), όπως κάθε φορά ισχύουν. 

3. Οι οργανικές θέσεις των υπαλλήλων του κλάδου Συµβούλων
και Γραµµατέων Επικοινωνίας είναι διακόσιες (200) και κατανέ-
µονται κατά βαθµό ως εξής:

α) Γενικοί Σύµβουλοι Επικοινωνίας Α’ και
β) Γενικοί Σύµβουλοι Επικοινωνίας Β’ θέσεις 15
γ) Σύµβουλοι Επικοινωνίας Α’ και
δ) Σύµβουλοι Επικοινωνίας Β’ θέσεις 65
ε) Γραµµατείς Επικοινωνίας Α’ και 
στ) Γραµµατείς Επικοινωνίας Β’ θέσεις 120 
4. Οι θέσεις των Γενικών Συµβούλων Επικοινωνίας Α’ και Β’,

των Συµβούλων Επικοινωνίας Α’ και Β’ και των Γραµµατέων Επι-
κοινωνίας Α’ και Β’ είναι ενιαίες.

5. Ο αριθµός των ανωτέρω θέσεων µπορεί να µεταβάλλεται
κατά βαθµό µε προεδρικό διάταγµα, που εκδίδεται µε πρόταση
του αρµόδιου για την εθνική επικοινωνιακή πολιτική Υπουργού
και του Υπουργού Οικονοµικών.

6. Οι υπάλληλοι του κλάδου Συµβούλων και Γραµµατέων Επι-
κοινωνίας φέρουν στο εσωτερικό και στο εξωτερικό τους βαθ-
µούς της παραγράφου 1, οι οποίοι λαµβάνονται υπόψη για τις
προαγωγές τους, την κατάληψη θέσεων ευθύνης και την άσκηση
των καθηκόντων τους στην Ελλάδα και στα Γραφεία Τύπου και
Επικοινωνίας. Οι διατάξεις του ν. 4024/2011 (Α’ 226), όπως κάθε
φορά ισχύουν, εφαρµόζονται στους υπαλλήλους αυτούς µόνο
για θέµατα αποδοχών και µισθολογικής εξέλιξης στο εσωτερικό.
Στις αποδοχές εσωτερικού των Προϊσταµένων των Γραφείων
Τύπου και Επικοινωνίας δεν συµπεριλαµβάνεται το επίδοµα
θέσης ευθύνης του άρθρου 18 του ν. 4024/2011 (Α’ 226).

Άρθρο 35
Πλήρωση θέσεων του κλάδου Συµβούλων

και Γραµµατέων Επικοινωνίας

1. Οι απόφοιτοι του Τµήµατος Συµβούλων και Γραµµατέων
Επικοινωνίας της Εθνικής Σχολής Δηµόσιας Διοίκησης και Αυτο-
διοίκησης (Ε.Σ.Δ.Δ.Α.) διορίζονται µε απόφαση του αρµόδιου για
την εθνική επικοινωνιακή πολιτική Υπουργού σε οργανική θέση
του κλάδου Συµβούλων και Γραµµατέων Επικοινωνίας µε το

βαθµό του Γραµµατέα Επικοινωνίας Β’.
2. Η Γενική Γραµµατεία Ενηµέρωσης και Επικοινωνίας καθο-

ρίζει και γνωστοποιεί κατ’ έτος στην Ε.Σ.Δ.Δ.Α. τις ανάγκες της
σε αποφοίτους του Τµήµατος Συµβούλων και Γραµµατέων Επι-
κοινωνίας.

3. Με κοινή απόφαση του Υπουργού Εσωτερικών και Διοικητι-
κής Ανασυγκρότησης και του αρµόδιου για την εθνική επικοινω-
νιακή πολιτική Υπουργού επιτρέπεται η απόσπαση στην
Ε.Σ.Δ.Δ.Α. µε τριετή θητεία, η οποία µπορεί να ανανεωθεί µία
φορά για ίσο χρονικό διάστηµα, υπαλλήλου του κλάδου Συµβού-
λων και Γραµµατέων Επικοινωνίας µε βαθµό τουλάχιστον Συµ-
βούλου Επικοινωνίας Β’ ως υπεύθυνου σπουδών στο Τµήµα
Συµβούλων και Γραµµατέων Επικοινωνίας.

Άρθρο 36
Προαγωγές

1. Για την προαγωγή των υπαλλήλων του κλάδου Συµβούλων
και Γραµµατέων Επικοινωνίας απαιτείται:

α) από το βαθµό του Γραµµατέα Επικοινωνίας Β’ στο βαθµό
του Γραµµατέα Επικοινωνίας Α’ τριετής υπηρεσία στο βαθµό του
Γραµµατέα Επικοινωνίας Β’,

β) από το βαθµό του Γραµµατέα Επικοινωνίας Α’ στο βαθµό
του Συµβούλου Επικοινωνίας Β’ κενή οργανική θέση και τουλά-
χιστον εξαετής υπηρεσία στο βαθµό του Γραµµατέα Επικοινω-
νίας Α’,

γ) από το βαθµό του Συµβούλου Επικοινωνίας Β’ στο βαθµό
του Συµβούλου Επικοινωνίας Α’ τριετής υπηρεσία στο βαθµό του
Συµβούλου Επικοινωνίας Β’,

δ) από το βαθµό του Συµβούλου Επικοινωνίας Α’ στο βαθµό
του Γενικού Συµβούλου Επικοινωνίας Β’ κενή οργανική θέση και
τουλάχιστον πενταετής υπηρεσία στο βαθµό του Συµβούλου Επι-
κοινωνίας Α’,

ε) από το βαθµό του Γενικού Συµβούλου Επικοινωνίας Β’ στο
βαθµό του Γενικού Συµβούλου Επικοινωνίας Α’τουλάχιστον τριε-
τής υπηρεσία στο βαθµό του Γενικού Συµβούλου Επικοινωνίας
Β’.

2. Ο χρόνος φοίτησης στην Ε.Σ.Δ.Δ.Α. και υπηρεσίας σε οποι-
αδήποτε άλλη θέση του Δηµοσίου ή του ευρύτερου δηµόσιου
τοµέα κατά την έννοια των διατάξεων του Κεφαλαίου Α’ του ν.
3429/2005 (Α’ 314), όπως έχουν τροποποιηθεί µε τις διατάξεις
της παρ. 1α του άρθρου 1 του ν. 3899/2010 (Α’ 212), πριν από το
διορισµό σε θέση του κλάδου Συµβούλων και Γραµµατέων Επι-
κοινωνίας δεν προσµετράται στους απαιτούµενους κατά την
προηγούµενη παράγραφο χρόνους για προαγωγή. 

3. Οι προαγωγές από το βαθµό του Γραµµατέα Επικοινωνίας
Β’ έως και το βαθµό του Συµβούλου Επικοινωνίας Α’ ενεργούνται
µε απόφαση του αρµόδιου για την εθνική επικοινωνιακή πολιτική
Υπουργού µετά από σύµφωνη γνώµη του Υπηρεσιακού Συµβου-
λίου της Γενικής Γραµµατείας Ενηµέρωσης και Επικοινωνίας.

4. Οι προαγωγές από το βαθµό του Συµβούλου Επικοινωνίας
Α’ στο βαθµό του Γενικού Συµβούλου Επικοινωνίας Β’ και από το
βαθµό του Γενικού Συµβούλου Επικοινωνίας Β’ στο βαθµό του
Γενικού Συµβούλου Επικοινωνίας Α’ ενεργούνται µε προεδρικό
διάταγµα, που εκδίδεται µε πρόταση του αρµόδιου για την εθνική
επικοινωνιακή πολιτική Υπουργού µετά από γνώµη του Ειδικού
Υπηρεσιακού Συµβουλίου της παραγράφου 4 του άρθρου 38. Η
γνώµη του Ειδικού Υπηρεσιακού Συµβουλίου, σε περίπτωση οµο-
φωνίας, είναι δεσµευτική για τον αρµόδιο για την εθνική επικοι-
νωνιακή πολιτική Υπουργό. 

5. Οι προαγωγές από το βαθµό του Γραµµατέα Επικοινωνίας
Β’ στο βαθµό του Γραµµατέα Επικοινωνίας Α’ και από το βαθµό
του Συµβούλου Επικοινωνίας Β’ στο βαθµό του Συµβούλου Επι-
κοινωνίας Α’ ενεργούνται µετά από αυτοτελή κρίση των υπαλλή-
λων, που έχουν τα τυπικά προς προαγωγή προσόντα κατά τη
σειρά αρχαιότητάς τους.

6. Ως προακτέοι κατά την προηγούµενη παράγραφο κρίνονται
οι υπάλληλοι που έχουν σε πολύ καλό επίπεδο τα ουσιαστικά
προσόντα του ήθους, του χαρακτήρα, της αφοσίωσης στο καθή-
κον, της επιστηµονικής και υπηρεσιακής κατάρτισης, της διοικη-
τικής ικανότητας, της γνώσης του αντικειµένου τους, της πρωτο-
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βουλίας, δραστηριότητας και αποτελεσµατικότητας και της ετοι-
µότητας στην αντιµετώπιση µε ταχύτητα και ευστοχία κάθε υπη-
ρεσιακού θέµατος, ώστε να ανταποκρίνονται πλήρως στις
απαιτήσεις της υπηρεσίας για την άσκηση των καθηκόντων του
ανώτερου βαθµού.

7. Οι προαγωγές από το βαθµό του Γραµµατέα Επικοινωνίας
Α’ στο βαθµό του Συµβούλου Επικοινωνίας Β’ και από το βαθµό
του Συµβούλου Επικοινωνίας Α’ στο βαθµό του Γενικού Συµβού-
λου Επικοινωνίας Β’ ενεργούνται κατ’ εκλογή µε σύγκριση των
υπαλλήλων, που έχουν τα τυπικά προς προαγωγή προσόντα, και
µετά από συνέντευξή τους ενώπιον του αρµόδιου Υπηρεσιακού
Συµβουλίου, κατά τη διάρκεια της οποίας τηρούνται µαγνητοφω-
νηµένα πρακτικά. Εάν οι υπάλληλοι υπηρετούν στο εξωτερικό, η
συνέντευξη γίνεται µε τηλεδιάσκεψη µέσω διαδικτύου. Προκρί-
νονται κατ’ αξιολογική σειρά οι καταλληλότεροι προς προαγωγή
στις κενές θέσεις, εφόσον έχουν ευδόκιµη υπηρεσία στον κατε-
χόµενο βαθµό, ανταποκρίνονται πλήρως στις απαιτήσεις της
υπηρεσίας για την άσκηση των καθηκόντων του ανώτερου βαθ-
µού µε βάση τα ουσιαστικά προσόντα, που αναφέρονται στην
παράγραφο 6, και συγκεντρώνουν τα περισσότερα µόρια µε
βάση τα κριτήρια του Παραρτήµατος I, το οποίο αποτελεί ανα-
πόσπαστο τµήµα του παρόντος νόµου. Σε κάθε περίπτωση για
την προαγωγή λαµβάνονται υπόψη όλα τα στοιχεία του ατοµικού
φακέλου του υπαλλήλου σχετικά µε την υπηρεσιακή εξέλιξή του
από την ηµεροµηνία διορισµού του. 

8. Οι προαγωγές από το βαθµό του Γενικού Συµβούλου Επι-
κοινωνίας Β’ στο βαθµό του Γενικού Συµβούλου Επικοινωνίας Α’
ενεργούνται κατ’ απόλυτη εκλογή. Αιτιολογία απαιτείται µόνο
στην περίπτωση κατάδηλης υπεροχής υποψηφίου, που παραλεί-
πεται.

9. Το αρµόδιο Υπηρεσιακό Συµβούλιο µπορεί, κατά τις ανω-
τέρω κρίσεις έως και την προαγωγή στο βαθµό του Συµβούλου
Επικοινωνίας Α’, να κρίνει αιτιολογηµένα ότι υπάλληλος, αυτοτε-
λώς αξιολογούµενος, στερείται των προσόντων για την άσκηση
των καθηκόντων του ανώτερου βαθµού. Στην περίπτωση που τέ-
τοια αρνητική κρίση επαναληφθεί τρεις συνεχείς φορές και αφού
την τρίτη φορά ο υπάλληλος έχει κληθεί προς ακρόαση από το
Υπηρεσιακό Συµβούλιο, παραµένει στο βαθµό που εκρίθη την τε-
λευταία φορά ως στάσιµος µέχρι τη συµπλήρωση του χρόνου
που απαιτείται για τη στοιχειοθέτηση δικαιώµατος λήψης κατώ-
τατης σύνταξης, οπότε και αποχωρεί αυτοδικαίως από την υπη-
ρεσία.

10. Οι κρίσεις για προαγωγή ενεργούνται τουλάχιστον µία
φορά κατ’ έτος ύστερα από ερώτηµα του αρµόδιου για την
εθνική επικοινωνιακή πολιτική Υπουργού προς το αρµόδιο Υπη-
ρεσιακό Συµβούλιο, µε το οποίο καθορίζεται και ο αριθµός των
προς πλήρωση θέσεων µε γνώµονα τις ανάγκες της υπηρεσίας,
εφόσον δεν πρόκειται για προαγωγή από βαθµό σε βαθµό, οι θέ-
σεις των οποίων είναι ενιαίες.

Άρθρο 37
Προϊστάµενοι οργανικών µονάδων

1. Στις οργανικές µονάδες της Γενικής Γραµµατείας Ενηµέρω-
σης και Επικοινωνίας, οι οποίες αφορούν στην επικοινωνιακή δι-
πλωµατία, όπως ορίζονται στον παρόντα νόµο και στον
Οργανισµό της, προΐστανται αποκλειστικά υπάλληλοι του κλάδου
Συµβούλων και Γραµµατέων Επικοινωνίας. Στα Τµήµατα τεχνικής
υποστήριξης και πληροφορικής προΐστανται υπάλληλοι ΠΕ Πλη-
ροφορικής ή ΤΕ Μηχανικών. 

2. Ως προϊστάµενοι Διευθύνσεων από τον κλάδο Συµβούλων
και Γραµµατέων Επικοινωνίας επιλέγονται υπάλληλοι µε βαθµό
τουλάχιστον Γενικού Συµβούλου Επικοινωνίας Β’ µε την επιφύ-
λαξη της επόµενης παραγράφου και ως προϊστάµενοι Τµηµάτων
επιλέγονται υπάλληλοι µε βαθµό τουλάχιστον Συµβούλου Επι-
κοινωνίας Β’.

3. Στα Γραφεία Τύπου και Επικοινωνίας Α’τάξης προΐστανται
υπάλληλοι του κλάδου Συµβούλων και Γραµµατέων Επικοινωνίας
µε βαθµό τουλάχιστον Συµβούλου Επικοινωνίας Α’, στα Γραφεία
Τύπου και Επικοινωνίας Β’ και Γ’ τάξης προΐστανται υπάλληλοι
µε βαθµό τουλάχιστον Συµβούλου Επικοινωνίας Β’. Στα Γραφεία

Τύπου και Επικοινωνίας Γ’ τάξης ελλείψει Συµβούλων Επικοινω-
νίας µπορεί να προΐστανται υπάλληλοι µε βαθµό Γραµµατέα Επι-
κοινωνίας Α’, οι οποίοι έχουν τουλάχιστον έξι έτη προϋπηρεσίας.
Οι υπάλληλοι του κλάδου Συµβούλων και Γραµµατέων Επικοινω-
νίας, για να επιλεγούν ως προϊστάµενοι σε Γραφείο Τύπου και
Επικοινωνίας, πρέπει να έχουν συµπληρώσει προϋπηρεσία του-
λάχιστον τριών ετών στο εξωτερικό.

4. Δηµοσιογράφοι της Γενικής Γραµµατείας Ενηµέρωσης και
Επικοινωνίας, µόνιµοι ή µε σύµβαση ιδιωτικού δικαίου αορίστου
χρόνου, µπορεί, κατ’ εξαίρεση των οριζοµένων στην προηγού-
µενη παράγραφο, να προΐστανται σε Γραφεία Τύπου και Επικοι-
νωνίας, εφόσον διαθέτουν πτυχίο ανώτατου εκπαιδευτικού
ιδρύµατος, γνωρίζουν άριστα κατά προτίµηση τη γλώσσα της
χώρας διαπίστευσής τους και πολύ καλά µία ακόµη ξένη γλώσ-
σα, πολύ καλά τη χρήση ηλεκτρονικού υπολογιστή και εφόσον
έχουν συνολική δηµοσιογραφική προϋπηρεσία είκοσι έτη, είναι
µέλη αναγνωρισµένης δηµοσιογραφικής ένωσης και έχουν τε-
τραετή υπηρεσία στο εξωτερικό όταν πρόκειται να τοποθετηθούν
ως Προϊστάµενοι σε Γραφείο Τύπου και Επικοινωνίας Α’ Τάξης ή
διετή όταν πρόκειται να τοποθετηθούν ως Προϊστάµενοι σε Γρα-
φεία Τύπου και Επικοινωνίας Β’ ή Γ’ Τάξης. Οι δηµοσιογράφοι
της παρούσας παραγράφου εξοµοιούνται βαθµολογικά κατά τη
διάρκεια της θητείας τους ως προϊσταµένων Γραφείου Τύπου και
Επικοινωνίας Α’ Τάξης µε το βαθµό του Συµβούλου Επικοινωνίας
Α’και ως προϊσταµένων Γραφείου Τύπου και Επικοινωνίας Β’ και
Γ’ Τάξης µε το βαθµό του Συµβούλου Επικοινωνίας Β’. 

5. Ο προϊστάµενος Γραφείου Τύπου και Επικοινωνίας δεν µπο-
ρεί να έχει βαθµό χαµηλότερο του βαθµού των υφισταµένων του
Συµβούλων και Γραµµατέων Επικοινωνίας. Μεταξύ οµοιόβαθµων
υπαλλήλων του κλάδου Συµβούλων και Γραµµατέων Επικοινω-
νίας, οι οποίοι υπηρετούν στο ίδιο Γραφείο Τύπου και Επικοινω-
νίας, το προβάδισµα έχει ο Προϊστάµενος και έπονται κατά
φθίνουσα σειρά οι υπάλληλοι, οι οποίοι συγκεντρώνουν τα πε-
ρισσότερα µόρια σύµφωνα µε το Παράρτηµα ΙΙ, το οποίο αποτε-
λεί αναπόσπαστο τµήµα του παρόντος νόµου.

6. Δεν επιτρέπεται να τοποθετηθεί ως προϊστάµενος Γραφείου
Τύπου και Επικοινωνίας υπάλληλος, ο οποίος συµπληρώνει τον
απαιτούµενο από το νόµο χρόνο υπηρεσίας για αυτοδίκαιη από-
λυση λόγω συνταξιοδότησης σε χρονικό διάστηµα µικρότερο
των δυο ετών από την ανάληψη των καθηκόντων του Προϊστα-
µένου. 

7. Οι προερχόµενοι από τον κλάδο Συµβούλων και Γραµµα-
τέων Επικοινωνίας προϊστάµενοι Διευθύνσεων, Τµηµάτων και
Γραφείων Τύπου και Επικοινωνίας ορίζονται µε απόφαση του αρ-
µόδιου για την εθνική επικοινωνιακή πολιτική Υπουργού µετά από
γνώµη του αρµόδιου Υπηρεσιακού Συµβουλίου. 

8. Σε κάθε αλλαγή προϊσταµένου Γραφείου Τύπου και Επικοι-
νωνίας συντάσσεται πρωτόκολλο παράδοσης και παραλαβής της
υπηρεσίας, καθώς και καταγραφής και απογραφής του υλικού
της και των στοιχείων οικονοµικής διαχείρισης. Το πρωτόκολλο
υπογράφεται από τον απερχόµενο και τον αναλαµβάνοντα τη δι-
εύθυνση του Γραφείου προϊστάµενο.

9. Το πρωτότυπο του πρωτοκόλλου κατατίθεται στο αρχείο
του Γραφείου Τύπου και Επικοινωνίας και αποστέλλεται από ένα
αντίγραφο στη Διεύθυνση Οικονοµικών Υπηρεσιών, στη Διεύ-
θυνση Διοίκησης και στην αρµόδια για την υποστήριξη των Γρα-
φείων Τύπου και Επικοινωνίας Διεύθυνση της Γενικής Γραµµα-
τείας Ενηµέρωσης και Επικοινωνίας.

10. Σε περίπτωση θανάτου του προϊσταµένου Γραφείου Τύπου
και Επικοινωνίας συντάσσεται από τριµελή επιτροπή υπαλλήλων
της Γενικής Γραµµατείας Ενηµέρωσης και Επικοινωνίας, η οποία
ορίζεται από τη Διεύθυνση Οικονοµικών Υπηρεσιών, έκθεση απο-
γραφής, στην οποία πρέπει να µνηµονεύεται ρητά η γενόµενη
πρόσκληση προς τους ευρισκόµενους στην έδρα του Γραφείου
Τύπου και Επικοινωνίας νοµίµους κληρονόµους του αποβιώσαν-
τος να παραστούν κατά την απογραφή. Το πρωτότυπο της έκθε-
σης κατατίθεται στο αρχείο του Γραφείου. Από ένα αντίγραφο
λαµβάνει κάθε ένα µέλος της επιτροπής απογραφής και απο-
στέλλεται από ένα αντίγραφο στη Διεύθυνση Οικονοµικών Υπη-
ρεσιών, στη Διεύθυνση Διοίκησης και στην αρµόδια για την
υποστήριξη των Γραφείων Τύπου και Επικοινωνίας Διεύθυνση
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της Γενικής Γραµµατείας Ενηµέρωσης και Επικοινωνίας.
11. Σε περίπτωση παύσης, θέσης σε αργία, άρνησης ή αδυνα-

µίας για οποιονδήποτε άλλο λόγο του προϊσταµένου του Γρα-
φείου Τύπου και Επικοινωνίας να παραδώσει, συντάσσεται
έκθεση απογραφής από τριµελή επιτροπή υπαλλήλων της Γενι-
κής Γραµµατείας Ενηµέρωσης και Επικοινωνίας, η οποία ορίζεται
από τη Διεύθυνση Οικονοµικών Υπηρεσιών, αφού προηγουµένως
κληθεί από την Επιτροπή ο εν λόγω προϊστάµενος να παραστεί
αυτοπροσώπως ή µε εκπρόσωπο. Το πρωτότυπο της έκθεσης
κατατίθεται στο αρχείο του Γραφείου. Από ένα αντίγραφο λαµ-
βάνει κάθε ένα µέλος της επιτροπής απογραφής και αποστέλλε-
ται από ένα αντίγραφο στη Διεύθυνση Οικονοµικών Υπηρεσιών,
στη Διεύθυνση Διοίκησης και στην αρµόδια για την υποστήριξη
των Γραφείων Τύπου και Επικοινωνίας Διεύθυνση της Γενικής
Γραµµατείας Ενηµέρωσης και Επικοινωνίας.

12. Ο τύπος και το περιεχόµενο του πρωτοκόλλου της παρα-
γράφου 6 και των εκθέσεων απογραφής των παραγράφων 8 και
9 καθορίζονται από την αρµόδια για την υποστήριξη των Γρα-
φείων Τύπου και Επικοινωνίας Διεύθυνση της Γενικής Γραµµα-
τείας Ενηµέρωσης και Επικοινωνίας.

13. Σε κάθε αλλαγή προϊσταµένου Γραφείου Τύπου και Επικοι-
νωνίας ο απερχόµενος προϊστάµενος ενηµερώνει τον αναλαµβά-
νοντα τη διεύθυνση του Γραφείου προϊστάµενο για τις
υφιστάµενες εκκρεµότητες και παραδίδει σε αυτόν το αρχείο και
επικαιροποιηµένο κατάλογο επαφών δηµοσίων σχέσεων. Επίσης
οφείλει εντός µηνός από την αποχώρησή του από το Γραφείο να
υποβάλει στην αρµόδια για την υποστήριξη των Γραφείων Τύπου
και Επικοινωνίας Διεύθυνση της Γενικής Γραµµατείας Ενηµέρω-
σης και Επικοινωνίας έκθεση απολογισµού δράσεων και πεπραγ-
µένων της θητείας του, αντίγραφο της οποίας τίθεται στο αρχείο
του Γραφείου και κοινοποιείται στο Γενικό Γραµµατέα Ενηµέρω-
σης και Επικοινωνίας. Ο τύπος, η µορφή και το περιεχόµενο της
έκθεσης απολογισµού καθορίζονται µε απόφαση του Γενικού
Γραµµατέα Ενηµέρωσης και Επικοινωνίας.

14. Η παράλειψη των ενεργειών της προηγούµενης παραγρά-
φου συνιστά το πειθαρχικό παράπτωµα της παράβασης καθή-
κοντος. 

Άρθρο 38
Υπηρεσιακό Συµβούλιο και Ειδικό Υπηρεσιακό 

Συµβούλιο της Γενικής Γραµµατείας
Ενηµέρωσης και Επικοινωνίας

1. Με την απόφαση συγκρότησης του Υπηρεσιακού Συµβου-
λίου της Γενικής Γραµµατείας Ενηµέρωσης και Επικοινωνίας ορί-
ζεται ένα τουλάχιστον µέλος εκ των µη αιρετών, το οποίο
προέρχεται από τον κλάδο Συµβούλων και Γραµµατέων Επικοι-
νωνίας και προΐσταται Διεύθυνσης.

2. Στο Υπηρεσιακό Συµβούλιο της Γενικής Γραµµατείας Ενη-
µέρωσης και Επικοινωνίας, όταν αυτό κρίνει θέµατα στελέχωσης
των Γραφείων Τύπου και Επικοινωνίας, εισηγείται ο προϊστάµε-
νος της αρµόδιας για την υποστήριξη των εν λόγω Γραφείων Δι-
εύθυνσης.

3. Η ιδιότητα του εισηγητή δεν είναι ασυµβίβαστη µε την ιδιό-
τητα του µέλους του Υπηρεσιακού Συµβουλίου.

4. Στη Γενική Γραµµατεία Ενηµέρωσης και Επικοινωνίας συνι-
στάται Ειδικό Υπηρεσιακό Συµβούλιο, το οποίο αποτελείται από
τον Γενικό Γραµµατέα Ενηµέρωσης και Επικοινωνίας ως πρό-
εδρο, τον Νοµικό Σύµβουλο του Κράτους στη Γενική Γραµµατεία
Ενηµέρωσης και Επικοινωνίας, τους δυο καθηγητές πρώτης βαθ-
µίδας Τµηµάτων Επικοινωνίας Ανώτατων Εκπαιδευτικών Ιδρυµά-
των, που είναι µέλη του Σ.Ε.Ε.Π., και έναν εκπρόσωπο του
αντιπροσωπευτικότερου συνδικαλιστικού σωµατείου του κλάδου
Συµβούλων και Γραµµατέων Επικοινωνίας. Ο εκπρόσωπος του
συνδικαλιστικού σωµατείου πρέπει να φέρει το βαθµό τουλάχι-
στον του Συµβούλου Επικοινωνίας Α’, υποδεικνύεται από το Δι-
οικητικό Συµβούλιο αυτού και ορίζεται µέλος του Ειδικού
Υπηρεσιακού Συµβουλίου µε απόφαση του αρµόδιου για την
εθνική επικοινωνιακή πολιτική Υπουργού. Το Ειδικό Υπηρεσιακό
Συµβούλιο είναι αρµόδιο να γνωµοδοτεί για όλες τις υπηρεσια-
κές µεταβολές των υπαλλήλων του κλάδου Συµβούλων και Γραµ-

µατέων Επικοινωνίας µε βαθµό Γενικού Συµβούλου Επικοινωνίας
Α’ και Β’, καθώς και για τις προαγωγές από το βαθµό του Συµ-
βούλου Επικοινωνίας Α’ στο βαθµό του Γενικού Συµβούλου Επι-
κοινωνίας Β’.

5. Στο Ειδικό Υπηρεσιακό Συµβούλιο εισηγείται, χωρίς δι-
καίωµα ψήφου, ο προϊστάµενος της αρµόδιας για την υποστή-
ριξη των Γραφείων Τύπου και Επικοινωνίας Διεύθυνσης,
αναπληρούµενος από άλλον οµοιόβαθµό του υπάλληλο του κλά-
δου Συµβούλων και Γραµµατέων Επικοινωνίας, ο οποίος ορίζεται
µε απόφαση του αρµόδιου για την εθνική επικοινωνιακή πολιτική
Υπουργού. Καθήκοντα γραµµατέα εκτελεί υπάλληλος του κλά-
δου Συµβούλων και Γραµµατέων Επικοινωνίας µε βαθµό τουλά-
χιστον Γραµµατέα Επικοινωνίας Α’.

6. Το Ειδικό Υπηρεσιακό Συµβούλιο συνεδριάζει µε απαρτία,
όταν είναι παρόντα τουλάχιστον τρία από τα µέλη του, συµπερι-
λαµβανοµένου του Προέδρου του. Για τη λήψη αποφάσεων ή τη
διατύπωση γνωµοδοτήσεων απαιτείται πλειοψηφία των παρόν-
των, σε περίπτωση δε ισοψηφίας υπερισχύει η ψήφος του Προ-
έδρου. Εάν υπάρχουν περισσότερες από δύο γνώµες, αυτοί που
ακολουθούν την ασθενέστερη, οφείλουν να προσχωρήσουν σε
µία από τις δύο επικρατέστερες. Η γνώµη της τυχόν µειοψηφίας
καταχωρίζεται στο οικείο πρακτικό του Συµβουλίου.

7. Το Ειδικό Υπηρεσιακό Συµβούλιο συγκαλείται από τον Πρό-
εδρό του και επιλαµβάνεται των θεµάτων της αρµοδιότητάς του
µετά από ερώτηµα του αρµόδιου για την εθνική επικοινωνιακή
πολιτική Υπουργού. Η ηµερήσια διάταξη, ο χρόνος και ο τόπος
πραγµατοποίησης των συνεδριάσεων και κάθε άλλο σχετικό ζή-
τηµα ορίζονται από τον Πρόεδρο.

8. Με απόφαση του αρµόδιου για την εθνική επικοινωνιακή πο-
λιτική Υπουργού ρυθµίζονται ειδικότερα θέµατα λειτουργίας του
Ειδικού Υπηρεσιακού Συµβουλίου.

Άρθρο 39
Μεταθέσεις στα Γραφεία Τύπου και Επικοινωνίας

1. Οι µεταθέσεις των υπαλλήλων του κλάδου Συµβούλων και
Γραµµατέων Επικοινωνίας, των δηµοσιογράφων, των υπαλλήλων
του κλάδου ή ειδικότητας ΠΕ Διοικητικός ή Διοικητικός - Οικο-
νοµικός ή ΤΕ Διοικητικός - Λογιστικός ή ΔΕ Διοικητικός ή των ει-
δικών επιστηµόνων από και προς τα Γραφεία Τύπου και
Επικοινωνίας ενεργούνται µε απόφαση του αρµόδιου για την
εθνική επικοινωνιακή πολιτική Υπουργού µετά από σύµφωνη
γνώµη του κατά περίπτωση αρµόδιου Υπηρεσιακού Συµβουλίου
της Γενικής Γραµµατείας Ενηµέρωσης και Επικοινωνίας. Η εν
λόγω απόφαση κοινοποιείται στον ενδιαφερόµενο δύο τουλάχι-
στον µήνες πριν από την ηµέρα της µετακίνησής του. 

2. Η µετάθεση των υπαλλήλων της προηγούµενης παραγρά-
φου, οι οποίοι υπηρετούν σε Γραφεία Τύπου και Επικοινωνίας,
ενεργείται, εφόσον έχουν συµπληρώσει τετραετή τουλάχιστον
υπηρεσία στο ίδιο Γραφείο. Η µετάθεση υπαλλήλου µπορεί να
γίνει και πριν από την παρέλευση της τετραετίας είτε µετά από
αίτησή του είτε για κάλυψη υπηρεσιακών αναγκών, οι οποίες
προσδιορίζονται, επί ποινή ακυρότητας, µε ειδική και συγκεκρι-
µένη αιτιολογία στο σώµα της απόφασης µετάθεσης, είτε εάν
έχει ασκηθεί δίωξη για πειθαρχικό παράπτωµα, το οποίο επισύρει
ποινή τουλάχιστον προστίµου µεγαλύτερου από τις αποδοχές
δεκαπέντε ηµερών. Ανώτατο όριο συνεχούς παραµονής στο ίδιο
Γραφείο Τύπου και Επικοινωνίας ορίζεται η τετραετία. Ο συνολι-
κός χρόνος υπηρεσίας στο ίδιο Γραφείο κατά τη διάρκεια της
σταδιοδροµίας του υπαλλήλου δεν επιτρέπεται να υπερβεί την
οκταετία.

3. Οι υπάλληλοι της παραγράφου 1, που υπηρετούν σε Γρα-
φεία Τύπου και Επικοινωνίας ή είναι αποσπασµένοι σε ελληνικές
διπλωµατικές αρχές, µετατίθενται ή µετακινούνται υποχρεωτικά
σε οργανική µονάδα της Γενικής Γραµµατείας Ενηµέρωσης και
Επικοινωνίας στην Ελλάδα χωρίς άλλη διατύπωση και χωρίς
γνώµη του αρµόδιου Υπηρεσιακού Συµβουλίου, όταν συµπληρώ-
σουν οκταετή συνεχή υπηρεσία στο εξωτερικό ή όταν λήξει ο
χρόνος απόσπασής τους αντίστοιχα. 

4. Σε κάθε περίπτωση νέα µετάθεση ή απόσπαση σε Γραφείο
Τύπου και Επικοινωνίας και ελληνική διπλωµατική ή άλλη αρχή
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του εξωτερικού δεν επιτρέπεται πριν από την παρέλευση δύο
ετών υπηρεσίας στην Ελλάδα µετά την επιστροφή του υπαλλή-
λου από το εξωτερικό.

5. Από τα ανώτατα χρονικά όρια υπηρεσίας των παραγράφων
2 και 3 µπορεί να εξαιρούνται µε απόφαση του Γενικού Γραµµα-
τέα Ενηµέρωσης και Επικοινωνίας µετά από ειδικά αιτιολογηµένη
σύµφωνη γνώµη του Υπηρεσιακού Συµβουλίου έως τρεις υπάλ-
ληλοι του κλάδου Συµβούλων και Γραµµατέων Επικοινωνίας, οι
οποίοι γνωρίζουν αποδεδειγµένα µε αναγνωρισµένο τίτλο σπου-
δών µια από τις γλώσσες αραβική, κινεζική και ιαπωνική και υπη-
ρετούν σε Γραφείο Τύπου και Επικοινωνίας χώρας, στην οποία
οµιλείται η αντίστοιχη γλώσσα. 

6. Ο συνολικός χρόνος υπηρεσίας των υπαλλήλων του κλάδου
Συµβούλων και Γραµµατέων Επικοινωνίας στο εξωτερικό δεν
µπορεί να υπερβεί τα είκοσι χρόνια κατά τη διάρκεια της σταδιο-
δροµίας τους και των λοιπών υπαλλήλων δεν µπορεί να υπερβεί
τα δέκα τέσσερα χρόνια. Μετά τη συµπλήρωση των ορίων αυτών
δεν επιτρέπεται νέα µετάθεση ή απόσπαση σε Γραφείο Τύπου
και Επικοινωνίας ή σε ελληνική διπλωµατική αρχή του εξωτερι-
κού.

7. Υπάλληλοι, οι οποίοι συµπληρώνουν τον απαιτούµενο χρόνο
υπηρεσίας για αυτοδίκαιη απόλυση λόγω συνταξιοδότησης σε
χρονικό διάστηµα µικρότερο των δυο ετών δεν επιτρέπεται να
µετατίθενται ή να αποσπώνται για υπηρεσία στο εξωτερικό.

8. Οι µεταθέσεις των υπαλλήλων της παραγράφου 1 από και
προς τα Γραφεία Τύπου και Επικοινωνίας πραγµατοποιούνται
κατά τους µήνες Ιούνιο έως και Αύγουστο. Ειδικά για το νότιο
ηµισφαίριο πραγµατοποιούνται κατά τους µήνες Νοέµβριο έως
και Ιανουάριο. Για εξαιρετικούς λόγους και µετά από γνώµη του
αρµόδιου Υπηρεσιακού Συµβουλίου, µπορεί να γίνει µετάθεση
υπαλλήλων εκτός των ανωτέρω ορίων. 

9. Για τον έγκαιρο προγραµµατισµό των µεταθέσεων των
υπαλλήλων από και προς το εξωτερικό η αρµόδια για την υπο-
στήριξη της λειτουργίας των Γραφείων Τύπου και Επικοινωνίας
Διεύθυνση της Γενικής Γραµµατείας Ενηµέρωσης και Επικοινω-
νίας δηµοσιοποιεί εγγράφως µέχρι 15 Νοεµβρίου εκάστου έτους
τις θέσεις των Γραφείων Τύπου και Επικοινωνίας, που προβλέ-
πεται να κενωθούν και να καλυφθούν κατά τη διάρκεια του επό-
µενου έτους. Οι αιτήσεις υπαλλήλων για συµπλήρωση των προς
κάλυψη θέσεων υποβάλλονται µέχρι 15 Ιανουαρίου του επόµε-
νου έτους. Η παράλειψη τήρησης της υποχρέωσης της παρού-
σας παραγράφου συνιστά το πειθαρχικό παράπτωµα της
παράβασης καθήκοντος.

10. Το αρµόδιο Υπηρεσιακό Συµβούλιο κατά τη διαµόρφωση
της γνώµης για τις µεταθέσεις και τις αποσπάσεις στο εξωτερικό
λαµβάνει υπόψη του τα εξής κριτήρια, όπως αναλύονται και µο-
ριοδοτούνται σύµφωνα µε το Παράρτηµα II για τους υπαλλήλους
του κλάδου Συµβούλων και Γραµµατέων Επικοινωνίας και το πα-
ράρτηµα ΙΙΙ για τους δηµοσιογράφους και τους λοιπούς υπαλλή-
λους, τα οποία αποτελούν αναπόσπαστο τµήµα του παρόντος
νόµου:

α) την αίτηση του υπαλλήλου,
β) τις υπηρεσιακές ανάγκες,
γ) την ανάγκη εναλλαγής σε θέσεις, ώστε ο υπάλληλος να

αποκτά γενικότερη εµπειρία,
δ) την ιδιαιτερότητα της προς πλήρωση θέσης,
ε) τα τυπικά και ουσιαστικά προσόντα του υπαλλήλου, όπως

προκύπτουν από τον φάκελό του και από σχετική συνέντευξη,
για την οποία τηρούνται µαγνητοφωνηµένα πρακτικά.

11. Οι Γραµµατείς Επικοινωνίας Β’ αµέσως µετά το διορισµό
τους υπηρετούν υποχρεωτικά τουλάχιστον για δυο έτη σε οργα-
νική µονάδα της Γενικής Γραµµατείας Ενηµέρωσης και Επικοι-
νωνίας στην Ελλάδα.

12. Οι διαδικασίες του παρόντος άρθρου εφαρµόζονται ανά-
λογα και στις αποσπάσεις της παραγράφου 3 του άρθρου 28. 

Άρθρο 40
Διπλωµατική ιδιότητα, διπλωµατικά 

και υπηρεσιακά διαβατήρια

1. Οι υπάλληλοι του κλάδου Συµβούλων και Γραµµατέων Επι-

κοινωνίας και οι δηµοσιογράφοι, όταν υπηρετούν στο εξωτερικό
έχουν τη διπλωµατική ιδιότητα και όλα τα προνόµια και ευεργε-
τήµατα, που παρέχονται στα µέλη του διπλωµατικού προσωπι-
κού, όπως αυτά καθορίζονται από το διεθνές δίκαιο και τους
ελληνικούς νόµους, και ανακοινώνονται στη διπλωµατική επετη-
ρίδα της χώρας, όπου υπηρετούν, µε το διπλωµατικό βαθµό
προς τον οποίο εξοµοιούνται κατά την παράγραφο 1 του άρθρου
34 ή κατά την παράγραφο 4 του άρθρου 37 αντίστοιχα, προστι-
θέµενης της λέξης «Επικοινωνίας».

2. Οι σύζυγοι και τα ανήλικα τέκνα των υπαλλήλων του κλάδου
Συµβούλων και Γραµµατέων Επικοινωνίας και των δηµοσιογρά-
φων, που υπηρετούν στο εξωτερικό, εφοδιάζονται µε διπλωµα-
τικά διαβατήρια.

3. Οι δηµοσιογράφοι, µε εξαίρεση της παραγράφου 4 του άρ-
θρου 37 και υπάλληλοι των κλάδων ή ειδικότητας ΠΕ Διοικητικός,
ΠΕ Διοικητικός - Οικονοµικός, ΤΕ Διοικητικός - Λογιστικός και οι
ειδικοί επιστήµονες, οι οποίοι υπηρετούν στα Γραφεία Τύπου και
Επικοινωνίας, εξοµοιούνται βαθµολογικά για την υπηρεσία τους
στο εξωτερικό µε τους υπαλλήλους του κλάδου ΠΕ και ΤΕ Διοι-
κητικού του Υπουργείου Εξωτερικών. 

4. Οι υπάλληλοι του κλάδου ΔΕ Διοικητικός, οι οποίοι υπηρε-
τούν στα Γραφεία Τύπου και Επικοινωνίας, εξοµοιούνται βαθµο-
λογικά για την υπηρεσία τους στο εξωτερικό µε τους υπαλ-
λήλους του κλάδου Διοικητικών Γραµµατέων του Υπουργείου
Εξωτερικών.

5. Οι υπάλληλοι του κλάδου ή ειδικότητας ΠΕ Διοικητικός ή Δι-
οικητικός - Οικονοµικός ή ΤΕ Διοικητικός - Λογιστικός ή ΔΕ Διοι-
κητικός και οι ειδικοί επιστήµονες, οι οποίοι υπηρετούν στα
Γραφεία Τύπου και Επικοινωνίας, καθώς και οι σύζυγοι και τα
ανήλικα τέκνα τους εφοδιάζονται µε ειδικά υπηρεσιακά διαβατή-
ρια.

Άρθρο 41
Επίδοµα υπηρεσίας στην αλλοδαπή

1. Το προσωπικό της Γενικής Γραµµατείας Ενηµέρωσης και
Επικοινωνίας, το οποίο υπηρετεί σε Γραφεία Τύπου και Επικοι-
νωνίας, που εδρεύουν εκτός της ευρωπαϊκής ζώνης οικονοµικής
και νοµισµατικής ένωσης, µπορεί µε επιλογή του να λαµβάνει το
επίδοµα υπηρεσίας στην αλλοδαπή, το οποίο δικαιούται, είτε σε
ευρώ είτε στο νόµισµα της χώρας διαπίστευσης.

2. Οι υπάλληλοι του κλάδου Συµβούλων και Γραµµατέων Επι-
κοινωνίας, οι δηµοσιογράφοι, οι υπάλληλοι των κλάδων ή ειδικό-
τητας ΠΕ Διοικητικός, ΠΕ Διοικητικός – Οικονοµικός, ΤΕ
Διοικητικός - Λογιστικός και οι ειδικοί επιστήµονες κατά τη διάρ-
κεια της υπηρεσίας τους στο εξωτερικό, είτε µε µετάθεση είτε
µε απόσπαση, λαµβάνουν επίδοµα υπηρεσίας στην αλλοδαπή και
προσαυξήσεις για την κάλυψη των δαπανών στέγασης και των
οικογενειακών βαρών, που αναλογούν στη θέση, στην κατηγορία
και στο βαθµό τους σύµφωνα µε τις εκάστοτε ισχύουσες αποφά-
σεις για τους υπαλλήλους του Υπουργείου Εξωτερικών και µε τις
αντιστοιχίσεις της παραγράφου 1 του άρθρου 34 και των παρα-
γράφων 3 και 4 του άρθρου 40. 

3. Σε περίπτωση συνυπηρέτησης συζύγων στο ίδιο Γραφείο
Τύπου και Επικοινωνίας ή σε άλλη Υπηρεσία της ίδιας διπλωµα-
τικής αρχής της έδρας του Γραφείου Τύπου και Επικοινωνίας κα-
ταβάλλεται προσαύξηση για τη στέγαση και τα οικογενειακά
βάρη µόνο σε εκείνον από τους συζύγους, που δικαιούται το µε-
γαλύτερο επίδοµα υπηρεσίας στην αλλοδαπή.

4. Σε περίπτωση αναπλήρωσης του προϊσταµένου Γραφείου
Τύπου και Επικοινωνίας για χρονικό διάστηµα µεγαλύτερο του
ενός µηνός καταβάλλεται στον αναπληρωτή το επίδοµα υπηρε-
σίας στην αλλοδαπή του προϊσταµένου.

5. Το δικαίωµα για την καταβολή του επιδόµατος υπηρεσίας
στην αλλοδαπή αρχίζει από την ηµέρα ανάληψης καθηκόντων, η
οποία αποδεικνύεται µε έγγραφη γνωστοποίηση του Γραφείου
Τύπου και Επικοινωνίας προς την Κεντρική Υπηρεσία και παύει
µετά από δέκα ηµέρες από την παράδοση υπηρεσίας από τον
υπάλληλο σε περίπτωση µετάθεσης ή λήξης της απόσπασης ή
αποχώρησης από την Υπηρεσία λόγω ορίου ηλικίας. Σε περί-
πτωση θανάτου του υπαλλήλου το δικαίωµα παύει τη δέκατη
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ηµέρα από την ηµεροµηνία του θανάτου και σε περίπτωση πα-
ραίτησης από την ηµέρα της παραίτησης.

Άρθρο 42
Δαπάνες µετάθεσης και απόσπασης

Το προσωπικό κάθε κατηγορίας της Γενικής Γραµµατείας Ενη-
µέρωσης και Επικοινωνίας, όταν µετακινείται µε µετάθεση ή από-
σπαση από και προς το εξωτερικό ή από Γραφείο Τύπου και
Επικοινωνίας ή ελληνική διπλωµατική αρχή προς άλλο Γραφείο
Τύπου και Επικοινωνίας ή άλλη ελληνική διπλωµατική αρχή, δι-
καιούται τις δαπάνες µετάθεσης ή απόσπασης, οι οποίες προ-
βλέπονται από την εκάστοτε ισχύουσα σχετική νοµοθεσία για
τους πολιτικούς υπαλλήλους του Δηµοσίου.

Άρθρο 43
Ειδικές δαπάνες

1. Οι υπάλληλοι του κλάδου Συµβούλων και Γραµµατέων Επι-
κοινωνίας, οι οποίοι επιστρέφουν στην Ελλάδα µετά από κάθε
διετή τουλάχιστον υπηρεσία σε Γραφείο Τύπου και Επικοινωνίας
ή ελληνική διπλωµατική αρχή του εξωτερικού δικαιούνται για
κάθε ανήλικο τέκνο τους και για µια τριετία κατ’ ανώτατο όριο το
75% των διδάκτρων φοίτησης σε ξενόγλωσσα ή ελληνικά σχο-
λεία, που παρέχουν ξενόγλωσσο σύστηµα σπουδών προσχολι-
κής, πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης και
λειτουργούν νοµίµως στην Ελλάδα. Δεν δικαιούνται την κατα-
βολή του ως άνω ποσοστού διδάκτρων φοίτησης των τέκνων
τους υπάλληλοι, οι οποίοι επιστρέφουν στην Ελλάδα λόγω πει-
θαρχικού παραπτώµατος, για το οποίο έχει κινηθεί πειθαρχική
διαδικασία.

2. Η καταβολή των διδάκτρων γίνεται µε ανάλογη εφαρµογή
των διατάξεων της υπ’ αριθ. ΣΤ1/Φ.083-12/ΑΣ 9932/29.11-
5.12.1996 απόφασης των Υπουργών Εξωτερικών και Οικονοµι-
κών (Β’ 1096), όπως κάθε φορά ισχύει, και υπό την προϋπόθεση
ότι τα τέκνα των υπαλλήλων έχουν φοιτήσει τα δύο αµέσως προ-
ηγούµενα χρόνια από την εκάστοτε µετάθεση ή απόσπαση των
γονέων τους στην Ελλάδα σε ξενόγλωσσο σχολείο του εξωτερι-
κού προσχολικής, πρωτοβάθµιας ή δευτεροβάθµιας εκπαίδευ-
σης. 

3. Σε περίπτωση συζύγων, που υπηρετούν αµφότεροι στην Ελ-
λάδα και εµπίπτουν στη διάταξη της προηγούµενης παραγρά-
φου, το ποσοστό διδάκτρων των τέκνων καταβάλλεται µόνο στον
ένα από αυτούς. Εάν ένας από αυτούς µετατεθεί ή αποσπασθεί
στο εξωτερικό παύει το δικαίωµα καταβολής και για τους δύο.
Εάν ένας από τους συζύγους υπηρετεί σε άλλη Υπηρεσία, για
την οποία ισχύουν ανάλογες διατάξεις µε αυτή της παραγράφου
1, τα δίδακτρα καταβάλλονται από το Δηµόσιο µόνο στον ένα
από τους δυο συζύγους, οι οποίοι οφείλουν να προβούν σε σχε-
τική δήλωση επιλογής του υπόχρεου προς καταβολή φορέα.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΣΤ’
ΣΥΣΤΑΣΗ ΕΘΝΙΚΟΥ ΚΕΝΤΡΟΥ ΟΠΤΙΚΟΑΚΟΥΣΤΙΚΩΝ

ΜΕΣΩΝ ΚΑΙ ΕΠΙΚΟΙΝΩΝΙΑΣ ΚΑΙ ΜΗΤΡΩΟΥ
ΕΠΙΧΕΙΡΗΣΕΩΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΩΝ ΜΕΣΩΝ 

ΕΝΗΜΕΡΩΣΗΣ ΕΘΝΙΚΟ ΚΕΝΤΡΟ ΟΠΤΙΚΟΑΚΟΥΣΤΙΚΩΝ
ΜΕΣΩΝ ΚΑΙ ΕΠΙΚΟΙΝΩΝΙΑΣ

Άρθρο 44
Σύσταση, νοµική µορφή, επωνυµία, έδρα

1. Συνιστάται νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου µε την επω-
νυµία «Εθνικό Κέντρο Οπτικοακουστικών Μέσων και Επικοινω-
νίας A.E.» (εφεξής E.K.O.Μ.Ε.), το οποίο ανήκει στον ευρύτερο
δηµόσιο τοµέα κατά την έννοια των διατάξεων του Κεφαλαίου Α’
του ν. 3429/2005 (Α’ 314), όπως έχουν τροποποιηθεί µε τις δια-
τάξεις της παρ. 1α του άρθρου 1 του ν. 3899/2010 (Α’ 212), λει-
τουργεί χάριν του δηµοσίου συµφέροντος µε τη νοµική µορφή
της Ανώνυµης Εταιρείας, διαθέτει διοικητική και οικονοµική αυ-
τοτέλεια και εποπτεύεται από τον Υπουργό, στον οποίο έχουν
ανατεθεί η αρµοδιότητες της Γενικής Γραµµατείας Ενηµέρωσης

και Επικοινωνίας. 
2. Η επωνυµία της Ανώνυµης Εταιρείας στην αγγλική γλώσσα

είναι «National Centre of Audiovisual Media and Communication
S.A.» (N.C.A.M.C.).

3. Η έδρα της εταιρείας βρίσκεται στην Αθήνα. 

Άρθρο 45
Σκοπός - Αρµοδιότητες

1. Σκοπός του Ε.Κ.Ο.Μ.Ε. είναι η υλοποίηση προγραµµάτων
και δράσεων, που αφορούν στην υποστήριξη των δηµοσίων και
ιδιωτικών πρωτοβουλιών και επιχειρήσεων στους τοµείς των
οπτικοακουστικών µέσων και της ψηφιακής τεχνολογίας, καθώς
και στην εξειδικευµένη υποβοήθηση των σχετικών επικοινωνια-
κών πολιτικών του Δηµοσίου. 

2. Η εταιρεία είναι ιδίως αρµόδια για:
α) Την παρακολούθηση, µελέτη και έρευνα των εξελίξεων στο

χώρο των οπτικοακουστικών µέσων και της ψηφιακής τεχνολο-
γίας σε θεσµικό, κοινωνικό, πολιτικό και τεχνικό επίπεδο.

β) Το σχεδιασµό, την ανάπτυξη και την εφαρµογή ερευνητικών
και εκπαιδευτικών προγραµµάτων για την υποστήριξη των το-
µέων των οπτικοακουστικών µέσων και της ψηφιακής τεχνολο-
γίας και των στελεχών τους.

γ) Την οργάνωση, ψηφιοποίηση, διαχείριση και εκµετάλλευση
εθνικού αρχείου οπτικοακουστικών µέσων και µέσων ψηφιακής
προβολής, ψηφιακής επικοινωνίας και πληροφόρησης.

δ) Την οργάνωση και λειτουργία βιβλιοθήκης και τράπεζας δε-
δοµένων.

ε) Την έκδοση εγχειριδίων, βιβλίων, µελετών και ενηµερωτικών
δελτίων, καθώς και τη διάδοση κοινωνικών µηνυµάτων, που αφο-
ρούν στα οπτικοακουστικά µέσα και στην ψηφιακή τεχνολογία.

στ) Την οργάνωση συνεδρίων, συµποσίων, εκθέσεων, διαλέ-
ξεων και άλλων σχετικών εκδηλώσεων.

ζ) Την παραγωγή και διαχείριση οπτικοακουστικού υλικού και
µέσων ψηφιακής επικοινωνίας και πληροφόρησης.

η) Την υποβοήθηση του Δηµοσίου στην εφαρµογή των επικοι-
νωνιακών πολιτικών στους τοµείς των οπτικοακουστικών µέσων
και της ψηφιακής τεχνολογίας, καθώς και στην ανάπτυξη συνερ-
γασιών µεταξύ δηµοσίων και ιδιωτικών φορέων για την προ-
ώθηση των πολιτικών αυτών.

θ) Την υλοποίηση ευρωπαϊκών και διεθνών προγραµµάτων
στους τοµείς των οπτικοακουστικών µέσων και της ψηφιακής τε-
χνολογίας.

ι) Τον εθνικό συντονισµό των δράσεων των φορέων, που συλ-
λέγουν, κατέχουν και εκµεταλλεύονται οπτικοακουστικό υλικό
στην Ελλάδα και τη δηµιουργία ενιαίου καταλόγου του συνόλου
του οπτικοακουστικού υλικού, το οποίο κατέχει το Δηµόσιο και
οι φορείς του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα κατά την έννοια των
διατάξεων του Κεφαλαίου Α’ του ν. 3429/2005 (Α’ 314).

ια) Την υποστήριξη, ενίσχυση και ανάδειξη της δηµιουργίας
και των δηµιουργών στα οπτικοακουστικά µέσα και την επικοινω-
νία στη χώρα, µέσα από µια σειρά προγραµµάτων και πρωτοβου-
λιών στην Ελλάδα και το εξωτερικό. Ειδικότερα, η βελτίωση της
παραγωγικής διαδικασίας στα οπτικοακουστικά µέσα και την επι-
κοινωνία στην Ελλάδα, η εξασφάλιση των κατάλληλων υποδοµών
για την ενίσχυση της επιχειρηµατικότητας και την ανάληψη επεν-
δυτικών πρωτοβουλιών από τον ιδιωτικό τοµέα.

ιβ) Την προσέλκυση άµεσων ξένων επενδύσεων στη χώρα
στον κλάδο των οπτικοακουστικών µέσων και της επικοινωνίας.
Η προβολή και προώθηση της Ελλάδας στο εξωτερικό ως τόπου
κατάλληλου για την πραγµατοποίηση οπτικοακουστικών παρα-
γωγών και η προσέλκυση στην Ελλάδα διεθνών οπτικοακουστι-
κών παραγωγών, εκµεταλλευόµενο τα εκάστοτε επενδυτικά,
φορολογικά και άλλα κίνητρα που ισχύουν. Ο εθνικός συντονι-
σµός των συναρµόδιων φορέων, οργανισµών, υπουργείων,
καθώς και της περιφερειακής και τοπικής αυτοδιοίκησης, για τη
δηµιουργία και λειτουργία των κατάλληλων υποδοµών, έτσι ώστε
να µπορούν να υλοποιηθούν στην Ελλάδα οι διεθνείς οπτικοα-
κουστικές παραγωγές.

3. Το Ε.Κ.Ο.Μ.Ε. για την επίτευξη του σκοπού του και την εκτέ-
λεση των αρµοδιοτήτων του µπορεί να αναλαµβάνει προγράµ-
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µατα, που χρηµατοδοτούνται από την Ευρωπαϊκή Ένωση και άλ-
λους διεθνείς ή εθνικούς οργανισµούς ή φορείς ή νοµικά πρό-
σωπα ή ίδιους πόρους, ή να συµµετέχει σε αυτά. Μπορεί επίσης
να συµµετέχει σε εταιρείες ή κοινοπραξίες ή άλλα νοµικά πρό-
σωπα µε παρεµφερείς σκοπούς, καθώς και να συνάπτει προ-
γραµµατικές συµβάσεις για την υλοποίηση δράσεων σχετικών µε
τους τοµείς των οπτικοακουστικών µέσων και της ψηφιακής τε-
χνολογίας.

4. Το Ε.Κ.Ο.Μ.Ε., ως δηµόσιος φορέας αρµόδιος για τη δηµι-
ουργία του εθνικού αποθετηρίου οπτικοακουστικών αρχείων, και
σύµφωνα µε την ισχύουσα διεθνή πρακτική, τηρεί κινηµατογρα-
φικό αρχείο µε σκοπό τη συγκέντρωση, διαφύλαξη, ψηφιοποί-
ηση, αρχειοθέτηση και συντήρηση κινηµατογραφικών έργων,
καθώς και εντύπων κάθε είδους, φωτογραφιών και αντικειµένων,
που αναφέρονται στην τέχνη και την ιστορία του κινηµατογρά-
φου.

5. Για την υλοποίηση του εθνικού αποθετηρίου οπτικοακουστι-
κών αρχείων από το ΕΚΟΜΕ, ο παραγωγός κινηµατογραφικών
έργων και κάθε άλλος κάτοχος πρωτότυπου υλικού φορέα ται-
νίας υποχρεούται να παραδώσει στο Ε.Κ.Ο.Μ.Ε. ένα αντίτυπο σε
ψηφιακή µορφή ή σε φιλµ. Στους ανωτέρω παραγωγούς κατα-
βάλλεται το κόστος παραγωγής του αντιτύπου και χορηγείται βε-
βαίωση κατάθεσης αυτού. Αν ο παραγωγός δεν παραδώσει το
αντίτυπο του κινηµατογραφικού έργου, στερείται του δικαιώµα-
τος ένταξης στα µέτρα ενίσχυσης του Δευτέρου Κεφαλαίου του
ν. 3905/2010 (Α’ 219). Η παράδοση του αντιτύπου του κινηµατο-
γραφικού έργου δεν συνεπάγεται τη µεταβίβαση του ηθικού και
περιουσιακού δικαιώµατος των δικαιούχων του έργου.

6. Με κοινή απόφαση του Υπουργού Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού και του αρµόδιου για την εθνική επικοινωνιακή πολιτική
Υπουργού καθορίζονται η διαδικασία, οι προϋποθέσεις, οι τεχνι-
κές προδιαγραφές και κάθε άλλη λεπτοµέρεια, η οποία αφορά
στην κατάθεση των κινηµατογραφικών έργων στο Ε.Κ.Ο.Μ.Ε.,
καθώς και οι όροι και οι προϋποθέσεις για την αναπαραγωγή και
χρήση αυτών, εφόσον: α) υπάρχει έγγραφη συναίνεση του νόµι-
µου δικαιούχου των δικαιωµάτων εκάστου έργου και β) δεν υπάρ-
χει κίνδυνος για τη διαφύλαξη και συντήρηση του υλικού.

7. Ανώνυµες εταιρείες και λοιπά νοµικά πρόσωπα ι-διωτικού
δικαίου του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα κατά  την έννοια των δια-
τάξεων του Κεφαλαίου Α’ του ν. 3429/2005 (Α’ 314), όπως έχουν
τροποποιηθεί µε τις διατάξεις της παρ. 1α του άρθρου 1 του ν.
3899/2010 (Α’ 212), των οποίων το πλειοψηφικό πακέτο µετοχών
ή ο έλεγχος της διοίκησης αυτών µεταβιβάζεται µε οποιαδήποτε
διαδικασία σε ιδιώτες (φυσικά ή νοµικά πρόσωπα), υποβάλουν
εντός ευλόγου χρονικού διαστήµατος από τη συντέλεση της
πράξης µεταβίβασης, που δεν µπορεί να υπερβαίνει σε κάθε πε-
ρίπτωση το ένα έτος, αντίγραφο του τηρούµενου από αυτά αρ-
χείου οπτικοακουστικού υλικού στο Ε.Κ.Ο.Μ.Ε.. 

Άρθρο 46
Διοίκηση – Διάρθρωση του Ε.Κ.Ο.Μ.Ε.

όργανα διοίκησης

Τα όργανα διοίκησης του Ε.Κ.Ο.Μ.Ε. είναι:
α) Το Διοικητικό Συµβούλιο (Δ.Σ.).
β) Ο Πρόεδρος του Δ.Σ. και Διευθύνων Σύµβουλος.

Άρθρο 47
Διοικητικό Συµβούλιο

1. Το Δ.Σ. του Ε.Κ.Ο.Μ.Ε. είναι επταµελές και αποτελείται από:
α) Τον Πρόεδρο και Διευθύνοντα Σύµβουλο. 
β) Δύο εκπροσώπους του Υπουργείου Οικονοµίας, Ανάπτυξης

και Τουρισµού µε τους αναπληρωτές τους, οι οποίοι έχουν την
ιδιότητα είτε του µονίµου δηµοσίου υπαλλήλου είτε του υπαλλή-
λου του Δηµοσίου µε σύµβαση εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορί-
στου χρόνου και υποδεικνύονται από τον αρµόδιο Υπουργό. 

γ) Δύο εκπροσώπους του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού µε τους αναπληρωτές τους, οι οποίοι έχουν την ιδιότητα
είτε του µονίµου δηµοσίου υπαλλήλου είτε του υπαλλήλου του

Δηµοσίου µε σύµβαση εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρό-
νου και υποδεικνύονται από τον αρµόδιο Υπουργό.

δ) Δύο εκπροσώπους της Γενικής Γραµµατείας Ενηµέρωσης
και Επικοινωνίας µε τους αναπληρωτές τους, οι οποίοι έχουν την
ιδιότητα είτε του µονίµου δηµοσίου υπαλλήλου είτε του υπαλλή-
λου του Δηµοσίου µε σύµβαση εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορί-
στου χρόνου και ορίζονται µε απόφαση του αρµόδιου Υπουργού.

2. Σε περίπτωση που τα Υπουργεία των περιπτώσεων β’και γ’
της προηγούµενης παραγράφου δεν προτείνουν εκπροσώπους
τους µέσα σε δέκα ηµέρες από την παραλαβή από αυτά του σχε-
τικού αιτήµατος, ο αρµόδιος για την εθνική επικοινωνιακή πολι-
τική Υπουργός ορίζει αντίστοιχα τα µέλη του Δ.Σ. και τους
αναπληρωτές τους κατά την κρίση του. Τα µέλη του Δ.Σ. πρέπει
να διαθέτουν επιστηµονική γνώση και επαγγελµατική εµπειρία
σχετική µε το σκοπό του Ε.Κ.Ο.Μ.Ε..

3. Το Δ.Σ. και ο Πρόεδρος και Διευθύνων Σύµβουλος διορίζον-
ται και παύονται αζηµίως για το δηµόσιο και για την επιχείρηση
µε κοινη απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών και του αρµόδιου
για την εθνική επικοινωνιακή πολιτική Υπουργού, µετά από σχε-
τική πρόταση των Υπουργών των περιπτώσεων β’και γ’ της πα-
ραγράφου 1, η οποία δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερ-
νήσεως.

4. Η θητεία των µελών του Δ.Σ. είναι τριετής µε δυνατότητα
ανανέωσης µία φορά και για ίσο χρονικό διάστηµα.

5. Τα µέλη του Δ.Σ., των οποίων λήγει η θητεία, εξακολουθούν
να ασκούν τα καθήκοντά τους µέχρι την αντικατάστασή τους.
Στην περίπτωση αυτή η αντικατάστασή τους πρέπει να γίνει το
συντοµότερο δυνατόν και όχι πέραν των τριών µηνών από τη
λήξη της θητείας του Δ.Σ..

6. Σε περίπτωση αποχώρησης µέλους του Δ.Σ. για οποιονδή-
ποτε λόγο και ιδίως λόγω παραίτησης, απώλειας της ιδιότητας,
µε την οποία διορίζεται, αυτό αντικαθίσταται για το υπόλοιπο της
θητείας του Δ.Σ. µε κοινή απόφαση της παραγράφου 3, η οποία
δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως. Για τους εκ-
προσώπους των Υπουργείων τηρούνται οι διαδικασίες των πα-
ραγράφων 1 και 2. 

7. Εισηγητής για όλα τα θέµατα, που συζητούνται στο Δ.Σ.,
είναι ο Πρόεδρος και Διευθύνων Σύµβουλος.

8. Χρέη Γραµµατέα του Δ.Σ. εκτελεί υπάλληλος του
Ε.Κ.Ο.Μ.Ε., κατηγορίας Ανώτατης Πανεπιστηµιακής και Τεχνο-
λογικής Εκπαίδευσης, ο οποίος ορίζεται, όπως και ο αναπληρω-
τής του, µε απόφαση του Προέδρου και Διευθύνοντος Συµ-
βούλου.

9. Το Δ.Σ. συγκαλείται µε έγγραφη πρόσκληση του Προέδρου
και Διευθύνοντος Συµβούλου τακτικά µία φορά το µήνα και εκτά-
κτως, όταν κρίνεται απαραίτητο από τον Πρόεδρο και Διευθύ-
νοντα Σύµβουλο ή όταν ζητηθεί εγγράφως από τουλάχιστον τρία
µέλη του.

10. Το Δ.Σ. έχει απαρτία, όταν είναι παρόντες ο Πρόεδρος και
Διευθύνων Σύµβουλος και τουλάχιστον τρία ακόµη µέλη του.

11. Οι αποφάσεις του Δ.Σ. λαµβάνονται µε απόλυτη πλειοψη-
φία των παρόντων. Σε περίπτωση ισοψηφίας υπερισχύει η ψήφος
του Προέδρου και Διευθύνοντος Συµβούλου.

12. Στις συνεδριάσεις του Δ.Σ. µπορεί να συµµετέχουν χωρίς
δικαίωµα ψήφου άλλα πρόσωπα, αρµόδια για το χειρισµό υπό
συζήτηση θεµάτων µετά από πρόσκληση του Προέδρου και Δι-
ευθύνοντος Συµβούλου. Τα πρόσωπα αυτά υποχρεούνται να
αποχωρήσουν µετά την ολοκλήρωση της συζήτησης του θέµα-
τος, για το οποίο έχουν προσκληθεί, και οπωσδήποτε πριν από
την έναρξη της διαδικασίας για τη λήψη απόφασης.

13. Τα πρακτικά του Δ.Σ. υπογράφονται από τον Πρόεδρο και
Διευθύνοντα Σύµβουλο και το Γραµµατέα, αφού προηγουµένως
επικυρωθούν από το Δ.Σ..

14. Το Δ.Σ. είναι αρµόδιο για κάθε θέµα, το οποίο αφορά στη
λειτουργία του Ε.Κ.Ο.Μ.Ε., εκτός εάν ορίζεται διαφορετικά σε
άλλη διάταξη του νόµου αυτού.

15. Με απόφαση του Δ.Σ., που εγκρίνεται από τον αρµόδιο για
την εθνική επικοινωνιακή πολιτική Υπουργό, καθορίζεται κάθε
άλλη λεπτοµέρεια για τη λειτουργία του.

16. Το Δ.Σ. µπορεί µε απόφασή του να µεταβιβάζει αρµοδιό-
τητές του στον Πρόεδρο και Διευθύνοντα Σύµβουλο, στους Δι-
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ευθυντές και Τµηµατάρχες του Ε.Κ.Ο.Μ.Ε.. Ο Πρόεδρος και Δι-
ευθύνων Σύµβουλος δεν έχει δικαίωµα ψήφου, όταν πρόκειται
για τη λήψη απόφασης για τη µεταβίβαση αρµοδιοτήτων του Δ.Σ.
σε αυτόν.

Άρθρο 48
Πρόεδρος και Διευθύνων Σύµβουλος

1. Η θέση του Προέδρου και Διευθύνοντος Συµβούλου είναι
πλήρους απασχόλησης και πληρούται µετά από δηµόσια προκή-
ρυξη του αρµόδιου για την εθνική επικοινωνιακή πολιτική Υπουρ-
γού, σύµφωνα µε τις κείµενες για τον ευρύτερο δηµόσιο τοµέα
διατάξεις.

2. Η θητεία του Προέδρου και Διευθύνοντος Συµβούλου είναι
τριετής µε δυνατότητα ανανέωσης µια φορά και για ίσο χρονικό
διάστηµα. 

3. Ο Πρόεδρος και Διευθύνων Σύµβουλος πρέπει να έχει την
ιδιότητα είτε του µονίµου δηµοσίου υπαλλήλου είτε του υπαλλή-
λου του Δηµοσίου µε σύµβαση εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορί-
στου χρόνου, να είναι επιστήµονας εγνωσµένου κύρους, κάτοχος
µεταπτυχιακού τίτλου σπουδών ελληνικού Πανεπιστηµίου ή ισό-
τιµου της αλλοδαπής, να γνωρίζει σε άριστο βαθµό την αγγλική
ή τη γαλλική ή τη γερµανική γλώσσα και να διαθέτει αποδεδειγ-
µένη διοικητική εµπειρία τουλάχιστον πέντε ετών, καθώς και εµ-
πειρία σε θέµατα συναφή µε την αποστολή και το σκοπό του
Ε.Κ.Ο.Μ.Ε..

4. Ο Πρόεδρος και Διευθύνων Σύµβουλος έχει τις εξής αρµο-
διότητες:

α) Χαράσσει την πολιτική του Ε.Κ.Ο.Μ.Ε. στο πλαίσιο της εθνι-
κής επικοινωνιακής πολιτικής και των αποφάσεων του Δ.Σ..

β) Εκπροσωπεί νοµίµως το Ε.Κ.Ο.Μ.Ε. στις σχέσεις του µε τις
δηµόσιες αρχές, καθώς και στις σχέσεις του µε τους ιδιωτικούς
και δηµόσιους φορείς και οργανισµούς της ηµεδαπής και της αλ-
λοδαπής.

γ) Υπογράφει πρωτόκολλα συνεργασίας µε τρίτους και συµ-
φωνίες, που αφορούν στην πολιτική και στους στρατηγικούς στό-
χους του Ε.Κ.Ο.Μ.Ε..

δ) Καθορίζει τα θέµατα της ηµερήσιας διάταξης των συνεδριά-
σεων του Δ.Σ..

ε) Συγκαλεί και διευθύνει τις συνεδριάσεις του Δ.Σ..
στ) Υποβάλλει στο Δ.Σ. τις προτάσεις και τις εισηγήσεις, που

απαιτούνται για το σχεδιασµό και την υλοποίηση του έργου του
Ε.Κ.Ο.Μ.Ε..

ζ) Υπογράφει µαζί µε τον γραµµατέα τα πρακτικά των συνε-
δριάσεων του Δ.Σ., καθώς και τα αντίγραφα και τα αποσπάσµατα
αυτών.

η) Έχει την ευθύνη για την υλοποίηση των αποφάσεων του
Δ.Σ. και του συνολικού έργου του Ε.Κ.Ο.Μ.Ε..

θ) Προΐσταται των υπηρεσιών και του προσωπικού του
Ε.Κ.Ο.Μ.Ε. και διευθύνει το έργο τους, σύµφωνα µε τον παρόντα
νόµο, τους κανονισµούς λειτουργίας και τις αποφάσεις του Δ.Σ..

ι) Φροντίζει για την κατάρτιση του προϋπολογισµού, του ισο-
λογισµού, του απολογισµού, καθώς και της ετήσιας έκθεσης πε-
πραγµένων.

ια) Παρακολουθεί, συντονίζει, κατευθύνει και ελέγχει το προ-
σωπικό.

ιβ) Υπογράφει όλα τα έγγραφα του Ε.Κ.Ο.Μ.Ε..
ιγ) Είναι διοικητικός και πειθαρχικός προϊστάµενος των υπη-

ρεσιών και των υπαλλήλων του Ε.Κ.Ο.Μ.Ε..
ιδ) Εντέλλεται και υπογράφει όλες τις διενεργούµενες δαπά-

νες και κινεί όλους τους τηρούµενους τραπεζικούς λογαρια-
σµούς του Ε.Κ.Ο.Μ.Ε..

ιε) Αποφασίζει για έκτακτα και κατεπείγουσας φύσης θέµατα
και υποβάλλει, εκτός ηµερήσιας διάταξης, τις αποφάσεις αυτές
για έγκριση στο Δ.Σ. στην αµέσως επόµενη συνεδρίασή του.

ιστ) Ασκεί κάθε άλλη αρµοδιότητα, που ανατίθεται σε αυτόν
ρητά από τον παρόντα νόµο, τους Κανονισµούς Λειτουργίας και
τις αποφάσεις του Διοικητικού Συµβουλίου.

5. Ο Πρόεδρος και Διευθύνων Σύµβουλος µπορεί µε απόφασή
του να µεταβιβάζει αρµοδιότητές του στους Διευθυντές και Τµη-
µατάρχες του Ε.Κ.Ο.Μ.Ε..

6. Τον Πρόεδρο και Διευθύνοντα Σύµβουλο, όταν ελλείπει,
απουσιάζει ή κωλύεται, αναπληρώνει στα καθήκοντά του µέλος
του Δ.Σ., το οποίο ορίζεται µε απόφαση του εποπτεύοντος τη λει-
τουργία του Ε.Κ.Ο.Μ.Ε. Υπουργού. 

7. Οι αποδοχές του Προέδρου και Διευθύνοντα Συµβούλου κα-
θορίζονται µε κοινή απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών και του
αρµόδιου για την εθνική επικοινωνιακή πολιτική Υπουργού, σύµ-
φωνα µε τις διατάξεις του Κεφαλαίου Α’του ν. 3429/2005, όπως
κάθε φορά ισχύουν.

Άρθρο 49
Προσωπικό του Ε.Κ.Ο.Μ.Ε. - Κατηγορίες Προσωπικού

1. Το Ε.Κ.Ο.Μ.Ε. στελεχώνεται από τις παρακάτω κατηγορίες
προσωπικού:

α) Υπάλληλοι Ανώτατης Πανεπιστηµιακής και Τεχνολογικής
Εκπαίδευσης, των οποίων οι οργανικές θέσεις ορίζονται σε δε-
καπέντε και από αυτές δέκα Πανεπιστηµιακής Εκπαίδευσης και
πέντε Τεχνολογικής Εκπαίδευσης.

β) Υπάλληλοι Διοικητικής και Τεχνικής Υποστήριξης, των
οποίων οι οργανικές θέσεις ορίζονται σε πέντε και από αυτές
τρεις Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης και δυο Υποχρεωτικής Εκ-
παίδευσης.

γ) Ένας Νοµικός Σύµβουλος.
2. Οι υπό στοιχεία α’ και β’ οργανικές θέσεις της προηγούµε-

νης παραγράφου καλύπτονται µε µετατάξεις υπαλλήλων, οι
οποίοι υπηρετούν µε σύµβαση εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορί-
στου χρόνου στο Δηµόσιο ή σε νοµικό πρόσωπο δηµοσίου ή
ιδιωτικού δικαίου του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα κατά την έν-
νοια των διατάξεων του Κεφαλαίου Α’ του ν. 3429/2005 (Α’ 314),
όπως έχουν τροποποιηθεί µε τις διατάξεις της παρ. 1α του άρ-
θρου 1 του ν. 3899/2010 (Α’ 212), µε την µεταφορά της αντίστοι-
χης θέσης. Οι µετατάξεις ενεργούνται µε κοινή απόφαση των
Υπουργών Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης, Οικο-
νοµικών, του αρµόδιου για την εθνική επικοινωνιακή πολιτική
Υπουργού και του κατά περίπτωση αρµόδιου Υπουργού µετά
από δηµόσια προκήρυξη των θέσεων µε απόφαση του αρµόδιου
για την εθνική επικοινωνιακή πολιτική Υπουργού. 

3. Με απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών, του αρµόδιου για
την εθνική επικοινωνιακή πολιτική Υπουργού και του κατά περί-
πτωση αρµόδιου Υπουργού µπορεί να αποσπώνται στο
Ε.Κ.Ο.Μ.Ε. µόνιµοι ή µε σύµβαση εργασίας ιδιωτικού δικαίου
υπάλληλοι του Δηµοσίου, της Ε.Ρ.Τ. Α.Ε. και νοµικών προσώπων
δηµοσίου ή ιδιωτικού δικαίου του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα
κατά την έννοια των διατάξεων του Κεφαλαίου Α’του ν. 3429/
2005 (Α’ 314), όπως έχουν τροποποιηθεί µε τις διατάξεις της
παρ. 1α του άρθρου 1 του ν. 3899/2010 (Α’ 212). Η απόσπαση
των υπαλλήλων γίνεται µε τη διαδικασία, η οποία ορίζεται από
τις σχετικές γενικές διατάξεις για κάθε συγκεκριµένη κατηγορία
από αυτούς. 

4. Οι οργανικές θέσεις των στοιχείων α’ και β’ της παραγρά-
φου 1 µπορεί να αυξάνονται ή να µειώνονται µε κοινή απόφαση
του Υπουργού Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης,
του Υπουργού Οικονοµικών και του αρµόδιου για την εθνική επι-
κοινωνιακή πολιτική Υπουργού. Σε περίπτωση αύξησης των θέ-
σεων αυτές καλύπτονται µε τη διαδικασία της παραγράφου 2. 

Άρθρο 50
Οικονοµική Διαχείριση και Λειτουργία

1. Το µετοχικό κεφάλαιο του Ε.Κ.Ο.Μ.Ε. ορίζεται σε είκοσι τέσ-
σερις χιλιάδες (24.000) ευρώ µε δυνατότητα αύξησης µετά από
πρόταση του Δ.Σ. προς τη Γενική Συνέλευση των µετόχων, η
οποία συνίσταται από τον Υπουργό Οικονοµικών και τον αρµόδιο
για την εθνική επικοινωνιακή πολιτική Υπουργό ή τους νόµιµους
εκπροσώπους τους και παρίσταται µε µια ονοµαστική µετοχή, η
οποία ανήκει στο Ελληνικό Δηµόσιο.

2. Οι οικονοµικοί πόροι του Ε.Κ.Ο.Μ.Ε. προέρχονται από:
α) Την ετήσια επιχορήγηση από τον τακτικό προϋπολογισµό

και τον προϋπολογισµό δηµοσίων επενδύσεων της Γενικής Γραµ-
µατείας Ενηµέρωσης και Επικοινωνίας.
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β) Τις επιχορηγήσεις από άλλους δηµόσιους ή ιδιωτικούς φο-
ρείς ή από χρηµατοδοτήσεις προγραµµάτων της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και Διεθνών Οργανισµών.

γ) Τις δωρεές, χορηγίες, κληρονοµιές, κληροδοσίες και κάθε
άλλου είδους παροχές από τρίτους. Η αποδοχή κληρονοµιάς
από το Ε.Κ.Ο.Μ.Ε. γίνεται πάντα µε το ευεργέτηµα της απογρα-
φής.

δ) Τα έσοδα από την παροχή έναντι ανταλλάγµατος εξειδικευ-
µένων υπηρεσιών στο Δηµόσιο, σε νοµικά πρόσωπα δηµοσίου ή
ιδιωτικού δικαίου και ιδιώτες.

ε) Τα έσοδα από την πώληση εκδόσεων.
στ) Τα έσοδα από την εκµετάλλευση της περιουσίας του.
ζ) Τα έσοδα από οποιαδήποτε άλλη πηγή σε εφαρµογή των

διατάξεων του παρόντος νόµου.
3. Η οικονοµική διαχείριση και η σύναψη των συµβάσεων προ-

µηθειών υλικού, υπηρεσιών και έργων γίνονται σύµφωνα µε τις
διατάξεις του παράγωγου δικαίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης, τις
οικείες διατάξεις για την προσαρµογή του εθνικού δικαίου, τον
παρόντα νόµο και τον Κανονισµό Οικονοµικής Διαχείρισης και
Προµηθειών του Ε.Κ.Ο.Μ.Ε..

4. Ειδικά για την προκήρυξη διαγωνισµών, την αξιολόγηση
προσφορών, την κατακύρωση, τη σύναψη συµβάσεων και τα νό-
µιµα δικαιώµατα των συµµετεχόντων στις διαδικασίες αυτές
ισχύουν οι κείµενες διατάξεις του Κανονισµού Προµηθειών του
Δηµοσίου (π.δ. 118/2007, Α’ 150 και ν. 4281/2014, Α’ 160).

5. Οι αποδοχές του προσωπικού του Ε.Κ.Ο.Μ.Ε. καθορίζονται
από τις διατάξεις του ν. 4024/2011 (Α’ 226), οι οποίες διέπουν
τον καθορισµό των αποδοχών των δηµοσίων υπαλλήλων, όπως
κάθε φορά ισχύουν.

6. Με κοινή απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών και του αρ-
µόδιου για την εθνική επικοινωνιακή πολιτική Υπουργού µπορεί
να διατάσσεται οποτεδήποτε η διενέργεια διαχειριστικού ή
άλλου οικονοµικού ελέγχου και να καθορίζονται τα όργανα, η
διαδικασία και ο τρόπος άσκησης αυτού. 

Άρθρο 51
Κανονισµοί Λειτουργίας και Οικονοµικής Διαχείρισης

1. Μέσα σε εννέα µήνες από τη δηµοσίευση του νόµου αυτού
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως το Δ.Σ. καταρτίζει και υπο-
βάλλει στον αρµόδιο για την εθνική επικοινωνιακή πολιτική
Υπουργό τον Κανονισµό Οργάνωσης, Λειτουργίας και Κατάστα-
σης Προσωπικού και τον Κανονισµό Οικονοµικής Διαχείρισης και
Προµηθειών, οι οποίοι εγκρίνονται µε κοινές αποφάσεις των
Υπουργών Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης, Οικο-
νοµικών και του εποπτεύοντος Υπουργού. 

2. Με τον Κανονισµό Οργάνωσης, Λειτουργίας και Κατάστα-
σης Προσωπικού ρυθµίζονται η διάρθρωση του Ε.Κ.Ο.Μ.Ε. σε
Διευθύνσεις και Τµήµατα και οι αρµοδιότητες αυτών και καθορί-
ζονται οι κλάδοι των υπαλλήλων ανά κατηγορία, ο αριθµός των
οργανικών θέσεων κατά κλάδο, η κατανοµή των θέσεων στις ορ-
γανικές µονάδες, το σύστηµα αξιολόγησης των υπαλλήλων και
επιλογής προϊσταµένων, το σύστηµα πειθαρχικού ελέγχου των
υπαλλήλων, καθώς και κάθε άλλη λεπτοµέρεια, που αφορά σε
θέµατα κατάστασης προσωπικού. Κατά τα λοιπά εφαρµόζονται
οι διατάξεις του άρθρου 4 του ν. 3429/2005 (Α’ 314).

3. Με τον Κανονισµό Οικονοµικής Διαχείρισης και Προµηθειών
ρυθµίζονται τα θέµατα διαχείρισης υλικού, περιουσιακών στοι-
χείων, καταβολής µισθοδοσίας, κατάρτισης προϋπολογισµού,
ισολογισµών και απολογισµού, προµηθειών υλικού, υπηρεσιών
και έργων µε την επιφύλαξη της παραγράφου 4 του άρθρου 50.

Άρθρο 52
Σύσταση Μητρώου Επιχειρήσεων Ηλεκτρονικών 

Μέσων Ενηµέρωσης

Συνιστάται στη Γενική Γραµµατεία Ενηµέρωσης και Επικοινω-
νίας Μητρώο Επιχειρήσεων Ηλεκτρονικών Μέσων Ενηµέρωσης
(εφεξής Μητρώο), στο οποίο καταχωρίζονται σε ειδικές µερίδες
τα στοιχεία των Επιχειρήσεων Ηλεκτρονικών Μέσων Ενηµέρω-
σης, όπως αυτά καθορίζονται στις διατάξεις του παρόντος νό-

µου. Οι Επιχειρήσεις δύνανται να εγγραφούν στο Μητρώο κατό-
πιν αιτήσεώς τους.

Άρθρο 53
Δήλωση στοιχείων των Επιχειρήσεων 
Ηλεκτρονικών Μέσων Ενηµέρωσης

1. Οι Επιχειρήσεις Ηλεκτρονικών Μέσων Ενηµέρωσης εγγρά-
φονται στο Μητρώο µετά από σχετική έγγραφη αίτηση του νοµί-
µου εκπροσώπου τους προς την αρµόδια υπηρεσία της Γενικής
Γραµµατείας Ενηµέρωσης και Επικοινωνίας. Η αίτηση συνοδεύε-
ται από υπεύθυνη δήλωση, µε την οποία γνωστοποιούνται προς
καταχώριση τα εξής στοιχεία: 

α) i) Εφόσον πρόκειται για φυσικό πρόσωπο ή ατοµική επιχεί-
ρηση, το όνοµα και επώνυµο του ιδιοκτήτη του Ηλεκτρονικού
Μέσου Ενηµέρωσης, η διεύθυνσή του, ο αριθµός φορολογικού
µητρώου του και η αρµόδια δηµόσια οικονοµική υπηρεσία.

ii) |Εφόσον πρόκειται για νοµικό πρόσωπο, η επωνυµία του και
ο διακριτικός τίτλος της επιχείρησης, η έδρα αυτής, η νοµική
µορφή της, ο αριθµός φορολογικού µητρώου, η αρµόδια δηµό-
σια οικονοµική υπηρεσία και το όνοµα του νοµίµου εκπροσώπου
της.

β) Αναλυτική κατάσταση µετόχων στην περίπτωση των ανωνύ-
µων εταιρειών σύµφωνα µε όσα ορίζονται στο άρθρο 24 του ν.
1746/1988 (Α’ 2), όπως εκάστοτε ισχύει. Εφόσον από την κατά-
σταση προκύπτει ότι µέτοχοι της εταιρείας είναι άλλες ανώνυµες
εταιρείες, οι επιχειρήσεις υποχρεούνται να υποβάλουν επιπλέον
ειδική αναλυτική κατάσταση, από την οποία να προκύπτει η ταυ-
τότητα µέχρι φυσικού προσώπου των µετόχων των ανωνύµων
εταιρειών που συµµετέχουν στο µετοχικό τους κεφάλαιο, µε την
επιφύλαξη των όσων ειδικότερα ορίζονται στο άρθρο 24 του ν.
1746/1988 (Α’ 2), όπως εκάστοτε ισχύει, για τις αλλοδαπές ανώ-
νυµες εταιρείες. Η υποχρέωση υποβολής της ειδικής αυτής κα-
τάστασης ισχύει και για κάθε περαιτέρω µεταβίβαση µετοχών και
συνοδεύεται από δήλωση, στην οποία αναγράφονται ονοµαστι-
κώς οι νέοι µέτοχοι. 

γ) Το όνοµα, το επώνυµο και η διεύθυνση του εκδότη και του
διευθυντή της Επιχείρησης Ηλεκτρονικών Μέσων Ενηµέρωσης. 

δ) Ο αριθµός των εργαζοµένων δηµοσιογράφων και η µορφή
της εργασιακής σχέσης τους µε την επιχείρηση.

2. Οι εγγεγραµµένες στο Μητρώο Επιχειρήσεις υποχρεούνται
να γνωστοποιούν στη Γενική Γραµµατεία Ενηµέρωσης και Επι-
κοινωνίας οποιαδήποτε µεταβολή των ως άνω στοιχείων εντός
δυο µηνών από τη συντέλεσή της. 

Άρθρο 54
Προνόµια των Εγγεγραµµένων 

στο Μητρώο Επιχειρήσεων

Οι εγγεγραµµένες στο Μητρώο επιχειρήσεις Ηλεκτρονικών
Μέσων Ενηµέρωσης:

α) Έχουν πρόσβαση στα ιστορικά αρχεία οπτικοακουστικών
µέσων, τα οποία τηρούνται στη Γενική Γραµµατεία Ενηµέρωσης
και Επικοινωνίας και στα εποπτευόµενα από αυτή νοµικά πρό-
σωπα του δηµόσιου τοµέα υπό την επιφύλαξη του νόµου περί
Πνευµατικής Ιδιοκτησίας, όπως εκάστοτε ισχύει. 

β) Περιλαµβάνονται µεταξύ των επιχειρήσεων, στις οποίες
κατά τα οριζόµενα στο π.δ. 261/1997 (Α’ 186), όπως έχει τροπο-
ποιηθεί και ισχύει, µπορεί να ανατεθεί η καταχώριση διαφηµιστι-
κών ή άλλων συναφών µηνυµάτων του Δηµοσίου και του ευρύ-
τερου δηµόσιου τοµέα. Με προεδρικό διάταγµα, το οποίο εκδί-
δεται µετά από πρόταση του αρµόδιου για την εθνική επικοινω-
νιακή πολιτική Υπουργού, καθορίζονται το συνολικό ποσοστό
συµµετοχής των Ηλεκτρονικών Μέσων Ενηµέρωσης στην κατα-
νοµή της προϋπολογιζόµενης διαφηµιστικής δαπάνης κάθε δη-
µόσιου φορέα, καθώς και η διαδικασία επιλογής συγκεκριµένων
ηλεκτρονικών µέσων και ανάθεσης σε αυτά της µετάδοσης δια-
φηµιστικών µηνυµάτων.

γ) Προτιµώνται ως συνεργάτες και εταίροι στα ερευνητικά, εκ-
παιδευτικά και λοιπά προγράµµατα του Ε.Κ.Ο.Μ.Ε..

δ) Μπορούν να ζητούν τη διαπίστευση δηµοσιογράφων τους
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στην τακτική ενηµέρωση των πολιτικών συντακτών (Briefing) από
τον κυβερνητικό εκπρόσωπο.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ζ’

Άρθρο 55
Λοιπές διατάξεις

1. Η διαπίστευση των ανταποκριτών ξένου Τύπου στην Ελλάδα
γίνεται στη Γενική Γραµµατεία Ενηµέρωσης και Επικοινωνίας µε
απόφαση του αρµόδιου για την εθνική επικοινωνιακή πολιτική
Υπουργού, η οποία εκδίδεται κατά την απόλυτη διακριτική ευχέ-
ρεια αυτού. Με κοινή απόφαση του Υπουργού Εσωτερικών και
Διοικητικής Ανασυγκρότησης, του Υπουργού Εξωτερικών, του
Υπουργού Οικονοµικών και του αρµόδιου για την εθνική επικοι-
νωνιακή πολιτική Υπουργού, η οποία δηµοσιεύεται στην Εφηµε-
ρίδα της Κυβερνήσεως, καθορίζονται οι υποχρεώσεις και τα
προνόµια των ανταποκριτών ξένου Τύπου και ρυθµίζονται οι λε-
πτοµέρειες της διαδικασίας διαπίστευσής τους στην Ελλάδα. Οι
ανταποκριτές ξένου Τύπου, οι οποίοι επιθυµούν τη διαπίστευσή
τους, υπόκεινται σε έλεγχο ασφαλείας από τις αρµόδιες υπηρε-
σίες του Υπουργείου Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότη-
σης.

2. Υπάλληλοι της Γενικής Γραµµατείας Ενηµέρωσης και Επι-
κοινωνίας µπορεί να αποσπώνται για τρία έτη και µε δυνατότητα
ανανέωσης για µια ακόµη τριετία µε απόφαση του αρµόδιου για
την εθνική επικοινωνιακή πολιτική Υπουργού κατά παρέκκλιση
των κειµένων διατάξεων στους εποπτευόµενους από αυτήν φο-
ρείς του δηµόσιου τοµέα κατά την έννοια των διατάξεων του Κε-
φαλαίου Α’ του ν. 3429/2005 (Α’ 314), όπως έχουν τροποποιηθεί
µε τις διατάξεις της παρ. 1α του άρθρου 1 του ν. 3899/2010
(Α’212). Οµοίως, υπάλληλοι των ανωτέρω εποπτευόµενων φο-
ρέων µπορεί να αποσπώνται για τρία έτη και µε δυνατότητα ανα-
νέωσης για µια ακόµη τριετία µε απόφαση του αρµόδιου για την
εθνική επικοινωνιακή πολιτική Υπουργού κατά παρέκκλιση των
κειµένων διατάξεων στη Γενική Γραµµατεία Ενηµέρωσης και Επι-
κοινωνίας. Οι αποδοχές των υπάλληλων, που αποσπώνται καλύ-
πτονται µε αντίστοιχη µεταφορά των σχετικών πιστώσεων από
τον φορέα προέλευσης στον φορέα υποδοχής. 

3. Οι δηµοσιογράφοι, οι οποίοι υπηρετούν στη Γενική Γραµµα-
τεία Ενηµέρωσης και Επικοινωνίας, καθώς και οι δηµοσιογράφοι
και οι καλλιτεχνικές ειδικότητες της ΕΡΤ Α.Ε. και του Αθηναϊκού
Πρακτορείου Ειδήσεων - Μακεδονικού Πρακτορείου Ειδήσεων
Α.Ε. µε οποιαδήποτε σχέση εργασίας, θα µπορούν κατόπιν
άδειας, να απασχολούνται παράλληλα µε σύµβαση εξαρτηµένης
εργασίας ή παροχής υπηρεσιών ή έργου σε έντυπα, ηλεκτρονικά
ή διαδικτυακά µέσα µαζικής ενηµέρωσης του ιδιωτικού τοµέα,
εφόσον η παράλληλη απασχόλησή τους δεν σχετίζεται ως προς
το αντικείµενό της µε τα ιδιαίτερα καθήκοντα της θέσης τους και
δεν παρεµποδίζει την οµαλή εκτέλεση της υπηρεσίας τους.

Η άδεια χορηγείται στους δηµοσιογράφους µονίµους ή µε
σύµβαση ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου της Γενικής Γραµ-
µατείας Ενηµέρωσης και Επικοινωνίας, µε σύµφωνη αιτιολογη-
µένη γνώµη του Υπηρεσιακού Συµβουλίου της και µπορεί να
ανακαλείται µε τον ίδιο τρόπο.

Στους δηµοσιογράφους του Αθηναϊκού Πρακτορείου Ειδή-
σεων- Μακεδονικού Πρακτορείου Ειδήσεων Α.Ε., η άδεια χορη-
γείται µε σύµφωνη αιτιολογηµένη γνώµη του Διοικητικού
Συµβουλίου της Α.Ε. και µπορεί να ανακαλείται µε τον ίδιο τρόπο.

4. Για τα θέµατα, τα οποία δεν ρυθµίζονται µε ειδικές διατάξεις
του παρόντος νόµου ως προς το Εθνικό Κέντρο Οπτικοακουστι-
κών Μέσων και Επικοινωνίας, εφαρµόζονται οι διατάξεις του Κε-
φαλαίου Α’ του ν. 3429/2005 (Α’ 314), όπως έχουν τροποποιηθεί
µε τις διατάξεις της παρ. 1α του άρθρου 1 του ν. 3899/2010 (Α’
212).

5. Στην παρ. 5 του άρθρου 15 του ν. 4173/2013 (Α’ 169), όπως
ισχύει, προστίθεται τρίτο εδάφιο ως εξής: 

«Στις συµβάσεις της παρούσας παραγράφου, δεν εφαρµόζον-
ται οι διατάξεις του πρώτου εδαφίου της παραγράφου 1, της πε-
ρίπτωσης β’ της παραγράφου 2 και των παραγράφων 3 και 6 του
άρθρου 6 του ν. 2527/1997 (Α’ 206)».

6. Στην παρ. 1 του άρθρου έβδοµου του ν. 4279/2014 (Α’ 158)
προστίθεται περίπτωση κα’, ως εξής:

«κα. Το ακίνητο µε ΚΑΕΚ 05009000107550150 στο Δήµο Αθη-
ναίων επί της οδού Ρηγίλλης 2-4».

7. Το άρθρο ένατο του ν. 4279/2014 (Α’158) αντικαθίσταται
από τότε που ίσχυσε ως εξής:

«1. Η ισχύς των διατάξεων των περιπτώσεων α’, β’, γ’, ε’ και
στ’ του άρθρου πέµπτου αρχίζει από τις 2.1.2016.

2. Η ισχύς των λοιπών διατάξεων του παρόντος νόµου αρχίζει
από τη δηµοσίευσή του στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.»

8. Τιµολόγια για τις πράξεις της παρ. 1 του άρθρου 12 του ν.
2328/1995 (Α’ 159) που τυχόν έχουν εκδοθεί από τη δηµοσίευση
του ν. 4279/2014 µέχρι τη θέση σε ισχύ του παρόντος, επανεκδί-
δονται µέχρι τη λήξη του µηνός Νοεµβρίου 2015.

9. Στο άρθρο 15 του ν. 4173/2013, όπως ισχύει, προστίθεται
παράγραφος 6 ως εξής:

«Με απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου της EPT Α.Ε.,
ύστερα από αίτηση των µελών των µουσικών συνόλων της, που
προβλέπονται στην παράγραφο 4 του άρθρου 1 του παρόντος
νόµου, επιτρέπεται κατ' εξαίρεση η συµµετοχή τους σε καλλιτε-
χνικές παραστάσεις, καθώς και η παροχή διδακτικού έργου.
Κατά το χρονικό διάστηµα από την υποβολή της αίτησης µέχρι
την έκδοση της σχετικής απόφασης του Διοικητικού Συµβουλίου,
η οποία πρέπει να εκδίδεται σε χρονικό διάστηµα τριάντα (30)
ηµερών από την υποβολή της αίτησης, η άδεια θεωρείται ότι δεν
έχει χορηγηθεί. Με την ίδια διαδικασία και τους ίδιους όρους
είναι δυνατόν να επιτρέπεται κατ' εξαίρεση η παροχή διδακτικού
έργου και στο πάσης φύσεως προσωπικό του παρόντος άρ-
θρου.»

10. Καταργείται η διάταξη του άρθρου 110 παρ. 12 του ν.
4055/2012 και από την έναρξη ισχύος του παρόντος αποχωρούν
αυτοδικαίως από τη θέση τους τα µέλη των ανεξάρτητων αρχών,
των οποίων έχει λήξει η αρχική θητεία.

Άρθρο 56
Μεταβατικές διατάξεις

1. Η κατάταξη των υπαλλήλων του κλάδου Συµβούλων και
Γραµµατέων Επικοινωνίας, οι οποίοι υπηρετούν κατά τη δηµοσί-
ευση του παρόντος νόµου στη Γενική Γραµµατεία Ενηµέρωσης
και Επικοινωνίας, στους βαθµούς της παραγράφου 1 του άρθρου
34 γίνεται ως εξής:

α) Στις κενές θέσεις Συµβούλου Επικοινωνίας Α’ κατατάσσον-
ται κατά φθίνουσα σειρά, ανάλογα µε τα µόρια που συγκεντρώ-
νουν βάσει των κριτηρίων του Παραρτήµατος Ι, οι υπάλληλοι, οι
οποίοι έχουν τουλάχιστον δώδεκα έτη προϋπηρεσίας στον κλάδο
Συµβούλων και Γραµµατέων Επικοινωνίας. Εάν στο στάδιο αυτό
καλυφθούν οι εξήντα πέντε προβλεπόµενες από τον παρόντα
νόµο θέσεις Συµβούλων Επικοινωνίας, όσοι περισσεύουν µε το
χαµηλότερο αριθµό µορίων κατατάσσονται στο βαθµό του Γραµ-
µατέα Επικοινωνίας Α’ σύµφωνα µε τη διαδικασία της περίπτω-
σης γ’.

β) Εάν στο στάδιο α’ δεν καλυφθούν οι προβλεπόµενες από
τον παρόντα νόµο θέσεις Συµβούλων Επικοινωνίας, στις υπόλοι-
πες κενές θέσεις Συµβούλου Επικοινωνίας Β’ κατατάσσονται
κατά φθίνουσα σειρά, ανάλογα µε τα µόρια που συγκεντρώνουν
βάσει των κριτηρίων του Παραρτήµατος Ι, οι υπάλληλοι, οι οποίοι
περίσσεψαν στο στάδιο α’, και οι υπάλληλοι, οι οποίοι έχουν του-
λάχιστον εννέα και όχι περισσότερα από δώδεκα έτη προϋπηρε-
σίας στον κλάδο Συµβούλων και Γραµµατέων Επικοινωνίας. Εάν
στο στάδιο αυτό καλυφθούν οι εξήντα πέντε προβλεπόµενες θέ-
σεις Συµβούλων Επικοινωνίας, όσοι περισσεύουν µε το χαµηλό-
τερο αριθµό µορίων κατατάσσονται στο βαθµό του Γραµµατέα
Επικοινωνίας Α’ σύµφωνα µε τη διαδικασία της περίπτωσης γ’.

γ) Στο βαθµό του Γραµµατέα Επικοινωνίας Α’ κατατάσσονται
κατά φθίνουσα σειρά, ανάλογα µε τα µόρια που συγκεντρώνουν
βάσει των κριτηρίων του Παραρτήµατος Ι, οι υπάλληλοι, οι οποίοι
δεν κατετάγησαν σε θέση Συµβούλου Επικοινωνίας κατά τα στά-
δια α’και β’ και οι υπάλληλοι, οι οποίοι έχουν τουλάχιστον τρία
και όχι περισσότερα από εννέα έτη προϋπηρεσίας στον κλάδο
Συµβούλων και Γραµµατέων Επικοινωνίας.
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δ) Στο βαθµό του Γραµµατέα Επικοινωνίας Β’ κατατάσσονται
κατά φθίνουσα σειρά, ανάλογα µε τα µόρια που συγκεντρώνουν
βάσει των κριτηρίων του Παραρτήµατος Ι, οι υπάλληλοι, οι οποίοι
έχουν µέχρι τρία έτη προϋπηρεσίας στον κλάδο Συµβούλων και
Γραµµατέων Επικοινωνίας.

2. Οι κατατάξεις της προηγούµενης παραγράφου γίνονται µε
απόφαση του αρµόδιου για την εθνική επικοινωνιακή πολιτική
Υπουργού µετά από σύµφωνη γνώµη του Υπηρεσιακού Συµβου-
λίου της Γενικής Γραµµατείας Ενηµέρωσης και Επικοινωνίας.

3. Μετά την ολοκλήρωση των κατατάξεων κατά τη διαδικασία
της παραγράφου 1 κρίνονται προς προαγωγή από το βαθµό του
Συµβούλου Επικοινωνίας Α’ στο βαθµό του Γενικού Συµβούλου
Επικοινωνίας Β’, κατ’ εξαίρεση του χρονικού περιορισµού της πα-
ραγράφου 1, περίπτωση δ’ του άρθρου 36 και σε αριθµό θέσεων
µέχρι δεκαπέντε, που θα προσδιορισθεί µε απόφαση του αρµό-
διου για την εθνική επικοινωνιακή πολιτική Υπουργού, όσοι κα-
τετάγησαν στο βαθµό του Συµβούλου Επικοινωνίας Α’, εφαρµο-
ζόµενης κατά τα λοιπά της διαδικασίας των παραγράφων 4, 6 και
7 του άρθρου 36. 

4. Η διαδικασία των κατατάξεων και της κατά την παράγραφο
3 προαγωγής ολοκληρώνεται το αργότερο έξι µήνες µετά τη δη-
µοσίευση του παρόντος νόµου στην Εφηµερίδα της Κυβερνή-
σεως.

5. Υπάλληλοι του κλάδου Συµβούλων και Γραµµατέων Επικοι-
νωνίας, οι οποίοι κατέχουν θέσεις προϊσταµένου οποιασδήποτε
οργανικής µονάδας κατά τη δηµοσίευση του παρόντος νόµου
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και δεν θα καταταγούν µε τη
διαδικασία της παραγράφου 1 σε βαθµό, που θα τους επιτρέπει
να κατέχουν θέση ευθύνης κατά τις παραγράφους 2 και 3 του
άρθρου 37, συνεχίζουν να ασκούν τα καθήκοντά τους µε δι-
καίωµα λήψης των αποδοχών της θέσης τους µέχρι την αντικα-
τάστασή τους, η οποία πρέπει να γίνει το αργότερο εντός έξι
µηνών από την ολοκλήρωση των κατατάξεων. Η αντικατάσταση
δεν συνεπάγεται µετάθεση ή µετακίνηση του υπαλλήλου, εκτός
εάν το ζητήσει ο ίδιος ή η Υπηρεσία κρίνει ότι συντρέχουν υπη-
ρεσιακοί λόγοι προς τούτο. 

6. Η προϋπηρεσία υπαλλήλων του κλάδου Συµβούλων και
Γραµµατέων Επικοινωνίας σε θέση προϊσταµένου Γραφείου
Τύπου και Επικοινωνίας µέχρι τη δηµοσίευση του παρόντος
νόµου στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως αναγνωρίζεται ως προ-
ϋπηρεσία σε θέση προϊσταµένου Διεύθυνσης για τα Γραφεία Α’
τάξης και Τµήµατος για τα Γραφεία Β’ και Γ’ τάξης.

7. Υπάλληλοι του κλάδου Συµβούλων και Γραµµατέων Επικοι-
νωνίας, οι οποίοι κατά τη δηµοσίευση του παρόντος νόµου στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως υπηρετούν στο εξωτερικό και
έχουν συνολική προϋπηρεσία µεγαλύτερη από είκοσι έτη σε Γρα-
φεία Τύπου και Επικοινωνίας ή σε ελληνική διπλωµατική αρχή,
µετατίθενται υποχρεωτικά στην Ελλάδα εντός έξι µηνών από την
ισχύ του νόµου χωρίς να απαιτείται γνωµοδότηση του Υπηρεσια-
κού Συµβουλίου και χωρίς δυνατότητα νέας µετάθεσης στο εξω-
τερικό. Από τη ρύθµιση αυτή εξαιρούνται όσοι γνωρίζουν
αποδεδειγµένα την αραβική και κινεζική γλώσσα και υπηρετούν
σε Γραφείο Τύπου και Επικοινωνίας χώρας, στην οποία οµιλείται
η αντίστοιχη γλώσσα. 

8. Δηµοσιογράφοι, υπάλληλοι του κλάδου ΠΕ1 Διοικητικός –
Οικονοµικός και ειδικοί επιστήµονες της Γενικής Γραµµατείας
Ενηµέρωσης και Επικοινωνίας, οι οποίοι κατά τη δηµοσίευση του
παρόντος νόµου στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως υπηρετούν
στο εξωτερικό και έχουν συνολική προϋπηρεσία µεγαλύτερη από
δεκατέσσερα έτη σε Γραφεία Τύπου και Επικοινωνίας ή σε ελλη-
νική διπλωµατική αρχή, µετατίθενται υποχρεωτικά στην Ελλάδα
εντός έξι µηνών από την ισχύ του νόµου χωρίς να απαιτείται γνω-
µοδότηση του Υπηρεσιακού Συµβουλίου και χωρίς δυνατότητα
νέας µετάθεσης στο εξωτερικό.

9. Μέχρι την έκδοση της κοινής υπουργικής απόφασης του άρ-
θρου 36 παράγραφος 11 εφαρµόζονται οι κείµενες διατάξεις για
την αξιολόγηση των υπαλλήλων του κλάδου Συµβούλων και
Γραµµατέων Επικοινωνίας. Στις υφιστάµενες εκθέσεις αξιολόγη-
σης ειδικών κριτηρίων των υπαλλήλων και εφεξής γίνεται ανα-
γωγή των βαθµών της εκατονταβάθµιας κλίµακας σε βαθµούς
δεκαβάθµιας κλίµακας µε τη διαίρεση του εκατονταβάθµιου βαθ-

µού µε τον παρονοµαστή δέκα. 
10. Η διάταξη της ενότητας 2.6 του Παραρτήµατος V-2-ΕΛΛ

του ν. 4046/2012 (Α’ 28) περί αναστολής διενέργειας προαγωγών
δεν εφαρµόζεται στις, κατά τα άρθρα 34 παρ. 1 και 36, βαθµο-
λογικές προαγωγές των υπαλλήλων του κλάδου Συµβούλων και
Γραµµατέων Επικοινωνίας.

11. Δηµοσιογράφοι, οι οποίοι απασχολούνται στη Γενική Γραµ-
µατεία Ενηµέρωσης και Επικοινωνίας, καθώς και οι δηµοσιογρά-
φοι και οι καλλιτεχνικές ιδιότητες της ΕΡΤ Α.Ε. και του Αθηναϊκού
Πρακτορείου Ειδήσεων - Μακεδονικού Πρακτορείου Ειδήσεων
Α.Ε. µε οποιαδήποτε σχέση εργασίας κατά την έναρξη της
ισχύος του παρόντος νόµου και παράλληλα απασχολούνται µε
σύµβαση εξαρτηµένης εργασίας ή παροχής υπηρεσιών ή έργου
σε έντυπα, ηλεκτρονικά ή διαδικτυακά µέσα µαζικής ενηµέρω-
σης, υποχρεούνται εντός τριών µηνών από τη δηµοσίευση του
παρόντος νόµου στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως να επιλέ-
ξουν το φορέα απασχόλησής τους ή να υποβάλουν αίτηση για
τη χορήγηση της προβλεπόµενης από την παρ. 3 του άρθρου 55
του παρόντος, άδεια. Μετά την πάροδο των τριών µηνών και
εντός µίας εβδοµάδος όλοι οι δηµοσιογράφοι οι οποίοι απασχο-
λούνται στη Γενική Γραµµατεία Ενηµέρωσης και Επικοινωνίας,
καθώς και οι δηµοσιογράφοι και οι καλλιτεχνικές ειδικότηττες
της ΕΡΤ ΑΕ και του Αθηναϊκού Πρακτορείου Ειδήσεων - Μακε-
δονικού Πρακτορείου Ειδήσεων Α.Ε. µε την εξαίρεση όσων κα-
τέθεσαν αίτηση βάσει της παρ. 3 του άρθρου 55, υποχρεούνται
να υποβάλουν στη Διεύθυνση Διοικητικών Υπηρεσιών υπεύθυνη
δήλωση ότι δεν απασχολούνται σε έντυπο ή ηλεκτρονικό ή δια-
δικτυακό µέσο µαζικής ενηµέρωσης άλλως καταγγέλλεται αµέ-
σως η σύµβασή τους χωρίς δικαίωµα αποζηµίωσης. 

12. Μέχρι την ολοκλήρωση των διαδικασιών µετάταξης τουλά-
χιστον του ενός τρίτου του προβλεπόµενου από τις παραγρά-
φους 1 και 2 του άρθρου 49 προσωπικού µπορεί να αποσπασ-
θούν στο Ε.Κ.Ο.Μ.Ε. µόνιµοι ή µε σύµβαση εργασίας ιδιωτικού
δικαίου υπάλληλοι του Δηµοσίου, της Ε.Ρ.Τ. Α.Ε. και νοµικών
προσώπων δηµοσίου ή ιδιωτικού δικαίου του ευρύτερου δηµό-
σιου τοµέα κατά την έννοια των διατάξεων του Κεφαλαίου Α’ του
ν. 3429/2005 (Α’ 314), όπως έχουν τροποποιηθεί µε τις διατάξεις
της παρ. 1α του άρθρου 1 του ν. 3899/2010 (Α’212), προς κάλυψη
των αναγκών λειτουργίας αυτού. Η απόσπαση γίνεται µε από-
φαση του Υπουργού Οικονοµικών, του αρµόδιου για την εθνική
επικοινωνιακή πολιτική Υπουργού και του κατά περίπτωση αρµό-
διου Υπουργού κατά παρέκκλιση των γενικών διατάξεων και δεν
µπορεί να διαρκέσει περισσότερο από εννέα µήνες. 

13. Το επίδοµα υπηρεσίας στην αλλοδαπή των Γενικών Συµ-
βούλων Επικοινωνίας Α’ και Β’αντιστοιχεί σε αυτό του Συµβούλου
Πρεσβείας για τα πρώτα τρία έτη από τη δηµοσίευση του παρόν-
τος νόµου στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.

Άρθρο 57
Καταργούµενες διατάξεις

1. Από την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου καταργούνται
οι διατάξεις: α) των άρθρων 1 έως 19 του ν. 3166/2003 (Α’ 178),
β) του άρθρου 11 παράγραφοι 1 έως 14 και του άρθρου 12 παρ.
3 του ν. 3444/2006 (Α’ 46), γ) του άρθρου 14 παράγραφοι 2 και
3 του ν. 2328/1995 (Α’159), δ) του άρθρου 53 του ν. 3801/2009
(Α’ 163) και ε) του άρθρου 26 παρ. 12 εδάφιο δ’του ν. 4325/2015
(Α’ 47).

2. Κάθε αντίθετη διάταξη προς τις διατάξεις του παρόντος
νόµου καταργείται.

Άρθρο 58

Το άρθρο 19 του ν. 4283/2014 (Α’ 189), όπως αντικαταστάθηκε
µε το άρθρο 4 της Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου
10/10.9.2015 (Α’ 108), αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 19

Επιτρέπεται η χρήση πόρων του εθνικού σκέλους του Προ-
γράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων του Υπουργείου Παιδείας,
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'Ερευνας και Θρησκευµάτων για την πληρωµή αναπληρωτών και
ωροµισθίων εκπαιδευτικών, καθώς και Ειδικού Εκπαιδευτικού και
Βοηθητικού Προσωπικού, συνολικού προϋπολογισµού εκατόν
πενήντα εντός εκατοµµυρίων (151.000.000,00) ευρώ, εκ των
οποίων τα δεκαοκτώ εκατοµµύρια (18.000.000,00) ευρώ βαρύ-
νουν το έτος 2014, τα εξήντα οκτώ εκατοµµύρια τετρακόσιες χι-
λιάδες (68.400.000,00) ευρώ βαρύνουν το έτος 2015 και το
υπόλοιπο ποσό των εξήντα τεσσάρων εκατοµµυρίων εξακοσίων

χιλιάδων (64.600.000,00) ευρώ το έτος 2016. Η διάταξη αυτή
ισχύει από 1.9.2014.»

Άρθρο 59
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.

1060 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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1062 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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1064 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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Αθήνα,                                    2015

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

1. ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ                           2. ΠΑΙΔΕΙΑΣ,
ΚΑΙ ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΗΣ                         ΕΡΕΥΝΑΣ ΚΑΙ

ΑΝΑΣΥΓΚΡΌΤΗΣΗΣ                   ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ

3. ΕΡΓΑΣΙΑΣ, ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ          4. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ
ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ ΚΑΙ

ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ ΑΛΛΗΛΕΓΓΥΗΣ

5. ΥΠΟΔΟΜΩΝ,                        6. ΕΠΙΚΡΑΤΕΙΑΣ
ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ
ΚΑΙ ΔΙΚΤΥΩΝ

7. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ ΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΚΑΙ ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΗΣ ΑΝΑΣΥΓΚΡΟΤΗΣΗΣ»

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την
ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Το Σώµα παρέσχε τη

ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 22.35’ λύεται η συνε-

δρίαση για την προσεχή Πέµπτη 29 Οκτωβρίου 2015 και ώρα
9.30’, µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος σύµφωνα µε την
ηµερήσια διάταξη που θα διανεµηθεί.

1070 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


